
  
    
      
    
  





[image: Poczet katów katyńskich]








Spis tre­ści

Kar­ta re­dak­cyj­na

 

Roz­dział 1. Kto po­dej­mo­wał de­cy­zje

Roz­dział 2. Ta­jem­ny krąg

Roz­dział 3. „Sta­ro­win­ka”

Roz­dział 4. Ko­men­dant Ku­prij

Roz­dział 5. Bo­ha­ter pra­cy so­cja­li­stycz­nej – Ni­ko­łaj Si­nie­gu­bow

Roz­dział 6. 1. Wy­dział Spe­cjal­ny NKWD

Roz­dział 7. „Gru­pa spe­cjal­na” Bło­chi­na

Roz­dział 8. Za­gad­ki li­sty na­gro­dzo­nych

Roz­dział 9. „Spra­wa ka­tyń­ska” w re­la­cjach ro­syj­sko-pol­skich

ZA­ŁĄCZ­NIK

Noty bio­gra­ficz­ne

Spis na­zwisk

Spis skró­tów

Przy­pi­sy







 

Kon­sul­ta­cja na­uko­wa: dr MA­CIEJ WY­RWA

Re­dak­cja tek­stu i ko­rek­ta: MAŁ­GO­RZA­TA KRY­STY­NIAK, GRA­ŻY­NA NO­WO­CIEŃ-MACH

Pro­jekt okład­ki: PIOTR PERZY­NA, ALC Mar­ke­ting

Frag­men­ty książ­ki były wcze­śniej pu­bli­ko­wa­ne w pra­cy Ni­ki­ty Pie­tro­wa Psy Sta­li­na, wy­da­nej w 2012 r. przez ofi­cy­nę De­mart S.A.

Fo­to­gra­fie po­cho­dzą ze zbio­rów Ro­syj­skie­go Pań­stwo­we­go Ar­chi­wum Hi­sto­rii Spo­łecz­no-Po­li­tycz­nej (RGA­SPI)

 

© Co­py­ri­ght by Cen­trum Pol­sko-Ro­syj­skie­go Dia­lo­gu i Po­ro­zu­mie­nia 2015

 

ISBN 978-83-64486-43-2
 
 

Cen­trum Pol­sko-Ro­syj­skie­go Dia­lo­gu i Po­ro­zu­mie­nia

ul. Ja­sna 14/16a, 00-041 War­sza­wa

tel. + 48 22 295 00 30, fax + 48 22 295 00 31

e-mail: cpr­dip@cpr­dip.pl

www.cpr­dip.pl

 

Kon­wer­sja: eLi­te­ra s.c.
 








Roz­dział 1

Kto po­dej­mo­wał de­cy­zje

Roz­strze­la­nie w 1940 roku pol­skich jeń­ców wo­jen­nych, ofi­ce­rów i cy­wi­li, było naj­bar­dziej krwa­wą zbrod­nią od za­koń­cze­nia Wiel­kie­go Ter­ro­ru. Py­ta­nia o sens i przy­czy­ny tej ope­ra­cji do tej pory wy­wo­łu­ją spo­ry i dys­ku­sje wśród hi­sto­ry­ków. Na pierw­szy rzut oka wy­da­je się, że mor­der­stwo o ta­kiej ska­li, na do­da­tek prze­pro­wa­dzo­ne w po­śpie­chu, to coś ir­ra­cjo­nal­ne­go. Ale to tyl­ko na pierw­szy rzut oka. Do­kład­na lek­tu­ra przy­to­czo­nych w no­tat­ce Be­rii (dla Sta­li­na) – czy­li pi­śmie nr 794/B z 5 mar­ca 1940 roku – ar­gu­men­tów, któ­re uza­sad­nia­ły tę ma­so­wą zbrod­nię, po­zwa­la zro­zu­mieć, że to nie tyle echo Wiel­kie­go Ter­ro­ru, ile jego kon­ty­nu­acja. Opar­ta na tej sa­mej ar­gu­men­ta­cji ma­so­wych czy­stek: li­kwi­da­cja przed­sta­wi­cie­li „wro­gich klas”, „po­dej­rza­nych o szpie­go­stwo”, „zbie­gów”, „pro­wa­dzą­cych an­ty­so­wiec­ką agi­ta­cję”. W no­tat­ce Be­rii za­wie­ra­ją­cej re­ko­men­da­cję roz­strze­la­nia pol­skich jeń­ców na­pi­sa­no wprost: „Wszy­scy oni są za­twar­dzia­ły­mi wro­ga­mi wła­dzy so­wiec­kiej, peł­ny­mi nie­na­wi­ści do ustro­ju so­wiec­kie­go”[1].

Od je­sie­ni 1939 roku w punk­tach zbor­nych i obo­zach, w któ­rych prze­trzy­my­wa­no pol­skich jeń­ców, od­by­wa­ła się se­lek­cja. Ge­ne­ra­łów i ofi­ce­rów, któ­rzy byli go­to­wi zgo­dzić się na wa­run­ki Krem­la i lo­jal­ność wo­bec ZSRS, od­dzie­la­no od resz­ty i kie­ro­wa­no do in­nych obo­zów, a w trzech – ko­ziel­skim, ostasz­kow­skim i sta­ro­biel­skim – stop­nio­wo kon­cen­tro­wa­no „ne­ga­tyw­ny kon­tyn­gent”. Do tego też od­no­sił się Be­ria w swo­jej no­tat­ce. „Jeń­cy wo­jen­ni, ofi­ce­ro­wie i po­li­cjan­ci, prze­by­wa­jąc w obo­zach, pró­bu­ją kon­ty­nu­ować dzia­łal­ność k-r [kontr­re­wo­lu­cyj­ną] i pro­wa­dzą an­ty­so­wiec­ką agi­ta­cję. Każ­dy z nich tyl­ko cze­ka na uwol­nie­nie, aby mieć moż­li­wość ak­tyw­ne­go włą­cze­nia się do wal­ki prze­ciw­ko wła­dzy so­wiec­kiej”[2].

Po­cząt­ko­wo przy­go­to­wy­wa­no de­cy­zję o po­sta­wie­niu więź­niów Ko­ziel­ska, Ostasz­ko­wa i Sta­ro­biel­ska przed Ko­le­gium Spe­cjal­nym NKWD[3], by ska­zać ich na wy­ro­ki obo­zów. Do­wo­dzi tego wie­le dy­rek­tyw i roz­po­rzą­dzeń, nad któ­ry­mi pra­co­wa­no w NKWD. Od­po­wied­nie przy­go­to­wa­nia pro­wa­dzi­ły bry­ga­dy funk­cjo­na­riu­szy ope­ra­cyj­nych wy­sła­nych w te­ren w grud­niu 1939 roku. Co zmu­si­ło Sta­li­na do po­śpie­chu i de­cy­zji o „osta­tecz­nym roz­wią­za­niu”? Prze­gra­na w woj­nie z Fin­lan­dią, ro­sną­cy strach przed dzia­ła­nia­mi wo­jen­ny­mi Wiel­kiej Bry­ta­nii i Fran­cji? Czy prze­ko­na­nie, że gra­ni­czą­ce z Niem­ca­mi pań­stwo zo­sta­ło już na za­wsze po­dzie­lo­ne, Pol­ska jest skoń­czo­na i trze­ba się po­zbyć nie­bez­piecz­ne­go ba­la­stu – „za­twar­dzia­łych wro­gów”? Mo­że­my się tyl­ko do­my­ślać, któ­ra wer­sja była bar­dziej prze­ko­nu­ją­ca dla Sta­li­na. Ale de­cy­zja o roz­strze­la­niu cy­wi­li wię­zio­nych w za­chod­nich ob­wo­dach Bia­ło­ru­si i Ukra­iny prze­ma­wia na rzecz mo­ty­wa­cji „dok­try­nal­no-kla­so­wej”. Wy­glą­da na to, że wie­le sfor­mu­ło­wań w pi­śmie Be­rii nr 794/B Sta­lin mógł po­dyk­to­wać oso­bi­ście. I uję­cie pro­ble­mu, i spo­sób roz­wią­za­nia miesz­czą się w lo­gi­ce re­pre­sji z lat trzy­dzie­stych. 

W li­te­ra­tu­rze ro­syj­skiej nie bra­ku­je spe­ku­la­cji na te­mat daty po­wsta­nia no­tat­ki Be­rii nr 794/B. Wia­do­mo, że ten eg­zem­plarz, któ­ry zo­stał przed­sta­wio­ny do pod­pi­su i in­nym człon­kom Biu­ra Po­li­tycz­ne­go[4], był da­to­wa­ny na ma­rzec 1940 roku, bez wska­za­nia daty dzien­nej. W no­tat­ce za­stęp­czej w tecz­ce z do­ku­men­ta­mi wy­cho­dzą­cy­mi z NKWD jest opis pi­sma: „Nr 794. Do to­wa­rzy­sza Sta­li­na. W spra­wie roz­pa­trze­nia w try­bie spe­cjal­nym spraw jeń­ców wo­jen­nych”, a jego data, we­dług ofi­cja­lej od­po­wie­dzi Cen­tral­ne­go Ar­chi­wum Fe­de­ral­nej Służ­by Bez­pie­czeń­stwa (FSB), to 29 lu­te­go 1940 roku[5]. Sfor­mu­ło­wa­nia w opi­sie pi­sma nie po­zo­sta­wia­ją wąt­pli­wo­ści, że już w pierw­szym wa­rian­cie do­ku­men­tu[6] znaj­do­wa­ła się kon­kret­na re­ko­men­da­cja prze­pro­wa­dze­nia spraw w uprosz­czo­nym try­bie po­za­są­do­wym i roz­strze­la­nia. Okre­śle­nie „tryb spe­cjal­ny” zna­ne jest jesz­cze z 1937 roku i ozna­cza roz­strze­la­nie bez ja­kich­kol­wiek for­mal­no­ści pro­ce­so­wych.

Kie­dy człon­ko­wie Biu­ra Po­li­tycz­ne­go KC WKP(b)[7] zło­ży­li pod­pi­sy na ory­gi­nal­nym eg­zem­pla­rzu no­tat­ki Be­rii? Nie jest to do koń­ca ja­sne. Moż­li­we, że do­szło do tego w nocy z 4 na 5 mar­ca 1940 roku, kie­dy Mo­ło­tow, Wo­ro­szy­łow i Mi­ko­jan prze­by­wa­li w ga­bi­ne­cie Sta­li­na do godz. 2.10 w nocy[8]. Są­dząc po do­pi­sku o zgo­dzie Ka­li­ni­na i Ka­ga­no­wi­cza, ci dwaj za­pew­ne wy­ra­zi­li ją przez te­le­fon. Po ak­cep­ta­cji sze­ściu człon­ków Biu­ra Po­li­tycz­ne­go no­tat­ka prze­kształ­ci­ła się w de­cy­zję z 5 mar­ca 1940 roku. 

Kto po­dej­mo­wał tę de­cy­zję w imie­niu Biu­ra Po­li­tycz­ne­go? Oto czy­je pod­pi­sy wid­nie­ją na pierw­szej stro­nie pi­sma Be­rii z pro­po­zy­cją roz­strze­la­nia Po­la­ków: Jó­zef Sta­lin, Kli­mient Wo­ro­szy­łow, Wia­cze­sław Mo­ło­tow i Ana­stas Mi­ko­jan. Ci pod­pi­sa­li się wła­sno­ręcz­nie, a oprócz nich gło­so­wa­li „za” jesz­cze dwaj człon­ko­wie Po­lit­biu­ra Mi­cha­ił Ka­li­nin i Ła­zar Ka­ga­no­wicz, co od­no­to­wa­no nie­co ni­żej pod pod­pi­sa­mi, na tej sa­mej stro­nie. To wła­śnie ci lu­dzie po­no­szą od­po­wie­dzial­ność za naj­cięż­szą zbrod­nię – za­bój­stwo bez pro­ce­su są­do­we­go po­nad 20 ty­się­cy oby­wa­te­li Pol­ski. War­to zwró­cić uwa­gę, że trzech człon­ków Po­lit­biu­ra nie bra­ło udzia­łu w po­dej­mo­wa­niu tej de­cy­zji – byli to An­driej An­drie­jew, An­driej Żda­now (pierw­szy se­kre­tarz le­nin­gradz­kie­go ob­wo­do­we­go ko­mi­te­tu par­tyj­ne­go) i Ni­ki­ta Chrusz­czow (pierw­szy se­kre­tarz KC KP(b) Ukra­iny). Nie­obec­ność Żda­no­wa i Chrusz­czo­wa jest ła­twa do wy­tłu­ma­cze­nia – obaj byli poza Mo­skwą, je­den w Le­nin­gra­dzie, dru­gi w Ki­jo­wie. W przy­pad­ku An­drie­je­wa moż­na tyl­ko zga­dy­wać – albo po­zo­sta­li uzna­li, że nie ma po­trze­by py­tać go o zda­nie, albo z ja­kie­goś po­wo­du rów­nież nie było go w Mo­skwie. 

Bio­gra­fie Sta­li­na, Wo­ro­szy­ło­wa, Mo­ło­to­wa, Mi­ko­ja­na, Ka­li­ni­na i Ka­ga­no­wi­cza były wie­lo­krot­nie pu­bli­ko­wa­ne w en­cy­klo­pe­diach i róż­nych in­for­ma­to­rach. Nie ma po­trze­by, by przy­po­mi­nać wszyst­kie ich funk­cje i ty­tu­ły na dłu­gich po­li­tycz­nych ścież­kach ka­rie­ry. Dla­te­go sku­pię się tyl­ko na roli każ­de­go z nich w hi­sto­rii so­wiec­kich re­pre­sji, na oso­bi­stym udzia­le w ma­so­wym ter­ro­rze.

Jó­zef (Io­sif) Wis­sa­rio­no­wicz Sta­lin (Dżu­gasz­wi­li) uro­dził się 21 grud­nia 1879 roku[9] w Gori, mie­ście w gu­ber­ni ty­fli­skiej, w ro­dzi­nie szew­ca. Gru­zin. W 1893 roku ukoń­czył szko­łę du­chow­ną w Gori i roz­po­czął na­ukę w Ty­fli­skim[10] Se­mi­na­rium Du­chow­nym. W 1897 roku do­łą­czył do ru­chu mark­si­stow­skie­go, był człon­kiem nie­le­gal­nej or­ga­ni­za­cji so­cjal­de­mo­kra­tycz­nej, pro­wa­dził dzia­łal­ność pro­pa­gan­do­wą. W 1898 roku zo­stał usu­nię­ty z se­mi­na­rium i od­tąd zaj­mo­wał się wy­łącz­nie dzia­łal­no­ścią pod­ziem­ną na rzecz So­cjal­de­mo­kra­tycz­nej Par­tii Ro­bot­ni­czej Ro­sji (SDPRR)[11]. Brał udział w wie­lu na­pa­dach na ban­ki – tzw. eks­pro­pria­cjach – dzię­ki któ­rym zdo­by­wa­no pie­nią­dze na dzia­łal­ność par­tyj­ną. W 1900 roku zo­stał człon­kiem Ty­fli­skie­go Ko­mi­te­tu SDPRR. Po jego roz­bi­ciu przez po­li­cję w 1901 roku Sta­lin ukry­wał się, był wie­lo­krot­nie aresz­to­wa­ny i zsy­ła­ny w głąb Ro­sji, skąd rów­nież kil­ka razy ucie­kał. W 1903 roku zbli­żył się do bol­sze­wic­kiej frak­cji w SDPRR. W 1907 roku po­je­chał do Lon­dy­nu na zjazd tej par­tii. Od 1913 roku prze­by­wał na ze­sła­niu we wsi Ku­riej­ka w Kra­ju Tu­ru­chań­skim. Po re­wo­lu­cji lu­to­wej w Pio­tro­gra­dzie brał udział w prze­wro­cie bol­sze­wic­kim w paź­dzier­ni­ku 1917 roku; zo­stał wy­bra­ny na człon­ka Biu­ra Po­li­tycz­ne­go KC SDPRR(b)[12].

W rzą­dzie Le­ni­na w paź­dzier­ni­ku 1917 roku Sta­lin zo­stał nar­ko­mem[13] ds. na­ro­do­wo­ścio­wych; jed­no­cze­śnie od 1919 roku był nar­ko­mem In­spek­cji Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej i człon­kiem Biu­ra Po­li­tycz­ne­go KC RPK(b)[14]. W la­tach woj­ny do­mo­wej w sze­re­gach Ar­mii Czer­wo­nej jako czło­nek Re­wo­lu­cyj­nej Rady Wo­jen­nej[15] Re­pu­bli­ki brał udział w obro­nie Ca­ry­cy­na i Per­mu w 1918 roku i w prze­gra­nej woj­nie z Pol­ską w 1920 roku.

W 1922 roku, po XII Zjeź­dzie RPK(b) Sta­lin zo­stał wy­bra­ny na se­kre­ta­rza ge­ne­ral­ne­go KC RPK(b). Stop­nio­wo kon­cen­tro­wał w swo­ich rę­kach wła­dzę w apa­ra­cie par­tyj­nym, po śmier­ci Le­ni­na ogło­sił się jego naj­wier­niej­szym uczniem i wy­brał nie­za­wod­ny spo­sób wzmoc­nie­nia swo­jej wła­dzy – cią­głą wy­mia­nę skła­du KC na swo­ich lu­dzi. W tym sa­mym celu w 1922 roku pod­po­rząd­ko­wał so­bie or­ga­ny GPU, wy­da­jąc in­struk­cję, że ża­den do­ku­ment nie może być skie­ro­wa­ny z GPU do in­nych in­sty­tu­cji, łącz­nie z WCIK[16], z po­mi­nię­ciem Po­lit­biu­ra. Wy­ko­rzy­stu­jąc or­ga­ny GPU jako in­sty­tu­cje po­li­cyj­ne i kar­ne, wziął się za ele­men­ty opo­zy­cyj­ne w WKP(b). Po­dzie­lił i roz­bił po ko­lei frak­cje tzw. le­wi­co­we­go i pra­wi­co­we­go nur­tu w WKP(b) i w 1930 roku był już ab­so­lut­nym dyk­ta­to­rem. 

Po­dob­nie jak Le­nin, Sta­lin przy­wią­zy­wał szcze­gól­ną wagę do taj­nej po­li­cji po­li­tycz­nej – OGPU (wcze­śniej GPU, od 1934 roku – NKWD). Przy­zna­nie upraw­nień do aresz­to­wa­nia, pro­wa­dze­nia śledz­twa i wy­mie­rza­nia kary jed­ne­mu or­ga­no­wi Sta­lin pod­parł swo­je­go ro­dza­ju teo­re­tycz­nym uza­sad­nie­niem i wy­ja­śnie­niem, okre­śla­jąc ów or­gan jako „try­bu­nał woj­sko­wo-po­li­tycz­ny”[17]. W 1929 roku osta­tecz­nie usta­li­ła się za­sa­da so­wiec­kiej po­li­ty­ki kar­nej – wy­ko­rzy­sta­nie pra­cy przy­mu­so­wej więź­niów na po­trze­by go­spo­dar­ki i przy­sto­so­wa­nia trud­no do­stęp­nych re­gio­nów pe­ry­fe­ryj­nych kra­ju. Po­wstał Głów­ny Za­rząd Obo­zów (GU­Łag[18]), któ­ry stał się sym­bo­lem ty­ra­nii Sta­li­na. 

Rzą­dom Sta­li­na to­wa­rzy­szy­ły ogrom­ne kam­pa­nie re­pre­sji. W 1930 roku za­czę­ło się re­pre­sjo­no­wa­nie chłop­stwa – set­ki ty­się­cy za­moż­nych chło­pów okrzyk­nię­tych „ku­ła­ka­mi” przy­mu­so­wo prze­sie­dlo­no w da­le­kie re­gio­ny, wie­lu z nich roz­strze­la­no lub wy­sła­no do ła­grów. Chło­pów po­zo­sta­łych przy ży­ciu za­pę­dzo­no do koł­cho­zów. Prze­pro­wa­dzo­na w la­tach trzy­dzie­stych „ko­lek­ty­wi­za­cja” do ta­kie­go stop­nia za­ła­ma­ła pro­duk­cję rol­ną, że jesz­cze pod ko­niec lat osiem­dzie­sią­tych kraj nie był w sta­nie sam się wy­ży­wić. 

W la­tach 1937–1938 Sta­lin prze­pro­wa­dził kam­pa­nię ma­so­we­go ter­ro­ru na nie­spo­ty­ka­ną wcze­śniej ska­lę. W cią­gu 15 mie­się­cy Wiel­kie­go Ter­ro­ru, od lip­ca 1937 roku do li­sto­pa­da 1938 roku aresz­to­wa­no po­nad 1,5 mi­lio­na osób, roz­strze­la­no 700 ty­się­cy. Ani wcze­śniej, ani póź­niej sys­tem so­wiec­ki nie był spraw­cą po­dob­nych roz­mia­rów zbrod­ni na na­ro­dzie. Re­pre­sje sta­li­now­skie mia­ły kil­ka ce­lów: li­kwi­da­cję prze­ciw­ni­ków po­li­tycz­nych, znisz­cze­nie „wro­gich klas”, by sztucz­nie spra­so­wać spo­łe­czeń­stwo w myśl sta­li­now­skich teo­rii o bez­kla­so­wo­ści, wal­kę z tzw. pią­tą ko­lum­ną – ob­co­kra­jow­ca­mi i ludź­mi ma­ją­cy­mi kon­tak­ty z za­gra­ni­cą, któ­rzy byli po­strze­ga­ni jako „baza szpie­go­stwa za­gra­nicz­ne­go”. Po­dob­ne zbrod­ni­cze po­stu­la­ty Sta­lin wy­ko­rzy­stał jako re­cep­tę na prze­pro­wa­dze­nie so­wie­ty­za­cji są­sied­nich kra­jów. Po za­war­ciu so­ju­szu z Hi­tle­rem w sierp­niu 1939 roku, i pod­pi­sa­niu taj­ne­go pla­nu po­dzia­łu te­ry­to­riów są­sia­du­ją­cych z Ro­sją, na te­re­nach Pol­ski i re­pu­blik bał­tyc­kich za­ję­tych przez ZSRS roz­po­czę­ły się ana­lo­gicz­ne kam­pa­nie re­pre­sji. Te same ka­te­go­rie oby­wa­te­li pa­dły ich ofia­rą. 

W 1940 roku Sta­lin miał w pla­nach za­ję­cie i so­wie­ty­za­cję Fin­lan­dii, Buł­ga­rii i Ru­mu­nii. Wła­śnie ta­kie dy­rek­ty­wy wy­pra­co­wa­ło Po­lit­biu­ro w li­sto­pa­dzie 1940 roku przed wy­jaz­dem Wia­cze­sła­wa Mo­ło­to­wa do Ber­li­na. Niem­cy od­rzu­ci­li jed­nak nowe eks­pan­sjo­ni­stycz­ne dą­że­nia ZSRS. 

Nie­dłu­go przed roz­po­czę­ciem woj­ny mię­dzy ZSRS i Niem­ca­mi, 6 maja 1941 roku Sta­lin ob­jął funk­cję prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych[19], a w 1946 roku – Rady Mi­ni­strów ZSRS. Funk­cję tę peł­nił aż do śmier­ci.

W cza­sie woj­ny z Niem­ca­mi w la­tach 1941–1945 re­pre­sje sta­li­now­skie ob­ję­ły całe na­ro­dy. Wła­dze ZSRS cał­ko­wi­cie wy­sie­dli­ły Kał­mu­ków, Cze­cze­nów, In­gu­szy, Bał­ka­rów, Ta­ta­rów krym­skich, Ka­ra­cza­jów i in­nych. 

W 1943 roku Sta­li­no­wi przy­zna­no ty­tuł mar­szał­ka, a w 1945 roku – ge­ne­ra­lis­si­mu­sa Związ­ku So­wiec­kie­go. 

Na koń­co­wym eta­pie woj­ny i po zwy­cię­stwie nad Niem­ca­mi sys­tem re­pre­sji sta­li­now­skich wy­szedł poza gra­ni­ce ZSRS. Pań­stwa Eu­ro­py Środ­ko­wej i Wschod­niej, po wy­zwo­le­niu spod nie­miec­kiej oku­pa­cji, zo­sta­ły pod­da­ne so­wie­ty­za­cji. W nich tak­że, po­dob­nie jak w ZSRS w la­tach trzy­dzie­stych, re­pre­sjo­no­wa­no bo­ga­tych chło­pów, prze­pro­wa­dza­no ko­lek­ty­wi­za­cję, aresz­to­wa­nia przed­sta­wi­cie­li „wro­gich klas”, or­ga­ni­zo­wa­no pro­ce­sy po­ka­zo­we „szpie­gów” i „spi­skow­ców”. 

Okres po­wo­jen­ny w Ro­sji rów­nież był na­zna­czo­ny wie­lo­ma kam­pa­nia­mi re­pre­sji. W 1949 roku ma­so­wo wy­sie­dla­no chło­pów i ko­lek­ty­wi­zo­wa­no ich go­spo­dar­stwa w Moł­da­wii, na Li­twie, Ło­twie i w Es­to­nii. W tym sa­mym roku roz­po­czę­ła się kam­pa­nia prze­ciw­ko tzw. ko­smo­po­li­tom, pod­czas któ­rej roz­bi­to Ży­dow­ski Ko­mi­tet An­ty­fa­szy­stow­ski i aresz­to­wa­no jego człon­ków. Sta­lin zle­cał tak­że za­bój­stwa po­li­tycz­ne kon­kret­nych osób – w ten spo­sób za­mor­do­wa­no m.in. dy­rek­to­ra Te­atru Ży­dow­skie­go So­ło­mo­na Mi­cho­el­sa. Nie­dłu­go przed śmier­cią Sta­lin za­ini­cjo­wał kil­ka no­wych spraw po­li­tycz­nych: „spra­wę me­grel­ską”, „spra­wę le­ka­rzy”, spra­wę „spi­sku sy­jo­ni­stycz­ne­go w MGB[20]”. Po jego śmier­ci 5 mar­ca 1953 roku zo­sta­ły one na­tych­miast umo­rzo­ne jako zu­peł­nie bez­pod­staw­ne i opar­te na fał­szer­stwie. 

Sta­li­now­ski kult jed­nost­ki nie miał so­bie rów­nych w XX wie­ku pod wzglę­dem roz­mia­rów, ata­wi­stycz­nej dzi­ko­ści i bał­wo­chwal­stwa. W stycz­niu 1938 roku na otwar­ciu 1. se­sji Rady Naj­wyż­szej ZSRS owa­cja po wej­ściu Sta­li­na trwa­ła 40 mi­nut, prze­wod­ni­czą­cy po­sie­dze­nia w ża­den spo­sób nie mógł uspo­ko­ić ze­bra­nych. Była to ma­so­wa psy­cho­za zbu­do­wa­na na stra­chu.

Pod­su­mo­wa­nie re­pre­syj­nych rzą­dów Sta­li­na przed­sta­wio­ne w licz­bach robi wra­że­nie: 4 mi­lio­ny osób aresz­to­wa­no na pod­sta­wie za­rzu­tów o cha­rak­te­rze po­li­tycz­nym, po­nad mi­lion z nich roz­strze­la­no. Przy­mu­so­we­mu wy­sie­dle­niu zo­sta­ło pod­da­nych 7,5 mi­lio­na lu­dzi (chło­pów i przed­sta­wi­cie­li róż­nych na­ro­do­wo­ści). 1 stycz­nia 1953 roku w obo­zach GU­Ła­gu prze­by­wa­ło oko­ło 2,5 mi­lio­na więź­niów.

Sta­lin umarł 5 mar­ca 1953 roku i po­cząt­ko­wo jego za­bal­sa­mo­wa­ne cia­ło umiesz­czo­no w mau­zo­leum obok zwłok Le­ni­na. Ale po zde­ma­sko­wa­niu zbrod­ni sta­li­now­skich pod­czas XX i XXII Zjaz­du KPZS[21], w 1961 roku Sta­li­na prze­nie­sio­no z mau­zo­leum i po­cho­wa­no na pla­cu Czer­wo­nym. Do­pie­ro w 1970 roku na gro­bie po­ja­wił się gra­ni­to­wy obe­lisk z jego po­pier­siem.

Wia­cze­sław Mi­chaj­ło­wicz Mo­ło­tow (Skria­bin) uro­dził się 9 mar­ca 1890 roku w Ku­kar­ce w ob­wo­dzie wiat­skim w ro­dzi­nie su­biek­ta lub za­rząd­cy[22]. W 1902 roku roz­po­czął na­ukę w 1. Ka­zań­skiej Szko­le Re­al­nej. W cza­sie na­uki do­łą­czył do ra­dy­kal­nie na­stro­jo­nej mło­dzie­ży, a od 1905 roku do ru­chu re­wo­lu­cyj­ne­go, uczest­ni­czył w mi­tyn­gach i de­mon­stra­cjach. Od 1906 roku był człon­kiem par­tii so­cjal­de­mo­kra­tycz­nej w Ka­za­niu. W kwiet­niu 1909 roku przed eg­za­mi­na­mi koń­co­wy­mi zo­stał aresz­to­wa­ny i ze­sła­ny na dwa lata do gu­ber­ni wo­łogdz­kiej. Tam eks­ter­ni­stycz­nie zdał eg­za­mi­ny koń­co­we. Pod­czas po­by­tu na ze­sła­niu w Tot­mie, Sol­wy­cze­god­sku i Wo­łog­dzie stu­dio­wał li­te­ra­tu­rę mark­si­stow­ską i pro­wa­dził nie­le­gal­ną dzia­łal­ność par­tyj­ną. 

Po po­wro­cie z ze­sła­nia w czerw­cu 1911 roku roz­po­czął stu­dia w Pe­ters­bur­skim In­sty­tu­cie Po­li­tech­nicz­nym. Od 1912 roku pra­co­wał w bol­sze­wic­kiej ga­ze­cie „Zwiez­da” i był jed­nym z twór­ców ga­ze­ty „Praw­da”. W tym sa­mym roku po­znał Sta­li­na. Od koń­ca 1912 roku ukry­wał się ze wzglę­du na człon­ko­stwo w Pe­ters­bur­skiej Or­ga­ni­za­cji Bol­sze­wic­kiej i dzia­łal­ność pod­ziem­ną. W kwiet­niu 1913 roku był aresz­to­wa­ny i wy­sie­dlo­ny z Pe­ters­bur­ga, pod ko­niec roku zno­wu aresz­to­wa­ny, ale z bra­ku do­wo­dów zwol­nio­no go pod nad­zór po­li­cyj­ny. W maju 1914 roku zno­wu zo­stał aresz­to­wa­ny i wy­sie­dlo­ny z mia­sta, ale wró­cił do Pe­ters­bur­ga, po czym prze­pro­wa­dził się do Mo­skwy, gdzie zor­ga­ni­zo­wał kil­ka grup bol­sze­wic­kich. W czerw­cu 1915 roku zo­stał aresz­to­wa­ny, a we wrze­śniu ze­sła­ny na trzy lata do gu­ber­ni ir­kuc­kiej. W maju 1916 roku uciekł z ze­sła­nia i wró­cił do Pio­tro­gro­du. 

Je­sie­nią 1916 roku wszedł do KC SDPRR(b). W 1917 roku zo­stał człon­kiem Pio­tro­grodz­kie­go Ko­mi­te­tu SDPRR(b) i Rady Pio­tro­grodz­kiej, był jed­nym z re­dak­to­rów „Praw­dy”. Uczest­ni­czył w przy­go­to­wa­niu i prze­pro­wa­dze­niu prze­wro­tu bol­sze­wic­kie­go w Pio­tro­gro­dzie w paź­dzier­ni­ku 1917 roku. Od po­cząt­ku 1918 roku był prze­wod­ni­czą­cym Rady Go­spo­dar­ki Lu­do­wej w Re­jo­nie Pół­noc­nym (obej­mu­ją­cym sie­dem gu­ber­ni wo­kół Pio­tro­gro­du), prze­pro­wa­dzał prze­ję­cia fa­bryk i za­kła­dów od do­tych­cza­so­wych wła­ści­cie­li. Teo­re­tycz­ne do­świad­cze­nia „eks­pro­pria­cji” ze­brał w opu­bli­ko­wa­nej w 1918 roku bro­szu­rze: Jak ro­bot­ni­cy uczą się urzą­dzać swo­ją go­spo­dar­kę. Wte­dy po raz pierw­szy pod­pi­sał się pseu­do­ni­mem – Mo­ło­tow. 

Od lata 1919 roku był peł­no­moc­ni­kiem KC RPK(b) na Po­woł­żu, od koń­ca 1919 roku – prze­wod­ni­czą­cym Niż­no­grodz­kie­go Gu­ber­nial­ne­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go. Po­kłó­cił się jed­nak z lo­kal­ny­mi ro­bot­ni­ka­mi i zo­stał przez par­tię uka­ra­ny „za in­try­ganc­two”[23]. Od wrze­śnia 1920 roku peł­nił funk­cję se­kre­ta­rza Do­niec­kie­go Ko­mi­te­tu Gu­ber­nial­ne­go RPK(b). Na IX Zjeź­dzie RKP(b) zo­stał kan­dy­da­tem na człon­ka KC RPK(b). Od wrze­śnia 1920 roku był człon­kiem KC i se­kre­ta­rzem KC KP(b) Ukra­iny. W mar­cu 1921 roku na X Zjeź­dzie KC RPK(b) zo­stał wy­bra­ny na człon­ka KC, se­kre­ta­rza wy­ko­naw­cze­go i kan­dy­da­ta na człon­ka Po­lit­biu­ra KC RPK(b). Od tej pory całe za­wo­do­we ży­cie Mo­ło­to­wa to­czy­ło się w Mo­skwie. W stycz­niu 1926 roku zo­stał wy­bra­ny na człon­ka Po­lit­biu­ra KC WKP(b).

Pro­mo­cja Mo­ło­to­wa do pra­cy w cen­tral­nych or­ga­nach par­tyj­nych była zu­peł­nie na­tu­ral­na w wa­run­kach for­mo­wa­nia się no­wej ka­sty za­rzą­dza­ją­cej. Bę­dąc pra­cow­ni­kiem dru­gie­go sze­re­gu, po­ka­zał, że jest od­da­nym i po­słusz­nym wy­ko­naw­cą. Z ra­cji jego nad­zwy­czaj­nej wy­trwa­ło­ści w „pra­cy sie­dzą­cej” i skłon­no­ści do biu­ro­kra­ty­zmu Le­nin na­zy­wał go „ka­mien­ną dupą”. Nie­mniej jed­nak to wła­śnie on wy­pro­mo­wał Mo­ło­to­wa na wy­so­kie sta­no­wi­ska. Jako se­kre­tarz KC Mo­ło­tow od­po­wia­dał za do­bór i roz­dy­spo­no­wa­nie kadr kie­row­ni­czych, a tak­że za­rzą­dzał spra­wa­mi zwią­za­ny­mi z roz­bu­do­wy­wa­niem i wzmac­nia­niem struk­tur par­tyj­nych. W po­ło­wie lat dwu­dzie­stych, w okre­sie wal­ki z róż­ny­mi opo­zy­cyj­ny­mi nur­ta­mi w par­tii bol­sze­wic­kiej, szyb­ko stał się jed­nym z naj­wier­niej­szych i naj­ak­tyw­niej­szych ako­li­tów Sta­li­na.

Kie­dy w 1928 roku Sta­lin za­czął wal­kę z tzw. od­chy­łem pra­wi­co­wym, to wła­śnie Mo­ło­to­wa umie­ścił na cze­le mo­skiew­skiej WKP(b) i jemu zle­cił „oczysz­cze­nie” jej z licz­nych zwo­len­ni­ków Bu­cha­ri­na i Ry­ko­wa. W na­gro­dę za wier­ność Mo­ło­tow zo­stał 19 grud­nia 1930 roku prze­wod­ni­czą­cym Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych ZSRS, za­stę­pu­jąc strą­co­ne­go Ry­ko­wa. Od tego mo­men­tu Mo­ło­tow na dłu­gie lata stał się dru­gim czło­wie­kiem w pań­stwie po Sta­li­nie. 

Na rów­ni ze Sta­li­nem po­no­si od­po­wie­dzial­ność za wszyst­kie sto­so­wa­ne w kra­ju re­pre­sje. Jako czło­nek Po­lit­biu­ra i prze­wod­ni­czą­cy Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych po­dej­mo­wał prze­stęp­cze de­cy­zje o ma­so­wych re­pre­sjach wo­bec chłop­stwa w la­tach 1930–1931 w trak­cie ko­lek­ty­wi­za­cji. Or­ga­ny OGPU roz­strze­la­ły wów­czas 30 ty­się­cy lu­dzi, wy­sła­ły do obo­zów po­nad 220 ty­się­cy, a prze­sie­dli­ły po­nad pół­to­ra mi­lio­na, li­kwi­du­jąc przy tym oko­ło mi­lio­na go­spo­darstw. Inna de­cy­zja – o kon­fi­ska­cie za­pa­sów zbo­ża – do­pro­wa­dzi­ła w la­tach 1932–1933 do ma­so­we­go gło­du, któ­ry we­dług róż­nych sza­cun­ków spo­wo­do­wał śmierć od 7 do 13 mi­lio­nów lu­dzi na Ukra­inie, po­łu­dniu Ro­sji i w Ka­zach­sta­nie. Znisz­cze­nie go­spo­darstw rol­ni­czych na po­cząt­ku lat trzy­dzie­stych było zbrod­ni­czą ope­ra­cją, któ­rej skut­ki kraj od­czu­wa do dzi­siaj. Od tam­tej pory ZSRS, a póź­niej Ro­sja nie były w sta­nie za­pew­nić swo­im miesz­kań­com ta­kiej pro­duk­cji żyw­no­ści, jaka w peł­ni za­spo­ko­iła­by ich po­trze­by.

W cza­sie Wiel­kie­go Ter­ro­ru pod­pis Mo­ło­to­wa fi­gu­ro­wał pod każ­dą dy­rek­ty­wą i de­cy­zją Po­lit­biu­ra KC WKP(b), a tak­że pod po­sta­no­wie­nia­mi Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych w spra­wie „ma­so­wych ope­ra­cji” NKWD. Pod­czas ple­num KC WKP(b), któ­re od­by­wa­ło się w lu­tym i mar­cu 1937 roku, Mo­ło­tow wy­gło­sił re­fe­rat pro­gra­mo­wy „O lek­cjach [pły­ną­cych ze] szkod­nic­twa, dy­wer­sji i szpie­go­stwa ja­poń­sko-nie­miec­ko-troc­ki­stow­skich agen­tów”. Ra­zem ze Sta­li­nem pod­pi­sy­wał „li­sty śmier­ci” (tzw. ras­striel­ny­je spi­ski, li­sty osób do roz­strze­la­nia), z góry prze­są­dza­jąc wy­ro­ki Ko­le­gium Woj­sko­we­go Sądu Naj­wyż­sze­go. W su­mie w okre­sie od lu­te­go 1937 do paź­dzier­ni­ka 1938 roku, pod­pi­su­jąc 383 li­sty, Sta­lin i jego kom­pa­ni wy­sła­li na roz­strze­la­nie 39 ty­się­cy osób, a do ła­grów – 5 ty­się­cy. Pod­pi­sów Mo­ło­to­wa jest na­wet wię­cej niż Sta­li­na. Pierw­szy sy­gno­wał 372 li­sty, dru­gi – 357. 

W maju 1939 roku Mo­ło­tow oprócz funk­cji sze­fa rzą­du ob­jął tekę nar­ko­ma spraw za­gra­nicz­nych, zaj­mu­jąc miej­sce Mak­si­ma Li­twi­no­wa. Stał się od­tąd re­ali­za­to­rem no­wej sta­li­now­skiej li­nii w po­li­ty­ce za­gra­nicz­nej, zo­rien­to­wa­nej na so­jusz z Hi­tle­rem i wy­ko­na­nie krem­low­skich pla­nów eks­pan­sji. Po­ro­zu­mie­nie o nie­agre­sji mię­dzy ZSRS i Niem­ca­mi z sierp­nia 1939 roku prze­szło do hi­sto­rii jako pakt Rib­ben­trop–Mo­ło­tow. Zgod­nie z za­łą­czo­nym do nie­go taj­nym pro­to­ko­łem, pod­pi­sa­nym przez Mo­ło­to­wa, oba pań­stwa po­dzie­li­ły mię­dzy sie­bie „stre­fy in­te­re­sów” w Eu­ro­pie Wschod­niej i w re­pu­bli­kach bał­tyc­kich. W efek­cie do­szło do oku­pa­cji i so­wie­ty­za­cji oraz włą­cze­nia w skład ZSRS czę­ści Pol­ski, Li­twy i Ło­twy, Es­to­nii i Be­sa­ra­bii. Po wsz­czę­tej przez ZSRS i prze­gra­nej woj­nie z Fin­lan­dią rząd Sta­li­na za­czął szu­kać in­nych moż­li­wo­ści pod­po­rząd­ko­wa­nia so­bie tego pań­stwa. Było to jed­nym z ce­lów ofi­cjal­nej wi­zy­ty Mo­ło­to­wa w Ber­li­nie w li­sto­pa­dzie 1940 roku i jego roz­mów z Hi­tle­rem, Görin­giem i Rib­ben­tro­pem. W dy­rek­ty­wach dla Mo­ło­to­wa z 9 li­sto­pa­da 1940 roku przy­go­to­wa­nych wła­śnie na te roz­mo­wy Sta­lin pod­kre­ślał, że musi on do­ma­gać się, by Niem­cy „zli­kwi­do­wa­li prze­szko­dy” na dro­dze do włą­cze­nia Fin­lan­dii do „stre­fy in­te­re­sów” ZSRS. 

Mo­ło­tow do­stał tak­że po­le­ce­nie, by roz­sze­rzyć stre­fę in­te­re­sów ZSRS o Buł­ga­rię (z per­spek­ty­wą oku­pa­cji tego kra­ju przez So­wie­tów) i uwzględ­nić ro­syj­skie in­te­re­sy w de­cy­zjach co do przy­szłych lo­sów Ru­mu­nii, Wę­gier i Tur­cji.

Ne­go­cja­cje Mo­ło­to­wa z Niem­ca­mi za­koń­czy­ły się ni­czym. Mało tego, ape­tyt Sta­li­na mu­siał za­nie­po­ko­ić Hi­tle­ra. Ber­lin pod­jął de­cy­zję o przy­go­to­wa­niach do woj­ny z ZSRS. W maju 1941 roku Mo­ło­tow zo­stał po­zba­wio­ny funk­cji prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych, a jego miej­sce za­jął Sta­lin. Mo­ło­tow za­cho­wał sta­no­wi­sko mi­ni­stra spraw za­gra­nicz­nych i zo­stał no­mi­no­wa­ny na pierw­sze­go wi­ce­prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych ZSRS.

Po odej­ściu Mo­ło­to­wa z funk­cji pre­mie­ra jego po­li­tycz­ne wpły­wy za­czę­ły ma­leć. W cza­sie woj­ny wcho­dził jesz­cze w skład tzw. wą­skie­go kie­row­nic­twa jako czło­nek Pań­stwo­we­go Ko­mi­te­tu Obro­ny. Ale już je­sie­nią 1945 roku po­padł w nie­ła­skę Sta­li­na i od tej pory sta­rze­ją­cy się dyk­ta­tor cią­gle za­rzu­cał mu „ka­pi­tu­lanc­two wo­bec Za­cho­du”. W mar­cu 1949 roku zo­stał po­zba­wio­ny funk­cji mi­ni­stra spraw za­gra­nicz­nych, a w paź­dzier­ni­ku 1952 roku, po XIX Zjeź­dzie KPZS, zo­stał wpraw­dzie wy­bra­ny do Pre­zy­dium KC, ale nie wszedł do Biu­ra Pre­zy­dium KC KPZS, co było za­po­wie­dzią ry­chłe­go koń­ca jego ka­rie­ry po­li­tycz­nej. 

Po śmier­ci Sta­li­na Mo­ło­tow na krót­ko od­zy­skał wpły­wy, ob­jął funk­cję za­stęp­cy prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Mi­ni­strów i zno­wu sta­nął na cze­le Mi­ni­ster­stwa Spraw Za­gra­nicz­nych. Cią­gle jed­nak był kry­ty­ko­wa­ny przez lu­dzi z oto­cze­nia Chrusz­czo­wa za brak ela­stycz­no­ści w spra­wach mię­dzy­na­ro­do­wych i do­gma­tyzm. Mo­ło­tow bar­dzo bo­le­śnie przy­jął zde­ma­sko­wa­nie kul­tu Sta­li­na pod­czas XX Zjaz­du KPZS. I cho­ciaż po­wie­rzo­no mu kie­ro­wa­nie ko­mi­sją ba­da­ją­cą ma­te­ria­ły do­ty­czą­ce re­pre­sji w la­tach 1937–1938, dłu­go się na tym sta­no­wi­sku nie utrzy­mał. W czerw­cu 1956 roku Mo­ło­tow zo­stał zwol­nio­ny z funk­cji mi­ni­stra spraw za­gra­nicz­nych. Rok póź­niej, w czerw­cu 1957 roku, gru­pa człon­ków Pre­zy­dium KC KPZS, wśród któ­rych naj­bar­dziej ak­tyw­ny był Mo­ło­tow, pod­ję­ła pró­bę oba­le­nia Chrusz­czo­wa, ale po­nio­sła klę­skę. Ple­num KC KPZS ogło­si­ło, że jest to „gru­pa an­ty­par­tyj­na” i wy­klu­czo­no ich ze skła­du Pre­zy­dium i KC KPZS. 

Po wy­da­le­niu z naj­wyż­szych or­ga­nów par­tyj­nych Mo­ło­tow zaj­mo­wał mało istot­ne sta­no­wi­sko am­ba­sa­do­ra ZSRS w Mon­go­lii, a od 1960 roku – sta­łe­go przed­sta­wi­cie­la ZSRS przy Mię­dzy­na­ro­do­wej Agen­cji Ener­gii Ato­mo­wej. W paź­dzier­ni­ku 1961 roku na XXII Zjeź­dzie KPZS zno­wu zo­stał pod­da­ny miaż­dżą­cej kry­ty­ce i pu­blicz­nie oskar­żo­ny o udział w sta­li­now­skim bez­pra­wiu i ma­so­wych re­pre­sjach. W 1962 roku zo­stał wy­rzu­co­ny z par­tii i wy­sła­ny na eme­ry­tu­rę. 

W lip­cu 1984 roku pod­sta­rza­łe Po­lit­biu­ro, na któ­re­go cze­le stał Kon­stan­tin Czer­nien­ko, przy­wró­ci­ło Mo­ło­to­wo­wi człon­ko­stwo w par­tii i le­gi­ty­ma­cję par­tyj­ną. Mo­ło­tow nie­mal się roz­pła­kał, mó­wiąc coś o tym, że Po­lit­biu­ro „idzie słusz­ną dro­gą”. Umarł w Mo­skwie 8 li­sto­pa­da 1986 roku. Ga­ze­ty bar­dzo ską­po i la­ko­nicz­nie po­in­for­mo­wa­ły o jego śmier­ci, za­miesz­cza­jąc krót­kie ob­wiesz­cze­nie Rady Mi­ni­strów ZSRS. Zu­peł­nie nie przy­po­mi­na­ło to ne­kro­lo­gów pu­bli­ko­wa­nych w ga­ze­tach, kie­dy umie­rał któ­ryś z naj­star­szych i naj­bar­dziej za­słu­żo­nych człon­ków par­tii[24]. Był to znak, oczy­wi­ste przy­po­mnie­nie nie o za­słu­gach, ale o prze­wi­nie­niach zmar­łe­go.

Kli­mient Je­frie­mo­wicz Wo­ro­szy­łow uro­dził się 4 lu­te­go 1881 roku we wsi Wierch­nie w po­wie­cie bach­muc­kim gu­ber­ni je­ka­te­ry­no­sław­skiej w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka ko­le­jo­we­go. W 1895 roku ukoń­czył wiej­ską szko­łę ziem­ską[25] i do koń­ca ży­cia było to całe jego wy­kształ­ce­nie. W 1896 roku pra­co­wał jako ro­bot­nik, uczest­ni­czył w straj­kach w Łu­gań­sku, w 1905 roku kie­ro­wał for­mo­wa­niem dru­żyn bo­jo­wych. Ofi­cjal­ny staż w par­tii bol­sze­wic­kiej roz­po­czął w 1903 roku. W la­tach 1908–1917 an­ga­żo­wał się w dzia­łal­ność pod­ziem­ną, był kil­ka­krot­nie aresz­to­wa­ny i zsy­ła­ny. Od 1917 roku stop­nio­wo wcho­dził do naj­wyż­szych krę­gów władz bol­sze­wic­kich. W cza­sie woj­ny był do­wód­cą ar­mii, w la­tach 1919–1921 – człon­kiem Re­wo­lu­cyj­nej Rady Woj­sko­wej 1. Ar­mii Kon­nej. W mar­cu 1921 roku uczest­ni­czył w bru­tal­nym stłu­mie­niu po­wsta­nia w Kronsz­ta­dzie. Od 1921 roku peł­nił funk­cję do­wo­dzą­ce­go woj­ska­mi w Pół­noc­no-Kau­ka­skim Okrę­gu Woj­sko­wym, a póź­niej w Mo­skiew­skim Okrę­gu Woj­sko­wym, od stycz­nia 1925 roku – za­stęp­cy nar­ko­ma, a od czerw­ca tego sa­me­go roku – nar­ko­ma ds. woj­sko­wych i mor­skich ZSRS. W 1921 roku na X Zjeź­dzie RPK(b) zo­stał wy­bra­ny na człon­ka KC, a w stycz­niu 1926 roku zo­stał człon­kiem Po­lit­biu­ra KC WKP(b). 

Wo­ro­szy­łow był cał­ko­wi­cie od­da­ny Sta­li­no­wi i ten pro­mo­wał go, awan­su­jąc na co­raz wyż­sze sta­no­wi­ska. Wo­ro­szy­łow jako je­den z pierw­szych za­czął bez po­ha­mo­wa­nia roz­wi­jać kult Sta­li­na, przy­pi­sy­wał mu zwłasz­cza „wy­bit­ne za­słu­gi” w cza­sie woj­ny do­mo­wej i w wal­ce z opo­zy­cją. Na jego 50-le­cie w 1921 roku opu­bli­ko­wał ar­ty­kuł Sta­lin i Ar­mia Czer­wo­na, w któ­rym, wbrew fak­tom, przy­pi­sy­wał Sta­li­no­wi wy­jąt­ko­wą rolę „jed­ne­go z naj­wy­bit­niej­szych au­to­rów zwy­cięstw w woj­nie do­mo­wej”[26]. W póź­niej­szym okre­sie co­raz bar­dziej li­zu­sow­skie wy­stą­pie­nia Wo­ro­szy­ło­wa za­pew­ni­ły mu tak­że zbu­do­wa­nie wła­sne­go mi­ni­kul­tu w cie­niu Sta­li­na.

W cza­sach Wiel­kie­go Ter­ro­ru uczest­ni­czył w roz­krę­ca­niu re­pre­sji, po­pie­rał de­cy­zje o po­za­są­do­wych roz­pra­wach z przed­sta­wi­cie­la­mi ka­dry woj­sko­wej, lek­ką ręką wy­da­wał zgo­dy na aresz­to­wa­nie swo­ich pod­wład­nych przez NKWD. Z du­żym za­an­ga­żo­wa­niem pod­pi­sy­wał „li­sty śmier­ci”. Jego pod­pis wid­nie­je na 185 z 283 list. 

W 1940 roku, po prze­gra­nej w woj­nie so­wiec­ko-fiń­skiej, Sta­lin wy­raź­nie stra­cił do nie­go ser­ce. Po­zba­wił go funk­cji nar­ko­ma obro­ny i od­tąd Wo­ro­szy­łow peł­nił dru­go­rzęd­ne funk­cje w struk­tu­rach woj­sko­wych i go­spo­dar­czych. Po­zo­stał człon­kiem Po­lit­biu­ra, ale od­su­nię­to go od naj­waż­niej­szych de­cy­zji. Przed śmier­cią Sta­lin po­mia­tał nim, od­su­wał od rzą­dze­nia, uwa­ża­jąc za „an­giel­skie­go agen­ta”. W paź­dzier­ni­ku 1952 roku pla­no­wał w ogó­le po­zbyć się go ze skła­du naj­wyż­szych władz. We­dług pier­wot­nych za­mie­rzeń miał nie być włą­czo­ny do Biu­ra Pre­zy­dium KC KPZS, ale Wo­ro­szy­ło­wo­wi za­wsze uda­wa­ło się ja­koś tam zna­leźć[27].

Po śmier­ci dyk­ta­to­ra gwiaz­da Wo­ro­szy­ło­wa zno­wu roz­bły­sła. W 1953 roku do­stał no­mi­na­cję na wpraw­dzie de­ko­ra­cyj­ne, ale za to bar­dzo pre­sti­żo­we sta­no­wi­sko Prze­wod­ni­czą­ce­go Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS. Noga po­wi­nę­ła mu się w czerw­cu 1957 roku, kie­dy po­parł pró­bę oba­le­nia Chrusz­czo­wa przez Mo­ło­to­wa i gru­pę człon­ków Pre­zy­dium KC. Po­cząt­ko­wo nie był za to pu­blicz­nie kry­ty­ko­wa­ny i ci­cho od­szedł na eme­ry­tu­rę w 1960 roku. Ale pod­czas XXII Zjaz­du KPZS w paź­dzier­ni­ku 1961 roku ogło­szo­no na cały kraj, że Wo­ro­szy­łow był człon­kiem „gru­py an­ty­par­tyj­nej” i, mało tego, po­no­si oso­bi­stą od­po­wie­dzial­ność za re­pre­sje i roz­strze­li­wa­nie woj­sko­wych w cza­sach ter­ro­ru sta­li­now­skie­go.

Po usu­nię­ciu Chrusz­czo­wa wła­dza breż­nie­wow­ska wy­ba­czy­ła mu i w 1966 roku zno­wu zo­stał wy­bra­ny na człon­ka KC KPZS. Umarł w nocy z 2 na 3 grud­nia 1969 roku, a ogól­no­pań­stwo­we ga­ze­ty po­świę­ci­ły mu wiel­kie ne­kro­lo­gi na pierw­szych stro­nach[28]. Uda­ło mu się umrzeć w mo­men­cie, gdy cie­szył się względ­nym sza­cun­kiem. Zo­stał po­cho­wa­ny na pla­cu Czer­wo­nym. Po­nad­to po śmier­ci jego na­zwi­skiem na­zwa­no Łu­gańsk i Klim Wo­ro­szy­łow za­jął pew­ne miej­sce w ga­le­rii dy­żur­nych „bo­ha­te­rów Paź­dzier­ni­ka”.

Ana­stas Iwa­no­wicz Mi­ko­jan uro­dził się 25 li­sto­pa­da 1895 roku we wsi Sa­na­in w gu­ber­ni ty­fli­skiej w ro­dzi­nie chło­pa. W 1916 roku ukoń­czył se­mi­na­rium du­chow­ne w Ty­fli­sie i kon­ty­nu­ował na­ukę w aka­de­mii du­chow­nej w Ecz­mia­dzy­nie w Ar­me­nii. Oto co łą­czy go ze Sta­li­nem – obaj mie­li wy­kształ­ce­nie cer­kiew­ne, ale za­miast słu­żyć Bogu, wy­bra­li ruch ko­mu­ni­stycz­ny. W ofi­cjal­nych do­ku­men­tach par­tyj­nych staż Mi­ko­ja­na był li­czo­ny od 1915 roku. Po re­wo­lu­cji lu­to­wej Mi­ko­jan two­rzył rady w Ecz­mia­dzy­nie, póź­niej zaj­mo­wał się dzia­łal­no­ścią pro­pa­gan­do­wą i par­tyj­ną w ty­fli­skim ko­mi­te­cie par­tyj­nym w Baku. Był prze­wod­ni­czą­cym pod­ziem­ne­go par­tyj­ne­go ko­mi­te­tu miej­skie­go w Baku. We wrze­śniu 1918 roku w Kra­sno­wodz­ku zo­stał aresz­to­wa­ny ra­zem z ko­mi­sa­rza­mi ba­kij­ski­mi[29], ale ja­kimś cu­dem unik­nął śmier­ci. Kon­ty­nu­ował swo­ją ka­rie­rę w Baku, a na­stęp­nie w Ro­sto­wie nad Do­nem, gdzie sta­nął na cze­le kra­jo­we­go ko­mi­te­tu par­tyj­ne­go. Od 1926 roku w Mo­skwie kie­ro­wał kil­ko­ma nar­ko­ma­ta­mi, od­po­wia­da­ją­cy­mi za han­del, za­opa­trze­nie i prze­mysł spo­żyw­czy. Od 1923 roku był człon­kiem KC RPK(b), od 1926 kan­dy­da­tem, a od 1935 roku – człon­kiem Biu­ra Po­li­tycz­ne­go KC. 

Sta­lin do­brze znał sła­be punk­ty bio­gra­fii po­li­tycz­nej Mi­ko­ja­na. Cza­sa­mi pół­żar­tem na­zy­wał go „27. ko­mi­sa­rzem ba­kij­skim”, co było oczy­wi­stą alu­zją, że mógł mieć coś wspól­ne­go ze śmier­cią tych bo­ha­te­rów so­wiec­kiej iko­no­gra­fii. Je­śli był po­śród nich, to dla­cze­go nie zgi­nął, jak uda­ło mu się ura­to­wać? A co na to Mi­ko­jan? Wier­nie słu­żył Sta­li­no­wi. Jego oso­bi­ste za­an­ga­żo­wa­nie w re­pre­sje nie jest ta­jem­ni­cą. Ra­zem z in­ny­mi przy­bocz­ny­mi Sta­li­na w la­tach 1937–1938 pod­pi­sy­wał „li­sty śmier­ci”. Nie tak ak­tyw­nie jak inni, ale zło­żył pod­pi­sy pod ośmio­ma, na pod­sta­wie któ­rych ska­za­no na śmierć przez roz­strze­la­nie i zsył­ki do ła­grów po­nad ty­siąc osób. 

Po­dob­nie jak po­zo­sta­li człon­ko­wie Po­lit­biu­ra Mi­ko­jan jeź­dził na po­le­ce­nie Sta­li­na w róż­ne czę­ści kra­ju jako emi­sa­riusz ter­ro­ru. Jego wy­jazd do Ar­me­nii we wrze­śniu 1937 roku za­owo­co­wał ma­so­wy­mi aresz­to­wa­nia­mi i eg­ze­ku­cja­mi. Mi­ko­jan wy­ka­zy­wał się ini­cja­ty­wą i gor­li­wo­ścią, za­bie­ga­jąc o zwięk­sze­nie kwo­ty roz­strze­li­wa­nych. In­for­mo­wał o tym Je­żow[30] w pi­śmie do Sta­li­na 22 wrze­śnia 1937 roku: 

„W celu oczysz­cze­nia Ar­me­nii z ele­men­tów an­ty­so­wiec­kich tow. Mi­ko­jan pro­si o zgo­dę na do­dat­ko­we roz­strze­la­nie 700 osób spo­śród dasz­na­ków[31] i in­nych a/s [an­ty­so­wiec­kich] ele­men­tów. Pro­po­nu­ję roz­strze­lać do­dat­ko­wo 1500 osób, co w su­mie z za­twier­dzo­ny­mi wcze­śniej daje licz­bę 2000 osób”[32]. Na ory­gi­na­le do­ku­men­tu są ad­no­ta­cje: „Za. J. Sta­lin; za (prze­py­ta­ni) – Mo­ło­tow, Ka­ga­no­wicz, Ka­li­nin, Czu­bar”. Bez nie­po­trzeb­nej zwło­ki 24 wrze­śnia za­twier­dzo­no de­cy­zję Po­lit­biu­ra (P54/25) o zwięk­sze­niu „li­mi­tu” roz­strze­li­wań[33].

Nie kto inny jak wła­śnie Mi­ko­jan wy­stą­pił 20 grud­nia 1937 roku pod­czas uro­czy­sto­ści z oka­zji 20-le­cia WCzK–NKWD. Jego re­fe­rat był pe­łen przy­kła­dów lu­do­wej ak­tyw­no­ści w de­ma­sko­wa­niu wro­gów: brat do­niósł na bra­ta, żona – na by­łe­go męża, a pio­nier Kola Szcze­głow nie po­ża­ło­wał na­wet wła­sne­go ojca[34].

W cza­sie woj­ny Mi­ko­jan był człon­kiem Pań­stwo­we­go Ko­mi­te­tu Obro­ny, a po woj­nie – mi­ni­strem han­dlu we­wnętrz­ne­go ZSRS. W paź­dzier­ni­ku 1946 roku Sta­lin pod­czas przy­go­to­wy­wa­nia de­cy­zji o try­bie dys­try­bu­cji zbo­ża ostro skry­ty­ko­wał Mi­ko­ja­na i na­wet po­dyk­to­wał in­struk­cję: „W ogó­le nie ufać w tej spra­wie t. Mi­ko­ja­no­wi, któ­ry przez swój brak cha­rak­te­ru roz­ple­nił zło­dziei wo­kół spraw za­opa­trze­nia”[35]. Mi­ko­jan obie­cał Sta­li­no­wi, że „wy­cią­gnie na­ukę z su­ro­wej kry­ty­ki”[36]. Na ple­num KC KPZS w paź­dzier­ni­ku 1952 roku Mi­ko­jan zno­wu zo­stał bar­dzo ostro skry­ty­ko­wa­ny przez Sta­li­na i nie wy­bra­no go do „wą­skie­go kie­row­nic­twa” – Biu­ra Pre­zy­dium KC KPZS (po­zo­stał tyl­ko człon­kiem Pre­zy­dium KC).

Po śmier­ci Sta­li­na Mi­ko­jan wier­nie słu­żył Chrusz­czo­wo­wi i twar­do opo­wie­dział się po jego stro­nie w czerw­cu 1957 roku, kie­dy wy­stą­pi­li prze­ciw­ko nie­mu Mo­ło­tow i część człon­ków Pre­zy­dium KC. Od 1955 roku był pierw­szym za­stęp­cą prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Mi­ni­strów ZSRS. Póź­niej, w na­gro­dę, Chrusz­czow awan­so­wał go na prze­wod­ni­czą­ce­go Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS. W paź­dzier­ni­ku 1964 roku Mi­ko­jan od­gry­wał rolę bu­fo­ra mię­dzy Chrusz­czo­wem i Breż­nie­wem. Z jed­nej stro­ny uprze­dził Chrusz­czo­wa o doj­rze­wa­ją­cym spi­sku, z dru­giej – pró­bo­wał na­mó­wić go, by zgo­dził się na dy­mi­sję. Breż­niew na krót­ko zo­sta­wił Mi­ko­ja­na we wła­dzach. O „nie­znisz­czal­no­ści” Mi­ko­ja­na i jego dłu­giej ka­rie­rze po­li­tycz­nej krą­ży­ły aneg­do­ty. Naj­po­pu­lar­niej­szy był wier­szyk: Ot Il­ji­cza do Il­ji­cza biez in­fark­ta i pa­ra­li­cza[37]. Ale i jego gwiaz­da w koń­cu zga­sła. Od grud­nia 1965 roku peł­nił już tyl­ko no­mi­nal­ną funk­cję człon­ka Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS, a w 1974 roku prze­szedł na eme­ry­tu­rę.

Wciąż jed­nak był ce­nio­ny, da­wał wy­wia­dy me­diom, wy­dał swo­je wspo­mnie­nia. Wpraw­dzie w cza­sach Breż­nie­wa były one pu­bli­ko­wa­ne tyl­ko frag­men­ta­rycz­nie, moc­no okro­jo­ne przez cen­zu­rę. Po­li­tycz­ne wspo­mnie­nia Mi­ko­ja­na uj­rza­ły świa­tło dzien­ne sto­sun­ko­wo nie­daw­no, ale swój oso­bi­sty udział w ma­so­wych re­pre­sjach au­tor sta­ran­nie prze­mil­czał[38].

Mi­ko­jan umarł 21 paź­dzier­ni­ka 1978 roku. Jego po­grzeb był mniej uro­czy­sty niż Wo­ro­szy­ło­wa. Po­ja­wi­ła się jed­nak cała wier­chusz­ka Po­lit­biu­ra KC z Le­oni­dem Breż­nie­wem na cze­le. Mi­ko­jan nie zo­stał uho­no­ro­wa­ny miej­scem pod mu­rem Krem­la, po­cho­wa­no go na cmen­ta­rzu No­wo­dzie­wi­czym[39].

Ła­zar Mo­isie­je­wicz Ka­ga­no­wicz uro­dził się 22 li­sto­pa­da 1893 roku we wsi Ka­ba­ny w gu­ber­ni ki­jow­skiej. Jego ofi­cjal­ni bio­gra­fo­wie pod­kre­śla­li, że po­cho­dził z „bied­nej ży­dow­skiej ro­dzi­ny”, nie wska­zu­jąc za­wo­du ojca. We­dług nie­któ­rych źró­deł jego oj­ciec han­dlo­wał by­dłem[40]. Nie miał sys­te­ma­tycz­ne­go wy­kształ­ce­nia. W an­kie­tach par­tyj­nych pi­sał o so­bie, że jest „sa­mo­ukiem”. Od czter­na­ste­go roku ży­cia pra­co­wał jako szewc, a w 1911 roku pod wpły­wem star­sze­go bra­ta Mi­cha­iła do­łą­czył do bol­sze­wi­ków. Kie­ro­wał nie­le­gal­ny­mi kół­ka­mi par­tyj­ny­mi w Me­li­to­po­lu i w Ju­zow­ce. W Ju­zow­ce po­znał mło­de­go Ni­ki­tę Chrusz­czo­wa, któ­re­mu póź­niej po­ma­gał na wcze­snym eta­pie jego ka­rie­ry po­li­tycz­nej. W 1917 roku po­wo­ła­ny do woj­ska, pro­wa­dził dzia­łal­ność par­tyj­ną w krę­gach woj­sko­wych w Sa­ra­to­wie i Hom­lu. W 1918 roku zaj­mo­wał już wy­so­kie sta­no­wi­ska par­tyj­ne w Niż­nym No­wo­gro­dzie, Wo­ro­ne­żu i Tur­kie­sta­nie. Od 1922 roku Ka­ga­no­wicz był apa­rat­czy­kiem w KC, kie­ro­wał wy­dzia­łem or­ga­ni­za­cyj­no-in­struk­tor­skim, a w 1924 roku zo­stał wy­bra­ny na człon­ka KC i se­kre­ta­rza KC RPK(b). Oto jak ro­sło za­ufa­nie Sta­li­na! Sta­lin two­rzył gru­pę swo­ich naj­bliż­szych współ­pra­cow­ni­ków i pro­te­go­wa­nych. Po­śród nich znaj­do­wał się Ła­zar Ka­ga­no­wicz. W la­tach 1925–1928 był par­tyj­nym przy­wód­cą na Ukra­inie, a od lip­ca 1928 roku po­now­nie se­kre­ta­rzem KC i od 1930 roku – człon­kiem Po­lit­biu­ra. Jako je­den z naj­lep­szych uczniów szko­ły sta­li­now­skie­go apa­ra­tu na­le­żał do czo­łów­ki apo­lo­ge­tów Sta­li­na, na­pę­dza­ją­cych kult jed­nost­ki. W grud­niu 1929 roku, z oka­zji ju­bi­le­uszu przy­wód­cy, opu­bli­ko­wał ar­ty­kuł Sta­lin i par­tia, w któ­rym na­zwał go „naj­lep­szym kon­ty­nu­ato­rem dzie­ła Le­ni­na”[41].

Ka­ga­no­wicz uosa­biał spe­cy­ficz­ny de­spo­tycz­no-biu­ro­kra­tycz­ny styl rzą­dze­nia. Ce­cho­wa­ły go gru­biań­stwo, biu­ro­kra­tyzm i bez­względ­ność w sto­sun­ku do lu­dzi, któ­rych trak­to­wał wy­łącz­nie jako try­bi­ki w me­cha­ni­zmie pań­stwo­wym. O ile Mo­ło­tow, Wo­ro­szy­łow czy Mi­ko­jan mie­li jesz­cze, wpraw­dzie nie­wiel­kie, za­słu­gi dla ru­chu bol­sze­wic­kie­go, sa­mo­dziel­ną ka­rie­rę po­li­tycz­ną, o tyle Ka­ga­no­wicz był wy­łącz­nie pro­duk­tem sta­li­now­skim. Bez wy­kształ­ce­nia, sła­bo zo­rien­to­wa­ny w teo­rii mark­si­zmu, stał się sym­bo­lem par­tyj­nej sza­ro­ści, ni­ja­ko­ści pro­mo­wa­nej przez Sta­li­na. Było ta­kie po­wie­dze­nie do­ty­czą­ce sta­li­now­skiej po­li­ty­ki ka­dro­wej: „awan­so­wa­li ko­lej­ne­go Ka­ga­no­wi­cza”. Od­pła­cał Sta­li­no­wi sy­now­skim od­da­niem, a w ko­re­spon­den­cji na­zy­wał go „ro­dzi­cem”[42].

W cza­sie Wiel­kie­go Ter­ro­ru Ka­ga­no­wicz uczest­ni­czył w re­pre­sjach za­rów­no w Mo­skwie, jak i w róż­nych re­gio­nach ZSRS. Zło­żył pod­pis pod 188 z 283 „list śmier­ci”. Był te­re­no­wym emi­sa­riu­szem ter­ro­ru. W 1937 roku wy­jeż­dżał do Cze­la­biń­ska, Smo­leń­ska, Ja­ro­sław­la (czer­wiec) i Iwa­no­wa (sier­pień), by or­ga­ni­zo­wać tam ma­so­we aresz­to­wa­nia wśród miej­sco­wej wier­chusz­ki par­tyj­nej[43]. Chęt­nie wy­da­wał zgo­dy na aresz­to­wa­nia kie­row­nic­twa w pod­le­ga­ją­cych mu nar­ko­ma­tach trans­por­tu i prze­my­słu cięż­kie­go, sam wnio­sko­wał o aresz­to­wa­nie swo­ich pod­wład­nych, śląc do NKWD li­sty z na­zwi­ska­mi[44].

Jego brat – Mi­cha­ił Ka­ga­no­wicz, któ­ry był nar­ko­mem prze­my­słu lot­ni­cze­go i człon­kiem KC WKP(b), zo­stał zwol­nio­ny w stycz­niu 1940 roku i zde­gra­do­wa­ny do funk­cji dy­rek­to­ra za­kła­dów lot­ni­czych. Za­szczu­ty przez bez­pie­kę (z po­le­ce­nia Sta­li­na, ma się ro­zu­mieć), po­peł­nił sa­mo­bój­stwo w 1941 roku. 

Dru­gi jego brat – Ju­lij Ka­ga­no­wicz, pra­co­wał jako pierw­szy se­kre­tatrz ko­mi­te­tu ob­wo­do­we­go WKP(b) w Gor­kim[45], ale w grud­niu 1938 roku jego ka­rie­ra się za­ła­ma­ła i stop­nio­wo zaj­mo­wał co­raz mniej istot­ne funk­cje w sys­te­mie han­dlu ze­wnętrz­ne­go, aż w 1951 roku zo­stał wy­sła­ny na eme­ry­tu­rę spe­cjal­ną.

Ła­zar nie był w sta­nie im po­móc. Stra­cił bra­ci, ale za­cho­wał wy­so­kie sta­no­wi­ska. Pod­czas woj­ny był człon­kiem Pań­stwo­we­go Ko­mi­te­tu Obro­ny, za­stęp­cą prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych ZSRS. Po woj­nie – za­stęp­cą prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Mi­ni­strów. Od mar­ca do grud­nia 1947 roku krót­ko peł­nił funk­cję pierw­sze­go se­kre­ta­rza KC Par­tii Ko­mu­ni­stycz­nej Ukra­iny, ale za­wa­lił ro­bo­tę i Sta­lin mu­siał przy­wró­cić na to sta­no­wi­sko Ni­ki­tę Chrusz­czo­wa. W ostat­nich la­tach ży­cia wódz tro­chę od­su­nął go od wła­dzy, ale Ka­ga­no­wicz na­dal po­zo­sta­wał w wy­so­kich or­ga­nach par­tyj­nych – w Po­lit­biu­rze, a od paź­dzier­ni­ka 1952 roku – w Biu­rze Pre­zy­dium KC KPZS. 

Od mar­ca 1953 roku Ka­ga­no­wicz był pierw­szym za­stęp­cą prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Mi­ni­strów ZSRS. W czerw­cu 1957 roku sta­nął po stro­nie Mo­ło­to­wa i wziął udział w jego nie­uda­nej pró­bie oba­le­nia Chrusz­czo­wa. Wy­rzu­co­ny z KC i z Mo­skwy tra­fił na Ural, gdzie zo­stał dy­rek­to­rem Ural­skie­go Kom­bi­na­tu Po­ta­so­we­go. W 1961 roku wy­sła­no go na eme­ry­tu­rę i wy­klu­czo­no z par­tii[46].

Mi­cha­ił Iwa­no­wicz Ka­li­nin uro­dził się 19 li­sto­pa­da 1875 roku we wsi Wierch­nia Tro­ica w po­wie­cie kor­czew­skim gu­ber­ni twer­skiej w ro­dzi­nie chło­pa. W 1889 roku ukoń­czył czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej i na tym skoń­czy­ła się jego edu­ka­cja. Pra­co­wał jako to­karz w za­kła­dach w Sankt Pe­ters­bur­gu. Od 1898 roku dzia­łacz ru­chu so­cjal­de­mo­kra­tycz­ne­go, two­rzył kół­ka mark­si­stow­skie, nie­jed­no­krot­nie był aresz­to­wa­ny przez po­li­cję i zsy­ła­ny, ukry­wał się w pod­zie­miu. Mo­ło­tow twier­dził, że Ka­li­nin uczest­ni­czył w jego nie­le­gal­nym kół­ku mark­si­stow­skim, a przed I woj­ną świa­to­wą roz­wa­żał opusz­cze­nie ru­chu ro­bot­ni­cze­go i otwar­cie „baru z pi­wem”[47]. 

W 1917 roku był człon­kiem Pio­tro­grodz­kie­go Ko­mi­te­tu Bol­sze­wi­ków i człon­kiem re­dak­cji „Praw­dy”. Po re­wo­lu­cji paź­dzier­ni­ko­wej zo­stał wy­bra­ny na zwierzch­ni­ka władz miej­skich Pio­tro­gro­du, a w mar­cu 1919 roku sta­nął na cze­le WCIK, za­stę­pu­jąc zmar­łe­go Ja­ko­wa Swier­dło­wa. Jego kan­dy­da­tu­rę za­pro­po­no­wał Le­nin, uza­sad­nia­jąc, że Ka­li­nin „łą­czy ży­cio­we do­świad­cze­nie ze zna­jo­mo­ścią ży­cia śred­nie­go chłop­stwa”[48]. W 1922 roku Ka­li­nin zo­stał prze­wod­ni­czą­cym Cen­tral­ne­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go[49] ZSRS. Od mar­ca 1919 roku był kan­dy­da­tem na człon­ka, a od stycz­nia 1926 roku – człon­kiem Po­lit­biu­ra KC WKP(b). We­dług opi­nii Mo­ło­to­wa Ka­li­nin był nad­zwy­czaj po­pu­lar­ny, bo był „bli­sko chłop­stwa”[50]. W la­tach dwu­dzie­stych opu­bli­ko­wa­no du­żym na­kła­dem trzy­to­mo­wy zbiór prze­mó­wień, li­stów i za­pi­sów roz­mów Ka­li­ni­na do­ty­czą­cych te­ma­ty­ki chłop­skiej[51]. W stycz­niu 1938 roku Ka­li­nin ob­jął funk­cję prze­wod­ni­czą­ce­go Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS – for­mal­ną funk­cję gło­wy pań­stwa. W mar­cu 1946 roku z po­wo­du cho­ro­by od­szedł ze sta­no­wi­ska. 

Ka­li­nin umarł 3 czerw­ca 1946 roku, a po­grzeb urzą­dzo­no mu bar­dzo uro­czy­sty. Człon­ko­wie Po­lit­biu­ra ze Sta­li­nem na cze­le sta­li nad jego gro­bem z war­tą ho­no­ro­wą. Zo­stał po­cho­wa­ny na ne­kro­po­lii na pla­cu Czer­wo­nym.

Udział w ma­so­wych re­pre­sjach był istot­nym punk­tem bio­gra­fii po­li­tycz­nych Mo­ło­to­wa, Wo­ro­szy­ło­wa, Mi­ko­ja­na i Ka­ga­no­wi­cza. Mi­cha­ił Ka­li­nin nie jest pod tym wzglę­dem wy­jąt­kiem. Jed­nak­że nie pod­pi­sy­wał, jak tam­ci, sta­li­now­skich „list śmier­ci”. Sta­lin trzy­mał go nie­ja­ko na dy­stans, a jego rolą było przede wszyst­kim do­bre pre­zen­to­wa­nie się. Wśród ludu zna­ny był pod swoj­skim przy­dom­kiem „wszech­związ­ko­we­go sta­ro­sty”. Cóż, słusz­ny wiek, szla­chet­ny wy­gląd... 

Jego roli w ma­so­wych re­pre­sjach i bez­pra­wiu nie na­le­ży jed­nak umniej­szać. Pod­pis Ka­li­ni­na fi­gu­ru­je pod usta­wa­mi przy­ję­ty­mi przez CIK i WCIK, któ­re za­ostrza­ły prze­pi­sy i po­zba­wia­ły pod­sąd­nych pra­wa do otwar­te­go i jaw­ne­go pro­ce­su, do ape­la­cji, proś­by o uła­ska­wie­nie. Ow­szem, w 1937 i 1938 roku nie przy­no­szo­no mu „list śmier­ci” do pod­pi­su, nie był uwa­ża­ny za czło­wie­ka z „wą­skie­go oto­cze­nia”, ob­da­rzo­ne­go za­ufa­niem. Jego żonę aresz­to­wa­no i ze­sła­no do ła­gru. Aż na­gle w 1940 roku do­pu­ści­li go, dali mu do ak­cep­ta­cji nie ja­kąś tam li­stę z set­ką czy dwie­ma, ale od razu de­cy­zję, na mocy któ­rej po­szło na śmierć po­nad 20 ty­się­cy lu­dzi. W ten spo­sób Ka­li­nin „wy­rów­nał” swój oso­bi­sty ra­chu­nek bez­praw­nie za­bi­tych i do­go­nił po­zo­sta­łych człon­ków Po­lit­biu­ra, któ­rzy mie­li na su­mie­niu ma­so­we mor­der­stwa. Mó­wiąc o jego roli w ma­so­wych re­pre­sjach, Mo­ło­tow wy­ra­ził się dość pre­cy­zyj­nie: „Ka­li­nin w ta­kich spra­wach nie zgry­wał li­be­ra­ła, po­pie­rał, choć nie miał ini­cja­ty­wy”[52].

Gdy­by nie śmierć Sta­li­na, to Mo­ło­tow, Wo­ro­szy­łow, Mi­ko­jan i Ka­ga­no­wicz – wszy­scy – nie tyl­ko do­świad­czy­li­by ca­łe­go kosz­ma­ru sta­li­now­skie­go gnie­wu, ale też sta­li­by się ofia­ra­mi re­pre­sji. Nie, nie by­ło­by gło­śnych pro­ce­sów, ale po ci­chu znik­nę­li­by z Pre­zy­dium KC i z tego świa­ta. Zło­wiesz­czą za­po­wie­dzią ich losu było to, że Sta­lin prze­stał przyj­mo­wać ich w swo­im ga­bi­ne­cie. Wo­ro­szy­ło­wa – po 13 czerw­ca 1952 roku, Mo­ło­to­wa i Mi­ko­ja­na – od paź­dzier­ni­ka 1952 roku, a Ka­ga­no­wi­cza – po 22 li­sto­pa­da 1952 roku[53]. Jego śmierć sta­ła się ich wy­ba­wie­niem.

W epo­ce chrusz­czo­wow­skich de­ma­ska­cji po­wsta­ła li­sta zbrod­ni do­ko­na­nych przez lu­dzi z naj­bliż­sze­go oto­cze­nia Sta­li­na. W ra­por­cie koń­co­wym ko­mi­sji Ni­ko­ła­ja Szwier­ni­ka „W spra­wie wy­ni­ków śledz­twa do­ty­czą­ce­go przy­czyn re­pre­sji i oko­licz­no­ści pro­ce­sów po­li­tycz­nych w la­tach trzy­dzie­stych” z 18 lu­te­go 1963 roku był spe­cjal­ny roz­dział, po­świę­co­ny oso­bi­ste­mu udzia­ło­wi Sta­li­na, Mo­ło­to­wa i Ka­ga­no­wi­cza w „li­kwi­da­cji ka­dry kie­row­ni­czej par­tii i pań­stwa”[54]. Li­sta przy­to­czo­nych tam bez­praw­nych dzia­łań i krwa­wych roz­po­rzą­dzeń Sta­li­na i jego przy­bocz­nych była dłu­ga, ale nie wy­czer­pu­ją­ca. Nie było tam mowy o roz­strze­la­niu po­nad 20 ty­się­cy Po­la­ków w 1940 roku. Do ujaw­nie­nia tej zbrod­ni Chrusz­czow nie był go­to­wy.

Do­wo­dem oso­bi­stej od­po­wie­dzial­no­ści Sta­li­na, Mo­ło­to­wa, Wo­ro­szy­ło­wa, Mi­ko­ja­na, Ka­ga­no­wi­cza i Ka­li­ni­na za za­mor­do­wa­nie tych lu­dzi bez pro­ce­su są ich zgo­dy i pod­pi­sy, uwiecz­nio­ne na ory­gi­na­le pi­sma Be­rii nr 794/B z mar­ca 1940 roku. To wła­śnie ten eg­zem­plarz jest ory­gi­na­łem de­cy­zji Po­lit­biu­ra KC WKP(b) P13/144. Nie­zbęd­ne atry­bu­ty de­cy­zji z za­zna­czo­nym frag­men­tem pi­sma (któ­re sta­ło się tek­stem de­cy­zji) wid­nie­ją na tym pi­śmie. 

Czy człon­ko­wie Po­lit­biu­ra zda­wa­li so­bie spra­wę z tego, co ozna­cza­ją ich pod­pi­sy pod do­ku­men­tem sank­cjo­nu­ją­cym roz­strze­la­nie bez pro­ce­su? Oczy­wi­ście. Zgod­nie z prak­ty­ką „list śmier­ci”, któ­ra usta­li­ła się jesz­cze w la­tach 1937–1938, czy­ni­li to w peł­ni świa­do­mie. Mało tego, post fac­tum znaj­do­wa­li uspra­wie­dli­wie­nia. Mo­ło­tow tłu­ma­czył to „za­ufa­niem do or­ga­nów” NKWD. Prze­cież nie mógł sam spraw­dzić wszyst­kich, któ­rzy byli na li­stach[55]. I tłu­ma­czył, że on i po­zo­sta­li człon­ko­wie Po­lit­biu­ra skła­da­li pod­pi­sy już po tym, jak zro­bił to Sta­lin, co zwal­nia­ło ich z wy­ra­ża­nia wąt­pli­wo­ści. „Pod­pi­sy­wa­łem Be­rii to, co przy­sy­łał mi Sta­lin ze swo­im pod­pi­sem. I ja też pod­pi­sy­wa­łem...”. Za­py­ta­no go kie­dyś o epi­zod, kie­dy to na li­ście żon „wro­gów ludu”, ska­za­nych na 10 lat ła­gru, z wła­snej ini­cja­ty­wy na­pi­sał przy jed­nym na­zwi­sku „WMN”[56]. To zna­czy, że oso­bi­ście ska­zał tę ko­bie­tę na śmierć! I oto Mo­ło­tow, wspo­mi­na­jąc tam­tą hi­sto­rię po wie­lu la­tach, nie za­prze­czył. „Moją ręką zo­sta­ła za­pi­sa­na de­cy­zja, moż­na po­wie­dzieć wo­jen­na. Mu­szę po­wie­dzieć, że taka sy­tu­acja mia­ła miej­sce. Na mocy de­cy­zji ta li­sta tra­fi­ła do mnie i po­pra­wia­łem ją. Na­nio­słem po­praw­kę. – A co to za ko­bie­ta, kim była? – To nie ma zna­cze­nia”[57].

Mo­ło­tow na­wet nie uwa­żał, że po­wi­nien pa­mię­tać na­zwi­ska za­bi­tych na mocy jego za­rzą­dze­nia. Jego na­rzę­dziem zbrod­ni był dłu­go­pis, a ofiar naj­czę­ściej na­wet nie wi­dział na oczy. I nie za­mie­rzał ani się ka­jać, ani na­wet przy­znać: „tak, za­bi­łem czło­wie­ka”. Nie, były tyl­ko biu­ro­kra­tycz­ne wy­krę­ty i uspra­wie­dli­wia­ją­ce eu­fe­mi­zmy: „za­pi­sa­no de­cy­zję, moż­na po­wie­dzieć, wo­jen­ną”. To była psy­cho­lo­gicz­na obro­na sta­li­now­skich ako­li­tów. Po tym jak au­to­graf zło­żył Sta­lin, oni pod­pi­sy­wa­li, nie pa­trząc, de­mon­stru­jąc w ten spo­sób swo­je cał­ko­wi­te po­słu­szeń­stwo, prze­ści­ga­jąc się w żar­li­wo­ści. A je­śli ktoś po­tem za­py­ta, to tak wła­śnie po­wie­dzą: „prze­cież wie­rzy­li­śmy Sta­li­no­wi bez­wa­run­ko­wo..., jego au­to­ry­tet był dla nas bez­dy­sku­syj­ny”. Tak wła­śnie ro­bi­li po jego śmier­ci – kry­jąc się za jego ple­ca­mi, wszyst­kie zbrod­nie zrzu­ca­jąc na nie­go.

Spo­śród sy­gna­ta­riu­szy de­cy­zji z 5 mar­ca do roz­po­czę­cia śledz­twa ka­tyń­skie­go do­żył tyl­ko Ka­ga­no­wicz. O ile wia­do­mo, pro­ku­ra­to­rzy go nie prze­słu­chi­wa­li. On sam nie na­pi­sał we wspo­mnie­niach nic o roz­strze­la­niu Po­la­ków w 1940 roku, zresz­tą w ogó­le wo­lał po­mi­nąć ma­so­we re­pre­sje, mgli­ście tyl­ko dy­wa­gu­jąc nad „cięż­ki­mi kon­se­kwen­cja­mi kul­tu jed­nost­ki” i „błę­da­mi”, któ­rych do­pu­ścił się Sta­lin[58].

Tak więc trzej or­ga­ni­za­to­rzy ma­so­we­go mor­du na Po­la­kach: Sta­lin, Wo­ro­szy­łow i Ka­li­nin spo­czy­wa­ją na ho­no­ro­wym miej­scu, w mo­gi­łach na pla­cu Czer­wo­nym. Ko­lej­ni trzej – Mo­ło­tow, Ka­ga­no­wicz i Mi­ko­jan – na pre­sti­żo­wym cmen­ta­rzu No­wo­dzie­wi­czym. O ich spo­kój dba Głów­na Pro­ku­ra­tu­ra Woj­sko­wa. Nie po­sta­wio­no im za­rzu­tów w spra­wie ka­tyń­skiej. 

Mamy dzi­siaj do czy­nie­nia z kon­ty­nu­acją za­ta­ja­nia praw­dy. Na­wet po ofi­cjal­nym uzna­niu w 1990 roku winy ZSRS za zbrod­nię po­peł­nio­ną na Po­la­kach po­zo­sta­ło głów­ne py­ta­nie o to, kto oso­bi­ście jest za nią od­po­wie­dzial­ny. Po za­koń­cze­niu śledz­twa pu­blicz­nie nie udzie­lo­no na nie od­po­wie­dzi. 

Jak gdy­by ja­kaś ta­jem­ni­cza siła po­wstrzy­my­wa­ła pra­cow­ni­ków pro­ku­ra­tu­ry od uzna­nia Sta­li­na i jego oto­cze­nia za win­nych. War­to przy­to­czyć bar­dzo wie­le mó­wią­ce wy­ni­ki śledz­twa w spra­wie ma­so­wych roz­strze­li­wań osa­dzo­nych w wię­zie­niu or­łow­skim we wrze­śniu 1941 roku. 6 wrze­śnia tego roku Be­ria zwró­cił się do Sta­li­na z re­ko­men­da­cją roz­strze­la­nia 170 więź­niów od­by­wa­ją­cych karę (czy­li już raz osą­dzo­nych z wy­ro­ka­mi wię­zie­nia), uza­sad­nia­jąc to tym, że pro­wa­dzą oni w wa­run­kach woj­ny „ka­pi­tu­lanc­ką agi­ta­cję” wśród in­nych więź­niów i pla­nu­ją uciecz­ki, by „wzno­wić wy­wro­to­wą dzia­łal­ność”. Roz­pa­trze­nie ich spraw Be­ria pro­po­no­wał prze­ka­zać Ko­le­gium Woj­sko­we­mu Sądu Naj­wyż­sze­go ZSRS[59]. Jesz­cze tego sa­me­go dnia Sta­lin pod­pi­sał uchwa­łę Pań­stwo­we­go Ko­mi­te­tu Obro­ny nr 634ss o na­stę­pu­ją­cej tre­ści: „Za­sto­so­wać naj­wyż­szy wy­miar kary – roz­strze­la­nie – wo­bec 170 więź­niów, osą­dzo­nych w róż­nych ter­mi­nach za dzia­łal­ność ter­ro­ry­stycz­ną, szpie­gow­sko-dy­wer­syj­ną, i inną kontr­wy­wia­dow­czą. Roz­pa­trze­nie ma­te­ria­łów zle­cić Ko­le­gium Woj­sko­we­mu Sądu Naj­wyż­sze­go ZSRS”[60]. Cho­dzi­ło wła­śnie o ska­za­nych z wię­zie­nia or­łow­skie­go.

Ko­le­gium Woj­sko­we w skła­dzie: Wa­si­lij Ulrich (prze­wod­ni­czą­cy), Dmi­trij Kan­dy­bin i Wa­si­lij Bu­ka­now 8 wrze­śnia 1941 roku ogło­si­ło wy­rok ska­zu­ją­cy na roz­strze­la­nie 161 więź­niów bez wsz­czę­cia spraw kar­nych, za­ocz­nie, we­dług li­sty przed­sta­wio­nej przez NKWD. Eg­ze­ku­cja od­by­ła się 11 wrze­śnia 1941 roku w Le­sie Mie­dwie­diew­skim w po­bli­żu Orła (czte­rech więź­niów, któ­rzy zo­sta­li do tego mo­men­tu prze­nie­sie­ni do in­nych wię­zień, tak­że roz­strze­la­no we wrze­śniu w miej­scach osa­dze­nia).

Śledz­two w spra­wie tej zbrod­ni roz­po­czę­ło się 18 stycz­nia 1989 roku i za­koń­czy­ło 12 kwiet­nia 1990 roku po­sta­no­wie­niem o umo­rze­niu spra­wy kar­nej, a oto do ja­kich cie­ka­wych wnio­sków do­szła Głów­na Pro­ku­ra­tu­ra Woj­sko­wa ZSRS. Oso­by wy­ko­nu­ją­ce wy­rok „nie mo­gły wie­dzieć”, że de­cy­zja sądu „jest nie­le­gal­na i dla­te­go ich dzia­ła­nia nie no­szą zna­mion żad­ne­go prze­stęp­stwa”. Ław­rien­tij Be­ria i Bog­dan Ko­bu­łow, któ­rzy byli „ini­cja­to­ra­mi de­cy­zji”, zo­sta­li już w 1953 roku ska­za­ni na roz­strze­la­nie za „po­peł­nio­ne zbrod­nie, w tym tak­że i dane czy­ny”. Jed­no­cze­śnie śledz­two Głów­nej Pro­ku­ra­tu­ry Woj­sko­wej usta­li­ło, że wy­rok Ko­le­gium Woj­sko­we­go z 8 wrze­śnia 1941 roku wo­bec 161 więź­niów „jest bez­praw­ny i nie­uza­sad­nio­ny”, ale – i tu wła­śnie bę­dzie naj­waż­niej­sze – „po­nie­waż dana de­cy­zja są­do­wa zo­sta­ła wy­da­na na pod­sta­wie uchwa­ły Pań­stwo­we­go Ko­mi­te­tu Obro­ny – naj­waż­niej­sze­go w tym okre­sie or­ga­nu wła­dzy pań­stwo­wej – to dzia­ła­nia W. W. Ulri­cha, D. J. Kan­dy­bi­na i W. W. Bu­ka­no­wa nie no­szą zna­mion żad­ne­go prze­stęp­stwa”[61]. I tej ha­nieb­nej de­cy­zji o umo­rze­niu spra­wy kar­nej nie po­wsty­dzi­li się opu­bli­ko­wać.

A więc tak! Ulrich, Kan­dy­bin i Bu­ka­now wy­da­li wy­rok „bez­praw­ny i nie­uza­sad­nio­ny”, ale nie są win­ni, bo wy­peł­nia­li roz­kaz. To w ta­kim ra­zie py­ta­nie, dla­cze­go nie są win­ni ci, któ­rzy ten prze­stęp­czy roz­kaz wy­da­li i za­stą­pi­li sąd swo­ją wolą? Czy do kom­pe­ten­cji Pań­stwo­we­go Ko­mi­te­tu Obro­ny i jego prze­wod­ni­czą­ce­go – Sta­li­na – na­le­ża­ło de­cy­do­wa­nie o roz­strze­la­niu? Za­stą­pie­nie sys­te­mu spra­wie­dli­wo­ści i nad­uży­cie wła­dzy, któ­re do­pro­wa­dzi­ło do za­bój­stwa na pod­sta­wie po­za­są­do­we­go po­le­ce­nia z góry, to naj­cięż­sza zbrod­nia.

Nie może być tak, że prze­stęp­stwo jest oczy­wi­ste i Głów­na Pro­ku­ra­tu­ra Woj­sko­wa to przy­zna­je, a mimo wszyst­ko win­nych tego prze­stęp­stwa nie ma. Prze­cież to ab­surd! Każ­da zbrod­nia ma imię i na­zwi­sko, za­wsze stoi za nią kon­kret­ny czło­wiek.

Po­sta­no­wie­nie o umo­rze­niu śledz­twa w spra­wie nr 159 (spra­wa ka­tyń­ska) to ana­lo­gicz­na sy­tu­acja. Za win­nych uzna­no lu­dzi z wier­chusz­ki NKWD: Ław­rien­ti­ja Be­rię, Wsie­wo­ło­da Mier­ku­ło­wa, Bog­da­na Ko­bu­ło­wa i Le­oni­da Basz­ta­ko­wa, i w związ­ku z tym, że nie żyją, za­mknię­to spra­wę. Ale Sta­li­na i in­nych człon­ków Po­lit­biu­ra KC WKP(b), któ­rzy pod­pi­sa­li de­cy­zję z 5 mar­ca 1940 roku, wy­pro­wa­dzo­no poza na­wias. Ich winy pro­ku­ra­tu­ra nie chce do­strzec. Albo boi się na­zwać ich win­ny­mi, bo do dzi­siaj drży na­boż­nie na dźwięk imie­nia Sta­li­na. Tego, któ­ry do­tąd tar­ga świa­do­mo­ścią spo­łe­czeń­stwa, a wie­lu Ro­sjan chce i dzi­siaj na­zy­wać go „imie­niem Ro­sji”[62].


Trój­ka – pod­su­mo­wa­nie

Po za­twier­dze­niu de­cy­zji z 5 mar­ca roz­po­czę­to przy­go­to­wy­wa­nie me­cha­ni­zmu ma­so­wych roz­strze­li­wań. Oko­ło 14 mar­ca 1940 roku na ze­bra­nie or­ga­ni­za­cyj­ne do Mo­skwy zo­sta­li we­zwa­ni na­czel­ni­cy za­rzą­dów NKWD ob­wo­du ka­li­niń­skie­go, smo­leń­skie­go i char­kow­skie­go (wraz z ich za­stęp­ca­mi i ko­men­dan­ta­mi Za­rzą­du NKWD). Na­ra­dę pro­wa­dził Bog­dan Ko­bu­łow. Do Bia­łe­go­sto­ku udał się piew­szy za­stęp­ca nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych Wsie­wo­łod Mier­ku­łow, a do Lwo­wa – na­czel­nik Głów­ne­go Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD So­ło­mon Milsz­tejn[63]. Mie­li po­kie­ro­wać przy­go­to­wa­niem spraw oby­wa­te­li pol­skich, któ­rzy byli prze­trzy­my­wa­ni w wię­zie­niach w za­chod­nich ob­wo­dach Bia­ło­ru­si i Ukra­iny, i ope­ra­cji roz­strze­li­wa­nia. Do ich obo­wiąz­ków na­le­ża­ło prze­pro­wa­dze­nie do­dat­ko­wych aresz­to­wań i przy­spie­sze­nie for­mal­no­ści zwią­za­nych ze spo­rzą­dze­niem ma­te­ria­łów dla trój­ki. Na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS nr 00342 z 20 mar­ca 1940 roku do­sta­li do po­mo­cy bry­ga­dy funk­cjo­na­riu­szy apa­ra­tu cen­tral­ne­go NKWD, któ­re wy­sła­no do ob­wo­dów na za­cho­dzie Bia­ło­ru­si i Ukra­iny[64]. Do kwiet­nia 1940 roku Mier­ku­łow zdą­żył wró­cić do Mo­skwy – miał pod­pi­sać pro­to­ko­ły trój­ki NKWD z de­cy­zja­mi o roz­strze­la­niu pol­skich ofi­ce­rów i cy­wi­li. 

Człon­ko­wie trój­ki NKWD, któ­rzy pod­pi­sy­wa­li te pro­to­ko­ły: Wsie­wo­łod Mier­ku­łow i Bog­dan Ko­bu­łow, zo­sta­li roz­strze­la­ni w 1953 roku ra­zem z Ław­rien­ti­jem Be­rią[65]. Basz­ta­kow miał wię­cej szczę­ścia – prze­żył i Sta­li­na, i Be­rię, a za swo­ją cze­ki­stow­ską dzia­łal­ność nie zo­stał uka­ra­ny[66]. Ani Be­rii, ani jego współ­pra­cow­ni­kom nie po­sta­wio­no za­rzu­tów w związ­ku ze zbrod­nią ka­tyń­ską.

Nowe wła­dze Krem­la, na­wet de­ma­sku­jąc Be­rię i wy­szu­ku­jąc co­raz now­sze fak­ty mó­wią­ce o po­peł­nio­nej przez nie­go zbrod­ni, nie były go­to­we obar­czyć par­tii za­bój­czą praw­dą o Ka­ty­niu. Od 1943 roku Kreml był po­grą­żo­ny w kłam­stwie: trą­bił na cały świat o „wi­nie hi­tle­row­ców” i ne­go­wał swo­ją od­po­wie­dzial­ność. I na­gle po tym wszyst­kim mie­li po pro­stu się przy­znać i to tyl­ko po to, żeby za­to­pić Be­rię? Ale prze­cież nie tyl­ko jego – tak­że Sta­li­na. Na to nowi wło­da­rze nie byli go­to­wi. Dla­te­go też, prze­ciw­nie, i Be­rię, i Mier­ku­ło­wa pró­bo­wa­li oskar­żać o ujaw­nia­nie ta­jem­ni­cy ka­tyń­skiej. Ci rze­czy­wi­ście nad­mier­nie się roz­ga­da­li pod­czas roz­mo­wy z pol­ski­mi ofi­ce­ra­mi, jeń­ca­mi wo­jen­ny­mi w paź­dzier­ni­ku 1940 roku. W ma­te­ria­łach ko­mi­sji spe­cjal­nej Kon­gre­su Sta­nów Zjed­no­czo­nych[67] znaj­du­ją się ze­zna­nia świad­czą­ce o tym, że i Be­ria, i Mier­ku­łow po­śred­nio przy­zna­li, iż pol­scy więź­nio­wie z obo­zów w Ko­ziel­sku i Sta­ro­biel­sku zo­sta­li za­mor­do­wa­ni. Pod­czas spo­tka­nia z pol­ski­mi ofi­ce­ra­mi i roz­mo­wy o utwo­rze­niu dy­wi­zji pan­cer­nej Zyg­munt Ber­ling miał za­py­tać o woj­sko­wych z Ko­ziel­ska i Sta­ro­biel­ska, su­ge­ru­jąc, że moż­na by ich wy­ko­rzy­stać w two­rze­niu pol­skiej ar­mii. Mier­ku­łow od­po­wie­dział: „Po­peł­ni­li­śmy duży błąd, ci lu­dzie nie są już do­stęp­ni. Damy wam in­nych[68]. Do­kład­nie tak samo na to samo py­ta­nie za­da­ne przez pol­skich do­wód­ców od­po­wie­dział Be­ria: „po­peł­ni­li­śmy duży błąd”. Fra­zę tę po­wtó­rzył dwu­krot­nie[69].

Pro­ku­ra­tor ge­ne­ral­ny Ro­man Ru­dien­ko sko­rzy­stał z moż­li­wo­ści oskar­że­nia Be­rii i Mier­ku­ło­wa o roz­gło­sze­nie ta­jem­ni­cy ka­tyń­skich roz­strze­li­wań. 21 lip­ca 1953 roku Mier­ku­ło­wa rów­nież py­ta­no: co po­wie­dział wte­dy Po­la­kom? Ten przy­po­mniał so­bie, że w paź­dzier­ni­ku 1940 roku przyj­mo­wał Po­la­ków z Ber­lin­giem na cze­le. Twier­dził jed­nak, że nie pa­mię­ta, co od­po­wie­dział, gdy za­py­ta­li o lu­dzi z Ko­ziel­ska i Sta­ro­biel­ska, ani co wów­czas od­po­wie­dział Be­ria. Spy­ta­no go więc wprost: „A nie od­po­wie­dzie­li­ście, że zo­stał po­peł­nio­ny wiel­ki błąd?”. Mier­ku­łow na to: „To by­ło­by śmiesz­ne, mó­wić o moż­li­wo­ści ta­kiej od­po­wie­dzi. Oczy­wi­ście, że ta­kiej od­po­wie­dzi nie udzie­li­łem. W mo­jej obec­no­ści Be­ria rów­nież nie udzie­lił pol­skim ofi­ce­rom ta­kiej od­po­wie­dzi”[70].

Na pod­sta­wie ma­te­ria­łów do­stęp­nych dzi­siaj moż­na stwier­dzić, że trój­ka NKWD w skła­dzie: Wsie­wo­łod Mier­ku­łow, Bog­dan Ko­bu­łow i Le­onid Basz­ta­kow pod­pi­sa­ła od 1 kwiet­nia do po­cząt­ku czerw­ca 1940 roku 72 pro­to­ko­ły[71], za­wie­ra­ją­ce de­cy­zje o roz­strze­la­niu 21 857 oby­wa­te­li pol­skich[72]. Tym­cza­sem de­cy­zja Po­lit­biu­ra z 5 mar­ca 1940 roku mó­wi­ła o roz­strze­la­niu 25 700 osób (14 700 jeń­ców wo­jen­nych z obo­zów i 11 000 osób cy­wil­nych prze­trzy­my­wa­nych w wię­zie­niach na Bia­ło­ru­si i Ukra­inie). Na­le­ży wy­ja­śnić, skąd wzię­ła się ta róż­ni­ca, dla­cze­go za­le­ce­nia Po­lit­biu­ra co do licz­by roz­strze­la­nych nie zo­sta­ły zre­ali­zo­wa­ne. 

Wska­za­nie przez Po­lit­biu­ro KC tej licz­by by­naj­mniej nie ozna­cza, że w mo­men­cie pod­pi­sa­nia de­cy­zji były już go­to­we spra­wy 25 700 osób i tyle zo­sta­ło aresz­to­wa­nych. Dane do­ty­czą­ce woj­sko­wych były dość pre­cy­zyj­ne. Rze­czy­wi­ście, licz­ba 14 700 jeń­ców z Ko­ziel­ska, Ostasz­ko­wa i Sta­ro­biel­ska zo­sta­ła osią­gnię­ta. Wy­da­no 14 552 de­cy­zje o roz­strze­la­niu. Ale z cy­wil­ny­mi więź­nia­mi spra­wa mia­ła się ina­czej. Pla­no­wa­no za­bić 11 ty­się­cy, a de­cy­zji o roz­strze­la­niu było tyl­ko 7305. To wła­śnie tu­taj jest źró­dło nie­peł­ne­go wy­ko­na­nia pla­nu. Przy­czy­na naj­praw­do­po­dob­niej tkwi­ła w tym, że w pi­śmie Be­rii nr 794/B po­da­no przy­bli­żo­ną licz­bę cy­wi­li prze­zna­czo­nych do roz­strze­la­nia, ze swo­je­go ro­dza­ju „za­pa­sem”. 

Jak wia­do­mo z do­świad­cze­nia ma­so­wych ope­ra­cji NKWD prze­pro­wa­dzo­nych w la­tach 1937–1938, nie moż­na było prze­kra­czać na­rzu­co­nych z góry „li­mi­tów” licz­by roz­strze­la­nych, pod­czas gdy do­pusz­czal­ne było nie­wy­ko­na­nie pla­nu roz­strze­li­wań. Do 5 mar­ca 1940 roku nie­peł­na była na­wet do­ku­men­ta­cja aresz­to­wań za­trzy­ma­nych pol­skich cy­wi­li. Mało tego, we­dług ma­te­ria­łów z ar­chi­wów Służ­by Bez­pie­czeń­stwa Ukra­iny (opi­sy spraw NKWD w za­chod­nich ob­wo­dach USRS) aresz­to­wa­nia czę­ści ich na­stą­pi­ły już po 5 mar­ca. I wśród roz­strze­la­nych we­dług li­sty ukra­iń­skiej są ci, któ­rych aresz­to­wa­no w kwiet­niu 1940 roku. Nie­przy­pad­ko­wo w mar­cu tego roku Mier­ku­łow i Milsz­tejn zo­sta­li od­de­le­go­wa­ni do Bia­łe­go­sto­ku i Lwo­wa, by przy­go­to­wać nowe aresz­to­wa­nia i spra­wy. Za­czę­ło się „od­sie­wa­nie” osa­dzo­nych w za­chod­nich ob­wo­dach, „do­bór” no­wych i przy­go­to­wa­nie ich akt do wy­sył­ki do Mo­skwy, dla trój­ki. Pro­ces ten prze­cią­gnął się, wy­ro­ki w spra­wie aresz­to­wa­nych na Bia­ło­ru­si i Ukra­inie za­pa­da­ły jesz­cze w czerw­cu, a we­dług nie­któ­rych da­nych – same roz­strze­li­wa­nia od­by­wa­ły się na­wet w lip­cu 1940 roku, kie­dy Mo­skwa już daw­no prze­sta­ła się nimi in­te­re­so­wać. To wła­śnie jest przy­czy­na nie­osią­gnię­cia w prak­ty­ce re­ko­men­do­wa­nej przez Be­rię licz­by 11 ty­się­cy roz­strze­la­nych. Tym bar­dziej że Mo­skwa ze swo­jej stro­ny nie żą­da­ła osią­gnię­cia „li­mi­tu”. 

We­dług no­tat­ki prze­wod­ni­czą­e­go KGB[73] Alek­san­dra Sze­le­pi­na z 3 mar­ca 1959 roku w Smo­leń­sku (Ka­ty­niu) roz­strze­la­no 4421 osób, w Ka­li­ni­nie – 6311, w Char­ko­wie – 3820, w wię­zie­niach USRS i BSRS – 7305, a w su­mie 21 857 osób[74]. Przy­go­to­wu­jąc pi­smo do KC KPZS w 1959 roku, pra­cow­ni­cy wy­dzia­łu ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go KGB naj­praw­do­po­dob­niej przy­to­czy­li nie licz­bę roz­strze­la­nych, a licz­bę ska­za­nych we­dług pro­to­ko­łów trój­ki. W ten spo­sób było im ła­twiej uzy­skać osta­tecz­ne licz­by, po­nie­waż pro­to­ko­ły trój­ki były po­gru­po­wa­ne we­dług obo­zów i wię­zień (miejsc prze­by­wa­nia woj­sko­wych i cy­wi­li). Gdy­by mie­li po­dać licz­bę fak­tycz­nie do­ko­na­nych eg­ze­ku­cji, mu­sie­li­by przej­rzeć wszyst­kie akta spraw roz­strze­la­nych Po­la­ków, prze­cho­wy­wa­ne w spe­cjal­nej czę­ści ar­chi­wum KGB w Mo­skwie (aż do ich znisz­cze­nia). Na ile licz­ba za­cho­wa­nych do tam­te­go mo­men­tu akt od­po­wia­da licz­bie ska­za­nych przez trój­kę NKWD, nie da się stwier­dzić bez ze­sta­wie­nia ich z pro­to­ko­ła­mi trój­ki. Na przy­kład licz­by roz­strze­la­nych w Smo­leń­sku (Ka­ty­niu), Ka­li­ni­nie i Char­ko­wie róż­nią się nie­znacz­nie od list dys­po­zy­cyj­nych (spo­rzą­dzo­nych na pod­sta­wie pro­to­ko­łów trój­ki). O tych róż­ni­cach pi­szę da­lej w roz­dzia­łach po­świę­co­nych eg­ze­ku­cjom w tych trzech miej­scach.

War­to też wy­ja­śnić dane do­ty­czą­ce pol­skich jeń­ców przy­to­czo­ne w in­for­ma­cji na­czel­ni­ka UPWI[75] NKWD So­pru­nien­ki z 3 grud­nia 1941 roku: „Prze­ka­za­no do dys­po­zy­cji Za­rzą­du NKWD w kwiet­niu i maju 1940 roku (przez 1. Wy­dział Spe­cjal­ny) – 15 131 osób”[76]. Co w tym kon­tek­ście ozna­cza prze­ka­za­nie do dys­po­zy­cji Za­rzą­du NKWD – jest oczy­wi­ste. A więc So­pru­nien­ko twier­dzi, że roz­strze­la­no 15 131 jeń­ców. Róż­ni­ca mię­dzy tą licz­bą a licz­bą ska­za­nych w trzech obo­zach (we­dług no­tat­ki Sze­le­pi­na – 14 552) wy­no­si 579. Moż­na tyl­ko po­dej­rze­wać, że tych 579 jeń­ców nie prze­trzy­my­wa­no w obo­zach w Ko­ziel­sku, Ostasz­ko­wie i Sta­ro­biel­sku, skąd „roz­ła­du­nek” szedł przez cele śmier­ci w Ka­li­ni­nie, Smo­leń­sku i Char­ko­wie, ale aresz­to­wa­no w 1940 roku i ich eg­ze­ku­cje zo­sta­ły uwzględ­nio­ne w da­nych o cy­wi­lach, to zna­czy w pro­to­ko­łach trój­ki NKWD do­ty­czą­cych ka­te­go­rii „roz­strze­la­nych w in­nych obo­zach i wię­zie­niach Za­chod­niej Ukra­iny i Za­chod­niej Bia­ło­ru­si”. Zna­leź­li się za­tem wśród 7305 osób, któ­re umiesz­czo­no na li­stach „ukra­iń­skiej” i „bia­ło­ru­skiej”.








Roz­dział 2

Ta­jem­ny krąg

Dmi­trij To­ka­riew – były na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, daw­no już od­szedł ze służ­by i wiódł ci­che ży­cie eme­ry­ta w dwu­pię­tro­wym drew­nia­nym domu we Wło­dzi­mie­rzu. Miesz­kał sam. Jego dwaj do­ro­śli sy­no­wie wy­je­cha­li do in­nych miast. 

To­ka­riew był głów­nym świad­kiem w śledz­twie w spra­wie roz­strze­la­nia pol­skich oby­wa­te­li w 1940 roku. Prze­słu­chi­wa­no go 20 mar­ca 1991 roku. Na spo­tka­nie z gru­pą śled­czą sta­wił się przy­gar­bio­ny, wy­schnię­ty, po­włó­czą­cy no­ga­mi sta­ru­szek, o sła­bym, prze­pra­sza­ją­cym gło­sie i cho­rym spoj­rze­niu wy­bla­kłych oczu[1]. Ale pierw­sze wra­że­nie – o jego star­czej sła­bo­ści – było my­lą­ce. To­ka­riew ze­brał się w so­bie, re­ago­wał szyb­ko i my­ślał lo­gicz­nie, miał do­brą pa­mięć, spraw­ny ro­zum, był oczy­ta­ny. Śled­cze­go Ana­to­li­ja Ja­bło­ko­wa przede wszyst­kim jed­nak ude­rzy­ły jego au­to­ry­tar­ność i wład­cze na­wy­ki[2].

Na za­cho­wa­nym na­gra­niu z tam­te­go prze­słu­cha­nia To­ka­riew brzmi pew­nie, wy­raź­nie, kon­kret­nie. Rze­czy­wi­ście nie jest to głos zmę­czo­ne­go sta­rusz­ka. Skła­da ze­zna­nia w skrom­nie ume­blo­wa­nym i schlud­nym po­ko­ju. Pra­cow­ni­cy KGB dba­ją o nie­go, przy­no­szą eme­ry­tu­rę, pro­duk­ty żyw­no­ścio­we. Kie­dyś zaj­mo­wał cały dwu­pię­tro­wy dom, ale gdy zo­stał sam, za­do­wo­lił się dwo­ma po­ko­ja­mi. Dla sta­rusz­ka to wy­star­czy. Tu­taj umrze.

Jak to się sta­ło, że los za­niósł go do Wło­dzi­mie­rza? 

Dmi­trij Stie­pa­no­wicz To­ka­riew uro­dził się 1 paź­dzier­ni­ka 1902 roku we wsi Isa­je­wo-Die­do­wo w po­wie­cie oren­bur­skim w ro­dzi­nie chłop­skiej. Ojca stra­cił wcze­śnie – umarł w wie­ku 19 lat, Dmi­trij miał wte­dy za­le­d­wie pół roku. W 1907 roku mat­ka To­ka­rie­wa po­wtór­nie wy­szła za mąż za pa­rob­ka Iwa­na Czur­no­so­wa i od­tąd Dmi­tri­ja wy­cho­wy­wał oj­czym. Od dzie­wią­te­go roku ży­cia la­tem naj­mo­wał się do pra­cy, a w zi­mie się uczył. Od 1917 roku pra­co­wał jako drob­ny urzęd­nik w róż­nych or­ga­ni­za­cjach so­wiec­kich i związ­ko­wych w ro­dzi­mej wsi, w 1923 roku wstą­pił do Kom­so­mo­łu[3]. W maju 1924 roku do­stał we­zwa­nie do RKKA i skie­ro­wa­no go do wojsk po­gra­nicz­nych OGPU. Zo­stał w woj­sku po ukoń­cze­niu obo­wiąz­ko­wej służ­by. W lip­cu 1927 roku zo­stał przy­ję­ty do WKP(b) i kon­ty­nu­ował ka­rie­rę w sys­te­mie OGPU–NKWD. W 1936 roku był już za­stęp­cą do­wód­cy od­dzia­łu wojsk po­gra­nicz­nych w ran­dze ka­pi­ta­na.

W stycz­niu 1937 roku To­ka­riew zo­stał wy­sła­ny na stu­dia w Wyż­szej Szko­le Wojsk Po­gra­nicz­nych NKWD w Mo­skwie. Ale dłu­go tam miej­sca nie za­grzał. W maju 1937 roku po­je­chał do Pa­ry­ża, gdzie do grud­nia pra­co­wał na skrom­nym sta­no­wi­sku w pa­wi­lo­nie so­wiec­kim Wy­sta­wy Świa­to­wej. Zna­lazł się w gru­pie wy­brań­ców – wy­jazd za gra­ni­cę był wów­czas ozna­ką naj­wyż­sze­go za­ufa­nia. Zwłasz­cza że pra­ca w pa­wi­lo­nie, pa­ry­skim gnieź­dzie so­wiec­kich szpie­gów, była bar­dzo od­po­wie­dzial­nym za­da­niem. To tu­taj oko­pał się „Do­uglas” (za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu za­gra­nicz­ne­go GUGB[4] NKWD Sier­giej Szpi­gel­glas) i „Ja­sza” (od­po­wia­da­ją­cy za dzia­łal­ność ter­ro­ry­stycz­ną nie­le­gal­ne­go wy­wia­du NKWD Ja­kow Sie­rie­briań­ski). Byli to or­ga­ni­za­to­rzy se­rii po­li­tycz­nych za­bójstw i po­rwań, do­ko­na­nych je­sie­nią 1937 roku, któ­re obu­rzy­ły fran­cu­ską opi­nię pu­blicz­ną swo­ją zu­chwa­ło­ścią i roz­ma­chem[5]. W an­kie­cie służ­bo­wej To­ka­riew na­pi­sał, że nie wła­da żad­nym ję­zy­kiem ob­cym. Po sied­miu mie­sią­cach we Fran­cji! Moż­na się do­my­ślać, że nie był czę­sto wy­pusz­cza­ny na pa­ry­skie uli­ce. Obo­wią­zy­wa­ła za­sa­da – lu­dzie so­wiec­cy za gra­ni­cą żyli w izo­la­cji, w swo­im ma­łym, szczel­nie za­mknię­tym świat­ku. Nie zna­my od­po­wie­dzi na py­ta­nie, czy To­ka­riew był za­an­ga­żo­wa­ny w taj­ne ope­ra­cje NKWD w Pa­ry­żu, a je­śli tak, to w ja­kim stop­niu. Wia­do­mo jed­no – do ta­jem­nic so­wiec­kiej dzia­łal­no­ści wy­wia­dow­czej jed­nak miał do­stęp, na­wet po­zo­sta­jąc w czte­rech ścia­nach pa­wi­lo­nu. Na spo­tka­nia z „Do­ugla­sem” i „Ja­szą” oraz in­ny­mi ofi­ce­ra­mi wy­wia­du przy­cho­dzi­li tam ich licz­ni agen­ci, uda­ją­cy zwy­kłych od­wie­dza­ją­cych. 

Po po­wro­cie z Pa­ry­ża To­ka­riew zaj­mo­wał się dzia­łal­no­ścią ope­ra­cyj­ną w cen­tral­nym apa­ra­cie NKWD, w kontr­wy­wia­dzie. W paź­dzier­ni­ku na krót­ko prze­rzu­cił się na dzia­ła­nia śled­cze, obej­mu­jąc funk­cję za­stęp­cy na­czel­ni­ka wy­dzia­łu śled­cze­go 3. Wy­dzia­łu GUGB NKWD. Wła­śnie stąd Be­ria prze­niósł go w 1938 roku do Ka­li­ni­na, gdzie To­ka­riew sta­nął na cze­le tam­tej­sze­go za­rzą­du NKWD. Awan­so­wał na puł­kow­ni­ka. 

Dal­sza ka­rie­ra To­ka­rie­wa to ty­po­wa dro­ga pro­te­go­wa­nych Be­rii – więk­szość ich szyb­ko zo­sta­ła ge­ne­ra­ła­mi. W 1943 roku To­ka­riew był już ko­mi­sa­rzem bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go (od­po­wied­nik ge­ne­ra­ła-ma­jo­ra w ar­mii), a w 1945 roku zo­stał prze­nie­sio­ny na wy­so­kie sta­no­wi­sko lu­do­we­go ko­mi­sa­rza bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Ta­dży­ki­sta­nu, gdzie prze­pra­co­wał trzy lata. Jed­nak tam­tej­sze wa­run­ki i po­łu­dnio­wy kli­mat zde­cy­do­wa­nie mu nie słu­ży­ły. Po­pro­sił o prze­nie­sie­nie i ka­drow­cy MGB za­czę­li szu­kać dla nie­go pra­cy na kie­row­ni­czym stoł­ku w eu­ro­pej­skiej czę­ści Ro­sji.

Wy­sta­wio­no mu bar­dzo po­zy­tyw­ną oce­nę o przy­dat­no­ści do służ­by. Pod każ­dym wzglę­dem wspa­nia­ły pra­cow­nik! Jego po­przed­nik w Ta­dży­ki­sta­nie zo­stał zwol­nio­ny za do­pro­wa­dze­nie do „roz­kła­du pra­cy”. A To­ka­riew wszyst­ko na­pra­wił. W oce­nie służ­bo­wej spo­rzą­dzo­nej 13 mar­ca 1948 roku przez za­stęp­cę mi­ni­stra bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Sier­gie­ja Ogol­co­wa moż­na prze­czy­tać:

„Tow. To­ka­riew dużo uwa­gi po­świę­cił re­or­ga­ni­za­cji pra­cy mi­ni­ster­stwa, oczysz­cze­niu or­ga­nów MGB z osób nie­na­da­ją­cych się do pra­cy, re­wi­zji struk­tu­ry sta­no­wisk kie­row­ni­czych i umoc­nie­niu dys­cy­pli­ny [...]. Or­ga­ny MGB Ta­dżyc­kiej SRS prze­pro­wa­dzi­ły dzia­ła­nia ma­ją­ce na celu ujaw­nie­nie i ewi­den­cję kon­tyn­gen­tów, któ­re sta­no­wią bazę wy­wia­dów za­gra­nicz­nych, roz­po­czę­to wie­le in­te­re­su­ją­cych z ope­ra­cyj­ne­go punk­tu wi­dze­nia roz­pra­co­wań agen­tu­ral­nych wo­bec osób po­dej­rze­wa­nych o dzia­łal­ność szpie­gow­ską. W 1947 roku mi­ni­ster­stwo zde­ma­sko­wa­ło i aresz­to­wa­ło kil­ku agen­tów wy­wia­dów an­giel­skie­go, ame­ry­kań­skie­go, afgań­skie­go i nie­miec­kie­go. W ostat­nim cza­sie pew­nej po­pra­wie ule­gła pra­ca śled­cza, było mniej przy­pad­ków umo­rze­nia i cof­nię­cia spraw w celu prze­pro­wa­dze­nia do­dat­ko­we­go śledz­twa”[6].

Zwró­co­no uwa­gę tak­że na kon­kret­ne błę­dy: „Jed­no­cze­śnie, cią­gle mają miej­sce istot­ne nie­do­cią­gnię­cia. Stan pra­cy agen­tu­ral­no-ope­ra­cyj­nej do­ty­czą­cej na­cjo­na­li­stycz­ne­go pod­zie­mia an­ty­so­wiec­kie­go jest na ni­skim po­zio­mie. Przy­go­to­wa­nie spraw troc­ki­stów, pra­wi­cow­ców i człon­ków by­łych an­ty­so­wiec­kich par­tii po­li­tycz­nych idzie sła­bo. Cią­gle jesz­cze nie dość roz­wi­nię­ta jest dzia­łal­ność ma­ją­ca na celu ujaw­nie­nie i zde­ma­sko­wa­nie agen­tu­ry wy­wia­dów za­gra­nicz­nych, zwłasz­cza an­giel­skiej i ame­ry­kań­skiej. Roz­pra­co­wa­nia już roz­po­czę­te są pro­wa­dzo­ne opie­sza­le, bez uży­cia ak­tyw­nych środ­ków. Nie po­świę­ca się na­le­ży­tej uwa­gi do­ku­men­ta­cji spraw śled­czych, nie za­wsze pra­wi­dło­wo wy­ko­rzy­stu­jąc do­stęp­ne do­wo­dy do zde­ma­sko­wa­nia prze­stęp­ców, do­ku­men­ty śled­cze są źle spo­rzą­dza­ne”[7].

To­ka­riew jed­nak, jak za­zna­czo­no w jego oce­nie, po­dej­mo­wał dzia­ła­nia ma­ją­ce na celu wy­eli­mi­no­wa­nie uchy­bień. „Tow. To­ka­riew ma duże do­świad­cze­nie w kie­ro­wa­niu dzia­łal­no­ścią cze­ki­stow­ską. Udzie­la prze­my­śla­nych in­struk­cji, w po­dej­mo­wa­niu de­cy­zji jest ostroż­ny i obiek­tyw­ny. Oso­bi­ście pra­cu­je z agen­tu­rą, bie­rze udział w prze­słu­cha­niach naj­waż­niej­szych aresz­tan­tów, czę­sto wi­zy­tu­je ob­wo­do­we i re­jo­no­we od­dzia­ły or­ga­nów MGB, by prze­pro­wa­dzić kon­tro­lę pra­cy i udzie­lić im wspar­cia. W sto­sun­ku do pod­wład­nych jest su­ro­wy i wy­ma­ga­ją­cy, ostro re­agu­je na wy­kro­cze­nia pra­cow­ni­ków. Sa­mo­dziel­nie pra­cu­je nad pod­wyż­sze­niem swo­je­go po­zio­mu ide­owo-po­li­tycz­ne­go, czy­ta dużo li­te­ra­tu­ry po­li­tycz­nej i pięk­nej”[8].

Au­to­rzy oce­ny To­ka­rie­wa zwró­ci­li tak­że uwa­gę na jego „duży au­to­ry­tet” w ko­lek­ty­wie MGB i po­śród ta­dżyc­kie­go ak­ty­wu par­tyj­no-so­wiec­kie­go, cho­ciaż przy oka­zji wy­szedł je­den waż­ny szcze­gół: „cha­rak­ter za­mknię­ty, w kon­tak­tach z pod­wład­ny­mi su­chy i ofi­cjal­ny, żyje skrom­nie”[9]. 

W bio­gra­fii To­ka­rie­wa był jed­nak­że fakt, któ­ry rzu­cał cień na wszyst­ko inne. W spo­rzą­dzo­nym 5 mar­ca 1948 roku wnio­sku za­rzą­du kadr MGB czy­ta­my: „Kon­tro­la ujaw­ni­ła, że D. S. To­ka­riew po­cho­dzi z ro­dzi­ny du­że­go wła­ści­cie­la ziem­skie­go, jego oj­ciec zmarł w 1903 roku. Trzech wu­jów To­ka­rie­wa w 1929 roku zo­sta­ło roz­ku­ła­czo­nych. W go­spo­dar­stwie ojca D. S. To­ka­riew nie miesz­ka od 1905 roku (miał wów­czas trzy lata). Po śmier­ci ojca mat­ka ode­szła od jego krew­nych i za­miesz­ka­ła u swo­jej mat­ki, w 1909 roku[10] wy­szła za mąż za chło­pa bied­nia­ka[11]”. No i masz – trzech wu­jów roz­ku­ła­czy­li! I jak tu z ta­ki­mi pa­pie­ra­mi... Ale z dru­giej stro­ny był dziec­kiem, wuj­ków nie znał, wy­cho­wy­wał się w ro­dzi­nie bied­nia­ka, od naj­młod­szych lat pra­co­wał. Był kom­so­mol­cem, a po­tem – w par­tii. To w su­mie nie jest jesz­cze kom­pro­mi­tu­ją­cy ma­te­riał, ale w ak­tach oso­bo­wych le­piej od­no­to­wać. 

Jego proś­ba o prze­nie­sie­nie z Ta­dży­ki­sta­nu zo­sta­ła roz­pa­trzo­na po­zy­tyw­nie. Zresz­tą tak­że ko­mi­sja le­kar­ska do­szła do wnio­sku, że „ko­niecz­nie po­wi­nien miesz­kać w miej­scu o umiar­ko­wa­nym kli­ma­cie”[12]. Na mocy roz­ka­zu MGB ZSRS 9 kwiet­nia 1948 roku To­ka­riew zo­stał mi­ni­strem bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Ta­tar­skiej Au­to­no­micz­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej i prze­niósł się do Ka­za­nia. 

Tam To­ka­riew, jak przy­sta­ło na mi­ni­stra Sta­li­na, wszę­dzie szu­kał wro­gów. Cze­ki­stow­ska szko­ła wła­śnie na tym po­le­ga­ła, żeby mon­to­wać gło­śne spra­wy prze­ciw­ko wła­dzom re­pu­bli­ki. Dla­cze­go aku­rat wła­dzom? A czy na kimś w Mo­skwie zro­bią wra­że­nie aresz­to­wa­nia wszel­kiej drob­ni­cy? Za to re­pu­bli­kań­ska wier­chusz­ka – to już coś! Tyl­ko tak moż­na za­de­mon­stro­wać Sta­li­no­wi swój za­pał do pra­cy, udo­wod­nić, że je­steś na wła­ści­wym miej­scu. I To­ka­riew sta­rał się, pi­sał dla mi­ni­stra bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Wik­to­ra Aba­ku­mo­wa ra­por­ty, w któ­rych ujaw­niał „wro­gów” na szczy­tach ta­tar­skich władz. Je­den z mel­dun­ków, w któ­rym de­ma­sko­wał Ga­le­ja Din­mu­cha­mie­to­wa, prze­wod­ni­czą­ce­go Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej Ta­tar­skiej ASRS (nr 7050/A), Aba­ku­mow uznał za tak istot­ny, że 21 sierp­nia 1950 roku prze­słał go do Gie­or­gi­ja Ma­len­ko­wa w KC WKP(b)[13]. Co ta­kie­go cie­ka­we­go od­krył To­ka­riew w ży­cio­ry­sie tego waż­ne­go urzęd­ni­ka? W rze­czy sa­mej – nic. Wszyst­ko w tra­dy­cyj­nym so­wiec­kim du­chu. To­ka­riew pi­sał, że Ga­lej Afza­let­di­no­wicz Din­mu­cha­mie­tow po­cho­dzi z ro­dzi­ny muł­ły i był w prze­szło­ści zwią­za­ny z ta­tar­ski­mi na­cjo­na­li­sta­mi. Przy czym swo­je wnio­ski o „związ­kach z na­cjo­na­li­sta­mi” To­ka­riew oparł na sta­rych ze­zna­niach z lat 1937–1938, kie­dy w cza­sach Wiel­kie­go Ter­ro­ru tor­tu­ro­wa­ni więź­nio­wie ob­cią­ża­li wszyst­kich po ko­lei[14]. Sy­gnał od To­ka­rie­wa nie miał na­tych­mia­sto­we­go efek­tu. W ko­lej­nym roku Din­mu­cha­mie­tow zo­stał wy­bra­ny do Rady Naj­wyż­szej Ro­syj­skiej So­cja­li­stycz­nej Fe­de­ra­cyj­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej[15]. Ale ta­jem­ni­czym zbie­giem oko­licz­no­ści zmarł 20 sierp­nia 1951 roku, do­kład­nie rok od do­no­su To­ka­rie­wa. Ogól­no­pań­stwo­we ga­ze­ty uczci­ły jego pa­mięć ser­decz­nym ne­kro­lo­giem[16].

Sta­lin oczy­wi­ście pa­mię­tał o „bur­żu­azyj­nych na­cjo­na­li­stach”, ale To­ka­riew tro­chę wy­padł z obie­gu. W Mo­skwie w tym cza­sie „w mo­dzie” było de­ma­sko­wa­nie szpie­gów, a na tym polu zu­peł­nie nie miał się czym po­chwa­lić. Po aresz­to­wa­niu w lip­cu 1951 roku mi­ni­stra bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Aba­ku­mo­wa na po­le­ce­nie Sta­li­na roz­po­czę­ła się w or­ga­nach MGB praw­dzi­wa czyst­ka, któ­rej to­wa­rzy­szy­ły aresz­to­wa­nia, sa­mo­kry­ty­ka i de­ma­sko­wa­nie. Sze­fo­wie MGB pro­sto z fo­te­li wi­ce­mi­ni­strów tra­fia­li do wię­zie­nia. Pra­cow­ni­cy ope­ra­cyj­ni w re­gio­nach wy­cią­ga­li z tego wnio­ski. Nie­któ­rzy pod­wład­ni To­ka­rie­wa, a wśród nich na­czel­nik od­dzia­łu w Za­rzą­dzie MGB Ob­wo­du Ka­zań­skie­go Cha­kim Ga­lul­lin, stwier­dzi­li, że te­raz na­stą­pił ich czas. To­ka­riew zo­stał otwar­cie za­ata­ko­wa­ny pod­czas ze­bra­nia par­tyj­ne­go. Oskar­że­nia były ty­po­we. Za­rzu­ca­no mu, że jest „aba­ku­mow­cem” i w swo­jej kie­row­ni­czej dzia­łal­no­ści sto­so­wał nie­mo­ral­ne i wy­stęp­ne me­to­dy. Na ra­zie jesz­cze kon­se­kwen­cji nie wy­cią­gnię­to, był to tyl­ko wy­raz bra­ku po­li­tycz­ne­go za­ufa­nia. 

To­ka­riew do­sko­na­le ro­zu­miał, czym to gro­zi i wy­ko­nał ma­newr wy­prze­dza­ją­cy. 13 grud­nia 1952 roku wy­słał oświad­cze­nie ad­re­so­wa­ne na na­zwi­sko se­kre­ta­rza Ta­tar­skie­go Ko­mi­te­tu Kra­jo­we­go KPZS, a jego ko­pię – do se­kre­ta­rza KC KPZS Gie­or­gi­ja Ma­len­ko­wa: „Jak Wam wia­do­mo, na­czel­nik Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­zań­skie­go Ga­lul­lin na po­sie­dze­niu se­kre­ta­ria­tu Ko­mi­te­tu Kra­jo­we­go KPZS, któ­re od­by­ło się 11 grud­nia br., oświad­czył, że je­stem przy­ja­cie­lem i pro­te­go­wa­nym Aba­ku­mo­wa. Po­nie­waż oświad­cze­nie to jest zu­peł­nie bez­pod­staw­ne i ob­li­czo­ne na to, by mnie nie­za­słu­że­nie zdys­kre­dy­to­wać, pro­szę Was, by­ście wy­ja­śni­li tę spra­wę i po­cią­gnę­li Ga­lul­li­na do od­po­wie­dzial­no­ści jako zło­śli­we­go oszczer­cę”[17].

Ko­mu­ni­sta ma pra­wo do tego, by jego spra­wa zo­sta­ła uczci­wie wy­ja­śnio­na. 19 grud­nia 1952 roku se­kre­ta­riat KC KPZS pod­jął w spra­wie jego oświad­cze­nia de­cy­zję (St.3/223gs) na­stę­pu­ją­cej tre­ści: „Zle­cić Szki­ria­to­wo­wi (zwo­ła­nie), Pie­go­wo­wi, Je­pi­sze­wo­wi i Je­go­ro­wo­wi z we­zwa­niem to­wa­rzy­szy To­ka­rie­wa i Ga­lul­li­na, roz­pa­trze­nie po­da­nia”[18].

Tym­cza­sem w Ka­za­niu spra­wy to­czy­ły się szyb­ko. Naj­praw­do­po­dob­niej To­ka­riew na­ro­bił so­bie wro­gów wśród miej­sco­wych władz. Ta­tar­ski Ko­mi­tet Kra­jo­wy KPZS po­zba­wił go funk­cji mi­ni­stra bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go w re­pu­bli­ce 19 grud­nia 1952 roku, za­rzu­ca­jąc mu, że nie zdo­łał „za­pew­nić pra­wi­dło­we­go kie­row­nic­twa”. To był po­czą­tek koń­ca, cho­ciaż for­mal­nie To­ka­riew po­zo­sta­wał na sta­no­wi­sku. Po pierw­sze po­trzeb­na była de­cy­zja Se­kre­ta­ria­tu KC KPZS o zwol­nie­niu ze sta­no­wi­ska no­men­kla­tu­ro­we­go[19], a po dru­gie – roz­kaz MGB w spra­wie zwol­nie­nia. I do­pie­ro wte­dy Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej Ta­tar­skiej ASRS po­win­no wy­dać sto­sow­ny de­kret. Do­pie­ro wów­czas mi­ni­stra moż­na było uznać za po­zba­wio­ne­go funk­cji.

Mi­ni­ster­stwo za­sy­gna­li­zo­wa­ło, że go­to­we jest po­świę­cić To­ka­rie­wa. 22 stycz­nia 1953 roku do KC KPZS tra­fi­ło pi­smo ad­re­so­wa­ne do Ma­len­ko­wa z proś­bą o zwol­nie­nie To­ka­rie­wa z funk­cji mi­ni­stra, „jako że do­pu­ścił się po­waż­nych błę­dów”, i za­trud­nie­nie na jego miej­scu Gri­go­ri­ja Zi­mi­na (za­stęp­cy mi­ni­stra bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Bia­ło­ru­si)[20]. Tego sa­me­go dnia do KC skie­ro­wa­no in­for­ma­cję o przy­czy­nach zwol­nie­nia To­ka­rie­wa, pod­pi­sa­ną przez za­stęp­cę mi­ni­stra bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go ZSRS Alek­sie­ja Je­pi­sze­wa. Była w niej mowa o tym, że kie­row­nic­two MGB Ta­tar­skiej ASRS wbrew za­le­ce­niom par­tii „nie prze­pro­wa­dzi­ło re­or­ga­ni­za­cji pra­cy ope­ra­cyj­no-śled­czej” i jest ona „na ni­skim po­zio­mie”. W szcze­gól­no­ści zaś: 

„W 1952 roku MGB Ta­tar­skiej ASRS nie zde­ma­sko­wa­ło ani jed­ne­go agen­ta wy­wia­dów za­gra­nicz­nych. Dzia­ła­nia w spra­wie ujaw­nie­nia wro­giej dzia­łal­no­ści by­łych uczest­ni­ków par­tii an­ty­so­wiec­kich i bur­żu­azyj­nych na­cjo­na­li­stów są za­nie­dba­ne. Kie­row­nic­two mi­ni­ster­stwa i tow. To­ka­riew oso­bi­ście nie pod­ję­li dzia­łań na rzecz pod­nie­sie­nia po­zio­mu pra­cy cze­ki­stow­skiej apa­ra­tu, w efek­cie cze­go mają miej­sce de­ma­sko­wa­nie me­tod pra­cy or­ga­nów MGB, fia­ska roz­pra­co­wań, fal­sy­fi­ka­cje do­ku­men­tów.

Z po­wo­du źle zor­ga­ni­zo­wa­nej pra­cy wy­cho­waw­czej z funk­cjo­na­riu­sza­mi ope­ra­cyj­ny­mi wie­lu pra­cow­ni­ków apa­ra­tu mi­ni­ster­stwa i or­ga­nów re­jo­no­wych do­pusz­cza się na­ru­szeń dys­cy­pli­ny pań­stwo­wej i par­tyj­nej, ma nie­dba­ły sto­su­nek do pra­cy, pije, roz­po­wia­da taj­ne in­for­ma­cje, ła­miąc Sta­tut Ar­te­lu[21] Rol­ni­cze­go.

Mi­ni­ster bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go tow. To­ka­riew kie­ro­wał mi­ni­ster­stwem błęd­ny­mi me­to­da­mi, nad­uży­wał sta­no­wi­ska w sto­sun­ku do pod­wład­nych, nie kon­sul­to­wał się z pra­cow­ni­ka­mi kie­row­nic­twa, stra­cił kon­takt z or­ga­ni­za­cją par­tyj­ną, źle orien­to­wał się w sy­tu­acji w mi­ni­ster­stwie. 

Tow. To­ka­riew nie po­pie­rał od­dol­nej słusz­nej kry­ty­ki błę­dów w pra­cy, a prze­ciw­nie – ukry­wał te błę­dy i pod róż­ny­mi pre­tek­sta­mi pró­bo­wał usu­nąć z apa­ra­tu pra­cow­ni­ków, któ­rzy wy­stę­po­wa­li z kry­ty­ką”[22].

Oskar­że­nia po­waż­ne: i „roz­kład pra­cy”, i „dła­wie­nie kry­ty­ki”. Za­zwy­czaj, po otrzy­ma­niu ta­kie­go wnio­sku z MGB, spra­wę szyb­ko wpi­sy­wa­no do po­rząd­ku ob­rad Se­kre­ta­ria­tu KC KPZS w celu jej roz­strzy­gnię­cia. Ale z ja­kie­goś po­wo­du w KC spra­wa się prze­cią­gnę­ła i de­cy­zja nie zo­sta­ła pod­ję­ta przed śmier­cią Sta­li­na. Moż­li­we, że spryt­ny ruch To­ka­rie­wa – wy­sła­nie skar­gi do Ma­len­ko­wa – za­dzia­łał jako czyn­nik spo­wal­nia­ją­cy. Trze­ba prze­cież było po­cze­kać na de­cy­zję prze­wod­ni­czą­ce­go Ko­mi­sji Kon­tro­li Par­tyj­nej Ma­twie­ja Szki­ria­to­wa, któ­re­mu zle­co­no wy­ja­śnie­nie spra­wy. Tro­chę to po­trwa, za­nim we­zwą do Mo­skwy, za­nim po­wy­ja­śnia­ją. A czas leci. 

To­ka­riew peł­nił więc funk­cję mi­ni­stra aż do prze­pro­wa­dzo­nej przez Be­rię re­or­ga­ni­za­cji MWD. Do­pie­ro kie­dy 16 mar­ca 1953 roku na fali no­wych no­mi­na­cji na cze­le zjed­no­czo­ne­go MWD Ta­tar­skiej ASRS (w któ­re­go skład we­szło tak­że daw­ne MGB) sta­nął Mi­cha­ił Za­pie­wa­lin, To­ka­riew zo­stał na lo­dzie. W Mo­skwie po­win­ni byli za­pro­po­no­wać mu nowe sta­no­wi­sko. Za­rów­no nowy mi­ni­ster Be­ria, jak i jego pierw­szy za­stęp­ca Bog­dan Ko­bu­łow do­brze zna­li To­ka­rie­wa, ale z ja­kie­goś po­wo­du nie tyl­ko nie dali mu ge­ne­ral­skiej funk­cji, ale tak­że nie spie­szy­li się, by za­ła­twić mu ja­ką­kol­wiek pra­cę. 

Do­pie­ro 6 maja 1953 roku na mocy roz­ka­zu MWD ZSRS nr 214 To­ka­riew do­stał no­mi­na­cję na na­czel­ni­ka 5. Wy­dzia­łu Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Wło­dzi­mie­rzow­skie­go. Do jego za­dań na­le­ża­ła dzia­łal­ność kontr­wy­wia­dow­cza w go­spo­dar­ce, czy­li „ob­słu­ga agen­tu­ral­no-ope­ra­cyj­na” pań­stwo­wych obiek­tów go­spo­dar­czych. Dla ge­ne­ra­ła to upo­ka­rza­ją­ce – ob­jąć funk­cję, któ­ra na­da­je się dla puł­kow­ni­ka. Nie trwa­ło to jed­nak dłu­go i już 27 lu­te­go 1954 roku To­ka­riew zo­stał w związ­ku z cho­ro­bą zwol­nio­ny i wy­sła­ny na eme­ry­tu­rę. Zo­stał we Wło­dzi­mie­rzu. 

Ław­rien­tij Be­ria, prze­bu­do­wu­jąc ka­dry wio­sną 1953 roku, szcze­gól­nie wy­róż­niał tych, któ­rych znał z NKWD jesz­cze przed woj­ną. Wy­da­wa­ło się, że To­ka­riew na­le­żał do tej gru­py. A jed­nak oka­za­ło się, że nie. Trud­no oprzeć się wra­że­niu, że kie­row­nic­two MWD mia­ło coś prze­ciw­ko nie­mu. Roz­wią­za­nie tej za­gad­ki może się kryć w od­le­głym 1940 roku. To wte­dy To­ka­riew sro­dze roz­cza­ro­wał Bog­da­na Ko­bu­ło­wa bra­kiem cze­ki­stow­skie­go har­tu.


Na­ra­da u Ko­bu­ło­wa

W mar­cu 1940 roku do Mo­skwy we­zwa­no kie­row­nic­two za­rzą­dów NKWD trzech ob­wo­dów: ka­li­niń­skie­go, smo­leń­skie­go i char­kow­skie­go. To­ka­riew po­je­chał do Mo­skwy sa­mo­cho­dem, za­bie­ra­jąc ze sobą za­stęp­cę Wa­si­li­ja Paw­ło­wa i ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD An­drie­ja Ru­ba­no­wa. Ze­bra­nie od­by­wa­ło się na mo­skiew­skiej Łu­bian­ce[23], w ga­bi­ne­cie Ko­bu­ło­wa, któ­ry po­in­for­mo­wał ze­bra­nych o „in­struk­cjach wyż­szej in­stan­cji” w spra­wie pol­skich jeń­ców[24]. Ko­bu­łow prze­pro­wa­dził in­struk­taż, uprze­dza­jąc o ści­śle taj­nym cha­rak­te­rze pla­no­wa­nej roz­pra­wy: „A tu żad­nych pro­ku­ra­to­rów, żad­nych osób po­stron­nych – ni­ko­go. Do tego – jak mó­wił Ko­bu­łow na tej nie­szczę­snej na­ra­dzie – żad­nych po­stron­nych świad­ków..., żad­nych ży­wych świad­ków być nie po­win­no. Pro­ku­ra­to­rzy też nie są po­trzeb­ni”[25]. W na­ra­dzie brał udział tak­że na­czel­nik UPWI So­pru­nien­ko, któ­ry mel­do­wał, ile osób ma być roz­strze­la­nych w każ­dym z ob­wo­dów i udzie­lał wy­ja­śnień. Z wy­so­kich ran­gą obec­ny był za­stęp­ca nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych ds. ka­dro­wych Sier­giej Kru­głow[26]. To­ka­riew wspo­mi­nał, że w na­ra­dzie bra­ło udział nie wię­cej niż 15–20 osób.

Gdy To­ka­riew do­wie­dział się o ska­li pla­no­wa­nej ope­ra­cji i że jego za­rząd ma roz­strze­lać po­nad 6 ty­się­cy osób, prze­ra­ził się, cho­ciaż – jak mó­wił – do stra­chli­wych nie na­le­żał. Po na­ra­dzie po­pro­sił Ko­bu­ło­wa o po­zwo­le­nie na roz­mo­wę w czte­ry oczy.

„Ko­bu­łow od­parł: »Do­brze, zo­stań«. Zo­sta­łem. Za­czę­li­śmy roz­mo­wę: »W ta­kich ope­ra­cjach ni­g­dy w ży­ciu nie uczest­ni­czy­łem. Gdy do­wie­dzia­łem się o ska­li tej ope­ra­cji, tym bar­dziej prze­stra­szy­łem się, że nie po­tra­fię tego zro­bić«. »A my­śmy na was nie li­czy­li« – rzu­cił szef ze zło­ścią. W isto­cie rze­czy oznaj­mił mi o mo­jej służ­bo­wej nie­kom­pe­ten­cji. »My­śmy na was nie li­czy­li. Za­pro­si­li­śmy was dla­te­go, że na te­ry­to­rium wa­sze­go ob­wo­du będą te ope­ra­cje prze­bie­ga­ły, więc bez po­mo­cy wa­szych pra­cow­ni­ków nie da się obejść. To­też za­pro­si­li­śmy was i wa­sze­go pierw­sze­go za­stęp­cę, aby­ście wie­dzie­li, co się tu dzie­je«. Wy­sze­dłem z ga­bi­ne­tu Ko­bu­ło­wa z ulgą na du­szy”[27].

To­ka­riew twier­dził, że nie pa­mię­ta do­kład­nej daty na­ra­dy u Ko­bu­ło­wa. Pa­mię­tał tyl­ko, że było to w mar­cu 1940 roku, a z Mo­skwy po­wró­cił z wia­do­mo­ścią o awan­sie na ma­jo­ra bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go, o któ­rym po­in­for­mo­wał żonę[28]. To waż­ny fakt! Sto­pień ma­jo­ra przy­zna­no mu na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS z 14 mar­ca 1940 roku, a więc na­ra­da mu­sia­ła się od­być albo tego sa­me­go dnia, albo je­den, dwa dni póź­niej. Je­śli wziąć pod uwa­gę, że de­cy­zja Biu­ra Po­li­tycz­ne­go KC WKP(b) za­pa­dła 5 mar­ca, to lo­gi­ka pod­po­wia­da, iż na zwo­ła­nie na­ra­dy in­struk­ta­żo­wej NKWD po­trzeb­ne było nie­co po­nad ty­dzień.


Eg­ze­ku­cja

Po po­wro­cie do Ka­li­ni­na To­ka­riew i jego za­stęp­ca Paw­łow mie­li utwo­rzyć gru­pę pra­cow­ni­ków NKWD do prze­pro­wa­dze­nia eg­ze­ku­cji. W swo­ich ze­zna­niach w 1991 roku To­ka­riew mar­gi­na­li­zo­wał swo­ją rolę, twier­dząc, że wszyst­ko prze­ka­zał swo­im za­stęp­com. 

„Otóż Ka­czin, mój po­moc­nik, brał udział [w przy­go­to­wa­niu eg­ze­ku­cji]. Otrzy­ma­no roz­kaz od­de­le­go­wa­nia nie­zbęd­nej licz­by lu­dzi ce­lem udzie­le­nia po­mo­cy pra­cow­ni­kom. Za­stęp­ca do spraw ka­dro­wych do­bie­rał lu­dzi [...]”[29]. To­ka­riew pa­mię­tał ka­te­go­rycz­ne za­rzą­dze­nie Ko­bu­ło­wa o ści­śle taj­nym cha­rak­te­rze ope­ra­cji, o tym, że „nie po­win­no być ani jed­ne­go ży­we­go świad­ka”[30]. To ozna­cza­ło, że ci, któ­rzy wie­dzie­li o roz­strze­li­wa­niu Po­la­ków, ale nie bra­li w tym udzia­łu jako wy­ko­naw­cy, po­win­ni zo­stać usu­nię­ci. To­ka­riew zro­zu­miał to do­słow­nie i uwa­żał, że ura­to­wał ży­cie jed­ne­mu ze swo­ich pra­cow­ni­ków – kie­row­cy, któ­ry po­cząt­ko­wo od­ma­wiał udzia­łu w eg­ze­ku­cjach: „je­den z kie­row­ców – nie pa­mię­tam jego na­zwi­ska – od­mó­wił. Ba­łem się, aby nie wy­da­no roz­ka­zu roz­strze­la­nia go jako świad­ka. We­zwa­łem więc go do sie­bie i mó­wię: »Mi­sza, ty je­steś ko­mu­ni­stą...« [ko­lej­ne zda­nie nie­zro­zu­mia­łe – do­pi­sek tłum.] wzią­łem grzech na swo­ją du­szę, lecz po to, by uchro­nić go [od śmier­ci] jako czło­wie­ka”[31].

Na za­da­ne wprost py­ta­nie, czy wy­da­wał po­szcze­gól­nym funk­cjo­na­riu­szom roz­kaz uczest­ni­cze­nia w roz­strze­li­wa­niach, To­ka­riew od­po­wia­dał prze­czą­co, obar­cza­jąc winą swo­ich za­stęp­ców[32]. We­dług jego ze­znań istot­ną rolę w for­mo­wa­niu eki­py eg­ze­ku­to­rów ode­grał Wa­si­lij Bło­chin, na­czel­nik ko­men­dan­tu­ry NKWD, któ­ry przy­je­chał z Mo­skwy. Znał on oso­bi­ście ze Smo­leń­ska nie­któ­rych cze­ki­stów, np. Ni­ko­ła­ja Su­cha­rie­wa[33].

We­dług To­ka­rie­wa w Za­rzą­dzie NKWD w Ka­li­ni­nie „łącz­nie oko­ło 30 osób uczest­ni­czy­ło w roz­strze­li­wa­niach” – „głów­nie kie­row­cy i nie­któ­rzy straż­ni­cy wię­zien­ni”[34]. Ana­li­za li­sty na­gro­dzo­nych na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS nr 001365 z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku[35] po­zwa­la do­strzec pew­ne pra­wi­dło­wo­ści w do­bo­rze lu­dzi: byli to pra­cow­ni­cy 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go (ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go), ko­men­dan­tu­ry, nad­zor­cy i straż­ni­cy z wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go, kie­row­cy Za­rzą­du NKWD. Był to, moż­na po­wie­dzieć, per­so­nel ob­słu­gu­ją­cy ma­szy­nę śmier­ci uru­cho­mio­ną przez Bło­chi­na. Każ­dy od­po­wia­dał za kon­kret­ny od­ci­nek. Pra­cow­ni­cy 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go przy­go­to­wy­wa­li do­ku­men­ty ska­za­nych na roz­strze­la­nie i spo­rzą­dza­li pro­to­ko­ły eg­ze­ku­cji. Pra­cow­ni­cy ko­men­dan­tu­ry roz­strze­li­wa­li, straż­ni­cy wy­pro­wa­dza­li więź­niów na miej­sce roz­strze­li­wań. Kie­row­cy przy­wo­zi­li ze sta­cji tych, któ­rzy przy­by­li z obo­zu w Ostasz­ko­wie do wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go w bu­dyn­ku NKWD, a po eg­ze­ku­cji ła­do­wa­li zwło­ki do sa­mo­cho­dów i od­wo­zi­li do mo­gi­ły w Mied­no­je. I rze­czy­wi­ście, po prze­li­cze­niu pra­cow­ni­ków we­dług li­sty na­gro­dzo­nych (tych, o któ­rych uda­ło się od­na­leźć in­for­ma­cje) wy­cho­dzi 35 pra­cow­ni­ków Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go. Cóż, pa­mięć To­ka­rie­wa nie za­wio­dła, po­dał licz­bę uczest­ni­ków ope­ra­cji zbli­żo­ną do fak­tycz­nej.

Wkrót­ce po na­ra­dzie u Ko­bu­ło­wa do Ka­li­ni­na przy­by­li: za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD Ni­ko­łaj Si­nie­gu­bow, na­czel­nik szta­bu Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD Mi­cha­ił Kri­wien­ko i na­czel­nik wy­dzia­łu ko­men­danc­kie­go AChU[36] NKWD Wa­si­lij Bło­chin. Miesz­ka­li na sta­cji ko­le­jo­wej, gdzie na bocz­nym to­rze stał ich wa­gon – sa­lon­ka. Tam do­star­cza­no im ko­re­spon­den­cję i je­dze­nie. Był to swe­go ro­dza­ju sztab, któ­ry or­ga­ni­zo­wał i ko­or­dy­no­wał pra­cę wszyst­kich ogniw tego łań­cu­cha – od „roz­ła­dun­ku” obo­zu ostasz­kow­skie­go do za­ko­pa­nia ciał w Mied­no­je. Datę wy­jaz­du Bło­chi­na z Mo­skwy moż­na usta­lić pre­cy­zyj­nie. Zgod­nie z roz­ka­za­mi AChU NKWD ZSRS był w de­le­ga­cji od 16 mar­ca do 23 maja 1940 roku[37]. Trud­no stwier­dzić, czy od razu udał się do Ka­li­ni­na. Być może wy­ko­rzy­stał te pra­wie trzy ty­go­dnie po­prze­dza­ją­ce roz­po­czę­cie ope­ra­cji, by udać się na in­spek­cje tak­że do Smo­leń­ska i Char­ko­wa. 

To­ka­riew wspo­mi­nał, że: „ra­zem z Bło­chi­nem i Si­nie­gu­bo­wem przy­je­chał szef Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych – Kri­wien­ko. Wraz z nim przy­je­chał cały po­ciąg wa­go­nów wię­zien­nych. W tych »wa­gon­za­kach« prze­wo­żo­no jeń­ców wo­jen­nych z Ostasz­ko­wa do Ka­li­ni­na. A w »aw­to­za­kach«[38] prze­wo­żo­no ich ze sta­cji Ka­li­nin do wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go [NKWD]. Ot i cała tech­no­lo­gia”[39].

W pierw­szej ko­lej­no­ści Bło­chin za­dbał o od­po­wied­nie przy­go­to­wa­nie po­miesz­cze­nia do roz­strze­li­wań i 5 kwiet­nia roz­po­czę­ły się eg­ze­ku­cje. Na­wet po 50 la­tach To­ka­riew wzdry­gał się na wspo­mnie­nie ma­so­wych roz­strze­li­wań: 

„We­szli do mnie we trzech: Si­nie­gu­bow, Bło­chin i Kri­wien­ko. Sie­dzia­łem w ga­bi­ne­cie. Cóż pój­dzie­my, pój­dzie­my!... To było już w pierw­szy dzień. Tak więc po­szli­śmy. I wów­czas zo­ba­czy­łem całą tę gro­zę. Przy­szli­śmy tam. Po kil­ku mi­nu­tach Bło­chin wło­żył swo­ją odzież spe­cjal­ną: brą­zo­wą skó­rza­ną czap­kę, dłu­gi skó­rza­ny brą­zo­wy far­tuch, skó­rza­ne brą­zo­we rę­ka­wi­ce z man­kie­ta­mi po­wy­żej łok­ci. Na mnie wy­war­ło to ogrom­ne wra­że­nie – zo­ba­czy­łem kata!”[40].

To­ka­riew spę­dził nie­dłu­gi czas w po­miesz­cze­niu, w któ­rym od­by­wa­ły się krót­kie prze­słu­cha­nia więź­niów w celu po­twier­dze­nia ich da­nych i po­rów­na­nia ich z do­ku­men­ta­mi i „li­sta­mi śmier­ci”, po czym wy­szedł. Nie chciał być przy eg­ze­ku­cjach.

„Do celi, gdzie od­by­ły się roz­strze­li­wa­nia, nie wcho­dzi­łem. Tam tech­no­lo­gia była wy­pra­co­wa­na przez Bło­chi­na, tak, i ko­men­dan­ta na­sze­go Za­rzą­du Ru­ba­no­wa. Obi­li oni woj­ło­kiem drzwi wy­cho­dzą­ce na ko­ry­tarz, żeby nie było sły­chać strza­łów w ce­lach. Na­stęp­nie wy­pro­wa­dza­li ska­za­nych – tak bę­dzie­my [o nich] mó­wić – przez ko­ry­tarz, skrę­ca­li w lewo, gdzie była czer­wo­na świe­tli­ca[41]. W czer­wo­nej świe­tli­cy spraw­dza­li we­dług li­sty: czy zga­dza­ją się dane, dane per­so­nal­ne, czy nie ma ja­kie­goś błę­du, tak..., a na­stęp­nie, gdy prze­ko­ny­wa­li się, że to ten czło­wiek, któ­ry ma być roz­strze­la­ny, nie­zwłocz­nie za­kła­da­li mu kaj­dan­ki i wpro­wa­dza­li do celi, gdzie do­ko­ny­wa­no roz­strze­la­nia. Ścia­ny celi rów­nież były obi­te ma­te­ria­łem dźwię­ko­chłon­nym. To wszyst­ko”[42].

Ska­za­nych nie in­for­mo­wa­no o wy­ro­kach, któ­re na nich wy­da­no: „Ni­ko­mu nie od­czy­ty­wa­no nic, ni­cze­go nie mó­wio­no – kaj­dan­ki i da­waj da­lej”[43].

Cela roz­strze­li­wań mia­ła dru­gie wyj­ście – na po­dwó­rze. Tam­tę­dy wy­no­si­li cia­ła za­bi­tych i ła­do­wa­li na sa­mo­cho­dy do wy­sył­ki do Mied­no­je, na miej­sce po­chów­ku. Na py­ta­nie, kto prze­no­sił cia­ła, To­ka­riew po­wie­dział, że ro­bi­li to „głów­nie kie­row­cy i nie­któ­rzy straż­ni­cy wię­zien­ni. Pod­cią­ga­li do wozu i wrzu­ca­li do skrzy­ni”[44].

W Mied­no­je, gdzie na dział­ce na­le­żą­cej do NKWD znaj­do­wa­ły się już ma­so­we gro­by roz­strze­la­nych w cza­sie Wiel­kie­go Ter­ro­ru, trze­ba te­raz było za­ko­pać cia­ła po­nad sze­ściu ty­się­cy za­mor­do­wa­nych więź­niów obo­zu w Ostasz­ko­wie. Kie­dy To­ka­riew za­pro­po­no­wał, by za­trud­nić lu­dzi do wy­ko­pa­nia do­łów, mo­skwia­nie wy­śmia­li go. Co za na­iw­ność! W 1937 i 1938 w sto­li­cy uży­wa­no do tego „po­waż­nej tech­ni­ki” – ko­pa­rek. Ko­men­dant UNKWD Ru­ba­now do­stał po­le­ce­nie, by za­ła­twił ma­szy­nę – po­ra­dził so­bie, przy­wiózł ko­par­kę Kom­so­mo­lec. Iwan An­to­now, czło­nek „spec­gru­py” Bło­chi­na, któ­ry ra­zem z nim przy­je­chał z Mo­skwy, sam wsiadł do ka­bi­ny i ko­pał rów[45].

Bło­chin przy­wiózł ze sobą do Ka­li­ni­na nie tyl­ko swo­je­go wie­lo­let­nie­go pod­wład­ne­go An­to­no­wa[46]. Był jesz­cze trze­ci czło­nek „spec­gru­py” NKWD, ale To­ka­riew nie pa­mię­tał jego na­zwi­ska. Moż­na tyl­ko po­dej­rze­wać, że był to albo Alek­sandr Je­miel­ja­now, któ­ry prze­by­wał w de­le­ga­cji od 16 mar­ca do 29 kwiet­nia 1940 roku, albo Piotr Ja­kow­lew – ten prze­by­wał poza Mo­skwą od 24 mar­ca do 23 maja 1940 roku[47].

Ma­te­ria­ły ar­chi­wal­ne po­twier­dza­ją, że To­ka­riew spraw­nie i re­gu­lar­nie mel­do­wał do Mo­skwy o licz­bie roz­strze­la­nych, wy­sy­ła­jąc szy­fro­wa­ne wia­do­mo­ści do za­stęp­cy nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych Wsie­wo­ło­da Mier­ku­ło­wa. Moż­na po­wie­dzieć, że pro­wa­dził ogól­ną księ­go­wość. Tek­sty te­le­gra­mów były skraj­nie la­ko­nicz­ne, np. 5 kwiet­nia 1940 roku na­pi­sał: „Pierw­sze zle­ce­nie wy­ko­na­no 343”, i da­lej re­gu­lar­nie: „14/IV ósme zle­ce­nie wy­ko­na­no 300”, „20/IV wy­ko­na­no 345”, „22 kwiet­nia wy­ko­na­no 296”, „23 kwiet­nia wy­ko­na­no 292”, „24 kwiet­nia wy­ko­na­no 195”, „25 kwiet­nia wy­ko­na­no 294”, „29 kwiet­nia wy­ko­na­no 292”... itd., aż do ostat­nie­go szy­fro­gra­mu – „22 maja wy­ko­na­no 64”[48]. I rze­czy­wi­ście, wszyst­ko się zga­dza – 23 maja Bło­chin wró­cił do Mo­skwy.

To­ka­riew opo­wie­dział, że pierw­sze­go dnia roz­strze­li­wań „przy­wie­zio­no 300 lu­dzi. Oka­za­ło się, że za dużo. Noc była krót­ka i trze­ba było koń­czyć już o świ­cie. Na­stęp­nie za­czę­to przy­wo­zić po 250[49]. Po­dob­no sam Bło­chin miał o to po­pro­sić[50]. W rze­czy­wi­sto­ści jed­nak „nor­ma” Bło­chi­na wy­no­si­ła nie 250, a nie­mal 300 roz­strze­la­nych w cią­gu jed­nej nocy. Do­wo­dzą tego przy­to­czo­ne licz­by, o któ­rych To­ka­riew in­for­mo­wał Mo­skwę.

Mi­sja Bło­chi­na w Ka­li­ni­nie do­bie­gła koń­ca 22 maja 1940 roku. W swo­im „wa­go­nie szta­bo­wym” na sta­cji urzą­dził przy­ję­cie. To­ka­riew też do­stał za­pro­sze­nie. „A gdy za­koń­czy­li całą tę brud­ną spra­wę, mo­skwia­nie urzą­dzi­li w swo­im wa­go­nie-sa­lon­ce coś w ro­dza­ju ban­kie­tu, na­tar­czy­wie mnie za­pra­sza­li. Nie zgo­dzi­łem się i nie po­sze­dłem”[51].

Za­dzi­wia­ją­ce jest, że jesz­cze w 1991 roku To­ka­riew pa­mię­tał do­kład­ną licz­bę Po­la­ków roz­strze­la­nych przez jego za­rząd – 6295. Jed­no­cze­śnie, we­dług mel­dun­ku UPWI, z obo­zu w Ostasz­ko­wie wy­sła­no do ob­wo­du ka­li­niń­skie­go 6287 lu­dzi[52]. O osiem osób mniej. Wy­ja­śnie­nie może być ta­kie, że te osiem osób do­star­czo­no na eg­ze­ku­cję nie z Ostasz­ko­wa, ale z wię­zień NKWD, gdzie zo­sta­ły wcze­śniej umiesz­czo­ne[53]. Licz­ba spraw ska­za­nych przez trój­kę w 1940 roku jeń­ców wo­jen­nych z obo­zu ostasz­kow­skie­go, któ­re za­cho­wa­ły się w ar­chi­wium KGB (zgod­nie z no­tat­ką Sze­le­pi­na[54] z 1959 roku), wy­no­si­ła jed­nak 6311[55]. Róż­ni­cę mię­dzy licz­bą ska­za­nych a licz­bą od­kon­wo­jo­wa­nych do Za­rzą­du NKWD w Ka­li­ni­nie moż­na praw­do­po­dob­nie tłu­ma­czyć tym, że licz­ba po­da­na przez Sze­le­pi­na jest wy­ni­kiem zsu­mo­wa­nia osób wy­mie­nio­nych w pro­to­ko­łach trój­ki i umiesz­czo­nych na li­stach dys­po­zy­cyj­nych wy­sła­nych do Ostasz­ko­wa. Trze­ba uwzględ­nić, że mo­gły się tam zna­leźć oso­by umiesz­czo­ne na li­stach przez po­mył­kę – „du­ble” – gdy to samo na­zwi­sko fi­gu­ro­wa­ło na li­ście dwu­krot­nie, oraz ci, któ­rzy zo­sta­li ska­za­ni na śmierć, ale zmar­li w obo­zie przed trans­por­tem do Ka­li­ni­na. Ta­kich sy­tu­acji nie było wie­le, ale zda­rza­ły się i tłu­ma­czą tę roz­bież­ność[56]. W związ­ku z tym po­da­ną przez To­ka­rie­wa licz­bę pol­skich jeń­ców za­mor­do­wa­nych w kwiet­niu i maju 1940 roku i po­cho­wa­nych w Mied­no­je moż­na uznać za pre­cy­zyj­ną.


Ży­cie po śmier­ci

Po cięż­kiej pra­cy w Ka­li­ni­nie 20 czerw­ca Bło­chin wziął urlop na pół­to­ra mie­sią­ca i wró­cił do obo­wiąz­ków do­pie­ro 6 sierp­nia[57]. Praw­do­po­dob­nie jesz­cze przed urlo­pem przy­go­to­wał i prze­ka­zał do za­twier­dze­nia li­stę pra­cow­ni­ków, któ­rzy za­słu­ży­li na po­chwa­łę. Tra­fi­li na nią za­trud­nie­ni w NKWD ob­wo­du ka­li­niń­skie­go za­an­ga­żo­wa­ni w roz­strze­li­wa­nia. Na po­dob­nych li­stach umiesz­czo­no na­zwi­ska lu­dzi z za­rzą­dów NKWD w Smo­leń­sku i Char­ko­wie, a tak­że funk­cjo­na­riu­szy cen­tral­ne­go apa­ra­tu NKWD, któ­rzy bra­li udział w ope­ra­cji.

Wła­śnie w tym mo­men­cie dała o so­bie znać pa­mię­tli­wość Bog­da­na Ko­bu­ło­wa. On ni­g­dy ni­cze­go nie za­po­mi­nał. W 1991 roku To­ka­riew mó­wił:

„Spo­tka­łem na ko­ry­ta­rzu Bło­chi­na. Było to wkrót­ce po za­koń­cze­niu »ro­bo­ty« – ja rów­nież za­czą­łem to na­zy­wać ro­bo­tą. Spo­tka­łem go więc na ko­ry­ta­rzu NKWD. Za­py­tał mnie: »Co prze­ciw­ko wam ma Ko­bu­łow? Za­pi­sa­łem was na li­stę ochot­ni­ków – je­ste­ście prze­cież sze­fem Za­rzą­du – a on was wła­sno­ręcz­nie wy­kre­ślił«[58]. A na­stęp­nie To­ka­riew po­wie­dział coś bar­dzo waż­ne­go. Wska­zał, że ist­nia­ła li­sta osób do na­gro­dze­nia, za­wie­ra­ją­ca na­zwi­ska wszyst­kich, któ­rzy uczest­ni­czy­li w roz­strze­li­wa­niach: »W Wy­dzia­le Fi­nan­so­wym oraz w ar­chi­wach Wy­dzia­łu Fi­nan­so­we­go znaj­dzie­cie na pew­no li­stę na­gro­dzo­nych pre­mią w wy­so­ko­ści mie­sięcz­nych po­bo­rów za udział w tej ope­ra­cji. Mo­je­go na­zwi­ska z pew­no­ścią tam nie ma. By­łem szczę­śli­wy z tego po­wo­du, że nie otrzy­ma­łem srebr­ni­ków...«”[59].

I zno­wu oka­za­ło się, że To­ka­riew miał ra­cję. Jego na­zwi­ska na li­ście nie było. Śled­czy, któ­rzy ba­da­li spra­wę roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków, nie wie­dzie­li jesz­cze o ist­nie­niu peł­nej li­sty jej uczest­ni­ków[60]. Ale dzię­ki „wska­zów­ce” To­ka­rie­wa szyb­ko od­na­leź­li ją w ar­chi­wum. Już w lip­cu 1991 roku pod­czas prze­słu­cha­nia jed­ne­go z uczest­ni­ków zbrod­ni w Char­ko­wie – Sy­ro­miat­ni­ko­wa – za­da­li mu py­ta­nie o na­gro­dę i o li­stę[61].

Na li­ście na­gro­dzo­nych na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS nr 001365 z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku „za po­myśl­ne wy­ko­na­nie za­dań spe­cjal­nych”[62], jak wspo­mnia­łem już wcze­śniej, zdo­ła­li­śmy od­szu­kać 35 pra­cow­ni­ków Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go. Uda­ło się zna­leźć mniej lub bar­dziej szcze­gó­ło­we in­for­ma­cje na te­mat 31 osób. W ich lo­sach też moż­na do­strzec pew­ne pra­wi­dło­wo­ści. Za­dzi­wia­ją­ce jest to, że w od­róż­nie­niu od sy­tu­acji eg­ze­ku­to­rów ze Smo­leń­ska woj­na wła­ści­wie nie od­ci­snę­ła pięt­na na ich ży­ciu. Nie ma wśród nich za­bi­tych na fron­cie czy za­gi­nio­nych bez wie­ści. Nad­zor­ca wię­zien­ny Alek­siej Ma­ru­siew zmarł wcze­śnie, pod­czas woj­ny, w 1942 roku w Ria­za­niu, cho­ciaż nie wia­do­mo, skąd się tam wziął. Zmarł tak­że Dmi­trij Or­łow – w 1945 roku w Ka­li­ni­nie. Po­zo­sta­li po­myśl­nie kon­ty­nu­owa­li służ­bę. 

Swo­je­go wie­lo­let­nie­go kie­row­cę Ni­ko­ła­ja Su­cha­rie­wa To­ka­riew zo­sta­wił w 1953 roku w Ka­za­niu. Ale nie za­po­mniał o nim. Czy ko­goś ta­kie­go moż­na za­po­mnieć? Wie­le lat póź­niej, skła­da­jąc ze­zna­nia, To­ka­riew wspo­mi­nał: „Na przy­kład do­brze wiem. że mój kie­row­ca Su­cha­riew brał ak­tyw­ny udział [w eg­ze­ku­cjach], po­tem zaś sam się za­strze­lił. Bog­da­now, rów­nież nasz kie­row­ca, tak­że brał udział, lecz ten tyl­ko wo­ził już roz­strze­la­nych. A Su­cha­riew uczest­ni­czył w roz­strze­li­wa­niach i chwa­lił mi się jesz­cze, jak to dzi­siaj żwa­wo po­pra­co­wał”[63]. Praw­do­po­dob­nie To­ka­riew nie ze­rwał kon­tak­tu ze swo­im pod­wład­nym i kie­dy ten, w 1964 roku, od­szedł z tego świa­ta – w ja­kiś spo­sób do­wie­dział się o tym[64]. Czy Su­cha­riew rze­czy­wi­ście się za­strze­lił z pi­sto­le­tu, któ­ry wcze­śniej do­stał za za­słu­gi? Czy tyl­ko To­ka­riew wy­my­ślił taki ba­nal­ny fi­nał, w któ­rym zło­czyń­ca nie­chyb­nie musi zo­stać uka­ra­ny?

Ma­so­wa eg­ze­ku­cja Po­la­ków po­zo­sta­wi­ła nie­za­tar­ty ślad w pa­mię­ci To­ka­rie­wa. Jesz­cze 50 lat póź­niej był w sta­nie do­kład­nie od­two­rzyć to uczu­cie prze­ra­że­nia, któ­re ogar­nę­ło go w 1940 roku, kie­dy Bło­chin za­pro­wa­dził go do celi roz­strze­li­wań, żeby za­de­mon­stro­wać, jak jest zor­ga­ni­zo­wa­na kaźń. To­ka­riew ob­ser­wo­wał to z da­le­ka. Nie od­wa­żył się, a może nie chciał, zo­ba­czyć sa­mej pro­ce­du­ry mor­du. W jego ro­zu­mie­niu było to coś ta­kie­go, co po­wo­du­je nie­koń­czą­ce się cier­pie­nie du­szy i wy­rzu­ty su­mie­nia. Był szcze­rze prze­ko­na­ny, że ci, któ­rzy uczest­ni­czy­li w roz­strze­li­wa­niach, bar­dzo źle skoń­czy­li. „Wi­do­wi­sko to naj­wi­docz­niej było okrop­ne, sko­ro Ru­ba­now po­stra­dał zmy­sły, Paw­łow – mój pierw­szy za­stęp­ca – za­strze­lił się, sam Bło­chin – za­strze­lił się”[65].

Tu się na­le­ży sło­wo wy­ja­śnie­nia – to To­ka­riew tak twier­dził. W rze­czy­wi­sto­ści nie ma żad­nych twar­dych fak­tów czy świa­dectw, któ­re po­twier­dza­ły­by sa­mo­bój­stwa Wa­si­li­ja Bło­chi­na i Wa­si­li­ja Paw­ło­wa. Jest ja­sne, że ich sto­sun­ko­wo wcze­sne śmier­ci były skut­kiem nad­szarp­nię­te­go przez wie­lo­let­nią noc­ną służ­bę zdro­wia. Cią­głe na­pię­cie, mo­ral­ny cię­żar, strach przed po­mył­ką, a tak­że przed tym, by sa­me­mu nie wpaść w żar­na sys­te­mu – wszyst­ko to to­wa­rzy­szy­ło pra­cy w służ­bie bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go na­wet na spo­koj­niej­szych sta­no­wi­skach niż te, któ­re zaj­mo­wa­li Bło­chin i Paw­łow. A w przy­pad­ku An­drie­ja Ru­ba­no­wa w ogó­le trud­no co­kol­wiek po­jąć. Do­słu­żył się stop­nia pod­puł­kow­ni­ka, pra­co­wał da­lej jako ko­men­dant – przed odej­ściem na eme­ry­tu­rę w 1957 roku – w KGB Ta­tar­sta­nu. Ru­ba­now do­żył póź­nej sta­ro­ści, umarł w wie­ku 80 lat. Na eme­ry­tu­rze pra­co­wał jako in­spek­tor służ­by ra­tow­nic­twa wod­ne­go. Jak wi­dać, był krzep­ki, taki ak­tyw­ny sta­ru­szek. Ra­czej nie wy­glą­dał na czło­wie­ka, któ­ry może stra­cić ro­zum. 

Wie­le osób do­brze go zna­ło i wspo­mi­na­ło: „Był to moc­ny chłop z wiel­ki­mi wą­sa­mi jak u Bu­dion­ne­go”[66]. Ru­ba­now dużo pił. We­dług jed­ne­go ze świad­ków już w la­tach pięć­dzie­sią­tych, gdy jak zwy­kle się na­pił, za­czął się ża­lić są­sia­dom. Mó­wił, że na­zy­wa­ją go pi­ja­kiem, ale nikt nie pyta, dla­cze­go pije. I gorz­ko wy­znał: „O Pa­nie, ilu lu­dzi prze­szło przez moje ręce. Sa­mych Po­la­ków ilu!”[67]. Jego po­moc­nik Alek­sandr Zaj­cew też się kie­dyś upił i na­gle wy­znał swo­je­mu sy­no­wi, że brał udział w roz­strze­li­wa­niach. Nie mo­gli za­trzy­mać w so­bie tej strasz­nej praw­dy, wy­ry­wa­ła się na ze­wnątrz! 

Pod­czas prze­słu­cha­nia 20 mar­ca 1991 roku To­ka­riew wy­mie­nił na­zwi­ska swo­ich współ­pra­cow­ni­ków, któ­rzy oso­bi­ście uczest­ni­czy­li w roz­strze­li­wa­niach. Po­moc­nik sze­fa Za­rzą­du NKWD Ka­czin re­kru­to­wał lu­dzi do ope­ra­cji, ale oprócz tego sam brał w nich udział[68]. A na­czel­nik wię­zie­nia Cu­ka­now – we­dług To­ka­rie­wa – nie uczest­ni­czył w roz­strze­li­wa­niu[69], lecz tyl­ko pil­no­wał po­rząd­ku w wię­zie­niu, w któ­rym na krót­ko umiesz­cza­no ko­lej­ne par­tie ofi­ce­rów przy­wo­żo­nych z obo­zu ostasz­kow­skie­go. Gdy za­pa­da­ła noc, wy­pro­wa­dzał ich na eg­ze­ku­cje. To­ka­riew twier­dził ka­te­go­rycz­nie, że „roz­strze­li­wa­nie było wy­ko­ny­wa­ne przez kie­row­ców i zwierzch­nic­two”[70]. Mó­wiąc o „zwierzch­nic­twie”, miał na my­śli Bło­chi­na i po­zo­sta­łych mo­skiew­skich człon­ków „spec­gru­py”.

Było ich oczy­wi­ście wię­cej niż te kil­ka na­zwisk, któ­re za­pa­dły w pa­mięć To­ka­rie­wo­wi. Na li­ście na­gro­dzo­nych 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku fi­gu­ru­ją: za­stęp­ca na­czel­ni­ka UNKWD Wa­si­lij Paw­łow, po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ti­mo­fiej Ka­czin, na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Mi­cha­ił Ko­zo­chot­ski i jego po­moc­nik Mi­cha­ił Łu­gi­nin, ko­men­dant An­driej Ru­ba­now i dy­żur­ni po­moc­ni­cy ko­men­dan­ta Wa­si­lij Bie­ło­gor­łow, Alek­sandr Zaj­cew, na­czel­nik Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go Mi­cha­ił Go­ria­czew, na­czel­nik ga­ra­żu Ni­ko­łaj Sie­niusz­kin, na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Alek­siej Cu­ka­now oraz sied­miu szo­fe­rów i 18 straż­ni­ków Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go.


Pil­no­wać, żeby nie ga­da­li

Opusz­cza­jąc Ka­li­nin w dro­dze do no­wej pra­cy, To­ka­riew nie prze­wi­dy­wał, że po­cią­gnie za sobą ogon. Lu­dzie, jego lu­dzie – kil­ku do­tych­cza­so­wych pod­wład­nych, a wraz z nimi na­tręt­ne wspo­mnie­nie o tym, o czym tak bar­dzo chciał za­po­mnieć. „Wów­czas do­ra­dzo­no mi z Mo­skwy, bym za­brał ze sobą – po pro­stu przy­sła­no – Ru­ba­no­wa i Su­cha­rie­wa. Przy­sła­li tych dwóch, po­nie­waż wie­dzia­łem o tej ope­ra­cji, że­bym trzy­mał ich w rę­kach, a oni nie pa­pla­li i mil­cze­li. Póź­niej Su­cha­riew przy­wiózł Osi­po­wa. No cóż, mu­sia­łem wy­go­nić go jak naj­szyb­ciej. Roz­pił się. Na­wet pod­czas pra­cy upi­jał się do utra­ty przy­tom­no­ści”[71].

Kie­row­ca ka­li­niń­skie­go NKWD to przy­pa­dek wy­jąt­ko­wy. Nie uda­ło się zna­leźć o nim żad­nych in­for­ma­cji. Świad­ko­wie pa­mię­ta­ją go jako „wie­lo­dziet­ne­go ojca”, dużo pi­ją­ce­go[72]. W Ka­li­ni­nie miesz­kał nie­da­le­ko pla­cu Le­ni­na, w domu na uli­cy Uric­kie­go[73]. Czy wy­rzu­co­ny przez To­ka­rie­wa z pra­cy Osi­pow wró­cił do Ka­li­ni­na – nie wia­do­mo.

An­driej Ru­ba­now i Ni­ko­łaj Su­cha­riew po­dą­ża­li za To­ka­rie­wem. Naj­pierw pra­co­wa­li z nim w Ta­dży­ki­sta­nie, a od 1948 roku w Ta­tar­skiej ASRS. To­ka­riew uwol­nił się od nich do­pie­ro w 1953 roku, gdy wy­je­chał do Wło­dzi­mie­rza. Tam­ci zo­sta­li w Ka­za­niu, gdzie pra­co­wa­li aż do eme­ry­tu­ry, tam też obaj zo­sta­li po­cho­wa­ni. 

Więk­szość uczest­ni­ków ope­ra­cji roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków zo­sta­ła jed­nak w Ka­li­ni­nie. Stwo­rzy­li swo­je­go ro­dza­ju spo­łecz­ność, ta­jem­ny krąg – gru­pę za­uwa­żo­nych, ale nie wy­róż­nio­nych. Prze­cież nie do­sta­li w na­gro­dę or­de­rów, me­da­li ani dźwięcz­nych ty­tu­łów. Do­sta­li pie­nią­dze. Uni­wer­sal­ną wa­lu­tę przy roz­li­cze­niach za za­bój­stwo. Wszy­scy się wza­jem­nie pa­mię­ta­li i nie wy­cho­dzi­li poza swój krąg. Gdy się spo­ty­ka­li, za­pew­ne nie chcie­li jed­nak gło­śno przy­po­mi­nać tego, co ich łą­czy­ło. Roz­ma­wia­li o róż­nych rze­czach, po­pa­tru­jąc na sie­bie na­wza­jem. Naj­czę­ściej o ko­le­gach z pra­cy. Pa­mię­tasz? Jak to, umarł? A ten jesz­cze pra­cu­je? I oczy­wi­ście o cho­ro­bach. Wie­lo­let­nia pra­ca, noc­ne dy­żu­ry kie­row­ców i straż­ni­ków od­bi­ja­ły się na zdro­wiu.

Poza Ru­ba­no­wem, Su­cha­rie­wem i jesz­cze kil­ko­ma pra­cow­ni­ka­mi miej­sco­we­go NKWD pra­wie nikt z nich nie wy­jeż­dżał z Ka­li­ni­na, prze­nie­sie­nia do in­nych miej­sco­wo­ści były rzad­ko­ścią. Z dala od mia­sta wy­lą­do­wa­ło osta­tecz­nie tyl­ko kil­ka osób i to głów­nie wy­żsi ran­gą pra­cow­ni­cy, tacy jak Wa­si­lij Paw­łow, Ti­mo­fiej Ka­czin, Mi­cha­ił Łu­gi­nin, a tak­że drob­niej­si, któ­rzy zro­bi­li ja­kąś ka­rie­rę, np. Alek­siej Ma­ru­siew. Po­zo­sta­li prze­cho­dzi­li na eme­ry­tu­rę i ci­cho do­ży­wa­li swo­ich dni w Ka­li­ni­nie. Jak­by spe­cjal­nie ktoś trzy­mał ich wszyst­kich ra­zem, w zwar­tej gru­pie. Gru­pie po­łą­czo­nej wspól­ną zbrod­nią.

W mie­ście mie­li się na oku. Były dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Wa­si­lij Bie­ło­go­row i na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Mi­cha­ił Ko­zo­chot­ski miesz­ka­li w tym sa­mym domu, pod nu­me­rem 18, w Za­uł­ku Ko­opie­ra­tiw­nym. Straż­ni­cy Mi­cha­ił Le­bie­diew, Ar­sie­nij Ja­kow­lew i dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Alek­sandr Zaj­cew tak­że miesz­ka­li w jed­nym domu, na Be­be­la, pod nu­me­rem 3. I do­kład­nie tak samo pod jed­nym da­chem, na uli­cy Mu­sorg­skie­go 23 miesz­ka­li jesz­cze dwaj uczest­ni­cy roz­strze­li­wań – straż­ni­cy Wa­si­lij Żyl­cow i Alek­sandr Fa­die­jew. Spo­ty­ka­li się w pra­cy, na uli­cy, w po­bli­skim skle­pie, na po­dwó­rzu, gdzie za­pew­ne „za­bi­ja­li ko­zła”[74] przy sto­li­ku do do­mi­na.

Cza­sa­mi, już po za­koń­cze­niu służ­by w „or­ga­nach”, spo­ty­ka­li się w no­wych miej­scach pra­cy. Były straż­nik Ni­ko­łaj Go­ło­win­kin od 1949 roku pra­co­wał jako to­karz, póź­niej przy ob­ra­biar­ce w Ka­li­niń­skim Za­kła­dzie Bu­do­wy Wa­go­nów. Być może był jed­nym z nie­wie­lu, któ­rzy po­szli pra­co­wać jako ro­bot­ni­cy, po­zo­sta­li wo­le­li obo­wiąz­ki straż­ni­ków prze­my­sło­wych. W tym sa­mym za­kła­dzie za­trud­nił się jako straż­nik jego były ko­le­ga, też daw­ny nad­zor­ca wię­zien­ny, Wa­si­lij Iwa­now. Wpraw­dzie pra­co­wał tam nie­dłu­go, od 1960 do 1966 roku. Gdy­by zo­stał tam dłu­żej, stał­by się świad­kiem trium­fu Go­ło­win­ki­na. W 1971 roku jako przo­dow­nik pra­cy zo­stał on uho­no­ro­wa­ny Or­de­rem Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy. Or­der wrę­czył mu w uro­czy­stej opra­wie sam dy­rek­tor za­kła­du Wła­di­mir Na­li­waj­ko 29 kwiet­nia 1971 roku. Cie­ka­we, czy kto­kol­wiek z obec­nych na uro­czy­sto­ści wie­dział lub choć­by do­my­ślał się, ja­kie wy­bit­ne za­słu­gi miał w prze­szło­ści Go­ło­win­kin w dzie­dzi­nie roz­strze­li­wań.

Ale wy­róż­nie­nie Go­ło­win­ki­na, o któ­rym pi­sa­ły lo­kal­ne ga­ze­ty, to ra­czej wy­ją­tek. Byli eg­ze­ku­to­rzy peł­ni­li naj­czę­ściej skrom­ne funk­cje w służ­bie ochro­ny albo pę­dzi­li ci­chy ży­wot eme­ry­tów. Ci­cho, je­den za dru­gim, umie­ra­li, za­bie­ra­jąc ze sobą ta­jem­ni­cę 1940 roku. Cza­sa­mi, z rzad­ka, przy­po­mi­na­ła o nich pra­sa. I tak np. na ostat­niej stro­nie ga­ze­ty ob­wo­do­wej opu­bli­ko­wa­no skrom­ną in­for­ma­cję: „Ko­mi­tet KPZS Re­jo­nu No­wo­pro­mysz­len­nyj m. Ka­li­ni­na ze smut­kiem in­for­mu­je o śmier­ci Mi­cha­iła An­drie­je­wi­cza Ko­zo­chot­skie­go, człon­ka KPZS od 1919 roku i skła­da wy­ra­zy współ­czu­cia ro­dzi­nie”[75]. Ale co to mó­wi­ło sze­ro­kie­mu od­bior­cy? Nic! Kto w 1965 roku znał czy pa­mię­tał Ko­zo­chot­skie­go? Nikt, poza może jego by­ły­mi współ­pra­cow­ni­ka­mi. Być może daw­ni kaci spo­ty­ka­li się przy oka­zji cho­wa­nia ko­le­gów. Mil­cze­li zna­czą­co i roz­cho­dzi­li się, by się zo­ba­czyć na na­stęp­nym po­grze­bie.

Nie wszy­scy eg­ze­ku­to­rzy cie­szy­li się sza­cun­kiem. Dwóch usu­nię­to z par­tii jesz­cze krót­ko po woj­nie. Mi­cha­iła Le­bie­die­wa – w 1947 roku, a Mi­cha­iła Igna­tje­wa – w 1948. Igna­tjew zo­stał skre­ślo­ny z bar­dzo pro­za­icz­ne­go po­wo­du. Jako se­kre­tarz or­ga­ni­za­cji par­tyj­nej przy­własz­czał so­bie par­tyj­ne skład­ki ko­mu­ni­stów. Ta­kie „zło­dziej­stwo” w su­ro­wych mu­rach MGB! Na po­sie­dze­niu biu­ra ka­li­niń­skie­go ob­wo­do­we­go ko­mi­te­tu par­tyj­ne­go WKP(b) pod­czas roz­pa­try­wa­nia ape­la­cji usta­lo­no, że „Le­bie­diew, peł­niąc obo­wiąz­ki se­kre­ta­rza or­ga­ni­za­cji par­tyj­nej wy­dzia­łu »W«, sys­te­ma­tycz­nie przy­własz­czał skład­ki par­tyj­ne ko­mu­ni­stów, w re­zul­ta­cie przy­własz­cza­jąc 3386 ru­bli. Do swo­jej prze­stęp­czej dzia­łal­no­ści Le­bie­diew się przy­znał. Przy­własz­czo­ną kwo­tę wpła­cił do kasy w ca­ło­ści”[76].

W 1990 roku, kie­dy za­czę­ło się śledz­two w spra­wie zbrod­ni ka­tyń­skiej, żyli już tyl­ko nie­licz­ni spo­śród jej spraw­ców. Więk­szość ich zbli­ża­ła się prze­cież do osiem­dzie­siąt­ki lub była jesz­cze star­sza. W mar­cu 1990 roku zmarł Tro­fim Ja­ku­szew, a w maju tego sa­me­go roku – Iwan Mo­kri­din. Ostat­ni z nich od­cho­dzi­li. Tym­cza­sem 6 czerw­ca 1990 roku Ka­li­niń­ska Pro­ku­ra­tu­ra Ob­wo­do­wa roz­po­czę­ła śledz­two w spra­wie za­gi­nię­cia w 1940 roku oby­wa­te­li pol­skich z obo­zu w Ostasz­ko­wie[77]. Za­czę­ły się po­szu­ki­wa­nia świad­ków wśród by­łych pra­cow­ni­ków NKWD. Na sa­mym po­cząt­ku mar­ca 1991 roku człon­ko­wie gru­py śled­czej do­wie­dzie­li się, że jesz­cze żyje były na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go Dmi­trij To­ka­riew. Uda­li się na spo­tka­nie z nim w celu prze­pro­wa­dze­nia prze­słu­cha­nia. To­ka­riew za­py­tał, czy uda­ło im się zna­leźć ko­goś z eme­ry­tów z NKWD, któ­rzy uczest­ni­czy­li w roz­strze­li­wa­niach. „Szu­ka­my” – usły­szał w od­po­wie­dzi[78].

Na pod­sta­wie da­nych o anu­lo­wa­niu akt par­tyj­nych[79] moż­na stwier­dzić, że pod ko­niec 1990 roku jesz­cze żyli w Twe­rze[80] ostat­ni trzej uczest­ni­cy eg­ze­ku­cji 1940 roku: byli straż­ni­cy Alek­siej Je­go­row, Wa­si­lij Żyl­cow i Ar­sie­nij Ja­kow­lew. Czy śled­czy zdą­ży­li ich prze­słu­chać, nie wia­do­mo. Je­śli im się nie uda­ło, to moż­na to wy­ja­śnić po­sta­wą ów­cze­snych władz ob­wo­do­wych za­rzą­dów KGB i MWD. Pro­ku­ra­to­rzy śled­czy od­no­to­wa­li, że pra­cow­ni­cy KGB czę­sto de­mon­stro­wa­li swo­ją nie­chęć i wręcz sprze­ci­wia­li się śledz­twu w tej spra­wie[81]. A już z pew­no­ścią nie prze­ja­wia­li wiel­kiej gor­li­wo­ści w po­szu­ki­wa­niach świad­ków wśród eme­ry­tów z or­ga­nów NKWD–KGB. 19 sierp­nia 1990 roku uskrzy­dlo­ny wy­da­rze­nia­mi w Mo­skwie[82] na­czel­nik Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Twer­skie­go Wik­tor Ła­kon­cew we­zwał do sie­bie człon­ków gru­py śled­czej i ka­te­go­rycz­nie za­żą­dał za­trzy­ma­nia eks­hu­ma­cji w Mied­no­je. Pucz an­ty­kon­sty­tu­cyj­ny, za któ­rym sta­ła wier­chusz­ka KGB i ar­mii, za­koń­czył się sro­mot­ną klę­ską. Już po kil­ku dniach Ła­kon­cew oso­bi­ście udał się do Mied­no­je i pró­bo­wał za­ła­go­dzić sy­tu­ację, by ra­to­wać twarz[83].

Ze­zna­nia To­ka­rie­wa są cie­ka­we rów­nież dla­te­go, że po­zwa­la­ją do­strzec jego pod­świa­do­my, głę­bo­ko ukry­ty sto­su­nek do tego, co się wy­da­rzy­ło. To, cze­go jako funk­cjo­na­riusz NKWD–MGB nie tyl­ko ni­g­dy nie wy­po­wia­dał, ale tak­że na­wet nie do­pusz­czał do sie­bie w my­ślach ze stra­chu, że – nie daj Boże – wy­rwie się na ze­wnątrz! Ale to w nim sie­dzia­ło, ulo­ko­wa­ło się na do­bre. Dla­te­go waż­ne są sło­wa, któ­re po­ja­wia­ją się w jego ze­zna­niach. Mó­wiąc o kaź­ni Po­la­ków w Ka­li­ni­nie, To­ka­riew opo­wia­dał, jak szu­kał pre­tek­stu, by znik­nąć z sie­dzi­by za­rzą­du, gdzie no­ca­mi wrza­ła „ro­bo­ta”. Na szczę­ście w ob­wo­dzie były pod­le­głe mu re­jo­ny, za któ­re od­po­wia­dał jako czło­nek biu­ra ko­mi­te­tu ob­wo­do­we­go. Wy­je­chał na ja­kiś czas, po­tem na­wet pro­sił w ko­mi­te­cie, by wy­sła­li go na stu­dia. Wró­cił po kil­ku dniach. „Wra­cam, a »we­se­le« wciąż trwa”[84] – wspo­mi­nał. O pro­szę, ja­kie słów­ko – „we­se­le”! W emo­cjo­nal­nym za­bar­wie­niu tego eu­fe­mi­zmu opi­su­ją­ce­go noc­ne be­stial­stwa Bło­chi­na i jego eki­py po­brzmie­wa nuta po­tę­pie­nia, od­no­szą­ca się do cze­goś nie­przy­zwo­ite­go i nie­mo­ral­ne­go, do trium­fu zwie­rzę­cych in­stynk­tów. 

Każ­dy z nich miał swój kosz­mar, wspo­mnie­nie uci­ska­ją­ce ka­mie­niem du­szę. To­ka­riew nie mógł za­po­mnieć mło­de­go pol­skie­go chłop­ca, po­gra­nicz­ni­ka, któ­ry od­słu­żył za­le­d­wie pół roku. Wi­dział, jak go prze­słu­chi­wa­li w „świe­tli­cy”, za­nim za­ło­ży­li mu kaj­dan­ki i we­pchnę­li do celi śmier­ci. Nie wy­trzy­mał, za­py­tał go, ile ma lat. Tam­ten od­po­wie­dział. Ta sce­na, jak kara, wbi­ła mu się do gło­wy ni­czym gwóźdź. „Wszedł i uśmie­chał się, tak, chło­piec, zu­peł­ny chło­piec, 18 lat” – po­wta­rzał To­ka­riew na prze­słu­cha­niu w 1991 roku[85].








Roz­dział 3 

„Sta­ro­win­ka”

Wa­go­ny z pol­ski­mi jeń­ca­mi z obo­zu w Ko­ziel­sku do­jeż­dża­ły do sta­cji ko­le­jo­wej Gniez­do­wo. Je­den z miej­sco­wych ob­ser­wo­wał, co się dzia­ło na sta­cji. „Do wa­go­nów pod­jeż­dżał pod eskor­tą sa­mo­chód, tak zwa­na czar­na wro­na. Z wa­go­nu prze­cho­dzi­li do sa­mo­cho­dów pol­scy ofi­ce­ro­wie (byli w mun­du­rach), po­tem wy­wo­żo­no ich do Lasu Ka­tyń­skie­go. Las był ogro­dzo­ny i co się w nim dzia­ło, nikt nie wi­dział. Ale cho­dzi­ły słu­chy, że roz­le­ga­ją się tam wy­strza­ły. Wte­dy, o ile pa­mię­tam, nikt nie miał wąt­pli­wo­ści, że są tam roz­strze­li­wa­ni. Ale mó­wio­no o tym mało. Spra­wa po­waż­na, nie­bez­piecz­na. Dla­te­go lu­dzie sta­ra­li się jak­by tego nie za­uwa­żać”[1].

Sta­ni­sław Swia­nie­wicz[2], któ­ry unik­nął roz­strze­la­nia, zo­stał w Gniez­do­wie odłą­czo­ny od po­zo­sta­łych więź­niów i umiesz­czo­ny w pu­stym wa­go­nie, skąd ob­ser­wo­wał to, co się dzia­ło: „Z dro­gi wje­chał na plac zwy­kły pa­sa­żer­ski au­to­bus [...]. Okna były za­sma­ro­wa­ne wap­nem. [...] Au­to­bus pod­je­chał ty­łem do są­sied­nie­go wa­go­nu, tak że jeń­cy mo­gli wcho­dzić bez­po­śred­nio ze stop­ni wa­go­nu, nie stą­pa­jąc na zie­mię. Z oby­dwóch stron wej­ścia do au­to­bu­su sta­li żoł­nie­rze wojsk NKWD z ba­gne­ta­mi na broń. [...] Po pół­go­dzi­nie au­to­bus wra­cał, żeby za­brać na­stęp­ną par­tię”[3]. Na środ­ku pla­cy­ku stał puł­kow­nik NKWD, któ­ry wszyst­kim za­rzą­dzał. Kto to był? Spró­buj­my to usta­lić. 

„Roz­ła­du­nek” obo­zu ko­ziel­skie­go roz­po­czął się 3 kwiet­nia 1940 roku, kie­dy od­pra­wio­no pierw­szy skład[4]. Na­stęp­ne wy­je­cha­ły 4 i 5 kwiet­nia. Pierw­sze po­cią­gi przy­je­cha­ły na sta­cję Smo­leńsk[5], skąd jeń­cy byli do­star­cza­ni do bu­dyn­ku tam­tej­sze­go za­rzą­du NKWD, gdzie zo­sta­li roz­strze­la­ni. Ale po­tem po­cią­gi były już kie­ro­wa­ne do Gniez­do­wa. Naj­wy­raź­niej cho­dzi­ło o unik­nię­cie zbęd­nych kom­pli­ka­cji – wy­sył­ka ze Smo­leń­ska do bu­dyn­ku NKWD, po­tem prze­wo­że­nie ciał do dołu w Le­sie Ka­tyń­skim na­zbyt wszyst­ko kom­pli­ko­wa­ły. Do­dat­ko­wy za­ła­du­nek i roz­ła­du­nek: wy­cią­ga­nie ciał z piw­ni­cy NKWD na po­dwó­rze, wrzu­ca­nie do sa­mo­cho­dów... Wró­ci­ła więc prak­ty­ka z lat 1937–1938, kie­dy eg­ze­ku­cje wy­ko­ny­wa­no bez­po­śred­nio w miej­scach po­chów­ku. 

Od sta­cji w Gniez­do­wie do miej­sca roz­strze­li­wań w Le­sie Ka­tyń­skim jest oko­ło pię­ciu ki­lo­me­trów. Ob­ser­wa­cje Swia­nie­wi­cza do­ty­czą­ce au­to­bu­sów po­wra­ca­ją­cych po nowe par­tie jeń­ców się po­twier­dza­ją. Pół go­dzi­ny to wy­star­cza­ją­co dużo cza­su, by do­je­chać tam i z po­wro­tem, zo­sta­je jesz­cze czas na roz­ła­du­nek. 

W jed­nym z do­łów, któ­ry pod­czas eks­hu­ma­cji w 1943 roku[6] ozna­czo­no nu­me­rem pią­tym, cia­ła mia­ły jed­ną cha­rak­te­ry­stycz­ną ce­chę – jeń­cy mie­li za­rzu­co­ne na gło­wy płasz­cze, na szyi za­wią­za­ne sznu­rem[7]. Ta me­to­da praw­do­po­dob­nie była sto­so­wa­na pod­czas eg­ze­ku­cji w celi Za­rzą­du NKWD. Kaci dą­ży­li do tego, by pro­ce­du­ra nie była „zbyt krwa­wa” i żeby po­tem nie trze­ba było zmy­wać śla­dów krwi w piw­ni­cy. Poza tym za­ła­du­nek i trans­port ciał był wów­czas bar­dziej kom­for­to­wy za­rów­no pod wzglę­dem fi­zycz­nym, jak i psy­chicz­nym. I sa­mo­chód dzię­ki temu pra­wie się nie bru­dził. We­dług eks­per­tów w mo­gi­le nr 5 spo­czy­wa­ło do 50 ciał[8]. Je­śli wziąć pod uwa­gę, że pierw­sza par­tia jeń­ców zo­sta­ła wy­sła­na 3 kwiet­nia 1940 roku i li­czy­ła 74 oso­by[9], to moż­na przy­jąć, że naj­pew­niej to wła­śnie oni byli roz­strze­la­ni w bu­dyn­ku NKWD w Smo­leń­sku.

Za­sad­ne jest py­ta­nie, dla­cze­go roz­strze­li­wa­no wła­śnie w Ka­li­ni­nie, Smo­leń­sku (Ka­ty­niu) i Char­ko­wie? Za­da­nie po­le­ga­ło na wy­ko­na­niu eg­ze­ku­cji i moż­na było to zro­bić w naj­bliż­szym za­rzą­dzie NKWD. Bio­rąc pod uwa­gę od­le­gło­ści, ze Sta­ro­biel­ska naj­bli­żej było do ob­wo­du wo­ro­szy­łow­gradz­kie­go, a z Ko­ziel­ska – do Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Or­łow­skie­go. Wy­bór miej­sca eg­ze­ku­cji nie był praw­do­po­dob­nie przy­pad­ko­wy. W za­rzą­dach NKWD w Smo­leń­sku i Char­ko­wie tech­no­lo­gia roz­strze­li­wań była prze­ćwi­czo­na i dzia­ła­ła od daw­na. W po­bli­żu miast znaj­do­wa­ły się rów­nież wy­dzie­lo­ne i chro­nio­ne „obiek­ty spe­cjal­ne” – miej­sca taj­ne­go po­chów­ku za­bi­tych. Tym­cza­sem Za­rząd NKWD Ob­wo­du Or­łow­skie­go był sto­sun­ko­wo mło­dy, utwo­rzo­no go do­pie­ro we wrze­śniu 1937 roku, a w Wo­ro­szy­łow­gra­dzie – jesz­cze póź­niej, w czerw­cu 1938 roku. Ewi­dent­nie więc funk­cjo­na­riu­sze tych za­rzą­dów nie mie­li w tych spra­wach du­że­go do­świad­cze­nia, a trze­ba było w krót­kim cza­sie prze­pu­ścić przez tę ma­chi­nę wie­le ty­się­cy osób prze­zna­czo­nych do roz­strze­la­nia. Na py­ta­nie do­ty­czą­ce wy­bo­ru miejsc kaź­ni szcze­gó­ło­wej od­po­wie­dzi mógł­by udzie­lić Piotr So­pru­nien­ko, były na­czel­nik UPWI NKWD, któ­ry na po­cząt­ku lat dzie­więć­dzie­sią­tych XX wie­ku wiódł w Mo­skwie ci­che ży­cie eme­ry­ta. Ale nikt go o to nie za­py­tał.

Pierw­sze prze­słu­cha­nie So­pru­nien­ki, któ­re prze­pro­wa­dzo­no 25 paź­dzier­ni­ka 1990 roku, nie dało zbyt dużo[10]. Zda­wał so­bie spra­wę, że śled­czy pro­ku­ra­tu­ry byli mało zo­rien­to­wa­ni w te­ma­cie, nie wie­dzie­li, kto i jak po­dej­mo­wał de­cy­zję o lo­sie Po­la­ków, w jaki spo­sób ta de­cy­zja była wy­ko­ny­wa­na. Dla­te­go uchy­lał się od od­po­wie­dzi, za­sła­nia­jąc się sła­bą pa­mię­cią i pró­bo­wał zdy­stan­so­wać się od spra­wy wszel­ki­mi spo­so­ba­mi, za­prze­cza­jąc, by od­gry­wał ja­kąś waż­ną rolę w „roz­ła­dun­ku” obo­zów. Naj­pierw pro­ku­ra­to­rzy za­da­wa­li mu ogól­ne py­ta­nia: o ka­rie­rę, o po­wsta­nie i struk­tu­rę UPWI NKWD, o obo­zy i śledz­twa w spra­wie pol­skich jeń­ców z Ko­ziel­ska, Ostasz­ko­wa i Sta­ro­biel­ska. Ale kie­dy za­czę­li py­tać o hi­sto­rię wy­sył­ki więź­niów w kwiet­niu i maju 1940 roku do NKWD w Ka­li­ni­nie, Smo­leń­sku i Char­ko­wie, na­tych­miast „przy­po­mniał so­bie”, że zo­stał w tym cza­sie na dłu­go od­de­le­go­wa­ny do Wy­bor­ga na roz­mo­wy o kon­se­kwen­cjach woj­ny fiń­skiej. A więc nie było go, nic nie wi­dział, o ni­czym nie de­cy­do­wał. I w ogó­le wszyst­kie spra­wy pro­wa­dził wów­czas jego za­stęp­ca Iwan Cho­chłow (nie żył już, w chwi­li gdy pro­wa­dzo­ne były prze­słu­cha­nia). Na wie­le py­tań So­pru­nien­ko w ogó­le nie od­po­wie­dział. 

Po tym, jak były na­czel­nik Za­rzą­du NKWD w Ka­li­ni­nie To­ka­riew ujaw­nił gru­pie śled­czej me­cha­nizm re­ali­za­cji de­cy­zji Po­lit­biu­ra z 5 mar­ca 1940 roku, ko­lej­ne prze­słu­cha­nie So­pru­nien­ki, któ­re od­by­ło się 29 kwiet­nia 1991 roku, było już bar­dziej kon­kret­ne. Śled­czy po­ka­za­li mu na­gra­nie wi­deo z ze­zna­nia­mi To­ka­rie­wa do­ty­czą­cy­mi roli So­pru­nien­ki i dal­sze za­prze­cza­nie nie mia­ło już sen­su. Były na­czel­nik GU­PWI za­czął mó­wić. 

So­pru­nien­ko po­twier­dził, że uczest­ni­czył w na­ra­dzie u Bog­da­na Ko­bu­ło­wa w mar­cu 1940 roku i tam za­po­znał się z de­cy­zją Po­lit­biu­ra KC WKP(b), pod któ­rą fi­gu­ro­wał pod­pis Sta­li­na. Po­wie­dział, że gdy do­wie­dział się o pla­no­wa­nych ma­so­wych eg­ze­ku­cjach, „zro­bi­ło mu się nie­do­brze”. Pod­czas prze­słu­cha­nia rze­ko­mo nie mógł przy­po­mnieć so­bie na­zwi­ska oso­by od­po­wie­dzial­nej za „roz­ła­du­nek” obo­zu ko­ziel­skie­go. Ale w koń­cu, na­tę­ża­jąc pa­mięć, po­wie­dział: „sta­ro­win­ka, nie pa­mię­tam na­zwi­ska, puł­kow­nik”. W koń­cu jed­nak przy­po­mniał so­bie – Stie­pa­now, był u Kri­wien­ki „na po­sył­ki”[11].

A więc to był ten puł­kow­nik NKWD, któ­ry za­rzą­dzał roz­ła­dun­kiem po­cią­gów z pol­ski­mi jeń­ca­mi z Ko­ziel­ska na sta­cji ko­le­jo­wej w Gniez­do­wie. Swia­nie­wicz pa­mię­tał, że pod ko­niec mar­ca 1940 roku w obo­zie w Ko­ziel­sku po­ja­wił się „puł­kow­nik NKWD ogrom­ne­go wzro­stu, o czer­wo­nej, mię­si­stej twa­rzy”[12]. Mie­siąc póź­niej to wła­śnie jego Swia­nie­wicz zo­ba­czył na sta­cji w Gniez­do­wie, nad­zo­ru­ją­ce­go trans­port jeń­ców do Lasu Ka­tyń­skie­go[13]. Był to Iwan Stie­pa­now, od­po­wie­dzial­ny za „roz­ła­du­nek” obo­zu ko­ziel­skie­go. Wy­star­czy jed­no spoj­rze­nie na jego fo­to­gra­fię, by upew­nić się, że opis Swia­nie­wi­cza był nad­zwy­czaj traf­ny. Cie­ka­we, dla­cze­go So­pru­nien­ko na­zwał go po­gar­dli­wie – „sta­ro­win­ką”. Wiek – to ja­sne. Stie­pa­now był o wie­le star­szy od po­zo­sta­łych. Ale to zdrob­nia­łe okre­śle­nie dziw­nie nie pa­so­wa­ło do im­po­nu­ją­cej fi­gu­ry puł­kow­ni­ka Stie­pa­no­wa.

Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka w 1890 roku i jak na czło­wie­ka po­cho­dzą­ce­go z tej kla­sy spo­łecz­nej, otrzy­mał cał­kiem nie­złe wy­kształ­ce­nie. Uczył się do 17 roku ży­cia i ukoń­czył szko­łę ziem­ską. Pra­co­wał na cał­kiem po­rząd­nym sta­no­wi­sku – był prak­ty­kan­tem w szko­le rol­ni­czej, in­struk­to­rem upra­wy ro­ślin po­lo­wych. Nie był pa­rob­kiem ani ro­bot­ni­kiem rol­nym, ale wręcz przed­sta­wi­cie­lem wiej­skiej in­te­li­gen­cji – „bia­łym koł­nie­rzy­kiem”. Na po­cząt­ku woj­ny zo­stał po­wo­ła­ny do woj­ska, i tu­taj też ro­bił ka­rie­rę – od lip­ca 1915 roku był jun­krem w szko­le pod­cho­rą­żych, póź­niej do­wo­dził plu­to­nem i kom­pa­nią, zo­stał po­waż­nie ran­ny na fron­cie pół­noc­no-za­chod­nim. 

W chwi­li wy­bu­chu re­wo­lu­cji peł­nił funk­cję kwa­ter­mi­strza puł­ku. Sta­ra ar­mia roz­pa­dła się i w kwiet­niu 1918 roku wró­cił do ro­dzi­mej wsi pra­co­wać w go­spo­dar­stwie ojca. Ale już w czerw­cu 1918 roku był w Ar­mii Czer­wo­nej, naj­pierw w gmin­nej ko­mi­sji woj­sko­wej, a po­tem stop­nio­wo awan­so­wał od re­fe­ren­ta do na­czel­ni­ka od­dzia­łu łącz­no­ści bu­dow­nic­twa po­lo­we­go. Od 1922 roku zaś roz­po­czął służ­bę w GPU–OGPU, w któ­re­go struk­tu­rach ro­bił ka­rie­rę w woj­skach kon­wo­jo­wych. W 1932 roku był już w Mo­skwie i zaj­mo­wał sta­no­wi­ska kie­row­ni­cze. 

Dla no­wej wła­dzy Iwan Stie­pa­now nie był jed­nak zu­peł­nie „swój”. Po­mi­mo wy­so­kich funk­cji w woj­skach OGPU–NKWD dość póź­no zo­stał przy­ję­ty do par­tii. Aż sie­dem i pół roku (od sierp­nia 1931 roku) po­zo­sta­wał kan­dy­da­tem na człon­ka WKP(b). Wy­dłu­żo­ny okres ocze­ki­wa­nia na człon­ko­stwo był prze­wi­dzia­ny dla osób o nie­pro­le­ta­riac­kim po­cho­dze­niu. Stie­pa­no­wo­wi nie po­zo­sta­ło nic in­ne­go, jak wier­nie słu­żyć i cią­gle udo­wad­niać od­da­nie i no­wej wła­dzy, i swo­jej in­sty­tu­cji. W 1940 roku po­wie­rzo­no mu od­po­wie­dzial­ne za­da­nie zwią­za­ne z wy­sył­ką pol­skich jeń­ców wo­jen­nych z obo­zu w Ko­ziel­sku na roz­strze­la­nie. Wy­ka­zał się, zo­stał na­gro­dzo­ny. W cza­sie woj­ny otrzy­my­wał od­zna­cze­nia fron­to­we za udział w ope­ra­cjach kar­nych. Na­gro­dzo­no go za wy­sie­dle­nie Ta­ta­rów krym­skich, Buł­ga­rów, Gre­ków i Or­mian z Kry­mu (Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 2. stop­nia – 7 lip­ca 1944 roku), za pra­cę w gru­pach ope­ra­cyj­nych NKWD w pa­sie fron­to­wym w Pol­sce i w Niem­czech, któ­re zaj­mo­wa­ły się aresz­to­wa­nia­mi Niem­ców i ich wy­sył­ką na ro­bo­ty przy­mu­so­we do ZSRS (or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. stop­nia – 21 kwiet­nia 1945 roku). Cały czas po­zo­sta­wał w woj­skach kon­wo­jo­wych, cho­ciaż pra­wie w ogó­le nie awan­so­wał. 2 stycz­nia 1947 roku w związ­ku z cho­ro­bą zwol­nio­ny z funk­cji za­stęp­cy na­czel­ni­ka wy­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych MWD ZSRS i ode­sła­ny do re­zer­wy. Umarł w Mo­skwie w 1953 roku. A wie­lu z jego ko­le­gów po woj­nie prze­szło do służ­by w sys­te­mie obo­zów je­niec­kich, któ­ry nie­by­wa­le się roz­rósł. Były tam i duży po­ten­cjał roz­wo­ju, i sze­ro­kie moż­li­wo­ści. Ale były też pu­łap­ki.

Na­czel­nik Stie­pa­no­wa – Mi­cha­ił Kri­wien­ko – do­słu­żył się stop­nia ge­ne­ra­ła i zo­stał zu­peł­nie ty­po­wym ła­gro­wym wład­cą. Z ła­two­ścią dys­po­no­wał wszyst­kim, co było pod ręką, nie przej­mu­jąc się nor­ma­mi ani mo­ral­ny­mi, ani praw­ny­mi. W koń­cu jego spra­wa do­tar­ła do KC WKP(b). Za­rząd Kadr KC WKP(b) 15 lu­te­go 1947 roku spo­rzą­dził sąż­ni­stą no­tat­kę dla Se­kre­ta­rza KC Alek­sie­ja Ku­znie­co­wa, za­ty­tu­ło­wa­ną „W spra­wie re­zul­ta­tów kon­tro­li pra­cy z ka­dra­mi w Mi­ni­ster­stwie Spraw We­wnętrz­nych ZSRS”. W szcze­gól­no­ści była w niej mowa o tym, że na­czel­nik GU­PWI MWD Kri­wien­ko i jego za­stęp­cy, „uży­wa­jąc swo­jej sy­tu­acji służ­bo­wej, bez­płat­nie pro­du­ko­wa­li w Kra­sno­gor­skim obo­zie je­niec­kim dro­gie me­ble, nie­le­gal­nie przy­własz­cza­li ma­ją­tek zdo­bycz­ny”[14]. Kri­wien­ko za­trud­niał jeń­ców przy bu­do­wie pry­wat­nej da­czy, w do­ku­men­cie zna­lazł się też kla­sycz­ny już frag­ment: „T. Kri­wien­ko pro­wa­dzi się nie­god­nie, współ­ży­je z pod­wład­ny­mi pra­cow­ni­ca­mi, za co zo­stał po­cią­gnię­ty do od­po­wie­dzial­no­ści par­tyj­nej, ale po li­nii służ­bo­wej do­tąd nie wy­cią­gnię­to żad­nych kon­se­kwen­cji”[15]. No­tat­ka przy­nio­sła jed­nak efekt i wy­cią­gnię­to kon­se­kwen­cje wo­bec funk­cjo­na­riu­sza. Już 5 kwiet­nia 1947 roku se­kre­ta­rzo­wi Ku­znie­co­wo­wi za­mel­do­wa­no, że Kri­wien­ko zo­stał usu­nię­ty ze sta­no­wi­ska na­czel­ni­ka GU­PWI[16].

Sta­ni­sław Swia­nie­wicz za­pa­mię­tał jesz­cze jed­ne­go czło­wie­ka, któ­ry był obec­ny na sta­cji w Gniez­do­wie i stał obok fur­go­nu w kształ­cie czar­ne­go pu­dła – „ka­pi­tan NKWD, star­szy czło­wiek, praw­do­po­dob­nie do­brze po pięć­dzie­siąt­ce”[17]. Póź­niej ten sam czło­wiek do­wiózł Swia­nie­wi­cza „czar­ną wro­ną” do Smo­leń­ska, do wię­zie­nia. Był to na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go Iwan Stiel­mach. Miał sto­pień lejt­nan­ta bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go, a na pa­go­nach rze­czy­wi­ście miał dys­tynk­cje woj­sko­we­go ka­pi­ta­na. 

Stiel­mach nie po­ja­wił się w Gniez­do­wie tyl­ko z po­wo­du Swia­nie­wi­cza. Sta­cja była punk­tem prze­rzu­to­wym, w któ­rym woj­ska kon­wo­jo­we prze­ka­zy­wa­ły jeń­ców przed­sta­wi­cie­lom wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go NKWD w Smo­leń­sku – straż­ni­kom i nad­zor­com – uczest­ni­czą­cym w roz­strze­li­wa­niach. I to wła­śnie Stiel­mach od­po­wia­dał za od­biór jeń­ców. Dla­te­go Swia­nie­wicz mu­siał cze­kać, za­nim od­bie­rze cały „kon­tyn­gent” i do­pie­ro po­tem mógł za­brać go ze sobą do wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go w Smo­leń­sku. A w Gniez­do­wie Stiel­mach cią­gle do­glą­dał swo­ich nad­zor­ców, któ­rzy przej­mo­wa­li kon­wo­jo­wa­nych więź­niów.

Je­mie­lian Ku­pri­ja­now, na­czel­nik ob­wo­do­we­go NKWD, też nie stał z boku. We­dług świa­dectw jego oso­bi­ste­go kie­row­cy Iwa­na Tit­ko­wa „wio­sną 1940 roku wo­ził Ku­pri­ja­no­wa do Gniez­do­wa, gdzie sam zo­sta­wał w sa­mo­cho­dzie, a Ku­pri­ja­now wy­cho­dził, ob­ser­wo­wał wy­ła­du­nek skła­du, roz­ma­wiał z kon­wo­jen­ta­mi”[18]. Rola Ku­pri­ja­no­wa w Smo­leń­sku była po­dob­na do tej, któ­rą w Ka­li­ni­nie od­gry­wał To­ka­riew – asy­sto­wał funk­cjo­na­riu­szom, któ­rych przy­sła­no z Mo­skwy. On rów­nież, jak To­ka­riew, nie zna­lazł się wśród osób na­gro­dzo­nych za udział w roz­strze­li­wa­niach. Za to już jego za­stęp­cy – Fio­dor Il­jin i po­moc­nik Wła­di­mir Zub­cow – na­gro­dy do­sta­li jako bez­po­śred­ni uczest­ni­cy eg­ze­ku­cji.

Za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go Fio­dor Il­jin nie po­wsty­dził się na­pi­sać w swo­jej au­to­bio­gra­fii: „W 1940 roku za wzo­ro­we wy­ko­na­nie za­da­nia spe­cjal­ne­go do­sta­łem na­gro­dę pie­nięż­ną od nar­ko­ma NKWD ZSRS”[19]. Inni z ja­kichś po­wo­dów nie chwa­li­li się tym. Ale on, Il­jin, był szcze­ry. Pi­sał też: „W grud­niu 1943 roku, stycz­niu, lu­tym 1944 roku by­łem de­cy­zją nar­ko­ma NKGB w de­le­ga­cji spe­cjal­nej w m. Smo­leń­sku, a póź­niej w Cze­czeń­sko-In­gu­skiej ASRS”[20]. To jest cie­ka­we. Z Cze­cze­no-In­gu­sze­tią wszyst­ko jest ja­sne – brał tam udział w wy­sie­dle­niach. Do­stał na­wet me­dal za od­wa­gę na mocy de­kre­tu z 8 mar­ca 1944 roku. Ale co ro­bił w Smo­leń­sku? Moż­na się do­my­ślać, że ra­zem z dużą gru­pą funk­cjo­na­riu­szy NKGB za­cie­ra­li śla­dy po zbrod­ni ka­tyń­skiej. Kto, je­śli nie Il­jin, bez­po­śred­ni uczest­nik ope­ra­cji, mógł znać wszyst­kie szcze­gó­ły, po­ka­zać, co i gdzie trze­ba ukryć, kogo ze świad­ków i by­łych pra­cow­ni­ków za­stra­szyć, a kogo na do­bre uci­szyć, wsa­dza­jąc do wię­zie­nia.

Świa­dec­two tego, co od­by­wa­ło się bez­po­śred­nio na miej­scu roz­strze­li­wań, po­zo­sta­wił pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go Piotr Kli­mow. Do­sko­na­le znał tych, któ­rzy uczest­ni­czy­li w roz­strze­li­wa­niu Po­la­ków w Ka­ty­niu, ale ze spra­wą ewi­dent­nie miał po­śred­ni zwią­zek, po­nie­waż nie zo­stał na­gro­dzo­ny na mocy roz­ka­zu NKWD z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku. Oto jego ze­zna­nie z 29 sierp­nia 1990 roku:

„Pol­skich woj­sko­wych roz­strze­li­wa­no w 1940 roku w Ko­zich Gó­rach. Roz­strze­li­wa­ła eki­pa Iwa­na Iwa­no­wi­cza Stiel­ma­cha. Był on ko­men­dan­tem smo­leń­skie­go NKWD. Ja oso­bi­ście by­łem w Ko­zich Gó­rach, przy­pad­ko­wo wi­dzia­łem: rów był duży, cią­gnął się do sa­mych błot i w tym ro­wie le­że­li uło­że­ni w sto­sy przy­sy­pa­ni zie­mią Po­la­cy, roz­strze­la­ni bez­po­śred­nio w tym ro­wie. Wiem to, bo sam wi­dzia­łem (przy­sy­pa­ne zie­mią) tru­py Po­la­ków. O oko­licz­no­ścich roz­strze­li­wań opo­wie­dział mi Usti­now: on był kie­row­cą, wo­ził Po­la­ków na roz­strze­la­nie i wi­dział, jak sam twier­dził, eg­ze­ku­cje. Z sa­mo­cho­dów wy­ła­do­wy­wa­li ich pro­sto do rowu i strze­la­li, nie­któ­rych do­bi­ja­li ba­gne­ta­mi. Ogro­dze­nie wo­kół miej­sca eg­ze­ku­cji było ta­kie – po­dwój­ny drut kol­cza­sty. Po­la­ków w tym ro­wie, kie­dy ja tam by­łem, było wie­lu, le­że­li w rzę­dach, rów był dłu­gi na 100 me­trów, a głę­bo­ki na dwa–trzy me­try. Po tym, jak po­pa­trzy­łem na roz­strze­la­nych Po­la­ków, od razu mnie wy­pro­wa­dzi­li i po­wie­dzie­li, że­bym wię­cej nie pod­cho­dził. Wów­czas i po woj­nie wie­lo­krot­nie prze­strze­ga­li mnie Stiel­mach, Riej­son, Gwoz­dow­ski i Gri­bow, że­bym mil­czał”[21].

Kli­mow mó­wił o tym wszyst­kim wie­le lat póź­niej i w nie­któ­rych spra­wach pa­mięć mo­gła go za­wieść. Po pierw­sze, Stiel­mach był już w tym cza­sie na­czel­ni­kiem wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go, a nie ko­men­dan­tem. Po dru­gie, wspo­mnia­ni przez nie­go Usti­now i Riej­son nie zo­sta­li na­gro­dze­ni jako uczest­ni­cy roz­strze­li­wań Po­la­ków. Rów­no­cze­śnie to wca­le nie musi zna­czyć, że nie mie­li z tą spra­wą nic wspól­ne­go, że w ogó­le nie bra­li w niej udzia­łu. W ja­kimś stop­niu mo­gli być w nią za­an­ga­żo­wa­ni. Karł Pie­tro­wicz Riej­son był funk­cjo­na­riu­szem Za­rzą­du NKWD w Smo­leń­sku tyl­ko do mar­ca 1938 roku, kie­dy zo­stał zwol­nio­ny, po­nie­waż był Ło­ty­szem. Nie aresz­to­wa­no go jed­nak, jak to czę­sto by­wa­ło. Za­trud­nił się w Smo­leń­sku jako po­moc­nik dy­rek­to­ra tech­ni­kum spół­dziel­cze­go, ale nie za­prze­stał kon­tak­to­wać się z by­ły­mi ko­le­ga­mi ze służ­by. W 1967 roku zaś, kie­dy do­stał Or­der Le­ni­na na 50-le­cie Paź­dzier­ni­ka, pra­co­wał jako dy­rek­tor w za­kła­dach spi­ry­tu­so­wych w Je­ca­wie na Ło­twie. Naj­praw­do­po­dob­niej w pa­mię­ci Kli­mo­wa udział Riej­so­na w eg­ze­ku­cjach cza­sów Wiel­kie­go Ter­ro­ru na­ło­żył się na wy­da­rze­nia 1940 roku.

Kli­mow do­pre­cy­zo­wał: „Usti­now i Gri­bow mó­wi­li mi, że pol­skich ofi­ce­rów roz­strze­li­wa­li Stiel­mach, Gri­bow, Gwoz­dow­ski, Karł Riej­son. Oni byli naj­bar­dziej za­pra­wie­ni w strze­la­niu, in­nych nie pa­mię­tam”[22]. Do­dał też zna­mien­ny de­tal: „Chcę do­dać, że tym, któ­rzy strze­la­li do lu­dzi i tym, któ­rzy ich wo­zi­li, da­wa­li bez­płat­nie spi­ry­tus i za­ką­skę. Pa­mię­tam jesz­cze, że po roz­strze­li­wa­niu myli ręce spi­ry­tu­sem. Ja też prze­cie­ra­łem ręce spi­ry­tu­sem po tym, jak zmy­wa­łem krew. Spi­ry­tus był trzy­ma­ny u mnie w piw­ni­cy, a je­dze­nie bra­li ze sto­łów­ki (kieł­ba­sę, je­sio­tra i inne pro­duk­ty)”[23].

Piotr Kli­mow przy­po­mniał so­bie jesz­cze jed­ne­go uczest­ni­ka eg­ze­ku­cji ofi­ce­rów: „Roz­strze­la­nych wo­ził jesz­cze Zi­now­jew (te­raz zbli­ża się do sie­dem­dzie­siąt­ki i wy­je­chał do Sym­fe­ro­po­la)”[24]. Ta wia­dość się po­twier­dzi­ła. Rze­czy­wi­ście, kie­row­ca smo­leń­skie­go NKWD Ni­ko­łaj Zi­now­jew zo­stał na­gro­dzo­ny na mocy roz­ka­zu z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku i w 1945 roku zo­stał ra­zem z na­czel­ni­kiem Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go prze­nie­sio­ny do No­wo­sy­bir­ska, a od 1948 roku pra­co­wał w Za­rzą­dzie MGB w ob­wo­dzie krym­skim, gdzie póź­niej osiadł[25]. Kli­mow nie wie­dział tyl­ko, że Zi­now­jew już od dwu­dzie­stu lat nie żył, umarł na Kry­mie w 1970 roku. Poza tym wszyst­ko było do­kład­nie tak, jak mó­wił!

Eg­ze­ku­cje w Le­sie Ka­tyń­skim nad wy­ko­pa­nym wcze­śniej ro­wem od­by­wa­ły się w cią­gu dnia. Wy­ko­rzy­sty­wa­no do roz­strze­li­wań tak­że piw­ni­cę „da­czy NKWD”, któ­ra znaj­do­wa­ła się w le­sie. Tam moż­na było strze­lać tak­że w nocy. Dmi­trij To­ka­riew, u któ­re­go w Ka­li­ni­nie roz­strze­li­wa­no wy­łącz­nie w piw­ni­cy bu­dyn­ku NKWD, pod­czas prze­słu­cha­nia ze zdu­mie­niem mó­wił o prak­ty­kach smo­leń­skich. „Opo­wia­da­li mi w Smo­leń­sku o po­stę­po­wa­niu głup­szym. Tam za­czę­li roz­strze­li­wać na miej­scu grze­ba­nia [...]. I oto, co sta­ło się sy­gna­łem: tam je­den [ze ska­zań­ców] ucie­kał, usi­ło­wał uciec, krzy­czał, lu­dzie sły­sze­li”[26].

Me­to­da roz­strze­li­wań w sa­mym bu­dyn­ku Za­rzą­du NKWD w Smo­leń­sku była po­dob­na do tej z Ka­li­ni­na. Cia­ła za­bi­tych też wy­no­szo­no na we­wnętrz­ne po­dwó­rze i wy­sy­ła­no sa­mo­cho­da­mi na miej­sce za­ko­py­wa­nia. We­dług opi­su Kli­mo­wa „[...] tru­py roz­strze­la­nych z piw­ni­cy NKWD wy­no­si­li na no­szach. Za­zwy­czaj wy­no­si­li kie­row­cy. Piw­ni­ca, gdzie roz­strze­li­wa­li, znaj­do­wa­ła się w pod­zie­miach obec­ne­go Za­rzą­du Spraw We­wnętrz­nych Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, na uli­cy Dzier­żyń­skie­go (trze­cie okno)”[27].

Piotr Fio­do­ro­wicz Kli­mow uro­dził się w 1910 roku we wsi Tie­sni­ko­wo w re­jo­nie wia­ziem­skim. Dłu­go zaj­mo­wał się spra­wa­mi go­spo­dar­czy­mi w Za­rzą­dzie NKWD–MBG Ob­wo­du Smo­leń­skie­go. W 1952 roku pra­co­wał jako za­rząd­ca  ma­ga­zy­nu w Wy­dzia­le Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­nym Wy­dzia­łu Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­cze­go Za­rzą­du MGB, w stop­niu sier­żan­ta. Oczy­wi­ście w 1990 roku nie mógł już so­bie przy­po­mnieć na­zwisk więk­szo­ści uczest­ni­ków eg­ze­ku­cji pol­skich jeń­ców. 

Na­gro­dzo­no wie­lu nad­zor­ców i kie­row­ców ze smo­leń­skie­go Za­rzą­du NKWD. Uda­ło się zdo­być in­for­ma­cje do­ty­czą­ce więk­szo­ści osób wy­mie­nio­nych w roz­ka­zie NKWD z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku. Stu­diu­jąc ich bio­gra­fie, moż­na do­ko­nać wie­lu cie­ka­wych ob­ser­wa­cji. Więk­szość – 70 proc. – mia­ła po­cho­dze­nie chłop­skie (z tego 17 proc. to byli chło­pi śred­nia­cy), 24 proc. – ro­bot­ni­cze, a 6 proc. – inne (w tym przy­pad­ku cho­dzi­ło o ro­dzi­ny kel­ne­ra i li­sto­no­sza). Oczy­wi­ście ta gru­pa jest zbyt mała, by mó­wić o ja­kichś pra­wi­dło­wo­ściach i pró­bo­wać wska­zać po­cho­dze­nie jako czyn­nik, któ­ry w istot­nym stop­niu miał wpływ na dal­sze losy tych lu­dzi. 

Nie­mniej jed­nak dzie­ciń­stwo i hi­sto­rie ro­dzin­ne mia­ły swo­je zna­cze­nie. Nie­któ­rzy wcze­śnie stra­ci­li oj­ców albo w ogó­le byli sie­ro­ta­mi. W domu dziec­ka wy­cho­wy­wał się Wła­di­mir So­łow­jow – przy­szły szo­fer Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go. Jed­nak znacz­na część przy­szłych uczest­ni­ków zbrod­ni ka­tyń­skiej nie wy­wo­dzi­ła się z lum­pen­pro­le­ta­ria­tu, ale mia­ła so­lid­ne chłop­skie wy­cho­wa­nie. Co ta­kie­go się wy­da­rzy­ło, ja­kie były przy­czy­ny pro­ble­mów so­cjal­nych, co zmu­si­ło więk­szość ich do do­łą­cze­nia do gro­na smo­leń­skich bez­ro­bot­nych albo chwy­ta­nia się przy­pad­ko­wych za­jęć?

Re­wo­lu­cja bol­sze­wic­ka 1917 roku ude­rzy­ła w chłop­stwo po­bo­ra­mi i kon­fi­ska­tą żyw­no­ści. Ale to był do­pie­ro po­czą­tek. Po sto­sun­ko­wo spo­koj­nym okre­sie NEP-u[28] na­stą­pił ko­lej­ny moc­ny cios, po któ­rym wieś już się nie pod­nio­sła – rok 1930. Ko­lek­ty­wi­za­cja i roz­ku­ła­cza­nie, ma­so­we wy­sie­dle­nia bo­ga­tych chło­pów i bru­tal­ne re­pre­sje wo­bec wszyst­kich, któ­rzy sta­wia­li opór. Wi­dać to w tre­ści no­tek bio­gra­ficz­nych. Po służ­bie w Ar­mii Czer­wo­nej nie wra­ca­li już na wieś. Bo do­kąd? Do koł­cho­zów?

Moż­li­we, że w przy­pad­ku nie­któ­rych ży­cio­ry­sów klu­czo­we były przy­czy­ny oso­bi­ste, a nie eko­no­micz­ne i po­li­tycz­ne, np. na­tu­ra bun­tow­ni­ka i kon­flikt po­ko­leń pro­wa­dzi­ły do ze­rwa­nia z ro­dzi­ną i tra­dy­cyj­ny­mi chłop­ski­mi po­rząd­ka­mi. W re­zul­ta­cie ucie­ka­li do mia­sta, gdzie cze­ka­ły ich: los lum­pen­pro­le­ta­riu­szy, gieł­da pra­cy, za­ję­cie nie­wy­ma­ga­ją­ce żad­nych kwa­li­fi­ka­cji. 

Pe­ry­pe­tie ży­cio­we wie­lu przy­szłych kie­row­ców, nad­zor­ców i straż­ni­ków ko­men­dan­tu­ry NKWD w Smo­leń­sku były w la­tach dwu­dzie­stych bar­dzo po­dob­ne. Je­śli spoj­rzeć, skąd ich re­kru­to­wa­no do sys­te­mu bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go, moż­na za­ob­ser­wo­wać pew­ną pra­wi­dło­wość, być może spe­cy­ficz­ną wła­śnie dla Smo­leń­ska. Tu­taj bazę two­rzy­li ła­do­wa­cze i kie­row­cy z miej­skie­go przed­się­bior­stwa trans­por­tu. Jako kie­row­cy pra­co­wa­li tam: Mi­cha­ił Gri­gor­jew, Igna­tij Ko­ma­row­ski, Wła­di­mir So­łow­jow, ła­do­wa­cza­mi byli bra­cia Wła­di­mir i Ni­ko­łaj Ko­stiu­czen­ko­wie, a ro­bot­ni­kiem nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­nym – Iwan Czu­żaj­kin. Jako pierw­szy w sierp­niu 1929 roku na kie­row­cę do przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim (Smo­leńsk) po­szedł Igna­tij Ko­ma­row­ski. Naj­praw­do­po­dob­niej to wła­śnie on (wcze­śniej pra­co­wał w trans­por­cie miej­skim ok. 10 lat) ścią­gnął tam swo­ich by­łych współ­pra­cow­ni­ków. Zna­li się i stąd wła­śnie bra­ły się ich szcze­gól­na więź i wza­jem­ne wspar­cie, któ­re wzmoc­ni­ły się jesz­cze bar­dziej w wa­run­kach za­mknię­tej gru­py pra­cow­ni­ków OGPU.

Nie­któ­rzy z nich mie­li za sobą pro­ble­my z pra­wem. I tak np. Ni­ko­łaj Ko­stiu­czen­ko dłu­go był bez­ro­bot­ny, po­tem pra­co­wał jako ła­do­wacz na sta­cji to­wa­ro­wej w Smo­leń­sku, parę mie­się­cy spę­dził pod stra­żą w domu pra­cy po­praw­czej. Co ta­kie­go zro­bił? Pra­cę na sta­cji za­ła­twił mu star­szy, bar­dziej za­rad­ny brat Wła­di­mir Ko­stiu­czen­ko. Ale na kie­row­cę do OGPU naj­pierw przy­ję­to Ni­ko­ła­ja. A Wła­di­mir zgło­sił się już póź­niej, po szko­le. 

Za­ry­so­wu­je się tu pe­wien al­go­rytm wspól­nych lo­sów. Swo­je­go ro­dza­ju por­tret zbio­ro­wy. Ła­do­wacz, kie­row­ca, pa­lacz – ko­men­dant. Po­tem, już na służ­bie w bez­pie­czeń­stwie pań­stwo­wym kształ­tu­je się psy­cho­lo­gia straż­ni­ka. Pań­stwo­wa pen­sja, ład­ny mun­dur. Nie­wiel­ka, ale jed­nak, wła­dza nad ludź­mi. Nie trze­ba my­śleć i nic nie trze­ba ro­bić. Tyl­ko sie­dzieć na wach­cie. Oczy­wi­ście, że to nud­ne. A w nocy – taj­na i szar­pią­ca ner­wy pra­ca – roz­strze­li­wa­nie. To jesz­cze bar­dziej po­pra­wia sa­mo­oce­nę, daje po­czu­cie se­kret­nej mocy. Wca­le nie je­ste­śmy tacy nic nie­zna­czą­cy i nie­zau­wa­że­ni. Je­ste­śmy ludź­mi pań­stwa, za­wsze za­an­ga­żo­wa­ni w „Spra­wę”, pi­sa­ną wiel­ką li­te­rą. 

Trud­no po­wie­dzieć, jak po udzia­le w tak ma­so­wej eg­ze­ku­cji czu­li się jej uczest­ni­cy. Czy mę­czy­ły ich wy­rzu­ty su­mie­nia? Cór­ka Pio­tra Kar­ce­wa opo­wia­da­ła, że jej oj­ciec „bar­dzo prze­ży­wał swo­ją winę za ma­so­we za­bój­stwo pol­skich ofi­ce­rów. Na da­czach Za­rzą­du KGB w Le­sie Ka­tyń­skim oj­ciec po­ka­zał [jej] miej­sce po­grze­ba­nia roz­strze­la­nych pol­skich ofi­ce­rów, po­ło­żył się na nim i dłu­go pła­kał”[29]. 18 stycz­nia 1948 roku Kar­cew po­peł­nił sa­mo­bój­stwo. Ale wśród smo­leń­skich eg­ze­ku­to­rów był to je­dy­ny zna­ny dzi­siaj przy­pa­dek tra­gicz­ne­go koń­ca. Więk­szość mia­ła cał­kiem uda­ne ży­cie. 

Je­śli, oczy­wi­ście, nie li­czyć tych, któ­rzy nie wró­ci­li z woj­ny. Byli tacy wśród smo­leń­skich uczest­ni­ków ope­ra­cji. Na polu wal­ki zgi­nę­li Ma­łach Żu­raw­low i Ła­zar Ti­wa­nien­ko. Wła­di­mir Zub­cow, Alek­sandr Ko­wa­low i Sie­mion Ła­za­rien­ko za­gi­nę­li bez wie­ści. Wi­dać, że losy wie­lu uczest­ni­ków roz­strze­li­wań ze Smo­leń­ska były o wie­le bar­dziej tra­gicz­ne niż tych z Ka­li­ni­na. Kto wie, może ci, któ­rzy mie­li bar­dziej wraż­li­we su­mie­nie, sami szu­ka­li śmier­ci... 

Nie­któ­rzy ode­szli wcze­śnie. Wspo­mnia­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Wła­di­mir Zub­cow za­gi­nął bez wie­ści w sierp­niu 1941 roku i nie ma żad­nych wska­zó­wek, co mo­gło się z nim stać. Za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Fio­dor Il­jin umarł mło­do w mar­cu 1947 roku. Peł­nił wte­dy funk­cję za­stęp­cy na­czel­ni­ka Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ki­ro­wo­gradz­kie­go Ukra­iń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej. 

Do zmar­łych przed­wcze­śnie moż­na za­li­czyć też Ni­ko­ła­ja Bog­da­no­wa, któ­ry nie do­żył pięć­dzie­siąt­ki, a tak­że Mi­cha­iła Gri­gor­je­wa i Wa­si­li­ja Mo­isie­jen­ko­wa – ci nie do­cią­gnę­li do sześć­dzie­się­ciu lat. Los Gri­gor­je­wa – na­czel­ni­ka ga­ra­żu Za­rzą­du NKWD w Smo­leń­sku – mógł być jesz­cze bar­dziej tra­gicz­ny. W czerw­cu 1941 roku zo­stał po­cią­gnię­ty do od­po­wie­dzial­no­ści kar­nej za nad­uży­cie wła­dzy (art. 193, p. 17 b). Zo­stał ska­za­ny na śmierć, ale na jego szczę­ście w związ­ku z woj­ną wpro­wa­dzo­no nowy prze­pis, któ­ry karę śmier­ci za­stę­po­wał 10 la­ta­mi po­zba­wie­nia wol­no­ści i wy­sył­ką na front. Wal­czył i prze­żył. Wró­cił do Smo­leń­ska po woj­nie i po­now­nie zo­stał na­czel­ni­kiem ga­ra­żu w Za­rzą­dzie NKGB[30]. 

Po za­koń­cze­niu służ­by w or­ga­nach NKWD–KB wie­lu z przy­zwy­cza­je­nia szło do pra­cy w cha­rak­te­rze straż­ni­ków. Nic in­ne­go nie po­tra­fi­li prze­cież ro­bić. W służ­bie ochro­ny re­jo­no­we­go wy­dzia­łu spraw we­wnętrz­nych w dziel­ni­cy Pro­mysz­len­nyj pra­co­wa­li w róż­nych la­tach Gri­go­rij Ma­ka­rien­kow i Iwan Sil­czen­ko, a w dziel­ni­cy Za­dnie­prow­skij – Afa­na­sij Mo­isie­jen­kow. Stró­żem bazy sa­mo­cho­do­wej zaś był Ti­chon Gaw­ri­len­kow. Dzi­siaj tak­że stróż, a czę­ściej ochro­niarz, to jed­no z naj­po­pu­lar­niej­szych za­jęć wśród męż­czyzn, któ­rzy nie mają kon­kret­ne­go za­wo­du. To taka ży­cio­wa prze­cho­wal­nia, szcze­gól­ny typ świa­do­mo­ści, oso­bo­wo­ści. Ro­sną­ca li­czeb­ność tej gru­py spo­łecz­nej we współ­cze­snej Ro­sji to nie­po­ko­ją­cy sy­gnał. 

Po­dob­nie jak w Ka­li­ni­nie, smo­leń­scy eg­ze­ku­to­rzy po odej­ściu ze służ­by miesz­ka­li nie­da­le­ko od sie­bie. Pod­trzy­my­wa­li wię­zi. I łą­czy­ła ich uli­ca o wie­le mó­wią­cej na­zwie. Tu, w Smo­leń­sku, na Dzier­żyń­skie­go 13 znaj­do­wał się bu­dy­nek lo­kal­ne­go NKWD, gdzie kie­dyś ra­zem pra­co­wa­li. Na tej sa­mej uli­cy w la­tach pięć­dzie­sią­tych i sześć­dzie­sią­tych miesz­ka­li pod nu­me­rem dru­gim – Wa­si­lij Mo­isie­jen­kow, Pro­chor Prud­ni­kow i Wła­di­mir So­łow­jow, pod czwór­ką – Ni­ko­łaj Gwoz­dow­ski, pod nr 19 – Mi­cha­ił So­łow­jow, pod 21 – Gri­go­rij Ziu­skin, a pod 28 – Iwan Stiel­mach. Na uli­cy Bol­sza­ja So­wiet­ska­ja pod nu­me­rem 20/3 miesz­ka­li Io­sif Gri­bow i Iwan Iwa­now. 

Na od­dziel­ną opo­wieść za­słu­gu­je „da­cza NKWD”, któ­ra znaj­do­wa­ła się nie­da­le­ko ma­so­wych gro­bów w Le­sie Ka­tyń­skim. Po­dob­no w jej piw­ni­cy tak­że od­by­wa­ły się roz­strze­li­wa­nia. Ale prze­cież w cza­sie wol­nym od pra­cy na tej sa­mej da­czy funk­cjo­na­riu­sze wy­po­czy­wa­li. I to nie tyl­ko cze­ki­ści. Oko­li­ca jest tam w ogó­le nie­zwy­kle ma­low­ni­cza. Sa­na­to­rium Ko­zie Góry na­le­ża­ło naj­praw­do­po­dob­niej do re­sor­tu bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go. Piotr Kli­mow opo­wia­dał: „Chcę jesz­cze po­wie­dzieć, że w tym cza­sie, kie­dy trwa­ły roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków i póź­niej, tu­taj, w Smo­leń­sku, w Ko­zich Gó­rach by­wał Ł. M. Ka­ga­no­wicz, Szwier­nik, pa­mię­tam jesz­cze, jak na Dnie­prze głu­szy­li rybu”[31]. „Jesz­cze K. J. Wo­ro­szy­łow wy­po­czy­wał w Ko­zich Gó­rach”[32]. Przy­po­mnij­my, że Ka­ga­no­wicz i Wo­ro­szy­łow to człon­ko­wie Po­lit­biu­ra, któ­rzy w ślad za Sta­li­nem za­twier­dzi­li ma­so­we roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków. Cie­ka­we, nie zna­leź­li in­ne­go miej­sca na wy­po­czy­nek, co ich tam cią­gnę­ło?

Wy­glą­da na to, że to wca­le nie wy­mysł pi­sa­rzy – prze­stęp­ców rze­czy­wi­ście cią­gnie na miej­sce zbrod­ni. Oto je­den z uczest­ni­ków – Mi­cha­ił So­łow­jow – w 1951 roku miesz­kał w sa­na­to­rium w Ko­zich Gó­rach i do­pie­ro póź­niej prze­pro­wa­dził się na Dzier­żyń­skie­go 19 w Smo­leń­sku. Zo­stał na­gro­dzo­ny naj­wyż­szy­mi od­zna­cze­nia­mi – Or­de­rem Le­ni­na i dwo­ma Or­de­ra­mi Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, cho­ciaż trze­ba po­wie­dzieć, że nie miał na kon­cie żad­nych szcze­gól­nych wy­czy­nów. Cała jego za­słu­ga po­le­ga­ła na tym, że na swo­im mar­nym sta­no­wi­sku wier­nie słu­żył przez wie­le lat. 

To nie był od­osob­nio­ny przy­pa­dek. Zwra­ca­ją uwa­gę licz­ne na­gro­dy, któ­ry­mi ob­sy­pa­no mało zna­czą­cych straż­ni­ków i kie­row­ców z NKDW w Smo­leń­sku, Ka­li­ni­nie i Char­ko­wie. Są wśród nich or­de­ry i Le­ni­na, i Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru. Po­ziom od­zna­czeń – ge­ne­ral­ski, prze­cież były to naj­wyż­sze od­zna­cze­nia pań­stwo­we. Nie ma tu żad­nej ta­jem­ni­cy, oka­zu­je się, że to zu­peł­nie zwy­czaj­na hi­sto­ria. Rze­czy­wi­ście, przed woj­ną po­sia­da­czy ta­kich od­zna­czeń było zu­peł­nie nie­wie­lu. Ale w 1944 roku Sta­lin wpro­wa­dził nowe po­rząd­ki, na mocy któ­rych or­de­ry przy­zna­wa­no za wy­słu­gę lat. Za 15 lat – Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, za 20 – Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, a za 25 – naj­wyż­sze od­zna­cze­nie, Or­der Le­ni­na[33]. Po­mi­mo prze­pro­wa­dzo­nych przed woj­ną czy­stek, w or­ga­nach bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go było spo­ro pra­cow­ni­ków z dłu­gim sta­żem, zwłasz­cza na ni­skich sta­no­wi­skach. I od­zna­cze­nia po­sy­pa­ły się ni­czym z rogu ob­fi­to­ści. Sze­re­go­wi pra­cow­ni­cy wię­zień, któ­rzy prze­pra­co­wa­li po­nad 20 lat, kie­row­cy i róż­ne­go ro­dza­ju drob­ni pra­cow­ni­cy – wszy­scy zo­sta­li od­zna­cze­ni... Po pro­stu pra­cuj, bra­cie, a raz na pięć lat do­sta­niesz na­gro­dę!

Wła­śnie ten au­to­ma­tycz­ny sys­tem na­gra­dza­nia za wy­słu­gę lat moż­na po­trak­to­wać jako wskaź­nik po­myśl­no­ści w peł­nie­niu służ­by. W przy­pad­ku ja­kich­kol­wiek istot­nych prze­win i nad­użyć służ­bo­wych od­zna­cze­nia były wstrzy­my­wa­ne. Oto przy­kład. Były na­czel­nik obo­zu w Ko­ziel­sku Wa­si­lij Ko­ro­low z ja­kie­goś po­wo­du nie do­stał w la­tach 1950–1951 or­de­ru, któ­ry na­le­żał mu się za 25 lat służ­by. W ogó­le ni­g­dy go nie otrzy­mał, cho­ciaż w sys­te­mie spraw we­wnętrz­nych prze­pra­co­wał 28 lat ka­len­da­rzo­wych (a wy­słu­gę miał jesz­cze więk­szą – za służ­bę na pół­no­cy ZSRS). Pra­co­wał w obo­zach w Ma­ga­da­nie, skąd wró­cił do­pie­ro w 1952 roku, a w paź­dzier­ni­ku 1953 roku od­szedł na eme­ry­tu­rę z mało zna­czą­ce­go sta­no­wi­ska na­czel­ni­ka od­dzia­łu obo­zo­we­go w za­rzą­dzie bu­do­wy dziel­ni­cy spe­cjal­nej w ob­wo­dzie mo­skiew­skim. Po woj­nie nie awan­so­wał też na wyż­szy sto­pień. Zde­cy­do­wa­nie coś z nim było nie tak. Coś mu­sia­ło się wy­da­rzyć, kie­dy pra­co­wał jako na­czel­nik 13. Od­dzia­łu Obo­zu dla Jeń­ców Wo­jen­nych w No­wo­gor­sku, skąd w 1948 roku wy­sła­no go na po­śled­nie sta­no­wi­sko w obo­zie spe­cjal­nym Bie­rie­go­woj w Ma­ga­da­nie. Z całą pew­no­ścią do­pu­ścił się ja­kichś służ­bo­wych na­ru­szeń. Ale ja­kich – nie wia­do­mo. 

Na­czel­ni­cy obo­zów zda­wa­li so­bie spra­wę z tego, co się sta­nie z pol­ski­mi jeń­ca­mi od­kon­wo­jo­wa­ny­mi do NKWD. Do­sta­wa­li z Mo­skwy zle­ce­nia wy­sy­łek, wi­dzie­li ro­sną­ce licz­by. Z obo­zu w Ko­ziel­sku od­tran­spor­to­wa­no po­nad czte­ry ty­sią­ce osób. Na­czel­nik obo­zu Wa­si­lij Ko­ro­low do­sko­na­le wie­dział, że byli wy­sy­ła­ni na śmierć. Ale nie do­pusz­czał tych fak­tów do świa­do­mo­ści, wy­pie­rał je. Jego ży­cie do­pie­ro się za­czy­na­ło, miał młod­szą o 16 lat żonę Ga­li­nę. W 1941 roku uro­dził im się syn, w 1943 roku – ko­lej­ny, w 1945 roku zaś żona dała mu cór­kę. Sta­rość spę­dził pew­nie w krę­gu ko­cha­ją­cej i szczę­śli­wej ro­dzi­ny i ra­czej nie wra­cał my­śla­mi do wy­da­rzeń 1940 roku. Prze­żył dłu­gie ży­cie i umarł w Mo­skwie we wrze­śniu 1983 roku. 

Mo­że­my wska­zać tych na­gro­dzo­nych uczest­ni­ków eg­ze­ku­cji w 1940 roku, któ­rzy do­ży­li roz­po­czę­cia śledz­twa pro­ku­ra­tor­skie­go. To, w pierw­szej ko­lej­no­ści, Gri­go­rij Ziu­skin, któ­ry miesz­kał w Smo­leń­sku i umarł do­pie­ro 16 czerw­ca 1994 roku. W chwi­li roz­po­czę­cia śledz­twa żyli praw­do­po­dob­nie jesz­cze trzej – Iwan Iwa­now, An­driej Siu­rin i Iwan Fro­len­kow. W każ­dym ra­zie ich par­tyj­ne akta w grud­niu 1990 roku nie zo­sta­ły jesz­cze anu­lo­wa­ne. Ale, po­dob­nie jak w Ka­li­ni­nie, wła­dze Za­rzą­du KGB sa­bo­to­wa­ły śledz­two i mno­ży­ły prze­szko­dy w po­szu­ki­wa­niu świad­ków. Były na­czel­nik Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ge­ne­rał ma­jor Ana­to­lij Szy­wier­skich, z wro­go­ścią pi­sał w swo­ich wspo­mnie­niach o pra­cow­ni­ku Za­rzą­du Ole­gu Za­ki­ro­wie, któ­ry po­ma­gał dzien­ni­ka­rzo­wi Gien­na­di­jo­wi Ża­wo­ron­ko­wi:

„Tym­cza­sem z Ża­wo­ron­ko­wem skon­tak­to­wał się je­den z pra­cow­ni­ków KGB – prze­nie­sio­ny z Tasz­kien­tu »wiecz­nie nie­za­do­wo­lo­ny« Uz­bek O. Z. Za­ki­row, któ­ry zaj­mo­wał się we­ry­fi­ka­cją ar­chi­wal­nych spraw śled­czych do­ty­czą­cych re­pre­sjo­no­wa­nych. Ma­te­ria­łów w spra­wie Ka­ty­nia Za­ki­row nie zna­lazł i za­czął po­ma­gać dzien­ni­ka­rzo­wi w po­szu­ki­wa­niu świad­ków tam­tych wy­da­rzeń. W re­zul­ta­cie nie wnie­śli nic no­we­go, ale na­ro­bi­li dużo ha­ła­su. Za te za­słu­gi Za­ki­row wy­słał do Pol­ski na na­ukę swo­ją cór­kę, a on sam, Ża­wo­ron­kow i dwaj Ja­kow­le­wo­wie[34] do­sta­li pol­skie od­zna­cze­nia”[35].

We­dług na­czel­ni­ka KGB po­ma­ga­nie dzien­ni­ka­rzo­wi w po­szu­ki­wa­niu funk­cjo­na­riu­szy, któ­rzy bra­li udział w eg­ze­ku­cjach, było ka­ry­god­ne. To jak­by na­ru­sze­nie cze­ki­stow­skiej ety­ki kor­po­ra­cyj­nej. Ta­kie jed­no­cze­nie się cze­ki­stów w za­mknię­tą ka­stę, któ­ra ma wła­sne wy­bra­że­nie o tym, co jest do­bre, a co złe – wpi­su­je się w peł­ni w po­stu­la­ty mark­si­zmu. Jak tu nie przy­po­mnieć słyn­nych słów En­gel­sa: „każ­da kla­sa, a na­wet każ­dy za­wód ma swo­ją wła­sną mo­ral­ność”.

Po­sy­pa­ły się za­rzu­ty pod ad­re­sem Za­ki­ro­wa. Jak pi­sze Gien­na­dij Ża­wo­ron­kow: „ma­jor Za­ki­row, któ­ry od­szu­kał Kli­mo­wa przy po­mo­cy ży­ją­cych we­te­ra­nów NKWD, zo­stał usu­nię­ty z par­tii i zgło­szo­ny do zwol­nie­nia z or­ga­nów KGB. Tak zo­sta­ło oce­nio­ne jego dą­że­nie do praw­dy”[36]. A wła­dzom smo­leń­skie­go KGB uda­ło się ukryć przed pro­ku­ra­tu­rą Gri­go­ri­ja Ziu­ski­na i być może tak­że in­nych ży­ją­cych jesz­cze uczest­ni­ków zbrod­ni w Ka­ty­niu.

Przy­ję­ło się, że roz­strze­la­nych więź­niów obo­zu w Ko­ziel­sku na­zy­wa się ofi­ce­ra­mi. Ale nie jest to do koń­ca pre­cy­zyj­ne. Prze­cież więk­szość to po­wo­ła­ni do woj­ska na po­cząt­ku woj­ny re­zer­wi­ści. Wśród nich było „21 pro­fe­so­rów wyż­szych uczel­ni, po­nad 300 le­ka­rzy, woj­sko­wych i cy­wil­nych, po­nad 100 li­te­ra­tów i dzien­ni­ka­rzy, wie­lu praw­ni­ków, in­ży­nie­rów i na­uczy­cie­li, a tak­że oko­ło 10 ka­pe­la­nów i je­den świec­ki du­chow­ny”[37].

We­dług ma­te­ria­łów śledz­twa ka­tyń­skie­go roz­strze­li­wa­nia w Smo­leń­sku trwa­ły od 3 kwiet­nia do 12–14 maja 1940 roku[38]. We­dług no­tat­ki Sze­le­pi­na z 1959 roku wy­da­no 4421 wy­ro­ków trój­ki o roz­strze­la­niu pol­skich jeń­ców wo­jen­nych prze­trzy­my­wa­nych w obo­zie w Ko­ziel­sku[39]. Do smo­leń­skie­go NKWD wy­sła­no z obo­zu 4403 oso­by[40]. Jed­no­cze­śnie we­dług no­tat­ki pod­su­mo­wu­ją­cej (któ­ra po­wsta­ła nie wcze­śniej niż 19 maja 1940 roku) obóz w Ko­ziel­sku otrzy­mał zle­ce­nia wy­sła­nia do Za­rzą­du NKWD 4419 osób[41].

Róż­ni­cę mię­dzy licz­bą zle­ceń wy­sła­nia do UNKWD a licz­bą więź­niów fak­tycz­nie wy­sła­nych do Smo­leń­ska wy­no­szą­cą 16 osób moż­na wy­ja­śnić w na­stę­pu­ją­cy spo­sób: spo­śród osób znaj­du­ją­cych się na li­stach dys­po­zy­cyj­nych dwie wpi­sa­no na li­sty przez po­mył­kę, jed­na oso­ba zmar­ła, trzy zo­sta­ły wy­sła­ne do Smo­leń­ska wcze­śniej, dwie prze­by­wa­ły w szpi­ta­lu psy­chia­trycz­nym, dwie za­trzy­ma­no na roz­kaz 5. Wy­dzia­łu GUGB, jed­ną wy­sła­no do dys­po­zy­cji 2. Wy­dzia­łu GUGB, jed­ną za­trzy­ma­no w związ­ku z pi­smem Lu­do­we­go Nar­ko­ma­tu Spraw Za­gra­nicz­nych[42]. Jed­no­cze­śnie smo­leń­ski NKWD 20 kwiet­nia 1940 roku sa­mo­dziel­nie (nie przez obóz) przy­go­to­wał dla trój­ki sie­dem spraw pol­skich jeń­ców, któ­rzy byli prze­trzy­my­wa­ni w wię­zie­niu w Smo­leń­sku[43].

Po­wsta­je więc py­ta­nie, ile osób roz­strze­la­no w Smo­leń­sku (Ka­ty­niu) w kwiet­niu i maju 1940 roku. Z naj­now­szych pu­bli­ka­cji wy­ni­ka, że w Ka­ty­niu roz­strze­la­no 4415 osób, któ­rych na­zwi­ska uda­ło się usta­lić[44].








Roz­dział 4 

Ko­men­dant Ku­prij

Sąd lu­do­wy dziel­ni­cy Ki­jew­skij w mie­ście Po­łta­wie roz­pa­try­wał 26 wrze­śnia 1959 roku zu­peł­nie ba­nal­ną, a wręcz ty­po­wą dla epo­ki so­wiec­kiej spra­wę. Dy­rek­tor bazy kradł. Oczy­wi­ście, baza to baza, za­wsze jest co ukraść. Spra­wa była ba­nal­na, ale na ła­wie oskar­żo­nych sie­dział czło­wiek zu­peł­nie nie­tu­zin­ko­wy. W wie­ku pięć­dzie­się­ciu trzech lat cią­gle umiał re­ago­wać szyb­ko i bro­nić się. Żywe, ru­chli­we spoj­rze­nie i wład­cze nuty po­brzmie­wa­ją­ce w jego gło­sie zdra­dza­ły wie­lo­let­nie przy­zwy­cza­je­nie do wy­da­wa­nia roz­ka­zów i pod­po­rząd­ko­wy­wa­nia so­bie in­nych lu­dzi. Ale obec­ni na sali są­do­wej nie wie­dzie­li o mrocz­nej prze­szło­sci pod­sąd­ne­go i o tym, ile krwa­wych epi­zo­dów ma na swo­im su­mie­niu. W ja­kimś sen­sie moż­na by go na­zwać se­ryj­nym mor­der­cą. Tyl­ko że zbrod­nie po­peł­niał z woli pań­stwa i w ra­mach so­wiec­kie­go ter­ro­ru pań­stwo­we­go. Więc są­dzi­li Ti­mo­fie­ja Ku­pri­ja, by­łe­go ko­men­dan­ta char­kow­skie­go NKWD, bo to on wła­śnie sie­dział na ła­wie oskar­żo­nych, nie za mor­der­stwa, a za ba­nal­ną de­frau­da­cję i kra­dzież. 

Sąd usta­lił, że jako szef bazy „Ma­sło­sna­bu” Ku­prij sprze­da­wał na lewo ce­gły i pro­duk­ty żyw­no­ścio­we, spo­rzą­dzał dla pod­sta­wio­nych osób do­ku­men­ty na fik­cyj­ne zle­ce­nia za rze­ko­mo wy­ko­na­ną pra­cę. Jak uda­ło mu się zro­bić wra­że­nie na są­dzie – nie wia­do­mo. Wy­rok był ła­god­ny – dwa lata w za­wie­sze­niu i re­kom­pen­sa­ta wy­rzą­dzo­nej szko­dy w kwo­cie 3526 ru­bli[1]. Cza­sy Chrusz­czo­wa w ogó­le od­róż­nia­ły się od epo­ki Sta­li­na bar­dziej hu­ma­ni­tar­nym po­dej­ściem do ta­kich wy­kro­czeń. Za Sta­li­na za to samo do­stał­by co naj­mniej sie­dem lat ła­gru. A tu­taj... Wpraw­dzie pro­ku­ra­tor na­tych­miast od­wo­łał się od wy­ro­ku, uzna­jąc go za zbyt ła­god­ny. De­cy­zją Po­łtaw­skie­go Sądu Ob­wo­do­we­go z 2 grud­nia 1959 roku wy­rok zo­stał anu­lo­wa­ny, spra­wę skie­ro­wa­no do po­now­ne­go roz­pa­trze­nia, a Ku­pri­ja na­wet wzię­to pod straż. Ale w Ki­jo­wie zna­leź­li się jego orę­dow­ni­cy – pro­ku­ra­tor Ukra­iń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej opro­te­sto­wał de­cy­zję sądu ob­wo­do­we­go i 19 stycz­nia 1960 roku Sąd Naj­wyż­szy Ukra­iń­skiej SRS przy­wró­cił pierw­szy wy­rok sądu re­jo­no­we­go – karę w za­wie­sze­niu[2].

Uda­ło się. Ku­prij był wol­ny, ale – nie­ste­ty – bez le­gi­ty­ma­cji par­tyj­nej. W paź­dzier­ni­ku 1959 roku zo­stał usu­nię­ty z sze­re­gów KPZS. Od­tąd ile­kol­wiek skarg i li­stów z proś­bą o po­now­ne przy­ję­cie do par­tii pi­sał, nic nie po­ma­ga­ło. Pi­sał do Mo­skwy – do Chrusz­czo­wa. 10 li­sto­pa­da 1964 roku na­pi­sał oso­bi­ście do no­we­go pierw­sze­go se­kre­ta­rza KC KPZS Le­oni­da Breż­nie­wa. W li­ście tym przy­po­mi­nał, że jest w par­tii od 1930 roku, za­rzu­ty są zmy­ślo­ne, po pro­stu pod­wład­ni zło­ży­li kłam­li­we ze­zna­nia z ze­msty za to, że był wo­bec nich su­ro­wy i wy­ma­ga­ją­cy. I za całą in­try­gą usnu­tą prze­ciw­ko nie­mu, jak prze­ko­ny­wał Ku­prij, sto­ją pra­cow­ni­cy Po­łtaw­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Par­tyj­ne­go. Mó­wił, że „wy­wo­dzi się z pa­rob­ków”, 20 lat słu­żył „w stop­niu star­sze­go ofi­ce­ra, od­chy­leń ani wa­ha­nia wo­bec ge­ne­ral­nej li­nii par­tii [w jego ży­cio­ry­sie] nie było”[3]. Nie uda­ło mu się wzbu­dzić li­to­ści, Breż­niew się nie ode­zwał. Póź­niej, w 1966 roku, Ku­prij na­pi­sał jesz­cze jed­no oświad­cze­nie i wy­słał je na XXIII Zjazd KPZS. Jego pi­smo prze­ka­za­no do po­łtaw­skie­go ko­mi­te­tu ob­wo­do­we­go, gdzie na po­sie­dze­niu 6 maja 1966 roku, zno­wu do­stał od­mo­wę. Nie przy­wró­co­no mu człon­ko­stwa w par­tii. I ni­ko­go nie in­te­re­so­wa­ły jego „wiel­kie za­słu­gi” z 1940 roku. Zresz­tą on sam roz­trop­nie na ten te­mat mil­czał. Ku­prij wię­cej już ni­g­dzie nie pi­sał i ni­cze­go się nie do­ma­gał. Pro­wa­dził skrom­ne ży­cie eme­ry­ta w Po­łta­wie, gdzie umarł na nad­ci­śnie­nie 10 grud­nia 1981 roku.

Jak to się mo­gło stać? Prze­cież w prze­szło­ści był cze­ki­stą, czło­wie­kiem „szcze­gól­nej pro­fe­sji”. Jak ma­wiał Dzier­żyń­ski – „czy­ste ręce, chłod­na gło­wa i go­rą­ce ser­ce”. Ale to w teo­rii. Praw­dzi­we ży­cie jest bar­dziej skom­pli­ko­wa­ne. Jego za­cho­wa­nie i styl ży­cia były dość nie­ty­po­we dla by­łych ko­men­dan­tów, któ­rzy przy­wy­kli do noc­nych roz­strze­li­wań. Za­zwy­czaj byli oni za­mknię­ci w so­bie, mrocz­ni i oczy­wi­ście dużo pili, by za­głu­szyć po­wra­ca­ją­ce kosz­ma­ry sprzed lat. A Ku­prij to był taki we­so­ły zło­dzie­ja­szek... Je­dy­nie pi­jań­stwo się zga­dza­ło, jak u wszyst­kich by­łych ko­men­dan­tów. A pod in­ny­mi wzglę­da­mi – cał­ko­wi­ty kon­trast. Nie pił w za­ci­szu do­mo­wym, cho­wa­jąc się przed ludz­kim wzro­kiem. Ko­mi­tet re­jo­no­wy par­tii 18 czerw­ca 1958 roku udzie­lił mu na­ga­ny z wpi­sem do ksią­żecz­ki „za pi­jań­stwo w cza­sie pra­cy, gru­biań­stwo i ob­ra­ża­nie pra­cow­ni­ków bazy”[4]. Na­za­jutrz zo­stał po­zba­wio­ny dy­rek­tor­skie­go sta­no­wi­ska. Ale tak­że po zwol­nie­niu z tej funk­cji Ku­prij czę­sto przy­cho­dził na bazę, żą­dał wy­pła­ty pie­nię­dzy na pod­sta­wie fik­cyj­ne­go zwol­nie­nia le­kar­skie­go, gro­ził ro­bot­ni­kom, za­stra­szał ich i „ob­ra­żał nie­cen­zu­ral­ny­mi sło­wa­mi” no­we­go dy­rek­to­ra i księ­go­we­go[5]. No a po­tem był już pro­ces...

Nie była to pierw­sza spra­wa są­do­wa w jego ży­ciu i nie pierw­sze oskar­że­nie o kra­dzież. W tej dzie­dzi­nie, jak się oka­zu­je, miał już staż! W paź­dzier­ni­ku 1941 roku nie­miec­kie woj­ska wkro­czy­ły do Char­ko­wa. Wcze­śniej trwa­ła po­spiesz­na ewa­ku­acja so­wiec­kich urzę­dów. Ko­men­dant Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go wy­sa­dził piw­ni­ce bu­dyn­ku – wła­śnie tam znaj­do­wa­ła się cela, w któ­rej za­zwy­czaj roz­strze­li­wa­no ska­za­nych na śmierć. Ja­kie śla­dy za­cie­rał Ku­prij w zgieł­ku ewa­ku­acji – do koń­ca nie jest ja­sne. Pra­cow­ni­cy char­kow­skie­go NKWD z na­czel­ni­kiem Za­rzą­du Sa­fo­no­wem na cze­le prze­nie­śli się na pe­wien czas do Ku­piań­ska, a póź­niej prze­miesz­cza­li się na wschód, aż do Sa­ra­to­wa, gdzie już po­zo­sta­li. Po dro­dze skład Za­rzą­du kur­czył się, część jego pra­cow­ni­ków wy­sy­ła­no do ar­mii, część od­de­le­go­wa­no do in­nych od­dzia­łów NKWD. Ra­zem z na­czel­ni­kiem sta­le prze­by­wa­li jego za­stęp­ca, na­czel­nik se­kre­ta­ria­tu, ko­men­dant Ku­prij, pra­cow­ni­cy księ­go­wo­ści i dzia­łu fi­nan­sów. Za­rząd ko­czo­wał, trze­ba było ja­koś żyć, zdo­by­wać za­opa­trze­nie – taka była nie­ła­twa co­dzien­ność ewa­ku­acji. 

Nie wia­do­mo, skąd, jak i z czy­ją po­mo­cą spra­wa wy­szła na jaw, ale oka­za­ło się, że kie­row­nic­two char­kow­skie­go NKWD kra­dło. Na­czel­nik Za­rzą­du Piotr Sa­fo­now, jego za­stęp­ca Iwan Kiejs, ko­men­dant Ti­mo­fiej Ku­prij, na­czel­nik se­kre­ta­ria­tu Ni­ko­łaj Le­luk i dwóch pra­cow­ni­ków Wy­dzia­łu Fi­nan­so­we­go „kra­dli pań­stwo­we środ­ki pie­nięż­ne za po­mo­cą spo­rzą­dza­nia fik­cyj­nych do­ku­men­tów”[6]. Od paź­dzier­ni­ka 1941 do sierp­nia 1942 roku Sa­fo­now, Kiejs i Ku­prij „przy­własz­czy­li oko­ło 76 ty­się­cy ru­bli ze środ­ków prze­zna­czo­nych na wy­dat­ki spe­cjal­ne ko­men­dan­tu­ry”[7]. Moż­na się do­my­ślać, co to za „wy­dat­ki spe­cjal­ne”. Za­zwy­czaj po prze­pro­wa­dze­niu roz­strze­li­wań ich uczest­ni­cy urzą­dza­li im­pre­zę z al­ko­ho­lem i je­dze­niem, wy­pła­ca­no im też do­dat­ko­we pie­nią­dze, tzw. środ­ki ope­ra­cyj­ne[8]. Sko­ro jed­nak Za­rząd ucie­kał, to nie miał gło­wy do eg­ze­ku­cji, a więc oszczę­dzał pie­nią­dze. Co miał ro­bić Ku­prij? „Spo­rzą­dzał fik­cyj­ne do­ku­men­ty o wy­dat­kach”, brał pie­nią­dze i prze­ka­zy­wał część zwierzch­nic­twu, a część – na żyw­ność w cza­sie ewa­ku­acji. Mało tego, oka­za­ło się, że Sa­fo­now, „ła­miąc in­struk­cje i roz­ka­zy NKWD ZSRS, nie­le­gal­nie prze­cho­wy­wał u sie­bie, a na­stęp­nie użyt­ko­wał poza ewi­den­cją zło­to skon­fi­sko­wa­ne aresz­to­wa­nym”[9].

Wy­rok ogło­sił 10 czerw­ca 1943 roku Try­bu­nał Wo­jen­ny Wojsk NKWD Okrę­gu Nad­woł­żań­skie­go. Piotr Sa­fo­now, Iwan Kiejs i Ti­mo­fiej Ku­prij zo­sta­li ska­za­ni na osiem lat ła­gru, a za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Fi­nan­so­we­go Mi­cha­ił Ko­złow – na pięć lat. Try­bu­nał uznał jed­nak, że wy­ko­na­nie wy­ro­ku moż­na od­ro­czyć do za­koń­cze­nia dzia­łań wo­jen­nych i skie­ro­wać ska­za­nych do czyn­nej ar­mii. Dwóch po­zo­sta­łych oskar­żo­nych – na­czel­ni­ka Se­kre­ta­ria­tu Za­rzą­du NKWD Ni­ko­ła­ja Le­lu­ka i na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Fi­nan­so­we­go Mar­ka Buc­ner­su­do­ma – unie­win­nio­no w związ­ku z bra­kiem do­wo­dów[10].

W ten spo­sób Sa­fo­now i Ku­prij tra­fi­li na front. Wpraw­dzie ani je­den, ani dru­gi nie po­zo­sta­li tam dłu­go. Sa­fo­now prze­by­wał w re­jo­nie dzia­łań Fron­tu Briań­skie­go jako zwy­kły funk­cjo­na­riusz gru­py ope­ra­cyj­nej SMIERSZ[11] tyl­ko do wrze­śnia 1943 roku, a póź­niej za­ła­twił so­bie pra­cę za­stęp­cy dy­rek­to­ra za­kła­dów elek­tro­me­cha­nicz­nych w Char­ko­wie. Waż­ne jest jed­nak coś in­ne­go – ich karę anu­lo­wa­no. Wpraw­dzie póź­niej, w 1959 roku, kie­dy Ku­prij zno­wu miał pro­ces za kra­dzież, za­czę­to szu­kać do­ku­men­tów, któ­re po­twier­dzi­ły­by anu­lo­wa­nie wy­ro­ku z 1943 roku i umo­rze­nie ka­ral­no­ści, ale się nie zna­la­zły[12].

W czerw­cu 1943 roku wy­sła­no go na front w re­jo­nie Briań­ska, gdzie do­wo­dził ba­ta­lio­nem od­dzia­łu kontr­r­wy­wia­du SMIERSZ. Ale już w li­sto­pa­dzie zno­wu był na­czel­ni­kiem Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go NKGB Ukra­iny, tym ra­zem w Ki­jo­wie. W stycz­niu 1944 roku po­now­nie tra­fił do Ar­mii Czer­wo­nej. Tym ra­zem wy­sła­no go na kur­sy do­sko­na­le­nia kwa­li­fi­ka­cji dla do­wód­ców, a po­tem na kurs dla miej­skich ko­men­dan­tów woj­sko­wych. To ozna­ka du­że­go za­ufa­nia. Ku­prij zna­lazł się wśród tych, któ­rzy mie­li sta­nąć na cze­le ko­men­dan­tur woj­sko­wych w mia­stach wy­zwo­lo­nych przez Ar­mię Czer­wo­ną. Cho­ciaż pra­ca ta zu­peł­nie nie pa­so­wa­ła do jego pro­fi­lu za­wo­do­we­go.

W grud­niu 1944 roku Ku­prij był już w Pol­sce ra­zem z woj­ska­mi 1. Fron­tu Ukra­iń­skie­go. Do lu­te­go 1947 roku peł­nił służ­bę jako ko­men­dant woj­sko­wy i przed­sta­wi­ciel Rady Woj­sko­wej Pół­noc­nej Gru­py Wojsk (SGW[13]) w wo­je­wódz­twie kie­lec­kim. Kto wie, może w Kiel­cach dziel­ny so­wiec­ki ofi­cer spo­tkał krew­nych tych, któ­rych roz­strze­lał w 1940 roku, ale prze­cież oni nie mo­gli wie­dzieć, kim był. 

Tu­taj też nie utrzy­mał się dłu­go. Ko­mi­sja Par­tyj­na SGW w 1946 roku udzie­li­ła mu na­ga­ny za „nad­mier­ne zu­ży­cie zdo­bycz­nej żyw­no­ści dla żoł­nie­rzy”[14]. W lu­tym 1947 roku Ku­prij za­koń­czył służ­bę w Ar­mii So­wiec­kiej, a do struk­tur bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go już go nie przy­ję­li. Jego ka­rie­ra do­bie­gła koń­ca. Te­raz zdo­by­wał umie­jęt­no­ści w no­wej dzie­dzi­nie, któ­ra bar­dzo mu się spodo­ba­ła – za­opa­trze­nie, za­rzą­dza­nie ba­za­mi za­opa­trze­nio­wy­mi. Pra­ca w sek­to­rze dys­try­bu­cji dóbr, gdzie wszyst­ko jest do­stęp­ne i jest się pa­nem na wło­ściach, była za­ję­ciem zna­ko­mi­tym, ale też nie­bez­piecz­nym. Ta dro­ga zna­na jest od daw­na: to­wa­ro­znaw­ca, szef ma­ga­zy­nu, aresz­to­wa­nie, pro­ces, wię­zie­nie...

W 1943 roku wier­chusz­kę char­kow­skie­go NKWD są­dzo­no su­ro­wo i żad­ne za­słu­gi się nie li­czy­ły. A o ja­kich za­słu­gach tu mowa? Na mocy roz­ka­zu NKWD z 26 paź­dzier­ni­ka gru­pa pra­cow­ni­ków Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go do­sta­ła pre­mie za prze­pro­wa­dze­nie ope­ra­cji wy­mor­do­wa­nia pol­skich jeń­ców wo­jen­nych z obo­zu w Sta­ro­biel­sku. Po­śród na­gro­dzo­nych byli za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Pa­wieł Ti­cho­now, ko­men­dant Ti­mo­fiej Ku­prij, za­stęp­ca ko­men­dan­ta Alek­sandr Kar­ma­now, po­moc­nik ko­men­dan­ta Iwan Smy­ka­łow, na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Fi­lip Do­ro­nin, straż­ni­cy wię­zien­ni (m.in. Mi­tro­fan Sy­ro­miat­ni­kow), kie­row­cy. Ko­men­dant Ku­prij był nie­za­stą­pio­ny, grał pierw­sze skrzyp­ce. 

W cią­gu nie­mal dwóch lat oku­pa­cji Char­ko­wa przez Niem­ców ta­jem­ni­ca ma­so­wych gro­bów Po­la­ków w Pia­ti­chat­kach nie wy­szła na jaw. Ale już w la­tach sześć­dzie­sią­tych wy­da­rzy­ło się coś bar­dzo nie­po­ko­ją­ce­go. Dzie­ci – one wszę­dzie się pcha­ją i wsa­dza­ją swo­je wścib­skie nosy! Wszę­do­byl­skie dzie­cia­ki, któ­re szwen­da­ły się po szko­le po oko­li­cy, za­czę­ły pew­ne­go dnia roz­ko­py­wać ma­so­we gro­by. Ucznio­wie V i VI kla­sy z Pia­ti­cha­tek zna­leź­li ob­rącz­kę, gu­zi­ki z pol­skim or­łem i inne przed­mio­ty, któ­re le­ża­ły w dole ra­zem z ko­ść­mi po­mor­do­wa­nych.

Prze­wod­ni­czą­cy KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów Ukra­iń­skiej SRS Wi­ta­lij Ni­kit­czen­ko 7 czerw­ca 1969 roku po­in­for­mo­wał o tym zda­rze­niu prze­wod­ni­czą­ce­go KGB Ju­ri­ja An­dro­po­wa: 

„Za­rząd KGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go otrzy­mał 2 czerw­ca 1969 r. wia­do­mość o tym, że w le­sie, w oko­li­cy wsi Pia­ti­chat­ki, nie­zna­ne oso­by od­ko­pa­ły ma­so­wy grób. Pod­czas prze­pro­wa­dzo­nej na miej­scu kon­tro­li oka­za­ło się, że w le­sie, w od­le­gło­ści mniej wię­cej 100 m od szo­sy Char­ków–Bieł­go­rod, na te­re­nie o pro­mie­niu oko­ło 50 m, znaj­du­je się wie­le za­pa­dlin gle­by głę­bo­kich do 70 cm w kształ­cie pro­sto­ką­tów 3 na 6 lub wię­cej me­trów. Jed­no z za­głę­bień jest roz­ko­pa­ne na głę­bo­ko­ści do 1 me­tra, gdzie wi­dać ko­ści i czasz­ki ludz­kie. Część ko­ści jest roz­rzu­co­na wo­kół od­sło­nię­te­go dołu. Leżą tam tak­że po­zo­sta­ło­ści bu­tów woj­sko­wych pro­duk­cji za­gra­nicz­nej [...]. Usta­lo­no, że we wska­za­nym miej­scu w 1940 r. Za­rząd NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go po­cho­wał dużą licz­bę (kil­ka ty­się­cy) roz­strze­la­nych ofi­ce­rów i ge­ne­ra­łów bur­żu­azyj­nej Pol­ski i to wła­śnie ich szcząt­ki zo­sta­ły od­kry­te przez dzie­ci w przy­pad­ko­wych oko­licz­no­ściach”[15].

W przy­pad­ko­wych oko­licz­no­ściach! Trze­ba przy­znać, że wła­dza so­wiec­ka i jej zbroj­na straż KGB roz­luź­ni­ła się i osła­bła, sko­ro prze­sta­ła ogra­dzać i pil­no­wać miejsc ma­so­we­go po­chów­ku ofiar ter­ro­ru. I czę­sto z przy­czyn na­tu­ral­nych – na sku­tek ulew i pod­my­wa­nia gleb, ta­jem­ni­ca wy­cho­dzi­ła na jaw. 

Za­rząd KGB w ob­wo­dzie char­kow­skim szyb­ko usta­lił, kto spo­śród jego by­łych pra­cow­ni­ków miał zwią­zek z eg­ze­ku­cja­mi i kto wie o miej­scu ma­so­we­go za­ko­pa­nia ciał ofiar. Oprócz Sa­fo­no­wa, Ti­cho­no­wa i Ku­pri­ja w do­ku­men­cie jest mowa tak­że o Je­fi­mie Wi­gow­skim, Ni­ko­ła­ju Ga­li­cy­nie, Alek­san­drze Kar­ma­no­wie i Miel­ni­ku, któ­rzy w tym cza­sie miesz­ka­li w Char­ko­wie[16]. I rze­czy­wi­ście, ich na­zwi­ska są w roz­ka­zie NKWD z 26 paź­dzier­ni­ka, któ­ry za­wie­ra li­stę na­gro­dzo­nych za eg­ze­ku­cje. Wśród oko­licz­nej lud­no­ści prze­pro­wa­dzo­no ak­cję uświa­da­mia­ją­cą, stra­sząc, że w gro­bach są cia­ła de­zer­te­rów i lu­dzi, któ­rzy zmar­li od groź­nych cho­rób za­kaź­nych (ty­fus, cho­le­ra, sy­fi­lis)[17]. Dla­te­go też in­sty­tu­cje ochro­ny zdro­wia re­ko­men­do­wa­ły trzy­ma­nie się z da­le­ka od mo­gił. KGB dzia­łał we­dług sza­blo­nu, jak za­wsze po­wta­rza­jąc sta­rą śpiew­kę o za­dżu­mio­nych gro­bach i nie­miec­kich roz­strze­li­wa­niach[18].

To jed­nak nie roz­wią­za­ło pro­ble­mu. Trze­ba było przed­się­wziąć coś bar­dziej ra­dy­kal­ne­go. Przede wszyst­kim KGB mu­siał uci­szyć cho­dzą­ce słu­chy o strasz­nym zna­le­zi­sku i ukryć śla­dy zbrod­ni. Na­czel­nik Za­rzą­du KGB w Char­ko­wie Piotr Fiesz­czen­ko udał się na kon­sul­ta­cje do Mo­skwy, gdzie prze­by­wał od 16 do 18 czerw­ca 1969 roku. Przy­jął go naj­pierw pierw­szy za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go KGB Sie­mion Cwi­gun, a na­stęp­nie sam An­dro­pow[19]. Spra­wa była naj­wyż­szej wagi. Nie moż­na było do­pu­ścić, by bu­do­wa­na przez tyle lat kon­struk­cja kłam­stwa o Ka­ty­niu na­gle się roz­pa­dła z po­wo­du ja­kichś tam dzie­cia­ków.

Oto, co wy­my­ślo­no w Mo­skwie. Dział­kę, na któ­rej znaj­do­wa­ły się gro­by, po­sta­no­wio­no prze­ka­zać KGB, ogro­dzić dru­tem kol­cza­stym i spró­bo­wać zli­kwi­do­wać szcząt­ki za­bi­tych za po­mo­cą „tech­nicz­nej sody żrą­cej”[20]. W tym celu mia­ły być wy­ko­na­ne na­wier­ca­nia. Cze­ki­ści wy­li­czy­li, że po­trze­bu­ją co naj­mniej czte­rech lat, żeby cał­ko­wi­cie zli­kwi­do­wać gro­by. Do wy­ko­na­nia tego za­da­nia Za­rząd KGB w ob­wo­dzie char­kow­skim do­stał do­dat­ko­we siły eta­to­we – 21 osób, czte­ry sa­mo­cho­dy i fi­nan­so­wa­nie w kwo­cie 10 ty­się­cy ru­bli. Dla ka­mu­fla­żu wy­my­ślo­no „le­gen­dę”, że KGB bę­dzie w tym miej­scu bu­do­wać ja­kiś waż­ny obiekt[21].

Trud­no stwier­dzić, na ile sku­tecz­ne były dzia­ła­nia KGB i na ile funk­cjo­na­riu­szom bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go uda­ło się po­siąść zna­jo­mość che­mii. Ale kie­dy w lip­cu i sierp­niu 1991 roku prze­pro­wa­dzo­no pra­ce eks­hu­ma­cyj­ne w 6. kwar­ta­le stre­fy par­ko­wo-le­śnej Char­ko­wa, zna­le­zio­no szcząt­ki co naj­mniej 167 Po­la­ków, wie­le ele­men­tów pol­skich mun­du­rów i atry­bu­tów woj­sko­wych, li­sty, ra­chun­ki, frag­men­ty ga­zet z wio­sny 1940 roku. Praw­do­po­dob­nie wy­sił­ki miej­sco­wych cze­ki­stów ma­ją­ce na celu zli­kwi­do­wa­nie szcząt­ków skoń­czy­ły się szyb­ko po ogro­dze­niu gro­bów. Po co się wy­si­lać, wszyst­ko i tak jest pod stra­żą!

Czyn­no­ści śled­cze zwią­za­ne z wy­ja­śnie­niem oko­licz­no­ści roz­strze­li­wań pol­skich jeń­ców wo­jen­nych w Char­ko­wie wsz­czę­to wio­sną 1990 roku. Dość szyb­ko uda­ło się do­trzeć do ży­ją­ce­go jesz­cze i miesz­ka­ją­ce­go w Czu­gu­je­wie (ob­wód char­kow­ski) Mi­tro­fa­na Sy­ro­miat­ni­ko­wa. Już 20 czerw­ca 1990 roku od­by­ło się jego pierw­sze prze­słu­cha­nie[22]. W 1940 roku Sy­ro­miat­ni­kow był star­szym blo­ku wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go. Opo­wie­dział o swo­im udzia­le w roz­strze­li­wa­niach. Do jego obo­wiąz­ków na­le­ża­ło roz­lo­ko­wa­nie przy­by­wa­ją­cych więź­niów w ce­lach wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go. Prze­by­wa­li oni tam bar­dzo krót­ko – od kil­ku go­dzin do jed­ne­go, dwóch dni. W piw­ni­cy bu­dyn­ku NKWD jeń­ców roz­strze­li­wa­ła eki­pa cze­ki­stów pod do­wódz­twem ko­men­dan­ta Ku­pri­ja. Sy­ro­miat­ni­kow pre­cy­zyj­nie wska­zał miej­sce za­ko­pa­nia zwłok – w po­bli­żu Pia­ti­cha­tek, i przy­znał, że sam kil­ka razy ła­do­wał cia­ła na sa­mo­cho­dy i od­wo­ził w tam­to miej­sce[23]. Sy­ro­miat­ni­kow nie wska­zał na­zwisk in­nych uczest­ni­ków roz­strze­li­wań, za­sła­nia­jąc się sła­bą pa­mię­cią. Nie­mniej jed­nak jego opis był zbież­ny z me­to­da­mi roz­strze­li­wań sto­so­wa­ny­mi w Ka­li­ni­nie. Je­dy­ne, co bu­dzi wąt­pli­wo­ści, to jego stwier­dze­nie, że w celi śmier­ci znaj­do­wał się pro­ku­ra­tor. Naj­praw­do­po­dob­niej chy­ba rze­czy­wi­ście w tym miej­scu pa­mięć go za­wio­dła. Sy­ro­miat­ni­kow by­wał obec­ny przy roz­strze­li­wa­niach w char­kow­skim NKWD jesz­cze w 1938 roku i za­pa­mię­tał, że przed roz­strze­la­niem ska­za­ni byli prze­słu­chi­wa­ni, za­wsze w obec­no­ści pro­ku­ra­to­ra. Ale w 1940 roku pod­czas roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków pro­ku­ra­to­rów nie było, to jest pew­ne. Wy­star­czy wspo­mnieć ka­te­go­rycz­ne za­le­ce­nie Bog­da­na Ko­bu­ło­wa wy­gło­szo­ne pod­czas na­ra­dy na Łu­bian­ce w mar­cu 1940 roku – „żad­nych pro­ku­ra­to­rów”. Ten roz­kaz był bez­dy­sku­syj­nie wy­ko­ny­wa­ny w Ka­li­ni­nie i nie ma naj­mniej­szych wąt­pli­wo­ści, że tak­że w Char­ko­wie i Smo­leń­sku. Jak pod­kre­ślał Sy­ro­miat­ni­kow, „wszyst­kie dzia­ła­nia zwią­za­ne z roz­strze­li­wa­niem Po­la­ków i ich grze­ba­niem były nad­zo­ro­wa­ne przez przed­sta­wi­cie­li NKWD z Mo­skwy, ale kon­kret­nych na­zwisk tych lu­dzi nie wy­mie­nił[24].

Na ja­kiś czas Sy­ro­miat­ni­ko­wa zo­sta­wi­li w spo­ko­ju. Ko­lej­ne jego prze­słu­cha­nie mia­ło miej­sce do­pie­ro w na­stęp­nym – 1991 – roku, 10 kwiet­nia. Po­now­nie opo­wie­dział o miej­scu taj­ne­go za­ko­pa­nia za­bi­tych ok. 1–1,5 km od Pia­ti­cha­tek i przy­po­mniał so­bie na­zwi­ska nie­któ­rych pra­cow­ni­ków ko­men­dan­tu­ry NKWD, któ­rzy uczest­ni­czy­li w ope­ra­cji. Wy­mie­nił m.in. Alek­san­dra Kar­ma­no­wa[25].

Pod­czas trze­cie­go prze­słu­cha­nia 15 maja 1991 roku Sy­ro­miat­ni­kow po­wie­dział, że doły prze­zna­czo­ne do za­ko­py­wa­nia zwłok stra­co­nych ko­pa­ło ręcz­nie sze­ściu lub sied­miu pra­cow­ni­ków ko­men­dan­tu­ry[26].

Sy­ro­miat­ni­kow był roz­mow­ny i ze­zna­wał chęt­nie. Pod­czas czwar­te­go prze­słu­cha­nia 30 czerw­ca 1991 roku zno­wu zo­stał za­py­ta­ny o grze­ba­nie zwłok roz­strze­la­nych Po­la­ków. Tym ra­zem wska­zał na­zwi­ska osób uczest­ni­czą­cych w roz­strze­li­wa­niach – dy­żur­ne­go po­moc­ni­ka ko­men­dan­ta Iwa­na Smy­ka­ło­wa[27], star­sze­go blo­ku wię­zie­nia Alek­sie­ja Die­wia­ti­ło­wa, kie­row­ców Ni­ko­ła­ja Ga­li­cy­na i Iwa­na Mi­chaj­ło­wi­cza Ti­cho­no­wa[28]. Zno­wu twier­dził, że pod­czas ostat­nie­go prze­słu­cha­nia przed eg­ze­ku­cją obec­ny był pro­ku­ra­tor ubra­ny po cy­wil­ne­mu. Są­dząc po tym, że we­dług jego ze­znań pro­ku­ra­tor sam za­da­wał prze­wi­dzia­ne przed roz­strze­la­niem py­ta­nia, naj­praw­do­po­dob­niej jed­nak po­my­lił z pro­ku­ra­to­rem jed­ne­go z funk­cjo­na­riu­szy NKWD, któ­re­go nie znał oso­bi­ście[29]. W Ka­li­ni­nie sto­so­wa­no kaj­dan­ki, w Char­ko­wie było ina­czej – więź­niom zwią­zy­wa­no ręce[30]. Za­py­ta­ny o to, czy w paź­dzier­ni­ku 1940 roku otrzy­mał pre­mię w kwo­cie 800 ru­bli, ka­te­go­rycz­nie za­prze­czył – żad­nych pie­nię­dzy nie otrzy­mał.

Ostat­nie prze­słu­cha­nie Sy­ro­miat­ni­ko­wa (z opu­bli­ko­wa­nych) od­by­ło się 6 mar­ca 1992 roku. Zno­wu szcze­gó­ło­wo opo­wie­dział o uczest­ni­kach roz­strze­li­wań (o tych, któ­rych pa­mię­tał). Mó­wił, że Smy­ka­łow był obec­ny pod­czas do­star­cza­nia Po­la­ków ze Sta­ro­biel­ska, Die­wia­ti­łow i Miel­nik do­pro­wa­dza­li jeń­ców do celi roz­strze­li­wań, strze­la­li Ku­prij i Ga­li­cyn. Jed­nak­że od­po­wia­da­jąc na ko­lej­ne py­ta­nie, Sy­ro­miat­ni­kow na­gle oświad­czył, że Ga­li­cyn tyl­ko przy­wo­ził więź­niów, po­nie­waż był kie­row­cą[31]. Za­py­ta­ny o sto­pień za­an­ga­żo­wa­nia Ti­cho­na Szczep­ki, Sy­ro­miat­ni­kow przy­po­mniał so­bie tyl­ko, że tam­ten słu­żył w mi­li­cji i nie po­wie­dział wię­cej nic kon­kret­ne­go[32]. Zno­wu, jak pod­czas po­przed­nie­go prze­słu­cha­nia, twier­dził, że żad­nych pre­mii fi­nan­so­wych nie otrzy­my­wał. Zna­lazł na­wet wy­tłu­ma­cze­nie, ja­ko­by ko­men­dant Ku­prij „otrzy­mał pie­nią­dze, wło­żył so­bie do kie­sze­ni, a nas wszyst­kich umie­ścił na tej li­ście”[33]. Sy­ro­miat­ni­kow albo za­po­mniał, albo nie chciał się przy­znać, że do­stał pie­nią­dze za udział w roz­strze­li­wa­niach. Ku­prij, jak się póź­niej oka­za­ło, rze­czy­wi­ście miał lep­kie ręce. Ale trud­no so­bie wy­obra­zić, że w 1940 roku mógł bez­kar­nie przy­własz­czyć pie­nią­dze pra­cow­ni­ków, któ­rzy nie byli jego pod­wład­ny­mi. Pół bie­dy, je­śli okradł­by lu­dzi z ko­men­dan­tu­ry, któ­ra mu pod­le­ga­ła, ale prze­cież na­gro­dy do­sta­li tak­że straż­ni­cy i kie­row­cy. Przy­cho­dzi­ły prze­cież od­cin­ki księ­go­we z wy­pła­tą, a pre­mie były wy­da­wa­ne w ka­sie do rąk wła­snych za pod­pi­sem i ra­zem z pen­sją. Sy­ro­miat­ni­kow wy­ka­zał się dziw­nym, choć zro­zu­mia­łym upo­rem, za­prze­cza­jąc, że otrzy­mał „krwa­we pie­nią­dze”.

Śled­czy, któ­rzy go prze­słu­chi­wa­li, byli zszo­ko­wa­ni tym, jak Sy­ro­miat­ni­kow opo­wia­dał o ma­so­wym mor­der­stwie – jak­by było to coś zwy­kłe­go, po­wsze­dnie­go[34]. W jego ze­zna­niach moż­na było wy­czuć duże do­świad­cze­nie uczest­ni­ka eg­ze­ku­cji, a na­wet po­brzmie­wa­ły w nich nuty pro­fe­sjo­nal­nej dumy: 

„Sy­ro­miat­ni­kow: U nas nie było tak jak u Niem­ców. Oni za­pro­wa­dzi­li do Ba­bie­go Jaru, po­tem po­usta­wia­li ich wszyst­kich z dzieć­mi i po­wy­strze­la­li. U nas te rze­czy są, jak to się mówi, we­dług re­gu­la­mi­nu. Taka de­cy­zja. Jak by kto nie był win­ny [w ro­syj­skiej wer­sji – waż­ny, do­pi­sek tłum.], a swo­ją karę otrzy­my­wał. A zło­żą tak, jak na­le­ży. Jak po­wiedz­my, opusz­cza­ją trum­nę do gro­bu.

Py­ta­nie: Ale prze­cież ich [grze­ba­no] bez tru­mien?

Sy­ro­miat­ni­kow: Bez tru­mien. Ale nie będą ich prze­cież rzu­cać”[35].

W koń­cu, gdy śled­czy za­py­ta­li go o po­miesz­cze­nie, w któ­rym od­by­wa­ły się roz­strze­li­wa­nia, oświad­czył: „Tego po­ko­ju już nie ma, par­ter Ku­prij wy­sa­dził, gdy Niem­cy byli już na Cho­łod­noj Go­rie”[36]. Ja­kie śla­dy chciał za­trzeć ko­men­dant Ku­prij w paź­dzier­ni­ku 1941 roku, kie­dy trze­ba było w po­śpie­chu opu­ścić Char­ków? Co było w piw­ni­cy i na par­te­rze bu­dyn­ku NKWD – ar­chi­wum, do­ku­men­ty, ra­chun­ki księ­go­we? Może Ku­prij po­my­ślał, że to, co wy­sa­dzo­ne, po­zo­sta­nie ta­jem­ni­cą. Jego ma­chi­na­cje fi­nan­so­we wy­szły jed­nak na jaw.

Sy­ro­miat­ni­kow był do­brze zo­rien­to­wa­ny w kom­bi­na­cjach Ku­pri­ja i oto co opo­wie­dział pod­czas prze­słu­cha­nia: „Pod­czas woj­ny są­dzo­no jego i jesz­cze dwóch in­nych, nie pa­mię­tam kogo. Wy­sła­no ich do kom­pa­nii kar­nej. Ale oni się wy­krę­ci­li. A po­źniej przy­je­chał, gdy zda­je się woj­na już była za­koń­czo­na. Wy­sła­no go do Po­łta­wy na dy­rek­to­ra kom­bi­na­tu tłusz­czo­we­go. I on mó­wił mi, że­bym z nim po­je­chał”[37]. Sy­ro­miat­ni­kow od­mó­wił, ale Ku­prij za­chę­cał go i obie­cy­wał, że po­mo­że mu za­ła­twić, by go pu­ści­li. Pew­nie na­ma­wiał też in­nych. Cie­ka­we, czy uda­ło mu się na­kło­nić do prze­no­sin do Po­łta­wy ko­goś ze swo­ich daw­nych ko­le­gów – eg­ze­ku­to­rów z char­kow­skie­go NKWD? Prze­cież to „swoi”, spraw­dze­ni lu­dzie, nie za­wio­dą!

W chwi­li, kie­dy po raz pierw­szy prze­słu­chi­wa­no Sy­ro­miat­ni­ko­wa, wszy­scy po­zo­sta­li uczest­ni­cy eg­ze­ku­cji naj­praw­do­po­dob­niej już nie żyli. On był ostat­nim świad­kiem, któ­ry zdą­żył prze­mó­wić. Inni char­ko­wia­nie – na­czel­nik NKWD Piotr Sa­fo­now, star­szy blo­ku Ti­mo­fiej Bur­da, nad­zor­ca Ni­ki­ta Miel­nik – zmar­li w 1974 roku. Straż­nik Je­fim Wi­gow­ski i kie­row­ca Ni­ko­łaj Ga­li­cyn – w 1980 roku, na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Fi­lip Do­ro­nin – w 1979 roku, a nad­zor­ca Ti­chon Szczep­ka – w 1984 roku. Dużo wcze­śniej – jesz­cze w 1958 roku umarł straż­nik ko­men­dan­tu­ry Gri­go­rij Ti­mo­szen­ko. Po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Iwan Smy­ka­łow zmarł w Char­ko­wie w paź­dzier­ni­ku 1985 roku. W od­róż­nie­niu od po­zo­sta­łych ten przez całą woj­nę był na fron­cie. Tyl­ko za­ję­cia nie zmie­nił – słu­żył jako ko­men­dant w struk­tu­rach kontr­wy­wia­du woj­sko­we­go SMIERSZ, czy­li – po­dob­nie jak wcze­śniej – zaj­mo­wał się roz­strze­li­wa­niem lu­dzi. 

Na eme­ry­tu­rze byli eg­ze­ku­to­rzy naj­czę­ściej szli do pra­cy jako stró­że lub straż­ni­cy w służ­bie ochro­ny, cza­sa­mi za­trud­nia­li się na mało zna­czą­cych sta­no­wi­skach ro­bot­ni­czych – jako ślu­sa­rze, a na­wet jako ase­ni­za­to­rzy – jak Ni­ki­ta Miel­nik.

Były za­stęp­ca ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go Alek­sandr Kar­ma­now zmarł w maju 1987 roku w da­le­kim Se­mi­pa­ła­tyń­sku. Wcze­śnie, bo jesz­cze w 1943 roku, zo­stał zwol­nio­ny z NKWD, a jego dal­sza ka­rie­ra była co­kol­wiek za­ska­ku­ją­ca, a na­wet za­baw­na. Od dy­rek­to­ra za­kła­du ży­wie­nia zbio­ro­we­go i na­czel­ni­ka ds. za­opa­trze­nia, przez pra­cow­ni­ka bu­fe­tu, do stró­ża w przed­szko­lu i sprze­daw­cy bi­le­tów do te­atru. Wy­glą­da na to, że do­brze przy­swo­ił za­sa­dy ży­cio­we ko­men­dan­ta Ku­pri­ja, zgod­nie z któ­ry­mi war­to się za­trud­niać tam, gdzie moż­na coś ukraść. 

Pew­nie by­ło­by moż­li­we, choć śled­czy nie zdą­ży­li tego zro­bić, prze­słu­cha­nie by­łe­go za­stęp­cy sze­fa Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go Paw­ła Ti­cho­no­wa. Ten zro­bił wiel­ką ka­rie­rę, do­słu­żył się stop­nia ge­ne­ral­skie­go, w 1970 roku peł­nił funk­cję sze­fa Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Ki­jow­skie­go, był człon­kiem Ko­le­gium KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów Ukra­iń­skiej SRS. Zmarł w 1990 roku.

Nie ma pew­no­ści tyl­ko co do Alek­sie­ja Die­wia­ti­ło­wa. W 1940 roku był star­szym blo­ku wię­zien­ne­go, po­tem pra­co­wał w wie­lu in­nych wię­zie­niach, a za­koń­czył ka­rie­rę jako star­szy lejt­nant, na­czel­nik służ­by nad­zo­ru w dzię­cię­cej ko­lo­nii pra­cy w Izja­sła­wie w ob­wo­dzie chmiel­nic­kim. Mógł jesz­cze żyć pod ko­niec 1990 roku, bo w tym cza­sie jego do­ku­men­ty par­tyj­ne cią­gle były ak­tu­al­ne, nie anu­lo­wa­no ich. Naj­praw­do­po­dob­niej po przej­ściu na eme­ry­tu­rę zo­stał w Izja­sła­wie i po pro­stu nie uda­ło się go od­na­leźć. A on sam, usły­szaw­szy o roz­po­czę­ciu śledz­twa w spra­wie char­kow­skich roz­strze­li­wań, z pew­no­ścią wo­lał nie rzu­cać się w oczy. 

Bar­dzo wcze­śnie, jesz­cze w 1951 roku, zmarł w Mo­skwie były na­czel­nik obo­zu w Sta­ro­biel­sku Alek­siej Bie­rież­kow. Był dość znacz­nym i za­słu­żo­nym cze­ki­stą. Dłu­go pra­co­wał w struk­tu­rach OGPU na ko­lei, pia­sto­wał tam wy­so­kie sta­no­wi­ska. W 1926 roku otrzy­mał naj­wyż­sze re­sor­to­we od­zna­cze­nie – od­zna­kę Ho­no­ro­we­go Funk­cjo­na­riu­sza WCzK–GPU, rok póź­niej – zło­ty ze­ga­rek, na­stęp­nie – broń ho­no­ro­wą. Ze zdję­cia ły­pie zło­wro­gim okiem przed­sta­wi­cie­la cze­ki­stow­skiej eli­ty. W 1935 roku awan­so­wał na ka­pi­ta­na bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go. Ale wte­dy noga mu się po­wi­nę­ła. Po­le­ciał w dół i wy­lą­do­wał na sta­no­wi­sku na­czel­ni­ka miej­skie­go od­dzia­łu NKWD w Wot­kiń­sku w Udmur­cji, póź­niej był in­spek­to­rem i ka­drow­cem w Iwa­no­wie, a w 1939 roku rzu­ci­li go do pra­cy w ła­grach. I już do eme­ry­tu­ry krę­cił się jako na­czel­nik róż­nych ła­grów od Swier­dłow­ska do ob­wo­du mo­skiew­skie­go aż do 1946 roku, kie­dy od­szedł na eme­ry­tu­rę. Ale do hi­sto­rii prze­szedł w au­re­oli zło­czyń­cy – na­czel­ni­ka obo­zu w Sta­ro­biel­sku, gdzie byli prze­trzy­my­wa­ni pol­scy jeń­cy i skąd, pod jego czuj­nym nad­zo­rem, byli wy­sy­ła­ni na śmierć. 

Nie­ste­ty o mo­skiew­skich funk­cjo­na­riu­szach NKWD, któ­rzy kie­ro­wa­li roz­strze­li­wa­niem Po­la­ków, wia­do­mo nie­wie­le. Waż­ną rolę od­gry­wał ka­pi­tan bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Iwan Bie­zru­kow, za­stęp­ca na­czel­ni­ka 6. Wy­dzia­łu Głów­ne­go Za­rzą­du Eko­no­micz­ne­go NKWD ZSRS, od­de­le­go­wa­ny do obo­zu sta­ro­biel­skie­go i od­po­wie­dzial­ny za eg­ze­ku­cje w Char­ko­wie[38]. W woj­skach kon­wo­jo­wych i na od­cin­ku Sta­ro­bielsk–Char­ków dzia­łał z ko­lei puł­kow­nik Alek­siej Ry­ba­kow – na­czel­nik Wy­dzia­łu Ope­ra­cyj­ne­go Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD. Do dzi­siaj nie usta­lo­no, kto z mo­skiew­skiej „gru­py spe­cjal­nej” Bło­chi­na zo­stał wy­sła­ny do Char­ko­wa, by bez­po­śred­nio uczest­ni­czyć w roz­strze­li­wa­niach. 

Nie jest też zna­na pre­cy­zyj­na licz­ba pol­skich więź­niów, któ­rych roz­strze­la­no w NKWD w ob­wo­dzie char­kow­skim. We­dług ma­te­ria­łów śledz­twa ka­tyń­skie­go eg­ze­ku­cje trwa­ły od 3 kwiet­nia do 12–14 maja 1940 roku[39]. W no­tat­ce Sze­le­pi­na jest mowa o tym, że za­pa­dło 3820 de­cy­zji trój­ki o roz­strze­la­niu pol­skich jeń­ców wo­jen­nych ze Sta­ro­biel­ska[40]. Jed­nak we­dług pod­su­mo­wa­nia Za­rzą­du UPWI (spo­rzą­dzo­nych nie wcze­śniej niż 19 maja 1940 roku) zle­ceń na wy­sła­nie z obo­zu w Sta­ro­biel­sku do NKWD w Char­ko­wie było 3811 + 11[41], czy­li w su­mie do­ty­czy­ły 3822 osób[42]. Nie­ste­ty w tej pod­su­mo­wu­ją­cej no­tat­ce bra­ku­je in­for­ma­cji na te­mat nie­wy­peł­nio­nych zle­ceń (cho­ciaż w tej sa­mej no­tat­ce są ta­kie dane o obo­zach w Ko­ziel­sku i Ostasz­ko­wie). Z ko­lei w no­tat­ce So­pru­nien­ki, któ­ra po­wsta­ła nie wcze­śniej niż 25 maja 1940 roku w Za­rzą­dzie NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, fi­gu­ru­je licz­ba 3896 osób wy­sła­nych z obo­zu w Sta­ro­biel­sku[43].










Roz­dział 5 

Bo­ha­ter pra­cy so­cja­li­stycz­nej
– Ni­ko­łaj Si­nie­gu­bow

Spo­śród na­gro­dzo­nych na mocy roz­ka­zu z 1940 roku moż­na wy­dzie­lić gru­pę wy­so­kich funk­cjo­na­riu­szy apa­ra­tu cen­tral­ne­go NKWD, któ­rzy zo­sta­li wy­sła­ni do Ka­li­ni­na, Smo­leń­ska i Char­ko­wa jako or­ga­ni­za­to­rzy ope­ra­cji roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków. Wśród nich wy­róż­nia się – sta­tu­sem i ran­gą – szef pio­nu śled­cze­go Głów­ne­go Za­rzą­du Trans­por­tu Ni­ko­łaj Si­nie­gu­bow. 

W ko­or­dy­na­cji ope­ra­cji roz­strze­li­wań z wio­sny 1940 roku brał udział tak­że szef Głów­ne­go Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD So­ło­mon Milsz­tejn, bez­po­śred­ni prze­ło­żo­ny Si­nie­gu­bo­wa. Jed­nak albo jego rola była epi­zo­dycz­na, albo Be­ria po­ską­pił pie­nię­dzy na pre­mię, bo jego na­zwi­ska nie ma na li­ście. Z ja­kie­goś po­wo­du w opi­nii wier­chusz­ki NKWD jego udział nie był wy­star­cza­ja­cy, by dać mu na­gro­dę pie­nięż­ną. Za to Si­nie­gu­bow był nie­zwy­kle ak­tyw­ny i to jesz­cze na naj­trud­niej­szym od­cin­ku, w Ka­li­ni­nie, gdzie eg­ze­ku­cji było naj­wię­cej. 

Na pod­sta­wie ze­znań by­łe­go sze­fa Za­rzą­du NKWD w Ka­li­ni­nie Dmi­tri­ja To­ka­rie­wa rola wy­słan­ni­ków z apa­ra­tu cen­tral­ne­go w roz­strze­li­wa­niach sta­je się mniej wię­cej ja­sna. Peł­ni­li oni naj­praw­do­po­dob­niej funk­cję kie­row­ni­ków ope­ra­cyj­nych, któ­rzy ko­or­dy­no­wa­li „roz­ła­du­nek” obo­zów, pod­sta­wia­nie wa­go­nów, trans­port do wię­zień w za­rzą­dach NKWD i w koń­cu spra­wo­wa­li nad­zór agen­tu­ral­no-ope­ra­cyj­ny nad całą ope­ra­cją. We­dług słów To­ka­rie­wa Si­nie­gu­bow był sta­le obec­ny pod­czas roz­strze­li­wań[1].

Ni­ko­łaj Si­nie­gu­bow uro­dził się w 1895 roku jako syn ko­wa­la pra­cu­ją­ce­go na sta­cji De­bal­ce­we Je­ka­te­ry­nin­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej. Ro­dzi­na żyła do­stat­nio, oj­ciec za­ra­biał tyle, że mat­ka mo­gła zaj­mo­wać się dzieć­mi i go­spo­dar­stwem. Ukoń­czyw­szy w 1910 roku dwu­let­nią szko­łę ko­le­jo­wą, Ni­ko­łaj za­trud­nił się na sta­cji. Ter­mi­no­wał u ma­la­rza, był młot­ni­kiem, stop­nio­wo awan­so­wał na bry­ga­dzi­stę na bu­do­wie. Po­tem wy­bu­chła woj­na i tra­fił do ar­mii. Na po­cząt­ku był w puł­ku re­zer­wy w Sa­ma­rze, na­stęp­nie wy­sła­no go na front pół­noc­ny. I gdy­by nie re­wo­lu­cja, zo­stał­by pew­nie w woj­sku, gdzie już w 1917 roku do­słu­żył się stop­nia star­sze­go pod­ofi­ce­ra. W mar­cu 1819 roku wró­cił na sta­cję jako pra­cow­nik biu­ro­wy, do­brze mu się po­wo­dzi­ło za rzą­dów bia­łych. Nie zdra­dzał żad­nych sym­pa­tii do bol­sze­wi­ków, ale gdy na­sta­ła wła­dza so­wiec­ka, wstą­pił do par­tii ko­mu­ni­stycz­nej. Uczy­nił to w lu­tym 1920 roku, w cza­sie „nie­dzie­li par­tyj­nej”, kam­pa­nii ma­so­wych za­pi­sów do par­tii. W lip­cu 1920 roku roz­po­czę­ła się jego ka­rie­ra cze­ki­stow­ska w struk­tu­rach trans­por­tu WCzK. Kon­se­kwent­nie piął się w górę i w 1928 roku był już sze­fem Wy­dzia­łu Trans­por­to­wo-Dro­go­we­go OGPU na bli­skiej mu Je­ka­te­ry­nin­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej. Po­tem zo­stał prze­nie­sio­ny do Czi­ty, gdzie zo­stał na­czel­ni­kiem Wy­dzia­łu Trans­por­to­wo-Dro­go­we­go Ko­lei Za­baj­kal­skiej. Tu przy­da­rzy­ła mu się nie­przy­jem­na hi­sto­ria. Pod­czas po­dró­ży służ­bo­wej do Mo­skwy ku­pił sa­mo­chód dla wy­dzia­łu. Oka­za­ło się jed­nak, że ma­szy­na była wła­sno­ścią za­gra­nicz­nej pla­ców­ki i zo­sta­ła skra­dzio­na. Zwol­nio­no go z pra­cy de­cy­zją Ko­le­gium OGPU w 1933 roku i aresz­to­wa­no na 30 dób w try­bie dys­cy­pli­nar­nym[2]. Wszyst­ko ro­ze­szło się jed­nak po ko­ściach. Pięć mie­się­cy spę­dził w re­zer­wie, aż w koń­cu do­stał sta­no­wi­sko w apa­ra­cie cen­tral­nym OGPU. W 1935 roku zo­stał ka­pi­ta­nem bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go, a od lip­ca 1937 roku był już po­moc­ni­kiem sze­fa 6. Wy­dzia­łu (Trans­por­tu) GUGB NKWD, ak­tyw­nie sto­su­ją­cym ma­so­we re­pre­sje w struk­tu­rach trans­por­tu.

Pro­ble­mem była tyl­ko ro­dzi­na. Ka­drow­cy NKWD byli prze­ko­na­ni, że oj­ciec Si­nie­gu­bo­wa „na­le­żał w prze­szło­ści do par­tii ese­rów (cho­ciaż się do tego nie przy­zna­wał)”. Zna­leź­li też ma­te­ria­ły kom­pro­mi­tu­ją­ce sa­me­go Si­nie­gu­bo­wa – we­dług róż­nych świad­ków w 1918 roku miał on na­le­żeć do kontr­re­wo­lu­cyj­ne­go kół­ka an­ty­so­wiec­kiej in­te­li­gen­cji i „po­gar­dli­wie wy­po­wia­dać się o Czer­wo­nej Gwar­dii”[3]. Po­ten­cjal­nie nie­bez­piecz­na dla ka­rie­ry Si­nie­gu­bo­wa mo­gła być tak­że sy­tu­acja ży­cio­wa jego ro­dzeń­stwa. Miał czte­rech bra­ci i trzy sio­stry. Brat Alek­siej był w nie­miec­kiej nie­wo­li do 1919 roku, dru­gi – Ja­kow, w 1923 roku był są­dzo­ny za kra­dzie­że, mąż sio­stry Je­li­za­wie­ty pra­co­wał jako prze­wod­ni­czą­cy do­niec­kie­go ob­wo­do­we­go ko­mi­te­tu wy­ko­naw­cze­go i w 1937 roku zo­stał ska­za­ny przez Ko­le­gium Woj­sko­we na karę śmier­ci przez roz­strze­la­nie. Oskar­żo­no go o „kie­ro­wa­nie kontr­re­wo­lu­cyj­ną or­ga­ni­za­cją pra­wi­co­wą w Don­ba­sie”. Sio­strę Si­nie­gu­bo­wa też re­pre­sjo­no­wa­no jako „żonę wro­ga ludu”. Jed­nak­że do po­ło­wy lat trzy­dzie­stych jego krąg ro­dzin­ny znacz­nie się po­mniej­szył. Jak pi­sał w ży­cio­ry­sie, oj­ciec w 1935 roku zo­stał w Mo­skwie prze­je­cha­ny przez tram­waj, brat Kon­stan­tin – na­czel­nik ce­chu trans­por­to­we­go w za­kła­dach w Tule – zmarł w 1934 roku, a brat Alek­siej, któ­ry pra­co­wał w Nar­ko­ma­cie Spraw Za­gra­nicz­nych – w 1938 roku[4].

Naj­bar­dziej kom­pro­mi­tu­ją­ca była jed­nak ro­dzi­na ze stro­ny żony. Si­nie­gu­bow oże­nił się w maju 1920 roku z cór­ką ma­szy­ni­sty pa­ro­wo­zu Je­li­za­wie­tą Ła­za­rie­wą – w po­ło­wie Po­lką (po mat­ce). Cała jej ro­dzi­na ze stro­ny mat­ki miesz­ka­ła w bur­żu­azyj­nej Pol­sce, a je­den z bra­ci mat­ki od 1914 roku – w Ame­ry­ce. W swo­ich an­kie­tach i ży­cio­ry­sach Si­nie­gu­bow za­wsze sta­ran­nie pod­kre­ślał, że ni­g­dy nie wi­dział ich na oczy. Pro­ble­mem był tak­że ro­dzo­ny brat Je­li­za­wie­ty, któ­ry w 1919 roku do­bro­wol­nie wal­czył po stro­ne bia­łych[5].

Cie­ka­we, czy uczest­ni­cząc w ma­so­wym mor­der­stwie Po­la­ków, Si­nie­gu­bow my­ślał o swo­jej żo­nie, któ­ra była w po­ło­wie Po­lką, o jej pol­skiej ro­dzi­nie? Oce­ny, któ­re wy­sta­wia­li mu prze­ło­że­ni, były wy­łącz­nie po­zy­tyw­ne: „W sierp­niu 1939 r. t. Si­nie­gu­bow zo­stał no­mi­no­wa­ny na sze­fa pio­nu śled­cze­go w Głów­nym Za­rzą­dzie Trans­por­tu NKWD. Umie­jęt­nie za­rzą­dza­jąc po­wie­rzo­nym mu od­cin­kem prac, za­pew­nił zwar­tą pra­cę ca­łe­go ko­lek­ty­wu Pio­nu Śled­cze­go, dzię­ki cze­mu w mi­nio­nym okre­sie zli­kwi­do­wa­no sze­reg po­waż­nych for­ma­cji kontr­re­wo­lu­cyj­nych w struk­tu­rach trans­por­tu”[6]. Zda­rzy­ło mu się tyl­ko jed­no nie­szczę­ście – w li­sto­pa­dzie 1939 roku zgu­bił le­gi­ty­ma­cję par­tyj­ną (tłu­ma­czył się, że zo­sta­ła mu ona ukra­dzio­na „pod­czas wy­ko­ny­wa­nia obo­wiąz­ków służ­bo­wych”), za co otrzy­mał na­ga­nę[7].

W mar­cu 1941 roku Si­nie­gu­bow na krót­ko sta­nął na cze­le mi­li­cji trans­por­to­wej na ko­lei i zo­stał za­stęp­cą sze­fa w Głów­nym Za­rzą­dzie Mi­li­cji NKWD, a na­stęp­nie – sze­fem Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD. W 1942 roku w ogó­le po­rzu­cił pra­cę cze­ki­stow­ską i zo­stał za­stęp­cą nar­ko­ma trans­por­tu. Cie­ka­we, że po­mi­mo tej zmia­ny na­dal awan­so­wał we­dług stop­ni cze­ki­stow­skich – 16 sierp­nia 1943 roku otrzy­mał sto­pień ko­mi­sa­rza bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go.

Na sta­no­wi­sku za­stęp­cy nar­ko­ma Si­nie­gu­bow otrzy­mał naj­wyż­sze od­zna­cze­nia. Za za­bez­pie­cze­nie trans­por­tów woj­sko­wych w 1943 roku otrzy­mał ty­tuł Bo­ha­te­ra Pra­cy So­cja­li­stycz­nej, a w 1945 roku zo­stał uho­no­ro­wa­ny Or­de­rem Ku­tu­zo­wa 1. kla­sy. W tym sa­mym 1945 roku Si­nie­gu­bow zaj­mo­wał się wy­wo­zem zdo­bycz­nych sprzę­tów z Nie­miec. Funk­cję wi­ce­mi­ni­stra trans­por­tu peł­nił do 1951 roku, po­tem pra­co­wał jako głów­ny re­wi­zor i szef wy­dzia­łu aż do eme­ry­tu­ry w 1956 roku.

Po śmier­ci Sta­li­na roz­po­czął się pro­ces re­ha­bi­li­ta­cji ofiar re­pre­sji. Wie­le osób po wyj­ściu z ła­grów pi­sa­ło li­sty do KC KPZS, w któ­rych opo­wia­da­ło o be­stial­skich tor­tu­rach, ja­kich do­świad­cza­ły po aresz­to­wa­niu przez NKWD. W li­stach tych po­ja­wia­ły się oczy­wi­ście na­zwi­ska śled­czych-sa­dy­stów. Jed­nym z nich był Si­nie­gu­bow, któ­ry w tym cza­sie był już ob­wie­szo­nym od­zna­cze­nia­mi eme­ry­tem. Ma­te­ria­ły do­ty­czą­ce „po­waż­nych na­ru­szeń pra­wo­rząd­no­ści so­cja­li­stycz­nej” przez Si­nie­gu­bo­wa skie­ro­wa­no do Ko­mi­sji Kon­tro­li Par­tyj­nej KC KPZS. Spra­wa na­bra­ła tem­pa. Zgro­ma­dzo­no do­wo­dy oso­bi­ste­go udzia­łu Si­nie­gu­bo­wa w bi­ciu aresz­to­wa­nych. Były szef Za­rzą­du Fi­nan­so­we­go w Nar­ko­ma­cie Trans­por­tu Ro­ma­now in­for­mo­wał: 

„W wię­zie­niu w Le­for­to­wie prze­sie­dzia­łem dwa lata w po­je­dyn­czej celi. Mniej wię­cej w li­sto­pa­dzie 1939 r. przed­sta­wio­no mi li­stę skła­da­ją­cą się z 16 na­zwisk osób, o któ­rych mia­łem ze­znać, że na­le­ża­ły do wro­gich, pra­wi­co­wo-troc­ki­stow­skich or­ga­ni­za­cji. Kie­dy od­mó­wi­łem, Milsz­tejn i Si­nie­gu­bow po­bi­li mnie gu­mo­wy­mi pał­ka­mi. W trak­cie prze­by­wa­nia w wię­zie­niu wie­le razy pi­sa­łem po­da­nia do wszyst­kich struk­tur so­wiec­kich i par­tyj­nych. Pew­ne­go razu Si­nie­gu­bow przy­szedł do mnie do wię­zie­nia le­for­tow­skie­go i trzy­ma­jąc w jed­nej ręce moje po­da­nia, a w dru­giej gu­mo­wą pał­kę, za­pro­po­no­wał, bym wy­brał jed­no z dwoj­ga: albo wy­co­fam swo­je pi­sma, albo zo­sta­nę po­bi­ty. Po­nie­waż od­mó­wi­łem wy­co­fa­nia po­dań, zo­sta­łem przez Si­nie­gu­bo­wa po­bi­ty”[8].

W znę­ca­niu się nad oskar­żo­ny­mi Si­nie­gu­bow nie był szcze­gól­nie po­my­sło­wy – przede wszyst­kim bił, przy czym uży­wał tego, co aku­rat było pod ręką. Były na­czel­nik Tom­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej Pie­trow in­for­mo­wał Ko­mi­sję Kon­tro­li Par­tyj­nej:

„8.12.1939 r. Si­nie­gu­bow oso­bi­ście w piw­ni­cach wię­zie­nia w Le­for­to­wie za­czął mnie bić gu­mo­wy­mi ki­ja­mi. Naj­pierw zo­sta­łem rzu­co­ny na pod­ło­gę, po­tem opu­ści­li mi spodnie i ka­le­so­ny na pię­ty, a pod­ko­szu­lek i ko­szu­lę za­ło­ży­li na gło­wę, jego po­moc­ni­cy Pie­trow­ski i Osjun­kin oraz śled­czy Bi­riu­kow sta­nę­li mi na rę­kach, no­gach i na gło­wie. Si­nie­gu­bow pod­sta­wił so­bie fo­tel, usiadł na nim i za­czął mnie mę­czyć. Po trzy­dzie­stym ude­rze­niu stra­ci­łem przy­tom­ność. Od tego dnia Si­nie­gu­bow oso­bi­ście re­gu­lar­nie bił mnie i tor­tu­ro­wał. Bił mnie co dzień, z ma­ły­mi wy­jąt­ka­mi, bił gu­mo­wy­mi pał­ka­mi, ko­pał czub­ka­mi bu­tów, bił mnie pię­ścią po twa­rzy, bił po gło­wie przy­ci­skiem do pa­pie­ru. Tor­tu­ru­jąc, Si­nie­gu­bow bez koń­ca do­ma­gał się, bym po­dał jak naj­wię­cej na­zwisk. Si­nie­gu­bow oso­bi­ście fa­bry­ko­wał fik­cyj­ne, ja­ko­by moje, ze­zna­nia, a po­tem bi­ciem i tor­tu­ra­mi zmu­szał mnie po pro­stu do pod­pi­sa­nia lub do prze­pi­sa­nia ich wła­sno­ręcz­nie, jak­by były to moje oso­bi­ste ze­zna­nia. Na pod­sta­wie fik­cyj­nych oskar­żeń Si­nie­gu­bo­wa ja, choć by­łem cał­ko­wi­cie nie­win­ny, o czym Si­nie­gu­bow bez wąt­pie­nia wie­dział, zo­sta­łem ska­za­ny i spę­dzi­łem w wię­zie­niu po­nad 13 lat”[9].

Co za or­ga­ni­za­cja – je­den przy­dep­tu­je ręce, dru­gi nogi, trze­ci gło­wę ofia­ry, a on – kie­row­nik na fo­te­lu – bije. W tam­tych cza­sach na­zy­wa­ło się to „za­pew­nie­niem zwar­tej pra­cy ca­łe­go ko­lek­ty­wu”. Pod­czas prze­słu­cha­nia Si­nie­gu­bow oświad­czył, że nie pa­mię­ta spraw Ro­ma­no­wa i Pie­tro­wa, ale do­pusz­czał, że „przy ist­nie­ją­cej wów­czas prak­ty­ce, moż­li­we że sto­so­wał wo­bec wska­za­nych osób środ­ki przy­mu­su fi­zycz­ne­go”. Spra­wę roz­strze­la­ne­go nar­ko­ma trans­por­tu Alek­sie­ja Ba­ku­li­na pa­mię­tał znacz­nie le­piej. Zwy­czaj­nie i ru­ty­no­wo ze­zna­wał w pro­ku­ra­tu­rze:

„Spra­wę Ba­ku­li­na pa­mię­tam. Ba­ku­lin był ko­mi­sa­rzem lu­do­wym trans­por­tu i zo­stał oskar­żo­ny o szpie­go­wa­nie na rzecz Ja­po­nii. Po­nie­waż się nie przy­zna­wał, zo­stał umiesz­czo­ny w wię­zie­niu le­for­tow­skim, gdzie ra­zem z Milsz­tej­nem bi­li­śmy go, po czym przy­znał się do winy”[10].

Taki oto pro­sty i nie­skom­pli­ko­wa­ny spo­sób NKWD sto­so­wa­ło w celu fał­szo­wa­nia spraw śled­czych. Jak usta­lo­no w trak­cie wsz­czę­te­go pod ko­niec lat pięć­dzie­sią­tych śledz­twa, któ­re ba­da­ło udział Si­nie­gu­bo­wa w ma­so­wych re­pre­sjach, był on od­po­wie­dzial­ny za „po­sa­dze­nie” ca­łej wier­chusz­ki w Nar­ko­ma­cie Trans­por­tu: m.in. za­stęp­cy nar­ko­ma, sze­fów głów­nych za­rzą­dów li­nii ko­le­jo­wych, na­wet se­kre­ta­rza re­dak­cji ga­ze­ty „Gu­dok”. Wszy­scy oni zo­sta­li roz­strze­la­ni na pod­sta­wie do­ku­men­ta­cji sfał­szo­wa­nej przez Si­nie­gu­bo­wa, a w la­tach pięć­dzie­sią­tych – zre­ha­bi­li­to­wa­ni[11].

We wszyst­kich tych spra­wach Si­nie­gu­bow mu­siał się tłu­ma­czyć przed Ko­mi­sją Kon­tro­li Par­tyj­nej. Przy­znał się, że „na­ru­szał re­wo­lu­cyj­ną pra­wo­rząd­ność” i nie wy­my­ślił nic lep­sze­go niż zrzu­ce­nie winy na „spe­cy­fi­kę tam­tych cza­sów”[12]. Pro­sta i uni­wer­sal­na od­po­wiedź: „ta­kie były cza­sy”!

Po roz­pa­trze­niu ma­te­ria­łów w spra­wie Si­nie­gu­bo­wa Ko­mi­sja Kon­tro­li Par­tyj­nej przy KC KPZS pod­czas po­sie­dze­nia 11 sierp­nia 1958 roku (pro­to­kół nr 1255 punkt 1) po­sta­no­wi­ła wy­klu­czyć go z par­tii i zle­ci­ła Kuj­by­szew­skie­mu Ko­mi­te­to­wi Re­jo­no­we­mu KPZS m. Mo­skwy po­zba­wie­nie go le­gi­ty­ma­cji par­tyj­nej. Uza­sad­nie­nie było la­ko­nicz­ne: „za fał­szo­wa­nie ma­te­ria­łów śled­czych i sto­so­wa­nie nie­le­gal­nych me­tod pod­czas prze­słu­chań aresz­to­wa­nych”.

W pew­nym sen­sie miał szczę­ście – nie zo­stał aresz­to­wa­ny i roz­strze­la­ny, jak wie­lu waż­nych lu­dzi Be­rii. Po pierw­sze, nie był wśród jego naj­bliż­szych pra­cow­ni­ków, a po dru­gie, pod ko­niec lat pięć­dzie­sią­tych rząd Chrusz­czo­wa nie chciał po­cią­gać do od­po­wie­dzial­no­ści wszyst­kich spo­śród sta­li­now­skich cze­ki­stów, któ­rzy no­to­rycz­nie „na­ru­sza­li pra­wo­rząd­ność”. Naj­czę­ściej koń­czy­ło się wy­rzu­ce­niem ze służ­by w struk­tu­rach KGB i MWD, po­zba­wie­niem stop­ni ge­ne­ral­skich, usu­nię­ciem z KPZS.

Oprócz wy­rzu­ce­nia z par­tii spo­tka­ła go jesz­cze jed­na kara. Ko­mi­sja Kon­tro­li Par­tyj­nej zło­ży­ła wnio­sek o po­zba­wie­nie go ty­tu­łu Bo­ha­te­ra Pra­cy So­cja­li­stycz­nej, któ­ry zo­stał po­par­ty przez Se­kre­ta­riat KC (23 grud­nia 1958 roku) i Pre­zy­dium KC (30 grud­nia 1958 roku). 12 stycz­nia 1959 roku zo­stał wy­da­ny De­kret Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS o po­zba­wie­niu Si­nie­gu­bo­wa tego ty­tu­łu, a tak­że in­nych or­de­rów i me­da­li. Prze­żył w za­po­mnie­niu jesz­cze dwa­dzie­ścia lat i zmarł w 1971 roku w Mo­skwie. Pań­stwo­wa ga­ze­ta ko­le­jo­wa „Gu­dok” w ża­den spo­sób nie od­no­to­wa­ła śmier­ci by­łe­go za­stęp­cy mi­ni­stra trans­por­tu.


Czło­wiek od Dzier­żyń­skie­go

Po­stać Kon­stan­ti­na Zil­ber­ma­na gi­nie w tłu­mie funk­cjo­na­riu­szy NKWD lat trzy­dzie­stych. Moż­na by go uznać za jed­ne­go z wie­lu pra­cow­ni­ków Wy­dzia­łu Trans­por­to­we­go GUGB NKWD. Jego losy były jed­nak prze­cie­ka­we. I cho­dzi nie tyl­ko o to, że zna­lazł się wśród na­gro­dzo­nych za udział w roz­strze­li­wa­niach pol­skich jeń­ców wo­jen­nych w 1940 roku. Zil­ber­man był jed­nym z tych, któ­rzy da­wa­li po­czą­tek WCzK – roz­po­czął służ­bę we wrze­śniu 1918 roku, był wy­so­ko po­sta­wio­nym pra­cow­ni­kiem świe­żo utwo­rzo­ne­go Wy­dzia­łu Za­gra­nicz­ne­go WCzK (wy­wiad za­gra­nicz­ny)[13]. O ta­kich jak on mó­wi­li „sta­ry, za­słu­żo­ny cze­ki­sta”. W cza­sach Chrusz­czo­wa nie zo­stał uka­ra­ny. I nie­wy­klu­czo­ne, że już jako bar­dzo sta­ry czło­wiek od­wie­dzał szko­ły i inne in­sty­tu­cje na­ucza­nia, by opo­wia­dać dzie­ciom i mło­dzie­ży o Fe­lik­sie Dzier­żyń­skim. W cza­sach so­wiec­kich funk­cjo­no­wa­ła taka for­ma wy­cho­wa­nia pa­trio­tycz­ne­go. Za­pew­ne Zil­ber­man cho­dził i spraw­nie re­cy­to­wał kil­ka wy­uczo­nych hi­sto­rii ze swo­jej wcze­snej ka­rie­ry. Na pew­no jed­nak nie opo­wia­dał wów­czas, że przez wszyst­kie lata Wiel­kie­go Ter­ro­ru był w kie­row­nic­twie Wy­dzia­łu Wię­zien­nic­twa GUGB NKWD. Być może wła­śnie ta funk­cja uchro­ni­ła go od aresz­to­wa­nia – pew­ne­go losu wie­lu wy­so­kich funk­cjo­na­riu­szy z oto­cze­nia Je­żo­wa. Czyst­ka w od­dzia­łach ope­ra­cyj­nych GUGB, roz­po­czę­ta pod ko­niec 1938 roku, była o wie­le bru­tal­niej­sza niż ta w re­sor­cie wię­zien­no-ła­gro­wym. Nic jed­nak nie gwa­ran­to­wa­ło bez­pie­czeń­stwa. Zil­ber­man był ka­pi­ta­nem bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go i peł­nił funk­cję po­moc­ni­ka sze­fa wy­dzia­łu wię­zien­nic­twa NKWD. Był wśród tych pra­cow­ni­ków GU­Ła­gu i wy­dzia­łu wię­zien­nic­twa, któ­rych nar­kom Ni­ko­łaj Je­żow przy­jął w swo­im ga­bi­ne­cie 17 li­sto­pa­da 1938 roku. Spę­dził tam w su­mie pół go­dzi­ny, od 20.45 do 21.15[14]. Póź­niej, aż do zwol­nie­nia Je­żo­wa, w dzien­ni­ku od­wie­dzin nie za­no­to­wa­no już żad­ne­go na­zwi­ska. Wy­cho­dzi na to, że Zil­ber­man był ostat­nią oso­bą, któ­rą nar­kom przy­jął w swo­im ga­bi­ne­cie. Nie­mniej jed­nak Be­ria mo­men­tal­nie awan­so­wał go na za­stęp­cę sze­fa Głów­ne­go Za­rzą­du Wię­zien­nic­twa NKWD i 14 mar­ca 1940 roku przy­znał mu sto­pień ma­jo­ra bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go.

Jako za­stęp­ca sze­fa Głów­ne­go Za­rzą­du Wię­zien­nic­twa NKWD Zil­ber­man brał w kwiet­niu i maju 1940 roku udział w przy­go­to­wa­niu i prze­pro­wa­dze­niu roz­strze­li­wań pol­skich jeń­ców wo­jen­nych. Póź­niej zo­stał za to na­gro­dzo­ny na mocy roz­ka­zu NKWD nr 001365 z 26 paź­dzier­ni­ka tego roku. Py­ta­nie tyl­ko, do­kąd do­kład­nie, do któ­re­go z trzech ob­wo­dów zo­stał od­de­le­go­wa­ny jako wy­słan­nik cen­trum. Oprócz nie­go na­gro­dy do­sta­li jesz­cze dwaj przed­sta­wi­cie­le apa­ra­tu cen­tral­ne­go NKWD – Ni­ko­łaj Si­nie­gu­bow i za­stęp­ca sze­fa 6. Wy­dzia­łu GEU NKWD Iwan Bie­zru­kow. Wia­do­mo na pew­no, że Si­nie­gu­bo­wa wy­sła­no do Ka­li­ni­na, a Bie­zru­ko­wa do Char­ko­wa. Po­zo­sta­je więc tyl­ko jed­na moż­li­wość – Smo­leńsk. Nie­mal pew­ne jest, że Zil­ber­man od­po­wia­dał za „roz­ła­du­nek” obo­zu w Ko­ziel­sku. Nie­ste­ty, nie zna­my żad­nych szcze­gó­łów jego mi­sji do Smo­leń­ska. Po­zo­sta­je tyl­ko mieć na­dzie­ję, że wraz z otwar­ciem ar­chi­wów bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go tę lukę w jego bio­gra­fii uda się uzu­peł­nić. 

W jego służ­bo­wym ży­cio­ry­sie była jesz­cze jed­na ta­jem­ni­ca, o któ­rej na pew­no nie opo­wia­dał na po­ga­dan­kach z mło­dzie­żą. Jego po­myśl­na służ­ba w apa­ra­cie cen­tral­nym WCzK w sierp­niu 1921 roku zo­sta­ła gwał­tow­nie prze­rwa­na. Zil­ber­man zo­stał od­de­le­go­wa­ny do pra­cy na Sy­be­rii w struk­tu­rach trans­por­to­wych CzK. W 1922 roku w Omsku ob­jął waż­ne sta­no­wi­sko kie­row­ni­cze – sze­fa okrę­go­we­go wy­dzia­łu trans­por­tu GPU, rok póź­niej prze­nie­sio­no go do Je­ka­te­ryn­bur­ga do Wy­dzia­łu Trans­por­to­wo-Dro­go­we­go GPU. A w stycz­niu 1924 roku zo­stał usu­nię­ty z par­tii. W swo­im ży­cio­ry­sie Zil­ber­man ogra­ni­czył się tyl­ko do krót­kiej kon­sta­ta­cji: „Szyb­kie awan­se w pra­cy i za­ro­zu­mial­stwo, a tak­że za­prze­sta­nie pra­cy nad wła­snym roz­wo­jem po­li­tycz­nym do­pro­wa­dzi­ły do ode­rwa­nia się od mas i na­wet do roz­kła­du w ży­ciu oso­bi­stym. W efek­cie zo­sta­łem usu­nię­ty z par­tii w stycz­niu 1924 roku »za nie­ko­mu­ni­stycz­ne za­cho­wa­nie, brak po­li­tycz­nej kon­se­kwen­cji i za wy­nio­słość«”[15].

Moż­na by po­my­śleć, że to ko­niec wszyst­kie­go, a już na pew­no ka­rie­ry. Ale do­świad­czo­ny cze­ki­sta nie upadł na du­chu. W lu­tym 1924 roku Zil­ber­man zdo­łał za­ła­twić so­bie pra­cę w apa­ra­cie cen­tral­nym OGPU na ci­chej po­sa­dzie in­spek­to­ra w Wy­dzia­le Trans­por­tu OGPU. I to po tym, jak zo­stał wy­rzu­co­ny z par­tii! To do­praw­dy za­gad­ka! Nie pró­bu­jąc nic przy­spie­szać, zło­żył po­da­nie o przy­ję­cie do par­tii na ogól­nych za­sa­dach. Do­pie­ro w paź­dzier­ni­ku 1931 roku zo­stał przy­ję­ty jako kan­dy­dat na człon­ka WKP(b), a jesz­cze dużo póź­niej – w grud­niu 1936 roku – zo­stał człon­kiem par­tii, co też jest bar­dzo zna­czą­ce. Kie­row­nic­two pa­trzy­ło przez pal­ce na jego nie­okre­ślo­ny sta­tus par­tyj­ny. Po­wie­rzo­no mu kie­ro­wa­nie od­dzia­ła­mi w Wy­dzia­le Trans­por­tu OGPU–NKWD, a więc waż­ną pra­cę ope­ra­cyj­ną. Ce­ni­li go, wie­dzie­li, że jest „swój”, spraw­dzo­ny!

Pra­ca w Głów­nym Za­rzą­dzie Wię­zien­nic­twa była szczy­to­wym okre­sem jego ka­rie­ry. W 1943 roku otrzy­mał sto­pień puł­kow­ni­ka bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go, a w li­sto­pa­dzie 1946 roku zo­stał zwol­nio­ny z funk­cji sze­fa 1. Wy­dzia­łu oraz za­stęp­cy sze­fa za­rzą­du wię­zien­nic­twa MWD i prze­szedł na eme­ry­tu­rę. Przez pół­to­ra roku kie­ro­wał służ­bą ochro­ny w Mi­ni­ster­stwie Trans­por­tu ZSRS. W tym sa­mym re­sor­cie, w któ­rym w tym cza­sie Ni­ko­łaj Si­nie­gu­bow spra­wo­wał funk­cję za­stęp­cy mi­ni­stra. Za­pew­ne byli ko­le­dzy ze służ­by w NKWD cza­sem się wi­dy­wa­li. Póź­niej w od­róż­nie­niu od wie­lu in­nych eme­ry­to­wa­nych cze­ki­stów Zil­ber­man już ni­g­dzie się nie za­trud­nił. Umarł w Mo­skwie w maju 1978 roku. Pra­sa nie od­no­to­wa­ła śmier­ci sta­re­go współ­pra­cow­ni­ka Dzier­żyń­skie­go.










Roz­dział 6

1. Wy­dział Spe­cjal­ny NKWD

Na li­ście osób na­gro­dzo­nych na mocy roz­ka­zu z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku zwra­ca uwa­gę duża gru­pa pra­cow­ni­ków 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD (wy­dzia­łu ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go). Jaka była ich rola w ak­cji wy­mor­do­wa­nia Po­la­ków w 1940 roku? Czym so­bie za­słu­ży­li na pre­mie? W roz­ka­zie NKWD ZSRS nr 001365 ich na­zwi­ska umiesz­czo­no w mniej wię­cej zwar­tej gru­pie. Naj­pierw osob­no fi­gu­ru­je naj­wyż­szy ran­gą ka­pi­tan bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Ana­to­lij Ka­li­nin, póź­niej, tro­chę ni­żej na li­ście, znaj­du­je się głów­na część gru­py: Alek­siej Sze­wie­low, Ni­ko­łaj Ki­sie­low, Iwan Ba­ri­now, Alek­siej Ofi­ce­row, Iwan No­wo­sio­łow, Kław­di­ja Błank, Rie­wiek­ka Gie­ce­le­wicz, Ni­ko­łaj Zu­bow, Sie­ra­fi­ma Ku­znie­co­wa i Iwan Stie­kolsz­czi­kow. Jesz­cze ni­żej, w dru­giej czę­ści roz­ka­zu, znaj­du­ją się na­zwi­ska Anny Ra­zo­rie­no­wej i Ta­tja­ny Ba­ba­jan, na­gro­dzo­nych kwo­tą 800 ru­bli pra­cow­nic skie­ro­wa­nych do for­mal­ne­go przy­go­to­wa­nia spraw dla trój­ki. Gwo­li ści­sło­ści, Ni­ko­łaj Zu­bow był młod­szym śled­czym w pio­nie śled­czym GEU[1] NKWD, Anna Ra­zo­rie­no­wa zaś – ma­szy­nist­ką-ste­no­gra­fist­ką w 3. Wy­dzia­le GEU NKWD. Naj­praw­do­po­dob­niej ta dwój­ka, bez­po­śred­nio pod­le­ga­ją­ca Bog­da­no­wi Ko­bu­ło­wo­wi, zo­sta­ła przez nie­go wpi­sa­na do roz­ka­zu w spra­wie pre­mii, gdyż jako jego bli­scy współ­pra­cow­ni­cy po­ma­ga­li w przy­go­to­wa­niu spraw dla trój­ki i nad­zo­ro­wa­niu wy­sył­ki z Mo­skwy do Ka­li­ni­na, Smo­leń­ska i Char­ko­wa do­ku­men­tów z de­cy­zja­mi o roz­strze­la­niu. 

Głów­ny cię­żar spo­czy­wał jed­nak na pra­cow­ni­kach 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go. I nie­przy­pad­ko­wo, bo była to klu­czo­wa ko­mór­ka nie tyl­ko z punk­tu wi­dze­nia spo­rzą­dza­nia i prze­cho­wy­wa­nia do­ku­men­tów do­ty­czą­cych roz­strze­li­wań. Tra­dy­cyj­nie pra­cow­ni­cy tego wy­dzia­łu mu­sie­li być obec­ni przy sa­mej pro­ce­du­rze eg­ze­ku­cji. Tak to już było przy­ję­te. Nie jest ja­sne, czy ktoś z nich jeź­dził do Ka­li­ni­na, Smo­leń­ska i Char­ko­wa w celu spo­rzą­dze­nia do­ku­men­tów na miej­scu i bez­po­śred­nie­go wspar­cia pra­cow­ni­ków wy­dzia­łów spe­cjal­nych w tych ob­wo­dach. Moż­li­we, że w kwiet­niu i maju 1940 roku ta­kie de­le­ga­cje były prze­wi­dzia­ne. Ale na­wet bez tego, pod­czas przy­go­to­wy­wa­nia dwu­dzie­stu ty­się­cy spraw pol­skich oby­wa­te­li do roz­pa­trze­nia przez trój­kę NKWD, pra­cow­ni­cy wy­dzia­łu ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go byli bar­dzo moc­no ob­ło­że­ni ro­bo­tą. Na­le­ża­ło nie tyl­ko „prze­pu­ścić” spra­wy przez trój­kę, ale tak­że przy­go­to­wać nie­zbęd­ne pro­to­ko­ły, wy­pi­sy, ro­ze­słać na­ka­zy, a na­stęp­nie zgro­ma­dzić w wy­dzia­le wszyst­kie akty o wy­ko­na­niu de­cy­zji trój­ki. Góry pa­pie­rów!

Po­za­są­do­wy i su­per­taj­ny cha­rak­ter ope­ra­cji roz­strze­li­wa­nia w 1940 roku za­de­cy­do­wał o sfor­mo­wa­niu krę­gu jej wy­ko­naw­ców wła­śnie spo­śród pra­cow­ni­ków 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go. Nie było przy­pad­kiem, że wśród na­gro­dzo­nych zna­la­zło się kil­ku pra­cow­ni­ków 11. od­dzia­łu tego wy­dzia­łu spe­cjal­ne­go: Alek­siej Sze­wie­low, Ni­ko­łaj Ki­sie­low i Alek­siej Ofi­ce­row. Do za­dań tego od­dzia­łu na­le­ża­ły: „przyj­mo­wa­nie, prze­cho­wy­wa­nie i ob­rób­ka spraw z ar­chi­wum spe­cjal­ne­go”. „Ar­chi­wum spe­cjal­ne” obej­mo­wa­ło spra­wy, prze­pro­wa­dzo­ne w tzw. try­bie spe­cjal­nym – kie­dy wy­rok śmier­ci był ogła­sza­ny na­wet bez for­mal­nej de­cy­zji sądu. Jak np. w la­tach 1937–1938, gdy roz­strze­li­wa­no na pod­sta­wie „list śmier­ci”, za­twier­dza­nych pod­pi­sa­mi Sta­li­na i jego naj­bliż­szych współ­pra­cow­ni­ków. Po­nie­waż de­cy­zję o roz­strze­la­niu Po­la­ków po­dej­mo­wał or­gan po­za­są­do­wy, spe­cjal­nie w tym celu utwo­rzo­na trój­ka NKWD, to głów­ny cię­żar prze­pro­wa­dze­nia tych spraw od stro­ny for­mal­nej spo­czy­wał na pra­cow­ni­kach 11. od­dzia­łu. 

11. od­dział 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD, na któ­re­go cze­le stał Alek­siej Sze­wie­low, od­po­wia­dał za spo­rzą­dze­nie do­ku­men­tów spraw i list osób, któ­re mia­ły być roz­strze­la­ne. Moż­na po­wie­dzieć, że od­po­wia­dał on za „księ­go­wość śmier­ci”. Wiel­ki Ter­ror w la­tach 1937–1938 za­pew­nił mu pra­cę na kil­ka lat. On i jego współ­pra­cow­ni­cy po­rząd­ko­wa­li i sor­to­wa­li do­ku­men­ta­cję spraw, na któ­re po pro­stu nie było cza­su w apo­geum ma­so­wych re­pre­sji. Jesz­cze w dru­giej po­ło­wie 1940 roku Sze­wie­low ob­ra­biał „sta­li­now­skie li­sty śmier­ci”, spo­rzą­dzał wy­pi­sy o roz­strze­la­niach ze wska­za­niem nu­me­ru tomu i ar­ku­sza „li­sty śmier­ci”, a na­stęp­nie za­łą­czał je do kar­to­te­ki spraw do­ty­czą­cych roz­strze­li­wa­nych w „spe­cjal­nym try­bie”. Śla­dy jego skru­pu­lat­nej pra­cy moż­na do dzi­siaj zo­ba­czyć w prze­cho­wy­wa­nych w ar­chi­wach ak­tach śled­czych ofiar.

	Ko­lej­ne wy­róż­nio­ne – Kław­di­ja Błank, Riew­wie­ka Gie­ce­le­wicz i Ta­tja­na Ba­ba­jan pra­co­wa­ły w 2. gru­pie se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go. Do ich obo­wiąz­ków na­le­ża­ły przyj­mo­wa­nie i re­je­stra­cja ko­re­spon­den­cji przy­cho­dzą­cej, wy­sył­ka pism i prze­pi­sy­wa­nie wszyst­kich ma­te­ria­łów zwią­za­nych z wy­ro­ka­mi trój­ki NKWD w spra­wie Po­la­ków. Do po­mo­cy przy­dzie­lo­no im pra­cow­ni­ków GEU, bez­po­śred­nich pod­wład­nych Ko­bu­ło­wa – Ni­ko­ła­ja Zu­bo­wa i Annę Ra­zo­rie­no­wą.

W gru­pie na­gro­dzo­nych zna­lazł się tak­że były na­czel­nik 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD, a w chwi­li otrzy­ma­nia wy­róż­nie­nia – za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go – Ana­to­lij Ka­li­nin. Była jesz­cze pra­cow­ni­ca 5. od­dzia­łu Sie­ra­fi­ma Ku­znie­co­wa, któ­ra w prze­szło­ści pra­co­wa­ła jako mo­dyst­ka w warsz­ta­cie ka­pe­lusz­ni­czym, i jesz­cze w 1921 roku za­trud­ni­ła się w WCzK w Mo­skwie. We­dług li­sty eta­tów 5. od­dział zaj­mo­wał się sta­ty­sty­ka­mi – opra­co­wa­niem ma­te­ria­łów sta­ty­stycz­nych i spo­rzą­dza­niem ra­por­tów. Do­łą­cze­nie Ka­li­ni­na i Ku­znie­co­wej do wą­skiej gru­py osób wta­jem­ni­czo­nych w spra­wę roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków moż­na wy­tłu­ma­czyć ko­niecz­no­ścią spo­rzą­dze­nia od­dziel­nych sta­ty­styk Po­la­ków ska­za­nych wy­ro­ka­mi trój­ki NKWD w 1940 roku. Jed­nak dane licz­bo­we do­ty­czą­ce tej zbrod­ni nie mia­ły być włą­czo­ne do ogól­nych sta­ty­styk re­pre­sji NKWD. To zna­czy, że w tej spra­wie lu­dzie ci mie­li spo­rzą­dzić ze­sta­wie­nia da­nych o przy­go­to­wa­niach i prze­bie­gu spraw, wy­ro­ków i eg­ze­ku­cji, ale zu­peł­nie od­dziel­nie od ca­łej bie­żą­cej sta­ty­sty­ki śled­czo-pro­ce­so­wej NKWD. 

W gro­nie pra­cow­ni­ków 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go za­an­ga­żo­wa­nych w roz­pra­wę z Po­la­ka­mi byli tak­że zu­peł­ni no­wi­cju­sze. Ław­rien­tij Be­ria, po ob­ję­ciu kie­row­nic­twa w NKWD pod ko­niec 1938 roku, prze­pro­wa­dził grun­tow­ną czyst­kę w wy­dzia­le, po­zby­wa­jąc się pro­te­go­wa­nych Je­żo­wa. Za­czę­ły się aresz­to­wa­nia i zwol­nie­nia, a więc, na­tu­ral­nie, po­ja­wi­ły się wol­ne eta­ty. To wte­dy do pra­cy w 1. Wy­dzia­le Spe­cjal­nym zo­stał przy­ję­ty ab­sol­went Mo­skiew­skiej Mię­dzy­kra­jo­wej Szko­ły NKWD Alek­siej Ofi­ce­row. W po­ło­wie 1939 roku do pra­cow­ni­ków do­łą­czył Iwan Stie­kolsz­czi­kow. Na pierw­szy rzut oka nie był to naj­lep­szy na­by­tek. Cią­gnę­ła się za nim dłu­ga hi­sto­ria nad­użyć służ­bo­wych. Przed roz­po­czę­ciem pra­cy w 1. Wy­dzia­le Spe­cjal­nym Iwan Stie­kolsz­czi­kow był nie­wy­róż­nia­ją­cym się pra­cow­ni­kiem Wy­dzia­łu Łącz­no­ści Ku­rier­skiej. Li­sta na­ło­żo­nych na nie­go kar była dość spo­ra, cho­ciaż nie­zbyt zróż­ni­co­wa­na. 10 lu­te­go 1932 roku aresz­to­wa­ny na pięć dób za pi­jań­stwo, w tym sa­mym roku aresz­to­wa­ny na trzy doby z utrzy­ma­niem obo­wiąz­ków służ­bo­wych [aresz­to­wa­ny kon­ty­nu­ował wy­ko­ny­wa­nie obo­wiąz­ków, ale noce spę­dzał w aresz­cie – do­pi­sek tłum.] i na­ga­na za na­ru­sze­nie za­sad no­sze­nia mun­du­ru. Póź­niej do­stał jesz­cze na­ga­nę z po­ucze­niem o groź­bie su­row­szej kary za nie­dba­ły sto­su­nek do obo­wiąz­ków służ­bo­wych. W 1935 roku do­stał jesz­cze jed­ną na­ga­nę. Ko­niec koń­ców, 8 mar­ca 1939 roku wy­dział po­zbył się go, zwal­nia­jąc w związ­ku z re­duk­cją eta­tów[2]. Mo­gło­by się wy­da­wać, że jego ka­rie­ra do­bie­gła koń­ca. Ale ja­kimś cu­dem ktoś zwró­cił na nie­go uwa­gę i Stie­kolsz­czi­kow tra­fił do wy­dzia­łu ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go NKWD. A była to pra­ca i po­waż­niej­sza, i bar­dziej od­po­wie­dzial­na. Kto był jego do­bro­czyń­cą, komu za­wdzię­czał nową cie­płą po­sad­kę – po­zo­sta­je za­gad­ką.

Stie­kolsz­czi­kow nie zaj­mo­wał się jed­nak dłu­go ar­chi­wal­ną dział­ką w NKWD–MGB. Naj­wy­raź­niej od cza­su do cza­su da­wa­ła o so­bie znać jego nie­sub­or­dy­na­cja. Wiel­kiej ka­rie­ry nie zro­bił – do­słu­żył się tyl­ko stop­nia ka­pi­ta­na i w 1952 roku zo­stał zwol­nio­ny z pra­cy w ar­chi­wach MGB, po­now­nie – z po­wo­du re­duk­cji eta­tów. Ale to jesz­cze nie wszyst­ko. W 1957 roku „au­to­ma­tycz­nie opu­ścił” par­tię. Ta­kie sfor­mu­ło­wa­nie mo­gło ozna­czać, że po przej­ściu na eme­ry­tu­rę zo­stał wy­pi­sa­ny z jed­nej or­ga­ni­za­cji par­tyj­nej, a do żad­nej in­nej już się nie za­pi­sał. Czy­li, in­ny­mi sło­wy, dys­kret­nie się wy­śli­zgnął. Bez skan­da­li, skre­śla­nia z li­sty i grze­ba­nia w ak­tach oso­bo­wych. Naj­praw­do­po­dob­niej po pro­stu stra­cił za­in­te­re­so­wa­nie or­ga­ni­za­cją, któ­ra nic nie da­wa­ła, a tyl­ko wy­ma­ga­ła i jesz­cze ka­za­ła pła­cić skład­ki pie­nięż­ne. Same pro­ble­my.

Nowy nar­kom Ław­rien­tij Be­ria miał dość po­waż­ne za­strze­że­nia do dzia­łal­no­ści 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go. Na pierw­szym miej­scu – „kom­plet­ny ba­ła­gan w or­ga­ni­za­cji ewi­den­cji ope­ra­cyj­nej, opra­co­wa­niu i prze­cho­wy­wa­niu do­ku­men­tów spraw”. Aresz­to­wa­ni byli re­je­stro­wa­ni z du­ży­mi opóź­nie­nia­mi, lu­dzie już daw­no ska­za­ni wciąż fi­gu­ro­wa­li w kar­to­te­ce aresz­to­wa­nych, set­ki ty­się­cy spraw w ar­chi­wum nie zo­sta­ło za­re­je­stro­wa­nych[3]. To wszyst­ko spra­wia­ło, że nie dało się uzy­skać wia­ry­god­nych in­for­ma­cji o sta­nie bie­żą­cej dzia­łal­no­ści ope­ra­cyj­nej i śled­czej, ha­mo­wa­ło pra­ce wy­dzia­łów ope­ra­cyj­nych GUGB. Do­kład­nie taka sama sy­tu­acja pa­no­wa­ła w lo­kal­nych od­dzia­łach NKWD. Za­rów­no w cen­trum, jak i w re­gio­nach prze­pro­wa­dzo­no kon­tro­le sta­nu prac i na­ka­za­no upo­rząd­ko­wa­nie ewi­den­cji i ar­chi­wów. Rok póź­niej wy­da­no okól­nik nr 251 z 27 li­sto­pa­da 1939 roku pod­pi­sa­ny przez Wsie­wo­ło­da Mier­ku­ło­wa. Zna­la­zło się w nim pod­su­mo­wa­nie ope­ra­cji „li­kwi­da­cji cha­osu or­ga­ni­za­cyj­ne­go i skut­ków szkod­nic­twa” w pio­nie 1. wy­dzia­łów spe­cjal­nych NKWD. W okól­ni­ku tym była mowa o licz­nych sze­fach 1. wy­dzia­łów spe­cjal­nych w lo­kal­nych struk­tu­rach NKWD, któ­rzy mie­li „znacz­ne osią­gnię­cia” na polu po­rząd­ko­wa­nia dzia­łal­no­ści. Był wśród nich wy­mie­nio­ny szef 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go w Za­rzą­dzie NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go Mi­cha­ił Ko­zo­chot­ski[4].

Co do za­sa­dy pra­cow­ni­cy tych wy­dzia­łów trzy­ma­li się swo­jej spe­cja­li­za­cji w trak­cie ca­łej ka­rie­ry i rzad­ko prze­no­si­li się do in­nych dzia­łów. Spe­cja­li­zo­wa­li się w ar­chi­wach. I tak np. Iwan Ba­ri­now po ukoń­cze­niu Aka­de­mii Pra­wa za­trud­nił się w li­sto­pa­dzie 1938 roku w 1. Wy­dzia­le Spe­cjal­nym NKWD i pra­co­wał w ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­nym pio­nie NKWD–MWD aż do przej­ścia na eme­ry­tu­rę. Po­dob­nie prze­bie­ga­ła ka­rie­ra więk­szo­ści na­gro­dzo­nych.

Je­śli zba­da­my losy pra­cow­ni­ków 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go, zwra­ca uwa­gę spo­ro przy­pad­ków nie­ja­snych i wcze­snych śmier­ci. O sze­fie Wy­dzia­łu Gie­or­gi­ju Pie­tro­wie opo­wiem póź­niej. Weź­my np. Ana­to­li­ja Ka­li­ni­na, któ­ry tra­fił do od­dzia­łu sta­ty­stycz­ne­go OGPU jako mło­dziut­ki kre­ślarz. Pięk­nie ry­so­wał ta­bli­ce z licz­ba­mi aresz­to­wa­nych, ska­za­nych i roz­strze­la­nych, zro­bił ka­rie­rę i do­słu­żył się kie­row­ni­cze­go sta­no­wi­ska. Ale gdy miał 31 lat, na­stą­pił na­gły fi­nał. O jego śmier­ci po­in­for­mo­wa­ła na­wet 12 czerw­ca 1941 roku ga­ze­ta „Praw­da”, co było wiel­kim ho­no­rem. Jego zwło­ki zo­sta­ły skre­mo­wa­ne, a urnę po­cho­wa­no na pre­sti­żo­wym cmen­ta­rzu No­wo­dzie­wi­czym. Tuż obok spo­czy­wa słyn­ny kat Piotr Mag­go, któ­ry mie­siąc wcze­śniej umarł na swo­im sta­no­wi­sku pra­cy. Cóż za zbieg oko­licz­no­ści! Ra­zem prze­pro­wa­dza­li eg­ze­ku­cje – je­den strze­lał, a dru­gi do­ku­men­to­wał – i ra­zem ich po­cho­wa­no. Dość mło­do zmar­li Ni­ko­łaj Ki­sie­low (53 lata) i Alek­siej Ofi­ce­row (52 lata). 

Trop Ta­tja­ny Ba­ba­jan gubi się w 1940 roku po jej przej­ściu do 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD w Nad­bał­tyc­kim Okrę­gu Woj­sko­wym. Nie wia­do­mo, czy prze­ży­ła woj­nę i czy kon­ty­nu­owa­ła służ­bę w struk­tu­rach bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go. Nie­wy­klu­czo­ne, że wy­szła za mąż i zmie­ni­ła na­zwi­sko, co utrud­nia po­szu­ki­wa­nia i ba­da­nie jej dal­szych lo­sów.

Obec­ność na li­ście Ni­ko­ła­ja Zu­bo­wa nie­ja­ko za­bu­rza po­rzą­dek w re­gu­lar­nym sze­re­gu pra­cow­ni­ków 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go. Prze­cież wio­sną 1940 roku Zu­bow był młod­szym śled­czym pio­nu śled­cze­go w GEU NKWD, czy­li nie miał nic wspól­ne­go z ewi­den­cją i ar­chi­wa­mi. Jak zna­lazł się na li­ście? Moż­na po­dej­rze­wać, że jego na­zwi­sko umie­ścił tam Bog­dan Ko­bu­łow, szef GEU NKWD, jego bez­po­śred­ni prze­ło­żo­ny.

Wia­do­mo, że Ko­bu­łow uży­wał Zu­bo­wa do wy­ko­ny­wa­nia naj­bar­dziej de­li­kat­nych i taj­nych za­dań. W 1939 roku lu­dzie Ko­bu­ło­wa zbie­ra­li kom­pro­mi­tu­ją­ce ma­te­ria­ły do­ty­czą­ce przed­re­wo­lu­cyj­nej dzia­łal­no­ści Wia­cze­sła­wa Mo­ło­to­wa, a tak­że człon­ków Po­lit­biu­ra Wo­ro­szy­ło­wa i Ka­li­ni­na. Wier­ny ad­iu­tant Ko­bu­ło­wa Zu­bow oso­bi­ście brał udział w tor­tu­ro­wa­niu (w ga­bi­ne­cie Be­rii) aresz­to­wa­ne­go dy­rek­to­ra In­sty­tu­tu Ko­sme­ty­ki i Hi­gie­ny Ilji Bie­ła­cho­wa. Cho­dzi­ło o „wy­ci­śnię­cie” z nie­go ze­znań ob­cią­ża­ją­cych Po­li­nę Żem­czu­ży­nę – żonę Mo­ło­to­wa[5]. Bez wąt­pie­nia po­le­ce­nie po­cho­dzi­ło bez­po­śred­nio od Sta­li­na. Ław­rien­tij Be­ria i Bog­dan Ko­bu­łow ni­g­dy nie zde­cy­do­wa­li­by się na taką „sa­mo­wol­kę” – w koń­cu Mo­ło­tow był przy­bocz­nym wo­dza. Cóż, to było w sty­lu Sta­li­na – szu­ka­nie i gro­ma­dze­nie ha­ków na swo­ich naj­bliż­szych pra­cow­ni­ków, bez­u­stan­ne te­sto­wa­nie ich lo­jal­no­ści i od­da­nia.

Wszyst­ko wska­zu­je na to, że pod­czas wy­ko­ny­wa­nia de­cy­zji Po­lit­biu­ra KC z 5 mar­ca 1940 roku Zu­bow peł­nił funk­cję po­moc­ni­ka Ko­bu­ło­wa przy trój­ce i wła­śnie za to zo­stał na­gro­dzo­ny. W ogó­le wą­ski krąg pra­cow­ni­ków 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD na­gro­dzo­nych za udział w ope­ra­cji roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków sta­no­wi­li­lu­dzie, któ­rych kie­row­nic­two ob­da­rzy­ło szcze­gól­nym za­ufa­niem. Nie jest ich zno­wu tak wie­lu, je­śli spoj­rzeć, ilu lu­dzi w su­mie pra­co­wa­ło w 1. Wy­dzia­le Spe­cjal­nym.

Licz­ba pra­cow­ni­ków ar­chi­wal­no-ewi­den­cyj­nych w apa­ra­cie cen­tral­nym NKWD cią­gle ro­sła. 1 stycz­nia 1940 roku w 1. Wy­dzia­le Spe­cjal­nym pra­co­wa­ło 358 osób[6]. A zgod­nie z li­stą eta­tów za­war­tą w roz­ka­zie NKWD nr 291 z 5 mar­ca 1941 roku w tym cza­sie w wy­dzia­le było już za­trud­nio­nych 620 osób. Przy czym część pra­cow­ni­ków zo­sta­ła już wcze­śniej skie­ro­wa­na do sfor­mo­wa­nia 2. Wy­dzia­łu (ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go) Sa­mo­dziel­ne­go Nar­ko­ma­tu Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go NKGB, utwo­rzo­ne­go w lu­tym 1941 roku.

Roz­po­czę­te­go w 1990 roku śledz­twa ka­tyń­skie­go mo­gli do­żyć Anna Ra­zo­rie­no­wa (po mężu – Bu­ła­cho­wa) i Iwan Ba­ri­now. Ra­zo­rie­no­wa, któ­ra miesz­ka­ła w Mo­skwie, w czerw­cu 1990 roku na wła­sne żą­da­nie wy­stą­pi­ła z par­tii, co zresz­tą wca­le nie dzi­wi. W póź­nych la­tach pie­re­stroj­ki wie­lu twar­dych ko­mu­ni­stów de­mon­stra­cyj­nie po­rzu­ca­ło sze­re­gi KPZS na znak pro­te­stu wo­bec no­wej po­li­ty­ki. Czy śled­czy zna­leź­li ją i zdą­ży­li prze­słu­chać – nie wia­do­mo. Wia­do­mo na­to­miast, że pro­ku­ra­tu­rze uda­ło się prze­słu­chać Iwa­na Ba­ri­no­wa. 


Le­onid Basz­ta­kow

Na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD Le­onid Basz­ta­kow za­słu­gu­je na od­dziel­ną opo­wieść. Nie było go na li­ście na­gro­dzo­nych na mocy roz­ka­zu z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku. Ale jego rola w ope­ra­cji roz­strze­li­wa­nia Po­la­ków była ogrom­na. De­cy­zją Biu­ra Po­li­tycz­ne­go z 5 mar­ca 1940 roku zo­stał za­twier­dzo­ny jako czło­nek trój­ki NKWD, któ­ra ska­zy­wa­ła na roz­strze­la­nie pol­skich woj­sko­wych i cy­wi­li. Trój­ka skła­da­ją­ca się z Wsie­wo­ło­da Mier­ku­ło­wa, Bog­da­na Ko­bu­ło­wa i Le­oni­da Basz­ta­ko­wa wy­da­ła w kwiet­niu i maju 1940 roku po­nad 21 ty­się­cy wy­ro­ków śmier­ci (we­dług no­tat­ki Sze­le­pi­na z 1959 roku było ich do­kład­nie 21 857)[7].

To zbieg oko­licz­no­ści, ale Basz­ta­kow zo­stał sze­fem 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go na mocy roz­ka­zu NKWD wy­da­ne­go wła­śnie 5 mar­ca 1940 roku, wcze­śniej peł­nił obo­wiąz­ki sze­fa tego wy­dzia­łu[8]. Był to też swo­je­go ro­dza­ju awans, za­chę­ta przed włą­cze­niem do trój­ki – żeby bar­dziej się sta­rał. Nie­spo­dzie­wa­na śmierć po­przed­ni­ka otwo­rzy­ła Basz­ta­ko­wo­wi dro­gę do fo­te­la kie­row­ni­ka. Po­przed­ni szef 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Gie­or­gij Pie­trow zmarł 30 li­sto­pa­da 1939 roku na atak ser­ca. Wła­dze NKWD do­pa­trzy­ły się w oko­licz­no­ściach jego śmier­ci cze­goś po­dej­rza­ne­go i wsz­czę­to śledz­two, ale nie dało ono żad­nych re­zul­ta­tów[9]. Nie­mniej jed­nak Rach­miel Ma­riu­pol­ski, któ­ry był le­ka­rzem Pie­tro­wa, w stycz­niu 1940 roku zo­stał aresz­to­wa­ny, a w 1941 – roz­strze­la­ny. Po ośmiu la­tach mi­ni­ster bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Wik­tor Aba­ku­mow zno­wu za­czął wni­kli­wie ba­dać spra­wę śmier­ci Pie­tro­wa, po­dej­rze­wa­jąc, że mo­gła to być ro­bo­ta Ko­bu­ło­wa. Ten miał in­te­res w tym, by po­zbyć się Pie­tro­wa, któ­ry za dużo wie­dział. Re­ali­zu­jąc po­le­ce­nia Ko­bu­ło­wa, znisz­czył pew­ne do­ku­men­ty ar­chi­wal­ne do­ty­czą­ce spraw śled­czych i był nie­bez­piecz­nym świad­kiem[10].

Oka­zu­je się więc, że nie tyl­ko dzia­łal­ność ope­ra­cyj­na i śled­cza, ale na­wet pra­ca w ar­chi­wach NKWD mo­gła być bar­dzo nie­bez­piecz­na. Basz­ta­kow naj­praw­do­po­dob­niej wy­cią­gnął z tego wnio­ski i w 1942 roku po­spiesz­nie prze­niósł się do pra­cy aka­de­mic­kiej, sta­jąc na cze­le Wyż­szej Szko­ły NKWD ZSRS. I bez­piecz­niej, i spo­koj­niej. Ale za­nim to się sta­ło, oprócz udzia­łu w trój­ce, któ­ra ska­za­ła na roz­strze­la­nie nie­mal 22 ty­sią­ce Po­la­ków, zdą­żył wziąć udział w kil­ku in­nych strasz­nych zbrod­niach. To m.in. roz­strze­la­nie osa­dzo­nych z wię­zie­nia or­łow­skie­go we wrze­śniu 1941 roku[11] i ma­so­we eg­ze­ku­cje mo­skiew­skich więź­niów w paź­dzier­ni­ku tego roku. Ar­ka­dij Gier­cow­ski, któ­ry za­stą­pił Basz­ta­ko­wa na sta­no­wi­sku na­czel­ni­ka w stycz­niu 1942 roku[12], od­po­wia­dał za dzia­łal­ność ar­chi­wal­ną i brał udział w po­za­są­do­wych taj­nych ope­ra­cjach. W 1953 roku zo­stał ska­za­ny na 10 lat. 

Basz­ta­ko­wa ura­to­wa­ło wcze­sne prze­nie­sie­nie do sze­re­gów eme­ry­tów MGB. W 1947 roku do­stał na­ga­nę za sła­be kie­ro­wa­nie uczel­nią i „zaj­mo­wa­nie się za­ła­twia­niem spraw oso­bi­stych przez znacz­ną część cza­su ze szko­dą dla dzia­łal­no­ści służ­bo­wej” (cho­dzi­ło o bu­do­wę da­czy). Zo­stał zwol­nio­ny ze sta­no­wi­ska dy­rek­to­ra Wyż­szej Szko­ły MGB. Do przej­ścia na eme­ry­tu­rę pra­co­wał w Mi­ni­ster­stwie Geo­lo­gii. W 1953 roku, po aresz­to­wa­niu Be­rii, miał po­waż­ny po­wód do stre­su. We­zwa­nia do pro­ku­ra­tu­ry, prze­słu­cha­nia – za­czę­ło się... Na­wet po roz­strze­la­niu Be­rii był wzy­wa­ny na prze­słu­cha­nia, w stycz­niu 1954 roku – do pro­ku­ra­tu­ry ge­ne­ral­nej. O zbrod­niach Be­rii Basz­ta­kow opo­wia­dał chęt­nie i szcze­gó­ło­wo. W 1956 roku wy­stą­pił na­wet w cha­rak­te­rze świad­ka pod­czas pro­ce­su słyn­ne­go śled­cze­go – zbrod­nia­rza Bo­ri­sa Ro­do­sa[13]. Ale spra­wa­mi ka­tyń­ski­mi się nie in­te­re­so­wa­no, nikt na­wet o nie nie za­py­tał. 

Mimo oczy­wi­ste­go udzia­łu Basz­ta­ko­wa w zbrod­ni­czych ope­ra­cjach NKWD cza­sów Be­rii, nie po­zba­wio­no go stop­nia i nie po­cią­gnię­to do od­po­wie­dzial­no­ści, na­wet w mi­ni­mal­nym stop­niu. Mało tego, do­stał jesz­cze póź­niej me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we” na mocy de­kre­tu Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS z 28 paź­dzier­ni­ka 1967 roku. Z oka­zji pięć­dzie­sią­tej rocz­ni­cy re­wo­lu­cji ma­so­wo od­zna­cza­no wów­czas człon­ków par­tii z du­żym sta­żem. Skrom­nie, ale jed­nak na­gro­dzo­no. Do­bre i to – nie za­po­mnie­li o nim, sta­rusz­ku. 

Eme­ryt Basz­ta­kow wiódł w Mo­skwie ży­cie iście ge­ne­ral­skie. Miał od­dziel­ne miesz­ka­nie, po­moc do­mo­wą. Tyl­ko żona mia­ła nie­bez­piecz­ną roz­ryw­kę – gra­ła na wy­ści­gach kon­nych. Basz­ta­kow jed­nak trak­to­wał tę jej sła­bość z dużą po­błaż­li­wo­ścią – prze­cież to coś w ro­dza­ju cho­ro­by[14]. Nie­szczę­ście spa­dło na ro­dzi­nę na­gle i bez za­po­wie­dzi. Cię­żar­na cór­ka Basz­ta­ko­wa przez głu­pi przy­pa­dek śmier­tel­nie otru­ła się ga­zem, gdy zgasł pie­cyk. Jego żona nie prze­ży­ła tej tra­ge­dii i wkrót­ce zmar­ła. Zo­stał zu­peł­nie sam. Z oba­wy o utra­tę miesz­ka­nia nie wy­my­ślił nic lep­sze­go niż oże­nić się z go­spo­sią[15]. Po jego śmier­ci w 1970 roku nie­pi­śmien­na Gru­sza zo­sta­ła pa­nią na wło­ściach. Ale ani miesz­ka­nie, ani oszczęd­no­ści Basz­ta­ko­wa nie przy­nio­sły jej szczę­ścia. Cen­ne miesz­ka­nie i bo­gac­two męża jak ma­gnes przy­cią­ga­ły oszu­stów. Gru­sza pa­dła ofia­rą wiel­kiej ma­chi­na­cji i wkrót­ce sama zmar­ła[16]. Po­cho­wa­no ją ra­zem z mał­żon­kiem.

Urna z jego pro­cha­mi spo­czy­wa w jed­nej z za­mknię­tych ga­le­rii obok kre­ma­to­rium na cmen­ta­rzu Doń­skim. W jej mu­rze od pod­ło­gi do su­fi­tu znaj­du­je się coś w ro­dza­ju re­ga­łów z oszklo­ny­mi pó­łecz­ka­mi, na któ­rych sto­ją urny z pro­cha­mi. Przez za­ku­rzo­ne okna ga­le­rii prze­bi­ja­ją się ostre pro­mie­nie słoń­ca, oświe­tla­jąc ce­ra­micz­ny po­jem­nik z nie­wiel­kim por­tre­tem Basz­ta­ko­wa w mun­du­rze i pod­pi­sem 1900–1970. W po­wie­trzu czuć za­pach ze­schnię­tych kwia­tów i jesz­cze cze­goś mu­ze­al­ne­go. Moż­na od­nieść wra­że­nie, że czas się tu za­trzy­mał, za szy­ba­mi leżą sztucz­ne bu­kie­ci­ki, zro­bio­ne ręcz­nie wią­zan­ki – rze­czy, któ­re krew­ni po­ło­ży­li tam daw­no temu i już nie ru­sza­li.

Ta urna to je­dy­ny ma­te­rial­ny ślad po trój­ce NKWD, któ­ra w 1940 roku wy­da­wa­ła nie­le­gal­ne wy­ro­ki roz­strze­la­nia Po­la­ków. 

Jest coś szcze­gól­ne­go w tym, że naj­więk­si kaci spo­czę­li obok swo­ich ofiar. To ten sam do­brze nam zna­ny cmen­tarz Doń­ski. Po le­wej stro­nie od wej­ścia jest tu po­cho­wa­ny Wa­si­lij Bło­chin i jego wie­lo­let­ni asy­stent od roz­strze­li­wa­nia – Piotr Ja­kow­lew. Obok spo­czy­wa­ją pro­chy ty­się­cy ofiar NKWD, któ­re zsy­py­wa­no do bez­i­mien­nych mo­gił. Do ta­kie­go ano­ni­mo­we­go dołu tra­fi­ły też pro­chy Ław­rien­ti­ja Be­rii, Wsie­wo­ło­da Mier­ku­ło­wa i Bog­da­na Ko­bu­ło­wa po ich roz­strze­la­niu w grud­niu 1953 roku. W od­róż­nie­niu od Basz­ta­ko­wa, któ­ry do­stał może i skrom­ne, ale zu­peł­nie god­ne miej­sce po­chów­ku. A na gro­bie na­czel­ne­go kata Wa­si­li­ja Bło­chi­na po­sta­wio­no kil­ka lat temu ele­ganc­ki po­mnik.









Roz­dział 7

„Gru­pa spe­cjal­na” Bło­chi­na

Imię Wa­si­li­ja Bło­chi­na, któ­ry w epo­ce Sta­li­na nie­zmien­nie peł­nił funk­cję kata, jest dzi­siaj gło­śne. Jego pod­pis znaj­du­je się pod licz­ny­mi pro­to­ko­ła­mi z eg­ze­ku­cji, prze­cho­wy­wa­ny­mi w ar­chi­wum Łu­bian­ki. Lu­dzie nie­wta­jem­ni­cze­ni w sub­tel­no­ści ka­tow­skie­go rze­mio­sła prze­ży­wa­li szok i prze­ra­że­nie, gdy wi­dzie­li go przy pra­cy.

Kim był ten czło­wiek, któ­re­go rę­ka­mi do­ko­ny­wa­ło się sta­li­now­skie bez­pra­wie?

We­dług ską­pych za­pi­sów jego ży­cio­ry­su uro­dził się 7 stycz­nia 1895 roku we wsi Gaw­ri­łow­sko­je w po­wie­cie suz­dal­skim gu­ber­ni wło­dzi­mier­skiej w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. To jego data uro­dze­nia we­dług no­we­go sty­lu, a we­dług sta­re­go ka­len­da­rza – uro­dził się do­kład­nie w Boże Na­ro­dze­nie, w grud­niu 1894 roku. Od 1905 roku jed­no­cze­śnie cho­dził do szko­ły i pra­co­wał jako pa­stuch, na­stęp­nie – jako mu­rarz, po­ma­gał tak­że w go­spo­dar­stwie ojca. Po­wo­ła­ny 5 czerw­ca 1915 roku jako sze­re­go­wy do 82. Puł­ku Pie­cho­ty we Wło­dzi­mie­rzu do­słu­żył się stop­nia młod­sze­go pod­ofi­ce­ra. Od 2 czerw­ca 1917 roku był star­szym pod­ofi­ce­rem 218. Gor­ba­tow­skie­go Puł­ku Pie­cho­ty na fron­cie nie­miec­kim, zo­stał ran­ny, tra­fił do szpi­ta­la w Po­łoc­ku, w któ­rym prze­by­wał do 29 grud­nia 1917 roku. Na­stęp­nie, z dala od po­li­tycz­nych burz, pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca do paź­dzier­ni­ka 1918 roku, a 25 paź­dzier­ni­ka 1918 roku zgło­sił się jako ochot­nik do Ja­now­skie­go Ko­mi­sa­ria­tu Woj­sko­we­go w re­jo­nie suz­dal­skim. Wkrót­ce do­ko­nał rów­nież wy­bo­ru po­li­tycz­ne­go, za­pi­su­jąc się w kwiet­niu 1921 roku do par­tii ko­mu­ni­stycz­nej i wła­ści­wie od razu 25 maja 1921 roku zo­stał skie­ro­wa­ny do 62. Ba­ta­lio­nu Wojsk WCzK w Staw­ro­po­lu.

Wte­dy za­czę­ła się jego cze­ki­stow­ska ka­rie­ra. 24 li­sto­pa­da 1921 roku zo­stał ad­iu­tan­tem do­wód­cy plu­to­nu w od­dzia­le spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia przy Ko­le­gium WCzK, 5 maja był już jego do­wód­cą, a 16 lip­ca zo­stał ad­iu­tan­tem do­wód­cy 61. Dy­wi­zji Spe­cjal­ne­go Prze­zna­cze­nia przy Ko­le­gium OGPU. 22 sierp­nia 1924 roku Bło­chin awan­so­wał na sta­no­wi­sko ko­mi­sa­rza do za­dań spe­cjal­nych Od­dzia­łu Spe­cjal­ne­go przy Ko­le­gium. Od­tąd do jego obo­wiąz­ków na­le­ża­ło m.in. wy­ko­ny­wa­nie wy­ro­ków śmier­ci przez roz­strze­la­nie. I rze­czy­wi­ście, od wio­sny 1925 roku pod­pis Bło­chi­na wid­nie­je pod pro­to­ko­ła­mi z eg­ze­ku­cji. Być może na za­wsze po­zo­stał­by wy­łącz­nie jed­nym z sze­re­go­wych ka­tów, ale nie­ocze­ki­wa­nie po­ja­wił się wa­kat na wy­so­kim sta­no­wi­sku. 3 mar­ca 1926 roku Bło­chin zo­stał p.o. ko­men­dan­ta OGPU (za­stą­pił na tym miej­scu Kar­la Wej­sa). Już 1 czerw­ca 1926 roku Bło­chin ofi­cjal­nie ob­jął tę funk­cję.

Los jego po­przed­ni­ka Kar­la Wej­sa oka­zał się nie do po­zaz­drosz­cze­nia. W pod­pi­sa­nym przez Ja­go­dę roz­ka­zie OGPU nr 131/47 z 5 lip­ca 1926 roku była mowa o przy­czy­nach jego od­wo­ła­nia ze sta­no­wi­ska i sta­wia­nych mu za­rzu­tach: „31 maja 1926 roku de­cy­zją Ko­le­gium OGPU Ko­men­dant WCzK/OGPU Wejs Karl Iwa­no­wicz zo­stał ska­za­ny na 10 lat po­zba­wie­nia wol­no­ści o za­ostrzo­nej izo­la­cji pod za­rzu­tem kon­tak­tów z pra­cow­ni­ka­mi mi­sji za­gra­nicz­nych, ewi­dent­ny­mi szpie­ga­mi. Na pod­sta­wie in­for­ma­cji zdo­by­tych w trak­cie śledz­twa usta­lo­no, że Wejs uległ kom­plet­ne­mu mo­ral­ne­mu roz­kła­do­wi, cał­ko­wi­cie utra­cił po­czu­cie od­po­wie­dzial­no­ści, spo­czy­wa­ją­cej na nim jako cze­ki­ście i ko­mu­ni­ście, i nie za­trzy­mał się na­wet w ob­li­czu kom­plet­nej dys­kre­dy­ta­cji OGPU, któ­re­go był pra­cow­ni­kiem”[1].

W prze­ci­wień­stwie do Wej­sa Bło­chin za­cho­wy­wał się od­po­wied­nio i na sta­no­wi­sku ko­men­dan­ta prze­pra­co­wał dłu­gie lata, aż do przej­ścia na eme­ry­tu­rę. Od 10 czerw­ca 1938 roku peł­nio­na przez nie­go funk­cja na­zy­wa­ła się ofi­cjal­nie – na­czel­nik Wy­dzia­łu Ko­men­dan­tu­ry Wy­dzia­łu Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­cze­go NKWD ZSRS. 

Pod­czas pra­cy w OGPU Bło­chin w 1932 roku za­ocz­nie zdał eg­za­mi­ny do uczel­ni tech­nicz­nej i prze­stu­dio­wał trzy lata na wy­dzia­le bu­dow­la­nym w In­sty­tu­cie Pod­wyż­sza­nia Kwa­li­fi­ka­cji dla Pra­cow­ni­ków In­ży­nie­ryj­no-Tech­nicz­nych. Na tym eta­pie za­koń­czył swo­ją edu­ka­cję. Waż­niej­sze były dla nie­go inne spra­wy. Bło­chin co­raz bar­dziej zy­ski­wał w oczach cze­ki­stow­skie­go zwierzch­nic­twa i awan­so­wał do gro­na głów­nych eg­ze­ku­to­rów. Był nie­za­stą­pio­ny. Dzie­się­cio­le­cie jego dzia­łal­no­ści w dzie­dzi­nie roz­strze­li­wań uczczo­no spe­cjal­nym roz­ka­zem nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych Gien­ri­cha Ja­go­dy nr 142 z 27 kwiet­nia 1936 roku. Czy­ta­my w nim: „Wy­róż­nia­jąc t. W. M. Bło­chi­na za nie­na­gan­ną 10-let­nią pra­cę na sta­no­wi­sku ko­men­dan­ta OGPU, nie­usta­ją­cy roz­wój w tej pra­cy, po­myśl­ne ukoń­cze­nie stu­diów tech­nicz­nych bez od­ry­wa­nia się od swo­jej pra­cy, na­ka­zu­ję: na­gro­dzić ko­men­dan­ta NKWD ZSRS, ka­pi­ta­na bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Wa­si­li­ja Mi­chaj­ło­wi­cza Bło­chi­na, ze­gar­kiem”[2]. Cie­ka­we, o ja­kich na­ukach tech­nicz­nych była mowa? Zwierzch­ni­cy naj­wy­raź­niej nie byli do­brze zo­rien­to­wa­ni. Bło­chin uczył się te­raz tyl­ko jed­ne­go – do­sko­na­lił swo­je zdol­no­ści ka­tow­skie. Gdy­by, pod­pi­su­jąc ten roz­kaz, Ja­go­da wie­dział, że za parę lat roz­strze­la go wła­śnie Bło­chin i ręka na­wet mu nie drgnie?!

Jak się to wszyst­ko za­czę­ło? W pierw­szych la­tach wła­dzy so­wiec­kiej roz­pra­wy bol­sze­wi­ków z ich wro­ga­mi czę­sto od­by­wa­ły się pu­blicz­nie i ce­lo­wo mia­ły de­mon­stra­cyj­ny cha­rak­ter. Się­ga­no nie tyl­ko po taj­ne roz­strze­li­wa­nia. W Ar­chan­giel­sku za­bi­ja­no w cią­gu dnia na oczach pu­blicz­no­ści, a w Ni­ko­ła­je­wie – przy dźwię­kach or­kie­stry dę­tej[3]. Wła­dze bol­sze­wic­kie po­pie­ra­ły pu­blicz­ne eg­ze­ku­cje. Do­ro­bio­no na­wet do nich bazę teo­re­tycz­ną. Je­sie­nią 1918 roku Ka­rol Ra­dek pi­sał w „Izwie­sti­jach” w ar­ty­ku­le Czer­wo­ny ter­ror: „pię­ciu za­kład­ni­ków zła­pa­nych wśród bur­żu­azji, roz­strze­la­nych na pod­sta­wie pu­blicz­ne­go wy­ro­ku ple­num miej­sco­wej Rady, roz­strze­la­nych w obec­no­ści ty­się­cy ro­bot­ni­ków po­pie­ra­ją­cych ten czyn – to sil­niej­szy akt ter­ro­ru ma­so­we­go niż roz­strze­la­nie pię­ciu­set lu­dzi na mocy de­cy­zji CzK bez udzia­łu mas ro­bot­ni­czych”[4].

Po woj­nie do­mo­wej ro­man­tyzm pu­blicz­ne­go ter­ro­ru za­stą­pi­ła ta­jem­ni­ca. Re­żim bol­sze­wic­ki chciał bu­dzić sza­cu­nek i przy­cią­gać no­wych wy­znaw­ców. Wszyst­ko, co było zwią­za­ne z de­li­kat­nym te­ma­tem eg­ze­ku­cji, za­czę­to sta­ran­nie ukry­wać. Do dzi­siaj nie zna­my ja­kich­kol­wiek pań­stwo­wych ak­tów praw­nych czy in­struk­cji or­ga­nów WCzK–KGB, któ­re re­gu­lo­wa­ły­by pro­ce­du­rę roz­strze­li­wań i tryb grze­ba­nia zwłok. Je­dy­nym wy­jąt­kiem jest okól­nik Try­bu­na­łu Naj­wyż­sze­go przy WCIK z 14 paź­dzier­ni­ka 1922 roku, ad­re­so­wa­ny do wszyst­kich przed­sta­wi­cie­li try­bu­na­łów. Mówi on, że „cia­ło roz­strze­la­ne­go nie może być ni­ko­mu wy­da­ne, jest grze­ba­ne bez ja­kich­kol­wiek for­mal­no­ści i ry­tu­ałów, w kom­plet­nej odzie­ży, któ­rą miał na so­bie roz­strze­la­ny, na miej­scu wy­ko­na­nia wy­ro­ku lub w in­nym od­osob­nio­nym miej­scu i w ten spo­sób, by nie było śla­du mo­gi­ły, lub jest prze­ka­zy­wa­ne do kost­ni­cy”[5]. 

Pro­ce­du­ra roz­strze­li­wa­nia i miej­sca po­chów­ku były ści­śle chro­nio­ne ta­jem­ni­cą. Była ona tak wiel­ka, że na­wet wśród cze­ki­stów o szcze­gó­łach ka­tow­skiej dzia­łal­no­ści wie­dział tyl­ko wą­ski krąg wta­jem­ni­czo­nych. Co wię­cej, od po­cząt­ku lat dwu­dzie­stych, je­śli wy­rok śmier­ci za­pa­dał w try­bie po­za­są­do­wym, nie in­for­mo­wa­no o nim na­wet ro­dzi­ny ska­za­ne­go. Na­wet je­śli prze­ka­zy­wa­no ja­kieś in­for­ma­cje, to wy­łącz­nie ust­nie, nie przed­sta­wia­jąc żad­nych ofi­cjal­nych do­ku­men­tów[6]. W la­tach Wiel­kie­go Ter­ro­ru, kie­dy za­bi­ja­no set­ki ty­się­cy lu­dzi, na na­pły­wa­ją­ce ma­so­wo za­py­ta­nia ro­dzi­ny w spra­wie wy­ro­ków za­czę­to udzie­lać ust­nej od­po­wie­dzi: „dzie­sięć lat bez pra­wa do ko­re­spon­den­cji”. Ta­jem­ni­cą oto­czo­ne były losy aresz­to­wa­nych, a póź­niej – stra­co­nych.

Po­cząt­ko­wo w struk­tu­rach WCzK nie było spe­cjal­nych sta­no­wisk dla ka­tów ani na­wet prze­ko­na­nia, że eta­to­wi eg­ze­ku­to­rzy są po­trzeb­ni. Za­ło­że­nie (i w re­zul­ta­cie – prak­ty­ka) było ta­kie, że w ra­zie po­trze­by wy­ko­na­nie wy­ro­ku śmier­ci przez roz­strze­la­nie jest obo­wiąz­kiem każ­de­go cze­ki­sty. W Mo­skwie w 1918 roku „car­skich mi­ni­strów” roz­strze­li­wa­no na Cho­dyń­skim Polu. Ro­bi­li to czer­wo­no­ar­mi­ści, na­stęp­nie za­stą­pie­ni przez Chiń­czy­ków. Póź­niej po­ja­wi­ło się „coś w ro­dza­ju in­sty­tu­cji na­jem­nych ka­tów – za­wo­dow­ców, do któ­rych cza­sa­mi do­łą­cza­li do­ryw­czy eg­ze­ku­to­rzy hob­by­ści”[7]. Na po­cząt­ku lat dwu­dzie­stych utar­ła się prak­ty­ka po­le­ga­ją­ca na tym, że wy­ro­ki za­czę­li wy­ko­ny­wać w apa­ra­cie cen­tral­nym WCzK w Mo­skwie ci sami lu­dzie[8]. Ich gro­no było mniej wię­cej sta­łe w cią­gu ko­lej­nych dzie­się­cio­le­ci. Nie­ofi­cjal­nie na­zy­wa­no ich „gru­pą spe­cjal­ną”, a skła­da­ła się ona głów­nie z pra­cow­ni­ków ko­men­dan­tu­ry. Była jed­nak for­mo­wa­na przede wszyst­kim we­dług kry­te­rium wy­trzy­ma­ło­ści. W jej skład wcho­dzi­li cze­ki­ści, któ­rzy byli w sta­nie nie­mal co­dzien­nie uczest­ni­czyć w eg­ze­ku­cjach. To kry­te­rium było nie­for­mal­ne, ale waż­ne. Prze­cież nie każ­dy pra­cow­nik ko­men­dan­tu­ry był do cze­goś ta­kie­go zdol­ny.

O ile moż­na zro­zu­mieć, że w eg­ze­ku­cjach bra­li udział nie­któ­rzy funk­cjo­na­riu­sze ko­men­dan­tu­ry (ko­men­dan­tu­ra peł­ni­ła de fac­to funk­cję zbroj­nej ochro­ny bu­dyn­ków i obiek­tów WCzK–OGPU–NKWD–MGB i wy­da­wa­ło się zu­peł­nie na­tu­ral­ne, że zle­ca­no jej po­dob­ne za­da­nia), za­ska­ku­je coś in­ne­go – do „gru­py spe­cjal­nej” włą­czo­no rów­nież lu­dzi z bez­po­śred­niej ochro­ny Sta­li­na. Ich je­dy­nym obo­wiąz­kiem służ­bo­wym było dba­nie o bez­pie­czeń­stwo Sta­li­na i in­nych człon­ków naj­wyż­szych władz, ale roz­strze­li­wa­nie w żad­nym wy­pad­ku nie mie­ści­ło się w ich kom­pe­ten­cjach. 

Pro­to­ko­ły z eg­ze­ku­cji prze­pro­wa­dza­nych na Łu­bian­ce w la­tach 1922–1929 naj­czę­ściej pod­pi­sy­wa­li: Gri­go­rij Chru­sta­low, Gri­go­rij Go­łow, Piotr Mag­go, An­driej Czer­now, Alek­sandr Ro­gow, Fier­di­nand Sot­ni­kow, Wa­si­lij Szy­ga­low, Wa­si­lij Bło­chin, Piotr Pa­kałn, Ro­bert Ga­ba­lin, Iwan Ju­sis[9].

Więk­szość ich na­le­ża­ła do spe­cjal­ne­go od­dzia­łu przy Ko­le­gium OGPU, któ­ry od­po­wia­dał za ochro­nę przy­wód­ców so­wiec­kich i oso­bi­ście Sta­li­na. Łą­czy­li za­tem ochro­nę przy­wód­ców z re­gu­lar­nym roz­strze­li­wa­niem wro­gów ludu. Na li­ście eta­tów apa­ra­tu cen­tral­ne­go OGPU byli „ko­mi­sa­rze do za­dań spe­cjal­nych”: Alek­sandr Ro­gow, Iwan Ju­sis, Fier­di­nand Sot­ni­kow, Ro­bert Ga­ba­lin, An­driej Czer­now, Piotr Pa­kałn, Ja­kow Ro­do­wań­ski[10]. Dru­ga część gru­py ka­tów to funk­cjo­na­riu­sze ko­men­dan­tu­ry OGPU. Wśród nich – Bło­chin, a tak­że Piotr Mag­go i Wa­si­lij Szy­ga­low. W okre­sie póź­niej­szym do „spec­gru­py” do­łą­czy­li Iwan Szy­ga­low (brat Wa­si­li­ja Szy­ga­lo­wa), Piotr Ja­kow­lew (szef rzą­do­we­go ga­ra­żu, póź­niej szef Od­dzia­łu Sa­mo­cho­do­we­go OGPU), Iwan An­to­now, Alek­sandr Dmi­tri­jew, Alek­sandr Je­miel­ja­now, Ernst Macz, Iwan Field­man, Diem­jan Sie­mio­ni­chin oraz Alek­siej Oku­niew (pra­cow­nik od­dzia­łu ochro­ny przy­wód­ców par­tii i rzą­du), któ­ry od­po­wia­dał za grze­ba­nie i spa­la­nie zwłok.

Los opraw­ców nie był lek­ki. Ro­dzi­ny wi­dy­wa­ły ich rzad­ko, a kie­dy już wra­ca­li do domu po noc­nej „ro­bo­cie”, za­zwy­czaj byli pi­ja­ni. Jak tu nie pić przy tak par­szy­wym za­ję­ciu. Po eg­ze­ku­cjach naj­czę­ściej urzą­dza­li po­pi­ja­wę. Je­den z nich wspo­mi­nał: „Oczy­wi­ście, wód­kę pi­li­śmy do utra­ty przy­tom­no­ści. Co by nie mó­wić, ta pra­ca nie na­le­ża­ła do lek­kich. Tak bar­dzo by­li­śmy cza­sem zmę­cze­ni, że le­d­wo sta­li­śmy na no­gach. A my­li­śmy się wodą ko­loń­ską. Do pasa. Ina­czej nie dało się po­zbyć za­pa­chu krwi i pro­chu. Na­wet psy na nasz wi­dok ucie­ka­ły i je­śli szcze­ka­ły, to z da­le­ka”[11]. Nic więc dziw­ne­go, że umie­ra­li wcze­śnie albo do­sta­wa­li po­mie­sza­nia zmy­słów. Śmier­cią na­tu­ral­ną umar­li Gri­go­rij Chru­sta­low – w paź­dzier­ni­ku 1930 roku, Iwan Ju­sis – w 1931 roku, Piotr Mag­go – w 1941 roku, Wa­si­lij Szy­ga­low – w 1942 roku, a jego brat Iwan – w 1945 roku. Wie­lu prze­szło na eme­ry­tu­rę po otrzy­ma­niu gru­py in­wa­lidz­kiej z po­wo­du schi­zo­fre­nii, jak np. Alek­sandr Je­miel­ja­now, czy cho­ro­by ner­wo­wej, jak Ernst Macz[12]. W kli­ni­ce psy­chia­trycz­nej le­czył się rów­nież kil­ka­krot­nie Alek­siej Oku­niew, któ­ry w koń­cu się za­pił[13].

Re­pre­sje nie omi­nę­ły jed­nak sa­mych za­bój­ców. Nie­któ­rzy z nich już jako ofia­ry tra­fi­li do celi śmier­ci – w ręce Bło­chi­na. W 1937 roku roz­strze­la­no Gri­go­ri­ja Go­ło­wa, Pio­tra Pa­kał­na, Fier­di­nan­da Sot­ni­ko­wa. Cie­ka­we, jak się czu­li Bło­chin i Mag­go, kie­dy roz­strze­li­wa­li swo­ich by­łych kom­pa­nów?

Szcze­gól­nie draż­ni­li ka­tów ska­za­ni, któ­rzy w chwi­li eg­ze­ku­cji wy­sła­wia­li Sta­li­na. Isaj Bierg, sto­ją­cy na cze­le gru­py eg­ze­ku­to­rów wy­ko­nu­ją­cych roz­ka­zy trój­ki Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Mo­skiew­skie­go w la­tach 1937–1938, ze­znał po aresz­to­wa­niu, że do­stał od kie­row­nic­twa bez­względ­ną in­struk­cję, by „w przy­szło­ści nie do­pusz­czać do ta­kich sy­tu­acji” i „po­pra­wiać na­strój” pra­cow­ni­kom gru­py spe­cjal­nej NKWD, „sta­rać się prze­ko­nać ich, że lu­dzie, do któ­rych strze­la­ją, to wro­go­wie”. Cho­ciaż Bierg przy­znał na­tych­miast: „Roz­strze­li­wa­li­śmy wie­lu nie­win­nych”[14].

Bierg za­sły­nął tym, że oso­bi­ście uczest­ni­czył w przy­go­to­wa­niu w mo­skiew­skim NKWD „sa­mo­cho­du śmier­ci”, w któ­rym ska­za­ni byli du­sze­ni spa­li­na­mi. To w pew­nej mie­rze oszczę­dza­ło ner­wów ka­tom z Mo­skwy. „Za­ła­do­wa­li ży­wych w wię­zie­niu na Ta­gan­ce czy na Bu­tyr­kach – a w Bu­to­wie wy­ła­do­wa­li mar­twych i cała ro­bo­ta. I żad­nych tam okrzy­ków ku chwa­le Sta­li­na”. Bierg wy­ja­śniał po­tem w cza­sie prze­słu­chań, że bez tego udo­sko­na­le­nia „nie da­ło­by się wy­ko­nać tak du­żej licz­by eg­ze­ku­cji”[15].

Głów­na gru­pa eg­ze­ku­to­rów pod do­wódz­twem Bło­chi­na też otrzy­ma­ła in­struk­cję, by „prze­pro­wa­dzać wśród ska­za­nych na śmierć pra­cę wy­cho­waw­czą, żeby nie ka­la­li imie­nia wo­dza w tak nie­sto­sow­nym mo­men­cie”[16].

W okre­sie ma­so­wych re­pre­sji w la­tach 1937–1938 me­to­dy eg­ze­ku­cji się zmie­ni­ły. Funk­cjo­na­riu­sze NKWD roz­strze­li­wa­li co­dzien­nie tak wie­lu lu­dzi, że w po­bli­żu cen­trów ob­wo­do­wych trze­ba było przy­go­to­wać spe­cjal­ne miej­sca do grze­ba­nia ciał. Ska­za­nych czę­sto roz­strze­li­wa­no bez­po­śred­nio na miej­scu po­chów­ku, wcze­śniej do­wo­żąc ich tam sa­mo­cho­da­mi. W tym cza­sie tor­tu­ry były wśród śled­czych NKWD pod­sta­wo­wą me­to­dą po­zy­ski­wa­nia ze­znań od aresz­to­wa­nych. Wy­trzy­my­wa­li tyl­ko nie­licz­ni. Żeby unik­nąć cier­pień, lu­dzie przy­zna­wa­li się do udzia­łu w nie­ist­nie­ją­cych spi­skach. Ale na­wet po wy­da­niu wy­ro­ku śmier­ci nie zo­sta­wia­no ich w spo­ko­ju. Ska­za­nych bito na­wet wów­czas, gdy nie mia­ło to żad­ne­go sen­su. Tak było np. w Gru­zji. Kie­ru­ją­cy w tym cza­sie re­pu­bli­ką Ław­rien­tij Be­ria na­ka­zy­wał cze­ki­stom, by bili ska­za­nych tuż przed eg­ze­ku­cją: „za­nim prze­nio­są się na tam­ten świat, obij­cie im ryje”[17]. Pra­cow­nik NKWD Gru­zji, świa­dek eg­ze­ku­cji, opo­wia­dał póź­niej, „ja­kie strasz­ne sce­ny roz­gry­wa­ły się na miej­scu roz­strze­li­wań”, gdy funk­cjo­na­riu­sze NKWD „jak psy łań­cu­cho­we rzu­ca­li się na zu­peł­nie bez­bron­nych lu­dzi, zwią­za­nych sznur­ka­mi, i okrut­nie bili ich rę­ko­je­ścia­mi pi­sto­le­tów”[18]. Gru­ziń­scy cze­ki­ści, któ­rzy bra­li udział w tych eg­ze­ku­cjach – Ni­ki­ta Kri­mian, Alek­sandr Cha­zan, Kon­stan­tin Sa­wic­ki, Gie­or­gij Pa­ra­mo­now i Bog­dan Ko­bu­łow – zo­sta­li osą­dze­ni do­pie­ro po śmier­ci Sta­li­na[19].

Ale eg­ze­ku­cje epo­ki Wiel­kie­go Ter­ro­ru wy­róż­nia­ły się nie tyl­ko bi­ciem. Fan­ta­zja i sa­mo­wo­la cze­ki­stów wy­kra­cza­ły też poza ba­nal­ne roz­strze­li­wa­nie. W nie­któ­rych re­gio­nach w tym cza­sie sto­so­wa­no nie­tra­dy­cyj­ne me­to­dy mor­du. I tak np. w grud­niu 1937 roku w ob­wo­dzie wo­ło­godz­kim funk­cjo­na­riu­sze NKWD 55 osób ska­za­nych przez trój­kę na roz­strze­la­nie wy­wieź­li na pola i po­rą­ba­li to­po­ra­mi[20]. W ob­wo­dzie no­wo­sy­bir­skim zgod­nie z po­le­ce­niem sze­fa miej­sco­we­go Za­rzą­du NKWD w trak­cie ma­so­wych eg­ze­ku­cji ofia­ry du­szo­no sznu­rem[21]. Rów­nież w Mi­nu­siń­sku (Kraj Kra­sno­jar­ski) cze­ki­ści oszczę­dza­li kule i do­bi­ja­li ska­za­nych ło­ma­mi[22].

W la­tach 1937–1938 Bło­chin brał udział w naj­gło­śniej­szych eg­ze­ku­cjach. Do­wo­dził roz­strze­la­niem mar­szał­ka Tu­cha­czew­skie­go i ska­za­nych wraz z nim wy­so­ko po­sta­wio­nych woj­sko­wych. Przy tej eg­ze­ku­cji byli obec­ni pro­ku­ra­tor ZSRS An­driej Wy­szyń­ski, prze­wod­ni­czą­cy Izby Woj­sko­wej Sądu Naj­wyż­sze­go Wa­si­lij Ulrich[23]. Cza­sa­mi sam „że­la­zny nar­kom” Je­żow za­szczy­cał eg­ze­ku­cje swo­ją obec­no­ścią – wów­czas upo­dab­nia­ły się one do spek­ta­klu te­atral­ne­go. Je­sień 1937 roku: „Przed roz­strze­la­niem Ja­kow­le­wa – w prze­szło­ści swo­je­go przy­ja­cie­la, Je­żow ka­zał mu sta­nąć obok sie­bie – by ob­ser­wo­wał eg­ze­ku­cję”. Ja­kow­lew, sta­nąw­szy obok Je­żo­wa, zwró­cił się do nie­go ze sło­wa­mi: „Ni­ko­ła­ju Iwa­no­wi­czu! Wi­dzę w two­ich oczach, że ci mnie żal”. Je­żow nic nie od­po­wie­dział, ale wy­raź­nie się zmie­szał i na­tych­miast na­ka­zał roz­strze­lać Ja­kow­le­wa[24].

Inna pa­mięt­na sce­na ro­ze­gra­ła się w mar­cu 1938 roku, gdy wy­ko­ny­wa­no wy­ro­ki na Bu­cha­ri­nie, Ry­ko­wie, Ja­go­dzie i in­nych ska­za­nych pod­czas po­ka­zo­we­go „pro­ce­su blo­ku pra­wi­co­wo-troc­ki­stow­skie­go”. Ja­go­da miał być roz­strze­la­ny jako ostat­ni, a wcze­śniej jego i Bu­cha­ri­na po­sa­dzo­no na krze­słach i zmu­szo­no do pa­trze­nia na eg­ze­ku­cje po­zo­sta­łych[25]. Był tam rów­nież Je­żow i naj­praw­do­po­dob­niej to wła­śnie on był au­to­rem tej wy­szu­ka­nej „roz­ryw­ki”. Przed roz­strze­la­niem by­łe­go nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych Ja­go­dy Je­żow na­ka­zał ko­men­dan­to­wi ochro­ny Krem­la Da­gi­no­wi po­bić go: „No, daj mu za nas wszyst­kich”. Za to eg­ze­ku­cja przy­ja­cie­la od bu­tel­ki Bu­ła­no­wa zmar­twi­ła Je­żo­wa do tego stop­nia, że ka­zał mu przed roz­strze­la­niem dać ko­nia­ku[26].

Za­dzi­wia, jak wie­lu Bło­chin roz­strze­lał daw­nych ko­le­gów, a na­wet swo­ich by­łych prze­ło­żo­nych, któ­rym kie­dyś mu­siał usłu­gi­wać. Bli­ska współ­pra­ca ze zde­ma­sko­wa­nym kie­row­nic­twem NKWD mo­gła i jego sa­me­go kosz­to­wać ży­cie. Przy­naj­mniej dwa razy był o włos od śmier­ci. Ale za każ­dym ra­zem ra­to­wa­ło go jego ka­tow­skie rze­mio­sło. Prze­cież w ja­kimś sen­sie był nie­za­stą­pio­ny – dzię­ki swo­je­mu do­świad­cze­niu i sta­żo­wi. Roz­po­czy­na­jąc czyst­ki w NKWD, Je­żow zda­wał so­bie spra­wę, że Bło­chin jesz­cze mu się przy­da. Gdy tyl­ko za­czę­ły się aresz­to­wa­nia, do NKWD już tra­fił do­nos o jego „kon­tak­tach z wro­ga­mi ludu” – Ja­go­dą, Bu­ła­no­wem itd. W „ar­chi­wum spe­cjal­nym” Je­żo­wa wśród do­ku­men­tów, któ­rym nar­kom nie nadał bie­gu, ale prze­trzy­my­wał je w sej­fie – był ra­port Bło­chi­na z 3 paź­dzier­ni­ka 1937 roku; w nim tłu­ma­czył się on ze swo­jej pra­cy w cza­sach Ja­go­dy. Je­żow po­zo­sta­wił na nim krót­ką ad­no­ta­cję: „Do t. Bło­chi­na. Wszyst­ko to bzdu­ra i oso­bi­ście nie wi­dzę w tym nic złe­go”[27]. Pre­ten­sje do Bło­chi­na były wy­czer­pa­ne.

Sam Sta­lin ce­nił so­lid­nych „wy­ko­naw­ców” wy­ro­ków śmier­ci. O dzi­wo, nie nie­po­ko­iło go, że za jego ple­ca­mi cią­gle krę­cą się lu­dzie na­wy­kli strze­lać w tył gło­wy. O jego szcze­gól­nym, nie­omal tro­skli­wym sto­sun­ku do wy­ko­naw­ców wy­ro­ków dość wy­mow­nie świad­czy po­niż­szy epi­zod. Na po­cząt­ku 1939 roku, kie­dy Be­ria w naj­lep­sze „oczysz­czał” NKWD z je­żo­wow­skich zło­gów, po­ja­wi­ła się in­for­ma­cja, że Bło­chin był zbyt bli­sko by­łe­go se­kre­ta­rza NKWD Bu­ła­no­wa, a na­wet sa­me­go roz­strze­la­ne­go nar­ko­ma Ja­go­dy. Wów­czas coś ta­kie­go trak­to­wa­no jak do­wód udzia­łu w ich „pla­nach spi­sko­wych”. Be­ria przy­go­to­wał de­cy­zję o aresz­to­wa­niu Bło­chi­na i udał się do Sta­li­na po for­mal­ną zgo­dę. Jed­nak­że, ku swo­je­mu zdzi­wie­niu, otrzy­mał od­po­wiedź od­mow­ną. W 1953 roku Be­ria pod­czas śledz­twa ze­znał: „I. W. Sta­lin nie zgo­dził się ze mną, oświad­cza­jąc, że ta­kich lu­dzi nie na­le­ży wsa­dzać, bo wy­ko­nu­ją czar­ną ro­bo­tę. Od razu we­zwał sze­fa ochro­ny N. S. Wła­si­ka i za­py­tał go, czy Bło­chin uczest­ni­czy w wy­ko­ny­wa­niu wy­ro­ków i czy trze­ba go aresz­to­wać? Wła­sik od­po­wie­dział, że uczest­ni­czy, a ra­zem z Bło­chi­nem pra­cu­je jego asy­stent A. M. Ra­kow i wy­ra­ził się o Bło­chi­nie po­zy­tyw­nie”[28]. Po po­wro­cie do swo­je­go ga­bi­ne­tu Be­ria we­zwał na roz­mo­wę Bło­chi­na i pra­cow­ni­ków „spec­gru­py”. Wy­ni­ki tej roz­mo­wy „wy­cho­waw­czej” nar­kom opi­sał w ode­sła­nej do ar­chi­wum no­tat­ce, któ­rej ni­g­dy nie nada­no bie­gu: „Ści­śle taj­ne. We­zwa­łem Bło­chi­na i kie­row­ni­ków z ko­men­dan­tu­ry, któ­rych po­in­for­mo­wa­łem o nie­któ­rych z ze­znań prze­ciw­ko nim. Obie­ca­li po­rząd­nie po­pra­co­wać i być od­da­ny­mi par­tii i wła­dzy so­wiec­kiej. 20 lu­te­go 1939 roku. Ł. Be­ria”[29]. Sta­lin nie wra­cał wię­cej do spra­wy Bło­chi­na.

Za­zwy­czaj ska­za­ni byli przy­wo­że­ni na miej­sce eg­ze­ku­cji w Za­uł­ku War­sa­no­fjew­skim, gdzie cze­kał na nich Bło­chin z eki­pą. Ale cza­sa­mi Bło­chin sam mu­siał je­chać po swo­ją ofia­rę. Tak było w 1940 roku, kie­dy trze­ba było do­pro­wa­dzić z wię­zie­nia Su­cha­now­ka ska­za­ne­go na karę śmier­ci przez roz­strze­la­nie by­łe­go kan­dy­da­ta na człon­ka Biu­ra Po­li­tycz­ne­go Ro­ber­ta Ej­che­go. Przed sa­mym od­wie­zie­niem na eg­ze­ku­cję ska­za­niec zo­stał bru­tal­nie po­bi­ty w ga­bi­ne­cie Be­rii, w wię­zie­niu Su­cha­now­ka[30]. „Na sku­tek po­bi­cia wy­pły­nę­ło mu oko. Kie­dy Be­ria prze­ko­nał się, że wy­mu­si na Ej­chem przy­zna­nie się do szpie­go­stwa, ka­zał go wy­pro­wa­dzić i roz­strze­lać”[31]. A 6 lu­te­go 1940 roku Bło­chi­na spo­tkał za­szczyt – oso­bi­ście roz­strze­lał sa­me­go nar­ko­ma Je­żo­wa.

Głów­ny pro­ku­ra­tor woj­sko­wy Ni­ko­łaj Afa­na­sjew, któ­ry był obec­ny przy eg­ze­ku­cji Je­żo­wa, opi­sał naj­waż­niej­sze miej­sce pra­cy Bło­chi­na w Za­uł­ku War­sa­no­fjew­skim, gdzie od­by­wa­ły się roz­strze­li­wa­nia. Bu­dy­nek o gru­bych mu­rach mie­ścił się w głę­bi po­dwó­rza. Wy­ro­ki wy­ko­ny­wa­no w po­miesz­cze­niu „du­żych roz­mia­rów z po­chy­łą ce­men­to­wą pod­ło­gą. Dal­sza ścia­na była zro­bio­na z drew­nia­nych be­lek, z boku były szlau­chy z wodą. Eg­ze­ku­cje wy­ko­ny­wa­no wła­śnie przy tej drew­nia­nej ścia­nie”[32].

Kie­row­nic­two go ce­ni­ło. Szyb­ko awan­so­wał: w 1935 roku zo­stał ka­pi­ta­nem bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go, w 1940 roku – ma­jo­rem bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go, w 1943 roku – puł­kow­ni­kiem bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go, a w 1944 roku był już ko­mi­sa­rzem bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go. W lip­cu 1945 roku nada­no mu sto­pień ge­ne­ra­ła ma­jo­ra. Zo­stał tak­że hoj­nie ob­sy­pa­ny od­zna­cze­nia­mi pań­stwo­wy­mi. Otrzy­mał: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy (1936), Or­der „Znak Ho­no­ru” (1937), Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy (1943), trzy Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru (1940, 1944, 1949), Or­der Le­ni­na (1945), Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy (1945), a tak­że dwie od­zna­ki Ho­no­ro­we­go Cze­ki­sty i zło­ty ze­ga­rek. Do­stał rów­nież za za­słu­gi broń ho­no­ro­wą – pi­sto­let mau­ser, cho­ciaż wo­lał roz­strze­li­wać z nie­miec­kie­go wal­te­ra. Nie na­grze­wał się on tak moc­no od cią­głe­go uży­wa­nia. Poza tym miał nie­zbyt duży ka­li­ber, co po­zwa­la­ło roz­strze­li­wać „schlud­nie”, po­zo­sta­wia­jąc w po­ty­li­cy ofia­ry tyl­ko małą dziur­kę, a nie od razu roz­ry­wać gło­wę na pół. Po 20 la­tach służ­by ko­men­danc­kiej do­stał w na­gro­dę sa­mo­chód oso­bo­wy M-20 (Po­bie­da). Bło­chin i jego lu­dzie ze „spec­gru­py” byli szczo­drze na­gra­dza­ni za duże eg­ze­ku­cje. Wy­star­czy spoj­rzeć na daty przy­zna­nia tych na­gród: 28 li­sto­pa­da 1936 roku, 22 czerw­ca i 19 grud­nia 1937 roku, 26 kwiet­nia 1940 roku. We­dług sza­cun­ków ba­da­czy Bło­chin roz­strze­lał pod­czas swo­jej pra­cy na Łu­bian­ce co naj­mniej 10–15 ty­się­cy lu­dzi.

Bło­chin wcze­śnie po­rzu­cił ro­dzin­ne stro­ny, ale nie tra­cił z nimi kon­tak­tu. W Mo­skwie za­trud­nił go­spo­się z Gaw­ri­łow­sko­je – Szu­rę Ti­cho­no­wą. W la­tach pięć­dzie­sią­tych wy­brał się na wieś w od­wie­dzi­ny do da­le­kie­go krew­ne­go Mi­cha­iła Bło­chi­na, wła­ści­cie­la pa­sie­ki. Miesz­kań­cy wsi wspo­mi­na­li wi­zy­tę go­ścia z Mo­skwy, któ­ry wy­bił się na wiel­kie­go na­czel­ni­ka. „Po­szli na spa­cer po wsi. Tam­ten, mo­skwia­nin, z la­secz­ką, w ka­pe­lu­szu, a ten – nasz – z pie­skiem”[33]. Bło­chin naj­wy­raź­niej nie chciał onie­śmie­lać miej­sco­wych swo­im ge­ne­ral­skim mun­du­rem. A la­ska z całą pew­no­ścią była nie na po­kaz. Miał cho­re nogi – od pra­co­wa­nia po no­cach na sto­ją­co. 

Gdy Szu­ra z rzad­ka przy­jeż­dża­ła do domu w od­wie­dzi­ny, opo­wia­da­ła z za­chwy­tem o luk­su­so­wych wa­run­kach w mo­skiew­skim miesz­ka­niu Bło­chi­na. Już szep­tem do­da­wa­ła, że go­spo­darz ma bar­dzo okrut­ny cha­rak­ter. Bło­chin pa­sjo­no­wał się koń­mi i ich ho­dow­lą. W swo­jej bi­blio­te­ce miał co naj­mniej 700 ksią­żek na ten te­mat[34].

Od po­ło­wy lat trzy­dzie­stych Bło­chin miał da­czę w To­mi­li­nie pod Mo­skwą, gdzie spę­dzał wol­ny czas. Dom znaj­do­wał się na osie­dlu dacz NKWD. Miał tam dom tak­że szef Wy­dzia­łu Wię­zien­ne­go NKWD. W dniach wol­nych od pra­cy wię­zien­nik i kat skła­da­li so­bie wi­zy­ty. 

Za­raz po śmier­ci Sta­li­na i po­wro­cie Be­rii do wła­dzy w struk­tu­rach bez­pie­czeń­twa pań­stwo­we­go Bło­chin zo­stał wy­sła­ny na eme­ry­tu­rę. Na mocy roz­ka­zu MWD ZSRS nr 3 z 14 mar­ca 1953 roku no­wym na­czel­ni­kiem Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go MWD ZSRS zo­stał puł­kow­nik Wik­tor Brow­kin. Z tre­ści roz­ka­zu nr 107 z 2 kwiet­nia 1953 roku wy­ni­ka, że były ko­men­dant Bło­chin zo­stał zwol­nio­ny w związ­ku z cho­ro­bą. Ko­men­dant otrzy­mał rów­nież ofi­cjal­ne wy­ra­zy wdzięcz­no­ści za 34 lata „wzo­ro­wej służ­by” w or­ga­nach OGPU–NKWD–MGB–MWD ZSRS. Be­ria tłu­ma­czył, że zo­stał zwol­nio­ny, bo się „za­sie­dział”[35] – ist­niał na­wet biu­ro­kra­tycz­ny ter­min ozna­cza­ją­cy dłu­gą pra­cę w jed­nym miej­scu po­wo­du­ją­cą spa­dek ak­tyw­no­ści i wy­daj­no­ści. Bło­chin nie miał wpraw­dzie pra­cy sie­dzą­cej, ale ta, któ­rą wy­ko­ny­wał, istot­nie nad­we­rę­ży­ła jego zdro­wie.

Tak więc w 1953 roku po­że­gna­no go uro­czy­ście i ode­sła­no na za­słu­żo­ny wy­po­czy­nek. Po śmier­ci dyk­ta­to­ra usłu­gi Bło­chi­na prze­sta­ły być po­trzeb­ne. By­naj­mniej nie ozna­cza­ło to, że nowy ko­men­dant zo­stał zwol­nio­ny z „noc­nej ro­bo­ty”, ale jej ska­la nie była już taka jak kie­dyś. Na­le­ży jed­nak przy­znać, że sta­re ofia­ry zo­sta­ły za­stą­pio­ne no­wy­mi – tymi, któ­rzy wcze­śniej sami są­dzi­li i za­bi­ja­li. Pod rzą­da­mi no­wych władz za­czę­to li­kwi­do­wać by­łych lu­dzi Be­rii i Aba­ku­mo­wa. Za­czę­ły się nowe śledz­twa i oka­za­ło się, że na eme­ry­tu­rze Bło­chin rów­nież nie miał za­znać spo­ko­ju. Czę­sto był wzy­wa­ny na prze­słu­cha­nia do Pro­ku­ra­tu­ry Ge­ne­ral­nej. W trak­cie śledz­twa w spra­wie Be­rii i jego kom­pa­nów jego wie­dza oka­za­ła się wprost bez­cen­na. Prze­cież to on wy­ko­ny­wał w ich cza­sach naj­waż­niej­sze eg­ze­ku­cje. A jed­nak, mimo że brał udział w zbrod­niach, nie zo­stał włą­czo­ny do gro­na oskar­żo­nych. Naj­pew­niej ktoś wy­szedł z za­ło­że­nia, że był tyl­ko ka­tem, wy­ko­ny­wał roz­ka­zy. Po pro­stu: taka pra­ca, nic oso­bi­ste­go.

Po zwol­nie­niu przy­zna­no Bło­chi­no­wi eme­ry­tu­rę za 36 lat wy­słu­gi – w ar­mii i „or­ga­nach” – wy­no­si­ła 3150 ru­bli. Ale po tym, jak 23 li­sto­pa­da 1954 roku po­zba­wio­no go stop­nia ge­ne­ral­skie­go, prze­pa­dła rów­nież eme­ry­tu­ra z KGB. Nie wia­do­mo, czy zdą­żył za­ła­twić so­bie zwy­kłe świad­cze­nia zwią­za­ne z wie­kiem. We­dług orze­cze­nia le­kar­skie­go Bło­chin cho­ro­wał na nad­ci­śnie­nie i zmarł na za­wał 3 lu­te­go 1955 roku[36].

We­dług wspo­mnień świad­ków na po­grzeb Bło­chi­na przy­szło wie­le osób. Są­dząc po apa­ry­cji i spo­so­bie ubie­ra­nia, byli to jego to­wa­rzy­sze z or­ga­nów. Ale nie za­ło­ży­li mun­du­rów, wszy­scy przy­szli w czar­nych stro­jach. Byli po­dob­ni, choć trud­no okre­ślić, na czym to po­do­bień­stwo po­le­ga­ło, a ich wi­dok bu­dził in­stynk­tow­ny lęk[37]. Iro­nią losu jest, że Bło­chin zo­stał po­cho­wa­ny w tym sa­mym miej­scu, gdzie leżą pro­chy więk­szo­ści jego ofiar – na cmen­ta­rzu Doń­skim, z tą tyl­ko róż­ni­cą, że cia­ła roz­strze­la­nych spa­la­no w cmen­tar­nym kre­ma­to­rium, a pro­chy zsy­py­wa­no do bez­i­mien­nych mo­gił. Na gro­bie Bło­chi­na nie­daw­no po­ja­wił się nowy na­gro­bek z por­tre­tem. Nie za­po­mnie­li o nim!


Li­sta „ochot­ni­ków”

W mar­cu 1940 roku w za­rzą­dach NKWD w Ka­li­ni­nie, Smo­leń­sku i Char­ko­wie po­wsta­wa­ły dru­ży­ny eg­ze­ku­to­rów, któ­re mia­ły prze­pro­wa­dzić ma­so­we roz­strze­li­wa­nia pol­skich ofi­ce­rów. Jak się to od­by­wa­ło, moż­na wnio­sko­wać na pod­sta­wie skła­du oso­bo­we­go tych ekip i ską­pych in­for­ma­cji, któ­re się za­cho­wa­ły. Ewi­dent­nie trzo­nem tych grup byli pra­cow­ni­cy ko­men­dan­tur za­rzą­dów w Ka­li­ni­nie, Smo­leń­sku i Char­ko­wie, któ­rzy już wcze­śniej uczest­ni­czy­li w eg­ze­ku­cjach. Ale to było za mało. Cze­ka­ła ich ak­cja nad­zwy­czaj­na – w cią­gu mie­sią­ca, pół­to­ra trze­ba było roz­strze­lać w każ­dym z za­rzą­dów po kil­ka ty­się­cy lu­dzi. Na­wet w cza­sach Wiel­kie­go Ter­ro­ru eg­ze­ku­to­rzy w tych miej­sco­wo­ściach byli znacz­nie mniej ob­cią­że­ni. 

Pod­czas na­ra­dy u Bog­da­na Ko­bu­ło­wa w Mo­skwie w mar­cu 1940 roku naj­praw­do­po­dob­niej była mowa o tym, że pra­cow­ni­cy „spec­gru­py” Bło­chi­na po­win­ni po­je­chać do Ka­li­ni­na, Smo­leń­ska i Char­ko­wa, by bez­po­śred­nio wziąć udział w roz­strze­li­wa­niach. Ich do­świad­cze­nie i wie­lo­let­nia prak­ty­ka były gwa­ran­cją, że ma­so­we i pręd­kie eg­ze­ku­cje zo­sta­ną prze­pro­wa­dzo­ne jak trze­ba. Miej­sco­wi pra­cow­ni­cy ko­men­dan­tur zaś będą bar­dziej śmia­li i pew­ni sie­bie pod okiem ta­kich opie­ku­nów.

Na dzień 15 lu­te­go 1940 roku we­dług li­sty eta­tów (roz­kaz AChU NKWD nr 38 z 16 mar­ca 1940 roku) na sta­no­wi­skach funk­cjo­na­riu­szy do za­dań spe­cjal­nych było sześć osób: Piotr Mag­go, Dem­jan Sie­mio­ni­chin, Wa­si­lij Szy­ga­low, Ernst Macz, Iwan Szy­ga­low i Alek­sandr Je­miel­ja­now[38]. War­to za­uwa­żyć, że na li­ście na­gro­dzo­nych w paź­dzier­ni­ku 1940 roku bra­ku­je dwóch z nich – Pio­tra Mag­go i Ern­sta Ma­cza. Wy­glą­da na to, że zo­sta­li w Mo­skwie i ni­g­dzie nie wy­jeż­dża­li. Kie­dy po­zo­sta­li pra­cow­ni­cy „spec­gru­py” wraz z sze­fem roz­je­cha­li się po róż­nych miej­sco­wo­ściach, ktoś mu­siał zo­stać w Mo­skwie „na go­spo­dar­stwie”. Prze­cież w Mo­skwie też ro­bo­ta nie le­ża­ła i trze­ba było wy­ko­ny­wać eg­ze­ku­cje. Ktoś mu­siał to ro­bić. Nie moż­na było zo­sta­wić sto­li­cy zu­peł­nie bez ka­tów. 

„Spec­gru­pa” wy­ko­nu­ją­ca eg­ze­ku­cje w Mo­skwie nie skła­da­ła się wy­łącz­nie z funk­cjo­na­riu­szy do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go. Byli w niej tak­że wie­lo­let­ni wy­ko­naw­cy eg­ze­ku­cji, któ­rzy pra­co­wa­li w in­nych czę­ściach apa­ra­tu cen­tral­ne­go NKWD: Iwan An­to­now, Alek­sandr Dmi­tri­jew, Alek­siej Oku­niew, Diem­jan Sie­mio­ni­chin, Iwan Field­man i Piotr Ja­kow­lew. 

We­dług ze­znań Dmi­tri­ja To­ka­rie­wa do Ka­li­ni­na, gdzie pla­no­wa­no naj­bar­dziej ma­so­we eg­ze­ku­cje, przy­je­chał sam ko­men­dant NKWD Wa­si­lij Bło­chin. Na pod­sta­wie za­cho­wa­nych w ar­chi­wach roz­ka­zów AChU NKWD ZSRS moż­na od­two­rzyć do­kład­ne daty jego prze­by­wa­nia w de­le­ga­cjach służ­bo­wych (a tak­że daty wy­jaz­dów nie­któ­rych jego pod­wład­nych). Nie­ste­ty, w roz­ka­zach nie ma in­for­ma­cji o tym, do­kąd wy­jeż­dża­li i skąd wra­ca­li po­szcze­gól­ni pra­cow­ni­cy. W roz­ka­zie AChU NKWD nr 41 z 21 mar­ca 1940 roku czy­ta­my: „Na­czel­nik Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChU NKWD ma­jor bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go w de­le­ga­cji służ­bo­wej od 19 mar­ca br.”[39]. Roz­kaz AChU NKWD nr 72 z 31 maja 1940 roku za­wie­ra li­stę osób, któ­re po­wró­ci­ły z de­le­ga­cji oraz daty. We­dług nie­go: Wa­si­lij Bło­chin wró­cił 23 maja 1940 roku (wy­je­chał 16 mar­ca); Alek­sandr Je­miel­ja­now wró­cił 29 kwiet­nia 1940 roku (wy­je­chał 16 mar­ca); Piotr Ja­kow­lew wró­cił 23 maja 1940 roku (wy­je­chał 24 mar­ca); Iwan An­to­now wró­cił 23 maja 1940 roku (wy­je­chał 16 mar­ca)[40].

Wi­dać tu pew­ną roz­bież­ność, je­śli cho­dzi o datę wy­jaz­du Bło­chi­na – 16 i 19 mar­ca. Trud­no po­wie­dzieć, któ­ra z tych dat jest praw­dzi­wa, ale naj­praw­do­po­dob­niej 16 mar­ca, bo taka znaj­du­je się w póź­niej­szym roz­ka­zie. Tak więc Bło­chin był w po­dró­ży służ­bo­wej pra­wie dwa mie­sią­ce. Pra­cow­ni­cy jego „spec­gru­py” rów­nież prze­by­wa­li w dłu­gich de­le­ga­cjach: Je­miel­ja­now – od 16 mar­ca do 29 kwiet­nia, An­to­now – od 16 mar­ca do 23 maja, Ja­kow­lew – od 24 mar­ca do 23 maja. Wia­do­mo też, że An­to­now i jesz­cze je­den pra­cow­nik ko­men­dan­tu­ry asy­sto­wa­li Bło­chi­no­wi w Ka­li­ni­nie[41]. Ale na pod­sta­wie dat trud­no usta­lić, kto był tym trze­cim funk­cjo­na­riu­szem wy­sła­nym do Ka­li­ni­na, a kto po­je­chał do Smo­leń­ska i Char­ko­wa. Wi­dać jed­nak inną pra­wi­dło­wość – wszy­scy wy­je­cha­li pra­wie w tym sa­mym cza­sie. Bio­rąc pod uwa­gę, że eg­ze­ku­cje Po­la­ków za­czę­ły się na po­cząt­ku kwiet­nia, jest ja­sne, że mu­sie­li po­je­chać na miej­sce wcze­śniej, żeby do­brać so­bie „ochot­ni­ków” spo­śród lo­kal­nych nad­zor­ców i kie­row­ców w trzech za­rzą­dach NKWD – w Ka­li­ni­nie, Smo­leń­sku i Char­ko­wie. Trze­ba z nich było zmon­to­wać eki­py eg­ze­ku­to­rów, prze­pro­wa­dzić in­struk­taż, przy­go­to­wać miej­sca na eg­ze­ku­cję i grze­ba­nie zwłok.

Nie­ste­ty, dys­po­zy­cji wy­jaz­dów Dmi­tri­je­wa, Oku­nie­wa, Sie­mio­ni­chi­na, Field­ma­na i bra­ci Szy­ga­lo­wów nie ma w tej gru­pie roz­ka­zów AChU NKWD ZSRS z 1940 roku. Co wca­le nie ozna­cza, że ni­g­dzie nie wy­jeż­dża­li. Tym bar­dziej że zo­sta­li wy­na­gro­dze­ni za cał­kiem kon­kret­ny udział w mor­do­wa­niu Po­la­ków[42].

W su­mie spo­śród lu­dzi ze „spec­gru­py” Bło­chi­na 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku pre­mię fi­nan­so­wą w kwo­cie rów­nej mie­sięcz­nej pen­sji przy­zna­no 10 oso­bom. Byli to sam Wa­si­lij Bło­chin, Iwan An­to­now, Alek­sandr Dmi­tri­jew, Alek­sandr Je­miel­ja­now, Alek­siej Oku­niew, Diem­jan Sie­mio­ni­chin, Iwan Field­man, Wa­si­lij Szy­ga­low, Iwan Szy­ga­low, Piotr Ja­kow­lew. Ża­den z nich nie do­żył 1990 roku, kie­dy roz­po­czę­ło się śledz­two w spra­wie Ka­ty­nia. 

O wcze­snej śmier­ci bra­ci Szy­ga­lo­wów była już mowa. Dłu­go nie po­ży­li też dwaj inni pra­cow­ni­cy „spec­gru­py”. Alek­sandr Dmi­tri­jew umarł w 1953 roku, a nie­dłu­go póź­niej – Iwan Field­man (w mar­cu 1954 roku). Piotr Ja­kow­lew zmarł w kwiet­niu 1959 roku i zo­stał po­cho­wa­ny obok swo­je­go sze­fa Wa­si­li­ja Bło­chi­na na cmen­ta­rzu Doń­skim. Alek­siej Oku­niew do­żył 1966 roku. Do „dłu­go­wiecz­nych” moż­na za­li­czyć chy­ba tyl­ko Iwa­na An­to­no­wa i Diem­ja­na Sie­mio­ni­chi­na – obaj zmar­li w sierp­niu 1975 roku. Na tym ko­niec. Nie jest zna­na tyl­ko data śmier­ci Alek­san­dra Je­miel­ja­no­wa. Ale bio­rąc pod uwa­gę jego datę uro­dze­nia – 1893 rok – ra­czej nie do­żył koń­ca lat osiem­dzie­sią­tych. 

Wy­ko­naw­ców wy­ro­ków śmier­ci łą­czy­ła nie tyl­ko su­per­taj­na pra­ca. Poza nią też trzy­ma­li się ra­zem. An­to­now, Bło­chin, Sie­mio­ni­chin i Wa­si­lij Szy­ga­low miesz­ka­li w jed­nym domu w Mo­skwie przy uli­cy Bol­sza­ja Kom­so­mol­ska­ja, pod nr 3-a. A Oku­niew miał miesz­ka­nie na tej sa­mej uli­cy, pod nu­me­rem 5. Na uli­cy Gor­kie­go 41 są­sia­da­mi byli inni uczest­ni­cy mor­du ka­tyń­skie­go: Zil­ber­man, Zu­bow i Si­nie­gu­bow. Wy­ni­ka­ło to może nie ze szcze­gól­nych chę­ci czy sym­pa­tii, a ra­czej z po­li­ty­ki przy­dzie­la­nia miesz­kań w NKWD. Ale był w tym kon­kret­ny sens – niech już się le­piej pil­nu­ją na­wza­jem. 

Iwan An­to­now i Diem­jan Sie­mio­ni­chin, któ­rzy zmar­li w 1975 roku, przy­jaź­ni­li się. Sie­mio­ni­chin czę­sto przy­cho­dził po An­to­no­wa i ra­zem ru­sza­li do pra­cy. Ten dru­gi miesz­kał z żoną i cór­ką w dwóch skrom­nych po­ko­jach w ko­mu­nał­ce[43]. We­dług są­sia­dów był ma­ło­mów­ny, ni­g­dy nie wy­po­wia­dał się na te­ma­ty zwią­za­ne ze służ­bą, nie roz­ma­wiał o po­li­ty­ce, a tyl­ko o spra­wach co­dzien­nych. Są­siad jak są­siad – zu­peł­nie zwy­kły czło­wiek. Był jed­nak je­den szcze­gół, któ­ry szo­ko­wał są­sia­dów. Bar­dzo czę­sto An­to­no­wa od­wo­zi­li do domu nad ra­nem, kom­plet­nie pi­ja­ne­go i wcią­ga­li go po scho­dach, a wraz z nim – wiel­kie bu­kie­ty kwia­tów. Jak już się wy­spał, dłu­go my­dlił ręce po­kry­te ru­dy­mi wło­ska­mi. Dłu­go – jak­by sta­rał się z cze­goś bar­dzo sta­ran­nie od­myć[44]. Hi­sto­ria nie­mal­że bi­blij­na. Ten, któ­ry od­pro­wa­dzał lu­dzi do kró­le­stwa śmier­ci, my­jąc się, po­wra­cał do ży­cia. 

Cie­ka­we, czy do­mow­ni­cy za­sta­na­wia­li się, skąd te kwia­ty. To po pro­stu ja­kaś cmen­tar­na de­ka­den­cja. Przy­no­si­li bez­wład­ne cia­ło oto­czo­ne kwia­ta­mi, tak jak­by za każ­dym ra­zem grze­ba­li czło­wie­ka, któ­ry roz­strze­lał wła­sną du­szę. A może wszyst­ko było znacz­nie bar­dziej pro­za­icz­ne i za­pach kwia­tów miał ukryć le­d­wie wy­czu­wal­ny za­pach krwi, pro­chu i tru­pi odór.

Po aresz­to­wa­niu Be­rii w pro­wa­dzą­cej śledz­two pro­ku­ra­tu­rze po­ja­wi­ły się py­ta­nia do pra­cow­ni­ków „spec­gru­py”. Wszak to oni byli na ostat­nim przy­stan­ku sta­li­now­skie­go bez­pra­wia, do­peł­nia­jąc je mor­do­wa­niem nie­win­nie ska­za­nych lu­dzi. Prze­słu­chi­wa­ny był Bło­chin. Szcze­gól­ne za­in­te­re­so­wa­nie śled­czych wzbu­dzał też Diem­jan Sie­mio­ni­chin. Uczest­ni­czył on w bez­praw­nej eg­ze­ku­cji w Kuj­by­sze­wie na pod­sta­wie pod­pi­sa­ne­go przez Be­rię imien­ne­go roz­ka­zu (skie­ro­wa­ne­go kon­kret­nie do Sie­mio­ni­chi­na) nr 2756/b z 18 paź­dzier­ni­ka 1941 roku[45]. Funk­cjo­na­riusz do­stał po­le­ce­nie wy­jaz­du do Kuj­by­sze­wa i roz­strze­la­nia 25 więź­niów. Był po­śród nich daw­ny wróg Be­rii – Mi­cha­ił Kie­drow, któ­ry zo­stał już unie­win­nio­ny przez sąd. Ale Be­ria ko­niecz­nie chciał go za­bić, by wy­rów­nać sta­re ra­chun­ki. Spo­śród 25 osób z li­sty w wię­zie­niu w Kuj­by­sze­wie prze­by­wa­ło tyl­ko 20, po­zo­sta­łych roz­strze­la­no w Sa­ra­to­wie[46]. Pro­to­kół z eg­ze­ku­cji pod­pi­sa­li Le­onid Basz­ta­kow i Diem­jan Sie­mio­ni­chin. Był pod nim rów­nież pod­pis za­stęp­cy na­czel­ni­ka pio­nu śled­cze­go NKWD Bo­ri­sa Ro­do­sa[47]. Wy­glą­da­ło na to, że to już ko­niec! Za roz­strze­la­nie nie­win­nych i za an­ty­da­to­wa­nie do­ku­men­tów Sie­mio­ni­chin zo­sta­nie po­trak­to­wa­ny „z całą su­ro­wo­ścią”. Ale nie, pro­ku­ra­tu­ra nie była ma­łost­ko­wa. We­dług jej lo­gi­ki Sie­mio­ni­chin nie był win­ny, bo tyl­ko wy­peł­niał roz­kaz. Mimo wszyst­ko jed­nak prze­pro­wa­dzo­ne w la­tach pięć­dzie­sią­tych śledz­two w spra­wie Be­rii i jego po­przed­ni­ków w NKWD ujaw­ni­ło me­cha­nizm zbrod­ni. Ja­sna sta­ła się rów­nież zło­wro­ga rola kre­ma­to­rium na cmen­ta­rzu Doń­skim w za­cie­ra­niu śla­dów pra­cy „spec­gru­py” Bło­chi­na.

Dy­rek­tor kre­ma­to­rium Piotr Nie­stie­rien­ko miesz­kał w wil­li nie­opo­dal. Wie­dział dużo i dużo wi­dział. Za pa­le­nie ciał ofiar eg­ze­ku­cji do­sta­wał do­dat­ko­we mie­sięcz­ne wy­na­gro­dze­nie w wy­so­ko­ści 200 ru­bli. Z praw­ne­go punk­tu wi­dze­nia moż­na go uznać za czyn­ne­go wspól­ni­ka „spec­gru­py”, nie­mal­że jej uczest­ni­ka. Tyl­ko że ni­g­dy nie był i nie mógł być cze­ki­stą. Jego hi­sto­ria jest bar­dzo cie­ka­wa. Uro­dził się w 1884 roku w ro­dzi­nie drob­ne­go szlach­ci­ca. Był w ar­mii, ukoń­czył szko­łę pie­cho­ty i Woj­sko­wą Szko­łę Ae­ro­nau­ty­ki[48]. Pod­czas woj­ny do­mo­wej wal­czył po stro­nie bia­łych – był puł­kow­ni­kiem w ar­mii De­ni­ki­na. Póź­niej prze­by­wał na emi­gra­cji – miesz­kał naj­pierw w Ser­bii i Buł­ga­rii, póź­niej prze­niósł się do Pa­ry­ża. Tam na po­waż­nie za­in­te­re­so­wał się tech­nicz­ny­mi aspek­ta­mi kre­ma­cji[49]. Jeź­dził do Ber­li­na, żeby na­brać do­świad­cze­nia. De­cy­zja o po­wro­cie do ZSRS we­pchnę­ła go w tro­skli­we ra­mio­na za­gra­nicz­nych funk­cjo­na­riu­szy wy­wia­du OGPU. Przez parę lat był taj­nym in­for­ma­to­rem, do­no­sił na bia­łą emi­gra­cję. W 1926 roku do­stał po­zwo­le­nie na po­wrót do Mo­skwy, gdzie mógł spo­żyt­ko­wać do­świad­cze­nia i wie­dzę zdo­by­te za gra­ni­cą[50]. Zo­stał dy­rek­to­rem kre­ma­to­rium na cmen­ta­rzu Doń­skim do­słow­nie w chwi­li jego uru­cho­mie­nia. 

Kie­dy otwar­to pierw­sze mo­skiew­skie kre­ma­to­rium, pra­sa okrzyk­nę­ła je wzor­co­wym przy­kła­dem hi­gie­ny, któ­ry po­ło­żył kres wie­lo­wie­ko­we­mu za­co­fa­niu: „Ogień, spa­la­ją­cy ogień! To dla cie­bie zbu­do­wa­no tę świą­ty­nię współ­cze­sno­ści, ten ogni­sty cmen­tarz... Kre­ma­to­rium – to wy­łom w chiń­skim mu­rze lu­do­wej ciem­no­ty i prze­są­dów, któ­ry­mi spe­ku­lo­wa­li popi wszyst­kich wy­znań”[51]. Była rów­nież in­for­ma­cja o cen­ni­ku: spa­la­nie cia­ła do­ro­słe­go – 20 ru­bli, dziec­ka – 10 ru­bli. I cho­ciaż wy­daj­ność kre­ma­to­rium wy­no­si­ła do 20 ciał dzien­nie, ob­cią­że­nie było duże i „dzień ro­bo­czy cza­sa­mi, za­miast o 17, koń­czył się o 22...”[52]. Tyl­ko o tym, że po­tem za­czy­na­ła się peł­no­wy­mia­ro­wa „noc­na zmia­na”, już ga­ze­ta nie na­pi­sa­ła. Pra­cow­ni­cy „spec­gru­py” przy­wo­zi­li do kre­ma­to­rium cia­ła roz­strze­la­nych i tam je spa­la­li. 

Pro­pa­gan­da ma­ją­ca na celu po­pu­la­ry­za­cję no­we­go ro­dza­ju po­grze­bów była roz­krę­co­na na dużą ska­lę. Do kre­ma­to­rium przy­jeż­dża­ły wy­ciecz­ki, oczy­wi­ście – w cią­gu dnia[53]. Noc­na pra­ca była oto­czo­na ta­jem­ni­cą. Do po­ło­wy lat trzy­dzie­stych wszyst­ko dzia­ła­ło mniej wię­cej mia­ro­wo i sta­bil­nie. Póź­niej jed­nak za­czę­ła się „praw­dzi­wa ro­bo­ta” – go­rącz­ka roz­strze­li­wań, ca­ło­noc­ne sta­ny po­go­to­wia. Ciał stra­co­nych było co­raz wię­cej. 

W sierp­niu 1936 roku Nie­stie­rien­ko był za­sko­czo­ny, gdy Gri­go­rij Go­łow i funk­cjo­na­riusz wy­dzia­łu ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go Sier­giej Zub­kin po­pro­si­li go o wy­da­nie po spa­le­niu pro­chów Gri­go­ri­ja Zi­now­je­wa i Lwa Ka­mie­nie­wa. Za­cho­dził w gło­wę, do cze­go mo­gło to im być po­trzeb­ne. Ale sko­ro po­pro­si­li – „wy­dał im wia­dro z pro­cha­mi roz­strze­la­nych”[54].

Roz­wią­za­nie tej za­gad­ki kry­je się w nie­ocze­ki­wa­nym zna­le­zi­sku śled­czych, któ­rzy prze­szu­ki­wa­li ga­bi­net Je­żo­wa w kwiet­niu 1939 roku. W szu­fla­dzie biur­ka spo­czy­wa­ło za­wi­niąt­ko z ku­la­mi, któ­ry­mi za­bi­to Zi­now­je­wa, Ka­mie­nie­wa, Smir­no­wa. Każ­da kula była za­wi­nię­ta w od­dziel­ny pa­pie­rek z na­zwi­skiem stra­co­ne­go[55]. Ale skąd się wzię­ły? Od­po­wiedź jest pro­sta. Moż­na je było od­zy­skać, prze­sie­wa­jąc pro­chy tych waż­nych współ­to­wa­rzy­szy Le­ni­na po ich za­bi­ciu. Tyl­ko kto i po co je za­cho­wał? Pierw­sze, co przy­cho­dzi do gło­wy, to że sam Sta­lin mógł chcieć do­tknąć ma­te­rial­nych do­wo­dów śmier­ci swo­ich by­łych to­wa­rzy­szy. Mści­wie roz­ko­szo­wać się ich nie­sław­nym koń­cem, po­prze­dzo­nym pro­ce­sem, któ­ry na za­wsze okrył ich hań­bą. Po tym, jak sami na oczach wszyst­kich po­twier­dzi­li wy­ssa­ne z pal­ca za­rzu­ty sta­li­now­skich śled­czych[56]. Nie wia­do­mo, kogo Sta­lin mógł o to po­pro­sić. Je­żow nie był jesz­cze wte­dy nar­ko­mem spraw we­wnętrz­nych, cho­ciaż od­po­wia­dał za prze­bieg sierp­nio­we­go pro­ce­su w 1936 roku. Nie wy­pa­da­ło mu jed­nak zwra­cać się z tak de­li­kat­ną proś­bą do sze­re­go­wych cze­ki­stów ze „spec­gru­py”. Poza tym Sta­li­na nie było w tym cza­sie w Mo­skwie. Prze­by­wał na urlo­pie w So­czi, skąd wró­cił do­pie­ro w paź­dzier­ni­ku 1936 roku.

A więc kto? Naj­praw­do­po­dob­niej po­le­ce­nie wy­dał swo­im pod­wład­nym Gien­rich Ja­go­da, ro­man­tyk, któ­re­mu nie­ob­cy był sen­ty­men­ta­lizm. Py­ta­nie tyl­ko, czy ro­bił to dla sie­bie, czy dla Sta­li­na? Nie wia­do­mo. Może jed­nak dla sie­bie, prze­cież Ja­go­da pa­trzył kie­dyś na wiel­kich przy­wód­ców re­wo­lu­cji z dołu, z na­boż­nym drże­niem. I te­raz wszyst­ko sta­ło się pro­ste – pod­pi­sa­ne kule w ko­per­cie. Była to pierw­sza eg­ze­ku­cja wo­dzów re­wo­lu­cji i Ja­go­da – z mie­sza­ny­mi uczu­cia­mi – czuł, że stał się czę­ścią hi­sto­rii. Jed­no jest ja­sne – pod­czas zmia­ny war­ty w NKWD ko­per­tę z ku­la­mi po Ja­go­dzie „odzie­dzi­czył” Je­żow.

Nie­stie­rien­kę naj­bar­dziej jed­nak nie­po­ko­iło, że za­czę­li mu przy­wo­zić do kre­ma­cji lu­dzi, któ­rych do­brze znał. Zna­jo­mych z pra­cy, lu­dzi, z któ­ry­mi pił albo do­pie­ro wczo­raj roz­ma­wiał. W czerw­cu 1937 roku przy­sła­no do skre­mo­wa­nia zwło­ki Pio­tra Pa­kał­na. Dwa mie­sią­ce póź­niej, w sierp­niu – Fier­di­nan­da Sot­ni­ko­wa i Gri­go­ri­ja Go­ło­wa, a póź­niej, w mar­cu 1939 roku przy­szła ko­lej na Sier­gie­ja Zub­ki­na. Trud­no po­wie­dzieć, co czuł, gdy przyj­mo­wał ich cia­ła do kre­ma­cji. Prze­cież z Go­ło­wem się przy­jaź­nił, spę­dza­li ra­zem czas. To był ja­kiś mrocz­ny gry­mas losu. Przy­wo­zi­li też jego zna­jo­mych cze­ki­stów, któ­rych nie roz­strze­la­no, lecz sami umar­li. Pod ko­niec kwiet­nia 1941 roku – Pio­tra Mag­go, na po­cząt­ku czerw­ca 1941 roku – Alek­sie­ja Ka­li­ni­na. Nie­stie­rien­ko do­sko­na­le ich znał, po­dob­nie jak tych człon­ków „spec­gru­py”, któ­rych stra­co­no w 1937 roku. Ci przy­naj­mniej umar­li śmier­cią na­tu­ral­ną, cho­ciaż na „sta­no­wi­sku bo­jo­wym”[57]. Mag­go i Ka­li­ni­na po­cho­wa­no nie w ko­lum­ba­rium na Doń­skim, ale na bar­dziej „ho­no­ro­wym” cmen­ta­rzu No­wo­dzie­wi­czym. Taki już był los wie­lu, że naj­pierw oni przy­wo­zi­li cia­ła ofiar, a po­tem ich sa­mych do­star­cza­li w to samo miej­sce. Koło się za­my­ka­ło – ich czas też się koń­czył!

Smut­ny los ofiar re­pre­sji po­wtó­rzył tak­że Piotr Nie­stie­rien­ko. 23 czerw­ca 1941 roku zo­stał aresz­to­wa­ny „za dzia­łal­ność an­ty­so­wiec­ką”. Ewi­dent­nie był to po pro­stu pre­tekst, trud­no so­bie wy­obra­zić, że ma­jąc ta­kie za­ję­cie, mógł coś ko­muś opo­wie­dzieć, już nie mó­wiąc o ini­cjo­wa­niu ja­kiejś dzia­łal­no­ści. Po pro­stu nad­szedł czas, by po­zbyć się czło­wie­ka, któ­ry znał mrocz­ne ta­jem­ni­ce ka­tow­skie­go za­ję­cia. De­cy­zją Ko­le­gium Spe­cjal­ne­go przy NKWD zo­stał roz­strze­la­ny. Nie w Mo­skwie, lecz w Sa­ra­to­wie – 9 wrze­śnia 1942 roku[58]. Jego ze­zna­nia w cza­sie śledz­twa uchy­li­ły rąb­ka ta­jem­ni­cy pro­chów stra­co­nych: „po spa­le­niu pro­chy roz­strze­la­nych uczest­ni­ków pro­ce­sów oso­bi­ście za­ko­py­wa­łem w spe­cjal­nie wy­dzie­lo­nym miej­scu na po­dwó­rzu kre­ma­to­rium... Oprócz mnie nikt o tym nie wie­dział i wie­dzieć nie mógł, po­nie­waż za­ko­py­wa­łem je tuż po spa­le­niu oso­bi­ście ja sam”[59]. Na prze­słu­cha­niach Nie­stie­rien­ko po­wie­dział, że spo­śród funk­cjo­na­riu­szy NKWD naj­bli­żej był zwią­za­ny z Gri­go­ri­jem Go­ło­wem i Alek­sie­jem Oku­nie­wem, a oprócz nich przy kre­ma­cji cza­sa­mi byli obec­ni se­kre­tarz NKWD Pa­wieł Bu­ła­now i za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go Sier­giej Zub­kin[60].

Cia­ła stra­co­nych za­zwy­czaj przy­wo­ził do kre­ma­to­rium na Doń­skim Alek­siej Oku­niew. To był jego od­ci­nek prac. War­to mu się przyj­rzeć, bo Oku­niew był jed­ną z naj­bar­dziej zło­wro­gich po­sta­ci w ca­łej eki­pie Bło­chi­na. Był chłop­cem na po­sył­ki u ka­tów, za­wia­dy­wał za­ko­py­wa­niem zwłok, za­cie­ra­nie śla­dów było jego pro­fe­sją. Nie wia­do­mo o nim wie­le – za­cho­wa­ły się tyl­ko ską­pe in­for­ma­cje. Pił, tra­fił do kli­ni­ki psy­chia­trycz­nej, co było w tej pra­cy zu­peł­nie nor­mal­ne. Jego twarz – na zdję­ciu chłod­na i zła, jego pa­trzą­ce w pust­kę oczy bez wy­ra­zu to naj­wy­mow­niej­sze do­wo­dy na to, kogo mamy przed sobą. Ewi­dent­ny przy­kład za­wo­do­wej de­for­ma­cji oso­bo­wo­ści czło­wie­ka z cze­ki­stow­skie­go pół­mro­ku, by­wal­ca piw­nic śmier­ci i znaw­cy cmen­ta­rzy. 

Wiódł noc­ne ży­cie – to była głów­na pora ak­tyw­no­ści „spec­gru­py”. Ale były chwi­le, kie­dy wy­cho­dził na świa­tło dzien­ne. Przy­jaź­nił się z sa­mym sze­fem ochro­ny Sta­li­na – Wła­si­kiem. Łą­czy­ła ich wspól­na prze­szłość. Za­nim zo­stał na­czel­nym ochro­nia­rzem, pod ko­niec lat dwu­dzie­stych Wła­sik był zwy­kłym pra­cow­ni­kiem wy­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go, w któ­rym Oku­niew peł­nił funk­cję ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go. Oku­nie­wa ce­nio­no za umie­jęt­ność or­ga­ni­zo­wa­nia roz­ry­wek dla kie­row­nic­twa. Jed­na z by­łych przy­ja­ció­łek Wła­si­ka – nie­ja­ka Iwań­ska – tak opi­sy­wa­ła swo­je pierw­sze spo­tka­nie z wszech­moc­nym sta­li­now­skim ochro­nia­rzem: „Chy­ba w maju 1938 roku mój zna­jo­my funk­cjo­na­riusz NKWD Oku­niew przed­sta­wił mnie Wła­si­ko­wi. Pa­mię­tam, że przy­je­cha­li do mnie sa­mo­cho­dem, była z nimi jesz­cze jed­na ko­bie­ta, i wszy­scy ra­zem po­je­cha­li­śmy do Wła­si­ka na da­czę. Nie do­je­cha­li­śmy, bo po­sta­no­wi­li­śmy urzą­dzić pik­nik na po­la­nie w le­sie. Tak za­czę­ła się moja zna­jo­mość z Wła­si­kiem. Spo­ty­ka­li­śmy się do 1939 roku”[61]. Na­wet po za­mąż­pój­ściu Iwań­skiej Oku­niew upar­cie za­pra­szał ją na im­pre­zy do Wła­si­ka. We­dług Iwań­skiej Oku­niew by­wał u nie­go „bar­dzo czę­sto”[62]. Pod­czas tych im­prez i bie­siad był „swój”, był by­wal­cem.

W 1938 roku jed­na z im­prez w pod­miej­skim obiek­cie NKWD za­koń­czy­ła się strze­la­ni­ną po pi­ja­ne­mu. W stycz­niu 1955 roku pod­czas pro­ce­su Wła­si­ka sąd ba­dał tę spra­wę, a Iwań­ska wy­stę­po­wa­ła w cha­rak­te­rze świad­ka. „Przy­je­cha­li­śmy wie­czo­rem: Oku­niew, Wła­sik, ja i jesz­cze ja­kaś ko­bie­ta. Oprócz nas było tam kil­ku woj­sko­wych, w tym dwóch lub trzech ge­ne­ra­łów. Dziew­czy­na, któ­ra była z nami, za­czę­ła oka­zy­wać szcze­gól­ną sym­pa­tię jed­ne­mu z nich. To nie spodo­ba­ło się Wła­si­ko­wi, któ­ry wy­jął na­ga­na i za­czął strze­lać do kie­lisz­ków na sto­le. Był już tro­chę pod­chmie­lo­ny”[63]. Wła­sik wy­ja­śniał: „Żad­nej strze­la­ni­ny nie było. Po­je­cha­li­śmy z Oku­nie­wem, Iwań­ską, Gra­du­so­wą i Gul­ko do jed­ne­go z re­sor­to­wych obiek­tów, któ­rym za­rzą­dzał Oku­niew. Rze­czy­wi­ście, wy­pi­li­śmy i za­ką­si­li­śmy, ale nie było żad­nej strze­la­ni­ny”[64]. Iwań­ska upie­ra­ła się przy swo­jej wer­sji wy­da­rzeń, do­da­jąc, że dro­ga do tego pod­miej­skie­go obiek­tu czy da­czy pro­wa­dzi­ła po­cząt­ko­wo po szo­sie Mo­żaj­skiej [ros. Mo­żaj­sko­je szos­se, jed­na z ulic wy­lo­to­wych z Mo­skwy – do­pi­sek tłum.]. Wła­sik, za­py­ta­ny, czy łą­czy­ły go z Iwań­ską wro­gie re­la­cje, od­po­wie­dział: „Nie, nie mie­li­śmy wro­gich re­la­cji z Iwań­ską. Po tym, jak rzu­cił ją Oku­niew, ży­łem z nią jak męż­czy­zna z ko­bie­tą. Mu­szę po­wie­dzieć, że to ona czę­ściej dzwo­ni­ła do mnie niż ja do niej. Zna­łem jej ojca, któ­ry pra­co­wał w gru­pie spe­cjal­nej NKWD i ni­g­dy nie było mię­dzy nami kłót­ni”[65]. Iwań­ska mó­wi­ła, że wszy­scy ją zna­ją jako cór­kę sta­re­go cze­ki­sty i za­prze­cza­ła, że utrzy­my­wa­ła kon­tak­ty in­tym­ne z Wła­si­kiem. Cho­ciaż po­wie­dzia­ła cie­ka­wą rzecz: „kie­dy pró­bo­wa­łam od­mó­wić spo­ty­ka­nia się, gro­ził aresz­to­wa­niem”[66].

A więc Wła­sik za­prze­czał, że były strza­ły, a Iwań­ska – że była z nim w bli­skiej re­la­cji. Cie­kaw­sze jest co in­ne­go. Gdzieś przy szo­sie Mo­żaj­skiej był obiekt spe­cjal­ny NKWD i za­wia­dy­wał nim Oku­niew. Może to ko­lej­ny po­li­gon eg­ze­ku­cyj­ny? Cho­ciaż bar­dziej praw­do­po­dob­ne, że była to da­cza rzą­do­wa ochra­nia­na przez NKWD. Na tę wer­sję wska­zu­je wspo­mnia­ny przez Iwań­ską sta­li­now­ski pod­cza­szy, któ­ry miał być obec­ny na tym spo­tka­niu. Wła­sik szep­nął jej, że to „wu­jek Sta­li­na”[67].









Roz­dział 8 

Za­gad­ki li­sty na­gro­dzo­nych

Kim byli lu­dzie oso­bi­ście wy­róż­nie­ni za prze­pro­wa­dze­nie ma­so­we­go mor­du pol­skich ofi­ce­rów w 1940 roku? To py­ta­nie musi in­te­re­so­wać hi­sto­ry­ków. Od­po­wiedź na nie rzu­ca świa­tło na to, jak była zor­ga­ni­zo­wa­na ta zbrod­nia, ja­kie siły zo­sta­ły w nią za­an­ga­żo­wa­ne i jak sze­ro­ki był krąg lu­dzi, któ­rzy wie­dzie­li o tej taj­nej ope­ra­cji.

Wy­raź­ną i ja­sną od­po­wiedź na to py­ta­nie po­win­no było dać śledz­two w spra­wie ka­tyń­skiej, któ­re Głów­na Pro­ku­ra­tu­ra Woj­sko­wa Ro­sji za­koń­czy­ła w 2004 roku. Jed­nak na­zwi­ska spraw­ców nie zo­sta­ły ofi­cjal­nie opu­bli­ko­wa­ne. Mało tego, utaj­nio­no na­wet po­sta­no­wie­nie o umo­rze­niu śledz­twa ka­tyń­skie­go i wie­le jego ma­te­ria­łów. Przy­czy­ną była zmia­na sy­tu­acji po­li­tycz­nej w Ro­sji i po­wrót do daw­nych ste­reo­ty­pów. Co­raz bar­dziej oczy­wi­sta sta­je się nowa ten­den­cja w po­li­ty­ce pań­stwa – mil­cze­nie o zbrod­niach cza­sów so­wiec­kich.

Za­cho­wa­nie Głów­nej Pro­ku­ra­tu­ry Woj­sko­wej, któ­ra nie chce ujaw­nić li­sty wy­ko­naw­ców eg­ze­ku­cji Po­la­ków w 1940 roku, jest ab­sur­dal­ne, po­nie­waż ich na­zwi­ska już od daw­na są zna­ne ba­da­czom i opu­bli­ko­wa­ne w zbio­rze do­ku­men­tów do­ty­czą­cych Ka­ty­nia. Cho­dzi o peł­ny tekst roz­ka­zu ko­mi­sa­rza lu­do­we­go spraw we­wnętrz­nych ZSRS nr 001365 z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku, na mocy któ­re­go na­gro­dzo­no wszyst­kich uczest­ni­ków eg­ze­ku­cji (wy­ko­naw­ców) – pra­cow­ni­ków za­rów­no apa­ra­tu cen­tral­ne­go NKWD, jak i za­rzą­dów NKWD w ob­wo­dach smo­leń­skim, ka­li­niń­skim i char­kow­skim, gdzie od­by­wa­ły się roz­strze­li­wa­nia[1].

Nie­ste­ty w roz­ka­zie są wy­mie­nio­ne je­dy­nie na­zwi­ska i ini­cja­ły na­gro­dzo­nych, a tyl­ko w nie­któ­rych przy­pad­kach – stop­nie spe­cjal­ne w sys­te­mie bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go. To bar­dzo ską­pa in­for­ma­cja z punk­tu wi­dze­nia ba­da­cza, utrud­nia­ją­ca po­szu­ki­wa­nie szer­szej wie­dzy o ich bio­gra­fiach. Pierw­szą po­waż­ną pró­bę zba­da­nia tych ży­cio­ry­sów pod­jął pra­cow­nik Pań­stwo­we­go Ar­chi­wum Fe­de­ra­cji Ro­syj­skiej (Go­su­dar­stwien­nyj ar­chiw Ros­sij­skoj Fie­die­ra­cy­ji – GARF) Alek­sandr Ko­ku­rin. Jego usta­le­nia po­słu­ży­ły jako baza krót­kich not bio­gra­ficz­nych funk­cjo­na­riu­szy NKWD, umiesz­czo­nych w zbio­rze do­ku­men­tów o Ka­ty­niu[2]. Jed­nak w przy­pad­ku więk­szo­ści na­gro­dzo­nych po­zo­sta­ła tyl­ko li­sta na­zwisk, a bar­dziej szcze­gó­ło­wych da­nych bra­ko­wa­ło. Zna­le­zie­nie choć­by ele­men­tar­nych in­for­ma­cji na te­mat tych osób wy­ma­ga­ło do­dat­ko­wych po­szu­ki­wań w ar­chi­wach. Ich wy­ni­ki znaj­du­ją się w za­łącz­ni­ku na koń­cu książ­ki[3].

Kim są ci lu­dzie i dla­cze­go zna­leź­li się na tej li­ście? W od­po­wie­dzi na to py­ta­nie po­ma­ga zro­zu­mie­nie roli prze­wi­dzia­nej dla ob­wo­do­wych za­rzą­dów NKWD w ra­mach ca­łej ope­ra­cji. Były one tyl­ko in­stru­men­tem po­trzeb­nym do wy­ko­na­nia tego za­da­nia. Stąd też na­cisk na na­gro­dze­nie sze­re­go­wych wy­ko­naw­ców.

Dmi­trij To­ka­riew wy­raź­nie dał do zro­zu­mie­nia, że jego za­rząd NKWD nie pro­wa­dził spraw śled­czych pol­skich więź­niów z Ostasz­ko­wa. Zaj­mo­wał się tym wy­dział spe­cjal­ny obo­zu w Ostasz­ko­wie i od­dziel­na bry­ga­da śled­czych, przy­sła­nych z Mo­skwy, na któ­rej cze­le stał Stie­pan Bie­ło­li­piec­ki. Nie pod­le­ga­li oni Za­rzą­do­wi NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go i nie ra­por­to­wa­li do nie­go.

Tak więc kie­ro­wa­ny przez To­ka­rie­wa Za­rząd NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go był tyl­ko na­rzę­dziem eg­ze­ku­cji. Czymś w ro­dza­ju bazy, gdzie w cza­sach Wiel­kie­go Ter­ro­ru prze­ćwi­czo­no już tech­no­lo­gię roz­strze­li­wań: w Ka­li­ni­nie mie­li przy­go­to­wa­ną celę do eg­ze­ku­cji, wy­szko­lo­ną eki­pę ko­men­dan­tów, a pod mia­stem – miej­sce do taj­ne­go grze­ba­nia zwłok. Do­kład­nie taką samą funk­cję jak Za­rząd w Ka­li­ni­nie peł­ni­ły lo­kal­ne struk­tu­ry NKWD w Smo­leń­sku i Char­ko­wie.

Bry­ga­dy śled­czych w obo­zach w Ko­ziel­sku, Sta­ro­biel­sku i Ostasz­ko­wie do­ko­ny­wa­ły se­lek­cji jeń­ców, pro­wa­dzi­ły spra­wy śled­cze i od­sy­ła­ły ich akta do NKWD w Mo­skwie. Tam za­pa­da­ły de­cy­zje. We­dług pier­wot­nych pla­nów spra­wy mia­ły być roz­strzy­ga­ne przez Ko­le­gium Spe­cjal­ne NKWD, ale pod ko­niec lu­te­go doj­rza­ła de­cy­zja o ma­so­wych roz­strze­li­wa­niach na mocy „wy­ro­ków” spe­cjal­nie utwo­rzo­nej trój­ki. 

To­ka­riew zde­cy­do­wa­nie wska­zał Mo­skwę jako cen­trum de­cy­zyj­ne w przy­pad­ku kon­kret­nych spraw: „Za­rząd w tym, po­wta­rzam raz jesz­cze, żad­ne­go współ­uczest­nic­twa nie miał. Sami pra­cow­ni­cy obo­zu kie­ro­wa­li [spra­wy] do Mo­skwy, a jaka tech­no­lo­gia po­dej­ścia tam była – nie wiem”[4].

Na pod­sta­wie spraw śled­czych i list przy­go­to­wa­nych przez te bry­ga­dy w Mo­skwie za­pa­da­ły de­cy­zje o ka­rze śmier­ci, a na­stęp­nie li­sty dys­po­zy­cyj­ne były kie­ro­wa­ne do obo­zów (skąd mie­li być wy­wie­zie­ni więź­nio­wie) i do za­rzą­dów NKWD w Ka­li­ni­nie, Smo­leń­sku i Char­ko­wie (do­kąd mie­li być do­star­cze­ni i na pod­sta­wie tych list – roz­strze­la­ni). Tech­no­lo­gia była do­pra­co­wa­na w naj­drob­niej­szych szcze­gó­łach.

Cza­sa­mi ten spraw­ny pro­ces był za­bu­rza­ny przez in­ge­ren­cje z Mo­skwy, np. zdej­mo­wa­no z trans­por­tu ko­goś ze ska­za­nych na żą­da­nie kie­row­nic­twa wy­dzia­łów GUGB NKWD ZSRS. Cza­sa­mi co­fa­no oso­by już do­star­czo­ne do wię­zień we­wnętrz­nych i wy­sy­ła­no je do Mo­skwy. Były to jed­nak po­je­dyn­cze przy­pad­ki. 

Funk­cjo­na­riu­sze pio­nu śled­cze­go Za­rzą­du NKWD w Ka­li­ni­nie nie bra­li bez­po­śred­nio udzia­łu w eg­ze­ku­cjach. I nie ma ich na li­ście w roz­ka­zie o na­gro­dach. To­ka­riew był w tej spra­wie bar­dzo ka­te­go­rycz­ny. Gdy pro­ku­ra­to­rzy za­py­ta­li go o sze­fa pio­nu śled­cze­go Bo­ri­sa Szy­fri­na, od­po­wie­dział: „Nie, w tej ope­ra­cji żad­ne­go [jego] udzia­łu nie było, stwier­dzam z całą od­po­wie­dzial­no­ścią”[5]. Jed­no­cze­śnie za­cho­wa­ły się do­ku­men­ty świad­czą­ce o tym, że Szy­frin i jego pod­wład­ni w kwiet­niu 1940 roku spo­rzą­dza­li i wy­sy­ła­li do Mo­skwy dla trój­ki NKWD do­ku­men­ta­cję śledz­twa po­szcze­gól­nych pol­skich jeń­ców prze­by­wa­ją­cych w wię­zie­niach, np. w wię­zie­niu NKWD w Wiel­kich Łu­kach[6].

W su­mie na mocy roz­ka­zu ko­mi­sa­rza lu­do­we­go spraw we­wnętrz­nych ZSRS nr 001365 z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku na­gro­dzo­no 125 osób. Nie­ste­ty, nie uda­ło się zi­den­ty­fi­ko­wać ani zna­leźć żad­nych in­for­ma­cji o 14 z nich. Na pod­sta­wie ze­znań by­łe­go sze­fa Za­rzą­du NKWD w Ka­li­ni­nie Dmi­tri­ja To­ka­rie­wa i li­sty eta­tów Wy­dzia­łu Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go moż­na do­pre­cy­zo­wać, że przy­naj­mniej trzy z tych nie­od­na­le­zio­nych osób – W. A. Osi­pow, W. J. Sko­ro­du­mow, N. T. Żu­raw­low – były w 1940 roku kie­row­ca­mi w tam­tej­szym za­rzą­dzie. 

Ana­li­za ko­lej­no­ści na­zwisk wy­mie­nio­nych w roz­ka­zie nr 001365 po­zwa­la wy­snuć wie­le cie­ka­wych wnio­sków. Rzecz w tym, że na­zwi­ska nie są wy­mie­nio­ne w po­rząd­ku al­fa­be­tycz­nym. A więc mu­sia­ły być uło­żo­ne we­dług ja­kiejś in­nej za­sa­dy. Żeby zro­zu­mieć, we­dług ja­kie­go klu­cza upo­rząd­ko­wa­no na­zwi­ska – a co za tym idzie, we­dług ja­kiej za­sa­dy była zor­ga­ni­zo­wa­na cała ope­ra­cja – wy­star­czy­ło wsta­wić do tego do­ku­men­tu sta­no­wi­ska służ­bo­we na­gro­dzo­nych. Efekt prze­szedł naj­śmiel­sze ocze­ki­wa­nia. Po­ni­żej znaj­du­je się tekst roz­ka­zu uzu­peł­nio­ny funk­cja­mi osób znaj­du­ją­cych się na li­ście:

 


ROZ­KAZ KO­MI­SA­RZA LU­DO­WE­GO SPRAW WE­WNĘTRZ­NYCH ZSRS 1940 r.


Treść:
Nr 001365. W spra­wie na­gro­dze­nia pra­cow­ni­ków NKWD 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r., m. Mo­skwa

Za po­myśl­ne wy­ko­na­nie za­dań spe­cjal­nych.

NA­KA­ZU­JĘ:

Na­gro­dzić ni­żej wy­mie­nio­nych pra­cow­ni­ków NKWD ZSRS, za­rzą­dów NKWD ob­wo­dów: ka­li­niń­skie­go, smo­leń­skie­go i char­kow­skie­go

Upo­sa­że­niem mie­sięcz­nym

Ka­pi­ta­na BP[7] – F. K. Il­ji­na – za­stęp­cę na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

Star­sze­go lejt­nan­ta BP – I. I. Gri­bo­wa – ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

Star­sze­go lejt­nan­ta BP – A. I. Ru­ba­no­wa – ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

Star­sze­go lejt­nan­ta BP – T. F. Ku­pri­ja – ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

Lejt­nan­ta BP – W. M. Ka­ra­wa­je­wa – na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

Ma­jo­ra BP – W. M. Bło­chi­na – na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChU NKWD

Ma­jo­ra BP – A. W. Oku­nie­wa – za­stęp­cę na­czel­ni­ka 1. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu GUGB NKWD

Ka­pi­ta­na BP – W. I. Szy­ga­lo­wa – funk­cjo­na­riu­sza do za­dań spe­cjal­nych AChU NKWD

Ka­pi­ta­na BP – A. M. Ka­li­ni­na – po­moc­ni­ka na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Ka­pi­ta­na BP – P. A. Ja­kow­le­wa – za­stęp­cę na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD

St. lejt­nan­ta BP – I. I. An­to­no­wa – kie­row­cę bazy sa­mo­cho­do­wej nr 1 Wy­dzia­łu Sa­mo­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD

Star­sze­go lejt­nan­ta BP – I. I. Field­ma­na – kie­row­cę bazy sa­mo­cho­do­wej nr 1 Wy­dzia­łu Sa­mo­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD

Star­sze­go lejt­nan­ta BP – I. I. Szy­ga­lo­wa – funk­cjo­na­riu­sza do za­dań spe­cjal­nych AChU NKWD 

Star­sze­go lejt­nan­ta BP – D. E. Sie­mio­ni­chi­na – funk­cjo­na­riu­sza do za­dań spe­cjal­nych AChU NKWD

Lejt­nan­ta BP – A. D. Dmi­tri­je­wa – kie­row­cę bazy sa­mo­cho­do­wej NKWD 

Lejt­nan­ta BP – A. M. Je­miel­ja­no­wa – funk­cjo­na­riu­sza do za­dań spe­cjal­nych AChU NKWD

Star­sze­go ma­jo­ra BP – Si­nie­gu­bo­wa – za­stęp­cę na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD ZSRS

Ma­jo­ra BP – Zil­ber­ma­na – za­stęp­cę na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Wię­zien­ne­go NKWD ZSRS

Ka­pi­ta­na BP – I. D. Bie­zru­ko­wa – za­stęp­cę na­czel­ni­ka 6. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go GEU NKWD ZSRS 

Ka­pi­ta­na BP – P. P. Ti­cho­no­wa – za­stęp­cę na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

Ka­pi­ta­na BP – W. P. Zub­co­wa – po­moc­ni­ka na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

Kom­bry­ga[8] – Kri­wien­kę – na­czel­ni­ka szta­bu Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS

Puł­kow­ni­ka – Ry­ba­ko­wa – na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Ope­ra­cyj­ne­go Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS

Puł­kow­ni­ka – Stie­pa­no­wa – po­moc­ni­ka na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Szta­bu Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS

Star­sze­go lejt­nan­ta BP – W. P. Paw­ło­wa – za­stęp­cę na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

Lejt­nan­ta BP – T. F. Ka­czi­na – po­moc­ni­ka na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

Lejt­nan­ta BP – M. A. Ko­zo­chot­skie­go – na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

Lejt­nan­ta BP – A. M. Sze­wie­lo­wa – na­czel­ni­ka 11. odd­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Młod­sze­go lejt­nan­ta BP – M. I. Łu­gi­ni­na – po­moc­ni­ka na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

Młod­sze­go lejt­nan­ta BP – M. D. Go­ria­cze­wa – na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

Młod­sze­go lejt­nan­ta BP – N. A. Ki­sie­lo­wa – star­sze­go ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 11. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Młod­sze­go lejt­nan­ta BP – I. S. Ba­ri­no­wa – star­sze­go ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Młod­sze­go lejt­nan­ta BP – A. N. Ofi­ce­ro­wa – po­moc­ni­ka ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 11. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Sier­żan­ta BP – I. I. No­wo­sio­ło­wa – pra­cow­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Sier­żan­ta BP – K. J. Błank – po­moc­ni­ka ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 2. gru­py se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Sier­żan­ta BP – R. C. Gie­ce­le­wicz – kie­row­nicz­kę biu­ra ma­szy­ni­stek se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Sier­żan­ta BP – N. A. Zu­bo­wa – młod­sze­go śled­cze­go pio­nu śled­cze­go GEU NKWD ZSRS

Sier­żan­ta BP – S. S. Ku­znie­co­wą – po­moc­ni­ka ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

Sier­żan­ta BP – I. A. Stie­kolsz­czi­ko­wa – ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS

I. A. Cu­ka­no­wa – na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

A. A. Kar­ma­no­wa – za­stęp­cę ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

 I. P. Smy­ka­ło­wa – dy­żur­ne­go po­moc­ni­ka ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

 F. I. Do­ro­ni­na – na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

 N. A. Gwoz­dow­skie­go – po­moc­ni­ka ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

kwo­tą 800 ru­bli

– I. I. Stiel­ma­cha – na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– I. J. Ti­ku­no­wa – pra­cow­ni­ka ko­men­dan­tu­ry[9] AChO[10] Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– T. P. Ja­ku­sze­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– A. G. Zaj­ce­wa – pra­cow­ni­ka AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– N. M. Sie­niusz­ki­na – na­czel­ni­ka ga­ra­żu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– M. A. Żyłę – b.d.

– Ł. A. Ti­wa­nien­kę – dy­żur­ne­go ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– P. M. Kar­ce­wa – dy­żur­ne­go ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– A. I. Ra­zo­rie­no­wą – ma­szy­nist­kę se­kre­ta­ria­tu GEU NKWD ZSRS

– T. Ch. Ba­ba­jan – ma­szy­nist­kę 2. gru­py se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS 

– I. L. Fro­len­ko­wa – dy­żur­ne­go biu­ra prze­pu­stek ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– M. M. So­łow­jo­wa – pra­cow­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– N. K. Ko­stiu­czen­kę – kie­row­ni­ka ds. za­opa­trze­nia AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– M. P. Gri­gor­je­wa – na­czel­ni­ka ga­ra­żu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– W. A. Bie­ło­go­ro­wa – dy­żur­ne­go po­moc­ni­ka ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD ZSRS Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– W. K. So­ro­ki­na – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– W. M. Sy­ti­na – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– M. F. Igna­tje­wa – pra­cow­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– I. I. Su­cha­rie­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– A. S. Alek­san­dro­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– W. A. Osi­po­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go[11]

– W. J. Sko­ro­du­mo­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go[12]

– N. T. Żu­raw­lo­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go[13]

– I. I. Kra­sno­wi­do­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– P. A. Bog­da­no­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– N. A. Ga­li­cy­na – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go 

– A. T. Miel­ni­ka – pra­cow­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

– N. W. Miel­ni­ka – po­moc­ni­ka na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go 

– I. M. Czu­żaj­ki­na – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– M. M. Żu­raw­lo­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– A. J. Za­cha­ro­wa – b.d.

– G. N. Ta­ra­so­wa – star­sze­go kor­pu­su wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– N. P. Zi­now­je­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– T. K. Gaw­ri­len­ko­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– A. B. Siu­ri­na – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– N. A. Misz­czen­ko­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– A. M. Fa­die­je­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– P. M. Zo­ri­na – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– A. M. Ja­kow­le­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– P. M. Ba­ra­no­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– I. D. Or­ło­wa – pra­cow­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– I. I. Go­ło­win­ki­na – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– W. I. Żyl­co­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– A. W. Je­go­ro­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– N. W. Ło­gi­no­wa – b.d.

– M. W. Ci­ku­li­na – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– M. D. Le­bie­die­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– I. P. Mo­kri­di­na – pra­cow­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go 

– G. K. Le­wan­cziu­ko­wa – b.d. 

– W. G. Iwa­no­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– A. J. Ma­ru­sie­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go

– M. A. Ba­ra­no­wa – b.d.

– I. I. Bie­ło­wa – pra­cow­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go[14]

– W. K. Czie­ku­ła­je­wa – b.d.

– S. M. Fie­do­rysz­kę – b.d.

– I. A. Gu­mo­tu­di­no­wa – b.d.

– G. I. Ti­mo­szen­kę – straż­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

– J. A. Wi­gow­skie­go – straż­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

– A. G. Die­wia­ti­ło­wa – star­sze­go kor­pu­su wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

– M. W. Sy­ro­miat­ni­ko­wa – star­sze­go kor­pu­su wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go 

– T. S. Szczep­kę – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go

– T. D. Bur­dę – star­sze­go kor­pu­su wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go 

– S. M. Ła­za­rien­ko­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– P. G. Prud­ni­ko­wa – star­sze­go kor­pu­su wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– F. M. Do­ro­gi­ni­na – b.d.

– N. F. Bog­da­no­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– W. K. Ko­stiu­czen­kę – pra­cow­ni­ka Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– G. I. Ma­ka­rien­ko­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– I. I. Ko­ma­row­skie­go – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– W. A. So­łow­jo­wa – kie­row­cę Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– W. P. Mo­isie­jen­ko­wa – pra­cow­ni­ka Wy­dzia­łu Go­spo­dar­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– I. B. Mie­dwie­die­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– F. G. Kar­po­wa – b.d.

– I. M. Iwa­no­wa – ku­rie­ra Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– D. F. Ti­cho­no­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– A. A. Mo­isie­jen­ko­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– G. P. Ziu­ski­na – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– A. S. Ko­wa­lo­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go 

– I. M. Sil­czen­ko­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– M. J. Da­wy­do­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

– A. M. To­cze­no­wa – nad­zor­cę wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go

KO­MI­SARZ LU­DO­WY SPRAW WE­WNĘTRZ­NYCH ZSRS 

Ł. BE­RIA

CA FSB RF, f. 66, op. 1, port. 544. l. 252–257. Ory­gi­nał.

Bio­rąc pod uwa­gę ko­lej­ność na­zwisk, miej­sca pra­cy i sta­no­wi­ska, moż­na za­ło­żyć, że N. W. Ło­gi­now i G. K. Le­wan­cziu­kow byli nad­zor­ca­mi w Za­rzą­dzie NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go (oby­dwa na­zwi­ska są w gru­pie nad­zor­ców z Ka­li­ni­na), zaś F. M. Do­ro­gi­nin, A. J. Za­cha­row i G. F. Kar­pow to nad­zor­cy lub kie­row­cy w Za­rzą­dzie NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go (są po­śród nad­zor­ców i kie­row­ców ze Smo­leń­ska). Go­rzej ma się spra­wa z M. A. Ba­ra­no­wem, I. I. Bie­ło­wem, W. K. Czie­ku­ła­je­wem, S. M. Fie­do­rysz­ką i I. A. Gu­mo­tu­di­no­wem. Te na­zwi­ska znaj­du­ją się w zwar­tej gru­pie po­mię­dzy pra­cow­ni­ka­mi z Ka­li­ni­na i Char­ko­wa. Nie­ste­ty, w kar­to­te­kach GARF nie od­na­la­złem żad­nych in­for­ma­cji bio­gra­ficz­nych. Nie da się usta­lić, kto z nich pra­co­wał w Za­rzą­dzie w Ka­li­ni­nie, a kto – w Char­ko­wie. W ma­te­ria­łach śledz­twa ka­tyń­skie­go są in­for­ma­cje do­ty­czą­ce I. I. Bie­ło­wa, pra­cow­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go. W związ­ku z tym moż­na po­dej­rze­wać, że i M. A. Ba­ra­now był pra­cow­ni­kiem NKWD w tym ob­wo­dzie. Idąc da­lej tym to­kiem ro­zu­mo­wa­nia, moż­na ze spo­rą dozą praw­do­po­do­bień­stwa za­ło­żyć, że W. K. Czie­ku­ła­jew, S. M. Fie­do­rysz­ko, i I. A. Gu­mo­tu­di­now mo­gli pra­co­wać w ob­wo­dzie char­kow­skim. W swo­ich po­przed­nich pu­bli­ka­cjach umie­ści­łem notę bio­gra­ficz­ną wspo­mnia­ne­go I. I. Bie­ło­wa[15], przyj­mu­jąc, że cho­dzi o młod­sze­go lejt­nan­ta bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Iwa­na Bie­ło­wa – na­czel­ni­ka re­jo­no­we­go wy­dzia­łu NKWD we wsi Bie­ża­ni­ca w ob­wo­dzie ka­li­niń­skim. Ale jego sto­pień i kie­row­ni­cze sta­no­wi­sko nie pa­su­ją do są­sia­du­ją­cych z nim na li­ście osób – sa­mych nad­zor­ców wię­zien­nych. W obec­nej pu­bli­ka­cji błąd zo­stał po­pra­wio­ny i Bie­łow jest tu wy­mie­nio­ny tyl­ko jako pra­cow­nik NKWD w Ka­li­ni­nie – bar­dziej szcze­gó­ło­wych da­nych na jego te­mat nie uda­ło się do­tąd od­na­leźć. 

Nie by­łem też w sta­nie do­trzeć do wia­ry­god­nych in­for­ma­cji do­ty­czą­cych M. A. Żyły i jego miej­sca pra­cy. Jego na­zwi­sko na li­ście po­prze­dza­ją pra­cow­ni­cy Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, po­ni­żej zaś są lu­dzie ze Smo­leń­ska. W elek­tro­nicz­nych ba­zach da­nych po­le­głych w cza­sie woj­ny od­na­la­złem kil­ku „pre­ten­den­tów”: 

– Mi­cha­ił An­to­no­wicz Żyła, ur. w 1907 roku we wsi Za­li­ska w re­jo­nie wał­kow­skim; po­wo­ła­ny do Ar­mii Czer­wo­nej przez Wał­kow­ski [miej­sco­wość Wał­ki – do­pi­sek tłum.] Re­jo­no­wy Ko­mi­sa­riat Woj­sko­wy w ob­wo­dzie char­kow­skim. Czer­wo­no­ar­mi­sta, tra­fił do nie­miec­kiej nie­wo­li 23 paź­dzier­ni­ka 1941 roku, wy­zwo­lo­ny[16].

– Mi­tro­fan An­to­no­wicz Żyła, ur. w 1910 roku we wsi Ja­ko­wien­ko­wo w re­jo­nie ba­ła­klij­skim; po­wo­ła­ny do Ar­mii Czer­wo­nej w 1942 roku przez Ba­ła­klij­ski Re­jo­no­wy Ko­mi­sa­riat Woj­sko­wy w ob­wo­dzie char­kow­skim. Czer­wo­no­ar­mi­sta, za­gi­nio­ny bez wie­ści w li­sto­pa­dzie 1943 roku[17].

– Mi­cha­ił Ar­tio­mo­wicz Żyła, ur. w 1918 roku, po­wo­ła­ny do RKKA przez Wał­kow­ski Re­jo­no­wy Ko­mi­sa­riat Woj­sko­wy, sze­re­go­wy, za­gi­nął bez wie­ści w czerw­cu 1943 roku[18].

Trud­no z całą pew­no­ścią stwier­dzić, któ­ry z nich mógł pra­co­wać w Za­rzą­dzie NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go. Moż­na po­dej­rze­wać, że był to Mi­tro­fan An­to­no­wicz Żyła (ur. w 1910 roku). Na ko­rzyść tej wer­sji prze­ma­wia data we­zwa­nia do ar­mii. Na pod­sta­wie ży­cio­ry­sów in­nych osób z li­sty (w za­łącz­ni­ku) moż­na stwier­dzić, że naj­czę­ściej był to rok 1942. Pra­cow­ni­cy byli naj­pierw ewa­ku­owa­ni ra­zem z Za­rzą­dem NKWD i do­pie­ro póź­niej część ich zo­sta­ła po­wo­ła­na do ar­mii. Co się ty­czy Mi­cha­iła Ar­tio­mo­wi­cza Żyły, to był zbyt mło­dy, by brać go pod uwa­gę jako kan­dy­da­ta do na­gro­dze­nia za udział w roz­strze­li­wa­niach. W roz­ka­zie z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku nie ma osób uro­dzo­nych wcze­śniej niż w 1914 roku[19].

War­to zwró­cić uwa­gę na jesz­cze jed­ną pra­wi­dło­wość. Pra­cow­ni­cy z trzech ob­wo­dów, kró­rzy otrzy­ma­li pre­mię 800 ru­bli, są w tre­ści roz­ka­zu po­dzie­le­ni na dwa blo­ki. Za­raz po gru­pie nad­zor­ców i kie­row­ców z Ka­li­ni­na jest kil­ku pra­cow­ni­ków z char­kow­skie­go NKWD, a na­stęp­nie nad­zor­cy i kie­row­cy ze Smo­leń­ska i po­tem zno­wu duża gru­pa nad­zor­ców z Ka­li­ni­na, po­tem z Char­ko­wa i, w koń­cu, kie­row­cy i straż­ni­cy ze Smo­leń­ska. Każ­dy z trzech ob­wo­dów wy­stę­pu­je dwa razy i li­sta przy­po­mi­na prze­kła­da­niec: Ka­li­nin – Char­ków – Smo­leńsk – Ka­li­nin – Char­ków – Smo­leńsk. 

Moż­li­we jest na­stę­pu­ją­ce wy­ja­śnie­nie. Ukła­da­jąc ogól­ną li­stę, Bog­dan Ko­bu­łow naj­praw­do­po­dob­niej opie­rał się na prze­ka­za­nych mu li­stach, któ­re gru­po­wa­ły funk­cjo­na­riu­szy re­gio­nal­nych NKWD we­dług stop­nia za­an­ga­żo­wa­nia w eg­ze­ku­cje. Naj­pierw byli ci, któ­rzy strze­la­li, póź­niej ci, któ­rzy im asy­sto­wa­li – wy­pro­wa­dza­li z cel, ła­do­wa­li zwło­ki do sa­mo­cho­dów, od­wo­zi­li na miej­sce po­chów­ku i za­sy­py­wa­li doły z cia­ła­mi. Naj­praw­do­po­dob­niej w tej gru­pie na­gro­dy też mia­ły być zróż­ni­co­wa­ne, ale z ja­kie­goś po­wo­du zre­zy­gno­wa­no z tego i wszyst­kich na­gro­dzo­no tak samo, a po­dział na „pod­gru­py” po­zo­stał. 

Taką wer­sję po­twier­dza przy­pa­dek ob­wo­du ka­li­niń­skie­go. Dmi­trij To­ka­riew i inni świad­ko­wie mó­wi­li wprost, że roz­strze­li­wa­li Wa­si­lij Bie­ło­go­row, Alek­sandr Zaj­cew, Ni­ko­łaj Su­cha­riew i Piotr Bog­da­now. I fak­tycz­nie – ich na­zwi­ska znaj­du­ją się w pierw­szym blo­ku do­ty­czą­cym ob­wo­du ka­li­niń­skie­go[20]. Były kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go mó­wił, że cia­ła roz­strze­la­nych wy­wo­zi­li Ko­ma­row­ski i Ko­stiu­czen­ko[21] – ich na­zwi­ska są w dru­gim blo­ku na­gro­dzo­nych z NKWD ob­wo­du smo­leń­skie­go. Tu­taj wpraw­dzie jest też jed­na cie­ka­wost­ka. Na li­ście fi­gu­ru­je dwóch bra­ci Ko­stiu­czen­ków – Wła­di­mir i Ni­ko­łaj. W pierw­szym blo­ku z ob­wo­du smo­leń­skie­go – kie­row­ca Ni­ko­łaj Ko­stiu­czen­ko, a w dru­gim – pra­cow­nik ga­ra­żu NKWD Wła­di­mir Ko­stiu­czen­ko. Moż­na po­dej­rze­wać, że Ni­ko­łaj bez­po­śred­nio uczest­ni­czył w eg­ze­ku­cjach, a Wła­di­mir wy­wo­ził zwło­ki. Nie­mniej jed­nak na chwi­lę obec­ną zna­my zbyt mało in­for­ma­cji do­ty­czą­cych po­dzia­łu ról i stop­nia za­an­ga­żo­wa­nia tych dwóch grup z każ­de­go z za­rzą­dów NKWD, by wy­cią­gnąć osta­tecz­ne wnio­ski. 

W więk­szo­ści przy­pad­ków zaj­mo­wa­ne sta­no­wi­ska i wy­kształ­ce­nie tych lu­dzi były tak ni­skie, że wła­ści­wie nie roz­wi­ja­li się za­wo­do­wo. Nie awan­so­wa­li i po­zo­sta­wa­li na bar­dzo ni­skim szcze­blu w struk­tu­rach NKWD–MWD. Ta oko­licz­ność bar­dzo utrud­nia­ła po­szu­ki­wa­nia in­for­ma­cji na ich te­mat. Nie jest ła­two ba­dać losy lu­dzi, któ­rzy nie wy­róż­ni­li się pod­czas służ­by i zo­sta­li za­po­mnia­ni po odej­ściu na eme­ry­tu­rę. Jak­by się roz­pu­ści­li, wto­pi­li w tłum. Jed­no jest pew­ne – dal­sze, bar­dziej do­głęb­ne zba­da­nie ich lo­sów by­ło­by ogrom­nie cie­ka­we, waż­ne i nie­zwy­kle po­ucza­ją­ce. Wła­śnie z tego po­wo­du au­tor tej książ­ki po­sta­wił przed sobą to za­da­nie. 

Ba­da­nie li­sty na­gro­dzo­nych uczest­ni­ków eg­ze­ku­cji Po­la­ków w Ka­li­ni­nie, Smo­leń­sku i Char­ko­wie ujaw­nia pew­ne pra­wi­dło­wo­ści.

Apa­rat cen­tral­ny NKWD od­de­le­go­wał do udzia­łu w tej ope­ra­cji 29 pra­cow­ni­ków, w tym:

– z „gru­py spe­cjal­nej” Bło­chi­na, włącz­nie z nim sa­mym – 10 osób,

– z 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go (ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go) – 11 osób,

– z wy­dzia­łów ope­ra­cyj­nych NKWD – trzy oso­by (Si­nie­gu­bow, Zil­ber­man, Bie­zru­kow),

– z wojsk kon­wo­jo­wych – trzy oso­by (Kri­wien­ko, Ry­ba­kow, Stie­pa­now),

– per­so­nel tech­nicz­ny – dwie oso­by (ma­szy­nist­ki – Ra­zo­rie­no­wa i Ba­ba­jan).

Wy­słan­ni­cy z wy­dzia­łów ope­ra­cyj­nych NKWD byli swo­je­go ro­dza­ju ko­or­dy­na­to­ra­mi ope­ra­cji na miej­scu. Z ma­te­ria­łów śledz­twa wia­do­mo, że Si­nie­gu­bow był skie­ro­wa­ny do Ka­li­ni­na, Bie­zru­kow – do Char­ko­wa. Moż­na więc wy­wnio­sko­wać, że Zil­ber­man po­je­chał do Smo­leń­ska.

Przed­sta­wi­cie­le kie­row­nic­twa wojsk kon­wo­jo­wych kie­ro­wa­li „roz­ła­dun­kiem” obo­zów i prze­wo­że­niem Po­la­ków na miej­sca eg­ze­ku­cji. Z usta­leń śledz­twa wy­ni­ka, że do Ka­li­ni­na tra­fił Kri­wien­ko, do Smo­leń­ska – Stie­pa­now, a do Char­ko­wa – Ry­ba­kow.

Ana­lo­gicz­nie, do Ka­li­ni­na, Smo­leń­ska i Char­ko­wa od­de­le­go­wa­no pra­cow­ni­ków „spec­gru­py” Bło­chi­na, któ­rzy mie­li bez­po­śred­nio brać udział w roz­strze­li­wa­niach[22].

I, w koń­cu, byli też pra­cow­ni­cy 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go (ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go) NKWD oraz per­so­nel tech­nicz­ny – do nich na­le­ża­ło spo­rzą­dze­nie wszyst­kich nie­zbęd­nych do­ku­men­tów: pro­to­ko­łów troj­ki, list dys­po­zy­cyj­nych itd.

Nie bio­rąc pod uwa­gę osób, któ­rych nie uda­ło się zi­den­ty­fi­ko­wać (11 osób), z li­sty na­gro­dzo­nych moż­na wy­wnio­sko­wać, jak byli po­dzie­le­ni pra­cow­ni­cy lo­kal­nych za­rzą­dów NKWD uczest­ni­czą­cy w ope­ra­cji:

W Ka­li­ni­nie – 35 osób, w tym: za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Paw­łow, po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ka­czin, na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Ko­zo­chot­ski i jego po­moc­nik Łu­gi­nin, ko­men­dant Ru­ba­now i jego po­moc­nik Zaj­cew, na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Cu­ka­now, na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu Sa­mo­cho­do­we­go Go­ria­czew, na­czel­nik ga­ra­żu Sie­niusz­kin i je­den pra­cow­nik ko­men­dan­tu­ry, 15 nad­zor­ców wię­zien­nych, sied­miu kie­row­ców i jesz­cze trzech pra­cow­ni­ków[23].

W Smo­leń­sku – 36 osób, w tym: za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Il­jin, po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Zub­cow, na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Ka­ra­wa­jew, ko­men­dant Gri­bow i jego za­stęp­ca Gwoz­dow­ski, na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Stiel­mach, na­czel­nik ga­ra­żu Gri­gor­jew i trzech pra­cow­ni­ków ko­men­dan­tu­ry, 18 straż­ni­ków wię­zien­nych, pię­ciu kie­row­ców i jesz­cze trzech pra­cow­ni­ków.

W Char­ko­wie – 14 osób, w tym: za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ti­cho­now, ko­men­dant Ku­prij, jego za­stęp­ca Kar­ma­now i po­moc­nik Smy­ka­łow, na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Do­ro­nin i sied­miu nad­zor­ców wię­zien­nych, je­den kie­row­ca i jesz­cze je­den pra­cow­nik.

Je­śli uwzględ­nić w gru­pie pra­cow­ni­ków NKWD w Ka­li­ni­nie N. W. Ło­gi­no­wa, G. K. Le­wan­cziu­ko­wa, M. A. Ba­ra­no­wa i I. I. Bie­ło­wa, to w su­mie na­gro­dzo­nych zo­sta­ło 39 osób z tego za­rzą­du. Je­śli słusz­nie za­kła­da­my, że A. J. Za­cha­row, F. M. Do­ro­gi­nin i G. F. Kar­pow pra­co­wa­li w Smo­leń­sku, to ogól­na licz­ba na­gro­dzo­nych pra­cow­ni­ków Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go rów­nież wy­no­si­ła 39 osób. Z ko­lei uwzględ­nia­jąc M. A. Żyłę, W. K. Czie­ku­ła­je­wa, S. M. Fie­do­rysz­kę i I. A. Gu­mo­tu­di­no­wa jako pra­cow­ni­ków char­kow­skie­go NKWD, mo­że­my za­ło­żyć, że w su­mie w tym za­rzą­dzie na­gro­dzo­no 18 osób. 

Zwra­ca uwa­gę sto­sun­ko­wo nie­wiel­ka licz­ba wy­róż­nio­nych pra­cow­ni­ków Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go. Moż­li­we jest kil­ka przy­czyn. Po pierw­sze, w Char­ko­wie było „mniej pra­cy”, je­śli cho­dzi o licz­bę stra­co­nych. Po dru­gie, być może ze wzglę­du na re­pu­bli­kań­ską pod­le­głość pra­cow­ni­cy tego za­rzą­du zo­sta­li do­dat­ko­wo na­gro­dze­ni na mocy roz­ka­zu NKWD Ukra­iń­skiej SRS. Cho­ciaż ta­kich do­ku­men­tów do­tych­czas nie od­na­le­zio­no. Poza tym, w od­róż­nie­niu od NKWD w Ka­li­ni­nie i Smo­leń­sku, w Char­ko­wie na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go nie zo­stał na­gro­dzo­ny, co jest trud­ne do wy­tłu­ma­cze­nia.

Oczy­wi­sta jest ogól­na za­sa­da, zgod­nie z któ­rą na li­ście na­gro­dzo­nych ko­niecz­nie mu­sie­li się zna­leźć: za­stęp­cy i po­moc­ni­cy na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD, na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go, ko­men­dan­ci i pra­cow­ni­cy ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD, na­czel­ni­cy wię­zień we­wnętrz­nych, straż­ni­cy i kie­row­cy. 

Z ze­znań Bło­chi­na wy­ni­ka, że li­sty osób do na­gro­dze­nia przy­go­to­wy­wa­li przed­sta­wi­cie­le „spec­gru­py”. W Ka­li­ni­nie był to sam Bło­chin. Moż­li­we, że nie­zna­ni nam przed­sta­wi­cie­le tej „gru­py spe­cjal­nej”, któ­rzy roz­strze­li­wa­li w Char­ko­wie, po­ża­ło­wa­li pie­nię­dzy na na­gro­dy dla funk­cjo­na­riu­szy z Char­ko­wa. 

O „do­bro­wol­nym” udzia­le w roz­strze­li­wa­niach moż­na mó­wić tyl­ko w przy­pad­ku sze­re­go­wych kie­row­ców i straż­ni­ków, bo ta­kie za­da­nia nie wcho­dzi­ły na co dzień w za­kres ich obo­wiąz­ków. W przy­pad­ku wy­żej po­sta­wio­nych funk­cjo­na­riu­szy za­rzą­dów NKWD trzech ob­wo­dów udział w eg­ze­ku­cjach był obo­wiąz­ko­wy i wy­ni­kał z peł­nio­nych przez nich funk­cji. 

W roz­ka­zie do­ty­czą­cym na­gród jest po­rzą­dek i we­wnętrz­na lo­gi­ka. Na­gro­dzo­no wszyst­kich uczest­ni­ków we­dle za­sa­dy nik­to nie za­byt, nicz­to nie za­by­to[24] (nikt i nic nie zo­sta­ło za­po­mnia­ne).

Roz­kaz po­łą­czył na­zwi­ska pra­cow­ni­ków NKWD naj­róż­niej­szych szcze­bli. Zna­leź­li się na tej li­ście głów­ny eg­ze­ku­tor – ko­men­dant NKWD Bło­chin – i jego naj­bliż­si współ­pra­cow­ni­cy Ja­kow­lew, An­to­now, Field­man, Je­miel­ja­now i bra­cia Szy­ga­lo­wo­wie. Są tam jed­nak rów­nież drob­ni urzęd­ni­cy wy­dzia­łu ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go (1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go) NKWD, zwy­kli straż­ni­cy i kie­row­cy z lo­kal­nych struk­tur NKWD. Do ich za­dań na­le­ża­ło do­star­cza­nie wieź­niów do celi eg­ze­ku­cji, a póź­niej – ich zwłok do miejsc, gdzie znaj­do­wa­ły się doły śmier­ci. Są na li­ście tak­że ko­bie­ty – to pra­cow­ni­ce ni­skie­go szcze­bla w wy­dzia­le ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­nym NKWD, a tak­że ma­szy­nist­ki – ste­no­gra­fist­ki, któ­re spo­rzą­dza­ły do­ku­men­ty spraw i prze­dru­ko­wy­wa­ły li­sty.

Naj­pew­niej nikt z wy­ko­naw­ców, na­wet tych naj­drob­niej­szych, nie zo­stał po­mi­nię­ty. Wszyst­kim da­wa­no w ten spo­sób do zro­zu­mie­nia, jak wy­jąt­ko­wo waż­ną i taj­ną mi­sję wy­peł­nia­li. Prze­cież do koń­ca ży­cia mie­li do­cho­wy­wać strasz­nej ta­jem­ni­cy o mor­dzie na Po­la­kach.

Trud­no po­wie­dzieć, ilu uczest­ni­ków eg­ze­ku­cji do­ży­ło chwi­li roz­po­czę­cia śledz­twa w 1990 roku. Wia­do­mo, że dwaj z nich – Iwan Ba­ri­now (Mo­skwa) i Mi­tro­fan Sy­ro­miat­ni­kow (Char­ków) zo­sta­li prze­słu­cha­ni i zło­ży­li ze­zna­nia w trak­cie śledz­twa. W 1991 roku prze­słu­cha­no tak­że by­łe­go na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go Dmi­tri­ja To­ka­rie­wa, któ­re­go nie było na li­ście na­gro­dzo­nych, a któ­ry na swo­jej dro­dze ka­rie­ry do­szedł do stop­nia ge­ne­ra­ła. Tłu­ma­czył, że nie zo­stał wy­róż­nio­ny w 1940 roku, bo „nie miał wy­star­cza­ją­ce­go do­świad­cze­nia cze­ki­stow­skie­go”. Jed­nak To­ka­riew po­wie­dział waż­ną rzecz. Czło­nek trój­ki, któ­ra wy­da­wa­ła wy­ro­ki na pol­skich jeń­ców – Bog­dan Ko­bu­łow – „roz­ka­zał, by nie zo­sta­wić ani jed­ne­go nie­spla­mio­ne­go świad­ka”[25]. A więc, je­śli ktoś z pra­cow­ni­ków NKWD od­mó­wił­by udzia­łu w eg­ze­ku­cjach, cze­kał go los ofia­ry. Ci zaś, któ­rzy byli za­an­ga­żo­wa­ni, mie­li trzy­mać ję­zyk za zę­ba­mi, po­łą­cze­ni krwa­wą ta­jem­ni­cą. 

Sło­wa To­ka­rie­wa pod­su­wa­ją jesz­cze jed­ną myśl. Moż­li­we, że więk­szość na­gro­dzo­nych to wła­śnie ci, któ­rzy bez­po­śred­nio uczest­ni­czy­li w eg­ze­ku­cjach, byli obec­ni na miej­scu zbrod­ni w związ­ku z przy­go­to­wa­niem do­ku­men­tów, prze­wo­zi­li cia­ła, za­sy­py­wa­li mo­gi­ły... A więc na­wet je­śli sami nie strze­la­li, to przy­naj­mniej, wi­dzie­li wszyst­ko na wła­sne oczy. Pew­nie z tych sa­mych po­wo­dów, któ­re spra­wi­ły, że na li­ście nie było To­ka­rie­wa, po­mi­nię­to tak­że na­zwi­ska na­czel­ni­ków char­kow­skie­go NKWD Pio­tra Sa­fo­no­wa i smo­leń­skie­go NKWD Je­miel­ja­na Ku­pri­ja­no­wa. Naj­wy­raź­niej oni tak­że, jako nie dość do­świad­cze­ni w tej pra­cy par­tyj­ni no­mi­nan­ci, spra­wo­wa­li tyl­ko ogól­ną kon­tro­lę i za­rzą­dza­li ope­ra­cją, a bez­po­śred­ni udział po­le­ci­li swo­im za­stęp­com. 

Ka­rie­ry tych dwóch lu­dzi w NKWD nie po­to­czy­ły się po­myśl­nie. Ku­pri­ja­now od 1941 roku pra­co­wał w sys­te­mie GU­Ła­gu na mało istot­nych sta­no­wi­skach, w 1945 roku zo­stał prze­nie­sio­ny do re­zer­wy, a w la­tach pięć­dzie­sią­tych był skrom­nym dy­rek­to­rem pie­kar­ni w Smo­leń­sku. Losy Sa­fo­no­wa były po­dob­ne, z tą tyl­ko róż­ni­cą, że w 1943 roku, gdy do­stał osiem lat (z od­ro­cze­niem wy­ro­ku do koń­ca woj­ny) za nad­uży­cia i kra­dzie­że, zo­stał zwol­nio­ny z or­ga­nów bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go. W la­tach pięć­dzie­sią­tych i sześć­dzie­sią­tych pra­co­wał w Char­ko­wie jako za­stęp­ca dy­rek­to­ra w róż­nych za­kła­dach. Obaj – i Ku­pri­ja­now, i Sa­fo­now – nie do­ży­li śledz­twa ka­tyń­skie­go. Pierw­szy zmarł w Ro­sła­wiu w 1966 roku, a dru­gi w Char­ko­wie w 1974 roku[26]. 

Za to ich za­stęp­cy, któ­rzy bez­po­śred­nio kie­ro­wa­li eg­ze­ku­cja­mi, wzbi­li się na wy­ży­ny cze­ki­stow­skiej hie­rar­chii, zdo­by­wa­jąc stop­nie ge­ne­ral­skie. Za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go Wa­si­lij Paw­łow w 1943 roku sta­nął na cze­le tego za­rzą­du, a póź­niej – Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Cze­la­biń­skie­go. W lip­cu 1945 roku otrzy­mał sto­pień ge­ne­ra­ła ma­jo­ra. Od 1948 roku dzia­łał w GU­Ła­gu – był za­stęp­cą na­czel­ni­ka Dal­stro­ju w Ma­ga­da­nie, po­źniej pra­co­wał jako na­czel­nik róż­nych za­rzą­dów obo­zów i bu­dów MWD. Zmarł w 1962 roku w Le­nin­gra­dzie (we­dług To­ka­rie­wa po­peł­nił sa­mo­bój­stwo). Jesz­cze bar­dziej za­wrot­ną ka­rie­rę zro­bił za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD w Char­ko­wie Pa­wieł Ti­cho­now. Od 1954 roku był za­stęp­cą prze­wod­ni­czą­ce­go KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów Ukra­iń­skiej SRS, a w la­tach 1959–1970 peł­nił funk­cję na­czel­ni­ka Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Ki­jow­skie­go. W lu­tym 1958 roku przy­zna­no mu sto­pień ge­ne­ra­ła ma­jo­ra. Umarł aku­rat w roku roz­po­czę­cia śledz­twa. Cie­ka­we, czy pro­ku­ra­tu­ra zdą­ży­ła go za­uwa­żyć, czy zo­stał prze­słu­cha­ny?

Do dzi­siaj nie je­ste­śmy w sta­nie od­po­wie­dzieć na wszyst­kie py­ta­nia do­ty­czą­ce li­sty na­gro­dzo­nych. Cią­gle ist­nie­je po­trze­ba bar­dziej szcze­gó­ło­we­go zba­da­nia bio­gra­fii uczest­ni­ków, okre­śle­nia, w któ­rym z re­gio­nal­nych za­rzą­dów pra­co­wa­li. I oczy­wi­ście, ko­niecz­ne jest usta­le­nie roli każ­de­go z nich w roz­pra­wie z pol­ski­mi jeń­ca­mi. 









Roz­dział 9

„Spra­wa ka­tyń­ska”
w re­la­cjach ro­syj­sko-pol­skich

W 1943 roku świat po­znał praw­dę o strasz­nej tra­ge­dii w Ka­ty­niu. 13 kwiet­nia nie­miec­kie ra­dio po­in­for­mo­wa­ło o ma­so­wych gro­bach w Le­sie Ka­tyń­skim, w któ­rych spo­czy­wa­ły zwło­ki pol­skich ofi­ce­rów. Sta­li­now­skie wła­dze na­tych­miast za­prze­czy­ły. Do­pie­ro w 1990 roku w cza­sach Gor­ba­czo­wa przy­zna­no ofi­cjal­nie – zbrod­ni do­ko­na­ły w 1940 roku or­ga­ny NKWD. Roz­po­czę­ło się śledz­two, któ­re cią­gnę­ło się 14 dłu­gich lat. I cho­ciaż od 1994 roku nie do­star­czy­ło ono za­sad­ni­czo nic no­we­go – ani do­ku­men­tów, ani wnio­sków – Głów­na Pro­ku­ra­tu­ra Woj­sko­wa Ro­sji nie spie­szy­ła się z za­koń­cze­niem spra­wy. 

Nie­trud­no zro­zu­mieć, dla­cze­go trwa­ło to tak dłu­go. Ro­syj­ska po­li­ty­ka moc­no się zmie­ni­ła. Na po­cząt­ku lat dzie­więć­dzie­sią­tych XX wie­ku so­wiec­ka prze­szłość była ba­da­na pod ką­tem zbrod­ni sys­te­mu ko­mu­ni­stycz­ne­go, pi­sa­no o nich otwar­cie i dużo. Ale już bli­żej lat dwu­ty­sięcz­nych po­wia­ły nowe wia­try. Co­raz czę­ściej pod­kre­śla­no rolę Sta­li­na jako zwy­cięz­cy w woj­nie. Po­ja­wi­ły się gło­sy, tak­że hi­sto­ry­ków, że nie na­le­ży ca­łej epo­ki so­wiec­kiej przed­sta­wiać jako cią­gu zbrod­ni na na­ro­dzie, jed­ne­go wiel­kie­go GU­Ła­gu. Hi­sto­ria, jak za­czę­li tłu­ma­czyć oby­wa­te­lom krem­low­scy przy­wód­cy, po­win­na słu­żyć pa­trio­tycz­ne­mu wy­cho­wa­niu mło­dzie­ży i przy­po­mi­nać trze­ba nie tyl­ko ne­ga­tyw­ne, ale tak­że po­zy­tyw­ne aspek­ty. Ta­kie po­dej­ście nie­uchron­nie do­pro­wa­dzi­ło do trium­fu no­wej li­nii w ro­syj­skiej po­li­ty­ce pań­stwo­wej – prze­mil­cza­nia zbrod­ni re­żi­mu so­wiec­kie­go. 

Wo­bec ta­kiej sy­tu­acji we­wnątrz­po­li­tycz­nej w sa­mej pro­ku­ra­tu­rze nie było ja­sno­ści i bez­u­stan­nie trwa­ła wal­ka o to, kogo na­le­ży oskar­żyć o zbrod­nię ka­tyń­ską i jak ją za­kwa­li­fi­ko­wać. Czy jako zbrod­nię wo­jen­ną, czy po pro­stu jako „nad­uży­cie wła­dzy” funk­cjo­na­riu­szy. W pierw­szym wa­rian­cie po­sta­no­wie­nia o umo­rze­niu śledz­twa, któ­ry spo­rzą­dził w 1994 roku kie­row­nik gru­py śled­czej Ana­to­lij Ja­bło­kow, jako win­nych wska­za­no człon­ków Biu­ra Po­li­tycz­ne­go KC WKP(b) na cze­le ze Sta­li­nem. Czy­li tych, któ­rzy pod­pi­sa­li de­cy­zję z 5 mar­ca 1940 roku o prze­pro­wa­dze­niu ma­so­wych roz­strze­li­wań Po­la­ków. I oczy­wi­ście wier­chusz­kę NKWD – lu­dzi od­po­wie­dzial­nych za wy­ko­na­nie eg­ze­ku­cji. Ta­kie wy­ni­ki śledz­twa i krąg oskar­żo­nych nie za­do­wo­li­ły ro­syj­skich władz. Za­pa­dła de­cy­zja, by się nie spie­szyć i kon­ty­nu­ować śledz­two. Mniej wię­cej w tym cza­sie cho­dzi­ły słu­chy, że wła­dze będą je prze­dłu­żać aż do śmier­ci ostat­nich zna­nych pro­ku­ra­tu­rze sze­re­go­wych en­ka­wu­dzi­stów, któ­rzy uczest­ni­czy­li w eg­ze­ku­cjach, za­ko­py­wa­li zwło­ki w Ka­ty­niu, Mied­no­je i Pia­ti­chat­kach. 

21 wrze­śnia 2004 roku Głów­na Pro­ku­ra­tu­ra Woj­sko­wa Ro­sji ogło­si­ła de­cy­zję o za­koń­cze­niu śledz­twa w związ­ku ze śmier­cią win­nych. Co cie­ka­we, wśród oskar­żo­nych nie było już ani Sta­li­na, ani człon­ków Po­lit­biu­ra, któ­rzy pod­pi­sa­li de­cy­zję z 5 mar­ca, a było je­dy­nie kil­ku wy­so­kich ran­gą funk­cjo­na­riu­szy NKWD[1]. Ich czy­ny za­kwa­li­fi­ko­wa­no tyl­ko jako „nad­uży­cie wła­dzy” z cięż­ki­mi kon­se­kwen­cja­mi. Co gor­sza, spo­łe­czeń­stwo do­wie­dzia­ło się o tym z du­żym opóź­nie­niem do­pie­ro w mar­cu 2005 roku. Jed­no­cze­śnie, wbrew ro­syj­skie­mu pra­wu, po­sta­no­wie­nie o umo­rze­niu śledz­twa za­wie­ra­ją­ce jego naj­waż­niej­sze wy­ni­ki, utaj­nio­no i po­in­for­mo­wa­no, że nie moż­na ujaw­nić tre­ści do­ku­men­tu. W ten spo­sób Głów­na Pro­ku­ra­tu­ra Woj­sko­wa w isto­cie rze­czy ukry­wa zbrod­nie sta­li­now­skie.

Mil­cze­nie i ukry­wa­nie wy­ni­ków śledz­twa pod przy­kryw­ką ta­jem­ni­cy pań­stwo­wej jest nie­zgod­ne z ro­syj­skim pra­wem. Ar­ty­kuł 7 Usta­wy fe­de­ral­nej „O ta­jem­ni­cy pań­stwo­wej” mówi wprost: utaj­nie­niu nie pod­le­ga­ją in­for­ma­cje o „fak­tach na­ru­sze­nia praw i wol­no­ści czło­wie­ka i oby­wa­te­la”, a tak­że „o fak­tach na­ru­sze­nia pra­wa przez or­ga­ny wła­dzy i ich przed­sta­wi­cie­li”. Naj­wy­raź­niej jed­nak Kreml nie­po­koi się tyl­ko o to, by nie po­ja­wił się pre­tekst do oskar­że­nia daw­nych władz ZSRS o zbrod­nie wo­jen­ne. Utaj­nie­nie wy­ni­ków śledz­twa ka­tyń­skie­go przez pro­ku­ra­tu­rę to wy­da­rze­nie bez pre­ce­den­su, ale w obec­nej sy­tu­acji po­li­tycz­nej w Ro­sji – nie dzi­wi. W 2010 roku po ka­ta­stro­fie smo­leń­skiej po­ja­wił się cień na­dziei, że Kreml zmie­ni sta­no­wi­sko i po­czy­ni kro­ki, któ­re po­zwo­lą za­mknąć te­mat Ka­ty­nia. 

Ro­dzi się py­ta­nie: co stoi na prze­szko­dzie, by upu­blicz­nić po­sta­no­wie­nie pro­ku­ra­tu­ry w spra­wie ka­tyń­skiej? Co ta­kie­go może się wy­da­rzyć, je­śli do tego doj­dzie? Od­po­wiedź jest pro­sta – doj­dzie do mię­dzy­na­ro­do­wej kon­fu­zji. Wyj­dzie na jaw cały bez­sens i bez­pod­staw­ność tego do­ku­men­tu. Co mia­ło osią­gnąć śledz­two:

– usta­lić na dro­dze praw­nej peł­ną li­stę ofiar roz­strze­li­wań;

– usta­lić na dro­dze praw­nej peł­ną li­stę win­nych – za­rów­no ini­cja­to­rów zbrod­ni, jak i jej wy­ko­naw­ców na wszyst­kich szcze­blach;

– okre­ślić wy­czer­pu­ją­cą kwa­li­fi­ka­cję praw­ną zbrod­ni zgod­nie z pra­wem ro­syj­skim i mię­dzy­na­ro­do­wym[2].

Wy­nik śledz­twa jest da­le­ki od uczci­wej od­po­wie­dzi na wszyst­kie te py­ta­nia. Po­sta­no­wie­nie o umo­rze­niu śledz­twa ka­tyń­skie­go wy­glą­da na pro­fa­na­cję, świad­czy o tym, że pro­ku­ra­to­rzy pró­bo­wa­li unik­nąć oskar­że­nia o tę zbrod­nię wyż­szych władz ZSRS. I w ogó­le jest pró­bą za­mie­ce­nia spra­wy pod dy­wan, „wy­ma­za­nia” jej. Oto dla­cze­go. Po pierw­sze, nie­pra­wi­dło­wa jest kwa­li­fi­ka­cja praw­na tej zbrod­ni wy­łącz­nie jako prze­kro­cze­nia upraw­nień przez funk­cjo­na­riu­szy, a nie jako zbrod­ni wo­jen­nej. Po dru­gie, krąg win­nych zo­stał sztucz­nie za­wę­żo­ny – Sta­lin i człon­ko­wie Po­lit­biu­ra, któ­rzy za­twier­dzi­li tę roz­pra­wę, zo­sta­li z nie­go usu­nię­ci. Po trze­cie, w prze­bie­gu śledz­twa wi­dać ewi­dent­ne uchy­bie­nia, po­nie­waż nie usta­lo­no peł­nej li­sty ofiar, co ko­niecz­nie na­le­ża­ło zro­bić, by umoż­li­wić ich re­ha­bi­li­ta­cję i do­pro­wa­dzić śledz­two do koń­ca[3].

Jed­no­cze­śnie pol­skie ocze­ki­wa­nia zwią­za­ne z Ka­ty­niem były w ostat­nich la­tach prze­sa­dzo­ne. Pa­no­wał ni­czym nie­uza­sad­nio­ny opty­mizm. Pod­sy­ca­ły go szczo­drze wy­sy­ła­ne sy­gna­ły Krem­la, że już lada dzień ma­te­ria­ły śledz­twa zo­sta­ną od­taj­nio­ne i prze­ka­za­ne Pol­sce, a roz­strze­la­ni Po­la­cy zo­sta­ną zre­ha­bi­li­to­wa­ni. Po śmier­ci pre­zy­den­ta Pol­ski Le­cha Ka­czyń­skie­go wie­lu lu­dzi tak wła­śnie my­śla­ło. W kwiet­niu 2010 roku mi­ni­ster spraw za­gra­nicz­nych Ro­sji Sier­giej Ław­row pod­czas se­sji Zgro­ma­dze­nia Par­la­men­tar­ne­go Rady Eu­ro­py prze­ko­ny­wał: „Szcze­rze wie­rzę, że wspól­ny ból obu na­ro­dów w związ­ku z tra­ge­dią pod Smo­leń­skiem sta­nie się prze­ło­mo­wym mo­men­tem dla prze­zwy­cię­że­nia wspól­nej tra­gicz­nej prze­szło­ści”, i za­pew­niał, że Mo­skwa „przy­go­to­wu­je się do prze­ka­za­nia War­sza­wie do­dat­ko­wych ma­te­ria­łów do­ty­czą­cych Ka­ty­nia, któ­re wcze­śniej nie były w po­sia­da­niu stro­ny pol­skiej”[4].

Prze­ka­za­nie pierw­szych 67 spo­śród 183 to­mów śledz­twa mia­ło miej­sce w Mo­skwie w maju 2010 roku pod­czas wi­zy­ty p.o. pre­zy­den­ta Bro­ni­sła­wa Ko­mo­row­skie­go. Na­stęp­nie zo­sta­ły przy­go­to­wa­ne i prze­ka­za­ne ko­lej­ne tomy, ozna­czo­ne jako „prze­zna­czo­ne do użyt­ku służ­bo­we­go”. Ale póź­niej spra­wy przy­ha­mo­wa­ły i te tomy, któ­re były ozna­czo­ne klau­zu­lą „taj­ne”, nie tra­fi­ły do Po­la­ków. Do dzi­siaj nie prze­ka­za­no 35 to­mów spra­wy ka­tyń­skiej[5]. Mało tego, w kwiet­niu 2012 roku Mo­skwa, za po­śred­nic­twem głów­ne­go pro­ku­ra­to­ra woj­sko­we­go Sier­gie­ja Fri­din­skie­go dała do zro­zu­mie­nia, że wię­cej nikt nic prze­ka­zy­wać nie za­mie­rza, „po­nie­waż ko­mi­sja ds. od­taj­nia­nia nie pod­ję­ła de­cy­zji o zdję­ciu klau­zu­li”[6]. Po stro­nie pro­ku­ra­tu­ry były jed­nak istot­ne de­fek­ty. Prze­cież lo­gicz­nie by­ło­by za­cząć prze­ka­zy­wa­nie ma­te­ria­łów za­koń­czo­ne­go śledz­twa od do­ku­men­tu koń­co­we­go, któ­ry za­wie­ra naj­waż­niej­sze re­zul­ta­ty i wnio­ski, pod­su­mo­wu­je całą spra­wę. W tym przy­pad­ku wszyst­ko sta­ło się na od­wrót. Prze­ka­za­no naj­bar­dziej neu­tral­ne i mało zna­czą­ce tomy, a wy­da­nie klu­czo­wych ma­te­ria­łów odło­żo­no. Czy ta­kie po­dej­ście moż­na uznać za cy­wi­li­zo­wa­ne i pra­wi­dło­we z praw­ne­go punk­tu wi­dze­nia?

Wy­cho­dzi na to, że głów­ny i naj­waż­niej­szy do­ku­ment do tej pory nie jest zna­ny stro­nie pol­skiej i nie zo­stał jej prze­ka­za­ny. Naj­praw­do­po­dob­niej to jest głów­ny cel, któ­ry po­sta­wi­ła przed sobą pro­ku­ra­tu­ra – nie od­da­wać Pol­sce ma­te­ria­łów istot­nych z punk­tu wi­dze­nia pra­wa, za­wie­ra­ją­cych do­wo­dy, ale uzna­wać so­wiec­ką od­po­wie­dzial­ność za zbrod­nię ka­tyń­ską tyl­ko wer­bal­nie. Jaki jest sta­tus ta­kich de­kla­ra­cji? Ko­mu­ni­kat TASS opu­bli­ko­wa­ny w pra­sie 14 kwiet­nia 1990 roku i uchwa­ła Dumy Pań­stwo­wej Fe­de­ra­cji Ro­syj­skiej z 26 li­sto­pa­da 2010 roku, a tak­że oświad­cze­nia Dmi­tri­ja Mie­dwie­die­wa i Wła­di­mi­ra Pu­ti­na bez wąt­pie­nia mają sta­tus ofi­cjal­nych do­ku­men­tów i mają waż­ne zna­cze­nie po­li­tycz­ne. Ale nie na­da­ją się do uży­cia w są­dzie ani jako do­wo­dy winy osób od­po­wie­dzial­nych za de­cy­zję o roz­strze­li­wa­niach, ani w przy­pad­ku ubie­ga­nia się o re­ha­bi­li­ta­cję ofiar. 

Pro­ce­du­ra prze­ka­za­nia Pol­sce ma­te­ria­łów spra­wy ka­tyń­skiej do dzi­siaj nie jest za­koń­czo­na – to tak­że wie­le mówi. Z tech­nicz­ne­go punk­tu wi­dze­nia moż­na było to wszyst­ko przy­go­to­wać i sko­pio­wać w cią­gu kil­ku mie­się­cy. Ale to nie mie­ści się w nor­mach ro­syj­skie­go Mi­ni­ster­stwa Spraw Za­gra­nicz­nych. Dzi­siaj w MSZ trium­fu­je po­dej­ście mak­sy­mal­nie prag­ma­tycz­ne, na za­sa­dzie „coś za coś”. Je­śli my wy­cho­dzi­my wam na­prze­ciw, to i wy mu­si­cie w ja­kimś punk­cie ustą­pić, coś nam dać. I tak jest ze wszyst­kim. To ma­nia­kal­ny strach przed ge­sta­mi do­brej woli. 

Ro­syj­skie spo­łe­czeń­stwo na tyle już przy­zwy­cza­iło się (i zo­sta­ło przez wła­dze na­uczo­ne) do wy­ra­cho­wa­ne­go cy­ni­zmu w sto­sun­kach mię­dzy­na­ro­do­wych, że na­wet w mi­ni­mal­nym stop­niu nie ro­zu­mie wagi ta­kich ge­stów. Nie wie­rzy w bez­in­te­re­sow­ne i szla­chet­ne dzia­ła­nia in­nych państw. I, co gor­sza, re­agu­je na każ­de ustęp­stwo swo­je­go rzą­du ze zdzi­wie­niem i dez­apro­ba­tą. Jest to po­strze­ga­ne jako prze­jaw sła­bo­ści, a na­wet zdra­da in­te­re­sów pań­stwa. W ta­kiej ide­olo­gii wy­cho­wa­no już całą ple­ja­dę no­wych ro­syj­skich biu­ro­kra­tów. Za­do­mo­wi­li się w bu­dyn­kach ad­mi­ni­stra­cji pre­zy­den­ta i Mi­ni­ster­stwa Spraw Za­gra­nicz­nych, gdzie za­pa­da­ją de­cy­zje o spra­wach mię­dzy­na­ro­do­wych, wy­ty­cza się po­li­ty­kę pań­stwa. We­dług ich lo­gi­ki uzna­nie winy za zbrod­nię ka­tyń­ską po­skut­ku­je dal­szy­mi pre­ten­sja­mi ze stro­ny Pol­ski, a póź­niej tak­że in­nych państw są­siedz­kich, któ­re rów­nież mogą wy­sta­wić Ro­sji ra­chun­ki za krzyw­dy hi­sto­rycz­ne. Wy­star­czy dać im pre­tekst i od razu rzu­cą się na Ro­sję z po­zwa­mi – tak my­śli prze­zor­ny krem­low­ski de­mo­kra­ta. 

Po­par­cie spo­łe­czeń­stwa dla ta­kie­go sta­no­wi­ska rzą­du jest gwa­ran­to­wa­ne. Lu­dzie nie wie­rzą w do­brą wolę ani wła­sne­go rzą­du, ani in­nych państw. Tak! Na­wet wła­sny rząd Ro­sja­nie trak­tu­ją jako wro­gą siłę. Je­śli ju­tro ktoś na­pi­sze w ga­ze­tach, że Pol­ska re­gu­lar­nie pod­no­si te­mat Ka­ty­nia tyl­ko po to, żeby ob­ni­żyć cenę ro­syj­skie­go gazu – więk­szość Ro­sjan uwie­rzy w to na­tych­miast i bez wa­ha­nia. Po­dob­ne za­cho­wa­nie ro­syj­skie­go rzą­du by­ło­by dla nich zu­peł­nie na­tu­ral­ne i zro­zu­mia­łe. Cią­gle mają z tym do czy­nie­nia we wła­snym kra­ju, gdzie pań­stwo lek­ce­wa­ży zwy­kłych lu­dzi i ma­ni­pu­lu­je ich pa­trio­tycz­ny­mi emo­cja­mi. A przy tym re­ali­zu­je za­sa­dę „coś za coś” w po­li­ty­ce i go­spo­dar­ce. By­naj­mniej nie w in­te­re­sach spo­łe­czeń­stwa, a dla wzbo­ga­ce­nia grup­ki rzą­dzą­cych krem­low­skich oli­gar­chów. 

W ser­cach ro­syj­skich pa­trio­tów i pań­stwow­ców ście­ra­ją się dzi­siaj dwie sprzecz­ne ten­den­cje. Z jed­nej stro­ny – ab­so­lut­ne od­rzu­ce­nie ja­kiej­kol­wiek kry­ty­ki do­świad­cze­nia so­wiec­kie­go i so­cja­li­stycz­nej prze­szło­ści, a tak­że nie­chęć do dzi­siej­sze­go sys­te­mu oli­gar­chicz­ne­go i jego li­de­rów. Z dru­giej – go­rą­ce po­par­cie wszel­kich ini­cja­tyw pre­zy­den­ta Pu­ti­na, zmie­rza­ją­cych do kon­fron­ta­cji i wo­jen­ne­go star­cia z Za­cho­dem. Trze­ba przy­znać, że ro­syj­skie wła­dze umie­jęt­nie wy­ko­rzy­stu­ją te sprzecz­no­ści. W przy­pad­ku Ka­ty­nia Kreml pro­wa­dzi po­dwój­ną grę. Na ze­wnątrz wy­sy­ła po­li­tycz­ne de­kla­ra­cje i oświad­cze­nia o od­po­wie­dzial­no­ści władz so­wiec­kich za zbrod­nię na Po­la­kach. We­wnątrz kra­ju przy­ta­ku­je no­stal­gicz­nej ide­ali­za­cji so­wiec­kiej prze­szło­ści i nie uci­na na­ra­sta­ją­cych spe­ku­la­cji o tym, że prze­cież nie wszyst­ko zo­sta­ło jesz­cze wy­ja­śnio­ne i może jed­nak to byli Niem­cy? Stos ksią­żek i ar­ty­ku­łów, któ­re roz­grze­sza­ją Sta­li­na i NKWD, a od­po­wie­dzial­ność zrzu­ca­ją na Niem­ców, jest wiel­ki jak ni­g­dy do­tąd. O ile wcze­śniej spra­wa do­ty­czy­ła nie­licz­nych mar­gi­nal­nych ty­tu­łów me­dial­nych, o tyle w ostat­nich la­tach ar­ty­ku­ły wy­ra­ża­ją­ce wąt­pli­wo­ści w spra­wie Ka­ty­nia po­ja­wia­ły się na po­waż­nych ła­mach: „Eks­per­ta”[7], „Kom­so­mol­skiej praw­dy”[8], „Kra­snej zwiez­dy”[9], „Mo­skow­skiej praw­dy”[10] i „Nie­za­wi­si­me­go wo­jen­ne­go obo­zre­ni­ja”[11]. Cha­rak­te­ry­stycz­ne jest to, że im bar­dziej pod­ła jest treść „an­ty­ka­tyń­skich” ar­ty­ku­łów, tym bar­dziej ża­ło­śli­we i współ­czu­ją­ce mają ty­tu­ły. Au­to­rzy pi­szą o „ra­nach” i o „smut­ku du­szy”, by prze­ko­nać czy­tel­ni­ka o swo­im współ­czu­ciu dla ofia­ry za­bi­tych Po­la­ków, ale za­raz wy­cią­ga­ją i po­wta­rza­ją wszyst­kie moż­li­we kłam­stwa. W ten spo­sób ro­syj­skie spo­łe­czeń­stwo jest stop­nio­wo dez­orien­to­wa­ne. Tłu­ma­czy mu się, że mię­dzy­na­ro­do­we uzna­nie so­wiec­kiej winy nie jest tak waż­ne, a cała praw­da i tak ni­g­dy nie bę­dzie zna­na.

Trze­ba przy­znać, że grunt dla tych wąt­pli­wo­ści był przy­go­to­wy­wa­ny już od daw­na. Przez cały okres po­wo­jen­ny aż do 1990 roku oby­wa­te­lom so­wiec­kim wma­wia­no, że Po­la­ków w Ka­ty­niu roz­strze­la­li Niem­cy. Uży­wa­no do tego bez­po­śred­niej pro­pa­gan­dy, ale tak­że zręcz­nej pod­mia­ny po­jęć. Spo­śród 619 spa­lo­nych przez nie­miec­kich oku­pan­tów bia­ło­ru­skich wsi nie­przy­pad­ko­wo wy­bra­no wła­śnie nie­wiel­ki Cha­tyń nie­da­le­ko od Miń­ska i tam zbu­do­wa­no kom­pleks me­mo­rial­ny. Łu­dzą­ce współ­brz­mie­nie nazw mia­ło wy­przeć ze świa­do­mo­ści Ka­tyń i wszyst­ko, co było z nim zwią­za­ne. Pierw­szy se­kre­tarz KC Par­tii Ko­mu­ni­stycz­nej Bia­ło­ru­si Ki­riłł Ma­zu­row opi­sy­wał we wspo­mnie­niach, jak pew­nej nie­dzie­li we wrze­śniu 1964 roku ra­zem z prze­wod­ni­czą­cym rady mi­ni­strów re­pu­bli­ki Ti­cho­nem Ki­sie­lo­wem wy­je­chał z Miń­ska po szo­sie wi­teb­skiej. Po 50 km „skrę­ci­li w pra­wo w pierw­szą na­po­tka­ną dro­gę”, póź­niej prze­je­cha­li jesz­cze ka­wa­łek i za­trzy­ma­li się w la­sku brzo­zo­wym. Gdy z nie­go wy­szli, na za­ro­śnię­tej wy­so­ką tra­wą po­la­nie zo­ba­czy­li „ze dwa­dzie­ścia spa­lo­nych rur” na zglisz­czach daw­nej wsi[12]. A więc wszyst­ko od­by­ło się jak­by spon­ta­nicz­nie i tra­fi­li na tę wieś przy­pad­ko­wo. Ze wspo­mnień nie moż­na jed­nak wy­wnio­sko­wać, po co w ogó­le przed­sta­wi­cie­le naj­wyż­szych władz par­tyj­nych re­pu­bli­ki uda­li się w te re­jo­ny. W 1969 roku otwar­to me­mo­riał w Cha­ty­niu, któ­ry od­tąd stał się obo­wiąz­ko­wym punk­tem pro­gra­mu tu­ry­sty­ki pa­trio­tycz­nej. Do od­wie­dzin zmu­sza­no rów­nież za­gra­nicz­nych tu­ry­stów. Taka zbież­ność, któ­ra pro­wa­dzi do utoż­sa­mie­nia, jest zna­nym zja­wi­skiem w re­kla­mie. Ta pod­mia­na po­zwo­li­ła utrwa­lić nie­miec­ką od­po­wie­dzial­ność za zbrod­nię w Cha­ty­niu-Ka­ty­niu na po­zio­mie pod­świa­do­mo­ści.

Inna, nie mniej sku­tecz­na, li­nia anty-Ka­ty­nia to sztucz­ne łą­cze­nie te­ma­tu zbrod­ni z tra­gicz­nym lo­sem jeń­ców bol­sze­wic­kich w pol­skiej nie­wo­li w 1920 roku. Wie­lu z nich umar­ło wów­czas na sku­tek cięż­kich wa­run­ków i epi­de­mii. Tu rów­nież mamy do czy­nie­nia z pod­mia­ną po­jęć i bez­po­śred­ni­mi fał­szer­stwa­mi, włącz­nie z kil­ka­krot­nym za­wy­ża­niem licz­by ofiar. Przed­sta­wi­cie­le władz Ro­sji w swo­ich wy­stą­pie­niach pu­blicz­nych się­ga­ją po jed­no i dru­gie. Były prze­wod­ni­czą­cy ko­mi­sji spraw za­gra­nicz­nych Rady Fe­de­ra­cji Mi­cha­ił Mar­gie­łow z obu­rze­niem pi­sał w ogól­no­ro­syj­skiej ga­ze­cie: „Zmu­sza­ją nas do ka­ja­nia się za Sta­li­na, dla­cze­go więc Pol­ska nie po­ka­ja się za Pił­sud­skie­go, za któ­re­go rzą­dów, we­dług ro­syj­skich hi­sto­ry­ków, roz­strze­la­no i za­mę­czo­no do 80 tys. czer­wo­no­ar­mi­stów? I żad­nych prze­pro­sin z War­sza­wy nie było!”[13]. Pro­sto i zro­zu­mia­le – „roz­strze­la­no i za­mę­czo­no”! Wy­glą­da na to, że ja­cyś ro­syj­scy hi­sto­ry­cy wpro­wa­dzi­li Mar­gie­ło­wa w błąd. Przy­czy­na jest pro­sta. Ro­syj­ska na­uka zno­wu jest go­to­wa, by ide­olo­gicz­nie ob­słu­gi­wać wła­dzę. Bez żad­nych do­wo­dów hi­sto­ry­cy z ła­two­ścią przy­pi­su­ją wła­dzom so­wiec­kim z 1940 roku mo­tyw ze­msty za bol­sze­wic­kich jeń­ców z 1920 roku. Ta nie­udo­wod­nio­na teza tra­fia na­wet do pod­ręcz­ni­ków uczel­nia­nych. I tak np. w pod­ręcz­ni­ku dla stu­den­tów fa­kul­te­tu hi­sto­rii Mo­skiew­skie­go Uni­wer­sy­te­tu Pań­stwo­we­go, któ­ry był ostro kry­ty­ko­wa­ny przez śro­do­wi­ska na­uko­we, wprost mówi się o tym, że „zbrod­nia ka­tyń­ska to swo­je­go ro­dza­ju »sy­me­trycz­na zbrod­nia« re­żi­mu sta­li­now­skie­go”[14]. Tym­cza­sem mo­ty­wy Sta­li­na są dość czy­tel­ne i wy­ni­ka­ją z ar­gu­men­ta­cji przed­sta­wio­nej w do­ku­men­cie NKWD (pi­śmie Be­rii nr 794/B z mar­ca 1940 roku), w któ­rym była mowa o ma­ją­cych się od­być eg­ze­ku­cjach. W tym pi­śmie Be­rii szcze­gól­nie pod­kre­ślo­no kla­so­we po­cho­dze­nie Po­la­ków (ofi­ce­ro­wie, urzęd­ni­cy, fa­bry­kan­ci, ob­szar­ni­cy) i że „wszy­scy oni są za­wzię­ty­mi wro­ga­mi wła­dzy so­wiec­kiej”, tyl­ko cze­ka­ją na zwol­nie­nie, „aby mieć moż­li­wość ak­tyw­ne­go włą­cze­nia się do wal­ki prze­ciw­ko wła­dzy so­wiec­kiej”[15]. Pod­sta­wą było po­dej­ście kla­so­we, któ­re było de­cy­du­ją­ce pod­czas re­pre­sji w ra­mach tzw. ope­ra­cji ku­łac­kiej[16] NKWD w la­tach 1937–1938. W tym sen­sie spra­wa ka­tyń­ska była taką samą „czyst­ką spo­łecz­ną” i lo­gicz­ną kon­se­kwen­cją Wiel­kie­go Ter­ro­ru 1937 roku, któ­ry w la­tach 1939–1941 zo­stał roz­sze­rzo­ny tak­że na lud­ność za­ję­tych przez ZSRS ziem pol­skich, by zli­kwi­do­wać lu­dzi „ob­cych kla­so­wo” i zdła­wić wszel­ki po­ten­cjal­ny opór wo­bec so­wie­ty­za­cji.

Czy w 1940 roku Sta­lin my­ślał o czer­wo­no­ar­mi­stach, któ­rzy zgi­nę­li w Pol­sce w 1920 roku? Bez wąt­pie­nia my­ślał za­le­d­wie trzy lata wcze­śniej, ale ra­czej nie o tych, któ­rzy umar­li, ale o tych, któ­rzy na swo­je nie­szczę­ście wró­ci­li z nie­wo­li do ZSRS. Wów­czas, w 1937 roku, w ra­mach tzw. ope­ra­cji pol­skiej NKWD re­pre­sja­mi ob­ję­to wszyst­kich „po­dej­rza­nych o szpie­go­stwo na rzecz Pol­ski” i byli wśród nich nie­gdy­siej­si czer­wo­no­ar­mi­ści, któ­rzy prze­szli przez pol­skie obo­zy je­niec­kie[17]. Py­ta­nie brzmi, dla­cze­go Sta­lin miał­by mścić się na Po­la­kach za jeń­ców czer­wo­no­ar­mi­stów, sko­ro w 1937 roku w ZSRS na jego roz­kaz do­bi­ja­no tych, któ­rzy prze­ży­li i wró­ci­li? W tym świe­tle stwier­dze­nie o zbrod­ni ka­tyń­skiej jako „od­po­wie­dzi” na śmierć jeń­ców w 1920 roku, by „wy­rów­nać ra­chun­ki”, wy­glą­da tyle nie­do­rzecz­nie, co śmiesz­nie.

Hi­sto­ria roz­wią­zy­wa­nia kwe­stii ka­tyń­skiej przez Ro­sję i to, co obec­nie się dzie­je w tym za­kre­sie, to rze­czy bar­dzo zna­mien­ne. To wskaź­nik doj­rza­ło­ści ro­syj­skie­go sys­te­mu pań­stwo­we­go, któ­ry po­ka­zu­je, na ile jest on de­mo­kra­tycz­ny, przej­rzy­sty i w ja­kim stop­niu jest zbu­do­wa­ny na pra­wie. To wskaź­nik roz­wo­ju spo­łe­czeń­stwa oby­wa­tel­skie­go, któ­ry te­stu­je, czy or­ga­ni­za­cje spo­łecz­ne po­tra­fią wal­czyć o od­taj­nie­nie ma­te­ria­łów spra­wy ka­tyń­skiej. To w koń­cu wskaź­nik rze­tel­no­ści ro­syj­skich nauk hi­sto­rycz­nych, bo una­ocz­nia, jak i we­dług ja­kie­go klu­cza ro­syj­ska spo­łecz­ność hi­sto­ry­ków przed­sta­wia i wy­ja­śnia to wy­da­rze­nie w swo­ich pra­cach i pu­bli­ka­cjach. Nie­ste­ty, ten eg­za­min na doj­rza­łość, otwar­tość, przy­wią­za­nie do pra­wa i na­uko­wą rze­tel­ność Ro­sja ob­la­ła.

Kreml jest dzi­siaj w sy­tu­acji nie do po­zaz­drosz­cze­nia. Co­kol­wiek by zro­bił, jest ska­za­ny na prze­gra­ną. Je­śli ujaw­ni ma­te­ria­ły spra­wy nr 159 – dla wszyst­kich oczy­wi­ste sta­ną się praw­na i ide­olo­gicz­na nie­udol­ność pań­stwa ro­syj­skie­go, brak umie­jęt­no­ści i zdol­no­ści do prze­zwy­cię­że­nia cięż­kiej spu­ści­zny to­ta­li­ta­ry­zmu. Z ko­lei je­śli nie od­taj­ni po­zo­sta­łych 35 to­mów spra­wy i po­sta­no­wie­nia koń­co­we­go, od­mó­wi pra­wa do re­ha­bi­li­ta­cji roz­strze­la­nym w 1940 roku Po­la­kom – po raz ko­lej­ny po­twier­dzi i wzmoc­ni kon­fron­ta­cyj­ną, sprzecz­ną z pra­wem i an­ty­eu­ro­pej­ską po­li­ty­kę współ­cze­snej Ro­sji.

Spra­wa ka­tyń­ska i jej roz­wią­za­nie nie jest już wy­łącz­nie pro­ble­mem ro­syj­sko-pol­skim. Dzi­siaj cho­dzi już o re­la­cje mię­dzy Ro­sją i Eu­ro­pą oraz go­to­wość Krem­la do wy­ko­na­nia zde­cy­do­wa­ne­go kro­ku, po­sta­wie­nia wszyst­kich kro­pek nad i. Bę­dzie to ozna­cza­ło za­miar praw­ne­go roz­li­cze­nia z so­wiec­ką prze­szło­ścią. Wy­da­rze­nia mi­nio­ne­go roku nie na­pa­wa­ją opty­mi­zmem. Ro­sja wstą­pi­ła na ścież­kę zaj­mo­wa­nia te­ry­to­riów i agre­sji, a w ta­kich wa­run­kach nie moż­na ocze­ki­wać po­stę­pu w roz­li­cze­niach hi­sto­rycz­nych i wy­cią­ga­niu wnio­sków z do­świad­czeń so­wiec­kich.
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Noty bio­gra­ficz­ne pra­cow­ni­ków NKWD,
któ­rzy po­dej­mo­wa­li po­za­są­do­we de­cy­zje
o roz­strze­la­niu pol­skich oby­wa­te­li
w ob­wo­dach: ka­li­niń­skim, smo­leń­skim
i char­kow­skim w 1940 roku,
spo­rzą­dza­li do­ku­men­ta­cję
i prze­pro­wa­dza­li eg­ze­ku­cje.

 

W za­łącz­ni­ku za­miesz­cza­my dane bio­gra­ficz­ne i krót­kie in­for­ma­cje o prze­bie­gu służ­by zna­nych uczest­ni­ków zbrod­ni na pol­skich jeń­cach w 1940 roku. Trzon tej li­sty sta­no­wią oczy­wi­ście pra­cow­ni­cy NKWD na­gro­dze­ni na mocy roz­ka­zu z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku za bez­po­śred­ni udział w przy­go­to­wa­niu i wy­ko­na­niu eg­ze­ku­cji[1]. Nie moż­na jed­nak za­po­mi­nać o wła­dzach NKWD – Ław­rien­ti­ju Be­rii, nar­ko­mie spraw we­wnętrz­nych, a tak­że Wsie­wo­ło­dzie Mier­ku­ło­wie, Bog­da­nie Ko­bu­ło­wie, Le­oni­dzie Basz­ta­ko­wie, któ­rzy byli człon­ka­mi trój­ki NKWD, sfor­mo­wa­nej w celu ska­za­nia Po­la­ków na karę śmier­ci. W związ­ku z tym znaj­du­ją się tu na­zwi­ska nie tyl­ko osób, któ­re były za­an­ga­żo­wa­ne w sam pro­ces mor­du, grze­ba­nia ciał, spo­rzą­dza­nia do­ku­men­ta­cji, ale tak­że tych osób, któ­re po­dej­mo­wa­ły de­cy­zję (człon­ko­wie trój­ki NKWD), od­po­wia­da­ły za ogól­ne za­rzą­dza­nie (na­czel­ni­cy za­rzą­dów NKWD w ob­wo­dach: ka­li­niń­skim, smo­leń­skim i char­kow­skim) oraz kie­ro­wa­ły „roz­ła­dun­kiem” trzech obo­zów je­niec­kich (na­czel­nik Za­rzą­du ds. Jeń­ców Wo­jen­nych i In­ter­no­wa­nych, a tak­że na­czel­ni­cy obo­zów w Ko­ziel­sku, Sta­ro­biel­sku i Ostasz­ko­wie). Na li­ście jest rów­nież część pra­cow­ni­ków NKWD, któ­rzy od­po­wia­da­li za przy­go­to­wa­nie do­ku­men­ta­cji dla trój­ki, np. Piotr An­to­now (na­czel­nik pio­nu śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go), Gri­go­rij Ko­ry­tow (na­czel­nik od­dzia­łu spe­cjal­ne­go obo­zu w Ostasz­ko­wie), Sier­giej Smir­now (za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD USRS) i Bo­ris Szy­frin (na­czel­nik pio­nu śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go)[2]. Moż­na z całą pew­no­ścią stwier­dzić, że wszy­scy oni byli świa­do­mi, iż lu­dzi, któ­rych do­ku­men­ty spo­rzą­dza­li, cze­ka eg­ze­ku­cja. Do­kład­nie tak samo na­czel­ni­cy za­rzą­dów NKWD w trzech ob­wo­dach do­sko­na­le wie­dzie­li, po co do ich za­rzą­dów są przy­wo­że­ni jeń­cy wo­jen­ni, a dy­rek­to­rzy obo­zów w Ko­ziel­sku, Ostasz­ko­wie i Sta­ro­biel­sku – do­kąd i po co wy­sy­ła­ją jeń­ców, „roz­ła­do­wu­jąc” obo­zy. Wszy­scy wie­dzie­li o de­cy­zji Biu­ra Po­li­tycz­ne­go co do taj­ne­go za­bój­stwa pol­skich jeń­ców i przy­czy­ni­li się do re­ali­za­cji tego zbrod­ni­cze­go roz­ka­zu.

Ży­cio­ry­sy pra­cow­ni­ków naj­wyż­sze­go szcze­bla NKWD – Be­rii, Mier­ku­ło­wa, Ko­bu­ło­wa, Basz­ta­ko­wa – i na­czel­ni­ków trzech ob­wo­do­wych za­rzą­dów NKWD – To­ka­rie­wa, Ku­pri­ja­no­wa i Sa­fo­no­wa – były już pu­bli­ko­wa­ne i w ni­niej­szej pra­cy przy­ta­czam je na pod­sta­wie in­for­ma­to­ra wy­da­ne­go przez Sto­wa­rzy­sze­nie Me­mo­riał, wraz z póź­niej­szy­mi uści­śle­nia­mi i uzu­peł­nie­nia­mi[3]. Znacz­nie go­rzej mia­ła się spra­wa z in­for­ma­cja­mi o oso­bach na­gro­dzo­nych na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS nr 001365. Nie­ste­ty, w do­ku­men­cie tym znaj­do­wa­ły się je­dy­nie na­zwi­ska i ini­cja­ły, a tyl­ko w nie­któ­rych przy­pad­kach tak­że ich stop­nie w sys­te­mie bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go. To bar­dzo ską­pe in­for­ma­cje, zwa­żyw­szy na dal­sze po­szu­ki­wa­nia da­nych bio­gra­ficz­nych. Pierw­szą po­waż­ną pró­bę ta­kich po­szu­ki­wań pod­jął pra­cow­nik GARF Alek­sandr Ko­ku­rin. In­for­ma­cje, do któ­rych do­tarł, były bazą krót­kich not bio­gra­ficz­nych funk­cjo­na­riu­szy NKWD, umiesz­czo­nych w zbio­rze do­ku­men­tów o Ka­ty­niu[4]. Opu­bli­ko­wa­ne tam in­for­ma­cje o uczest­ni­kach eg­ze­ku­cji były punk­tem wyj­ścia dal­szych po­szu­ki­wań.

Od krót­kich no­tek trze­ba było przejść do bar­dziej roz­bu­do­wa­nych ży­cio­ry­sów ka­tów. Ale po­szu­ki­wa­nia i iden­ty­fi­ka­cja na pod­sta­wie skrom­nych da­nych – ini­cja­łów i na­zwisk – to bar­dzo trud­ne za­da­nie, w któ­re­go wy­ko­na­nie wpi­sa­na jest moż­li­wość po­mył­ki. Po­szu­ki­wa­łem źró­deł na tyle wia­ry­god­nych, żeby po­zwo­li­ły nie tyl­ko zi­den­ty­fi­ko­wać eg­ze­ku­to­rów, lecz tak­że unik­nąć tych po­my­łek i nie­ści­sło­ści. Głów­nym miej­scem po­szu­ki­wań były kar­to­te­ki in­for­ma­cyj­ne do­ty­czą­ce pra­cow­ni­ków NKWD–MWD w ar­chi­wum GARF. Prze­gląd kart funk­cjo­na­riu­szy apa­ra­tu cen­tral­ne­go NKWD i za­rzą­dów ob­wo­do­wych w Smo­leń­sku, Ka­li­ni­nie oraz Char­ko­wie i ze­sta­wie­nie ich z na­zwi­ska­mi z li­sty za­ję­ły spo­ro cza­su. Jed­no­cze­śnie szu­ka­łem w kar­to­te­ce osób uho­no­ro­wa­nych od­zna­cze­nia­mi pań­stwo­wy­mi ZSRS. Ta pra­ca trwa­ła kil­ka lat i po­zwo­li­ła usta­lić, co kry­ło się za ini­cja­ła­mi, od­two­rzyć daty i miej­sca uro­dze­nia, część in­for­ma­cji do­ty­czą­cych prze­bie­gu służ­by, a tak­że otrzy­ma­nych od­zna­czeń. 

Była to jed­nak za­le­d­wie po­ło­wa dro­gi. Ko­niecz­ne było jesz­cze od­na­le­zie­nie peł­nych da­nych o prze­bie­gu służ­by, dat śmier­ci i, w koń­cu, fo­to­gra­fii. W tym przy­pad­ku, ze wzglę­du na brak zgo­dy na pra­cę w ar­chi­wach FSB i MWD, je­dy­ne wia­ry­god­ne źró­dło mo­gły sta­no­wić do­ku­men­ty ewi­den­cji par­tyj­nej. Te ma­te­ria­ły są prze­cho­wy­wa­ne w Ro­syj­skim Pań­stwo­wym Ar­chi­wum Hi­sto­rii Spo­łecz­no-Po­li­tycz­nej (RGA­SPI). Ogrom­ne­go wspar­cia w po­szu­ki­wa­niu nu­me­rów le­gi­ty­ma­cji par­tyj­nych i do­ku­men­tów ewi­den­cyj­nych wy­da­nych przez ko­mi­te­ty par­tyj­ne NKWD ZSRS i ko­mi­te­ty par­tyj­ne za­rzą­dów NKWD w ob­wo­dach: smo­leń­skim, ka­li­niń­skim i char­kow­skim udzie­li­li mi pra­cow­ni­cy ar­chi­wum – Je­le­na Ka­ra­wa­je­wa, Ni­ko­łaj Si­do­row i Iri­na Bon­da­rien­ko. 

W par­tyj­nych do­ku­men­tach re­je­stra­cyj­nych (kar­ty re­je­stra­cji i ewi­den­cji człon­ków KPZS, któ­re wy­peł­nia­no pod­czas wy­mia­ny le­gi­ty­ma­cji par­tyj­nych w la­tach 1936, 1954 i 1973)[5] znaj­do­wa­ły się do­kład­ne dane bio­gra­ficz­ne o po­cho­dze­niu, wy­kształ­ce­niu, służ­bie w ar­mii i bez­pie­czeń­stwie pań­stwo­wym, pra­cy po odej­ściu ze służ­by, a tak­że ka­rach, po­chwa­łach i na­gro­dach. Mu­szę jed­nak pod­kre­ślić, że kom­pi­la­cje in­for­ma­cji znaj­du­ją­cych się w do­ku­men­ta­cji par­tyj­nej nie sta­no­wią go­to­wych ży­cio­ry­sów, a tyl­ko ich bazę. Wy­ma­ga­ją uzu­peł­nie­nia o te po­cho­dzą­ce z: roz­ka­zów OGPU–NKWD–MGB–KGB do­ty­czą­cych funk­cjo­na­riu­szy – w celu skon­kre­ty­zo­wa­nia prze­bie­gu służ­by i usta­le­nia dat przy­zna­nia stop­ni; de­kre­tów o od­zna­cze­niach or­de­ra­mi – w celu usta­le­nia do­kład­nych dat otrzy­ma­nia przez nich tych wy­róż­nień; pra­sy – w celu od­na­le­zie­nia ne­kro­lo­gów i okre­śle­nia dat śmier­ci. Pod­czas wy­mia­ny do­ku­men­tów par­tyj­nych człon­ko­wie par­tii byli fo­to­gra­fo­wa­ni. Dzię­ki temu uda­ło się zdo­być tak­że zdję­cia więk­szo­ści osób na­gro­dzo­nych na mocy roz­ka­zu nr 001365. Nie­ste­ty, ja­kość zdjęć nie jest naj­lep­sza. Nie uda­ło się zna­leźć fo­to­gra­fii tych osób, któ­re nie na­le­ża­ły do WKP(b)–KPZS. In­for­ma­cje ze­bra­ne w ar­chi­wach GARF i RGA­SPI nie są kom­plet­ne, nie moż­na też wy­klu­czyć pew­nych po­my­łek. W przy­pad­ku kil­ku osób nie uda­ło się zna­leźć żad­nych do­dat­ko­wych da­nych.

W trak­cie wie­lo­let­niej pra­cy po­świę­co­nej ba­da­niu bio­gra­fii pra­cow­ni­ków apa­ra­tu cen­tral­ne­go NKWD i za­rzą­dów w Smo­leń­sku, Ka­li­ni­nie i Char­ko­wie wy­ni­ki tych po­szu­ki­wań były stop­nio­wo pu­bli­ko­wa­ne. Uka­za­ło się kil­ka pu­bli­ka­cji w ję­zy­ku ro­syj­skim i pol­skim[6].

W więk­szo­ści przy­pad­ków na­gro­dze­ni nie byli wy­róż­nia­ją­cy­mi się pra­cow­ni­ka­mi, zaj­mo­wa­li ni­skie sta­no­wi­ska, nie awan­so­wa­li w sys­te­mie NKWD–MWD. Dla­te­go też po odej­ściu ze służ­by „prze­pa­da­li”, gi­nę­li w tłu­mie, co bar­dzo utrud­nia­ło po­szu­ki­wa­nia. Bez wąt­pie­nia jed­nak zba­da­nie ich lo­sów sta­no­wi waż­ny przy­czy­nek do zro­zu­mie­nia me­cha­ni­zmów zbrod­ni ka­tyń­skiej.

Po­ni­żej pu­bli­ku­je­my wy­ni­ki tych po­szu­ki­wań. W tym miej­scu po­trzeb­ne są ob­ja­śnie­nia struk­tu­ry i za­sad upo­rząd­ko­wa­nia not bio­gra­ficz­nych. Noty są skon­stru­owa­ne we­dług jed­ne­go sche­ma­tu: 

– Na­zwi­sko, imię, imię odoj­cow­skie (w na­wia­sie in­for­ma­cje o zmia­nie na­zwi­ska i imion lub wa­rian­ty pi­sow­ni w róż­nych źró­dłach), daty i miej­sca uro­dze­nia i śmier­ci. Daty sprzed mar­ca 1918 roku są po­da­ne we­dług no­we­go sty­lu, ale je­śli wska­za­ny jest tyl­ko mie­siąc i rok, co do za­sa­dy, za­cho­wa­ny jest sta­ry styl[7]. Miej­sca uro­dze­nia są po­da­ne zgod­nie z ów­cze­snym po­dzia­łem ad­mi­ni­stra­cyj­nym Ce­sar­stwa Ro­syj­skie­go, a tyl­ko w po­je­dyn­czych przy­pad­kach, gdy nie było ta­kiej moż­li­wo­ści, są one po­da­ne we­dług so­wiec­kiej re­jo­ni­za­cji.

– W dal­szej ko­lej­no­ści po­da­wa­ne są in­for­ma­cje o ro­dzi­cach, po­cho­dze­niu, na­ro­do­wo­ści, człon­ko­stwie w Kom­so­mo­le (WLKSM), w Par­tii Ko­mu­ni­stycz­nej (KP), któ­re ozna­cza człon­ko­stwo w RKP(b)–WKP(b)–KPZS, w wy­bie­ral­nych or­ga­nach par­tyj­nych i so­wiec­kich, o ty­tu­łach ho­no­ro­wych ZSRS (Bo­ha­ter Związ­ku So­wiec­kie­go, Bo­ha­ter Pra­cy So­wiec­kiej, lau­re­at Na­gro­dy Sta­li­now­skiej), in­for­ma­cje o usu­nię­ciu z par­tii (za­zwy­czaj do­ty­czy to osób, któ­re nie były re­pre­sjo­no­wa­ne, po­nie­waż aresz­to­wa­nie ozna­cza­ło au­to­ma­tycz­ne usu­nię­cie z par­tii). 

– Daty i miej­sca śmier­ci są po­da­ne na pod­sta­wie in­for­ma­cji o cza­sie i miej­scu anu­lo­wa­nia par­tyj­nych do­ku­men­tów ewi­den­cyj­nych. Do 1973 roku, gdy za­czę­to wy­da­wać le­gi­ty­ma­cje par­tyj­ne we­dług no­we­go wzo­ru, kar­ty re­je­stra­cyj­ne we­dług wzo­rów z 1936 i 1954 roku były anu­lo­wa­ne z pew­nym opóź­nie­niem (od mie­sią­ca do pół roku, a cza­sa­mi dłu­żej) i bez po­da­nia daty śmier­ci. W związ­ku z tym daty śmier­ci sprzed 1973 roku mogą nie być pre­cy­zyj­ne. Jako pod­sta­wa dal­szych po­szu­ki­wań i do­pre­cy­zo­wa­nia tych dat na koń­cu li­sty przy­to­czo­ne są daty anu­lo­wa­nia do­ku­men­tów par­tyj­nych. Nie do­ty­czy to przy­pad­ków, gdy uda­ło się zna­leźć ne­kro­log za­miesz­czo­ny w pra­sie, in­for­ma­cję o śmier­ci lub kon­kret­ną datę śmier­ci w cza­sie woj­ny[8]. In­for­ma­cje do­ty­czą­ce anu­lo­wa­nia kart par­tyj­nych do le­gi­ty­ma­cji we­dług wzo­ru z 1973 roku są cał­ko­wi­cie wia­ry­god­ne – na kar­tach ewi­den­cyj­nych obo­wiąz­ko­wo wpi­sy­wa­no mie­siąc i rok śmier­ci. Ten po­rzą­dek obo­wią­zy­wał do koń­ca dzia­łal­no­ści KPZS w sierp­niu 1991 roku. W bio­gra­fiach za­zna­czo­no wszyst­kie przy­pad­ki, gdy do­ku­men­ty par­tyj­ne we­dług wzo­ru z 1973 roku nie zo­sta­ły anu­lo­wa­ne, co ozna­cza, że dana oso­ba żyła jesz­cze po 1990 roku. In­for­ma­cje o zgo­nach, któ­re na­stą­pi­ły po 1990 roku w przy­pad­ku Mo­skwy są po­da­wa­ne na pod­sta­wie da­nych prze­ka­za­nych przez wy­dział eme­ry­tur Za­rzą­du FSB Mo­skwy i Ob­wo­du Mo­skiew­skie­go. 

– In­for­ma­cje o na­uce po­bie­ra­nej na uczel­niach i kur­sach or­ga­nów bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go umiesz­czo­ne są nie w ru­bry­ce „wy­kształ­ce­nie”, lecz w czę­ści mó­wią­cej o prze­bie­gu służ­by. W ru­bry­ce „wy­kształ­ce­nie” za­war­te są in­for­ma­cje o na­uce w cy­wil­nych in­sty­tu­cjach kształ­ce­nia wszyst­kich szcze­bli.

– Ko­lej­ny blok to in­for­ma­cje o roz­po­czę­ciu pra­cy, służ­by w ar­mii – wszel­kiej ak­tyw­no­ści, któ­ra po­prze­dza­ła służ­bę w or­ga­nach bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go. Te blo­ki są wy­dzie­lo­ne dość umow­nie – czę­sto były sy­tu­acje szyb­kie­go przej­ścia z dzia­łal­no­ści go­spo­dar­czej czy par­tyj­no-pań­stwo­wej do or­ga­nów bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go (BP) i z po­wro­tem; po­dob­nie służ­ba w RKKA (Ar­mii Czer­wo­nej – ACz) w okre­sie woj­ny do­mo­wej i na po­cząt­ku lat dwu­dzie­stych prze­pla­ta­ła się z pra­cą na cy­wil­nych sta­no­wi­skach.

– Za datę roz­po­czę­cia służ­by w or­ga­nach BP uwa­ża się mo­ment przej­ścia do sta­łej pra­cy w sys­te­mie WCzK–OGPU–NKWD–NKGB i or­ga­nach kontr­wy­wia­du SMIERSZ. Daty roz­po­czę­cia i za­koń­cze­nia spra­wo­wa­nia po­szcze­gól­nych funk­cji mają for­mat: dzień, mie­siąc, rok. W nie­któ­rych przy­pad­kach bra­ku­je dat dzien­nych, wów­czas po­da­ny jest tyl­ko mie­siąc i rok. W sy­tu­acji gdy do­kład­ne daty peł­nie­nia funk­cji nie są zna­ne, w na­wia­sie po­da­ne są daty wzmian­ki o da­nej funk­cji. Do służ­by w or­ga­nach BP (WCzK–OGPU–NKWD–NKGB–MGB–KGB) za­li­czo­ne są wszyst­kie ro­dza­je dzia­łal­no­ści w tym re­sor­cie, a więc tak­że służ­ba w woj­skach po­gra­nicz­nych i we­wnętrz­nych. Daty spra­wo­wa­nia funk­cji po­da­wa­ne są na pod­sta­wie roz­ka­zów re­sor­to­wych. Daty ofi­cjal­nych no­mi­na­cji (zwol­nie­nia) nie za­wsze są zgod­ne z fak­tycz­nym cza­sem spra­wo­wa­nia funk­cji. W tych przy­pad­kach, gdy róż­ni­ce te są znacz­ne albo nie są zna­ne daty roz­ka­zów, po­da­ne są dane z do­ku­men­tów par­tyj­nej ewi­den­cji. W przy­pad­ku osób, któ­re pod­le­ga­ły re­pre­sjom, po­da­ne są daty aresz­to­wa­nia i ogło­sze­nia wy­ro­ku, or­gan ogła­sza­ją­cy wy­rok, wy­miar kary, in­for­ma­cje o ewen­tu­al­nej we­ry­fi­ka­cji wy­ro­ku i re­ha­bi­li­ta­cji.

– Daty nada­nia stop­ni spe­cjal­nych i woj­sko­wych są po­da­wa­ne na pod­sta­wie roz­ka­zów NKWD–MWD, NKGB–MGB–KGB. W przy­pad­ku ofi­ce­rów kontr­wy­wia­du SMIERSZ, któ­ry pod­le­gał w la­tach 1943–1946 Nar­ko­ma­to­wi Obro­ny – na pod­sta­wie roz­ka­zów GUKR SMIERSZ (stop­nie do pod­puł­kow­ni­ka włącz­nie) i roz­ka­zy nar­ko­ma obro­ny Sta­li­na o nada­niu stop­nia puł­kow­ni­ka. Daty przy­zna­nia lub po­zba­wie­nia stop­nia ge­ne­ral­skie­go są po­da­ne na pod­sta­wie po­sta­no­wie­nia Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych – Rady Mi­ni­strów ZSRS, a stop­nie mar­szał­ka i ge­ne­ra­ła ar­mii – na pod­sta­wie de­kre­tów Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS. Przy­pad­ki przy­zna­nia stop­ni spe­cjal­nych poza ko­lej­no­ścią lub z po­mi­nię­ciem jed­ne­go lub wię­cej stop­ni są omó­wio­ne od­dziel­nie. Je­śli daty nada­nia stop­ni nie zo­sta­ły usta­lo­ne, w na­wia­sie są po­da­ne daty za­miesz­cze­nia wzmian­ki o po­sia­da­niu da­ne­go stop­nia przez funk­cjo­na­riu­sza. 

– In­for­ma­cje do­ty­czą­ce od­zna­cze­nia or­de­ra­mi ZSRS, re­pu­blik związ­ko­wych, or­de­ra­mi re­sor­to­wy­mi (sys­te­mu bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go) i od­zna­ka­mi po­cho­dzą z róż­nych źró­deł. Od­zna­cze­nia związ­ko­we są da­to­wa­ne na pod­sta­wie de­kre­tów Cen­tral­ne­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go (CIK), Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS, a w la­tach 1919–1924 – Woj­sko­wej Rady Re­wo­lu­cyj­nej. Daty od­zna­czeń or­de­ra­mi w cza­sie woj­ny na mocy de­cy­zji rad woj­sko­wych fron­tów i ar­mii za­zna­czo­no gwiazd­ką (*). In­for­ma­cje o od­zna­cze­niach or­de­ra­mi re­pu­blik związ­ko­wych w la­tach dwu­dzie­stych w więk­szo­ści po­cho­dzą z in­for­ma­to­ra A. Ku­cen­ki i J. Smir­no­wa Or­die­na so­wiet­skich rie­spu­blik (Or­de­ry re­pu­blik so­wiec­kich, Do­nieck 1996) i zo­sta­ły uzu­peł­nio­ne przez au­to­ra na pod­sta­wie ma­te­ria­łów ar­chi­wal­no-śled­czych i te­czek oso­bi­stych. Od­zna­cze­nia w tym blo­ku są wy­mie­nia­ne we­dług wagi, zgod­nie z obo­wią­zu­ją­cą ko­lej­no­ścią wstęg or­de­ro­wych[9]. Po­da­wa­na jest ogól­na licz­ba or­de­rów da­ne­go ro­dza­ju, a na­stęp­nie daty de­kre­tów o od­zna­cze­niu. Brak dat (np. gdy przy in­for­ma­cji o trzech Or­de­rach Le­ni­na są po­da­ne tyl­ko dwie daty) nie jest do­dat­ko­wo wy­ja­śnia­ny i ozna­cza, że in­for­ma­cje o da­nym od­zna­cze­niu nie są zna­ne. 

– W blo­ku „ne­kro­lo­gi” lub „in­for­ma­cje o śmier­ci” za­miesz­czo­no opu­bli­ko­wa­ne w pra­sie ne­kro­lo­gi i krót­kie in­for­ma­cje o śmier­ci.

Sto­pień kom­plet­no­ści not jest róż­ny, dla­te­go w przy­pad­ku bra­ku wia­ry­god­nych in­for­ma­cji po­szcze­gól­ne blo­ki są po­mi­nię­te. 








Alek­san­drow Alek­sandr Sier­gie­je­wicz

(ur. w 1907 r., Twer – zm. ?). Bez­par­tyj­ny.

Wy­kształ­ce­nie: nie­peł­ne pod­sta­wo­we.

W or­ga­nach NKWD: od 1935 r.; kie­row­ca Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go (wzmian­ka z maja 1951 r.).

Sto­pień: star­szy­na[1] (wzmian­ka z maja 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 4 grud­nia 1945 r.


An­to­now Iwan Il­jicz 
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(ur. 5 paź­dzier­ni­ka 1897 r., wieś Ko­pien­ki­no, po­wiat ma­ło­ja­ro­sła­wiec­ki, gu­ber­nia ka­łu­ska – zm. w sierp­niu 1975 r., Mo­skwa). Po­cho­dził z ro­dzi­ny chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie był w WLKSM[2]. W Par­tii Ko­mu­ni­stycz­nej od lip­ca 1926 r. (kan­dy­dat na człon­ka od lu­te­go 1924 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, trzy­let­nia szko­ła me­cha­ni­ków przy ba­zie sa­mo­cho­do­wej OGPU, 1932 r.

Uczeń w fa­bry­ce kieł­bas, pra­cow­nik spół­ki ak­cyj­nej Gra­czo­wa, Mo­skwa, kwie­cień 1911 r. – maj 1915 r.; kie­row­ca w za­kła­dzie gar­bar­skim, Mo­skwa, maj 1915 r. – maj 1916 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 5. Sa­per­skie­go Ba­ta­lio­nu Re­zer­wy, m. Sta­ri­ca w gu­ber­ni twer­skiej, maj 1916 r. – paź­dzier­nik 1916 r.; kie­row­ca 22. Kom­pa­nii Sa­mo­cho­do­wo-Mar­szo­wej, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1916 r. – kwie­cień 1918 r.

Kie­row­ca Cen­tral­ne­go To­wa­rzy­stwa Ho­dow­ców Lnu, Mo­skwa, kwie­cień 1918 r. – sier­pień 1918 r.; kie­row­ca Biu­ra Ko­mi­sa­ria­tu Wo­jen­ne­go, Mo­skwa, sier­pień 1918 r. – kwie­cień 1919 r.

W RKKA: kie­row­ca szta­bo­wy Fron­tu Wschod­nie­go, Sym­birsk, kwie­cień 1919 r. – paź­dzier­nik 1919 r.; kie­row­ca szta­bo­wy Fron­tu Za­chod­nie­go, Sym­birsk, Mińsk, paź­dzier­nik 1919 r. – sier­pień 1922 r. 

W or­ga­nach GPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: kie­row­ca służ­by łącz­no­ści GPU–OGPU, 8 sierp­nia 1922 r. – 15 paź­dzier­ni­ka 1923 r.; kie­row­ca ga­ra­żu służ­by łącz­no­ści OGPU, 15 paź­dzier­ni­ka 1923 r. – 17 grud­nia 1926 r.; kie­row­ca ga­ra­żu Wy­dzia­łu Łącz­no­ści OGPU, 17 grud­nia 1926 r. – 1 wrze­śnia 1930 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka ga­ra­żu Wy­dzia­łu Łącz­no­ści OGPU, 1 wrze­śnia 1930 r. – 1 lu­te­go 1931 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka ga­ra­żu Wy­dzia­łu Łącz­no­ści OGPU, 1 lu­te­go 1931 r. – 15 maja 1931 r.; kie­row­ca ga­ra­żu Wy­dzia­łu Łącz­no­ści OGPU, 15 maja 1931 r. – 5 stycz­nia 1932 r.; peł­nią­cy obo­wiąz­ki na­czel­ni­ka od­dzia­łu dys­po­zy­tor­skie­go Wy­dzia­łu Łącz­no­ści OGPU, 5 stycz­nia 1932 r. – 1 maja 1932 r.; na­czel­nik od­dzia­łu dys­po­zy­tor­skie­go Wy­dzia­łu Łącz­no­ści OGPU, 1 maja 1932 r. – 1 czerw­ca 1933 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka ga­ra­żu nr 1 Wy­dzia­łu Łącz­no­ści OGPU 1 czerw­ca 1933 r. – 10 lip­ca 1934 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka ga­ra­żu nr 1 bazy sa­mo­cho­do­wej AChU NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 1 kwiet­nia 1938 r.; in­spek­tor 3. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD ZSRS, 1 kwiet­nia 1938 r. – 1 li­sto­pa­da 1938 r.; star­szy in­spek­tor 2. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD ZSRS, 1 li­sto­pa­da 1938 r. – 14 kwiet­nia 1939 r.; in­spek­tor 4. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD ZSRS, 14 kwiet­nia 1939 r. – 1 czerw­ca 1939 r.; kie­row­ca bazy sa­mo­cho­do­wej nr 1 Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD ZSRS, 1 czerw­ca 1939 r. – 29 grud­nia 1941 r.; func­kjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du Go­spo­dar­cze­go (ChO­ZU[3]) NKWD ZSRS, 29 grud­nia 1941 r. – 15 maja 1943 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­cze­go Za­rzą­du Fi­nan­so­we­go (ACh­FU[4]) NKGB–MGB ZSRS, 15 maja 1943 r. – 6 lip­ca 1943 r.; na­czel­nik gru­py Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU MGB ZSRS, 6 lip­ca 1946 r. – 12 grud­nia 1946 r.; na­czel­nik gru­py Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du Ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go (Upraw­die­ła­mi) MGB ZSRS, 12 grud­nia 1946 r. – 19 maja 1953 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go MWD ZSRS, 19 maja 1953 r. – 7 kwiet­nia 1954 r.; na­czel­nik 5. od­dzia­łu spe­cjal­ne­go Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ChO­ZU KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów (RM) ZSRS, 7 kwiet­nia 1954 r. – 15 sierp­nia 1959 r.; na mocy roz­ka­zu KGB przy RM ZSRS nr 310 z 30 lip­ca 1959 r. zwol­nio­ny do re­zer­wy z po­wo­du cho­ro­by z za­cho­wa­niem pra­wa do no­sze­nia mun­du­ru.

Od sierp­nia 1959 r. eme­ryt, Mo­skwa; fi­gu­ro­wał w ewin­den­cji par­tyj­nej Mo­skiew­skie­go Tech­ni­kum Me­cha­ni­za­cji Ewi­den­cji Cen­tral­ne­go Urzę­du Sta­ty­stycz­ne­go RFSRS.

Stop­nie: lej­tant BP, 19 lu­te­go 1937 r.; star­szy lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r.; ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik BP, 10 grud­nia 1943 r.; puł­kow­nik, 23 grud­nia 1949 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; trzy Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 20 wrze­śnia 1943 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r., 25 lip­ca 1949 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 22 lip­ca 1937 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 19 grud­nia 1937 r.; sie­dem me­da­li; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 19 grud­nia 1936 r.; ho­no­ro­wy dy­plom i wy­bór dzieł Le­ni­na, gru­dzień 1927 r.; broń ho­no­ro­wa, gru­dzień 1932 r.


An­to­now Piotr An­to­no­wicz 
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(ur. w 1899 r., wieś Fio­dor­ko­wo, po­wiat por­chow­ski, gu­ber­nia pskow­ska – zm. w 1952 r., Win­ni­ca). Uro­dził się w ro­dzi­nie kraw­ca. Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1924 r.[5] (kan­dy­dat od wrze­śnia 1922 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska we wsi Po­ce­łu­je­wo w po­wie­cie por­chow­skim, 1910 r.; dwie kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej, Sankt Pe­ters­burg, 1912 r.; wie­czo­ro­wa uczel­nia ko­mu­ni­stycz­na (kom­wuz), Smo­leńsk, lata 1932–1934.

Kra­wiec w pry­wat­nym warsz­ta­cie Ba­tu­ri­na, Pio­tro­grad, 1913 r. – maj 1918 r.; kra­wiec, se­kre­tarz ko­lek­ty­wu kra­wiec­kie­go, sta­cja Dno, sty­czeń 1918 r. – maj 1918 r.; pra­cow­nik kul­tu­ral­ny w klu­bie ko­le­jo­wym, Dno, maj 1918 r. – li­sto­pad 1918 r.; kra­wiec, se­kre­tarz ko­lek­ty­wu szwal­ni­cze­go, m. Ar­da­tow, li­sto­pad 1918 r. – kwie­cień 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta[6] w 1. Puł­ku Sim­bir­skim, kwie­cień 1919 r. – sier­pień 1919 r.

Se­kre­tarz ko­mi­sji ds. od­ro­czeń, kie­row­nik wy­dzia­łu kul­tu­ry i oświa­ty, kie­row­nik wy­dzia­łu go­spo­dar­cze­go w biu­rze żyw­no­ścio­wym przy Po­wia­to­wym Ko­mi­te­cie Żyw­no­ścio­wym, Ar­da­tow, sier­pień 1919 r. – wrze­sień 1920 r.; kie­row­nik wy­dzia­łu agi­ta­cji i pro­pa­gan­dy Po­wia­to­we­go Ko­mi­te­tu Kom­so­mo­łu, m. Por­chow, wrze­sień 1920 r. – sty­czeń 1921 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB-MBG: ofi­cer ope­ra­cyj­ny, po­moc­nik po­wia­to­we­go peł­no­moc­ni­ka (na­czel­ni­ka) Biu­ra Po­li­tycz­ne­go CzK–GPU w po­wie­cie por­chow­skim, sty­czeń 1921 r. – wrze­sień 1923 r.; po­moc­nik po­wia­to­we­go peł­no­moc­ni­ka GPU, Wiel­kie Łuki, wrze­sień 1923 r. – li­piec 1924 r.; po­moc­nik po­wia­to­we­go peł­no­moc­ni­ka, m. Wie­liż, li­piec 1924 r. – li­piec 1926 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du Pskow­skie­go Gu­ber­nial­ne­go Wy­dzia­łu GPU, li­piec 1926 r. – wrze­sień 1927 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny od­dzia­łu in­for­ma­cyj­no-re­je­stra­cyj­ne­go Wy­dzia­łu Okrę­go­we­go GPU, Wiel­kie Łuki, wrze­sień 1927 r. – 1929 r.; na­czel­nik taj­ne­go od­dzia­łu Wy­dzia­łu Okrę­go­we­go GPU, Wiel­kie Łuki, 1929 r. – paź­dzier­nik 1930 r.; re­jo­no­wy peł­no­moc­nik (na­czel­nik) GPU, m. To­ro­piec, li­sto­pad 1930 r. – gru­dzień 1930 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny taj­ne­go od­dzia­łu, od­dzia­łu taj­no-po­li­tycz­ne­go sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU, Wiaź­ma, gru­dzień 1930 r. – gru­dzień 1931 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny, na­czel­nik od­dzia­łu w Wy­dzia­le Taj­no-Po­li­tycz­nym Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim, gru­dzień 1931 r. – li­piec 1934 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w Wy­dzia­le Taj­no-Po­li­tycz­nym Za­rzą­du Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go (UGB[7]) Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, li­piec 1934 r. – czer­wiec 1936 r.; na­czel­nik od­dzia­łu re­jo­no­we­go NKWD, No­wo­zyb­kow, czer­wiec 1936 r. – ma­rzec 1937 r.; na­czel­nik re­jo­no­we­go od­dzia­łu NKWD, m. Sy­czow­ka w ob­wo­dzie za­chod­nim, ma­rzec 1937 r. – wrze­sień 1937 r.; na­czel­nik 8. Wy­dzia­łu UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1937 r. – czer­wiec 1938 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 30 czerw­ca 1938 r. – 25 czerw­ca 1939 r.; na­czel­nik pio­nu śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 25 czerw­ca 1939 r. – 7 sierp­nia 1940 r.[8]; na­czel­nik pio­nu śled­cze­go Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Czer­nio­wiec­kie­go, sier­pień 1940 r. – sier­pień 1941 r.; na­czel­nik gru­py śled­czej NKWD–NKGB Ukra­iń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, Ka­zań, Swier­dłowsk, 1941 r. – paź­dzier­nik 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Win­nic­kie­go, paź­dzier­nik 1943 r. – 1952 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Win­nic­ki Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy Ko­mu­ni­stycz­nej Par­tii (bol­sze­wi­ków) Ukra­iny 27 li­sto­pa­da 1952 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: star­szy lejt­nant BP, 9 lu­te­go 1936 r.; ka­pi­tan BP, 25 lip­ca 1940 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r.; puł­kow­nik BP, 29 kwiet­nia 1944 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 4 grud­nia 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy, 10 kwiet­nia 1945 r.; me­da­le; od­zna­ka „Za­słu­żo­ny funk­cjo­na­riusz NKWD”, 28 stycz­nia 1944 r.; „za do­brą pra­cę” i „za wal­kę z kontr­re­wo­lu­cją” na­gro­dzo­ny bro­nią bo­jo­wą w 1932 r. i dwu­krot­nie ze­gar­kiem – w 1927 r. i 1933 r. 


Ba­ba­jan Ta­tja­na Chri­sto­fo­row­na 

(ur. w 1904 r. – zm. ?). Bez­par­tyj­na.

W or­ga­nach NKWD: od 1937 r.; ma­szy­nist­ka 1. ka­te­go­rii se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS od 1 li­sto­pa­da 1938 r.; pra­cow­ni­ca Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD Nad­bał­tyc­kie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go (wzm. z 31 stycz­nia 1941 r.).


Ba­ra­now Piotr Mi­chaj­ło­wicz

(ur. w 1913 r. – zm. ?). Czło­nek WLKSM.

W or­ga­nach NKWD: od 1938 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od 1 maja 1938 r. 


Ba­ri­now Iwan Spi­ri­do­no­wicz
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(ur. w 1911 r., wieś Tro­ic­ko­je-Ba­czu­ri­no, po­wiat bie­lew­ski, gu­ber­nia tul­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka (oj­ciec w 1914 r. zgi­nął na fron­cie, mat­ka po 1917 r. była chłop­ką śred­niacz­ką, od 1930 r. w koł­cho­zie). Ro­sja­nin. W la­tach 1927–1936 w WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od sierp­nia 1932 r. (kan­dy­dat od lip­ca 1931 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła pod­sta­wo­wa, Tro­ic­ko­je-Ba­czu­ri­no, 1924 r.

Chłop, po­moc­nik za­rząd­cy mły­na spół­dziel­ni wiej­skiej, li­sto­nosz, Tro­ic­ko­je-Ba­czu­ri­no, kwie­cień 1920 r. – czer­wiec 1930 r.; cze­lad­nik u sto­la­rza Mo­skiew­skiej Ob­wo­do­wej Spół­dziel­ni Miesz­ka­nio­wej, Mo­skwa, li­piec 1930 r. – kwie­cień 1931 r.; to­karz w za­kła­dach „Di­na­mo”, Mo­skwa kwie­cień 1931 r. – li­sto­pad 1933 r.

W RKKA: kur­sant, do­wód­ca od­dzia­łu jed­nost­ki woj­sko­wej nr 1419, Wi­tebsk, Lie­so­za­wodzk w Kra­ju Da­le­ko­wschod­nim, li­sto­pad 1933 r. – gru­dzień 1935 r.

Mistrz, star­szy mistrz w za­kła­dach sa­mo­cho­do­wych im. Sta­li­na, Mo­skwa, gru­dzień 1935 r. – wrze­sień 1938 r.; słu­chacz Aka­de­mii Pra­wa, Mo­skwa, wrze­sień 1938 r. – gru­dzień 1938 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD: ofi­cer ope­ra­cyj­ny 3. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1 li­sto­pa­da 1938 r. – 1 wrze­śnia 1939 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1 wrze­śnia 1939 r. – 1 wrze­śnia 1940 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny 17. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1 wrze­śnia 1940 r. – 21 mar­ca 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 10. od­dzia­łu 2. Wy­dzia­łu NKGB ZSRS, 21 mar­ca 1941 r. – 11 sierp­nia 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 17. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 11 sierp­nia 1941 r. – 7 grud­nia 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 7 grud­nia 1941 r. – maj 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. od­dzia­łu Wy­dzia­łu A NKGB–MGB[9], 12 sierp­nia 1943 r. – 15 mar­ca 1944 r.; na­czel­nik 1. od­dzia­łu (ewi­den­cja spraw śled­czych i aresz­to­wa­nych) Wy­dzia­łu A NKGB–MGB ZSRS od 15 mar­ca 1944 r. (wzm. z 6 maja 1946 r.); na­czel­nik 15. od­dzia­łu Wy­dzia­łu A MGB ZSRS, ? – 16 maja 1950 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu A MGB ZSRS, 16 maja 1950 r. – kwie­cień 1953 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ki­jow­skie­go, 4 czerw­ca 1953 r. – 12 wrze­śnia 1953 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 4. od­dzia­łu Wy­dzia­łu P[10] MWD ZSRS od 12 wrze­śnia 1953 r. (wzm. z sierp­nia 1954 r.); na­czel­nik 2. od­dzia­łu 4. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go MWD RFSRS od 29 mar­ca 1955 r.; pra­cow­nik MWD RFSRS (wzm. z 31 maja 1958 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne do 1991 r. nie były anu­lo­wa­ne, co ozna­cza, że jesz­cze wte­dy żył.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 17 stycz­nia 1939 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r., 7 grud­nia 1941 r.); ka­pi­tan BP (wzm. z 15 mar­ca 1944 r.); ma­jor (wzm. z 6 maja 1946 r.); pod­puł­kow­nik (wzm. z 16 maja 1950 r.); puł­kow­nik (wzm. z 22 wrze­śnia 1953 r., 1958 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 25 czerw­ca 1954 r.; me­da­le.


Basz­ta­kow Le­onid Fo­kie­je­wicz
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(ur. 5 maja 1900 r., wieś Sam­wol­na­ja Iwa­now­ka, gu­ber­nia sa­mar­ska – zm. w 1970 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie rach­mi­strza skład­ni­cy win (oj­ciec umarł w 1900 r., mat­ka w 1921 r.). Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1926 r.

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła pod­sta­wo­wa 2. stop­nia, lata 1911–1915; gim­na­zjum dla do­ro­słych, Sa­ma­ra, lata 1916–1917 (prze­rwał na­ukę w 7 kla­sie).

Pra­cow­nik biu­ro­wy w Miej­skim Biu­rze Opie­ki nad Ro­dzi­na­mi Po­bo­ro­wych, Sa­ma­ra, lata 1915–1916; rach­mistrz-pra­cow­nik biu­ro­wy w Sa­mar­skim Gu­ber­nial­nym Ko­mi­te­cie Żyw­no­ścio­wym, czer­wiec 1917 r. – gru­dzień 1918 r.; star­szy rach­mistrz w biu­rze Cen­tral­ne­go Biu­ra Za­ku­pów Żyw­no­ści, Sa­ma­ra, gru­dzień 1918 r. – kwie­cień 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w sa­mar­skiej po­wia­to­wej ko­mi­sji woj­sko­wej, kwie­cień 1919 r. – gru­dzień 1920 r.; za­cho­ro­wał na ty­fus i zo­stał zde­mo­bi­li­zo­wa­ny, w związ­ku z pa­nu­ją­cym gło­dem wy­je­chał do Tasz­ken­tu.

Rach­mistrz w ta­bo­rze po­cią­go­wym Tur­kie­stań­skie­go Okrę­gu Trans­por­to­we­go, Tasz­kent, kwie­cień 1921 r. – wrze­sień 1922 r. 

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: rach­mistrz-skarb­nik Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go 33. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, paź­dzier­nik 1922 r. – 1923 r.; se­kre­tarz Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go 34. Dy­wi­zji Strzel­ców, lata 1923–1925; peł­no­moc­nik Wy­dzia­łu Eko­no­micz­ne­go (EKO[11]) Sa­mar­skie­go Gu­ber­nial­ne­go Wy­dzia­łu GPU, lata 1925–1928; peł­no­moc­nik EKO Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie środ­ko­wo­woł­żań­skim, lata 1928–1929; kur­sant Szko­ły Or­ga­nów We­wnętrz­nych OGPU, Mo­skwa, 1929 r. – sier­pień 1930 r.; la­bo­rant, star­szy in­struk­tor w Cen­tral­nej Szko­le OPGU–NKWD ZSRS, 23 sierp­nia 1930 r. – ma­rzec 1937 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 7. od­dzia­łu Wy­dza­łu GUGB–NKWD ZSRS, 20 mar­ca 1937 r. – 9 czerw­ca 1938 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 7. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 9 czerw­ca 1938 r. – 22 paź­dzier­ni­ka 1938 r.; na­czel­nik 10. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 22 paź­dzier­ni­ka 1938 r. – 22 grud­nia 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 22 grud­nia 1938 r. – 5 mar­ca 1940 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 5 mar­ca 1940 r. – 26 lu­te­go 1941 r.; na­czel­nik 2. Wy­dzia­łu NKGB ZSRS, 26 lu­te­go 1941 r. – 31 lip­ca 1941 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 31 lip­ca 1941 r. – 20 stycz­nia 1942 r.; dy­rek­tor Wyż­szej Szko­ły NKWD–NKGB–MGB ZSRS (jed­nost­ka woj­sko­wa nr 351), 20 stycz­nia 1942 r. – 23 maja 1947 r.

Eme­ryt MGB, maj 1947 r. – maj 1949 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Taj­no-Szy­fro­we­go Mi­ni­ster­stwa Geo­lo­gii ZSRS, Mo­skwa, maj 1949 r. – luty 1951 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Zbio­rów Geo­lo­gicz­nych Mi­ni­ster­stwa Geo­lo­gii ZSRS od lu­te­go 1951 r. (wzm. z 1954 r.); eme­ryt (wzm. z li­sto­pa­da 1967 r.), Mo­skwa.

Stop­nie: lejt­nant BP, 23 lu­te­go 1936 r.; star­szy lejt­nant BP, 25 lip­ca 1938 r.; ka­pi­tan BP, 25 mar­ca 1939 r.; ma­jor BP, 14 mar­ca 1940 r.; star­szy ma­jor BP, 12 lip­ca 1941 r.; ko­mi­sarz BP, 14 lu­te­go 1943 r.; ge­ne­rał ma­jor, 9 lip­ca 1945 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 30 kwiet­nia 1946 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 26 kwiet­nia 1940 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 20 wrze­śnia 1943 r.; Or­der Par­ty­zanc­kiej Gwiaz­dy 1. kla­sy (So­cja­li­stycz­na Fe­de­ra­cyj­na Re­pu­bli­ka Ju­go­sła­wii); Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru (Mon­gol­ska Re­pu­bli­ka Lu­do­wa); me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 28 paź­dzier­ni­ka 1967 r.; trzy inne me­da­le; od­zna­ka „Za­słu­żo­ny funk­cjo­na­riusz NKWD”, 19 grud­nia 1942 r. 


Be­ria Ław­rien­tij Paw­ło­wicz
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(ur. 29 mar­ca 1899 r., wieś Mer­cheu­li, okręg su­chum­ski – zm. 23 grud­nia 1953 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Gru­zin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1917 r. Czło­nek KC WKP(b)–KPZS (XVII, XVIII i XIX Zjazd). Czło­nek Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS, 17 stycz­nia 1938 r. – 31 maja 1939 r. Kan­dy­dat na człon­ka Biu­ra Po­li­tycz­ne­go KC WKP(b), 22 mar­ca 1939 r. – 18 mar­ca 1946 r. Czło­nek Biu­ra Po­li­tycz­ne­go KC WKP(b), 18 mar­ca 1946 r. – 16 paź­dzier­ni­ka 1952 r. Czło­nek Pre­zy­dium KC KPZS, 16 paź­dzier­ni­ka 1952 r. – 26 czerw­ca 1953 r. Czło­nek Biu­ra Pre­zy­dium KC KPZS, 16 paź­dzier­ni­ka 1952 r. – 5 mar­ca 1953 r. De­pu­to­wa­ny Rady Naj­wyż­szej ZSRS od 1. do 3. ka­den­cji. Bo­ha­ter Pra­cy So­cja­li­stycz­nej, 1943 r. Lau­re­at Na­gro­dy Sta­li­now­skiej 1. stop­nia, 29 paź­dzier­ni­ka 1949 r.

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła pod­sta­wo­wa 2. stop­nia w Su­chu­mi, lata 1906–1915, ukoń­czył z wy­róż­nie­niem; śred­nia szko­ła tech­nicz­na me­cha­nicz­no-bu­dow­la­na, Baku, 1919 r.; Po­li­tech­ni­ka Ba­kij­ska, lata 1920–1922.

Skarb­nik w nie­le­gal­nym kół­ku mark­si­stow­skim w szko­le me­cha­nicz­no-bu­dow­la­nej, Baku, lata 1915–1917; prak­ty­kant w Głów­nym Biu­rze No­bla w Ba­ła­cha­nach, 1916 r., or­ga­ni­zo­wał ko­mór­kę SDPRR(b), Baku, ma­rzec 1917 r.; tech­nik-prak­ty­kant od­dzia­łu hy­dro­tech­nicz­ne­go, Front Ru­muń­ski, czer­wiec 1917 r. – gru­dzień 1917 r.; pra­cow­nik se­kre­ta­ria­tu Rady Ba­kij­skiej[12], sty­czeń 1918 r. – wrze­sień 1918 r.; po­zo­stał w Baku pod­czas oku­pa­cji tu­rec­kiej, pra­cow­nik biu­ro­wy w za­kła­dach „Ka­spij­sko­je to­wa­risz­cze­stwo Bie­łyj Go­rod”, Baku, paź­dzier­nik 1918 r. – sty­czeń 1919 r.; prze­wod­ni­czą­cy pod­ziem­nej ko­mór­ki par­tyj­nej RKP(b) tech­ni­ków, Baku, luty 1919 r. – kwie­cień 1920 r.; na po­le­ce­nie par­tii Hüm­mət[13] wstą­pił do kontr­wy­wia­du Mu­sa­wa­tu[14], je­sień 1919 r. – ma­rzec 1920 r.; pra­cow­nik urzę­du cel­ne­go w Baku, ma­rzec 1920 r. – kwie­cień 1920 r.; peł­no­mo­moc­nik Kau­ka­skie­go Ko­mi­te­tu Kra­jo­we­go RKP(b) i Wy­dzia­łu Re­je­stra­cyj­ne­go 11. Ar­mii w Gru­zji, kwie­cień 1920 r.; aresz­to­wa­ny w Ty­fli­sie przez gru­ziń­skich mień­sze­wi­ków, kwie­cień 1920 r.; zwol­nio­ny z na­ka­zem opusz­cze­nia Gru­zji w cią­gu trzech dób; pod na­zwi­skiem La­ker­ba­ia pra­co­wał w peł­no­moc­nym przed­sta­wi­ciel­stwie RFSRS w Gru­zji, kwie­cień 1920 r. – maj 1920 r.; aresz­to­wa­ny przez mień­sze­wi­ków, maj 1920 r., prze­by­wał w wię­zie­niu w Ku­ta­isi, maj 1920 r. – li­piec 1920 r., ze­sła­ny do so­wiec­kie­go Azer­bej­dża­nu, sier­pień 1920 r.[15]; dy­rek­tor ad­mi­ni­stra­cyj­ny KC KP(b) Azer­bej­dża­nu sier­pień 1920 r. – paź­dzier­nik 1920 r.; se­kre­tarz ds. or­ga­ni­za­cyj­nych Ko­mi­sji Nad­zwy­czaj­nej ds. eks­pro­pria­cji bur­żu­azji i po­pra­wy wa­run­ków by­to­wych ro­bot­ni­ków, Baku, paź­dzier­nik 1920 r. – luty 1921 r. 

W or­ga­nach WCzK-OGPU: za­stęp­ca na­czel­ni­ka od­dzia­łu taj­no-ope­ra­cyj­ne­go Azer­bej­dżań­skiej CzK, kwie­cień 1921 r. – maj 1921 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Azer­bej­dżań­skiej CzK, na­czel­nik Od­dzia­łu Taj­no-Ope­ra­cyj­ne­go (SOCz[16]), maj 1921 r. – li­sto­pad 1922 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Gru­ziń­skiej CzK, na­czel­nik SOCz, li­sto­pad 1922 r. – ma­rzec 1926 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go GPU GSRS, na­czel­nik SOCz, ma­rzec 1926 r. – 2 grud­nia 1926 r.; za­stęp­ca peł­no­moc­ne­go przed­sta­wi­cie­la OGPU w Za­kau­ka­skiej Fe­de­ra­cyj­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ce So­wiec­kiej, za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Za­kau­ka­skie­go GPU, 2 grud­nia 1926 r. – 17 kwiet­nia 1931 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Taj­no-Ope­ra­cyj­ne­go Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ZFSRS i Za­kau­ka­skim GPU, gru­dzień 1926 r. – 17 kwiet­nia 1931 r.; prze­wod­ni­czą­cy GPU Gru­ziń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, 2 grud­nia 1926 r. – 3 grud­nia 1931 r.; nar­kom spraw we­wnętrz­nych ZSRS, 4 kwiet­nia 1927 r. – gru­dzień 1930 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go OGPU Kau­ka­skiej Ar­mii Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru[17] i peł­no­moc­ny przed­sta­wi­ciel OGPU w ZFSRS – prze­wod­ni­czą­cy Za­kau­ka­skie­go GPU, 17 kwiet­nia 1931 r. – 3 grud­nia 1931 r.; czło­nek Ko­le­gium OGPU ZSRS, 18 sierp­nia 1931 r. – 3 grud­nia 1931 r.; 2. se­kre­tarz Za­kau­ka­skie­go Kra­jo­we­go Ko­mi­te­tu Par­tyj­ne­go WKP(b), 31 paź­dzier­ni­ka 1931 r. – 17 paź­dzier­ni­ka 1932 r.; 1. se­kre­tarz KC KP(b) Gru­zji, 14 li­sto­pa­da 1931 r. – 31 sierp­nia 1938 r.; 1. se­kre­tarz Za­kau­ka­skie­go Ko­mi­te­tu Kra­jo­we­go WKP(b), 17 paź­dzier­ni­ka 1932 r. – 5 grud­nia 1936 r.; 1. se­kre­tarz Tbi­li­skie­go Ko­mi­te­tu Miej­skie­go KP(b) Gru­zji, maj 1937 r. – 31 sierp­nia 1938 r. 

W or­ga­nach NKWD: pierw­szy za­stęp­ca nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych ZSRS, 22 sierp­nia 1938 r. – 25 li­sto­pa­da 1938 r.; na­czel­nik 1. Za­rzą­du NKWD ZSRS, 8 wrze­śnia 1938 r. – 29 wrze­śnia 1938 r.; na­czel­nik GUGB NKWD ZSRS, 29 wrze­śnia 1938 r. – 17 grud­nia 1938 r.; nar­kom spraw we­wnętrz­nych ZSRS, 25 li­sto­pa­da 1938 r. – 29 grud­nia 1945 r.

Za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych ZSRS, 3 lu­te­go 1941 r. – 15 mar­ca 1946 r.; czło­nek Pań­stwo­we­go Ko­mi­te­tu Obro­ny (GKO[18]) ZSRS, 30 czerw­ca 1941 r. – 4 wrze­śnia 1945 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go GKO ZSRS, 16 maja 1944 r. – 4 wrze­śnia 1945 r.; prze­wod­ni­czą­cy Ko­mi­te­tu Pań­stwo­we­go nr 1 przy Ra­dzie Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych – Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, 20 sierp­nia 1945 r. – 26 czerw­ca 1953 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Mi­ni­strów ZSRS, 19 mar­ca 1946 r. – 15 mar­ca 1953 r.; 1 za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Rady Mi­ni­strów ZSRS, 5 mar­ca 1953 r. – 26 czerw­ca 1953 r.; mi­ni­ster spraw we­wnętrz­nych ZSRS, 5 mar­ca 1953 r. – 26 czerw­ca 1953 r. 

Aresz­to­wa­ny 26 czerw­ca 1953 r. pod­czas po­sie­dze­nia Pre­zy­dium KC KPZS; w trak­cie Ple­num KC KPZS, od­by­wa­ją­ce­go się 2 lip­ca 1953 r. – 7 lip­ca 1953 r.; usu­nię­ty ze skła­du KC KPZS i z par­tii jako „wróg Par­tii Ko­mu­ni­stycz­nej i na­ro­du so­wiec­kie­go”; ska­za­ny przez Są­do­wy Try­bu­nał Spe­cjal­ny Sądu Naj­wyż­sze­go[19] ZSRS na naj­wyż­szy wy­miar kary, 23 grud­nia 1953 r. Izba Woj­sko­wa Sądu Naj­wyż­sze­go 29 maja 2000 r. orze­kła, że nie pod­le­ga on re­ha­bi­li­ta­cji.

Stop­nie: ko­mi­sarz BP 1. ran­gi, 11 wrze­śnia 1938 r.; ko­mi­sarz ge­ne­ral­ny BP, 30 stycz­nia 1941 r.; mar­sza­łek Związ­ku So­wiec­kie­go, 9 lip­ca 1945 r. 

Od­zna­cze­nia: me­dal Bo­ha­te­ra Pra­cy So­cja­li­stycz­nej „Sierp i Młot” (nr 80), 30 wrze­śnia 1943 r.; pięć Or­de­rów Le­ni­na, 17 mar­ca 1935 r., 30 wrze­śnia 1943 r., 21 lu­te­go 1945 r., 29 mar­ca 1949 r., 29 paź­dzier­ni­ka 1949 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 kwiet­nia 1924 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Su­wo­ro­wa 1. kla­sy, 8 mar­ca 1944 r.; Or­der Bo­jo­we­go Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Gru­ziń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, 3 lip­ca 1923 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy Gru­ziń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, 10 kwiet­nia 1931 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy Azer­bej­dżań­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, 14 mar­ca 1932 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy Ar­meń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru (Mon­go­lia) (nr 441), 15 lip­ca 1942 r.; Or­der „Such­ba­atar” (Mon­go­lia) (nr 31), 29 mar­ca 1949 r.; Or­der Re­pu­bli­ki (Tuwa), 18 sierp­nia 1943 r.; me­dal „XXV lat Mon­gol­skiej Re­pu­bli­ki Lu­do­wej”, 19 wrze­śnia 1946 r.; sie­dem in­nych me­da­li; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (V)” (nr 100); od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)” (nr 205), 20 grud­nia 1932 r.

Pu­bli­ka­cje: Ł. Bie­ri­ja, Pod wie­li­kim zna­mie­niem Le­ni­na–Sta­li­na: Sta­tji i rie­czi, Tbi­li­si 1939; Ł. Bie­ri­ja, K wo­pro­su ob isto­rii bol­sze­wi­st­skich or­ga­ni­za­cyj w Za­kaw­ka­zje, Mo­skwa 1949.

In­for­ma­cja o pro­ce­sie i roz­strze­la­niu: „Praw­da” z 24 grud­nia 1953 r.


Bie­ło­gor­łow Wa­si­lij Alek­san­dro­wicz
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(ur. w 1912 r., Wy­sznij Wo­ło­czok – zm. w 1971 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka szkla­rza. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1940 r. (kan­dy­dat na człon­ka od lip­ca 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas szko­ły wiej­skiej, Wy­sznij Wo­ło­czok, 1922 r.

Mistrz w za­kła­dach szklar­skich „Pro­le­ta­rij”, sta­cja Li­si­czańsk, Don­bas, czer­wiec 1927 r. – paź­dzier­nik 1932 r.; mistrz w za­kła­dach szklar­skich „9 stycz­nia”, Wy­sznij Wo­ło­czok, paź­dzier­nik 1932 r. – li­sto­pad 1934 r.

W woj­skach i or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: czer­wo­no­ar­mi­sta w od­dzia­le po­gra­nicz­nym, w. Uchta, Ka­rel­ska Au­to­no­micz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka, li­sto­pad 1934 r. – li­sto­pad 1937 r.; straż­nik AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­sto­pad 1937 r. – li­piec 1939 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­piec 1939 r. – ma­rzec 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – sier­pień 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; dy­żur­ny ko­men­dant Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wieś Kon­stan­ti­now­ska w ob­wo­dzie ka­li­niń­skim, paź­dzier­nik 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; dy­żur­ny ko­men­dant Za­rzą­du NKWD–NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – paź­dzier­nik 1946 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, paź­dzier­nik 1946 r. – ma­rzec 1953 r.; dy­żur­ny ko­men­dant Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – sier­pień 1953 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1953 r. – paź­dzier­nik 1953 r.; in­spek­tor Wy­dzia­łu Go­spo­dar­cze­go (ChO­ZO[20]) Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od paź­dzier­ni­ka 1953 r. (wzm. z mar­ca 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez ka­li­niń­ski ko­mi­tet ob­wo­do­wy 18 stycz­nia 1972 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: star­szy lejt­nant (wzm. z maja 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; trzy me­da­le.


Bie­rież­kow Alek­siej Gie­or­gi­je­wicz 
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(ur. w lu­tym 1885 r., wieś Pie­le­sze, po­wiat gdow­ski, gu­ber­nia sankt-pe­ters­bur­ska – zm. w 1951 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (oj­ciec umarł w 1908 r.). Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od sierp­nia 1918 r.

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła pa­ra­fial­na, Pie­le­sze, 1898 r.; dwie kla­sy szko­ły lu­do­wej; ko­le­jar­skie kur­sy tech­nicz­ne, 1915 r.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w fa­bry­ce M. Kon­ra­da, Sankt-Pe­ters­burg, kwie­cień 1900 r. – maj 1901 r.; ro­bot­nik w fa­bry­ce Żor­ża Bor­ma­na, Sankt-Pe­ters­burg, maj 1901 r. – paź­dzier­nik 1906 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy, star­szy pi­sarz 101. Puł­ku Pie­cho­ty, Grod­no, maj 1906 r. – gru­dzień 1909 r.

Kon­tro­ler w fa­bry­ce Żor­ża Bor­ma­na, Sankt Pe­ters­burg, sty­czeń 1910 r. – li­piec 1914 r.; star­szy pi­sarz w punk­cie po­bo­ru, Pio­tro­grad, li­piec 1914 r. – paź­dzier­nik 1914 r.; pra­cow­nik biu­ro­wy z Za­rzą­dzie Eks­plo­ata­cji na sta­cji Sor­ti­ro­wocz­na­ja Ni­ko­ła­jew­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, Pio­tro­grad, paź­dzier­nik 1914 r. – 1916 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka sta­cji Far­fo­ro­wyj Post, Pio­tro­grad, 1916 r. – luty 1920 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-MWD: peł­no­moc­nik od­dzia­łu Re­jo­no­wej Trans­por­to­wej CzK, Pio­tro­grad, luty 1920 r. – maj 1922 r.; na­czel­nik od­dzia­łu li­nio­we­go Wy­dzia­łu Trans­por­tu GPU, Ro­stów nad Do­nem, maj 1922 r. – maj 1924 r.[21]; po­moc­nik na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU Pół­noc­nej Li­nii Ko­le­jo­wej, Mo­skwa, 1924 r. – 1 kwiet­nia 1929 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU Per­m­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, Swier­dłowsk, 20 maja 1929 r. – maj 1931 r.; star­szy in­spek­tor Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU ZSRS, czer­wiec 1931 r. – 28 li­sto­pa­da 1931 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU Po­łu­dnio­wo-Za­chod­niej Li­nii Ko­le­jo­wej, Ki­jów, 28 li­sto­pa­da 1931 r. – 1 kwiet­nia 1933 r.; w re­zer­wie dzia­łu kadr OGPU od 1 kwiet­nia 1933 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU–NKWD Mo­skiew­sko-Bia­ło­ru­sko-Bał­tyc­kiej Li­nii Ko­le­jo­wej, Mo­skwa, maj 1933 r. – 22 li­sto­pa­da 1934 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go GUGB NKWD Po­łu­dnio­wo-Za­chod­niej Li­nii Ko­le­jo­wej, 22 li­sto­pa­da 1934 r. – 26 lu­te­go 1935 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­to­we­go UGB Za­rzą­du NKWD w ob­wo­dzie wo­ro­ne­skim na Po­łu­dnio­wo-Wschod­niej Li­nii Ko­le­jo­wej, 26 lu­te­go 1935 r. – 26 kwiet­nia 1935 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu UGB NKWD w ob­wo­dzie wo­ro­ne­skim, 26 kwiet­nia 1935 r. – 28 wrze­śnia 1935 r.; star­szy in­spek­tor Wy­dzia­łu Trans­por­tu GUGB NKWD ZSRS, 28 wrze­śnia 1935 r. – 14 stycz­nia 1936 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ki­row­skie­go, 14 stycz­nia 1936 r. – 27 wrze­śnia 1936 r.; na­czel­nik wot­kiń­skie­go Wy­dzia­łu Miej­skie­go NKWD w Udmurc­kiej Au­to­no­micz­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ce So­wiec­kiej, 27 wrze­śnia 1936 r. – 19 kwiet­nia 1937 r.; od­de­le­go­wa­ny do Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Iwa­now­skie­go od 19 kwiet­nia 1937 r.; in­spek­tor przy na­czel­ni­ku Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Iwa­now­skie­go, 3 czerw­ca 1937 r. – 9 wrze­śnia 1937 r.; na­czel­nik 11. Wy­dzia­łu UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Iwa­now­skie­go, 9 wrze­śnia 1937 r. – 2 mar­ca 1938 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Kadr Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Iwa­now­skie­go, 2 mar­ca 1938 r. – 28 maja 1938 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Iwa­now­skie­go ds. wy­dzia­łów nie­ope­ra­cyj­nych, 28 maja 1938 r. – 7 stycz­nia 1939 r.; na­czel­nik bu­do­wy nr 211 i obo­zu NKWD (bu­do­wa ma­gi­stra­li dro­go­wej Emil­czyn–Mo­hy­lew Po­dol­ski), 7 stycz­nia 1939 r. – 25 kwiet­nia 1939 r.; na­czel­nik obo­zu NKWD dla jeń­ców wo­jen­nych w Sta­ro­biel­sku, 19 wrze­śnia 1939 r. – 2 stycz­nia 1942 r.; na­czel­nik obo­zu spe­cjal­ne­go NKWD w Sta­ro­biel­sku, 2 stycz­nia 1942 r. – 17 li­sto­pa­da 1942 r.; na­czel­nik za­rzą­du mo­niet­no-ło­si­now­skie­go obo­zu NKWD nr 84 dla jeń­ców wo­jen­nych, Swier­dłowsk 17 li­sto­pa­da 1942 r. – 10 lip­ca 1943 r.; na­czel­nik za­rzą­du obo­zu NKWD nr 201, Lu­ber­cy, lata 1943–1945; na­czel­nik za­rzą­du obo­zu NKWD nr 0034, Sie­rie­brian­nyj Bor w ob­wo­dzie mo­skiew­skim, lata 1945–1946; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa Spe­cjal­ne­go Mo­skwy ds. obo­zów kon­tro­l­no-fil­tra­cyj­nych, 1 czerw­ca 1946 r. – 11 grud­nia 1946 r.; zwol­nio­ny do re­zer­wy 11 grud­nia 1946 r. z po­wo­du cho­ro­by.

Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne 20 kwiet­nia 1951 r. przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Miej­ski WKP(b) w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: ka­pi­tan BP, 14 grud­nia 1935 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r.; puł­kow­nik BP, 31 grud­nia 1943 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 12 maja 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 2. kla­sy, 16 wrze­śnia 1945 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 5 sierp­nia 1944 r., 22 sierp­nia 1944 r.; me­da­le; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (V)” (nr 398), 1926 r.; na­gro­dzo­ny zło­tym ze­gar­kiem w 1927 r. i bro­nią ho­no­ro­wą w 1932 r. „za bez­względ­ną wal­kę z ko­rup­cją”.


Bie­zru­kow Iwan Dmi­tri­je­wicz
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(ur. w 1900 r., wieś Grie­miacz­ka, po­wiat sko­piń­ski, gu­ber­nia ria­zań­ska – zm. w 1965 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (mat­ka umar­ła w 1901 r., oj­ciec po 1917 r. był chło­pem śred­nia­kiem). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od grud­nia 1920 r. (kan­dy­dat na człon­ka – od lip­ca 1920 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy szko­ły wiej­skiej, Grie­miacz­ka, 1911 r.

Ro­bot­nik w za­jezd­ni tram­wa­jo­wej, Pio­tro­grad, li­sto­pad 1916 r. – ma­rzec 1918 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Grie­miacz­ka, ma­rzec 1918 r. – sier­pień 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w od­dzia­le wal­ki z de­zer­cją, m. Sko­pin, sier­pień 1919 r. – czer­wiec 1920 r.; dys­try­bu­tor li­te­ra­tu­ry wy­dzia­łu po­li­tycz­ne­go 6. Dy­wi­zji Ka­wa­le­rii, Ta­gan­rog, czer­wiec 1920 r. – ma­rzec 1921 r.; se­kre­tarz ko­mór­ki par­tyj­nej wy­dzia­łu po­li­tycz­ne­go ka­wa­le­ryj­skiej dy­wi­zji re­zer­wy, m. Pri­łu­ki, m. Zo­ło­to­no­sza w gu­ber­ni po­łtaw­skiej, kwie­cień 1921 r. – li­piec 1922 r.; se­kre­tarz tech­nicz­ny biu­ra par­tyj­ne­go ar­ty­le­rii 23. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, m. Czu­gu­jew w gu­ber­ni char­kow­skiej, li­piec 1922 r. – gru­dzień 1922 r.

Po­moc­nik in­spek­to­ra po­wia­to­we­go wy­dzia­łu fi­nan­so­we­go, Sko­pin, sty­czeń 1923 r. – maj 1925 r.; se­kre­tarz ko­mi­te­tu gmin­ne­go WKP(b), m. Mi­chaj­łow, wieś Gor­ło­wo w po­wie­cie sko­pin­skim, maj 1925 r. – sier­pień 1929 r.; in­spek­tor Wszech­ro­syj­skie­go Ban­ku Spół­dziel­cze­go, Mo­skwa, sier­pień 1929 r. – czer­wiec 1931 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD: pra­cow­nik OGPU, Mo­skwa, czer­wiec 1931 r. – li­piec 1934 r.; pra­cow­nik NKWD ZSRS od lip­ca 1934 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 3. Wy­dzia­łu GEU NKWD ZSRS, 1939 r. – 4 mar­ca 1940 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 6. Wy­dzia­łu GEU NKWD ZSRS, 4 mar­ca 1940 r. – paź­dzier­nik 1940 r.; zwol­nio­ny z NKWD do re­zer­wy 13 li­sto­pa­da 1940 r.

Za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Za­rzą­du Ban­ku Pań­stwo­we­go ZSRS, paź­dzier­nik 1940 r. – li­piec 1946 r.; na­czel­nik za­rzą­du urzę­dów te­re­no­wych Za­rzą­du Ban­ku Pań­stwo­we­go ZSRS, li­piec 1946 r. – li­piec 1949 r.; w de­le­ga­cji za­gra­nicz­nej w Chi­nach, li­piec 1949 r. – czer­wiec 1952 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka za­rzą­du urzę­dów te­re­no­wych Za­rzą­du Ban­ku Pań­stwo­we­go ZSRS od sierp­nia 1952 r. (wzm. z maja 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Miej­ski Ko­mi­tet KPZS 19 li­sto­pa­da 1965 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 14 grud­nia 1935 r.; lejt­nant BP, 15 mar­ca 1937 r.; star­szy lejt­nant BP, 7 czerw­ca 1939 r.; ka­pi­tan BP, 14 mar­ca 1940 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r.); pod­puł­kow­nik służ­by in­ten­den­tu­ry (wzm. z maja 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy; sześć me­da­li; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 9 maja 1938 r.


Błank Kław­di­ja Je­fi­mow­na

(ur. w 1900 r. – zm. ?). Bez­par­tyj­na.

W or­ga­nach GPU-NKWD: od 1922 r.; kie­row­nicz­ka biu­ra se­kre­ta­ria­tu Wy­dzia­łu Ewi­den­cyj­no-Sta­ty­stycz­ne­go GUGB NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 1 sierp­nia 1935 r.; po­moc­nik in­spek­to­ra prze­cho­wal­ni Wy­dzia­łu Ewi­den­cyj­no-Sta­ty­stycz­ne­go GUGB NKWD ZSRS od 1 sierp­nia 1935 r.; kie­row­nicz­ka biu­ra se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 2. gru­py se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS od 1 li­sto­pa­da 1938 r.; kie­row­nicz­ka biu­ra ma­szy­ni­stek se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS od 6 mar­ca 1941 r. (wzm. z 7 grud­nia 1941 r.); po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go MWD ZSRS (wzm. z 21 stycz­nia 1950 r.).

Sto­pień: sier­żant BP, 25 mar­ca 1939 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r., 7 grud­nia 1941 r.).

Od­zna­cze­nia: od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzk–GPU (XV)”, 7 mar­ca 1939 r.


Bło­chin Wa­si­lij Mi­chaj­ło­wicz 
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(ur. 7 stycz­nia 1895 r., wieś Gaw­ri­łow­sko­je, po­wiat suz­dal­ski, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska – zm. 3 lu­te­go 1955 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od 8 kwiet­nia 1921 r.

Wy­kształ­ce­nie: dwie kla­sy szko­ły wiej­skiej, In­sty­tut Ar­chi­tek­tu­ry i Bu­dow­nic­twa, Mo­skwa, wrze­sień 1931 r. – sty­czeń 1933 r.; Mo­skiew­ski In­sty­tut Pod­wyż­sza­nia Kwa­li­fi­ka­cji Dzia­ła­czy Go­spo­dar­czych, 1 stycz­nia 1933 r. – 29 maja 1937 r.

Pa­stuch, wieś Tu­ro­wo, gu­ber­nia ja­ro­sław­ska, 10 maja 1905 r. – 15 li­sto­pa­da 1910 r.; mu­rarz, Mo­skwa, 15 li­sto­pa­da 1910 r. – 5 kwiet­nia 1915 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy, pod­ofi­cer, pod­ofi­cer plu­to­nu 3. Kom­pa­nii 82. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Pie­cho­ty, Wło­dzi­mierz, 5 kwiet­nia 1915 r. – 2 czerw­ca 1917 r.; star­szy pod­ofi­cer plu­to­nu, peł­nią­cy obo­wiąz­ki prze­wod­ni­czą­ce­go ko­mi­te­tu kom­pa­nii 218. Gor­ba­tow­skie­go Puł­ku Pie­cho­ty 55. Dy­wi­zji Pie­cho­ty, 2 czerw­ca 1917 r. – 29 li­sto­pa­da 1917 r.; ran­ny, na le­cze­niu w 49. Szpi­ta­lu Po­lo­wym, Front Za­chod­ni, Po­łock, 29 li­sto­pa­da 1917 r. – 29 grud­nia 1917 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Gaw­ri­łow­sko­je, 29 grud­nia 1917 r. – 25 paź­dzier­ni­ka 1918 r.

W RKKA: po­moc­nik in­struk­to­ra woj­sko­we­go w Ko­mi­sa­ria­cie Woj­sko­wym w gmi­nie ja­niew­skiej, po­wiat suz­dal­ski, 25 paź­dzier­ni­ka 1918 r. – 20 czerw­ca 1919 r.; do­wód­ca plu­to­nu 1. Kom­pa­nii 8. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Pie­cho­ty, Wło­dzi­mierz, 20 czerw­ca 1919 r. – 15 paź­dzier­ni­ka 1920 r.; do­wód­ca plu­to­nu 4. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Pie­cho­ty 3. Sa­mo­dziel­nej Bry­ga­dy Re­zer­wy, Moz­dok, Wła­dy­kau­kaz, 15 paź­dzier­ni­ka 1920 r. – 25 maja 1921 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB-MGB: do­wód­ca plu­to­nu 62. Ba­ta­lio­nu Wojsk WCzK, 25 maja 1921 r. – 20 paź­dzier­ni­ka 1921 r.; ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu od­dzia­łu spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia przy Ko­le­gium WCzK, 24 li­sto­pa­da 1921 r. – 5 maja 1922 r.; do­wód­ca plu­to­nu od­dzia­łu spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia przy GPU – Ko­le­gium OPGU ZSRS, 5 maja 1922 r. – 16 lip­ca 1924 r.; ad­iu­tant do­wód­cy 61. Dy­wi­zjo­nu Dy­wi­zji Spe­cjal­ne­go Prze­zna­cze­nia przy Ko­le­gium OGPU ZSRS, 16 lip­ca 1924 r. – 1 sierp­nia 1924 r.; ko­mi­sarz do dzia­łań spe­cjal­nych od­dzia­łu spe­cjal­ne­go przy Ko­le­gium OGPU ZSRS, 1 sierp­nia 1924 r. – 3 maja 1926 r.; tym­cza­so­wo peł­nią­cy obo­wiąz­ki ko­men­dan­ta OGPU ZSRS, 3 maja 1926 r. – 1 czerw­ca 1926 r.; ko­men­dant OGPU ZSRS, 1 czerw­ca 1926 r. – 10 lip­ca 1934 r.; ko­men­dant Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie mo­skiew­skim, 25 lu­te­go 1930 r. – li­piec 1934 r.; ko­men­dant AChU NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 10 czerw­ca 1938 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChU NKWD ZSRS, 10 czerw­ca 1938 r. – 15 maja 1943 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU NKGB–MGB ZSRS, 15 maja 1943 r. – 12 grud­nia 1946 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du Ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go MGB ZSRS, 12 grud­nia 1946 r. – 1 kwiet­nia 1952 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka AChU – ko­men­dant MGB ZSRS, 1 kwiet­nia 1952 r. – 2 kwiet­nia 1953 r.; w związ­ku z cho­ro­bą zwol­nio­ny na eme­ry­tu­rę, 2 kwiet­nia 1953 r.

Od kwiet­nia 1953 r. eme­ryt. Po­cho­wa­ny na cmen­ta­rzu Doń­skim w Mo­skwie.

Stop­nie: star­szy pod­ofi­cer (wzm. z 1917 r.); ka­pi­tan BP, 9 grud­nia 1935 r.; ma­jor BP, 14 mar­ca 1940 r.; puł­kow­nik BP, 14 lu­te­go 1943 r.; ko­mi­sarz BP, 14 paź­dzier­ni­ka 1944 r.; ge­ne­rał ma­jor, 9 lip­ca 1945 r. Po­zba­wio­ny stop­nia ge­ne­ra­ła ma­jo­ra 23 li­sto­pa­da 1954 r. na mocy uchwa­ły Rady Mi­ni­strów ZSRS nr 2349-1118ss „jako nie­god­ny wy­so­kie­go stop­nia ge­ne­ra­ła za zdys­kre­dy­to­wa­nie się w cza­sie pra­cy w or­ga­nach bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go”.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; trzy Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 26 kwiet­nia 1940 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r., 25 lip­ca 1949 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy, 13 wrze­śnia 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy, 20 wrze­śnia 1943 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 28 li­sto­pa­da 1936 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 19 grud­nia 1937 r.; trzy me­da­le; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK-GPU (V)” nr 498; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK-GPU (XV)”, 20 grud­nia 1932 r.


Bog­da­now Ni­ko­łaj Fi­lip­po­wicz 
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(ur. w 1908 r., Smo­leńsk – zm. 1954 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie kel­ne­ra (oj­ciec zmarł w 1925 r.). Ro­sja­nin. W WLKSM w la­tach 1931–1935. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1938 r. (kan­dy­dat na człon­ka od maja 1932 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sie­dem klas w szko­le dzie­wię­cio­let­niej, Smo­leńsk, 1925 r.

Ślu­sarz-hy­drau­lik w syn­dy­ka­cie naf­to­wym, na bu­do­wie spół­dziel­ni miesz­ka­nio­wej, sto­łów­ce nr 7, pie­kar­ni nr 1, w Smo­leń­sk­stro­ju, Smo­leńsk, sier­pień 1925 r. – li­sto­pad 1930 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 190. Puł­ku Strze­lec­kim 64. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, li­sto­pad 1930 r. – li­sto­pad 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD: ślu­sarz-wo­do­cią­go­wiec w Za­rzą­dzie NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, gru­dzień 1935 r. – maj 1937 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, maj 1937 r. – ma­rzec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – li­piec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; kie­row­ca gru­py ope­ra­cyj­nej Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wieś Ma­ły­je Wia­zie­my, re­jon zwie­ni­go­rodz­ki, ob­wód mo­skiew­ski, paź­dzier­nik 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, m. Kon­dro­wo, sty­czeń 1942 r. – li­piec 1943 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, Smo­leńsk, li­piec 1943 r. – li­piec 1944 r.; kie­row­ca ga­ra­żu sa­mo­cho­do­we­go Za­rzą­du NKGB–MGB–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, li­piec 1944 r. – paź­dzier­nik 1953 r.; na­czel­nik ga­ra­żu, me­cha­nik Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od paź­dzier­ni­ka 1953 r. (wzm. z lu­te­go 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne w związ­ku ze śmier­cią przez Smo­leń­ski Ob­wo­do­wy Ko­mi­tet KPZS 5 sierp­nia 1954 r. 

Sto­pień: młod­szy lejt­nant (wzm. z 1949 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 25 lip­ca 1949 r.; czte­ry me­da­le.


Bog­da­now Piotr Alek­sie­je­wicz 
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(ur. w 1910 r., wieś Mi­te­ni­wo, gmi­na by­kow­ska, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. kwie­cień 1983 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. W WLKSM w la­tach 1929–1932. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1932 r. (kan­dy­dat od paź­dzier­ni­ka 1930 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ro­let­nia szko­ła wiej­ska, Mi­te­ni­wo, dwa lata wie­czo­ro­we­go fa­kul­te­tu ro­bot­nicz­ne­go przy Bo­bri­kow­skim Kom­bi­na­cie Che­micz­nym, ob­wód mo­skiew­ski, lata 1931–1932.

Ro­bot­nik w sow­cho­zie „Bried­nie­wo”, wieś Ko­zło­wo w po­wie­cie twer­skim, kwie­cień 1928 r. – luty 1929 r.; pra­cow­nik ele­wa­to­ra zbo­żo­we­go „So­juz­chleb”, m. Kańsk, Kraj Wschod­nio­sy­be­ryj­ski[22], luty 1929 r. – gru­dzień 1930 r.; młot­ko­wy w Sow­cho­zie Taj­niń­skim, chu­tor Sot­ni­ko­wo, re­jon kań­ski, gru­dzień 1930 r. – luty 1931 r.; kur­sant w szko­le dla kie­row­ców we Wschod­nio­sy­be­ryj­skim Związ­ku Spo­żyw­ców, Kra­sno­jarsk, luty 1931 r. – li­piec 1931 r.; ślu­sarz 17. od­dzia­łu ma­szy­no­wo-dro­go­we­go w przed­się­bior­stwie Mo­so­bł­trans, sta­cja Bo­brik Don­skoj na Mo­skiew­sko-Kur­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, li­piec 1931 r. – gru­dzień 1932 r.; ślu­sarz w warsz­ta­cie me­cha­ni­ków Mo­so­bł­tran­su, Mo­skwa, gru­dzień 1932 r. – li­sto­pad 1933 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 202. Bry­ga­dzie Lot­ni­czej, Or­sza, Bia­ło­ru­ska SRS, li­sto­pad 1933 r. – sty­czeń 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1935 r. – sty­czeń 1942 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD–UWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1942 r. – paź­dzier­nik 1971 r.

Na eme­ry­tu­rze od paź­dzier­ni­ka 1971 r., Ka­li­nin.

Od­zna­cze­nia: czte­ry me­da­le; od­zna­ka „50 lat człon­ko­stwa w KPZS”.


Bo­ri­so­wiec Pa­wieł Fio­do­ro­wicz 
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(ur. w 1891 r., wieś Ba­ra­no­wo, gu­ber­nia miń­ska – zm. 1950 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (oj­ciec zmarł w 1909 r., mat­ka – w 1900 r.). Bia­ło­ru­sin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1925 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1921 r.).

Wy­kształ­ce­nie: se­mi­na­rium na­uczy­ciel­skie, m. Nie­śwież, gu­ber­nia miń­ska, 1912 r.; przy­spie­szo­ne czte­ro­mie­sięcz­ne kur­sy przy Alek­san­dryj­skiej Szko­le Woj­sko­wej, Mo­skwa, 1916 r.; je­den se­mestr w Miń­skim In­sty­tu­cie Na­uczy­ciel­skim, sier­pień 1918 r. – sty­czeń 1919 r.; kur­sy woj­sko­we „Wy­strieł”, Mo­skwa, 1931 r.

Na­uczy­ciel w szko­le lu­do­wej, wieś Su­chli­cze, po­wiat słuc­ki, gu­ber­nia miń­ska, sier­pień 1912 r. – sier­pień 1914 r.

W ar­mii: do­wód­ca kom­pa­nii w 540. i 718. Puł­ku 120. Dy­wi­zji, Front Po­łu­dnio­wo-Za­chod­ni, li­piec 1914 r. – ma­rzec 1918 r.

Bez­ro­bot­ny, sta­cja Aw­die­jew­ka, Pan­tie­le­jew­ka, Je­ka­te­ri­niń­ska Li­nia Ko­le­jo­wa, ma­rzec 1918 r. – sier­pień 1918 r.

W RKKA: po­moc­nik kie­row­ni­ka woj­sko­we­go w gu­ber­nial­nym Ko­mi­sa­ria­cie Woj­sko­wym, Mińsk, sty­czeń 1919 r. – wrze­sień 1919 r.; ko­mi­sarz woj­sko­wy w m. Sy­czew­ka, gu­ber­nia smo­leń­ska, wrze­sień 1919 r. – maj 1920 r.; in­spek­tor okrę­go­we­go Ko­mi­sa­ria­tu Woj­sko­we­go, No­wo­ro­syjsk, maj 1920 r. – wrze­sień 1920 r.; ko­mi­sarz woj­sko­wy w po­wia­to­wych ko­mi­sa­ria­tach woj­sko­wych wi­lej­skim i miń­skim, wrze­sień 1920 r. – ma­rzec 1921 r.; na­czel­nik okrę­gu te­ry­to­rial­ne­go Miń­skie­go Gu­ber­nial­ne­go Ko­mi­sa­ria­tu Woj­sko­we­go, ma­rzec 1921 r. – maj 1922 r.; ad­iu­tant do­wód­cy jed­nost­ki spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia, Mińsk, maj 1922 r. – wrze­sień 1922 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wy­dzia­łu w Miń­skim Gu­ber­nial­nym Ko­mi­sa­ria­cie Woj­sko­wym, wrze­sień 1922 r. – wrze­sień 1923 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-MWD: po­moc­nik na­czel­ni­ka szko­ły 12. i 14. Ba­ta­lio­nu Wojsk Po­gra­nicz­nych OGPU, Tim­ko­wi­cze, Za­sław, Bia­ło­ru­ska So­cja­li­stycz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka, wrze­sień 1923 r. – kwie­cień 1924 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go, ofi­cer ope­ra­cyj­ny ko­men­dan­tu­ry 12. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Za­sław, kwie­cień 1924 r. – gru­dzień 1924 r.; ko­men­dant od­cin­ka, do­wód­ca gru­py ma­new­ro­wej 15. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Za­sław, gru­dzień 1924 r. – gru­dzień 1929 r.; ad­iu­tant do­wód­cy 14. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Plesz­cze­ni­ce, Bia­ło­ru­ska So­cja­li­stycz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka, gru­dzień 1929 r. – wrze­sień 1932 r.; na­czel­nik pio­nu na­uko­we­go 3. Szko­ły Ochro­ny Po­gra­ni­cza OGPU, Mo­skwa, wrze­sień 1932 r. – li­piec 1933 r.; na­czel­nik szta­bu 3. Ko­le­jo­wej Bry­ga­dy Wojsk OGPU–NKWD, Mo­skwa, li­piec 1933 r. – wrze­sień 1934 r.; in­spek­tor Wy­dzia­łu Przy­go­to­wa­nia Bo­jo­we­go Za­rzą­du Ochro­ny We­wnętrz­nej Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Mo­skiew­skie­go, wrze­sień 1934 r. – maj 1937 r.; star­szy po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu przy­go­tow­nia bo­jo­we­go Za­rzą­du Wojsk We­wnętrz­nych NKWD Ob­wo­du Mo­skiew­skie­go, maj 1937 r. – ? (wzm. z kwiet­nia 1938 r.); na­czel­nik Ostasz­kow­skie­go Obo­zu NKWD dla Jeń­ców Wo­jen­nych, 19 wrze­śnia 1939 r. – 1940 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka ds. ochro­ny i od­by­wa­nia kary w obo­zie NKWD–MWD dla jeń­ców wo­jen­nych nr 150, m. Gria­zo­wiec, ob­wód wo­ło­godz­ki, 1941 r. – 6 lu­te­go 1947 r. (wzm. z paź­dzier­ni­ka 1945 r.); w związ­ku z cho­ro­bą zwol­nio­ny do re­zer­wy 6 lu­te­go 1947 r.

Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne w związ­ku ze śmier­cią przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Miej­ski WKP(b), 8 kwiet­nia 1950 r.

Stop­nie: pod­po­rucz­nik, 1916 r.; ma­jor, 8 kwiet­nia 1938 r. (wzm. z 1937 r., wrze­śnia 1939 r.)[23]; pod­puł­kow­nik (wzm. z paź­dzier­ni­ka 1945 r., lu­te­go 1947 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 15 stycz­nia 1945 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 2 czerw­ca 1945 r.; me­dal „20 lat RKKA”, 22 lu­te­go 1938 r.


Bur­da Ti­mo­fiej Dmi­tri­je­wicz 
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(ur. w 1908 r., wieś Dro­bi­now­ka, re­jon no­wo­san­żar­ski, ob­wód po­łtaw­ski – zm. w stycz­niu 1974 r., Char­ków). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ukra­iniec. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lip­ca 1947 r. (kan­dy­dat na człon­ka, kwie­cień 1945 r.). Był kan­dy­da­tem na człon­ka WKP(b) w la­tach 1932–1934, zo­stał au­to­ma­tycz­nie usu­nię­ty przez or­ga­ni­za­cję par­tyj­ną mi­li­cji ob­wo­do­wej w związ­ku z utra­tą le­gi­ty­ma­cji kan­dy­da­ta.

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas nie­peł­nej szko­ły śred­niej, Char­ków, 1940 r.

Pa­stuch u ku­ła­ka Diech­tia­ra, wieś Kru­ta­ja Bał­ka, re­jon no­wo­san­żar­ski, kwie­cień 1917 r. – kwie­cień 1924 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Dro­bi­now­ka, kwie­cień 1924 r. – li­sto­pad 1930 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 135. Puł­ku Strze­lec­kim, Ki­jów, li­sto­pad 1930 r. – gru­dzień 1932 r.

W or­ga­nach mi­li­cji i NKWD-NKGB-MGB-MWD: star­szy mi­li­cjant Za­rzą­du Mi­li­cji Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej (URKM[24]) Ob­wo­du Char­kow­skie­go, gru­dzień 1932 r. – sty­czeń 1936 r.; straż­nik ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 18 stycz­nia 1936 r. – 2 sierp­nia 1937 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 2 sierp­nia 1937 r. – 2 mar­ca 1938 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 2 mar­ca 1938 r. – 26 paź­dzier­ni­ka 1939 r.; star­szy kor­pu­su wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 26 paź­dzier­ni­ka 1939 r. – 13 kwiet­nia 1941 r.; star­szy kor­pu­su wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 13 kwiet­nia 1941 r. – 12 wrze­śnia 1941 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, Ku­piansk, wrze­sień 1941 r. – li­piec 1942 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD, Sta­lin­grad, li­piec 1942 r. – sier­pień 1942 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia NKWD, En­gels, sier­pień 1942 r. – wrze­sień 1942 r.; ko­men­dant po­praw­czej ko­lo­nii pra­cy NKWD nr 6, Ki­row, wrze­sień 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, wrze­sień 1943 r. – ma­rzec 1953 r. (wzm. z 1951 r.); po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, ma­rzec 1953 r. – wrze­sień 1956 r. Zwol­nio­ny na eme­ry­tu­rę 7 stycz­nia 1959 r.

Eme­ryt, Char­ków, wrze­sień 1956 r. – paź­dzier­nik 1958 r.; funk­cjo­na­riusz WO­CHR[25] (stra­ży prze­my­sło­wej), Char­ków, paź­dzier­nik 1958 r. – li­piec 1966 r.; funk­cjo­na­riusz ochro­ny w za­kła­dach „Kom­mu­nar”, Char­ków, li­piec 1966 r. – sty­czeń 1974 r.

Sto­pień: lejt­nant (wzm. z 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 1 czerw­ca 1951 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 30 kwiet­nia 1946 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; czte­ry inne me­da­le.


Ci­ku­lin (Cy­ku­lin[26]) Mi­cha­ił Wa­sil­je­wicz
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(ur. w 1903 r., wieś Ozie­riec­ko, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. w sierp­niu 1988 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1941 r. (kan­dy­dat od grud­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska, Ozie­riec­ko, 1916 r.

Mu­rarz w przed­się­bior­stwie bu­dow­la­nym, Klin, maj 1924 r. – li­sto­pad 1924 r.; mu­rarz w za­kła­dach ce­men­to­wych, Po­dolsk, li­sto­pad 1924 r. – gru­dzień 1929 r.; na kur­sach dla ślu­sa­rzy przy za­kła­dzie bu­do­wy wa­go­nów, Twer, gru­dzień 1929 r. – li­sto­pad 1930 r.; stra­żak służ­by ochro­ny prze­ciw­po­ża­ro­wej w za­kła­dzie bu­do­wy wa­go­nów, Twer, li­sto­pad 1930 r. – gru­dzień 1931 r.; nie pra­co­wał, Ka­li­nin, gru­dzień 1931 r. – ma­rzec 1932 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: pra­cow­nik wię­zie­nia sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU–NKWD, Ka­li­nin, 14 mar­ca 1932 r. – luty 1935 r.; pra­cow­nik wy­dzia­łu wię­zien­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1935 r. – maj 1937 r.; nad­zor­ca, star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1937 r. – wrze­sień 1938 r.; straż­nik ko­men­dan­tu­ry AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wrze­sień 1938 r. – luty 1939 r.; nad­zor­ca, star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1939 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – maj 1943 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – ma­rzec 1953 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1954 r. – maj 1955 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia nr 1, Ka­li­nin, maj 1955 r. – sier­pień 1955 r.; star­szy blo­ku wię­zie­nia nr 1, Ka­li­nin, sier­pień 1955 r. – kwie­cień 1958 r.

Eme­ryt, Ka­li­nin, kwie­cień 1958 r. – maj 1958 r.; przyj­mu­ją­cy w ba­zie obuw­ni­czej „Gła­wo­buw­torg”, Ka­li­nin, maj 1958 r. – kwie­cień 1959 r.; pa­lacz w In­sty­tu­cie Na­uko­wo-Ba­daw­czym Wojsk Ochro­ny Prze­ciw­lot­ni­czej, kwie­cień 1959 r. – maj 1959 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka ochro­ny prze­ciw­po­ża­ro­wej In­sty­tu­tu Na­uko­wo-Ba­daw­cze­go Wojsk Ochro­ny Prze­ciw­lot­ni­czej, maj 1959 r. – gru­dzień 1969 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka ochro­ny prze­ciw­po­ża­ro­wej jed­nost­ki woj­sko­wej nr 03444, Ar­mia So­wiec­ka, sty­czeń 1970 r. – kwie­cień 1970 r.; spe­dy­tor otwar­tej jed­nost­ki me­dycz­no-sa­ni­tar­nej nr 1, Ka­li­nin, kwie­cień 1970 r. – kwie­cień 1971 r., od kwiet­nia 1971 r. eme­ryt, Ka­li­nin.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 5 li­sto­pa­da 1954 r.[27]; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 21 maja 1947 r.; dzie­więć me­da­li.


Cu­ka­now Alek­siej Il­jicz
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(ur. w 1907 r., Ko­łom­na, gu­ber­nia mo­skiew­ska – zm. w czerw­cu 1975 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1924–1931. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1937 r. (kan­dy­dat od wrze­śnia 1931 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy­kla­so­wa szko­ła miej­ska, Ko­łom­na, 1918 r.

Pod­opiecz­ny od­dzia­łu po­wietrz­ne­go sił mor­skich Flo­ty Bał­tyc­kiej, Pio­tro­grad, czer­wiec 1920 r. – kwie­cień 1923 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w sow­cho­zie za­kła­dów Woz­du­cho­fło­tu, wieś Wo­ło­wi­cze, po­wiat ko­ło­mień­ski, kwie­cień 1923 r. – ma­rzec 1924 r.; to­karz w za­kła­dach pro­duk­cyj­nych Woz­du­cho­fło­tu, Ko­łom­na, ma­rzec 1924 r. – czer­wiec 1927 r.; to­karz w pań­stwo­wych ar­ty­le­ryj­skich za­kła­dach re­mon­to­wych, Ko­łom­na, czer­wiec 1927 r. – luty 1929 r.; to­karz w Ko­ło­mień­skich Za­kła­dach Bu­do­wy Pa­ro­wo­zów, luty 1929 r. – paź­dzier­nik 1929 r.

W RKKA: po­moc­nik kie­row­ni­ka ma­ga­zy­nu 1. Bry­ga­dy Po­wietrz­nej, Kra­sno­gwar­diejsk, ob­wód le­nin­gradz­ki, paź­dzier­nik 1929 r. – li­sto­pad 1931 r.

To­karz w Ko­ło­mień­skich Za­kła­dach Nar­ko­ma­tu Prze­my­słu Cięż­kie­go, li­sto­pad 1931 r. – luty 1932 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: ku­rier 2. ka­te­go­rii Ko­ło­mień­skie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go GPU, p.o. sze­fa spe­dy­cji Ko­ło­mień­skie­go Re­jo­no­we­go Wy­dzia­łu Miej­skie­go GPU, 2 kwiet­nia 1932 r. – 1 grud­nia 1933 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu łącz­no­ści Wy­sznie­wo­łoc­kie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go GPU–NKWD, 1 grud­nia 1933 r. – 4 paź­dzier­ni­ka 1937 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Łącz­no­ści Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 4 paź­dzier­ni­ka 1937 r. – 29 maja 1938 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Łącz­no­ści Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 29 maja 1938 r. – paź­dzier­nik 1939 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, paź­dzier­nik 1939 r. – wrze­sień 1940 r. (wzm. z 25 stycz­nia 1940 r.); na­czel­nik Wy­dzia­łu AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wrze­sień 1940 r. – maj 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­czo-Fi­nan­so­we­go (ACh­FO[28]) Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – 28 wrze­śnia 1944 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka AChO, na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Wiel­ko­łuc­kie­go, 28 wrze­śnia 1944 r. – kwie­cień 1953 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Wiel­ko­łuc­kie­go, kwie­cień 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; na­czel­nik ChO­ZO Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Wiel­ko­łuc­kie­go, kwie­cień 1954 r. – gru­dzień 1957 r.

Na­czel­nik Wy­dzia­łu Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­cze­go Za­kła­dów Ra­dio­wych, Wiel­kie Łuki, gru­dzień 1957 r. – kwie­cień 1962 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, kwie­cień 1962 r. – paź­dzier­nik 1963 r.; ko­men­dant domu kul­tu­ry dla uczniów szkół za­wo­do­wo-tech­nicz­nych, Ka­li­nin, paź­dzier­nik 1963 r. – wrze­sień 1965 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, wrze­sień 1965 r. – sty­czeń 1967 r.; tech­nik-do­zor­ca ad­mi­ni­stra­cji do­mów nr 7, Ka­li­nin, sty­czeń 1967 r. – czer­wiec 1968 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, czer­wiec 1968 r. – wrze­sień 1968 r.; ope­ra­tor wę­zła ciepl­ne­go ad­mi­ni­stra­cji do­mów nr 9, Ka­li­nin, wrze­sień 1968 r. – kwie­cień 1969 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, kwie­cień 1969 r. – paź­dzier­nik 1969 r.; ope­ra­tor wę­zła ciepl­ne­go ad­mi­ni­stra­cji do­mów nr 9, Ka­li­nin, paź­dzier­nik 1969 r. – kwie­cień 1970 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, kwie­cień 1970 r. – wrze­sień 1970 r.; ope­ra­tor ad­mi­ni­stra­cji do­mów nr 9, Ka­li­nin, wrze­sień 1970 r. – maj 1971 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, maj 1971 r. – wrze­sień 1971 r.; ope­ra­tor ad­mi­ni­stra­cji do­mów nr 9, Ka­li­nin, wrze­sień 1971 r. – maj 1972 r.; od maja 1972 r. eme­ryt, Ka­li­nin.

Sto­pień: pod­puł­kow­nik (wzm. z czerw­ca 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 23 maja 1952 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 4 grud­nia 1945 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; trzy inne me­da­le.


Czu­żaj­kin Iwan Ma­twie­je­wicz
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(ur. w 1895 r., wieś Choł­man­ka, po­wiat ni­ko­ła­jew­ski, gu­ber­nia sa­mar­ska – zm. w 1967 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1930 r. (kan­dy­dat od grud­nia 1929 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sa­mo­uk.

Pra­co­wał jako pa­ro­bek u ku­ła­ka, wieś Fio­do­to­wo, po­wiat ni­ko­ła­jew­ski, ma­rzec 1912 r. – maj 1915 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 138. Re­zer­wo­we­go Ba­ta­lio­nu 73. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Ka­wa­le­rii 11. Ural­skie­go Puł­ku Ka­wa­le­rii, maj 1915 r. – sty­czeń 1918 r.

Pra­co­wał w swo­im go­spo­dar­stwie, Choł­man­ka, sty­czeń 1918 r. – maj 1918 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta 22. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, maj 1918 r. – li­piec 1921 r.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny trans­por­tu miej­skie­go, Smo­leńsk, sier­pień 1921 r. – paź­dzier­nik 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB: młod­szy nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1935 r. – maj 1939 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, maj 1939 r. – li­piec 1941 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; funk­cjo­na­riusz mi­li­cji wy­dzia­łu re­jo­no­we­go NKWD, wieś Ma­kan­cze, ob­wód se­mi­pa­ła­tyń­ski, paź­dzier­nik 1941 r. – sier­pień 1942 r.; dy­żur­ny w biu­rze prze­pu­stek Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, sier­pień 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – czer­wiec 1951 r.

Eme­ryt, Smo­leńsk, od czerw­ca 1951 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne 23 stycz­nia 1968 r. przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy w związ­ku ze śmier­cią. Po­cho­wa­ny na cmen­ta­rzu Ti­chwiń­skim w Smo­leń­sku.

Sto­pień: młod­szy lejt­nant (wzm. z 1949 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 25 lip­ca 1949 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; je­den inny me­dal.


Da­wy­dow Mi­tro­fan Je­li­sie­je­wicz
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(ur. w 1911 r., wieś Bow­ka, po­wiat by­chow­ski, gu­ber­nia mo­hy­lew­ska – zm. we wrze­śniu 1990 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Bia­ło­ru­sin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1942 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1940 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sześć klas nie­peł­nej szko­ły śred­niej, Bow­ka, 1924 r. 

Pa­ro­bek u ku­ła­ków Si­dor­czen­ko­wa i Ła­cze­wa, chu­tor Aza­ri­czi, wieś Bow­ka, kwie­cień 1923 r. – kwie­cień 1926 r.; pa­stuch wspól­ne­go sta­da, Zie­lo­na­ja, po­wiat by­chow­ski, kwie­cień 1926 r. – li­sto­pad 1926 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie swo­ich krew­nych, Zie­lo­na­ja, li­sto­pad 1926 r. – kwie­cień 1927 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w za­kła­dach tor­fo­wych „Le­nin­skij Szlach”, re­jon by­chow­ski, kwie­cień 1927 r. – kwie­cień 1929 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w za­kła­dach tor­fo­wych „Czer­wo­nyj Bie­ło­rus”, re­jon by­chow­ski, kwie­cień 1929 r. – kwie­cień 1930 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w za­kła­dach tor­fo­wych „Bol­sze­wik”, Ho­mel, kwie­cień 1930 r. – li­piec 1930 r.; koł­choź­nik w koł­cho­zie „Czer­wo­nyj Stiag”, Bow­ka, sier­pień 1930 r. – paź­dzier­nik 1933 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta 190. Puł­ku Strze­lec­kie­go 64. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, paź­dzier­nik 1933 r. – paź­dzier­nik 1935 r.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w ar­te­lu „Me­tal­list”, By­chow, paź­dzier­nik 1935 r. – paź­dzier­nik 1936 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: nad­zor­ca wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go/Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 10 paź­dzier­ni­ka 1936 r. – li­piec 1941 r.; nad­zor­ca wię­zien­ny, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia spe­cjal­ne­go NKWD, Ka­zań, paź­dzier­nik 1941 r. – paź­dzier­nik 1944 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia nr 6 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, m. Sy­czow­ka, paź­dzier­nik 1944 r. – czer­wiec 1945 r.; słu­chacz szko­ły NKWD, Wło­dzi­mierz, czer­wiec 1945 r. – sty­czeń 1946 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia nr 4 Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, m. Ro­sław, sty­czeń 1946 r. – maj 1946 r.; na­czel­nik wię­zie­nia nr 4 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Ro­sław, maj 1946 r. – czer­wiec 1953 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia nr 2 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Sy­czow­ka, czer­wiec 1953 r. – kwie­cień 1955 r.; in­spek­tor od­dzia­łu służ­by Wy­dzia­łu Mi­li­cji przy Ko­lei Ka­li­niń­skiej, Smo­leńsk, 1 kwiet­nia 1955 r. – gru­dzień 1956 r.; in­spek­tor służ­by mi­li­cji li­nio­we­go wy­dzia­łu mi­li­cji, Smo­leńsk, gru­dzień 1956 r. – sier­pień 1958 r.; do­wód­ca plu­to­nu, in­spek­tor, dy­żur­ny li­nio­we­go wy­dzia­łu mi­li­cji, Smo­leńsk, sier­pień 1958 r. – ma­rzec 1960 r.

Eme­ryt, Smo­leńsk, ma­rzec 1960 r. – li­piec 1960 r.; ko­men­dat Za­rzą­du Spraw We­wnętrz­nych Smo­leń­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, li­piec 1960 r. – sty­czeń 1961 r.; za­stęp­ca głów­ne­go le­ka­rza szpi­ta­la nr 3 ds. ad­mi­ni­stra­cyj­no-go­spo­dar­czych, Smo­leńsk, sty­czeń 1961 r. – czer­wiec 1976 r.; eme­ryt, Smo­leńsk, czer­wiec 1976 r. – gru­dzień 1976 r.; kon­tro­ler pra­cy w za­kła­dach „Kri­stałł”, Smo­leńsk, gru­dzień 1976 r. – maj 1981 r.; eme­ryt od maja 1981 r., Smo­leńsk.

Stop­nie: star­szy­na (wzm. z 1944 r.); młod­szy lejt­nant, 12 stycz­nia 1946 r.; star­szy lejt­nant (wzm. z 1955 r.).

Od­zna­cze­nia: me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 12 maja 1945 r. (me­dal wrę­czo­ny w Smo­leń­sku, 27 stycz­nia 1947 r.); sześć in­nych me­da­li.


Die­wia­ti­łow Alek­siej Gri­gor­je­wicz
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(ur. w 1909 r., wieś Ozier­ki, po­wiat bie­łow­ski, gu­ber­nia kur­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1932–1940. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od stycz­nia 1946 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1940 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sie­dem klas wie­czo­ro­wej szko­ły ogól­no­kształ­cą­cej, Ka­mie­niec Po­dol­ski, 1951 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, wieś Ozier­ki, 1922 r. – sty­czeń 1930 r.; koł­choź­nik w koł­cho­zie „No­wyj Put’”, wieś Ozier­ki, sty­czeń 1930 r. – paź­dzier­nik 1931 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta, kur­sant, młod­szy do­wód­ca puł­ku szko­le­nio­we­go, Sta­ry­je Do­ro­gi, Bia­ło­ru­ska So­cja­li­stycz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka, paź­dzier­nik 1931 r. – li­sto­pad 1934 r.

W or­ga­nach NKWD: mi­li­cjant dy­wi­zji służ­by pa­tro­lo­wej URKM Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, li­sto­pad 1934 r. – 26 lu­te­go 1936 r.; straż­nik ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 26 lu­te­go 1936 r. – 1 mar­ca 1938 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 1 mar­ca 1938 r. – ?; star­szy nad­zor­ca kor­pu­su wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, ? – li­piec 1940 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Czer­nio­wiec­kie­go, li­piec 1940 r. – czer­wiec 1941 r.; dy­żur­ny biu­ra prze­pu­stek Wy­dzia­łu Ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, Ku­piańsk, Sta­lin­grad, czer­wiec 1941 r. – sier­pień 1942 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Omskie­go, sier­pień 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia nr 2 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Omskie­go, wrze­sień 1943 r. – 1944 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia nr 2 Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Ka­mie­niec­ko-Po­dol­skie­go, 1944 r. – czer­wiec 1953 r.; na­czel­nik pio­nu go­spo­dar­cze­go wię­zie­nia nr 3, m. Izia­sław, czer­wiec 1953 r. – paź­dzier­nik 1953 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zień nr 3 i nr 2 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Chmiel­nic­kie­go w Iza­sła­wiu od paź­dzier­ni­ka 1953 r. (wzm. z li­sto­pa­da 1954 r.). Zwol­nio­ny 13 li­sto­pa­da 1958 r. z funk­cji na­czel­ni­ka służ­by nad­zo­ru Iza­sław­skiej Dzie­cię­cej Po­praw­czej Ko­lo­nii Pra­cy Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Chmiel­nic­kie­go. Do ar­chi­wum nie tra­fi­ła kar­ta ewi­den­cyj­na człon­ka KPZS we­dług wzo­ru z 1973 r. 

Stop­nie: lejt­nant (wzm. z 1954 r.); star­szy lejt­nant służ­by we­wnętrz­nej, 27 maja 1958 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 25 czer­wiec 1954 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 6 sierp­nia 1949 r.; czte­ry me­da­le.


Dmi­tri­jew Alek­sandr Dmi­tri­je­wicz
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(ur. 26 sierp­nia 1896 r., wieś Kach­no­wo, po­wiat ostrow­ski, gu­ber­nia pskow­ska – zm. w 1953 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1928 r. (kan­dy­dat od wrze­śnia 1927 r.). Był człon­kiem par­tii w la­tach 1919–1920, skre­ślo­ny au­to­ma­tycz­nie (ze wzglę­dów pro­ce­du­ral­nych).

Wy­kształ­ce­nie: trzy­let­nia szko­ła wiej­ska, Kach­no­wo, 1909 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 198. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Pie­cho­ty, Ko­łom­na, sier­pień 1915 r. – sty­czeń 1916 r.; sze­re­go­wy Gór­skie­go Kon­ne­go Dy­wi­zjo­nu Ar­ty­le­ryj­skie­go „Orzeł”, sty­czeń 1916 r. – luty 1916 r.; sze­re­go­wy 1. Re­zer­wo­wej Bry­ga­dy Ar­ty­le­ryj­skiej, Mo­skwa, luty 1916 r. – kwie­cień 1918 r.

W RKKA: po­moc­nik kie­row­cy ko­lum­ny sa­mo­cho­do­wej szta­bu Mo­skiew­skie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, kwie­cień 1918 r. – maj 1918 r.; kie­row­ca 3. Ar­mij­ne­go Sa­mo­cho­do­we­go Od­dzia­łu Sa­ni­tar­ne­go, 5. Ar­mia Fron­tu Wschod­nie­go, 15. Ar­mia Fron­tu Za­chod­nie­go, 28 maja 1918 r. – paź­dzier­nik 1920 r.; kie­row­ca 17. punk­tu sa­mo­cho­do­we­go od­dzia­łu sa­ni­tar­ne­go Głów­ne­go Woj­sko­we­go Za­rzą­du Sa­ni­tar­ne­go, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1920 r. – luty 1921 r.; kie­row­ca 17. punk­tu od­dzia­łu sa­ni­tar­ne­go, So­czi, luty 1921 r. – paź­dzier­nik 1921 r.; kie­row­ca szta­bu Mo­skiew­skie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, paź­dzier­nik 1921 r. – paź­dzier­nik 1923 r.; kie­row­ca za­rzą­du po­li­tycz­ne­go Mo­skiew­skie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, paź­dzier­nik 1923 r. – ma­rzec 1924 r.

Bez­ro­bot­ny, Mo­skwa, ma­rzec 1924 r. – sier­pień 1924 r.; kie­row­ca 2. Ro­syj­skie­go Sto­wa­rzy­sze­nia Pra­cy Od­po­wie­dzial­nej, Mo­skwa, sier­pień 1924 r. – wrze­sień 1925 r.; kie­row­ca Biu­ra Bu­dow­la­ne­go Rady Dziel­ni­cy So­koł, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1925 r. – kwie­cień 1927 r.; kie­row­ca Mos­so­wie­tu (Mo­skiew­skiej Rady Miej­skiej), kwie­cień 1927 r. – li­piec 1932 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: kie­row­ca 1. ga­ra­żu AChU OGPU – AChU NKWD ZSRS, 2 lip­ca 1932 r. – 1941 r.; dy­żur­ny bazy sa­mo­cho­do­wej AChU NKWD ZSRS (wzm. z 1 kwiet­nia 1932 r.); kie­row­ca bazy sa­mo­cho­do­wej NKWD ZSRS (wzm. z grud­nia 1938 r.); pra­cow­nik do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ChO­ZU NKWD ZSRS, 13 sierp­nia 1941 r. – 15 maja 1943 r.; pra­cow­nik do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU NKGB–MGB ZSRS, 15 maja 1943 r. – 6 lip­ca 1946 r.; na­czel­nik gru­py Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU MGB ZSRS, 6 lip­ca 1946 r. – 12 grud­nia 1946 r.; na­czel­nik gru­py Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du Ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go MGB ZSRS, 12 grud­nia 1946 r. – czer­wiec 1950 r.; zwol­nio­ny do re­zer­wy 9 czerw­ca 1950 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne zo­sta­ły anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Miej­ski Ko­mi­tet Par­tyj­ny KPZS 2 li­sto­pa­da 1953 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 21 stycz­nia 1938 r.; lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r. (awan­so­wa­ny ze stop­nia sier­żan­ta); star­szy lejt­nant BP, 6 li­sto­pa­da 1942 r.; ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik (wzm. z 9 czerw­ca 1950 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 21 maja 1947 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy, 20 wrze­śnia 1943 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 19 grud­nia 1937 r. i 3 li­sto­pa­da 1944 r.; trzy me­da­le.


Do­ro­nin Fi­lipp Iwa­no­wicz
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(ur. w 1902 r., wieś Pro­chod­no­je, po­wiat ko­ro­czań­ski, gu­ber­nia kur­ska – zm. w paź­dzier­ni­ku 1979 r., Char­ków). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1924–1927. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1929 r. (kan­dy­dat od li­sto­pa­da 1927 r.).

Wy­kształ­ce­nie: dwie kla­sy szko­ły wiej­skiej, Pro­chod­no­je, 1914 r.

Pa­ro­bek u ku­ła­ków, chu­tor Prut­ki, gmi­na ko­ro­czań­ska, czer­wiec 1914 r. – maj 1924 r.

W woj­skach po­gra­nicz­nych i or­ga­nach GPU-OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: czer­wo­no­ar­mi­sta w 24. Od­dzia­le Po­gra­nicz­nym, 5 maja 1924 r. – ma­rzec 1926 r.; ku­rier GPU, Char­ków, ma­rzec 1926 r. – li­piec 1926 r.; ku­rier w Si­niel­ni­kow­skim Wy­dzia­le Re­jo­no­wym GPU, li­piec 1926 r. – wrze­sień 1926 r.; ku­rier w wy­dzia­le okrę­go­wym GPU, Ar­tio­mowsk, wrze­sień 1926 r. – gru­dzień 1930 r.; na­czel­nik łącz­no­ści w Kra­ma­tor­skim Wy­dzia­le Miej­skim GPU, gru­dzień 1930 r. – ma­rzec 1934 r.; słu­chacz kur­sów dla za­stęp­ców na­czel­ni­ków wy­dzia­łów po­li­tycz­nych ds. dzia­łal­no­ści OGPU w sta­cjach ma­szy­no­wo-trak­to­ro­wych, Char­ków, ma­rzec 1934 r. – czer­wiec 1934 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Kra­ma­tor­skie­go Wy­dzia­łu Miej­skie­go NKWD, czer­wiec 1934 r. – sty­czeń 1935 r.; ku­rier wy­dzia­łu re­jo­no­we­go NKWD, wieś No­wa­ja Wo­do­ła­ga, ob­wód char­kow­ski, sty­czeń 1935 r. – maj 1938 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, maj 1938 r. – paź­dzier­nik 1939 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, paź­dzier­nik 1939 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, Ku­piańsk, paź­dzier­nik 1941 r. – czer­wiec 1942 r.; na­czel­nik wię­zie­nia ogól­ne­go NKWD, Ufa, li­piec 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, paź­dzier­nik 1943 r. – sier­pień 1946 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Lwow­skie­go, sier­pień 1946 r. – gru­dzień 1949 r.; na­czel­nik od­dzia­łu Za­rzą­du MGB–MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, gru­dzień 1949 r. – kwie­cień 1954 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, kwie­cień 1954 r. – paź­dzier­nik 1955 r.

Eme­ryt, Char­ków, paź­dzier­nik 1955 r. – li­sto­pad 1956 r.; stróż w służ­bie ochro­ny, Char­ków, li­sto­pad 1956 r. – maj 1957 r.; na­czel­nik re­jo­nu ochro­ny za­rzą­du ochro­ny, Char­ków, maj 1957 r. – kwie­cień 1960 r.; dy­żur­ny od­dzia­łu służ­by ochro­ny przy re­jo­no­wym wy­dzia­le spraw we­wnętrz­nych dziel­ni­cy Ki­jew­skij w Char­ko­wie, kwie­cień 1960 r. – sty­czeń 1969 r.; eme­ryt od stycz­nia 1969 r., Char­ków.

Sto­pień: ma­jor (wzm. z 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 19 stycz­nia 1945 r., 5 li­sto­pa­da 1954 r.; pięć me­da­li.


Fa­die­jew Alek­sandr Mi­chaj­ło­wicz

[image: Fadiejew_A_M]

(ur. w 1910 r., wieś Żoł­ti­ko­wo, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. 1956 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1933–1939. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1941 r. (kan­dy­dat od paź­dzier­ni­ka 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Żoł­ti­ko­wo, 1922 r.

Spe­cja­li­sta ds. sil­ni­ków w tru­ście „Ka­li­nin­stroj”, maj 1930 r. – li­sto­pad 1932 r.

W woj­skach i or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: czer­wo­no­ar­mi­sta, do­wód­ca od­dzia­łu sa­mo­dziel­nej zmo­to­ry­zo­wa­nej dy­wi­zji strzel­ców zmo­to­ry­zo­wa­nych spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia przy OGPU–NKWD, Mo­skwa, li­sto­pad 1932 r. – sty­czeń 1935 r.; pra­cow­nik AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1935 r. – luty 1937 r.; star­szy nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1937 r. – li­piec 1937 r.; nad­zor­ca 1. ka­te­go­rii wię­zie­nia nr 1 NKWD, Ka­li­nin, li­piec 1937 r. – sty­czeń 1938 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia nr 1 NKWD, Ka­li­nin, sty­czeń 1938 r. – ma­rzec 1941 r.; star­szy  nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – czer­wiec 1941 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB–NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, czer­wiec 1941 r. – maj 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – kwie­cień 1948 r.; dy­żur­ny ko­men­dant od­dzia­łu ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1948 r. – 15 wrze­śnia 1950 r.; zwol­nio­ny 15 wrze­śnia 1950 r. w związ­ku z cho­ro­bą.

Eme­ryt od paź­dzier­ni­ka 1950 r., Ka­li­nin. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ka­li­niń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS, 22 mar­ca 1956 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: młod­szy lejt­nant BP (wzm. z 1945 r., 15 wrze­śnia 1950 r.).

Od­zna­cze­nia: me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; trzy inne me­da­le.


Field­man Iwan Iwa­no­wicz
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(ur. 10 maja 1893 r., po­wiat tal­seń­ski, gu­ber­nia kur­landz­ka – zm. 8 mar­ca 1954 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie ogrod­ni­ka. Ło­tysz. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1930 r.

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły re­al­nej w Ry­dze, 1908 r.

Uczeń ślu­sa­rza w warsz­ta­tach te­le­gra­ficz­nych, sta­cja Torns­berg, Ryga, czer­wiec 1909 r. – czer­wiec 1911 r.; ślu­sarz w fa­bry­ce su­kien­ni­czej „Tek­stil”, Ryga, czer­wiec 1911 r. – luty 1914 r.; ślu­sarz w za­kła­dach wy­ro­bów gu­mo­wych „Pro­wod­nik”, Ryga, luty 1914 r. – wrze­sień 1915 r.; mon­ter, kie­row­ca w la­bo­ra­to­rium spół­ki ak­cyj­nej „Rus­sko-kra­ska”, Mo­skwa, wrze­sień 1915 r. – wrze­sień 1918 r.

W RKKA: kie­row­ca puł­ku spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia, Mo­skwa, Kursk, Wo­ro­neż, 15 wrze­śnia 1918 r. – kwie­cień 1919 r.; kie­row­ca wy­daw­nic­twa WCIK, Mo­skwa, maj 1919 r. – sty­czeń 1920 r.; kie­row­ca w przed­się­bior­stwie woj­sko­we­go trans­por­tu sa­mo­cho­do­we­go (Wo­je­naw­to­tran­sport), Mo­skwa, sty­czeń 1920 r. – 1921 r.; kie­row­ca 103. Od­dzia­łu Sa­mo­cho­dów Cię­ża­ro­wych, Kok­cze­taw, 1921 r. – paź­dzier­nik 1921 r.; kie­row­ca 64. Od­dzia­łu Sa­mo­cho­dów Cię­ża­ro­wych, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1921 r. – 1 paź­dzier­ni­ka 1923 r.

Bez­ro­bot­ny za­re­je­stro­wa­ny w urzę­dzie pra­cy, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1923 r. – maj 1924 r.; kie­row­ca wy­dzia­łu ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go Mos­so­wie­tu (Mo­skiew­skiej Rady Miej­skiej), kie­row­ca Mo­skiew­skie­go Wy­dzia­łu Kry­mi­nal­ne­go, maj 1924 r. – czer­wiec 1927 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: kie­row­ca ga­ra­żu w wy­dzia­le łącz­no­ści OGPU–NKWD, Mo­skwa, 1 czerw­ca 1927 r. – 29 sierp­nia 1934 r.; kie­row­ca ga­ra­żu nr 1 Wy­dzia­łu Łącz­no­ści AChU NKWD ZSRS, 29 sierp­nia 1934 r. – 4 lip­ca 1938 r. (wzm. z 19 grud­nia 1936 r.); kie­row­ca bazy sa­mo­cho­do­wej nr 1 Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­we­go AChU NKWD ZSRS, 1 lip­ca 1938 r. – 13 sierp­nia 1941 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ChO­ZU NKWD ZSRS, 13 sierp­nia 1941 r. – 15 maja 1943 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU NKGB–MGB ZSRS, 15 maja 1943 r. – 6 lip­ca 1946 r.; na­czel­nik gru­py Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU MGB ZSRS, 6 lip­ca 1946 r. – 12 grud­nia 1946 r.; na­czel­nik gru­py Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du Ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go (Upraw­die­ła­mi) MGB ZSRS, 12 grud­nia 1946 r. – 20 maja 1949 r.; zwol­nio­ny do re­zer­wy 20 maja 1949 r. ze wzglę­du na stan zdro­wia.

Od 1 czerw­ca 1949 r. eme­ryt (przy­zna­no mu eme­ry­tu­rę 2322 ru­bli mie­sięcz­nie i jed­no­ra­zo­wą wy­pła­tę za­sił­ku 10 800 ru­bli). Był in­wa­li­dą 2. gru­py (nad­ci­śnie­nie tęt­ni­cze). Zmarł 8 mar­ca 1954 r. w Mo­skwie. Przy­czy­na śmier­ci – cho­ro­ba nie­do­krwien­na ser­ca.

Stop­nie: sier­żant BP, 19 grud­nia 1936 r.; lejt­nant BP, 7 lip­ca 1937 r. (awan­so­wa­ny ze stop­nia sier­żan­ta BP); star­szy lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r.; ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik BP, 10 grud­nia 1943 r. (wzm. z 20 maja 1949 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 25 lip­ca 1949 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy, 20 wrze­śnia 1943 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 28 li­sto­pa­da 1936 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 19 grud­nia 1937 r.; me­da­le; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 20 grud­nia 1932 r.


Fro­len­kow Iwan Le­oni­do­wicz
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(ur. 25 sierp­nia 1906 r., wieś Mo­ra­cze­wo, po­wiat kra­snin­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie pa­rob­ka. Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od paź­dzier­ni­ka 1939 r.

Wy­kształ­ce­nie: sa­mo­uk, wie­czo­ro­wa szko­ła par­tyj­na, Smo­leńsk, 1948 r.[29]

Pa­stuch w ma­jąt­ku Skre­ple­wo, Mo­na­styrsz­czi­na, po­wiat kra­snin­ski, lata 1914–1918; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Mo­na­styrsz­czi­na, 1918 r. – wrze­sień 1928 r.

W RKKA: te­le­fo­ni­sta 8. Sa­mo­dziel­nej Kom­pa­nii Łącz­no­ści 8. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, wrze­sień 1928 r. – li­sto­pad 1930 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: straż­nik ko­men­dan­tu­ry Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU Ob­wo­du Za­chod­nie­go, 28 li­sto­pa­da 1930 r. – 25 sierp­nia 1933 r.; spe­dy­tor 1. ka­te­go­rii De­mi­dow­skie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go GPU, De­mi­dow, ob­wód za­chod­ni, 25 sierp­nia 1933 r. – 15 lip­ca 1934 r.; ku­rier 2. ka­te­go­rii De­mi­dow­skie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go NKWD, 15 lip­ca 1934 r. – 23 paź­dzier­ni­ka 1934 r.; ku­rier 2. ka­te­go­rii wy­dzia­łu łącz­no­ści Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, 23 paź­dzier­ni­ka 1934 r. – 5 li­sto­pa­da 1937 r.; ku­rier 1. ka­te­go­rii Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 5 li­sto­pa­da 1937 r. – 15 lip­ca 1938 r.; dy­żur­ny w biu­rze prze­pu­stek ko­men­dan­tu­ry AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 15 lip­ca 1938 r. – 1 kwiet­nia 1941 r.[30]; dy­żur­ny biu­ra prze­pu­stek ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 kwiet­nia 1941 r. – sier­pień 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, lata 1941–1943 (wzm. z 1 lu­te­go 1943 r.); dy­żur­ny biu­ra prze­pu­stek Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1943 r. – luty 1944 r.; wy­wia­dow­ca 2. ka­te­go­rii 8. od­dzia­łu 2. Wy­dzia­łu Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 23 mar­ca 1944 r. – 13 kwiet­nia 1946 r.; pra­cow­nik do za­dań ope­ra­cyj­nych 1. ka­te­go­rii Wy­dzia­łu Ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 13 kwiet­nia 1946 r. – 15 paź­dzier­ni­ka 1946 r.; zwia­dow­ca 2. ka­te­go­rii gru­py ochro­ny obiek­tu 5. Wy­dzia­łu Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 15 paź­dzier­ni­ka 1946 r. – 30 grud­nia 1946 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go wy­dzia­łu A Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 30 grud­nia 1946 r. – 30 wrze­śnia 1947 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 1. od­dzia­łu Wy­dzia­łu A Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 30 wrze­śnia 1947 r. – 30 grud­nia 1949 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go gru­py 7. Wy­dzia­łu Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 30 grud­nia 1949 r. – 15 lu­te­go 1951 r.; od­de­le­go­wa­ny do Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ar­chan­giel­skie­go od 15 lu­te­go 1951 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go w re­zer­wie Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ar­chan­giel­skie­go, 24 lu­te­go 1951 r. – 17 kwiet­nia 1951 r.; na­czel­nik gru­py 2. od­dzia­łu 7. Wy­dzia­łu Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ar­chan­giel­skie­go, 17 kwiet­nia 1951 r. – 13 sierp­nia 1952 r.; od­de­le­go­wa­ny do Za­rzą­du Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy i Bu­dow­nic­twa nr 510 MWD ZSRS od 13 sierp­nia 1952 r.; na­czel­nik służ­by nad­zo­ru punk­tu obo­zo­we­go nr 104 Za­rzą­du Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy i Bu­dow­nic­twa nr 510 MWD, 13 sierp­nia 1952 r. – 24 czerw­ca 1953 r.; na­czel­nik służ­by nad­zo­ru punk­tu ła­gier­ne­go Ust-Wy­mskie­go Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy MWD od 24 czerw­ca 1953 r.; zwol­nio­ny do re­zer­wy 19 grud­nia 1955 r. z funk­cji do­wód­cy plu­to­nu 7. od­dzia­łu WO­CHR Ust-Wy­mskie­go Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy w stop­niu lejt­nan­ta ze wzglę­du na wiek. Kar­ta ewi­den­cyj­na człon­ka KPZS we­dług wzo­ru z 1973 r. nie była prze­ka­za­na do ar­chi­wum.

Stop­nie: młod­szy do­wód­ca plu­to­nu, 15 lip­ca 1937 r.; star­szy­na, 27 kwiet­nia 1940 r.; młod­szy lejt­nant BP, 31 sierp­nia 1943 r.; lejn­tant BP, 9 lu­te­go 1945 r.; lejt­nant służ­by we­wnętrz­nej (wzm. z 1955 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 19 stycz­nia 1945 r.; me­da­le.


Ga­li­cyn Ni­ko­łaj Alek­san­dro­wicz
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(ur. w 1908 r., Char­ków – zm. w stycz­niu 1980 r., Char­ków). Nie miał in­for­ma­cji o swo­ich ro­dzi­cach, był wy­cho­wan­kiem domu dziec­ka. Ukra­iniec. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1948 r. (kan­dy­dat na człon­ka od lu­te­go 1947 r.). W la­tach 1931–1936 był kan­dy­da­tem na człon­ka WKP(b), opu­ścił par­tię au­to­ma­tycz­nie (z przy­czyn pro­ce­du­ral­nych). 

Wy­kształ­ce­nie: sześć klas nie­peł­nej szko­ły śred­niej, Char­ków 1926 r.

Ślu­sarz-elek­tryk w za­kła­dach elek­tro­me­cha­nicz­nych, Char­ków, sty­czeń 1928 r. – wrze­sień 1930 r. 

W RKKA: kur­sant w szko­le puł­ko­wej 2. Dy­wi­zjo­nu Kon­no-Ar­ty­le­ryj­skie­go, Ukra­iń­ski Okręg Woj­sko­wy, wrze­sień 1930 r. – wrze­sień 1931 r.; kur­sant szko­ły pan­cer­nej, Ukra­iń­ski Okręg Woj­sko­wy, wrze­sień 1931 r. – paź­dzier­nik 1932 r.; do­wód­ca czoł­gu, star­szy­na jed­nost­ki woj­sko­wej nr 1515, Ukra­iń­ski Okręg Woj­sko­wy, paź­dzier­nik 1932 r. – luty 1934 r.; do­wód­ca czoł­gu, star­szy­na jed­nost­ki woj­sko­wej nr 2603, sta­cja Cha­ła­bu­dak, Kraj Da­le­ko­wschod­ni, luty 1934 r. – wrze­sień 1935 r.; do­wód­ca czoł­gu, star­szy­na jed­nost­ki woj­sko­wej nr 3059, Ki­jow­ski Okręg Woj­sko­wy, wrze­sień 1935 r. – paź­dzier­nik 1936 r.

Kie­row­ca tru­stu ma­te­ria­łów prze­my­sło­wo-bu­dow­la­nych, Char­ków, paź­dzier­nik 1936 r. – kwie­cień 1937 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: kie­row­ca Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, maj 1937 r. – czer­wiec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB–NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, czer­wiec 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD, En­gels, sty­czeń 1942 r. – li­sto­pad 1942 r.; ko­men­dant ko­lo­nii NKWD nr 3 ds. ry­go­ru, Pie­tro­paw­łowsk, ob­wód pół­noc­no­ka­zach­stań­ski, li­sto­pad 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, wrze­sień 1943 r. – ma­rzec 1953 r.; kie­row­ca Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; kie­row­ca Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, kwie­cień 1954 r. – maj 1960 r.

Eme­ryt, Char­ków, maj 1960 r. – li­piec 1960 r.; star­szy pre­pa­ra­tor na Po­li­tech­ni­ce Char­kow­skiej, Char­ków, li­piec 1960 r. – sty­czeń 1980 r.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1936 r., 1947 r.). 

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 21 maja 1947 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we” 19 stycz­nia 1945 r.; sześć in­nych me­da­li.


Gaw­ri­len­kow Ti­chon Kuź­micz 

[image: Gawrilenkow_T_K]

(ur. w 1907 r., wieś Masz­czi­no­wo, po­wiat kra­snin­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. w stycz­niu 1978 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lu­te­go 1940 r. (kan­dy­dat na człon­ka od maja 1938 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas szko­ły wiej­skiej, wieś Mak­si­mow­sko­je, po­wiat smo­leń­ski, 1920 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Masz­czi­no­wo, 1920 r. – wrze­sień 1929 r.

W woj­skach i or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: czer­wo­no­ar­mi­sta w woj­skach OGPU, wrze­sień 1929 r. – luty 1931 r.; straż­nik, eks­pe­dy­tor, kie­row­ca Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go/Smo­leń­skie­go, luty 1931 r. – ma­rzec 1941 r.; kie­row­ca ga­ra­żu Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – li­piec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD, Ufa, li­piec 1941 r. – kwie­cień 1942 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, m. Kon­dro­wo, Smo­leńsk, kwie­cień 1942 r. – gru­dzień 1943 r.; kie­row­ca Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, gru­dzień 1949 r. – ma­rzec 1953 r.; kie­row­ca Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – li­piec 1956 r.

Eme­ryt, Smo­leńsk, li­piec 1956 r. – paź­dzier­nik 1956 r.; stróż w ba­zie sa­mo­cho­do­wej pie­kar­ni, Smo­leńsk, paź­dzier­nik 1956 r. – czer­wiec 1957 r.; eme­ryt, Smo­leńsk, czer­wiec 1957 r. – wrze­sień 1957 r.; stróż w wy­dzia­le stra­ży po­żar­nej UWD Smo­leń­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, wrze­sień 1957 r. – li­piec 1959 r.; kie­row­ca trans­por­to­we­go biu­ra łącz­no­ści, Smo­leńsk, li­piec 1959 r. – ma­rzec 1960 r.; eme­ryt od mar­ca 1960 r., Smo­leńsk.

Od­zna­cze­nia: dwa me­da­le.


Gie­ce­le­wicz Rie­wiek­ka So­ło­mo­now­na

(ur. w 1906 r. – zm. ?). Bez­par­tyj­na.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB: od 1932 r., ma­szy­nist­ka bez ka­te­go­rii 2. gru­py se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS od 1 li­sto­pa­da 1938 r.; kie­row­nicz­ka biu­ra ma­szy­ni­stek se­kre­ta­ria­tu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS; kie­row­nicz­ka biu­ra ma­szy­ni­stek se­kre­ta­ria­tu 2. Wy­dzia­łu NKGB ZSRS, 21 mar­ca 1941 r. – 11 sierp­nia 1941 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 17. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 11 sierp­nia 1941 r. – 7 grud­nia 1941 r.; se­kre­tarz 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS od 7 grud­nia 1941 r.; w or­ga­nach NKGB od 1943 r.

Sto­pień: sier­żant BP (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r., 7 grud­nia 1941 r.).


Go­ło­win­kin Ni­ko­łaj Iwa­no­wicz
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(ur. w 1913 r., wieś Woł­chonsk, gu­ber­nia ka­łu­ska – zm. w sierp­niu 1978 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. W la­tach 1937–1940 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1942 r. (kan­dy­dat od wrze­śnia 1940 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Woł­chonsk, 1925 r.

Koł­choź­nik, koł­choz „20 Paź­dzier­ni­ka”, Woł­chonsk, maj 1931 r. – wrze­sień 1935 r.

W woj­skach po­gra­nicz­nych i or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB: czer­wo­no­ar­mi­sta 33. Ła­do­skie­go Mor­skie­go Od­dzia­łu Po­gra­ni­cza, m. No­wa­ja Ła­do­ga, wrze­sień 1935 r. – gru­dzień 1937 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1938 r. – paź­dzier­nik 1941 r. (wzm. z 1 maja 1938 r.); nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, Kim­ry, paź­dzier­nik 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – maj 1943 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – li­piec 1949 r. (wzm. z 31 grud­nia 1946 r.).

To­karz w Za­kła­dach Bu­do­wy Wa­go­nów w Ka­li­ni­nie, li­piec 1949 r. – gru­dzień 1949 r.; ro­bot­nik w tych za­kła­dach, gru­dzień 1949 r. – czer­wiec 1974 r.; w 1971 r. pra­cow­nik ob­ra­biar­ki (dy­rek­tor za­kła­dów Wła­di­mir Na­li­waj­ko wrę­czył mu or­der 29 kwiet­nia 1971 r.). 

Eme­ryt od czerw­ca 1974 r., Ka­li­nin.

Sto­pień: star­szy sier­żant (wzm. z 31 grud­nia 1946 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy, 5 kwiet­nia 1971 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 6 li­sto­pa­da 1946 r.; trzy inne me­da­le.


Go­ria­czew Mi­cha­ił Da­ni­ło­wicz
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(ur. w 1906 r., wieś Po­czin­ki, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. w li­sto­pa­dzie 1984 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od sierp­nia 1928 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1928 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sie­dem klas owbo­do­wej szko­ły za­ocz­nej, Ka­li­nin, 1950 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, cze­lad­nik u szew­ca, Po­czin­ki, kwie­cień 1918 r. – paź­dzier­nik 1924 r.; szewc w ko­lek­ty­wie bez­ro­bot­nych szew­ców, Twer, paź­dzier­nik 1924 r. – wrze­sień 1928 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 48. Puł­ku Ar­ty­le­ryj­skim, Twer, wrze­sień 1928 r. – li­sto­pad 1928 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Po­czin­ki, li­sto­pad 1928 r. – ma­rzec 1929 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu w kar­te­lu „Za­ria”, Twer, ma­rzec 1929 r. – maj 1930 r.

W or­ga­nach GPU-OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: ku­rier sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU, Twer–Ka­li­nin, maj 1930 r. – luty 1932 r.; ku­rier, in­spek­tor sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU–NKWD, Ka­li­nin, luty 1932 r. – luty 1935 r.; in­spek­tor łącz­no­ści ku­rier­skiej Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1935 r. – wrze­sień 1936 r.; na­czel­nik od­dzia­łu łącz­no­ści ku­rier­skiej Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wrze­sień 1936 r. – 1 kwiet­nia 1938 r.; cza­so­wo peł­nią­cy obo­wiąz­ki na­czel­ni­ka od­dzia­łu sa­mo­cho­do­wo-tech­nicz­ne­go AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1 kwiet­nia 1938 r. – 1 sierp­nia 1938 r.; na­czel­nik od­dzia­łu sa­mo­cho­do­wo-tech­nicz­ne­go AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1 sierp­nia 1938 r. – 31 paź­dzier­ni­ka 1939 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 31 paź­dzier­ni­ka 1939 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; na­czel­nik od­dzia­łu łącz­no­ści ku­rier­skiej, na­czel­nik Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, Ka­szyn, paź­dzier­nik 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; na­czel­nik od­dzia­łu łącz­no­ści ku­rier­skiej, na­czel­nik Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Me­cha­nicz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – ma­rzec 1944 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka ChO­ZU Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1944 r. – sty­czeń 1950 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1950 r. – kwie­cień 1953 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w ChO­ZO Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1953 r. – sier­pień 1953 r.; na­czel­nik od­dzia­łu ko­men­danc­kie­go w Za­rzą­dzie MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1953 r. – 13 maja 1955 r.; zwol­nio­ny w związ­ku z cho­ro­bą 13 maja 1955 r.

Eme­ryt od maja 1955 r., Ka­li­nin.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r.); ka­pi­tan (wzm. z 1947 r.); pod­puł­kow­nik służ­by ad­mi­ni­stra­cyj­nej (wzm. z 1950 r., 13 maja 1955 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 12 maja 1945 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; czte­ry inne me­da­le, od­zna­ka „50 lat człon­ko­stwa w KPZS”.


Gri­bow Io­sif Iwa­no­wicz 
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(ur. w 1905 r., wieś Kuty, gmi­na kriew­ska, po­wiat oszmiań­ski, gu­ber­nia wi­leń­ska – zm. w stycz­niu 1976 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Bia­ło­ru­sin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1947 r. (kan­dy­dat od li­sto­pa­da 1945 r.).

Wy­kształ­ce­nie: osiem klas szko­ły pod­sta­wo­wej we wsi Ni­zgo­ło­wo w Bia­ło­ru­skiej SRS, 1923 r., dwa lata w wie­czo­ro­wym tech­ni­kum me­cha­nicz­no-bu­dow­la­nym, Wi­tebsk, 1924 r.

Za­trud­niał się jako pa­stuch u róż­nych go­spo­da­rzy, gmi­na kriew­ska, kwie­cień 1913 r. – sier­pień 1915 r.; wy­cho­wa­nek przy­tuł­ku dla dzie­ci, Wi­tebsk, sier­pień 1915 r. – kwie­cień 1920 r.; pa­ro­bek u róż­nych go­spo­da­rzy, wieś Gri­bu­ny, po­wiat wi­teb­ski, kwie­cień 1920 r. – paź­dzier­nik 1920 r.; uczeń szko­ły śred­niej, Ni­zgo­ło­wo, paź­dzier­nik 1920 r. – maj 1923 r.; re­je­strant w Wi­teb­skim Ko­mi­te­cie Gu­ber­nial­nym RKP(b), maj 1923 r. – wrze­sień 1923 r.; pra­co­wał w re­dak­cji ga­ze­ty „Za­ria Za­pa­da”, paź­dzier­nik 1923 r. – gru­dzień 1924 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-MWD: ku­rier, pra­cow­nik biu­ro­wy w aresz­cie smo­leń­skim, Smo­leńsk, luty 1925 r. – kwie­cień 1925 r.; ko­pi­sta, re­fe­rent w Smo­leń­skim Gu­ber­nial­nym Wy­dzia­le GPU, 15 kwiet­nia 1925 r. – gru­dzień 1926 r.; re­fe­rent kor­pu­su Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go OGPU, Bo­brujsk, gru­dzień 1926 r. – 1 paź­dzier­ni­ka 1927 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 12. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, wieś Dris­sa i sta­cja Bi­go­so­wo, po­wiat po­łoc­ki, 1 paź­dzier­ni­ka 1927 r. – 25 mar­ca 1928 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Smo­leń­skie­go Gu­ber­nial­ne­go Wy­dzia­łu GPU, po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Wy­dzia­łu Re­je­stra­cyj­no-Sta­ty­stycz­ne­go Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim, 25 mar­ca 1928 r. – li­piec 1929 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Wy­dzia­łu Okrę­go­we­go GPU, m. Su­chi­ni­czi, li­piec 1929 r. – wrze­sień 1930 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim, wrze­sień 1930 r. – 25 mar­ca 1932 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go ds. ob­słu­gi 127. Puł­ku Strze­lec­kie­go Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim, 25 mar­ca 1932 r. – 17 sierp­nia 1932 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Wy­dzia­łu Ewi­den­cyj­no-Sta­ty­stycz­ne­go Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim, 17 sierp­nia 1932 r. – 14 paź­dzier­ni­ka 1933 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 14 paź­dzier­ni­ka 1933 r. – 15 lip­ca 1938 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 15 lip­ca 1938 r. – 2 li­sto­pa­da 1938 r.; cza­so­wo peł­nią­cy funk­cję ko­men­dan­ta Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChO Za­rzą­du NKWD, 2 li­sto­pa­da 1938 r. – 22 lip­ca 1940 r.; ko­men­dant AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 22 lip­ca 1940 r. – li­piec 1941 r.; ko­men­dant Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – wrze­sień 1941 r.; ko­men­dant wy­dzie­lo­ne­go obo­zu w m. Sol-Ileck Wy­dzia­łu Po­praw­czych Ko­lo­nii Pra­cy (OITK[31]) Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Czka­łow­skie­go, wrze­sień 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; in­struk­tor Wię­zie­nia NKWD w Sol-Ilec­ku, gru­dzień 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; ko­men­dant, star­szy po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu Lo­kal­nej Obro­ny Prze­ciw­lot­ni­czej (MPWO[32]) Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, sty­czeń 1942 r. – paź­dzier­nik 1943 r.; star­szy po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu MPWO, na­czel­nik od­dzia­łu, star­szy in­ży­nier, in­struk­tor służ­by MPWO Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1943 r. – kwie­cień 1955 r.; na­czel­nik ChO­ZO Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, kwie­cień 1955 r. – sier­pień 1956 r. (wzm. z 1 li­sto­pa­da 1950 r., 1 sierp­nia 1953 r.); z po­wo­du cho­ro­by zwol­nio­ny do re­zer­wy 6 sierp­nia 1956 r. w stop­niu pod­puł­kow­ni­ka.

Eme­ryt, Smo­leńsk, sier­pień 1956 r. – czer­wiec 1961 r.; księ­go­wy Smo­leń­skie­go Zjed­no­cze­nia Związ­ku Ar­ty­stów, czer­wiec 1961 r. – sty­czeń 1976 r.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 31 maja 1938 r.; star­szy lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r. (awan­so­wa­ny z młod­sze­go lejt­nan­ta); pod­puł­kow­nik (wzm. z 1950 r., 1953 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 30 stycz­nia 1951 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 12 maja 1945 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 15 stycz­nia 1945 r., 11 kwiet­nia 1955 r. (de­kret 214/2 z 1955 r.); czte­ry me­da­le.


Gri­gor­jew Mi­cha­ił Por­fir­je­wicz
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(ur. w 1903 r., Smo­leńsk – zm. w 1961 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka – pa­la­cza wa­go­no­we­go (oj­ciec umarł w 1916 r.), mat­ka żyła na utrzy­ma­niu dzie­ci, zmar­ła w 1954 r. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. Czło­nek par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1931 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1930 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła pa­ra­fial­na, Smo­leńsk, 1914 r.

Roz­no­sił ga­ze­ty na sta­cji Smo­leńsk, maj 1914 r. – paź­dzier­nik 1916 r.; nie pra­co­wał, Smo­leńsk, paź­dzier­nik 1916 r. – ma­rzec 1917 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny biu­ra nad­zor­cy bu­dyn­ków ko­le­jo­wych, Smo­leńsk, ma­rzec 1917 r. – ma­rzec 1918 r.; pa­ro­bek u ku­ła­ka Drie­lin­ga, Da­wyd­ko­wo, gmi­na ka­tyń­ska, po­wiat smo­leń­ski, kwie­cień 1918 r. – wrze­sień 1918 r.; nie pra­co­wał, Smo­leńsk, wrze­sień 1918 r. – ma­rzec 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 69. Ba­ta­lio­nie WO­CHR, ma­rzec 1919 r. – ma­rzec 1921 r.

Ro­bot­nik w za­kła­dach ob­rób­ki drew­na „Pro­le­ta­rij”, Smo­leńsk, ma­rzec 1921 r. – li­sto­pad 1921 r.; nie pra­co­wał, Smo­leńsk, li­sto­pad 1921 r. – sty­czeń 1922 r.; po­moc­nik kie­row­cy, kie­row­ca 2. od­dzia­łu sa­mo­cho­dów cię­ża­ro­wych, Smo­leńsk, sty­czeń 1922 r. – sty­czeń 1924 r.; kie­row­ca, ła­do­wacz w spół­dziel­ni bez­ro­bot­nych kie­row­ców przy Smo­leń­skim Urzę­dzie Pra­cy, sty­czeń 1924 r. – li­piec 1925 r.; ro­bot­nik w za­kła­dach ob­rób­ki drew­na „Dwo­riec Tru­da”, Smo­leńsk, li­piec 1925 r. – gru­dzień 1925 r.; bez­ro­bot­ny, Smo­leńsk, gru­dzień 1925 r. – ma­rzec 1926 r.; ła­do­wacz skła­du ko­le­jo­we­go, Smo­leńsk, ma­rzec 1926 r. – kwie­cień 1928 r.; kie­row­ca ga­ra­żu trans­por­tu miej­skie­go, Smo­leńsk, kwie­cień 1928 r. – kwie­cień 1931 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: kie­row­ca ga­ra­żu Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU–Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, kwie­cień 1931 r. – li­piec 1935 r.; kie­row­nik ga­ra­żu, star­szy kie­row­ca Briań­skie­go Miej­skie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go NKWD, li­piec 1935 r. – sier­pień 1936 r.; na­czel­nik ga­ra­żu Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Za­chod­nie­go/Ob­wo­du Smo­leń­skie­go sier­pień 1936 r. – czer­wiec 1941 r.; po­cią­gnię­ty do od­po­wie­dzial­no­ści kar­nej za nad­uży­cie wła­dzy z art. 193, p. 17b w 1941 r., ska­za­ny na roz­strze­la­nie, ale wy­rok za­mie­nio­no na 10 lat po­zba­wie­nia wol­no­ści z wy­sył­ką na front do czyn­nej ar­mii[33]; czer­wo­no­ar­mi­sta w 539. Puł­ku Strze­lec­kim, Front Za­chod­ni, czer­wiec 1941 r. – sier­pień 1941 r.; na le­cze­niu w szpi­ta­lu, m. Ko­łom­na, sier­pień 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; kie­row­ca 152. Spe­cjal­nej Bry­ga­dy Zme­cha­ni­zo­wa­nej, Front Za­chod­ni, paź­dzier­nik 1941 r. – li­sto­pad 1941 r.; kie­row­ca 368. Sa­mo­dziel­nej Kom­pa­nii Sa­mo­cho­do­wej 43. Ar­mii, Front Za­chod­ni, li­sto­pad 1941 r. – czer­wiec 1942 r.; kie­row­ca 7. Puł­ku Sa­mo­cho­do­we­go, Front Ka­li­niń­ski, czer­wiec 1942 r. – wrze­sień 1945 r.; na­czel­nik ga­ra­żu Za­rzą­du NKGB–MGB–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1945 r. – paź­dzier­nik 1953 r.[34] (wspo­mnia­ny jako za­stęp­ca na­czel­ni­ka od­dzia­łu sa­mo­cho­do­wo-tech­nicz­ne­go AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go w 1952 r.); w re­zer­wie Wy­dzia­łu Kadr Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1953 r. – gru­dzień 1953 r.

Eme­ryt, Smo­leńsk, od grud­nia 1953 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS 31 lip­ca 1961 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: młod­szy lejt­nant (wzm. z 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 23 maja 1952 r.; czte­ry me­da­le.


Gwoz­dow­ski Ni­ko­łaj Afa­na­sje­wicz 
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(ur. w 1902 r., wieś Ko­ro­bi­no, po­wiat smo­leń­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. w czerw­cu 1987 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1938 r. (kan­dy­dat od sierp­nia 1931 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Ko­ro­bi­no, 1914 r.; dwa lata na wie­czo­ro­wym fa­kul­te­cie ro­bot­ni­czym przy kom­bi­na­cie łącz­no­ści, Smo­leńsk, 1934 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta, kur­sant, do­wód­ca od­dzia­łu 4. Puł­ku Ar­ty­le­rii 4. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Za­chod­ni Okręg Woj­sko­wy, Le­nin­gradz­ki Okręg Woj­sko­wy, 23 grud­nia 1924 r. – wrze­sień 1926 r.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w wy­twór­ni wó­dek i spi­ry­tu­su, Smo­leńsk, wrze­sień 1926 r. – li­sto­pad 1926 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: nad­zor­ca w aresz­cie smo­leń­skim, li­sto­pad 1926 r. – luty 1930 r.; młod­szy nad­zor­ca, dy­żur­ny ko­men­dant, po­moc­nik ko­men­dan­ta Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w Ob­wo­dzie Za­chod­nim – po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, luty 1930 r. – ma­rzec 1941 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – li­piec 1941 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik wy­dzie­lo­ne­go punk­tu obo­zo­we­go nr 174 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Czka­łow­skie­go, li­sto­pad 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, m. Kon­dro­wo, sty­czeń 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – paź­dzier­nik 1951 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka od­dzia­łu, na­czel­nik od­dzia­łu ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1951 r. – ma­rzec 1953 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w Za­rzą­dzie MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w Za­rzą­dzie KGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, kwie­cień 1954 r. – wrze­sień 1955 r.

Eme­ryt, Smo­leńsk, wrze­sień 1955 r. – li­sto­pad 1959 r.; ro­bot­nik w za­kła­dach wy­ro­bów że­la­zo­be­to­no­wych tru­stu „Smo­len­sk­prom­stroj”, li­sto­pad 1959 r. – maj 1966 r.; dy­żur­ny sta­ty­styk-ewi­dent w tych za­kła­dach, maj 1966 r. – li­sto­pad 1967 r.; dy­żur­ny sta­ty­styk li­nii ko­le­jo­wej za­kła­dów kon­struk­cji że­la­zo­be­to­no­wych i bu­dow­la­nych zjed­no­cze­nia „Smo­len­sk­stroj” i Smo­leń­skie­go Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa, li­sto­pad 1967 r. – gru­dzień 1972 r.; dy­żur­ny kon­tro­ler ko­le­jo­wy w za­kła­dach „Smo­len­sk­stroj­kon­struk­cy­ja”, gru­dzień 1972 r. – paź­dzier­nik 1973 r. 

Eme­ryt od paź­dzier­ni­ka 1973 r., Smo­leńsk.

Sto­pień: star­szy lejt­nant (wzm. z 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 23 maja 1952 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 4 grud­nia 1945 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 19 stycz­nia 1945 r.; czte­ry me­da­le.


Igna­tjew Mi­cha­ił Fio­do­ro­wicz 
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(ur. w 1909 r., wieś Le­bie­die­wo, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM od 1930 r. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1940 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas szko­ły pod­sta­wo­wej, Le­bie­die­wo, 1922 r.

Pra­cow­nik re­mon­to­wy na ko­lei, sta­cja Twer, sty­czeń 1927 r. – sty­czeń 1933 r.

W woj­skach OGPU: kur­sant szko­ły dla młod­szej ka­dry do­wód­czej Wojsk Ochro­ny Po­gra­ni­cza i wojsk OGPU, Le­nin­grad, sty­czeń 1933 r. – wrze­sień 1933 r.; do­wód­ca od­dzia­łu w 2. Wy­dzie­lo­nym Dy­wi­zjo­nie Wojsk OGPU, m. Kiem, wrze­sień 1933 r. – sty­czeń 1934 r.

Kie­row­nik skle­pu spół­dziel­ni wiej­skiej, Le­bie­die­wo, sty­czeń 1934 r. – ma­rzec 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: do­wód­ca od­dzia­łu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1935 r. – li­sto­pad 1939 r.; star­szy­na UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od li­sto­pa­da 1939 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go (wzm. z 25 mar­ca 1943 r.); na­czel­nik wię­zie­nia nr 5 w Ka­szy­nie Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go (wzm. z 1946 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ka­li­niń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy WKP(b) 11 li­sto­pa­da 1948 r. w związ­ku z usu­nię­ciem z par­tii.

Stop­nie: star­szy­na (wzm. z 1939 r.); młod­szy lejt­nant BP, 17 stycz­nia 1944 r. (wzm. z 1946 r.).

Od­zna­cze­nia: me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 10 grud­nia 1943 r.; inne me­da­le.


Il­jin (Czi­żow) Fio­dor Kli­mien­tje­wicz
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(ur. w maju 1902 r., wieś Igna­szy, po­wiat ostrow­ski, gu­ber­nia pskow­ska – zm. 20 mar­ca 1947 r., Ki­ro­wo­grad). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Ro­sja­nin. Od stycz­nia 1924 r. do 1928 r. na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1927 r. (kan­dy­dat od maja 1926 r.).

Wy­kształ­ce­nie: wyż­sze nie­peł­ne, szko­ła ziem­ska, wieś Grich­no­wo, gmi­na ju­chow­ska, po­wiat chołm­ski, gu­ber­nia pskow­ska, 1914 r.; trzy lata na Wszech­związ­ko­wej Rol­ni­czej Uczel­ni Ko­mu­ni­stycz­nej im. Sta­li­na, Le­nin­grad, gru­dzień 1934 r. – sty­czeń 1937 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, wieś Grich­no­wo, gmi­na łok­niań­ska, po­wiat chołm­ski, do stycz­nia 1922 r.; or­ga­ni­za­tor po­mo­cy tech­nicz­nej dla rol­nic­twa, wieś Osi­po­wo, gmi­na łok­niań­ska, sty­czeń 1922 r. – sty­czeń 1923 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Grich­no­wo, luty 1923 r. – luty 1924 r.; kie­row­nik izby – czy­tel­ni (świe­tli­cy wiej­skiej) i se­kre­tarz ko­mór­ki Kom­so­mo­łu, Osi­po­wo, ma­rzec 1924 r. – luty 1925 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Związ­ku Spo­żyw­ców Ob­wo­du Swier­dłow­skie­go, Osi­po­wo, ma­rzec 1925 r. – gru­dzień 1926 r.; prze­wod­ni­czą­cy rady wiej­skiej (Siel­so­wie­tu), wieś Roż­no­wo, re­jon tro­ic­ki, ob­wód le­nin­gradz­ki, sty­czeń 1927 r. – kwie­cień 1928 r.; kie­row­nik świe­tli­cy wiej­skiej i se­kre­tarz ko­mór­ki Kom­so­mo­łu, wieś Niem­czi­no­wo, re­jon tro­ic­ki, ob­wód le­nin­gradz­ki, kwie­cień 1928 r. – kwie­cień 1929 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go rol­ni­cze­go to­wa­rzy­stwa kre­dy­to­we­go, wieś Tro­ica Chła­wi­ca, ob­wód le­nin­gradz­ki, kwie­cień 1929 r. – wrze­sień 1929 r.; kie­row­nik świe­tli­cy wiej­skiej i se­kre­tarz or­ga­ni­za­cji par­tyj­nej, Osi­po­wo, wrze­sień 1929 r. – li­piec 1930 r.; kie­row­nik Wy­dzia­łu Or­ga­ni­za­cyj­ne­go Re­jo­no­wej Spół­dziel­ni Spo­żyw­ców, wieś Tro­ica, li­piec 1930 r. – wrze­sień 1930 r.; prze­wod­ni­czą­cy Re­jo­no­we­go Związ­ku Spo­żyw­ców, m. Chołm, paź­dzier­nik 1930 r. – paź­dzier­nik 1932 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Chołm­skie­go Re­jo­no­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, li­sto­pad 1932 r. – gru­dzień 1934 r.; stu­dent Wszech­związ­ko­wej Rol­ni­czej Uczel­ni Ko­mu­ni­stycz­nej im. Sta­li­na, Le­nin­grad, od grud­nia 1934 r.; za­stęp­ca dy­rek­to­ra Ko­rop­skiej Sta­cji Ma­szy­no­wo-Trak­to­ro­wej ds. po­li­tycz­nych, wieś Ko­rop, ob­wód czer­ni­how­ski, luty 1937 r. – wrze­sień 1937 r.; pierw­szy se­kre­tarz Ko­rop­skie­go Re­jo­no­we­go Ko­mi­te­tu KP(b) Ukra­iny, ob­wód czer­ni­how­ski, wrze­sień 1937 r. – maj 1938 r.; kie­row­nik wy­dzia­łu ds. szkół i na­uki, kie­row­nik wy­dzia­łu rol­ni­cze­go i czło­nek biu­ra Czer­ni­how­skie­go Ko­mi­te­tu Ob­wo­do­we­go KP(b) Ukra­iny, maj 1938 r. – gru­dzień 1938 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB: słu­chacz kur­sów przy Cen­tral­nej Szko­le NKWD ZSRS, 15 grud­nia 1938 r. – 28 stycz­nia 1939 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 28 stycz­nia 1939 r. – ma­rzec 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – sier­pień 1941 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du ds. Bu­dow­nic­twa Obron­ne­go, m. Jel­nia, m. Do­ro­go­buż, m. Gor­ki, wrze­sień 1941 r. – luty 1942 r.; w re­zer­wie Wy­dzia­łu Kadr NKWD ZSRS, w de­le­ga­cji spe­cjal­nej w Suz­da­lu (ob­wód iwa­now­ski), ma­rzec 1942 r. – kwie­cień 1942 r.; za­stęp­ca do­wód­cy wojsk NKWD ochro­ny ty­łów ds. pra­cy ope­ra­cyj­nej na Fron­cie Briań­skim, 28 kwiet­nia 1942 r. – sty­czeń 1943 r.; szef gru­py ope­ra­cyj­nej Za­rzą­du ds. Jeń­ców Wo­jen­nych i Osób In­ter­no­wa­nych NKWD ZSRS, sta­cja Kar­pińsk, ob­wód swier­dłow­ski, luty 1943 r. – li­sto­pad 1943 r.; w de­le­ga­cji spe­cjal­nej w Smo­leń­sku, w Cze­czeń­sko-In­gu­skiej ASRS, gru­dzień 1943 r. – luty 1944 r.; za­stęp­ca ds. kadr na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Tar­no­pol­skie­go, 21 mar­ca 1944 r. – ma­rzec 1946 r.; za­stęp­ca ds. kadr na­czel­ni­ka Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ki­ro­wo­gradz­kie­go, ma­rzec 1946 r. – 20 mar­ca 1947 r.; zmarł „po dłu­giej i cięż­kiej cho­ro­bie”[35].

Stop­nie: ka­pi­tan BP, 21 lu­te­go 1939 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r.; puł­kow­nik BP, 15 grud­nia 1944 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 20 paź­dzier­ni­ka 1944 r.; me­dal „Za od­wa­gę”, 8 mar­ca 1944 r.[36]; trzy inne me­da­le.

Ne­kro­log: „Ki­ro­wo­grad­ska praw­da” z 21 mar­ca 1947 r.


Iwa­now Iwan Mi­chaj­ło­wicz 

[image: Iwanow_I_M]

(ur. w 1911 r., wieś Kra­pi­wień­ska­ja, po­wiat ro­sław­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska, – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie pa­la­cza (oj­ciec zmarł w 1916 r.). Ro­sja­nin. W la­tach 1928–1942 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1944 r. (kan­dy­dat od li­sto­pa­da 1942 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła 1. stop­nia, Kra­pi­wień­ska­ja, 1924 r., sie­dem klas za­ocz­nej szko­ły wie­czo­ro­wej, Smo­leńsk, 1951 r.

Pa­stuch, wieś Szku­ra­tow­ka, By­kow­ka, Kra­pi­wień­ska Rada Wiej­ska (Siel­so­wiet), maj 1924 r. – paź­dzier­nik 1929 r.; pa­lacz w wa­go­now­ni, Ro­sław, paź­dzier­nik 1929 r. – sier­pień 1931 r.

W woj­skach po­gra­nicz­nych i or­ga­nach OGPU-NKWD-MWD: czer­wo­no­ar­mi­sta w 53. Od­dzia­le Po­gra­nicz­nym, 17 wrze­śnia 1931 r. – kwie­cień 1934 r.; ku­rier Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, kwie­cień 1934 r. – li­piec 1941 r.; na­czel­nik wy­sy­łek łącz­no­ści ku­rier­skiej Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; ko­men­dant Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa Lot­ni­cze­go nr 174, Czka­łow, paź­dzier­nik 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; na­czel­nik wy­sy­łek łącz­no­ści ku­rier­skiej Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, sty­czeń 1942 r. – paź­dzier­nik 1943 r.; na­czel­nik spe­dy­cji łącz­no­ści ku­rier­skiej Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1943 r. – maj 1947 r.; na­czel­nik od­dzia­łu łącz­no­ści ku­rier­skiej Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, maj 1947 r. – 1959 r. (wzm. z 16 kwiet­nia 1958 r.); zwol­nio­ny do re­zer­wy 4 lu­te­go 1959 r. z po­wo­du cho­ro­by. Do­ku­men­ty par­tyj­ne we­dług wzo­ru z 1973 r. nie tra­fi­ły do ar­chi­wum.

Stop­nie: sier­żant BP, 20 czerw­ca 1942 r.; ka­pi­tan (wzm. z 1950 r., 1954 r.); ma­jor służ­by we­wnętrz­nej, 18 czerw­ca 1958 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 25 czerw­ca 1954 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 21 maja 1947 r.; trzy me­da­le.


Iwa­now Wa­si­lij Gri­gor­je­wicz
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(ur. w 1909 r., wieś Na­prud­no­wo, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. 20 grud­nia 1975 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie dróż­ni­ka sta­cji ko­le­jo­wej. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1939 r. (kan­dy­dat od sierp­nia 1932 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Na­prud­no­wo, 1922 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Na­prud­no­wo, maj 1923 r. – li­sto­pad 1931 r.

W woj­skach po­gra­nicz­nych OGPU: czer­wo­no­ar­mi­sta, do­wód­ca pod­od­dzia­łu 25. Moł­daw­skie­go Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Ti­ra­spol, li­sto­pad 1931 r. – kwie­cień 1934 r.

Koł­choź­nik w koł­cho­zie „Woł­na”, Na­prud­no­wo, kwie­cień 1934 r. – sier­pień 1935 r.

W or­ga­nach NKWD: pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od sierp­nia 1935 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od 13 sierp­nia 1938 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go do stycz­nia 1942 r.; wspo­mnia­ny jako po­moc­nik sze­fa Wy­dzia­łu Kadr Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Iwa­now­skie­go ds. ad­mi­ni­stra­cyj­no-go­spo­dar­czych w 1942 r.

W RKKA: ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 275. Puł­ku Strze­lec­kie­go, Front Pół­noc­no-Za­chod­ni, sty­czeń 1942 r. – kwie­cień 1942 r.; na le­cze­niu w szpi­ta­lu, Zła­to­ust, kwie­cień 1942 r. – wrze­sień 1942 r.

Bez­ro­bot­ny, Ka­li­nin, wrze­sień 1942 r. – gru­dzień 1942 r.; szef wy­dzia­łu mo­bi­li­za­cyj­ne­go ob­wo­do­we­go za­rzą­du prze­my­słu lek­kie­go, Ka­li­nin, gru­dzień 1942 r. – sty­czeń 1945 r.; nie pra­co­wał, Ka­li­nin, sty­czeń 1945 r. – maj 1945 r.; kie­row­nik tech­nicz­ny dru­kar­ni „Pro­le­tar­ska­ja praw­da”, Ka­li­nin, maj 1945 r. – gru­dzień 1945 r.; nie pra­co­wał, Ka­li­nin, gru­dzień 1945 r. – sier­pień 1947 r.; ślu­sarz w za­kła­dach ra­dio­wo-elek­trycz­no-me­cha­nicz­nych, Ka­li­nin, sier­pień 1947 r. – paź­dzier­nik 1948 r.; bez­ro­bot­ny, Ka­li­nin, paź­dzier­nik 1948 r. – gru­dzień 1948 r.; ro­bot­nik w za­kła­dach cu­kier­ni­czych, Ka­li­nin, gru­dzień 1948 r. – li­piec 1949 r.; bry­ga­dzi­sta w ma­ga­zy­nie nr 1 miej­skie­go tru­stu pa­li­wo­we­go, Ka­li­nin, li­piec 1949 r. – wrze­sień 1950 r.; nie pra­co­wał z po­wo­du nie­peł­no­spraw­no­ści, Ka­li­nin, wrze­sień 1950 r. – sty­czeń 1951 r.; in­spek­tor ds. kadr w miej­skim tru­ście pa­li­wo­wym, Ka­li­nin, sty­czeń 1951 r. – sier­pień 1951 r.; nie pra­co­wał, Ka­li­nin, sier­pień 1951 r. – czer­wiec 1952 r.; bry­ga­dzi­sta 120. dział­ki in­ży­nie­ryj­no-bu­dow­la­nej 41. Za­rzą­du Prac In­ży­nie­ryj­nych Mo­skiew­skie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, czer­wiec 1952 r. – kwie­cień 1956 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, kwie­cień 1956 r. – li­sto­pad 1956 r.; agent ds. za­opa­trze­nia, kie­row­nik skła­du, bry­ga­dzi­sta w za­kła­dach im. 1 Maja, Ka­li­nin, li­sto­pad 1956 r. – li­piec 1959 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, li­piec 1959 r. – maj 1960 r.; stróż, szef war­ty w za­kła­dach bu­do­wy wa­go­nów, Ka­li­nin, maj 1960 r. – ma­rzec 1966 r.; ma­ga­zy­no­wy w kom­bi­na­cie tka­nin cze­san­ko­wych, Ka­li­nin, ma­rzec 1966 r. – ma­rzec 1969 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, ma­rzec 1969 r. – paź­dzier­nik 1973 r.; stróż wy­dzia­łu służ­by ochro­ny przy No­wo­pro­mysz­len­nym Re­jo­no­wym Wy­dzia­le Spraw We­wnętrz­nych, Ka­li­nin, paź­dzier­nik 1973 r. – wrze­sień 1974 r.; eme­ryt od wrze­śnia 1974 r., Ka­li­nin.

Stop­nie: star­szy sier­żant (wzm. z 1942 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Chwa­ły 3. kla­sy, 15 lu­te­go 1968 r.; dwa inne me­da­le.


Ja­kow­lew Ar­sie­nij Mi­chaj­ło­wicz
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(ur. w 1915 r., wieś Pie­tru­szy­no, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (po 1917 r. oj­ciec za­li­czał się do chło­pów śred­nia­ków; od 1929 r. oj­ciec i mat­ka byli sa­ni­ta­riu­sza­mi). Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1937–1943. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lip­ca 1948 r. (kan­dy­dat od maja 1943 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sie­dem klas szko­ły śred­niej nr 7, Ka­li­nin, 1932 r. (nie ukoń­czył).

Po­moc­nik ma­szy­ni­sty pa­ro­wo­zu na sta­cji Ka­li­nin, paź­dzier­nik 1934 r. – ma­rzec 1936 r.

W RKKA: ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 114. Sa­mo­dziel­nej Dy­wi­zji Wojsk NKWD, Wo­ro­neż, ma­rzec 1936 r. – gru­dzień 1939 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: star­szy nad­zor­ca aresz­tu po­li­tycz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1939 r. – wrze­sień 1940 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia NKWD, Ostasz­ków, wrze­sień 1940 r. – maj 1941 r.; do­wód­ca plu­to­nu po­praw­czej ko­lo­nii pra­cy Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, Ostasz­ków, maj 1941 r. – wrze­sień 1941 r.; na­czel­nik gru­py ope­ra­cyj­no-ma­new­ro­wej po­praw­czej ko­lo­nii pra­cy nr 2 NKWD, wieś Pa­ki­no, re­jon kow­row­ski, ob­wód iwa­now­ski, wrze­sień 1941 r. – li­piec 1943 r.; do­wód­ca plu­to­nu w ko­lo­nii prze­my­sło­wej NKWD, Iwa­no­wo, li­piec 1943 r. – sty­czeń 1946 r.; słu­chacz Kuj­by­szew­skiej Szko­ły GU­Ła­gu MWD, sty­czeń 1946 r. – ma­rzec 1947 r.; in­struk­tor przy­go­to­wa­nia bo­jo­we­go wy­dzia­łu po­praw­czych ko­lo­nii pra­cy Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1947 r. – li­sto­pad 1947 r.; star­szy in­struk­tor śled­czy po­praw­czych ko­lo­nii pra­cy Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­sto­pad 1947 r. – gru­dzień 1948 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu do­cho­dze­nio­wo-ope­ra­cyj­ne­go straż­ni­cy pod­le­głej Za­rzą­do­wi MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1948 r. – ma­rzec 1950 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu do­cho­dze­nio­wo-ope­ra­cyj­ne­go straż­ni­cy pod­le­głej Za­rzą­do­wi MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1950 r. – luty 1951 r.; in­struk­tor szta­bu ochro­ny, in­struk­tor od­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go wy­dzia­łu po­praw­czych ko­lo­nii pra­cy Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1951 r. – maj 1953 r.; w związ­ku z cho­ro­bą zwol­nio­ny do re­zer­wy z funk­cji in­struk­to­ra szta­bu WO­CHR Za­rzą­du Spra­wie­dli­wo­ści Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 4 maja 1953 r.; nie pra­co­wał, Ka­li­nin, maj 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; star­szy in­spek­tor za­rzą­dza­ją­cy ochro­ną Za­rzą­du Mi­li­cji Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od kwiet­nia 1954 r.; po­now­nie przy­ję­ty do kadr MWD na sta­no­wi­sko in­spek­to­ra ds. uzbro­je­nia w od­dzia­le ma­te­ria­ło­wo-tech­nicz­nym Wy­dzia­łu ChO­ZO UWD Ka­li­niń­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go od 7 grud­nia 1957 r. Kar­ta ewi­den­cyj­na człon­ka KPZS we­dług wzor­ca 1973 r. nie zo­sta­ła wy­sła­na do ar­chi­wum.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant, 2 wrze­śnia 1943 r.; lejt­nant, 17 lu­te­go 1947 r.; star­szy lejt­nant (wzm. z 26 lu­te­go 1951 r., 4 maja 1953 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 20 mar­ca 1952 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 6 sierp­nia 1949 r.; dwa inne me­da­le.


Ja­kow­lew Piotr Alek­san­dro­wicz
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(ur. w li­sto­pa­dzie 1892 r., Niż­ny No­wo­gród – zm. 15 kwiet­nia 1959 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka (oj­ciec zmarł w 1894 r.), wy­cho­wy­wał się w przy­tuł­ku w Niż­nym No­wo­gro­dzie. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1919 r. (nie był kan­dy­da­tem).

Wy­kształ­ce­nie: dwie kla­sy szko­ły miej­skiej, Niż­ny No­wo­gród, 1905 r.

Uczeń elek­tro­mon­te­ra, elek­tro­mon­ter w Za­kła­dach Sor­mow­skich, Niż­ny No­wo­gród, gru­dzień 1903 r. – li­sto­pad 1915 r.; elek­tro­mon­ter w za­kła­dzie Do­bro­wa i Na­bgol­ca, Niż­ny No­wo­gród, li­sto­pad 1915 r. – maj 1916 r.; elek­tro­mon­ter w za­kła­dzie me­cha­nicz­nym Sto­wa­rzy­sze­nia Gieł­do­we­go, Niż­ny No­wo­gród, maj 1916 r. – wrze­sień 1918 r.; na­le­żał do od­dzia­łu Gwar­dii Czer­wo­nej w Niż­nym No­wo­gro­dzie od paź­dzier­ni­ka 1917 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w Try­bu­na­le Woj­sko­wo-Re­wo­lu­cyj­nym, Ka­zań, wrze­sień 1918 r. – gru­dzień 1918 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: po­moc­nik na­czel­ni­ka ga­ra­żu, na­czel­nik ga­ra­żu WCzK–GPU, Mo­skwa, 16 grud­nia 1918 r. – 1 li­sto­pa­da 1922 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka, na­czel­nik wy­dzia­łu łącz­no­ści GPU–OGPU, Mo­skwa, 1 li­sto­pa­da 1922 r. – 1 lu­te­go 1931 r.[37]; kie­row­nik ga­ra­żu OGPU, 1 lu­te­go 1931 r. – 1 kwiet­nia 1934 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka bazy sa­mo­cho­do­wej OGPU–NKWD, 1 kwiet­nia 1934 r. – kwie­cień 1936 r.; po­moc­nik Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD ZSRS, kwie­cień 1936 r. – 3 kwiet­nia 1937 r.; p.o. na­czel­ni­ka ga­ra­żu nr 1 i po­moc­nik na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Łącz­no­ści NKWD ZSRS, 3 kwiet­nia 1937 r. – 10 kwiet­nia 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChU NKWD ZSRS, 10 kwiet­nia 1938 r. – 3 sierp­nia 1941 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych gru­py spe­cjal­nej Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ChO­ZU NKWD ZSRS, 3 sierp­nia 1941 r. – 15 maja 1943 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ds. dzia­łal­no­ści spe­cjal­nej ACh­FU MGB ZSRS, 3 sierp­nia 1946 r. – 12 grud­nia 1946 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChU MGB–MWD ZSRS, 12 grud­nia 1946 r. – 19 maja 1953 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go MWD ZSRS, 19 maja 1953 r. – ma­rzec 1954 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, ma­rzec 1954 r. – 19 maja 1954 r.; zdy­mi­sjo­no­wa­ny 19 maja 1954 r. ze wzglę­du na wiek. Od 1954 r. eme­ryt w Mo­skwie. Zmarł 15 kwiet­nia 1959 r., po­cho­wa­ny na cmen­ta­rzu Doń­skim. 

Stop­nie: star­szy lejt­nant BP, 19 lip­ca 1936 r.; ka­pi­tan BP, 19 grud­nia 1936 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r.; puł­kow­nik BP, 10 grud­nia 1943 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; trzy Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 20 wrze­śnia 1943 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r., 25 lip­ca 1949 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 22 lip­ca 1937 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 19 grud­nia 1937 r.; czte­ry me­da­le; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (V)” (nr 68), 1923 r.; „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 20 grud­nia 1932 r.; na­gro­dzo­ny bro­nią bo­jo­wą przez Ko­le­gium OGPU 18 grud­nia 1927 r.; zło­tym ze­gar­kiem z na­pi­sem: „za bez­li­to­sną wal­kę z kontr­re­wo­lu­cją – od NKWD”, 1937 r.


Ja­ku­szew Tro­fim Paw­ło­wicz
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(ur. w 1908 r., wieś Szy­ło­wo, po­wiat riaż­ski, gu­ber­nia ria­zań­ska – zm. w mar­cu 1990 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1929–1931. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1932 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1932 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska, wieś Ju­ra­ko­wo, po­wiat riaż­ski, gu­ber­nia ria­zań­ska, 1920 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Szy­ło­wo, maj 1920 r. – czer­wiec 1927 r.; ro­bot­nik w za­kła­dach cie­giel­ni­czych nr 4, sta­cja My­tisz­cze, czer­wiec 1927 r. – czer­wiec 1928 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w wa­go­now­ni Pół­noc­nej Li­nii Ko­le­jo­wej, czer­wiec 1928 r. – czer­wiec 1929 r.; ro­bot­nik w za­kła­dzie „Idie­ał”, Mo­skwa, czer­wiec 1929 r. – li­sto­pad 1930 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta 19. Sa­mo­dziel­nej Kom­pa­nii Strzel­ców, Twer–Ka­li­nin, li­sto­pad 1930 r. – gru­dzień 1932 r.

Ro­bot­nik ma­ga­zy­nu warsz­ta­tu nr 138, Ka­li­nin, gru­dzień 1932 r. – li­piec 1933 r.

W or­ga­nach wię­zien­nic­twa i w NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: or­ga­ni­za­tor par­tyj­ny i in­spek­tor od­dzia­łu ro­bót po­praw­czych, Ka­li­nin, li­piec 1933 r. – paź­dzier­nik 1937 r.; star­szy nad­zor­ca AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, paź­dzier­nik 1937 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, Bie­żeck, paź­dzier­nik 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – maj 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – ma­rzec 1953 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1954 r. – maj 1955 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia Za­rzą­du nr 1 UWD Ka­li­niń­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, maj 1955 r. – 11 maja 1959 r.; zwol­nio­ny ze wzglę­du na wy­słu­gę lat.

In­spek­tor za­opa­trze­nia wię­zie­nia nr 1, Ka­li­nin, maj 1959 r. – wrze­sień 1961 r.; ro­bot­nik w ma­ga­zy­nie za­rzą­du ap­tecz­ne­go, Ka­li­nin, wrze­sień 1961 r. – kwie­cień 1962 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, kwie­cień 1962 r. – paź­dzier­nik 1962 r.; funk­cjo­na­riusz WO­CHR Aka­de­mii Woj­sko­wej Wojsk Ochro­ny Po­wietrz­nej, paź­dzier­nik 1962 r. – czer­wiec 1970 r.; eme­ryt od czerw­ca 1970 r., Ka­li­nin.

Stop­nie: star­szy lejt­nant (wzm. z 1952 r.); star­szy lejt­nant służ­by we­wnętrz­nej (wzm. z 28 kwiet­nia 1955 r., 11 maja 1959 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 23 maja 1952 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 6 li­sto­pa­da 1946 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; pięć in­nych me­da­li, od­zna­ka „50 lat człon­ko­stwa w KPZS”.


Je­go­row Alek­siej Wa­sil­je­wicz

[image: Jegorow_A_W]

(ur. w 1913 r., wieś Sie­mio­now­sko­je, gmi­na Mied­no­je, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Ro­sja­nin. W la­tach 1936–1939 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lip­ca 1942 r. (kan­dy­dat od wrze­śnia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, wieś Wo­łyn­ce­wo, po­wiat twer­ski, 1924 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Sie­mio­now­sko­je, sty­czeń 1923 r. – maj 1931 r.; ro­bot­nik w fa­bry­ce „Pro­le­tar­ska­ja po­bie­da” nr 2, Le­nin­grad, maj 1931 r. – sier­pień 1932 r.; koł­choź­nik w koł­cho­zie „Druż­ba”, Sie­mio­now­sko­je, sier­pień 1932 r. – li­sto­pad 1935 r.

W woj­skach i or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD: czer­wo­no­ar­mi­sta w dy­wi­zjo­nie NKWD, Gor­ki, li­sto­pad 1935 r. – sty­czeń 1938 r.; pra­cow­nik AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1938 r. – 1 maja 1938 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1 maja 1938 r. – paź­dzier­nik 1940 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia NKWD, Ostasz­ków, paź­dzier­nik 1940 r. – maj 1941 r.; straż­nik Ka­li­niń­skie­go Mię­dzy­re­jo­no­we­go Wy­dzia­łu NKGB, 13 maja 1941 r. – sier­pień 1941 r.; straż­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; nad­zor­ca Wy­dzia­łu Miej­skie­go NKWD, Niż­nij Ta­gił, paź­dzier­nik 1941 r. – luty 1942 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1942 r. – maj 1943 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – maj 1953 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od maja 1953 r. (wzm. z mar­ca 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne we­dług wzo­ru z 1973 r. nie zo­sta­ły skie­ro­wa­ne do ar­chi­wum.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 30 kwie­cień 1946 r.; dwa me­da­le.


Je­miel­ja­now Alek­sandr Mi­chaj­ło­wicz
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(ur. 15 sierp­nia 1893 r., wieś Fio­do­row­sko­je, gmi­na Miesz­cze­ri­no, po­wiat ko­ło­mień­ski, gu­ber­nia mo­skiew­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Bez­par­tyj­ny. 

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy szko­ły wiej­skiej, Fio­do­row­sko­je, 1905 r.

Zdun w warsz­ta­cie By­ko­wa, Mo­skwa, maj 1906 r. – wrze­sień 1915 r.

W ar­mii: wrze­sień 1915 r. – sty­czeń 1918 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, sty­czeń 1918 r. – maj 1918 r.; pra­co­wał jako zdun w Mo­skwie, maj 1918 r. – 23 sierp­nia 1918 r.; woź­ni­ca w ta­bo­rze Nar­ko­ma­tu Rol­nic­twa, Mo­skwa, wrze­sień 1918 r. – paź­dzier­nik 1918 r.; woź­ni­ca od­dzia­łu re­kwi­zy­cyj­ne­go (pro­do­tria­du), po­wiat bo­ri­so­gleb­ski, gu­ber­nia wo­ro­ne­ska, paź­dzier­nik 1918 r. – li­sto­pad 1918 r.; tra­fił do nie­wo­li bia­ło­ko­za­ków, pra­co­wał jako je­niec wo­jen­ny, m. Alek­san­drowsk Gru­szew­ski, Ro­stów nad Do­nem, li­sto­pad 1918 r. – sty­czeń 1920 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 16. Dy­wi­zji, Ro­stów nad Do­nem, sty­czeń 1920 r. – li­sto­pad 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 143. Od­dzia­łu Bu­dow­la­ne­go, Po­łock, li­sto­pad 1920 r. – 1 maja 1921 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: zdun w kom­pa­nii in­ży­nie­ryj­nej WCzK, 10 maja 1921 r. – sty­czeń 1922 r.; zdun w domu przy ul. Bol­sza­ja Łu­bian­ka 2, sty­czeń 1922 r. – 1 lip­ca 1930 r. (pod nu­me­rem 11 – wzm. z 4 li­sto­pa­da 1925 r.); pa­lacz w ko­men­dan­tu­rze OGPU–NKWD ZSRS, 1 lip­ca 1930 r. – 1 wrze­śnia 1934 r.; straż­nik 2. ka­te­go­rii ko­men­dan­tu­ry AChU NKWD ZSRS, 1 wrze­śnia 1934 r. – 1 sierp­nia 1937 r. (wzm. z 19 grud­nia 1936 r.); star­szy straż­nik od­dzia­łu ochro­ny bu­dyn­ków ko­men­dan­tu­ry NKWD, 1 sierp­nia 1937 r. – 1 li­sto­pa­da 1938 r.; pra­cow­nik do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChU NKWD ZSRS, 1 li­sto­pa­da 1938 r. – 1941 r.; pra­cow­nik do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ChO­ZU NKWD ZSRS, 13 sierp­nia 1941 r. – 15 maja 1943 r.; pra­cow­nik do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU NKGB–MGB ZSRS, 15 maja 1943 r. – 6 lip­ca 1946 r.; na­czel­nik gru­py Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU MGB ZSRS, 6 lip­ca 1946 r. – 12 grud­nia 1946 r.; na­czel­nik gru­py Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du Ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go MGB ZSRS, 12 grud­nia 1946 r. – 12 kwiet­nia 1949 r.; na pod­sta­wie roz­ka­zu MGB ZSRS nr 1237 z 12 kwiet­nia 1949 r. w związ­ku z cho­ro­bą zwol­nio­ny, w stop­niu pod­puł­kow­ni­ka; usu­nię­ty z gro­na ofi­ce­rów re­zer­wy na pod­sta­wie roz­ka­zu MGB ZSRS nr 3624 z 27 czerw­ca 1952 r.

Stop­nie: sier­żant BP, 7 lip­ca 1937 r.; lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r. (awan­so­wa­ny bez­po­śred­nio ze stop­nia sier­żan­ta); star­szy lejt­nant BP, 6 li­sto­pa­da 1942 r.; ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik (wzm. z kwiet­nia 1949 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 25 lip­ca 1949 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy, 20 wrze­śnia 1943 r.; Or­der Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 22 lip­ca 1937 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 19 grud­nia 1937 r.; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 19 grud­nia 1936 r.


Ka­czin Ti­mo­fiej Fio­do­to­wicz
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(ur. w 1900 r., wieś Bol­sza­ja Riecz­ka, gmi­na po­sol­ska, po­wiat ka­bań­ski, gu­ber­nia ir­kuc­ka – zm. w lu­tym 1983 r., Kursk). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od maja 1928 r. (kan­dy­dat od mar­ca 1925 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy szko­ły wiej­skiej, Bol­sza­ja Riecz­ka, 1914 r., fa­kul­tet ro­bot­ni­czy, Omsk, 1926 r.

Pra­co­wał we wła­snym go­spo­dar­stwie, Bol­sza­ja Riecz­ka, czer­wiec 1914 r. – kwie­cień 1917 r.; uczeń ślu­sa­rza w warsz­ta­tach ko­le­jo­wych, sta­cja My­so­wa­ja, Za­baj­kal­ska Li­nia Ko­le­jo­wa, kwie­cień 1917 r. – kwie­cień 1918 r.

W Gwar­dii Czer­wo­nej i RKKA: czer­wo­no­gwar­dzi­sta w 1. od­dzia­le ochot­ni­czym, Ir­kuck, kwie­cień 1918 r. – sier­pień 1918 r.; uchy­lał się od służ­by w ar­mii Koł­cza­ka, Bol­sza­ja Riecz­ka, sier­pień 1918 r. – luty 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta w od­dzia­le spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia przy WCzK, Kra­sno­jarsk, luty 1920 r. – maj 1921 r.; do­wód­ca plu­to­nu puł­ku ar­ty­le­ryj­skie­go 12. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Omsk, maj 1921 r. – sty­czeń 1924 r.

Kon­tro­ler wy­ko­na­nia pla­nu w re­dak­cji ga­ze­ty „Ra­bo­czij put’”, Omsk, sty­czeń 1924 r. – maj 1927 r.; se­kre­tarz związ­ku za­wo­do­we­go przy ko­mi­te­cie re­jo­no­wym pra­cow­ni­ków trans­por­tu wod­ne­go, Omsk, maj 1927 r. – paź­dzier­nik 1927 r.; kie­row­nik taj­ne­go od­dzia­łu wy­dzia­łu go­spo­dar­ki lo­kal­nej, Omsk, paź­dzier­nik 1927 r. – czer­wiec 1928 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-MWD: pra­cow­nik wy­dzia­łu okrę­go­we­go – sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU, Omsk, czer­wiec 1928 r. – sier­pień 1933 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu po­li­tycz­ne­go w sow­cho­zie mle­czar­sko-mię­snym nr 252 ds. dzia­łal­no­ści OGPU–NKWD, Pła­to­now­ska Rada Wiej­ska, re­jon ta­tar­ski, Kraj Za­chod­nio­sy­be­ryj­ski, sier­pień 1933 r. – ma­rzec 1936 r.; na­czel­nik re­jo­no­we­go od­dzia­łu NKWD, m. Kuj­by­szew, Kraj Za­chod­nio­sy­be­ryj­ski, ma­rzec 1936 r. – paź­dzier­nik 1936 r.; od­de­le­go­wa­ny do Za­rzą­du NKWD, No­wo­sy­birsk, paź­dzier­nik 1936 r. – ma­rzec 1937 r.; na­czelnk re­jo­no­we­go od­dzia­łu NKWD, m. Ta­tarsk, ob­wód no­wo­sy­bir­ski, ma­rzec 1937 r. – gru­dzień 1938 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu miej­skie­go NKWD, m. Le­nińsk Kuź­niec­ki, gru­dzień 1938 r. – li­sto­pad 1939 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­sto­pad 1939 r. – 3 kwiet­nia 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go ds. kadr, 3 kwiet­nia 1941 r. – sier­pień 1941 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1941 r. – 22 lip­ca 1942 r.; za­stęp­ca sze­fa Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD 58. Ar­mii, Front Ka­li­niń­ski, czer­wiec 1942 r. – sier­pień 1942 r.; za­stęp­ca sze­fa Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD – Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 39. Ar­mii, Front Ka­li­niń­ski, sier­pień 1942 r. – gru­dzień 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Win­nic­kie­go, gru­dzień 1943 r. – 8 lu­te­go 1946 r.; w re­zer­wie MWD ZSRS, Mo­skwa, 15 lu­te­go 1946 r. – czer­wiec 1946 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go za­rzą­du obo­zu MWD nr 145 dla jeń­ców wo­jen­nych, ob­wód kur­ski, od 14 sierp­nia 1946 r.; na­stęp­nie za­stęp­ca sze­fa wy­dzia­łu do wal­ki z ban­dy­ty­zmem Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Kur­skie­go, do 8 stycz­nia 1949 r.; szef wy­dzia­łu do wal­ki z ban­dy­ty­zmem Za­rzą­du MWD–MGB Ob­wo­du Kur­skie­go, 8 stycz­nia 1949 r. – 1950 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Kur­skie­go, 1950 r. – kwie­cień 1951 r.; zwol­nio­ny 7 kwiet­nia 1951 r. ze wzglę­du na stan zdro­wia. 

Eme­ryt, Kursk, maj 1951 r. – gru­dzień 1951 r.; in­spek­tor ds. ka­dro­wych ko­lum­ny sa­mo­cho­do­wej nr 9, Kursk, gru­dzień 1951 r. – maj 1954 r.; eme­ryt, Kursk, maj 1954 r. – gru­dzień 1957 r.; dy­rek­tor za­rzą­du przed­się­biorstw lo­kal­nych Wszech­ro­syj­skie­go Związ­ku Nie­wi­do­mych, Kursk, gru­dzień 1957 r. – czer­wiec 1959 r.; eme­ryt, Kursk, czer­wiec 1959 r. – li­piec 1962 r.; straż­nik w szta­bie Obro­ny Cy­wil­nej Ob­wo­du Kur­skie­go, li­piec 1962 r. – kwie­cień 1963 r.; eme­ryt, Kursk, kwie­cień 1963 r. – sty­czeń 1967 r.; za­rząd­ca w ad­mi­ni­stra­cji do­mów nr 2, Kursk, sty­czeń 1967 r. – ma­rzec 1971 r.; eme­ryt, Kursk, ma­rzec 1971 r. – li­sto­pad 1971 r.; kie­row­nik ad­mi­ni­stra­cyj­no-go­spo­dar­czy w są­dzie ob­wo­do­wym, Kursk, li­sto­pad 1971 r. – kwie­cień 1972 r.; dy­rek­tor warsz­ta­tu wy­twór­cze­go, Kursk, maj 1972 r. – paź­dzier­nik 1973 r.; eme­ryt, Kursk, paź­dzier­nik 1973 r. – ma­rzec 1974 r.; za­stęp­ca dy­rek­to­ra szko­ły mu­zycz­nej ds. go­spo­dar­czych, Kursk, ma­rzec 1974 r. – maj 1978 r.; eme­ryt od maja 1978 r., Kursk.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 22 mar­ca 1936 r.; lejt­nant BP, 29 stycz­nia 1937 r.; star­szy lejt­nant BP, 22 paź­dzier­ni­ka 1940 r.; ka­pi­tan BP, 7 grud­nia 1942 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r. (wzm. z 8 stycz­nia 1949 r., 7 kwiet­nia 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 15 stycz­nia 1945 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 18 paź­dzier­ni­ka 1943 r.*; sześć me­da­li; od­zna­ka „50 lat człon­ko­stwa w KPZS”.


Ka­li­nin Ana­to­lij Mi­chaj­ło­wicz

(ur. w kwiet­niu 1910 r., Sankt-Pe­ters­burg – zm. w czerw­cu 1941 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sja­nin. Od 1928 r. na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od 1939 r. (kan­dy­dat od wrze­śnia 1937 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sie­dem klas szko­ły, kur­sy spe­cjal­ne dla kre­śla­rzy, lata 1926–1928.

W or­ga­nach OGPU-NKWD: kre­ślarz w od­dzia­le sta­ty­stycz­nym w Wy­dzia­le Cen­tral­nej Re­gi­stra­tu­ry OGPU, lata 1927–1930; po­moc­nik funk­cjo­na­riu­sza ope­ra­cyj­ne­go, funk­cjo­na­riusz ope­ra­cyj­ny w Wy­dzia­le Ewi­den­cyj­no-Sta­ty­stycz­nym OGPU ZSRS, 1930 r. – 10 lip­ca 1934 r.; funk­cjo­na­riusz ope­ra­cyj­ny 4. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Ewi­den­cyj­no-Sta­ty­stycz­ne­go GUGB NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 1 sierp­nia 1935 r.; in­spek­tor w 4. od­dzia­le, in­spek­tor w 3. od­dzia­le Wy­dzia­łu Ewi­den­cyj­no-Ar­chi­wal­ne­go GUGB NKWD ZSRS, 1 sierp­nia 1935 r. – 1936 r.; funk­cjo­na­riusz ope­ra­cyj­ny 8. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, lata 1936–1938; funk­cjo­na­riusz ope­ra­cyj­ny 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1938 r. – 22 paź­dzier­ni­ka 1938 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 22 paź­dzier­ni­ka 1938 r. – 1 li­sto­pa­da 1938 r.; na­czel­nik 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1 li­sto­pa­da 1938 r. – 9 stycz­nia 1940 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1 mar­ca 1939 r. – 1 kwiet­nia 1940 r.; na­czel­nik 3. od­dzia­łu i po­moc­nik na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1 kwiet­nia 1940 r. – 6 mar­ca 1941 r.; na­czel­nik 2. od­dzia­łu i za­stęp­ca na­czel­ni­ka 2. Wy­dzia­łu NKGB ZSRS, 20 mar­ca 1941 r. – czerw­ca 1941 r. Po­cho­wa­ny na cmen­ta­rzu No­wo­dzie­wi­czym.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 5 stycz­nia 1936 r.; lejt­nant BP, 25 lip­ca 1938 r.; star­szy lejt­nant BP, 25 mar­ca 1939 r.; ka­pi­tan BP, 17 mar­ca 1940 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 26 kwiet­nia 1940 r.

In­for­ma­cja o śmier­ci: „Praw­da” z 13 czerw­ca 1941 r.


Ka­ra­wa­jew Wła­di­mir Mi­chaj­ło­wicz 
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(ur. w 1903 r., m. Ły­śwa (Łys’wa), gu­ber­nia per­m­ska – zm. li­piec 1982 r., wieś Ukra­in­ka, re­jon obu­chow­ski, ob­wód ki­jow­ski). Uro­dził się w ro­dzi­nie cie­śli. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1924 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1924 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy­let­nia pod­sta­wo­wa szko­ła ziem­ska, Ły­śwa, 1914 r.

Go­niec i cze­lad­nik u ślu­sa­rza w Ły­śwień­skich Za­kła­dach Me­cha­nicz­nych, li­piec 1914 r. – wrze­sień 1920 r.

W RKKA: kur­sant 95. kur­su do­wód­ców pie­cho­ty, Ufa, wrze­sień 1920 r. – luty 1922 r.

Ślu­sarz w Ły­śwień­skich Za­kła­dach Me­ta­lur­gicz­nych, luty 1922 r. – wrze­sień 1925 r.

W woj­skach OGPU: czer­wo­no­ar­mi­sta w 4. Ukra­iń­skim Puł­ku Wojsk OGPU, Char­ków, wrze­sień 1925 r. – wrze­sień 1927 r.

Ślu­sarz bry­ga­dzi­sta, se­kre­tarz ko­lek­ty­wu par­tyj­ne­go Ły­śwień­skich Za­kła­dów Me­ta­lur­gicz­nych, wrze­sień 1927 r. – paź­dzier­nik 1932 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-SMIERSZ-MGB: po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Ły­śwień­skie­go Wy­dzia­łu Miej­skie­go GPU, paź­dzier­nik 1932 r. – czer­wiec 1933 r.; słu­chacz kur­sów OGPU, Swier­dłowsk, czer­wiec 1933 r. – li­sto­pad 1933 r.; za­stęp­ca sze­fa wy­dzia­łu po­li­tycz­ne­go sta­cji ma­szy­no­wo-trak­to­ro­wej ds. OGPU–NKWD, Wot­kińsk, li­sto­pad 1933 r. – luty 1935 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Ta­tau­row­skie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go NKWD Ob­wo­du Ki­row­skie­go, luty 1935 r. – sty­czeń 1938 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Ko­tiel­nic­kie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go NKWD Ob­wo­du Ki­row­skie­go, sty­czeń 1938 r. – kwie­cień 1939 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 2. Wy­dzia­łu UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ki­row­skie­go, kwie­cień 1939 r. – paź­dzier­nik 1939 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1939 r. – li­piec 1941 r.; w re­zer­wie wy­dzia­łu kadr NKWD, Kuj­by­szew, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; na­czel­nik 1. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD – Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 10. Ar­mii, Front Za­chod­ni, paź­dzier­nik 1941 r. – sier­pień 1943 r.; szef Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 64. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Front Za­chod­ni, sier­pień 1943 r. – sier­pień 1944 r.; szef Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 226. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, 1. Front Bia­ło­ru­ski, sier­pień 1944 r. – paź­dzier­nik 1945 r.; szef Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 86. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej Gru­py Wojsk So­wiec­kich w Niem­czech (GSOWG[38]), Ber­lin, paź­dzier­nik 1945 r. – maj 1946 r.; szef Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du MGB 86. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Char­kow­ski Okręg Woj­sko­wy, maj 1946 r. – czer­wiec 1946 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu miej­skie­go MGB, m. Ki­zieł, ob­wód mo­ło­tow­ski[39], czer­wiec 1946 r. – li­sto­pad 1947 r.

Za­stęp­ca dy­rek­to­ra bazy „Za­got­zier­no”, m. Zu­jew­ka, ob­wód ki­row­ski, li­sto­pad 1947 r. – sty­czeń 1948 r.; dy­rek­tor re­jo­no­we­go kom­bi­na­tu spo­żyw­cze­go, Zu­jew­ka, sty­czeń 1948 r. – sty­czeń 1949 r.; in­struk­tor wy­dzia­łu po­li­tycz­ne­go od­dzia­łu ko­le­jo­we­go, sta­cja Zu­jew­ka, gru­dzień 1950 r. – sty­czeń 1955 r.; bez­ro­bot­ny, Char­ków, sty­czeń 1955 r. – czer­wiec 1955 r.; dy­rek­tor ośrod­ka wy­po­czyn­ko­we­go „So­koł”, Ły­śwa, czer­wiec 1955 r. – li­piec 1957 r.; po­li­truk w aka­de­mi­ku tru­stu „Ka­zmie­tał­łurg­stroj”, m. Te­myr­tau, ob­wód ka­ra­gan­dyj­ski, li­piec 1957 r. – wrze­sień 1959 r.; prze­wod­ni­czą­cy ko­mi­te­tu związ­ku za­wo­do­we­go w biu­rze ad­mi­ni­stra­cji do­mów tru­stu „Ka­zmie­tał­łurg­stroj”, Te­myr­tau, wrze­sień 1959 r. – li­piec 1962 r.; ślu­sarz w biu­rze ad­mi­ni­stra­cji do­mów tru­stu „Ka­zmie­tał­łurg­stroj”, li­piec 1962 r. – paź­dzier­nik 1964 r.; eme­ryt, Te­myr­tau, paź­dzier­nik 1964 r. – li­piec 1973 r.; eme­ryt, wieś Obu­chow, ob­wód ki­jow­ski, li­piec 1973 r. – gru­dzień 1976 r.; eme­ryt, wieś Ukra­in­ka, ob­wód ki­jow­ski, gru­dzień 1976 r. – li­piec 1982 r.

Stop­nie: sier­żant BP, 7 kwiet­nia 1936 r.; młod­szy lejt­nant BP, 22 sierp­nia 1938 r.; lejt­nant BP, 25 czerw­ca 1939 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r., 17 maja 1942 r.); ma­jor, 1943 r. (wzm. z 7 wrze­śnia 1943 r.).

Od­zna­cze­nia: dwa or­de­ry Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 7 wrze­śnia 1943 r.*, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; me­dal „Za od­wa­gę”, 10 czerw­ca 1942 r.*, sześć in­ych me­da­li; od­zna­ka „50 lat człon­ko­stwa w KPZS”.


Kar­cew Piotr Mi­chaj­ło­wicz 
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(ur. w 1907 r., Smo­leńsk – zm. 18 stycz­nia 1948 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka-bry­ga­dzi­sty. Ro­sja­nin. W la­tach 1928–1931 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od paź­dzier­ni­ka 1930 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1930 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy w szko­le miej­skiej nr 13, Smo­leńsk, lata 1920–1923 i 1926; czte­ry lata na wie­czo­ro­wych kur­sach ogól­no­kształ­cą­cych przy szko­le śred­niej nr 7, Smo­leńsk.

Ro­bot­nik w go­spo­dar­stwie ogrod­ni­ka Ka­łasz­ni­ko­wa, Smo­leńsk, ma­rzec 1923 r. – sier­pień 1925 r.; ła­do­wacz w za­kła­dach ce­giel­nia­nych im. „Pierw­sze­go maja”, Smo­leńsk, sier­pień 1925 r. – paź­dzier­nik 1929 r.

W woj­skach OGPU: do­wód­ca od­dzia­łu/dru­ży­ny 20. Puł­ku Wojsk OGPU, paź­dzier­nik 1929 r. – gru­dzień 1931 r.

Ro­bot­nik na­jem­ny w warsz­ta­tach trak­to­ro­wych sta­cji ma­szy­no­wo-trak­to­ro­wej, Smo­leńsk, sty­czeń 1932 r. – ma­rzec 1932 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: dy­żur­ny ko­men­dant Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go od mar­ca 1932 r.; dy­żur­ny ko­men­dant Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od wrze­śnia 1937 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od 18 stycz­nia 1942 r.; od­de­le­go­wa­ny do NKGB od 23 mar­ca 1944 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go (wzm. z 1945 r.). We­dług da­nych Głów­nej Pro­ku­ra­tu­ry Woj­sko­wej po­peł­nił sa­mo­bój­stwo 18 stycz­nia 1948 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne 21 lu­te­go 1948 r. przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 30 kwiet­nia 1942 r.; młod­szy lejt­nant BP, 11 lu­te­go 1943 r.; lejt­nant (wzm. z 1945 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 12 maja 1945 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; w maju 1938 r. na­gro­dzo­ny ze­gar­kiem na mocy roz­ka­zu ko­mi­sa­rza lu­do­we­go spraw we­wnętrz­nych za „przo­dow­nic­two w pra­cy ope­ra­cyj­nej”.


Kar­ma­now Alek­sandr An­drie­je­wicz
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(ur. w 1908 r., wieś Użga, po­wiat ust-sy­sol­ski, gu­ber­nia wo­ło­godz­ka – zm. w maju 1987 r., Se­mi­pa­ła­tyńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Komi. W la­tach 1924–1936 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1938 r. (kan­dy­dat od czerw­ca 1930 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska, Użga, 1920 r., za­wo­do­wa szko­ła tech­nicz­na, Ust-Sy­solsk[40], 1926 r.

Uczeń ślu­sa­rza, po­moc­nik ślu­sa­rza, Ust-Sy­solsk, maj 1920 r. – czer­wiec 1926 r.; ślu­sarz w tech­ni­kum prze­my­sło­wym w za­kła­dzie gar­bar­skim, Ar­chan­gielsk, czer­wiec 1926 r. – wrze­sień 1928 r.

W RKKA: kur­sant Le­nin­gradz­kiej Wyż­szej Szko­ły Ka­wa­le­rii, wrze­sień 1928 r. – maj 1931 r.; do­wód­ca plu­to­nu 52. Puł­ku Ka­wa­le­ryj­skie­go 9. Dy­wi­zji Krym­skiej, Ukra­iń­ski Okręg Woj­sko­wy, maj 1931 r. – gru­dzień 1931 r.; do­wód­ca plu­to­nu czoł­gów jed­nost­ki woj­sko­wej nr 1515, Ukra­iń­ski Okręg Woj­sko­wy, gru­dzień 1931 r. – maj 1935 r.; tech­nik-czoł­gi­sta jed­nost­ki woj­sko­wej nr 1515, Char­kow­ski Okręg Woj­sko­wy, maj 1935 r. – paź­dzier­nik 1936 r.

W or­ga­nach NKWD: słu­chacz Char­kow­skiej Szko­ły NKWD, paź­dzier­nik 1936 r. – li­sto­pad 1936 r.; szef za­opa­trze­nia w amu­ni­cję w szko­le NKWD, Char­ków, li­sto­pad 1936 r. – li­piec 1938 r.; za­stęp­ca ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 1939 r. – li­piec 1942 r.; eme­ryt, Ust-Ka­mie­no­gorsk, li­piec 1942 r. – paź­dzier­nik 1942 r.; ko­men­dant Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Wschod­nio­ka­zach­stań­skie­go, 20 paź­dzier­ni­ka 1942 r. – kwie­cień 1943 r.

Eme­ryt, Tasz­kent, kwie­cień 1943 r. – li­sto­pad 1943 r.; star­szy in­spek­tor kur­sów woj­sko­wo-spraw­no­ścio­wych w ob­wo­do­wym za­rzą­dzie re­zerw za­wo­do­wych, Se­mi­pa­ła­tyńsk, li­sto­pad 1943 r. – gru­dzień 1945 r.; prze­wod­ni­czą­cy sto­wa­rzy­sze­nia spor­to­we­go „Bol­sze­wik”, Se­mi­pa­ła­tyńsk, gru­dzień 1945 r. – li­sto­pad 1946 r.; dy­rek­tor sto­łów­ki w przed­się­bior­stwie han­dlu spe­cjal­ne­go, Se­mi­pa­ła­tyńsk, li­sto­pad 1946 r. – kwie­cień 1947 r.; dy­rek­tor ob­wo­do­we­go Domu Na­uczy­cie­la, Se­mi­pa­ła­tyńsk, kwie­cień 1947 r. – sier­pień 1948 r.; po­moc­nik za­stęp­cy prze­wod­ni­czą­ce­go ob­wo­do­we­go ko­mi­te­tu wy­ko­naw­cze­go, Se­mi­pa­ła­tyńsk, sier­pień 1948 r. – maj 1951 r.; szef za­opa­trze­nia ob­wo­do­we­go biu­ra bu­dow­la­no-mon­ta­żo­we­go, Se­mi­pa­ła­tyńsk, maj 1951 r. – wrze­sień 1951 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go Ochot­ni­cze­go Związ­ku Spor­to­we­go „Wod­nik”, Se­mi­pa­ła­tyńsk, wrze­sień 1951 r. – luty 1955 r.; agent ubez­pie­czeń pań­stwo­wych, Se­mi­pa­ła­tyńsk, luty 1955 r. – maj 1958 r.; funk­cjo­na­riusz WO­CHR w kom­bi­na­cie mły­nar­sko-pa­szo­wym, Se­mi­pa­ła­tyńsk, maj 1958 r. – czer­wiec 1959 r.; sprze­daw­ca w skle­pie spo­żyw­czym wy­dzia­łu za­opa­trze­nia ro­bot­ni­cze­go, Se­mi­pa­ła­tyńsk, czer­wiec 1959 r. – li­piec 1959 r.; bu­fe­to­wy w jed­nym z obiek­tów wy­dzia­łu za­opa­trze­nia ro­bot­ni­cze­go, Se­mi­pa­ła­tyńsk, li­piec 1959 r. – kwie­cień 1961 r.; ope­ra­tor wy­cią­gar­ki mo­stu pon­to­no­we­go, Se­mi­pa­ła­tyńsk, kwie­cień 1961 r. – li­sto­pad 1961 r.; peł­no­moc­nik ds. dys­try­bu­cji bi­le­tów te­atru im. Aba­ja, Se­mi­pa­ła­tyńsk, li­sto­pad 1961 r. – maj 1962 r.; straż­nik, Se­mi­pa­ła­tyńsk, maj 1962 r. – wrze­sień 1965 r.; agent od­po­wia­da­ją­cy za po­zy­ski­wa­nie zdjęć, wrze­sień 1965 r. – luty 1966 r.; eme­ryt, Se­mi­pa­ła­tyńsk, luty 1966 r. – li­sto­pad 1969 r.; stróż w przed­szko­lu „Ła­stocz­ka”, Se­mi­pa­ła­tyńsk, li­sto­pad 1969 r. – czer­wiec 1972 r.; stróż w In­sty­tu­cie We­te­ry­na­rii, Se­mi­pa­ła­tyńsk, czer­wiec 1972 r. – luty 1973 r.; eme­ryt od lu­te­go 1973 r., Se­mi­pa­ła­tyńsk.

Sto­pień: wo­jen­tech­nik 2. kla­sy[41] (wzm. z 1936 r.); młod­szy lejt­nant (wzm. z 20 paź­dzier­ni­ka 1942 r.).

Od­zna­cze­nia: nie po­sia­dał.


Ki­sie­low Ni­ko­łaj Alek­sie­je­wicz 
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(ur. w maju 1908 r., Mo­skwa – zm. 1962 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie ku­śnie­rza (mat­ka była tkacz­ką, zmar­ła w 1922 r.). Ro­sja­nin. W la­tach 1927–1938 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od maja 1929 r. (kan­dy­dat od li­sto­pa­da 1928 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sześć klas szko­ły sied­mio­let­niej, Mo­skwa, fa­kul­tet ro­bot­ni­czy przy Mo­skiew­skim In­sty­tu­cie Lot­nic­twa, lata 1932–1933.

Ku­rier we Wszech­ro­syj­skim Zjed­no­cze­niu In­wa­li­dów przy Nar­ko­ma­cie Opie­ki Spo­łecz­nej, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1925 r. – czer­wiec 1926 r.; bez­ro­bot­ny za­re­je­stro­wa­ny w urzę­dzie pra­cy, Mo­skwa, czer­wiec 1926 r. – czer­wiec 1927 r.; far­biarz je­dwa­biu w fa­bry­ce „Kra­sna­ja roza”, Mo­skwa, czer­wiec 1927 r. – luty 1929 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go re­jo­no­wej rady Związ­ku Tu­ry­sty­ki Pro­le­ta­riac­kiej w re­jo­nie Cha­mow­ni­ki, Mo­skwa, luty 1929 r. – gru­dzień 1930 r.; czło­nek ko­mi­sji kon­tro­l­nej Mo­skiew­skie­go Ko­mi­te­tu Miej­skie­go WLKSM, lata 1929–1931; in­spek­tor w in­spek­cji spe­cjal­nej Mos­so­wie­tu, gru­dzień 1930 r. – li­piec 1932 r.; stu­dent Mo­skiew­skie­go In­sty­tu­tu Lot­nic­twa, li­piec 1932 r. – sty­czeń 1933 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-KI-MWD-KGB: in­spek­tor w wy­dzia­le pasz­por­to­wym Głów­ne­go Za­rzą­du Mi­li­cji Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej (GURKM[42]) OGPU, sty­czeń 1933 r. – li­piec 1934 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Wy­dzia­łu Ewi­den­cyj­no-Sta­ty­stycz­ne­go NKWD ZSRS, li­piec 1934 r. – 1 sierp­nia 1935 r.; in­spek­tor ma­ga­zy­nu bi­blio­tecz­ne­go Wy­dzia­łu Ewi­den­cyj­no-Sta­ty­stycz­ne­go GUGB NKWD ZSRS, 1 sierp­nia 1935 r. – 1937 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 3. od­dzia­łu 7. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, lata 1937–1938; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 3. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1938 r. – 22 paź­dzier­ni­ka 1938 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 6. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 22 paź­dzier­ni­ka 1938 r. – 1 li­sto­pa­da 1938 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny 11. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1 li­sto­pa­da 1938 r. – 1940 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 16. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1940 r. – 6 mar­ca 1941 r.; na­czel­nik 4. od­dzia­łu 2. Wy­dzia­łu NKGB ZSRS, 20 mar­ca 1941 r. – 11 sierp­nia 1941 r.; na­czel­nik 3. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 11 sierp­nia 1941 r. – 7 grud­nia 1941 r.; na­czel­nik 8. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 7 grud­nia 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. od­dzia­łu 2. Wy­dzia­łu 4. Za­rzą­du NKWD ZSRS, sty­czeń 1942 r. – 14 maja 1943 r.; na­czel­nik 6. od­dzia­łu 2. Wy­dzia­łu 4. Za­rzą­du NKGB ZSRS, 14 maja 1943 r. – 1 wrze­śnia 1943 r.; na­czel­nik 1. od­dzia­łu 2. Wy­dzia­łu 4. Za­rzą­du NKGB ZSRS, 1 wrze­śnia 1943 r. – li­piec 1944 r.; na­czel­nik 2. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu 4. Za­rzą­du NKGB ZSRS, li­piec 1944 r. – 1 lip­ca 1945 r.; od­de­le­go­wa­ny do dys­po­zy­cji NKWD ZSRS od 1 lip­ca 1945 r.; na­czel­nik 2. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu 4. Za­rzą­du NKGB ZSRS od 1 wrze­śnia 1945 r.; pra­cow­nik Ko­mi­te­tu In­for­ma­cji przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, wrze­sień 1947 r. – maj 1949 r.; pra­cow­nik MGB ZSRS, maj 1949 r. – li­sto­pad 1951 r.; pra­cow­nik 1. Za­rzą­du Głów­ne­go MGB ZSRS od li­sto­pa­da 1951 r. (wzm. z 20 li­sto­pa­da 1952 r.); za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu 2. Za­rzą­du Głów­ne­go KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS od kwiet­nia 1954 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne 28 lu­te­go 1962 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 21 stycz­nia 1937 r.; młod­szy lejt­nant BP, (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r., 7 grud­nia 1941 r.); ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r. (wzm. z 8 wrze­śnia 1943 r.); pod­puł­kow­nik BP, (wzm. z lip­ca 1945 r., wrze­śnia 1949 r.); puł­kow­nik (wzm. z lip­ca 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 25 czerw­ca 1954 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy, 21 kwiet­nia 1945 r.; trzy or­de­ry Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 20 wrze­śnia 1943 r., 5 li­sto­pa­da 1944 r., 25 lip­ca 1949 r.; me­dal „Za od­wa­gę”, 26 kwiet­nia 1940 r.; me­dal „Dla Par­ty­zan­ta Woj­ny Oj­czyź­nia­nej” 1. kla­sy; pięć in­nych me­da­li; od­zna­ka „Za­słu­żo­ny funk­cjo­na­riusz NKWD”, gru­dzień 1942 r.


Ko­bu­łow Bog­dan Za­cha­ro­wicz (Za­char­je­wicz)

[image: Kobulow_B_Z]

(ur. 1 mar­ca 1904 r., Ty­flis – zm. 23 grud­nia 1953 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie kraw­ca. Or­mia­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od stycz­nia 1925 r. (czło­nek WLKSM w la­tach 1921–1927). Kan­dy­dat na człon­ka KC WKP(b) (XVIII–XIX Zjazd). De­pu­to­wa­ny do Rady Naj­wyż­szej ZSRS 2. ka­den­cji. 

Wy­kształ­ce­nie: gim­na­zjum, Ty­flis, lata 1911–1922. 

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w puł­ku szko­le­nia kadr, pra­cow­nik po­li­tycz­ny w 66. Bry­ga­dzie Ka­wa­le­rii, lata 1921–1922; brał udział w two­rze­niu Od­dzia­łu im. 26 Ko­mi­sa­rzy Ba­kij­skich Ty­fli­skie­go Ko­mi­te­tu Miej­skie­go KP(b) Gru­zji, je­den z do­wód­ców od­dzia­łu. 

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB-MWD: funk­cjo­na­riusz Gru­ziń­skiej CzK, maj 1922 r. – maj 1923 r.; pra­cow­nik biu­ra po­li­tycz­ne­go CzK w po­wie­cie achal­cich­skim (m. Achal­ci­che), maj 1923 r. – sty­czeń 1924 r.; pra­cow­nik punk­tu in­for­ma­cyj­ne­go CzK Gru­zji, Bor­żo­mi, sty­czeń 1924 r. – maj 1925 r.; pra­cow­nik punk­tu in­for­ma­cyj­ne­go CzK Gru­zji, m. Achal­ka­la­ki, maj 1925 r. – li­piec 1925 r.; pra­cow­nik punk­tu in­for­ma­cyj­ne­go CzK Gru­zji, uro­czy­sko Man­glis, li­piec 1925 r. – luty 1926 r.; pra­cow­nik Za­kau­ka­skie­go GPU i GPU Gru­ziń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej (GSRS), luty 1926 r. – ?; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny Taj­ne­go Wy­dzia­łu Za­kau­ka­skie­go GPU, ? – ma­rzec 1931 r.; na­czel­nik 1. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Taj­no-Po­li­tycz­ne­go GPU GSRS, ma­rzec 1931 r. – sty­czeń 1932 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Taj­no-Po­li­tycz­ne­go GPU GSRS, sty­czeń 1932 r. – ?; pra­cow­nik UGB NKWD Za­kau­ka­skiej Fe­de­ra­cyj­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej (ZFSRS) i Za­rzą­du NKWD GSRS, li­piec 1934 r. – 1935 r.; w de­le­ga­cji w Ira­nie; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Taj­no-Po­li­tycz­ne­go UGB NKWD ZFSRS, 1935 r. – 17 lu­te­go 1936 r.; na­czel­nik EKO UGB NKWD ZFSRS i Za­rzą­du NKWD GSRS, 17 lu­te­go 1936 r. – li­sto­pad 1936 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 4. Wy­dzia­łu UGB NKWD GSRS, 19 mar­ca 1937 r. – 3 kwiet­nia 1937 r.; na­czel­nik 4. Wy­dzia­łu UGB NKWD GSRS, 3 kwiet­nia 1937 r. – 16 lu­te­go 1938 r.; p.o. za­stęp­cy nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych GSRS, gru­dzień 1937 r. – 16 lu­te­go 1938 r.; za­stęp­ca nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych GSRS, 16 lu­te­go 1938 r. – 15 wrze­śnia 1938 r.; na­czel­nik 4. Wy­dzia­łu 1. Za­rzą­du NKWD ZSRS, 15 wrze­śnia 1938 r. – 29 wrze­śnia 1938 r.; na­czel­nik 2. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, 29 wrze­śnia 1938 r. – 29 lip­ca 1939 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka GUGB NKWD ZSRS, 17 grud­nia 1938 r. – 4 wrze­śnia 1939 r.; szef pio­nu śled­cze­go NKWD ZSRS, 22 grud­nia 1938 r. – 4 wrze­śnia 1939 r.; na­czel­nik GEU NKWD ZSRS, 4 wrze­śnia 1939 r. – 25 lu­te­go 1941 r.; za­stęp­ca nar­ko­ma bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go ZSRS, 25 lu­te­go 1941 r. – 30 lip­ca 1941 r.; za­stęp­ca nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych ZSRS, 30 lip­ca 1941 r. – 14 kwiet­nia 1943 r.; pierw­szy za­stęp­ca nar­ko­ma bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go ZSRS, 14 kwiet­nia 1943 r. – 4 grud­nia 1945 r.[43]; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Mie­nia So­wiec­kie­go za Gra­ni­cą (GU­SIMZ[44]) (na Niem­cy) przy Mi­ni­ster­stwie Han­dlu Za­gra­nicz­ne­go ZSRS, 1946 r. – kwie­cień 1947 r.[45]; za­stęp­ca na­czel­ni­ka GU­SIMZ przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, kwie­cień 1947 r. – paź­dzier­nik 1951 r.; pierw­szy za­stęp­ca na­czel­ni­ka GU­SIMZ przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, paź­dzier­nik 1951 r. – ma­rzec 1953 r.; pierw­szy za­stęp­ca mi­ni­stra spraw we­wnętrz­nych ZSRS, 11 mar­ca 1953 r. – 29 czerw­ca 1953 r.

Aresz­to­wa­ny 27 czerw­ca 1953 r.; ska­za­ny przez Są­do­wy Try­bu­nał Spe­cjal­ny Sądu Naj­wyż­sze­go ZSRS, 23 grud­nia 1953 r. na naj­wyż­szy wy­miar kary. Roz­strze­la­ny. Izba Woj­sko­wa Sądu Naj­wyż­sze­go Fe­de­ra­cji Ro­syj­skiej orze­kła 29 maja 2000 r., że nie pod­le­ga re­ha­bi­li­ta­cji.

Stop­nie: ka­pi­tan BP, 13 stycz­nia 1936 r.; ma­jor BP, 20 grud­nia 1936 r.; star­szy ma­jor BP, 11 wrze­śnia 1938 r.; ko­mi­sarz BP 3. ran­gi, 28 grud­nia 1938 r.; ko­mi­sarz BP 2. ran­gi, 4 lu­te­go 1943 r.; ge­ne­rał puł­kow­nik, 9 lip­ca 1945 r. 

Od­zna­cze­nia: trzy Or­de­ry Le­ni­na, 22 lip­ca 1937 r., 30 kwiet­nia 1946 r., 29 paź­dzier­ni­ka 1949 r.; pięć Or­de­rów Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 26 kwiet­nia 1940 r., 20 wrze­śnia 1943 r., 7 lip­ca 1944 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r., 1 czerw­ca 1951 r.; Or­der Su­wo­ro­wa 1. kla­sy, 8 mar­ca 1944 r.; Or­der Ku­tu­zo­wa 1. kla­sy, 24 lu­te­go 1945 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy, 3 grud­nia 1944 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy, 24 czerw­ca 1948 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy GSRS (nr 280), 10 kwiet­nia 1931 r.; sześć me­da­li; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)” (nr 202), 20 grud­nia 1932 r.

In­for­ma­cja o pro­ce­sie i eg­ze­ku­cji przez roz­strze­la­nie: „Praw­da” z 24 grud­nia 1953 r.


Ko­ma­row­ski Igna­tij Isa­ako­wicz
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(ur. w 1893 r., wieś No­gaw­ki, po­wiat or­szań­ski, gu­ber­nia mo­hy­lew­ska – zm. w lip­cu 1975 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Bia­ło­ru­sin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1929 r. (kan­dy­dat od li­sto­pa­da 1927 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy szko­ły wiej­skiej, w. Rie­pu­cho­wo, po­wiat or­szań­ski, 1906 r.; je­den rok kur­sów ogól­no­kształ­cą­cych, Smo­leńsk, 1926 r.

Cze­lad­nik u rze­mieśl­ni­ka-cha­łup­ni­ka, Or­sza, wrze­sień 1908 r. – ma­rzec 1911 r.; cze­lad­nik ślu­sa­rza w fa­bry­ce Fer­ma­na, Mo­skwa, ma­rzec 1911 r. – maj 1915 r.; cze­lad­nik ślu­sa­rza w za­kła­dach „Jan­ke”, Mo­skwa, maj 1913 r. – wrze­sień 1914 r.

W ar­mii: kur­sant 3. szko­ły dla kie­row­ców, Sankt-Pe­ters­burg, wrze­sień 1914 r. – luty 1915 r.; kie­row­ca 5. kom­pa­nii sa­mo­cho­do­wej, Front Tu­rec­ki, luty 1915 r. – gru­dzień 1917 r.

Kie­row­ca w szko­le dla kie­row­ców, Smo­leńsk, sty­czeń 1918 r. – ma­rzec 1918 r.

W RKKA: kie­row­ca trans­por­tu, Smo­leńsk, ma­rzec 1918 r. – czer­wiec 1918 r.

Kie­row­ca sek­cji sa­mo­cho­do­wej gu­ber­nial­ne­go sow­nar­cho­zu, Smo­leńsk, czer­wiec 1918 r. – maj 1919 r.; kie­row­ca trans­por­tu miej­skie­go, Smo­leńsk, maj 1919 r. – sier­pień 1928 r.; kie­row­ca w biu­rze trans­por­tu sa­mo­cho­do­we­go, Briańsk, sier­pień 1928 r. – sier­pień 1929 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: kie­row­ca Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sier­pień 1929 r. – ma­rzec 1941 r.; kie­row­ca ga­ra­żu Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – sier­pień 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sier­pień 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; kie­row­ca wię­zie­nia nr 2 NKWD, Sy­zrań, li­sto­pad 1941 r. – wrze­sień 1943 r.; kie­row­ca Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – sty­czeń 1950 r.; kie­row­ca, me­cha­nik ga­ra­żu Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sty­czeń 1950 r. – paź­dzier­nik 1952 r.

Kie­row­ca ob­wo­do­we­go Ochot­ni­cze­go Związ­ku My­śliw­skie­go, Smo­leńsk, paź­dzier­nik 1952 r. – sier­pień 1955 r.; od sierp­nia 1955 r. eme­ryt, Smo­leńsk.

Od­zna­cze­nia: dwa me­da­le.


Ko­ro­low Wa­si­lij Ni­ko­ła­je­wicz 
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(ur. 23 grud­nia 1902 r., wieś Kwa­szen­ki, po­wiat ka­la­ziń­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. we wrze­śniu 1983 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. W la­tach 1921–1925 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lu­te­go 1925 r.

Wy­kształ­ce­nie: wyż­sza szko­ła pod­sta­wo­wa, 1917 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Kwa­szen­ki, luty 1918 r. – 1919 r.; pa­ro­bek, pra­co­wał u ku­ła­ków, re­jon tim­ski, gu­ber­nia kur­ska, 1919 r. – maj 1920 r.; rach­mistrz w ar­te­lu ku­śnier­skim, Kwa­szen­ki, maj 1920 r. – li­piec 1922 r. 

W RKKA: kur­sant 27. Woj­sko­wej Szko­ły Pie­cho­ty dla ka­dry do­wód­czej śred­nie­go szcze­bla, Iwa­no­wo-Wo­znie­sieńsk, 1 wrze­śnia 1922 r. – 1 sierp­nia 1925 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-MWD: do­wód­ca wy­dzie­lo­ne­go plu­to­nu Spe­cjal­ne­go So­ło­wiec­kie­go Puł­ku OGPU, 1 sierp­nia 1925 r. – luty 1928 r.; do­wód­ca plu­to­nu 100. Wy­dzie­lo­ne­go Dy­wi­zjo­nu OGPU, wieś Ro­szal, ob­wód mo­skiew­ski, luty 1928 r. – ma­rzec 1932 r.; ad­iu­tant 104. Wy­dzie­lo­ne­go Dy­wi­zjo­nu OGPU–NKWD, m. Sza­tu­ra, ma­rzec 1932 r. – paź­dzier­nik 1934 r.; słu­chacz szko­ły wojsk po­gra­nicz­nych NKWD, paź­dzier­nik 1934 r. – 1 stycz­nia 1936 r.; ad­iu­tant do­wód­cy dy­wi­zjo­nu w 176. Puł­ku NKWD ds. ochro­ny przed­się­biorstw prze­my­sło­wych, Mo­skwa, sty­czeń 1936 r. – li­sto­pad 1936 r.; do­wód­ca dy­wi­zjo­nu 75. Ko­le­jo­we­go Puł­ku NKWD, Mo­skwa, li­sto­pad 1936 r. – maj 1938 r.; star­szy po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu służ­by szta­bo­wej wojsk NKWD Okrę­gu Mo­skiew­skie­go, maj 1938 r. – ma­rzec 1939 r.; star­szy po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu w Wy­dzia­le Kadr Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk NKWD ds. ochro­ny przed­się­biorstw prze­my­sło­wych, ma­rzec 1939 r. – 19 wrze­śnia 1939 r.; na­czel­nik Za­rzą­du Obo­zu NKWD dla jeń­ców wo­jen­nych w Ko­ziel­sku, 19 wrze­śnia 1939 r. – sier­pień 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Obo­zu NKWD nr 100 dla jeń­ców wo­jen­nych, Ma­ryj­ska Au­to­no­micz­na So­cja­li­stycz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka (ASRS), sier­pień 1941 r. – ma­rzec 1942 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka ds. ochro­ny i od­by­wa­nia kary w Za­rzą­dzie Obo­zu Tiem­ni­kow­skie­go NKWD nr 58, wieś Ja­was, Mor­dow­ska ASRS, ma­rzec 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Obo­zu NKWD nr 173 (176) dla jeń­ców wo­jen­nych, 1. Front Bia­ło­ru­ski, wrze­sień 1943 r. – luty 1944 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy NKWD nr 0308, Tuła, luty 1944 r. – 19 grud­nia 1946 r.; na­czel­nik od­dzia­łu obo­zo­we­go nr 69 Za­rzą­du ds. Jeń­ców Wo­jen­nych i Osób In­ter­no­wa­nych (UPWI) Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Mo­skiew­skie­go, wieś No­wo­gorsk, re­jon chim­kow­ski, 19 grud­nia 1946 r. – 15 kwiet­nia 1947 r.; na­czel­nik 13. od­dzia­łu Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy (ITŁ[46]) nr 435 MWD, ob­wód mo­skiew­ski, No­wo­gorsk, 15 kwiet­nia 1947 r. – 18 sierp­nia 1948 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy MWD „Bie­rie­go­woj”, Ma­ga­dan, 18 sierp­nia 1948 r. – 1950 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu od­by­wa­nia kary Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy MWD „Bie­rie­go­woj”, 1950 r. – 3 paź­dzier­ni­ka 1950 r.; star­szy in­spek­tor wy­dzia­łu od­by­wa­nia kary i nad­zo­ru 3. Za­rzą­du Głów­ne­go Za­rzą­du Obo­zów (GU­Łag) MWD ZSRS, 3 paź­dzier­ni­ka 1950 r. – 15 grud­nia 1950 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 3. od­dzia­łu obo­zo­we­go Za­rzą­du Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy i Bu­dow­nic­twa nr 560 MWD, Mo­skwa, 19 grud­nia 1950 r. – gru­dzień 1952 r.; na­czel­nik od­dzia­łu obo­zo­we­go Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa re­jo­nu spe­cjal­ne­go Za­rzą­du Głów­ne­go Obo­zów Bu­dow­nic­twa Prze­my­sło­we­go (Gław­prom­stro­ju[47]), Mo­skwa, gru­dzień 1952 r. – paź­dzier­nik 1953 r.

Eme­ryt, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1953 r. – li­sto­pad 1955 r.; star­szy in­spek­tor ds. kadr bazy sa­mo­cho­do­wej nr 19 Mo­skiew­skie­go Tru­stu Trans­por­tu Sa­mo­cho­do­we­go (Mo­saw­to­tre­sta) nr 4, Mo­skwa, li­sto­pad 1955 r. – paź­dzier­nik 1969 r.; eme­ryt od paź­dzier­ni­ka 1969 r., Mo­skwa.

Stop­nie: star­szy lejt­nant, 1936 r.; ka­pi­tan, 1938 r.; ma­jor (wzm. z 19 wrze­śnia 1939 r.); star­szy lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r. (awan­so­wa­ny ze stop­nia ka­pi­ta­na); ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik BP, 29 maja 1945 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 15 stycz­nia 1945 r.; sześć me­da­li, od­zna­ka „50 lat człon­ko­stwa w KPZS”, 4 maja 1982 r.


Ko­ry­tow Gri­go­rij Wa­si­lie­wicz 
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(ur. w 1900 r., wieś Smier­do­wo, po­wiat jur­jew­ski, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska – zm. w 1950 r., Astra­chań). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka (oj­ciec zmarł w 1918 r.). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1927 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1924 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska, Smier­do­wo, 1913 r.

Pra­cow­nik fi­zycz­ny w ho­te­lu „Sa­voy”, Ho­mel, sty­czeń 1916 r. – sier­pień 1917 r.; go­niec i ko­pi­sta w za­rzą­dzie ds. za­opa­trze­nia w żyw­ność, Ho­mel, sier­pień 1917 r. – li­piec 1918 r.; ko­pi­sta, kon­tro­ler w po­wia­to­wym ko­mi­te­cie ds. za­opa­trze­nia w żyw­ność, m. No­wo­zyb­kow, li­piec 1918 r. – czer­wiec 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w ko­men­dan­tu­rze miej­skiej, No­wo­zyb­kow, czer­wiec 1919 r. – maj 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta w 16. Puł­ku Strze­lec­kim 27. Dy­wi­zji, Front Za­chod­ni, maj 1920 r. – paź­dzier­nik 1920 r.; je­niec wo­jen­ny w Pol­sce, Po­znań, Bia­ły­stok, paź­dzier­nik 1920 r. – sier­pień 1921 r.; re­fe­rent w punk­cie przyj­mo­wa­nia jeń­ców wo­jen­nych, Mińsk, sier­pień 1921 r. – gru­dzień 1921 r.; re­fe­rent ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go, m. Kol­czu­gi­no, sty­czeń 1922 r. – sier­pień 1923 r.

Na­czel­nik mi­li­cji gmin­nej, Kol­czu­gi­no, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska, wrze­sień 1923 r. – li­piec 1924 r.; na­czel­nik mi­li­cji gmin­nej, m. Gaw­ri­łow-Po­sad, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska, li­piec 1924 r. – wrze­sień 1925 r.; na­czel­nik mi­li­cji gmin­nej, Kol­czu­gi­no, wrze­sień 1925 r. – kwie­cień 1927 r.; na­czel­nik pod­wy­dzia­łu mi­li­cji po­wia­to­wej, m. Alek­san­drow, kwie­cień 1927 r. – sier­pień 1928 r.; na­czel­nik po­wia­to­we­go wy­dzia­łu ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go, Alek­san­drow, sier­pień 1928 r. – luty 1930 r.; kie­row­nik biu­ra skarg w Alek­san­drow­skiej Okrę­go­wej Ko­mi­sji Kon­tro­li – In­spek­cji Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej (KK–RKI[48]), luty 1930 r. – sier­pień 1930 r.; śled­czy par­tyj­ny re­jo­no­wej KK–RKI, Pe­re­sław Za­le­ski, sier­pień 1930 r. – paź­dzier­nik 1931 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: ofi­cer ope­ra­cyj­ny re­jo­no­we­go wy­dzia­łu GPU–NKWD, Pe­re­sław Za­le­ski, paź­dzier­nik 1931 r. – maj 1935 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny od­dzia­łu taj­no-po­li­tycz­ne­go Ja­ro­sław­skie­go Wy­dzia­łu Miej­skie­go NKWD, maj 1935 r. – ma­rzec 1936 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Wy­dzia­łu Taj­no-Po­li­tycz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ja­ro­sław­skie­go, ma­rzec 1936 r. – wrze­sień 1937 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu re­jo­no­we­go NKWD, Gaw­ri­łow-Jam, wrze­sień 1937 r. – paź­dzier­nik 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka wy­dzia­łu miej­skie­go NKWD, Ry­bińsk, paź­dzier­nik 1938 r. – wrze­sień 1939 r.; na­czel­nik od­dzia­łu spe­cjal­ne­go ostasz­kow­skie­go obo­zu NKWD dla jeń­ców wo­jen­nych, wrze­sień 1939 r. – paź­dzier­nik 1940 r.[49]; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Eko­no­micz­ne­go NKWD Krym­skiej ASRS, paź­dzier­nik 1940 r. – ma­rzec 1941 r.; na­czel­nik se­kre­ta­ria­tu NKGB Krym­skiej ASRS, ma­rzec 1941 r. – sier­pień 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Eko­no­micz­ne­go NKWD Krym­skiej ASRS, wrze­sień 1941 r. – li­sto­pad 1941 r.; od­de­le­go­wa­ny do Za­rzą­du NKWD Kra­ju Kra­sno­dar­skie­go, li­sto­pad 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Eko­no­micz­ne­go NKWD Krym­skiej ASRS, sty­czeń 1942 r. – maj 1942 r.; od­de­le­go­wa­ny do No­wo­ro­syj­skie­go Wy­dzia­łu Miej­skie­go NKWD, maj 1942 r. – sier­pień 1942 r.; od­de­le­go­wa­ny do NKWD Ab­cha­skiej ASRS na sta­no­wi­sko za­stęp­cy nar­ko­ma, wrze­sień 1942 r. – kwie­cień 1943 r.; od­de­le­go­wa­ny do Za­rzą­du NKGB Kra­ju Kra­sno­dar­skie­go na sta­no­wi­sko śled­cze­go, kwie­cień 1943 r. – paź­dzier­nik 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 2. Wy­dzia­łu NKGB Kał­muc­kiej ASRS, paź­dzier­nik 1943 r. – sty­czeń 1944 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 2. Wy­dzia­łu Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Astra­chań­skie­go, sty­czeń 1944 r. – kwie­cień 1944 r.; na­czel­nik 5. Wy­dzia­łu Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Astra­chań­skie­go, kwie­cień 1944 r. – ma­rzec 1946 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu w Za­rzą­dzie MGB Ob­wo­du Astra­chań­skie­go od mar­ca 1946 r.

Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne 20 stycz­nia 1951 r. przez Astra­chań­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy WKP(b) w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 23 lu­te­go 1936 r.; młod­szy lejt­nant BP, 19 maja 1939 r.; star­szy lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r. (awan­so­wa­ny ze stop­nia młod­sze­go lejt­nan­ta); pod­puł­kow­nik BP (wzm. z paź­dzier­ni­ka 1944 r., li­sto­pa­da 1946 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 6 li­sto­pa­da 1946 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; me­da­le.


Ko­stiu­czen­ko (Ko­stiu­czen­kow) Ni­ko­łaj Kuź­micz 
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(ur. w 1901 r., Smo­leńsk – zm. w 1966 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (oj­ciec od 1903 r. pra­co­wał jako woź­ni­ca, mat­ka była go­spo­dy­nią do­mo­wą, ro­dzi­ce zmar­li w 1907 r.; wy­cho­wy­wał go wuj, chłop śred­niak). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1930 r. (kan­dy­dat od paź­dzier­ni­ka 1929 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła li­kwi­da­cji anal­fa­be­ty­zmu w RKKA, 1924 r.

Bez­ro­bot­ny za­re­je­stro­wa­ny w urzę­dzie pra­cy, Smo­leńsk, luty 1918 r. – czer­wiec 1920 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 15. Puł­ku Łącz­no­ści, Mo­żajsk, czer­wiec 1920 r. – luty 1924 r.

Bez­ro­bot­ny za­re­je­stro­wa­ny w urzę­dzie pra­cy, Smo­leńsk, luty 1924 r. – kwie­cień 1924 r.; ła­do­wacz w przed­się­bior­stwie trans­por­tu miej­skie­go, Smo­leńsk, kwie­cień 1924 r. – luty 1927 r.; ła­do­wacz na sta­cji to­wa­ro­wej, Smo­leńsk, luty 1927 r. – czer­wiec 1928 r.; w aresz­cie w po­praw­czym domu pra­cy, Smo­leńsk, czer­wiec 1928 r. – sier­pień 1928 r.; ła­do­wacz w przed­się­bior­stwie trans­por­tu miej­skie­go, Smo­leńsk, sier­pień 1928 r. – luty 1931 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: kie­row­ca Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, luty 1931 r. – ma­rzec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – li­piec 1941 r.; kie­row­ca wię­zie­nia NKWD nr 2, Sy­zrań, li­piec 1941 r. – li­sto­pad 1941 r.; kie­row­ca od­dzia­łu cen­zu­ry woj­sko­wej NKGB nr 129 5. Ar­mii Gwar­dyj­skiej, Front Sta­lin­gradz­ki, 1. Front Ukra­iń­ski, 2. Front Ukra­iń­ski, li­sto­pad 1941 r. – gru­dzień 1945 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, gru­dzień 1945 r. – ma­rzec 1953 r.; kie­row­ca Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – sty­czeń 1954 r.

Eme­ryt, Smo­leńsk, od stycz­nia 1954 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne 22 lu­te­go 1967 r. przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: star­szy­na służ­by spe­cjal­nej (wzm. z 9 czerw­ca 1945 r.); star­szy­na (wzm. z 1946 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 30 kwiet­nia 1946 r.; me­dal „Za od­wa­gę”, 9 czerw­ca 1945 r.*; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 4 grud­nia 1945 r.; dwa me­da­le. Na­gro­dzo­ny ze­gar­kiem (roz­kaz NKWD ZSRS nr 305 z 9 maja 1938 r.).


Ko­stiu­czen­ko Wła­di­mir Kuź­micz 
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(ur. w 1896 r., Smo­leńsk – zm. w kwiet­niu 1988 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (od 1903 r. oj­ciec był woź­ni­cą, ro­dzi­ce zmar­li w 1907 r., wy­cho­wy­wał go wuj, chłop śred­niak). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1925 r. (kan­dy­dat od czerw­ca 1924 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła li­kwi­da­cji anal­fa­be­ty­zmu, Smo­leńsk, 1924 r.; wie­czo­ro­wa szko­ła ogól­no­kształ­cą­ca, Smo­leńsk, lata 1925–1927; czte­ry se­me­stry wie­czo­ro­we­go fa­kul­te­tu ro­bot­ni­cze­go, Smo­leńsk, lata 1929–1931; dwa lata w in­sty­tu­cie trans­por­tu sa­mo­cho­do­we­go, Char­ków, 1933 r.; dwu­let­nia wie­czo­ro­wa miej­ska szko­ła par­tyj­na, Smo­leńsk, 1937 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 316. Puł­ku Strze­lec­kie­go, sier­pień 1916 r. – kwie­cień 1918 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie wuj­ka, wieś Iwa­szen­ce­wo, gmi­na ko­ro­chot­kin­ska, gu­ber­nia smo­leń­ska, kwie­cień 1918 r. – li­piec 1918 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta, war­tow­nik 33. Ko­le­jo­we­go Ba­ta­lio­nu Ro­bot­ni­cze­go, li­piec 1918 r. – wrze­sień 1922 r.

Ła­do­wacz w przed­się­bior­stwie trans­por­tu miej­skie­go, Smo­leńsk, wrze­sień 1922 r. – li­sto­pad 1927 r.; ła­do­wacz na sta­cji to­wa­ro­wej Smo­leńsk, li­sto­pad 1927 r. – gru­dzień 1928 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu spół­ki ak­cyj­nej „Trans­port”, Smo­leńsk, sty­czeń 1929 r. – li­sto­pad 1929 r.; kie­row­nik dzia­łu go­spo­dar­cze­go „So­juz­tran­su”, Smo­leńsk, li­sto­pad 1929 r. – kwie­cień 1931 r.; stu­dent in­sty­tu­tu trans­por­tu sa­mo­cho­do­we­go, Char­ków, kwie­cień 1931 r. – luty 1933 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MWD: ma­ga­zy­nier ga­ra­żu wy­dzia­łu łącz­no­ści Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU Ob­wo­du Za­chod­nie­go, 21 mar­ca 1933 r. – 21 lu­te­go 1934 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 21 lu­te­go 1934 r. – czer­wiec 1939 r.; kie­row­nik za­opa­trze­nia Wy­dzia­łu Sa­mo­cho­do­wo-Tech­nicz­ne­go AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, czer­wiec 1939 r. – ma­rzec 1941 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu ga­ra­żu Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – czer­wiec 1941 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia nr 2 NKWD, Sy­zrań, ob­wód kuj­by­szew­ski, czer­wiec 1941 r. – li­piec 1942 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD 8. Ar­mii, li­piec 1942 r. – sier­pień 1942 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, sier­pień 1942 r. – sier­pień 1943 r.; in­spek­tor gru­py miesz­ka­nio­wo-re­mon­to­wej ds. eks­plo­ata­cji, na­czel­nik ds. za­opa­trze­nia ChO­ZO Za­rzą­du NKWD–UMWD[50] Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – maj 1948 r. (wzm. z 1 stycz­nia 1944 r.); star­szy in­struk­tor i in­spek­tor za­opa­trze­nia w ko­lo­nii kar­no-po­praw­czej nr 8 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, maj 1948 r. – paź­dzier­nik 1951 r.; star­szy in­spek­tor za­opa­trze­nia od­dzia­łu obo­zo­we­go nr 1 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1951 r. – li­sto­pad 1952 r.; kie­row­nik sto­łów­ki od­dzia­łu obo­zo­we­go nr 1 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, li­sto­pad 1952 r. – kwie­cień 1953 r.; nie pra­co­wał, Smo­leńsk, kwie­cień 1953 r. – wrze­sień 1953 r.; star­szy in­spek­tor taj­ne­go obiek­tu o nrze skrzyn­ki pocz­to­wej JaO-100/4[51] (moż­li­we, że cho­dzi o od­dział ła­gro­wy), Smo­leńsk, wrze­sień 1953 r. – li­sto­pad 1954 r.; spe­dy­tor, strze­lec punk­tu obo­zo­we­go nr 4 Wy­dzia­łu Po­praw­czych Ko­lo­nii Pra­cy Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, li­sto­pad 1954 r. – paź­dzier­nik 1956 r.

Eme­ryt, Smo­leńsk, paź­dzier­nik 1956 r. – kwie­cień 1988 r.

Od­zna­cze­nia: trzy me­da­le, od­zna­ka „50 lat człon­ko­stwa w KPZS”.


Ko­wa­low Alek­sandr Sier­gie­je­wicz 

(ur. w 1911 r. – zm. w 1942 r. ?). Na­le­żał do WLKSM od 1934 r.

W or­ga­nach NKWD: od 1937 r.; nad­zor­ca-wy­pro­wa­dza­ją­cy ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go od 1 kwiet­nia 1937 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go od 20 lip­ca 1937 r.; nad­zor­ca 1. ka­te­go­rii wię­zie­nia śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od 9 kwiet­nia 1938 r.; ewa­ku­owa­ny do No­wo­sy­bir­ska.

W RKKA: po­wo­ła­ny w mar­cu 1942 r. przez Dzier­żyń­ski Re­jo­no­wy Ko­mi­sa­riat Woj­sko­wy w No­wo­sy­bir­sku, wal­czył na fron­cie, za­gi­nio­ny bez wie­ści w 1942 r.[52]


Ko­zo­chot­ski Mi­cha­ił An­drie­je­wicz 
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(ur. w 1901 r., Cze­re­po­wiec – zm. w kwiet­niu 1965 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie cha­łup­ni­ka spe­cja­li­zu­ją­ce­go się w pro­duk­cji akor­de­onów (oj­ciec zmarł w 1905 r.). Ro­sja­nin. W la­tach 1918–1923 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1919 r. (nie był kan­dy­da­tem).

Wy­kształ­ce­nie: cze­re­po­wiec­ka wyż­sza szko­ła pod­sta­wo­wa, 1918 r.

Pra­cow­nik biu­ro­wy w po­wia­to­wym wy­dzia­le fi­nan­so­wym, Cze­re­po­wiec, czer­wiec 1918 r. – gru­dzień 1918 r.; rach­mistrz Związ­ku Spół­dziel­cze­go, Cze­re­po­wiec, gru­dzień 1918 r. – maj 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta-ochot­nik 1. Re­zer­wo­we­go Pio­tro­gradz­kie­go Puł­ku Strze­lec­kie­go, czer­wiec 1919 r. – wrze­sień 1919 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-MWD: agent li­nio­wy po­wia­to­wej trans­por­to­wej CzK, Cze­re­po­wiec, paź­dzier­nik 1919 r. – maj 1920 r.; kon­tro­ler woj­sko­wy punk­tu kon­tro­l­ne­go nr 3 Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go WCzK 16. Ar­mii, Or­sza, czer­wiec 1920 r. – sier­pień 1920 r.; se­kre­tarz wy­dzia­łu woj­sko­we­go Cze­re­po­wiec­kiej Gu­ber­nial­nej CzK, wrze­sień 1920 r. – sier­pień 1921 r.; słu­chacz kur­sów WCzK, Mo­skwa, wrze­sień 1921 r. – maj 1922 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go gu­ber­nial­ne­go wy­dzia­łu GPU, Cze­re­po­wiec, czer­wiec 1922 r. – wrze­sień 1922 r.; słu­chacz kur­sów po­li­tycz­nych se­kre­ta­ria­tu po­li­tycz­ne­go wojsk GPU Pie­tro­gradz­kie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, paź­dzier­nik 1922 r. – ma­rzec 1923 r.; po­li­truk[53], se­kre­tarz ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go kon­wo­jo­wej dru­ży­ny wojsk GPU, Cze­re­po­wiec, kwie­cień 1923 r. – maj 1923 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go gu­ber­nial­ne­go wy­dzia­łu GPU, Cze­re­po­wiec, czer­wiec 1923 r. – sty­czeń 1925 r.; se­kre­tarz gu­ber­nial­ne­go wy­dzia­łu GPU, Cze­re­po­wiec, luty 1925 r. – luty 1926 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU Le­nin­gradz­kie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, ma­rzec 1926 r. – maj 1926 r.; kon­tro­ler, po­moc­nik in­spek­to­ra ds. po­dat­ków, prze­wod­ni­czą­cy ko­mi­te­tu związ­ku za­wo­do­we­go gu­ber­nial­ne­go wy­dzia­łu fi­nan­so­we­go, Cze­re­po­wiec, czer­wiec 1926 r. – kwie­cień 1927 r.; se­kre­tarz wy­dzia­łu ob­wo­do­we­go GPU, Ba­tał­pa­szyńsk, Ka­ra­cza­jo-Czer­kie­ski Ob­wód Au­to­no­micz­ny, maj 1927 r. – paź­dzier­nik 1928 r.; se­kre­tarz okrę­go­we­go wy­dzia­łu GPU, m. Mil­le­ro­wo, Kraj Pół­noc­no­kau­ka­ski, li­sto­pad 1928 r. – czer­wiec 1930 r.; se­kre­tarz sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU, Kra­sno­dar, li­piec 1930 r. – kwie­cień 1933 r.; se­kre­tarz sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU, Sa­ra­tów, maj 1933 r. – paź­dzier­nik 1933 r.; nie pra­co­wał, eme­ryt GPU, Sa­ra­tów, li­sto­pad 1933 r. – sty­czeń 1934 r.; se­kre­tarz sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU–NKWD, Wo­łog­da, 1 lu­te­go 1934 r. – maj 1935 r.; se­kre­tarz wy­dzia­łu okrę­go­we­go NKWD, Wiel­kie Łuki, maj 1935 r. – 1 czerw­ca 1937 r.; cza­so­wo peł­nią­cy funk­cję na­czel­ni­ka 5. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Okrę­go­we­go NKWD, Wiel­kie Łuki, 1 czerw­ca 1937 r. – 10 sierp­nia 1937 r.; na­czel­nik 5. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Okrę­go­we­go NKWD, Wiel­kie Łuki, 10 sierp­nia 1937 r. – 1 stycz­nia 1938 r.; na­czel­nik se­kre­ta­ria­tu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1 stycz­nia 1938 r. – 13 lip­ca 1938 r.; cza­so­wo peł­nią­cy funk­cję na­czel­ni­ka 8. Wy­dzia­łu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 13 lip­ca 1938 r. – 1 lu­te­go 1939 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1 lu­te­go 1939 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, Czka­łow, paź­dzier­nik 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1942 r. – li­piec 1942 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go ds. wy­dzia­łów nie­ope­ra­cyj­nych, sier­pień 1942 r. – maj 1943 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – 10 wrze­śnia 1946 r.; zwol­nio­ny 10 wrze­śnia 1946 r. z po­wo­du cho­ro­by.

Eme­ryt od li­sto­pa­da 1946 r., Ka­li­nin. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ka­li­niń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS 20 sierp­nia 1965 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 7 kwiet­nia 1936 r.; lejt­nant BP, 19 czerw­ca 1939 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r.); star­szy lejt­nant BP, 29 maja 1940 r.; ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik BP, 22 lip­ca 1944 r. (wzm. z 19 wrze­śnia 1946 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 10 grud­nia 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 15 stycz­nia 1945 r.; or­der „Znak ho­no­ru”, 20 wrze­śnia 1943 r.; je­den me­dal; od­zna­ka „Za­słu­żo­ny funk­cjo­na­riusz NKWD”, 27 kwiet­nia 1940 r.

Ne­kro­log: „Ka­li­nin­ska­ja praw­da” z 15 kwiet­nia 1965 r.


Kra­sno­wi­dow Iwan Iwa­no­wicz 

(ur. w 1911 r., wieś Ku­pi­ło­wo, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska, zm. – ?). Bez­par­tyj­ny. 

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej.

W RKKA i or­ga­nach NKWD: od 1933 r.; kie­row­ca Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go w 1940 r. i w 1951 r.

Sto­pień: star­szy­na.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.


Kri­wien­ko Mi­cha­ił Spi­ri­do­no­wicz 
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(ur. 27 czerw­ca 1904 r., wieś Sło­bod­ka, po­wiat ca­riew­ski, gu­ber­nia astra­chań­ska – zm. w paź­dzier­ni­ku 1954 r., ob­wód sta­lin­gradz­ki). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (ro­dzi­ce zmar­li w 1922 r.). Ukra­iniec. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1919–1927. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od paź­dzier­ni­ka 1920 r. (kan­dy­dat od sierp­nia 1920 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska, Sło­bod­ka, sier­pień 1912 r. – kwie­cień 1916 r.; Aka­de­mia Woj­sko­wa RKKA im. Mi­cha­iła Frun­ze­go, wrze­sień 1937 r. – sty­czeń 1939 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, Sło­bod­ka, 1915 r. – sty­czeń 1920 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta re­jo­nu umoc­nio­ne­go (ukrie­pra­jo­nu) przy Ni­ko­ła­jew­skim Po­wia­to­wym Ko­mi­sa­ria­cie Woj­sko­wym, gu­ber­nia ca­ry­cyń­ska, sty­czeń 1920 r. – czer­wiec 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 243. Puł­ku Strze­lec­kie­go 27. Dy­wi­zji, gu­ber­nia sa­mar­ska, gu­ber­nia ca­ry­cyń­ska, czer­wiec 1920 r. – li­piec 1921 r.; kur­sant szko­ły dla młod­szej ka­dry do­wód­czej 27. i 32. Dy­wi­zji, Sa­ra­tów, li­piec 1921 r. – ma­rzec 1922 r.; młod­szy do­wód­ca 96. Puł­ku Strze­lec­kie­go 32. Dy­wi­zji, Ca­ry­cyn, ma­rzec 1922 r. – maj 1925 r.; sta­ty­styk-in­for­ma­tor Ni­ko­ła­jew­skie­go Ko­mi­te­tu Po­wia­to­we­go RKP(b) Gu­ber­ni Ca­ry­cyń­skiej, maj 1925 r. – sier­pień 1925 r.; kur­sant w szko­le ka­wa­le­rii, Twer, sier­pień 1925 r. – wrze­sień 1928 r.

W woj­skach i or­ga­nach OGPU-NKWD-MWD: do­wód­ca plu­to­nu 41. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Na­chi­cze­wań, wrze­sień 1928 r. – kwie­cień 1930 r.; do­wód­ca plu­to­nu 37. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Ba­tu­mi, kwie­cień 1930 r. – wrze­sień 1932 r.; do­wód­ca dy­wi­zjo­nu 82. i 20. Puł­ku Wojsk OGPU–NKWD, Gan­dża–Ki­ro­wa­bad[54], wrze­sień 1932 r. – li­sto­pad 1935 r.; ad­iu­tant do­wód­cy 20. Wy­dzie­lo­ne­go Puł­ku NKWD ds. Go­spo­dar­czych, Ki­ro­wa­bad, li­sto­pad 1935 r. – wrze­sień 1937 r.; w dys­po­zy­cji NKWD ZSRS, sty­czeń 1939 r. – ma­rzec 1939 r.; na­czel­nik szta­bu Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS, kwie­cień 1939 r. – kwie­cień 1941 r.; jed­no­cze­śnie czło­nek ko­mi­sji par­tyj­nej Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych, li­piec 1939 r. – sier­pień 1940 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS, kwie­cień 1941 r. – 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk We­wnętrz­nych NKWD ZSRS ds. kadr, 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; na­czel­nik Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS, 19 stycz­nia 1942 r. – 3 stycz­nia 1944 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Po­gra­ni­cza NKWD ZSRS, 3 stycz­nia 1944 r. – 2 lu­te­go 1945 r.; z jed­nost­ka­mi RKKA słu­żył w Pol­sce, Au­strii, Cze­cho­sło­wa­cji i Man­dżu­rii w la­tach 1944–1945; na­czel­nik GU­PWI NKWD–MWD ZSRS, 2 lu­te­go 1945 r. – 8 mar­ca 1947 r.[55]; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Swier­dłow­skie­go ds. pra­cy ad­mi­ni­stra­cyj­no-go­spo­dar­czej, 21 kwiet­nia 1947 r. – 26 kwiet­nia 1949 r.; na­czel­nik Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Swier­dłow­skie­go, 26 kwiet­nia 1949 r. – 8 czerw­ca 1951 r.[56]; w dys­po­zy­cji Za­rzą­du Kadr MWD ZSRS, 8 czerw­ca 1951 r. – 17 lip­ca 1951 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa nr 585 i Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy MWD, 17 lip­ca 1951 r. – 9 li­sto­pa­da 1951 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy i bu­dow­nic­twa Ka­na­łu Woł­ga–Don MWD, jed­no­cze­śnie – na­czel­nik WO­CHR, 9 li­sto­pa­da 1951 r. – 14 kwiet­nia 1952 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy i Bu­dow­nic­twa Ka­na­łu Woł­ga–Don MWD ds. obo­zu, 14 kwiet­nia 1952 r. – 29 lip­ca 1953 r.; zwol­nio­ny 29 lip­ca 1953 r. do re­zer­wy. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne 25 li­sto­pa­da 1954 r. przez Sta­lin­gradz­ki Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: ma­jor (wzm. z mar­ca 1939 r.); puł­kow­nik, 29 mar­ca 1939 r.; kom­bryg, 29 kwiet­nia 1940 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r.); ge­ne­rał ma­jor, 24 stycz­nia 1942 r.; ge­ne­rał lejt­nant, 17 li­sto­pa­da 1944 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 12 maja 1945 r.; trzy Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 14 kwiet­nia 1943 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r., 21 czerw­ca 1945 r.; Or­der Ku­tu­zo­wa 2. kla­sy, 8 mar­ca 1944 r.; pięć me­da­li.

Ne­kro­log: „Sta­lin­grad­ska­ja praw­da” z 20 paź­dzier­ni­ka 1954 r.


Ku­prij Ti­mo­fiej Fio­do­ro­wicz 
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(ur. 3 maja 1906 r., wieś Wie­sio­łyj Po­doł, po­wiat cho­rol­ski, gu­ber­nia po­łtaw­ska – zm. 10 grud­nia 1981 r., Po­łta­wa). Uro­dził się w ro­dzi­nie pa­rob­ka. Ukra­iniec. Na­le­żał do WLKSM od 1924 r. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od grud­nia 1930 r. (kan­dy­dat od czerw­ca 1930 r.). Usu­nię­ty z par­tii 10 paź­dzier­ni­ka 1958 r. przez Po­łtaw­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPU „za re­gu­lar­ne pi­jań­stwo, nad­uży­wa­nie po­zy­cji służ­bo­wej do osią­ga­nia ko­rzy­ści, groź­by, nie­szcze­rość i oszu­stwa”.

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła pa­ra­fial­na, Wie­sio­łyj Po­doł, 1917 r.

Jako pa­ro­bek pra­co­wał u ku­ła­ka Krie­mie­now­skie­go, Wie­sio­łyj Po­doł, kwie­cień 1914 r. – paź­dzier­nik 1916 r.; pa­ro­bek u ku­ła­ka Ka­lien­ki, Wie­sio­łyj Po­doł, paź­dzier­nik 1916 r. – li­sto­pad 1918 r.; pa­ro­bek u ku­ła­ka Cha­ri­to­nien­ki, Wie­sio­łyj Po­doł, li­sto­pad 1918 r. – li­sto­pad 1919 r.; pa­ro­bek u ku­ła­ka Geć­ma­na, Wie­sio­łyj Po­doł, li­sto­pad 1919 r. – li­sto­pad 1920 r.; pa­ro­bek u ku­ła­ka Ko­łod­ki, Wie­sio­łyj Po­doł, li­sto­pad 1920 r. – paź­dzier­nik 1926 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny sta­cji se­lek­cyj­nej Mo­skiew­skie­go Tru­stu Cu­krow­ni­cze­go, Wie­sio­łyj Po­doł, paź­dzier­nik 1926 r. – paź­dzier­nik 1928 r.

W woj­skach i or­ga­nach GPU-OGPU-NKWD-SMIERSZ-NKGB: do­wód­ca dru­ży­ny ka­ra­bi­nów ma­szy­no­wych 9. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Psków, paź­dzier­nik 1928 r. – gru­dzień 1930 r.; ku­rier woj­sko­wy re­jo­no­we­go od­dzia­łu GPU, wieś Sie­mio­now­ka, ob­wód char­kow­ski, gru­dzień 1930 r. – gru­dzień 1932 r.; ku­rier woj­sko­wy re­jo­no­we­go od­dzia­łu GPU–NKWD, Cho­roł, ob­wód char­kow­ski, gru­dzień 1932 r. – luty 1935 r.; na­czel­nik punk­tu ku­rier­skie­go re­jo­no­we­go od­dzia­łu NKWD, wieś Po­kro­wo-Bo­gacz­ka, ob­wód char­kow­ski, luty 1935 r. – li­piec 1937 r.; na­czel­nik punk­tu ku­rier­skie­go punk­tu łącz­no­ści re­jo­no­we­go wy­dzia­łu NKWD, Ba­ła­kle­ja, ob­wód char­kow­ski, li­piec 1937 r. – paź­dzier­nik 1938 r.; ko­men­dant AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, paź­dzier­nik 1938 r. – wrze­sień 1941 r.; ko­men­dant Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, Ku­piańsk, Sa­ra­tów, wrze­sień 1941 r. – czer­wiec 1943 r.; do­wód­ca ba­ta­lio­nu Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ, Front Briań­ski, czer­wiec 1943 r. – paź­dzier­nik 1943 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu ko­men­danc­kie­go NKGB USRS, Ki­jów, li­sto­pad 1943 r. – sty­czeń 1944 r.

W RKKA: słu­chacz kur­sów do­sko­na­le­nia dla star­szej ka­dry do­wód­czej Lu­do­we­go Ko­mi­sa­ria­tu Obro­ny, Ki­jów, sty­czeń 1944 r. – li­piec 1944 r.; słu­chacz kur­sów dla ko­men­dan­tów woj­sko­wych miast na te­re­nie in­nych państw, 1. Front Ukra­iń­ski, li­piec 1944 r. – sier­pień 1944 r.; ko­men­dant woj­sko­wy Za­rzą­du 1. Fron­tu Ukra­iń­skie­go, sier­pień 1944 r. – li­sto­pad 1944 r.; ko­men­dant woj­sko­wy Przy­czół­ku San­do­mier­skie­go, 1. Front Ukra­iń­ski, li­sto­pad 1944 r. – gru­dzień 1944 r., ko­men­dant woj­sko­wy, do­wód­ca gar­ni­zo­nu, przed­sta­wi­ciel Rady Woj­sko­wej Pół­noc­nej Gru­py Wojsk w wo­je­wódz­twie kie­lec­kim, gru­dzień 1944 r. – luty 1947 r.

Na­czel­nik wy­dzia­łu za­opa­trze­nia ob­wo­do­we­go za­rzą­du ma­te­ria­łów bu­dow­la­nych, Po­łta­wa, luty 1947 r. – czer­wiec 1949 r.; za­stęp­ca dy­rek­to­ra kom­bi­na­tu tłusz­czo­we­go, Po­łta­wa, czer­wiec 1949 r. – li­sto­pad 1951 r.; nie pra­co­wał, Po­łta­wa, li­sto­pad 1951 r. – ma­rzec 1952 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu za­opa­trze­nia dro­gi Char­ków-Ki­jów, Po­łta­wa, ma­rzec 1952 r. – luty 1953 r.; dy­rek­tor ob­wo­do­wej bazy „Ma­sło­tiech­snabs­byt”, Po­łta­wa, luty 1953 r. – 19 czer­wiec 1958 r.; nie pra­co­wał, Po­łta­wa, li­piec 1958 r. – li­piec 1964 r.; kie­row­nik za­opa­trze­nia bazy sa­mo­cho­do­wo-me­cha­nicz­nej, Po­łta­wa, sier­pień 1964 r. – ma­rzec 1966 r.; eme­ryt od mar­ca 1966 r., Po­łta­wa. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Po­łtaw­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPU 16 li­sto­pa­da 1959 r. w związ­ku z usu­nię­ciem z par­tii. Miesz­kał w Po­łta­wie, zmarł na nad­ci­śnie­nie, 10 grud­nia 1981 r.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 19 sierp­nia 1939 r.; star­szy lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r. (awan­so­wa­ny ze stop­nia młod­sze­go lejt­nan­ta); pod­puł­kow­nik (wzm. z czerw­ca 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy; je­den me­dal.


Ku­pri­ja­now Je­miel­jan Iwa­no­wicz 
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(ur. w 1897 r., wieś Die­do­wo, gmi­na ni­kol­sko-wie­tlic­ka, po­wiat biel­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. we wrze­śniu 1966 r., Ro­sław). Uro­dził się w ro­dzi­nie tka­cza. Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1924 r. De­pu­to­wa­ny Rady Naj­wyż­szej ZSRS 1. ka­den­cji.

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska, wieś Ku­di­no­wo, 1911 r.; kur­sy pro­pa­gan­dy, Mo­skwa, li­piec 1929 r. – paź­dzier­nik 1929 r.; kur­sy dla ak­ty­wu par­tyj­ne­go, Zwie­ni­go­rod, li­sto­pad 1933 r. – luty 1934 r. 

Pra­cow­nik w warsz­ta­cie szew­ca-cha­łup­ni­ka Alek­sie­je­wa, po­wiat biel­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska, wrze­sień 1912 r. – gru­dzień 1914 r.; tkacz w fa­bry­ce, wieś Kun­ce­wo, po­wiat mo­skiew­ski, sty­czeń 1915 r. – sty­czeń 1917 r. 

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta 85. Puł­ku Re­zer­wo­we­go, sty­czeń 1917 r. – paź­dzier­nik 1918 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 243. Puł­ku 12. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, paź­dzier­nik 1918 r. – li­sto­pad 1921 r. 

Tkacz w fa­bry­ce im. Swier­dło­wa, Kun­ce­wo, po­wiat mo­skiew­ski, li­sto­pad 1921 r. – wrze­sień 1922 r.; tkacz w fa­bry­ce im. Swier­dło­wa, Szczoł­ko­wo, po­wiat mo­skiew­ski, wrze­sień 1922 r. – maj 1926 r.; prze­wod­ni­czą­cy ko­mi­te­tu związ­ków za­wo­do­wych w fa­bry­ce im. Swier­dło­wa, maj 1926 r. – sier­pień 1928 r.; kie­row­nik wy­dzia­łu za­opa­trze­nia w fa­bry­ce im. Swier­dło­wa, sier­pień 1928 r. – li­piec 1929 r.; kie­row­nik wy­dzia­łu agi­ta­cji i pro­pa­gan­dy Uwa­row­skie­go Ko­mi­te­tu Re­jo­no­we­go WKP(b), paź­dzier­nik 1929 r. – luty 1930 r.; sę­dzia lu­do­wy re­jo­nu uwa­row­skie­go, ma­rzec 1930 r. – paź­dzier­nik 1931 r.; se­kre­tarz ko­mi­sji par­tyj­nej Ba­by­niń­skiej Re­jo­no­wej KK–RKI, paź­dzier­nik 1931 r. – sier­pień 1932 r.; kie­row­nik Ba­by­niń­skie­go Re­jo­no­we­go Wy­dzia­łu Ziem­skie­go, sier­pień 1932 r. – sier­pień 1933 r.; kie­row­nik Ba­by­niń­skie­go Re­jo­no­we­go Wy­dzia­łu Za­opa­trze­nia, sier­pień 1933 r. – li­sto­pad 1933 r.; kie­row­nik Ba­by­niń­skie­go Re­jo­no­we­go Wy­dzia­łu Fi­nan­so­we­go, luty 1934 r. – wrze­sień 1937 r.; prze­wod­ni­czą­cy Ba­by­niń­skie­go Re­jo­no­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, wrze­sień 1937 r. – czer­wiec 1938 r.; pierw­szy se­kre­tarz Ba­by­niń­skie­go Ko­mi­te­tu Re­jo­no­we­go WKP(b), czer­wiec 1938 r. – gru­dzień 1938 r.

W or­ga­nach NKWD: słu­chacz kur­sów przy Cen­tral­nej Szko­le NKWD ZSRS, 1–28 stycz­nia 1939 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 28 stycz­nia 1939 r. – 26 lu­te­go 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 26 lu­te­go 1941 r. – 31 lip­ca 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sier­pień 1941 r. – 9 wrze­śnia 1941 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du Ja­gier­skie­go Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy i Bu­dow­nic­twa NKWD ZSRS nr 203, 9 wrze­śnia 1941 r. – 10 lu­te­go 1942 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du Bo­gu­sław­skie­go Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy i Bu­do­wy Za­kła­dów Alu­mi­nio­wych NKWD, 10 lu­te­go 1942 r. – luty 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka kom­bi­na­tu „Tu­łu­gol” ds. ope­ra­cyj­nych, Tuła, luty 1943 r. – 14 kwiet­nia 1944 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Fron­to­we­go Obo­zu dla Jeń­ców Wo­jen­nych NKWD ZSRS nr 270 ds. po­li­tycz­nych, ob­wód le­nin­gradz­ki, 14 kwiet­nia 1944 r. – 17 lip­ca 1945 r.; na­czel­nik Za­rzą­du Obo­zu dla Jeń­ców Wo­jen­nych nr 340, wieś Pa­ra­chi­no, ob­wód no­wo­grodz­ki, 17 lip­ca 1945 r. – 3 paź­dzier­ni­ka 1945 r.; zwol­nio­ny do re­zer­wy 3 paź­dzier­ni­ka 1945 r.

Prze­wod­ni­czą­cy Ro­sław­skie­go Re­jo­no­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, paź­dzier­nik 1945 r. – paź­dzier­nik 1947 r.; prze­wod­ni­czą­cy Ro­sław­skie­go Miej­skie­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, paź­dzier­nik 1947 r. – ma­rzec 1953 r.; dy­rek­tor pie­kar­ni w Ro­sła­wiu od kwiet­nia 1953 r.

Eme­ry­tu­ra spe­cjal­na, Ro­sław.

Stop­nie: ka­pi­tan BP, 21 lu­te­go 1939 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r.

Od­zna­cze­nia: or­der „Znak Ho­no­ru”, 26 kwiet­nia 1940 r.; dwa me­da­le.

Ne­kro­log: „Ro­sław­ska­ja praw­da” z 13 wrze­śnia 1966 r.


Ku­znie­co­wa Sie­ra­fi­ma Sie­mio­now­na 
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(ur. w 1900 r., Sa­ra­tów – zm. 1966 r., Mo­skwa). Uro­dzi­ła się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka-tra­ga­rza. Ro­sjan­ka. Nie na­le­ża­ła do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od paź­dzier­ni­ka 1942 r.[57] (kan­dy­dat­ka od kwiet­nia 1939 r.). Na­le­ża­ła do RKP(b) w la­tach 1918–1920, ale zo­sta­ła au­to­ma­tycz­nie skre­ślo­na, po­nie­waż nie uczęsz­cza­ła na ze­bra­nia par­tyj­ne. 

Wy­kształ­ce­nie: trzy­let­nia szko­ła pod­sta­wo­wa, Sa­ra­tów, 1913 r.

Mo­dyst­ka w sa­lo­nie ka­pe­lusz­ni­czym, Sa­ra­tów, li­piec 1913 r. – wrze­sień 1916 r.; uczen­ni­ca w szko­le ma­szy­no­pi­sa­nia, Sa­ra­tów, wrze­sień 1916 r. – ma­rzec 1917 r.; mo­dyst­ka w sa­lo­nie ka­pe­lusz­ni­czym, Sa­ra­tów, ma­rzec 1917 r. – wrze­sień 1918 r.; ma­szy­nist­ka w mi­li­cji, Sa­ra­tów, wrze­sień 1918 r. – maj 1920 r.; nie pra­co­wa­ła, go­spo­dy­ni do­mo­wa, Sa­ra­tów, maj 1920 r. – kwie­cień 1921 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB-MGB: pra­cow­ni­ca WCzK–GPU, Mo­skwa, kwie­cień 1921 r. – paź­dzier­nik 1923 r.; nie pra­co­wa­ła, go­spo­dy­ni do­mo­wa, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1923 r. – kwie­cień 1930 r.; pra­cow­ni­ca OGPU–NKWD ZSRS, kwie­cień 1930 r. – li­sto­pad 1938 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS od 1 li­sto­pa­da 1938 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 8. od­dzia­łu 2. Wy­dzia­łu NKGB ZSRS, ma­rzec 1941 r. – czer­wiec 1941 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Swier­dłow­skie­go, czer­wiec 1941 r. – 1 czerw­ca 1943 r.; od­de­le­go­wa­na do Wy­dzia­łu Kadr NKWD ZSRS od 1 czerw­ca 1943 r.; pra­cow­ni­ca NKGB–MGB ZSRS, czer­wiec 1943 r. – li­sto­pad 1950 r.

Od li­sto­pa­da 1950 r. eme­ryt­ka, Mo­skwa. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Miej­ski KPZS 29 kwiet­nia 1966 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 8 kwiet­nia 1938 r. (wzm. z 22 grud­nia 1938 r., 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r.); ka­pi­tan.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 25 lip­ca 1949 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 19 stycz­nia 1945 r.; trzy me­da­le.


Le­bie­diew Mi­cha­ił Dmi­tri­je­wicz 
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(ur. w 1909 r., wieś Za­bo­row­je, gmi­na Mied­no­je, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1928–1938. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1939 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1938 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska, Za­bo­row­je, 1922 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Za­bo­row­je, maj 1922 r. – kwie­cień 1923 r.; pa­stuch, wieś Ko­di­no, gmi­na Mied­no­je, kwie­cień 1923 r. – li­sto­pad 1923 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Za­bo­row­je, li­sto­pad 1923 r. – maj 1924 r.; pa­stuch, Ko­di­no, maj 1924 r. – li­sto­pad 1924 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Za­bo­row­je, li­sto­pad 1924 r. – maj 1925 r.; pa­stuch, wieś Gor­ło­wo, gmi­na no­wiń­ska, po­wiat twer­ski, maj 1925 r. – li­sto­pad 1925 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Za­bo­row­je, li­sto­pad 1925 r. – maj 1926 r.; pa­stuch, wieś Ka­li­ki­no, okręg twer­ski, maj 1926 r. – li­sto­pad 1929 r.; ro­bot­nik na­jem­ny w biu­rze bu­dow­la­nym „Twier­stroj”, Twer, li­sto­pad 1929 r. – sty­czeń 1931 r.; słu­chacz Mo­skiew­skiej Ob­wo­do­wej Szko­ły Związ­ków Za­wo­do­wych, sty­czeń 1931 r. – gru­dzień 1931 r.

W woj­skach i or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: czer­wo­no­ar­mi­sta 23. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Ka­mie­niec Po­dol­ski, gru­dzień 1931 r. – ma­rzec 1934 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia NKWD, Ka­li­nin, ma­rzec 1934 r. – maj 1938 r.; pra­cow­nik AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od maja 1938 r. (wzm. z kwiet­nia 1939 r.); nad­zor­ca 1. ka­te­go­rii wię­zie­nia nr 5 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od 1 li­sto­pa­da 1941 r.; pra­cow­nik Wy­dzia­łu W[58] Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go (wzm. z 1947 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ka­li­niń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy WKP(b) 1 kwiet­nia 1948 r. w związ­ku z usu­nię­ciem z par­tii[59].

Sto­pień: lejt­nant (wzm. z 1947 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 21 maja 1947 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.


Ła­za­rien­ko (Ła­za­rien­kow) Sie­mion Ma­twie­je­wicz
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(ur. w 1911 r., wieś Sza­ro­wi­cze, gmi­na rud­niań­ska, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1935–1939. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1941 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1939 r., we­dług in­nych źró­deł – od 1935 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, wieś Biel­cy, gmi­na rud­niań­ska.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, koł­choź­nik w koł­cho­zie „Wpie­riod k so­cy­ali­zmu”, Sza­ro­wi­cze, do li­sto­pa­da 1933 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta pod­od­dzia­łu in­ży­nie­ryj­no-tech­nicz­ne­go 19. Ba­ta­lio­nu, li­sto­pad 1933 r. – gru­dzień 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB: nad­zor­ca, straż­nik 2. ka­te­go­rii ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, 2 stycz­nia 1936 r. – 4 kwiet­nia 1937 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 4 kwiet­nia 1937 r. – 15 maja 1938 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 15 maja 1938 r. – 15 lip­ca 1938 r.; nad­zor­ca 1. ka­te­go­rii wię­zie­nia UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 15 lip­ca 1938 r. – ma­rzec 1941 r.; nad­zor­ca AChO Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od mar­ca 1941 r. (wzm. z kwiet­nia 1941 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy WKP(b) 2 mar­ca 1950 r. – uzna­ny za za­gi­nio­ne­go bez wie­ści.


Łu­gi­nin[60] Mi­cha­ił Pie­tro­wicz 
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(ur. w 1898 r., wieś Łu­gi­now­ka, po­wiat or­łow­ski, gu­ber­nia wiac­ka – zm. 1965 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od grud­nia 1937 r. (kan­dy­dat od lip­ca 1932 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ro­let­nia wyż­sza szko­ła pod­sta­wo­wa, Or­łow, gu­ber­nia wiac­ka, 1914 r.

Kan­ce­li­sta w po­wia­to­wym urzę­dzie skar­bo­wym, Or­łow, sier­pień 1915 r. – luty 1917 r.

W ar­mii: pi­sarz w za­rzą­dzie na­czel­ni­ka woj­sko­we­go, Or­łow, luty 1917 r. – luty 1918 r.

W RKKA: re­fe­rent w po­wia­to­wym ko­mi­sa­ria­cie woj­sko­wym, Or­łow, luty 1918 r. – sier­pień 1919 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu mo­bi­li­za­cji ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go, Tie­mia­so­wo, Re­pu­bli­ka Basz­kir­ska, sier­pień 1919 r. – sty­czeń 1921 r.; pra­cow­nik do spe­cjal­nych po­ru­czeń przy gmin­nym ko­mi­sa­ria­cie woj­sko­wym, Ja­rańsk, gu­ber­nia wiac­ka, sty­czeń 1921 r. – sier­pień 1923 r.; se­kre­tarz try­bu­na­łu woj­sko­we­go 48. Dy­wi­zji, Twer, sier­pień 1923 r. – paź­dzier­nik 1926 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go wy­dzia­łu okrę­go­we­go GPU, Twer, paź­dzier­nik 1926 r. – wrze­sień 1930 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go twer­skie­go sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU, wrze­sień 1930 r. – gru­dzień 1931 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU, Ka­li­nin, gru­dzień 1931 r. – sty­czeń 1935 r.; star­szy in­spek­tor Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1935 r. – 1939 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1939 r. – ma­rzec 1941 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – sier­pień 1941 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu wię­zien­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1941 r. – kwie­cień 1943 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w Wy­dzia­le A Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1943 r. – wrze­sień 1944 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu A Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Wiel­ko­łuc­kie­go, wrze­sień 1944 r. – sier­pień 1952 r.

Od sierp­nia 1952 r. eme­ryt, Wiel­kie Łuki. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ka­li­niń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS, 15 kwiet­nia 1965 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 7 kwiet­nia 1936 r.; młod­szy lejt­nant BP, 19 czerw­ca 1939 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r.); pod­puł­kow­nik (wzm. z paź­dzier­ni­ka 1949 r., stycz­nia 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 19 stycz­nia 1945 r., 25 lip­ca 1949 r.; trzy me­da­le.


Ma­ka­rien­kow Gri­go­rij Iwa­no­wicz 
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(ur. w 1911 r., wieś Sie­ried­nie­wo, po­wiat kra­snin­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. w mar­cu 1976 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa pa­rob­ka (po 1917 r. oj­ciec za­kwa­li­fi­ko­wa­ny jako chłop śred­niak, od 1931 r. w koł­cho­zie). Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1930–1940. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1939 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1938 r.).

Wy­kształ­ce­nie: śred­nie nie­peł­ne, sie­dem klas za­ocz­nej szko­ły śred­niej, Iwa­no­wo, 1953 r.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w „Mos­gor­prom­trans­so­ju­zie”, Mo­skwa, wrze­sień 1930 r. – czer­wiec 1931 r.; kie­row­ca w „Mos­gor­prom­trans­so­ju­zie”, czer­wiec 1931 r. – paź­dzier­nik 1931 r.; ma­ga­zy­nier w biu­rze ba­ga­żo­wym „Mos­gor­prom­trans­so­ju­zu”, paź­dzier­nik 1931 r. – li­sto­pad 1933 r.

W woj­skach po­gra­nicz­nych OGPU-NKWD: czer­wo­no­ar­mi­sta w Grod­skow­skim Od­dzia­le Po­gra­nicz­nym, Kraj Da­le­ko­wschod­ni, li­sto­pad 1933 r. – gru­dzień 1936 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sty­czeń 1937 r. – ma­rzec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – li­piec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, luty 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – li­sto­pad 1949 r.; in­spek­tor AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, li­sto­pad 1949 r. – ma­rzec 1951 r.[61]; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go, ofi­cer ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du MGB–MWD Ob­wo­du Iwa­now­skie­go, ma­rzec 1951 r. – czer­wiec 1953 r.; in­spek­tor Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Iwa­now­skie­go, czer­wiec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Iwa­now­skie­go, kwie­cień 1954 r. – paź­dzier­nik 1955 r.; in­spek­tor ewi­den­cyj­no-ar­chi­wal­ne­go wy­dzia­łu Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Iwa­now­skie­go, paź­dzier­nik 1955 r. – kwie­cień 1959 r.

Eme­ryt, Iwa­no­wo, kwie­cień 1959 r. – li­piec 1961 r., Cher­soń, li­piec 1961 r. – sier­pień 1964 r.; straż­nik obiek­tu (strze­lec), skrzyn­ka pocz­to­wa 70, Cher­soń, sier­pień 1964 r. – ma­rzec 1966 r.; eme­ryt, Cher­soń, ma­rzec 1966 r. – li­piec 1966 r.; funk­cjo­na­riusz ochro­ny za­kła­dów pro­duk­cji lamp elek­trycz­nych, Smo­leńsk, li­piec 1966 r. – sier­pień 1966 r.; in­spek­tor od­dzia­łu ochro­ny wy­dzia­łu mi­li­cji re­jo­nu Pro­mysz­len­nyj w Smo­leń­sku, sier­pień 1966 r. – czer­wiec 1968 r.; ma­ga­zy­nier w za­kła­dzie fo­to­gra­ficz­nym nr 27, Smo­leńsk, czer­wiec 1968 r. – sier­pień 1970 r.; eme­ryt, Smo­leńsk, sier­pień 1970 r. – li­sto­pad 1970 r.; mistrz zmia­ny w kom­bi­na­cie mły­nar­skim, Smo­leńsk li­sto­pad 1970 r. – gru­dzień 1970 r.; na­czel­nik służ­by ma­te­ria­ło­wo-tech­nicz­nej in­sty­tu­tu pro­jek­to­we­go „Smo­łobł­koł­choz­pro­jekt”, Smo­leńsk, sty­czeń 1971 r. – sier­pień 1971 r.; od sierp­nia 1971 r. eme­ryt, Smo­leńsk.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant (wzm. z 1 grud­nia 1950 r.); star­szy lejt­nant (wzm. z 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 5 li­sto­pa­da 1954 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 25 lip­ca 1949 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; pięć in­nych me­da­li.


Ma­ru­siew Alek­siej Je­go­ro­wicz (Gie­or­gi­je­wicz)
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(ur. w 1911 r., wieś Ni­ku­li­no, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. 1942 r. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1934–1939. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lip­ca 1940 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Ni­ku­li­no.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w pie­kar­ni nr 1, Twer, sty­czeń 1930 r. – li­sto­pad 1931 r.; to­karz w za­kła­dach bu­do­wy wa­go­nów, Ka­li­nin, gru­dzień 1931 r. – wrze­sień 1933 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w jed­no­st­ce woj­sko­wej 1007, sta­cja Lu­bli­no, Mo­skiew­sko-Kur­ska Li­nia Ko­le­jo­wa, paź­dzier­nik 1933 r. – ma­rzec 1935 r.

W or­ga­nach NKWD: straż­nik wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1935 r. – 1 mar­ca 1936 r., straż­nik 2. ka­te­go­rii wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1 mar­ca 1936 r. – 1 maja 1938 r., nad­zor­ca-straż­nik wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od 1 maja 1938 r. (wspo­mnia­ny jako pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD, 15 lip­ca 1940 r.). Le­gi­ty­ma­cja par­tyj­na anu­lo­wa­na przez Ria­zań­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy WKP(b) 6 sierp­nia 1942 r. w związ­ku ze śmier­cią.


Mie­dwie­diew Iwan Bo­ri­so­wicz

(ur. w 1912 – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Czło­nek WLKSM od 1935 r.

Wy­kształ­ce­nie: nie­peł­ne pod­sta­wo­we.

W or­ga­nach NKWD: od 31 sierp­nia 1937 r.; nad­zor­ca-straż­nik ko­men­dan­tu­ry AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go.


Miel­nik An­ton Ti­cho­no­wicz 
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(ur. w 1895 r., wieś Bol­sza­ja Da­ni­łow­ka, re­jon char­kow­ski, ob­wód char­kow­ski – zm. ?). Ukra­iniec. Bez­par­tyj­ny.

Wy­kształ­ce­nie: nie­peł­ne pod­sta­wo­we.

W RKKA i OGPU: w la­tach 1918–1923 i od 1927 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go (wzm. z paź­dzier­ni­ka 1947 r.).

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1947 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 maja 1947 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 19 stycz­nia 1945 r.


Miel­nik Ni­ki­ta Wa­si­lie­wicz 

(ur. w 1893 r., wieś Bol­sza­ja Da­ni­łow­ka, re­jon char­kow­ski, ob­wód char­kow­ski – zm. w 1974 r., Bol­sza­ja Da­ni­łow­ka, re­jon char­kow­ski). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ukra­iniec. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od grud­nia 1943 r. (kan­dy­dat od maja 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: cer­kiew­na szko­ła pa­ra­fial­na, Bol­sza­ja Da­ni­łow­ka, 1908 r.

Ła­do­wacz na sta­cji ko­le­jo­wej, Char­ków, maj 1914 r. – luty 1915 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 10. Puł­ku Fiń­skie­go 3. Dy­wi­zji, Front Au­striac­ki, luty 1915 r. – czer­wiec 1917 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Bol­sza­ja Da­ni­łow­ka, czer­wiec 1917 r. – maj 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta wy­dzie­lo­ne­go puł­ku łącz­no­ści, Char­ków, maj 1919 r. – li­piec 1919 r.

Sa­ni­ta­riusz w 2. Szpi­ta­lu So­wiec­kim, Char­ków, li­piec 1919 r. – li­piec 1923 r.; pra­co­wał w swo­im go­spo­dar­stwie, Char­ków, li­piec 1923 r. – czer­wiec 1929 r.

W or­ga­nach GPU-OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go GPU, Char­ków, czer­wiec 1929 r. – sty­czeń 1930 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go GPU, Char­ków, sty­czeń 1930 r. – li­piec 1934 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, li­piec 1934 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 3. Puł­ku Wojsk NKWD, Front Po­łu­dnio­wy, li­sto­pad 1941 r. – li­piec 1942 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 3. Puł­ku Wojsk NKWD, Front Pół­noc­no­kau­ka­ski, li­piec 1942 r. – sier­pień 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, sier­pień 1943 r. – wrze­sień 1952 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta od­dzia­łu ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, wrze­sień 1952 r. – sty­czeń 1953 r.

Star­szy pre­pa­ra­tor w la­bo­ra­to­rium Po­li­tech­ni­ki Char­kow­skiej, Char­ków, sty­czeń 1953 r. – maj 1954 r.; eme­ryt, Char­ków, maj 1954 r. – czer­wiec 1955 r.; straż­nik prze­ciw­po­ża­ro­wy przed­się­bior­stwa, skrzyn­ka pocz­to­wa 301, Char­ków, czer­wiec 1955 r. – wrze­sień 1955 r.; eme­ryt, Char­ków, paź­dzier­nik 1955 r. – gru­dzień 1955 r.; ase­ni­za­tor w za­kła­dzie nr 711, Char­ków, gru­dzień 1955 r. – gru­dzień 1956 r.; od grud­nia 1956 r. eme­ryt, Bol­sza­ja Da­ni­łow­ka. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Char­kow­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy 30 paź­dzier­ni­ka 1974 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: lejt­nant (wzm. z 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 1 czerw­ca 1951 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 30 kwiet­nia 1946 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.


Mier­ku­łow Wsie­wo­łod Ni­ko­ła­je­wicz

(ur. w 1895 r., Za­ka­ta­ły, okręg za­ka­tal­ski, Na­miest­nic­two Kau­ka­skie – zm. 23 grud­nia 1953 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie ka­pi­ta­na ar­mii car­skiej. Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1925 r. Czło­nek KC WKP(b) (XVIII Zjazd). W sierp­niu 1946 r. prze­nie­sio­ny do gro­na kan­dy­da­tów. Kan­dy­dat na człon­ka KC KPZS, 23 sierp­nia 1946 r. – 18 wrze­śnia 1953 r. De­pu­to­wa­ny Rady Naj­wyż­szej ZSRS 1. i 2. ka­den­cji.

Wy­kształ­ce­nie: 3. Gim­na­zjum Mę­skie, Ty­flis, 1913 r.; Fa­kul­tet Ma­te­ma­tycz­no-Fi­zycz­ny Uni­wer­sy­te­tu Pio­tro­gradz­kie­go, wrze­sień 1913 r. – paź­dzier­nik 1916 r.; Oren­bur­ska Szko­ła Pod­cho­rą­żych, li­sto­pad 1916 r. – ma­rzec 1917 r. 

Udzie­lał ko­re­pe­ty­cji, wrze­sień 1913 r. – paź­dzier­nik 1916 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy ba­ta­lio­nu stu­denc­kie­go, Pio­tro­grad, paź­dzier­nik 1916 r. – li­sto­pad 1916 r.; cho­rą­ży re­zer­wo­we­go puł­ku pie­cho­ty, No­wo­czer­kask, kwie­cień 1917 r. – sier­pień 1917 r.; cho­rą­ży kom­pa­nii mar­szo­wej, Rów­ne, wrze­sień 1917 r. – paź­dzier­nik 1917 r.; cho­rą­ży 331. Puł­ku Or­skie­go, paź­dzier­nik 1917 r. – sty­czeń 1918 r.; z po­wo­du cho­ro­by ewa­ku­owa­ny do Ty­fli­su, sty­czeń 1918 r.

Bez­ro­bot­ny, Ty­flis, ma­rzec 1918 r. – sier­pień 1918 r.; re­fe­rent, na­uczy­ciel w szko­le dla nie­wi­do­mych, Ty­flis, wrze­sień 1918 r. – wrze­sień 1921 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU: po­moc­nik peł­no­moc­ni­ka na­czel­ni­ka Gru­ziń­skiej CzK, wrze­sień 1921 r. – 1921 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny, star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny EKO Gru­ziń­skiej CzK, 1921 r. – maj 1923 r.; na­czel­nik 1. od­dzia­łu EKO Za­kau­ka­skiej CzK, 1923 r. – 23 stycz­nia 1925 r.; na­czel­nik Od­dzia­łu In­for­ma­cyj­no-Agen­tu­ral­ne­go (IN­FA­GO[62]) Za­kau­ka­skiej CzK, 23 stycz­nia 1925 r. – 1925 r.; na­czel­nik EKO Gru­ziń­skiej CzK, 1925 r. – 20 lip­ca 1926 r.; na­czel­nik EKO GPU GSRS, 20 lip­ca 1926 r. – 1927 r.; na­czel­nik IN­FA­GO i Kon­tro­li Po­li­tycz­nej (PK[63]) GPU GSRS, 1927 r. – luty 1929 r.; na­czel­nik Od­dzia­łu Taj­no-Ope­ra­cyj­ne­go (SOCz) i za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go GPU Adżar­skiej ASRS, luty 1929 r. – maj 1931 r.; tym­cza­so­wo peł­nią­cy funk­cję prze­wod­ni­czą­ce­go GPU Adżar­skiej ASRS, 4 maja 1930 r. – li­piec 1930 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Taj­no-Po­li­tycz­ne­go (SPO[64]) Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w Za­kau­ka­skiej Fe­de­ra­cyj­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ce So­wiec­kiej (ZFSRS) i GPU ZFSRS, maj 1931 r. – 29 stycz­nia 1932 r.[65]

Po­moc­nik se­kre­ta­rza Za­kau­ka­skie­go Kra­jo­we­go Ko­mi­te­tu i pierw­sze­go se­kre­ta­rza KC KP(b) Gru­zji, 12 li­sto­pa­da 1931 r. – luty 1934 r.; kie­row­nik wy­dzia­łu han­dlu Za­kau­ka­skie­go Kra­jo­we­go Ko­mi­te­tu WKP(b), ma­rzec 1934 r. – li­sto­pad 1936 r.; kie­row­nik sek­to­ra spe­cjal­ne­go Za­kau­ka­skie­go Ko­mi­te­tu Kra­jo­we­go WKP(b), ? – li­sto­pad 1936 r.; kie­row­nik sek­to­ra spe­cjal­ne­go KC KP(b) Gru­zji, 11 li­sto­pa­da 1936 r. – 9 wrze­śnia 1937 r.; kie­row­nik Wy­dzia­łu Prze­my­sło­wo-Trans­por­to­we­go KC KP(b) Gru­zji, 22 lip­ca 1937 r. – paź­dzier­nik 1938 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB: za­stęp­ca na­czel­ni­ka GUGB NKWD ZSRS, 29 wrze­śnia 1938 r. – 17 grud­nia 1938 r.; na­czel­nik 3. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, 26 paź­dzier­ni­ka 1938 r. – 17 grud­nia 1938 r.; pierw­szy za­stęp­ca nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych ZSRS, 17 grud­nia 1938 r. – 3 lu­te­go 1941 r.; na­czel­nik GUGB NKWD ZSRS, 17 grud­nia 1938 r. – 3 lu­te­go 1941 r.; nar­kom BP ZSRS, 3 lu­te­go 1941 r. – 20 lip­ca 1941 r.; 1. za­stęp­ca nar­ko­ma spraw we­wnętrz­nych ZSRS, 31 lip­ca 1941 r. – 14 kwiet­nia 1943 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu NKWD ZSRS, 17 li­sto­pa­da 1942 r. – 14 kwiet­nia 1943 r.; nar­kom – mi­ni­ster bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go ZSRS, 14 kwiet­nia 1943 r. – 4 maja 1946 r.

Za­stęp­ca na­czel­ni­ka GU­SIMZ przy Mi­ni­ster­stwie Han­dlu Ze­wnętrz­ne­go ZSRS, 30 sierp­nia 1946 r. – 25 kwiet­nia 1947 r.; na­czel­nik GU­SIMZ przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, 25 kwiet­nia 1947 r. – 27 paź­dzier­ni­ka 1950 r.; mi­ni­ster kon­tro­li pań­stwo­wej ZSRS, 27 paź­dzier­ni­ka 1950 r. – 17 wrze­śnia 1953 r.

Aresz­to­wa­ny 18 wrze­śnia 1953 r.; ska­za­ny przez Są­do­wy Try­bu­nał Spe­cjal­ny Sądu Naj­wyż­sze­go ZSRS, 23 grud­nia 1953 r. na naj­wyż­szy wy­miar kary. Roz­strze­la­ny. 29 maja 2000 r. Ko­le­gium Woj­sko­we Sądu Naj­wyż­sze­go orze­kło, że Mier­ku­łow nie pod­le­ga re­ha­bi­li­ta­cji. 

Stop­nie: ko­mi­sarz BP 3. ran­gi, 11 wrze­śnia 1938 r.; ko­mi­sarz BP 1. ran­gi, 4 lu­te­go 1943 r.; ge­ne­rał ar­mii, 9 lip­ca 1945 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 26 kwiet­nia 1940 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Ku­tu­zo­wa 1. kla­sy, 8 mar­ca 1944 r.; Or­der Re­pu­bli­ki (Tuwa), 18 sierp­nia 1943 r.; dzie­więć me­da­li, od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (V)” (nr 649), 1931 r.

In­for­ma­cja o pro­ce­sie i eg­ze­ku­cji: „Praw­da”, 24 grud­nia 1953 r.

Bi­blio­gra­fia: Wsie­wo­łod Rokk[66], In­ży­nier Sier­gie­jew (dra­mat), Mo­skwa 1951 (pierw­sze wy­da­nie: Tbi­li­si 1942).


Misz­czen­kow Nie­stor Abra­mo­wicz 

(ur. w 1912 r., wieś Go­la­szy, re­jon ka­splań­ski, ob­wód smo­leń­ski – zm. 17 stycz­nia 1987 r., Smo­leńsk). Bez­par­tyj­ny.

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej.

W RKKA: od 1934 r. (z prze­rwą); czer­wo­no­ar­mi­sta 137. Puł­ku Strze­lec­kie­go, sze­re­go­wy 540. Puł­ku Ar­ty­le­rii Prze­ciw­lot­ni­czej, sier­pień 1942 r. – li­sto­pad 1945 r.

W or­ga­nach NKWD-MGB: kie­row­ca Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go (wzm. z 1951 r.).

Stop­nie: sze­re­go­wy (wzm. z 1943 r.); młod­szy sier­żant (wzm. z 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 2. kla­sy, 11 mar­ca 1985 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; trzy inne me­da­le.


Mo­isie­jen­kow Afa­na­sij Ani­si­mo­wicz 
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(ur. w 1910 r., wieś Ko­niu­cho­wo, po­wiat smo­leń­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. w kwiet­niu 1980 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1934–1940. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od maja 1940 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas szko­ły pod­sta­wo­wej dla do­ro­słych, Smo­leńsk, 1939 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, Ko­niu­cho­wo, do 1928 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny na bu­do­wie Bia­ło­ru­skie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, Smo­leńsk, lata 1928–1929; ro­bot­nik w sow­cho­zie „Sie­mi­czow­ka”, Smo­leńsk, 1929 r. – sty­czeń 1931 r.; uczest­nik kur­sów bu­dow­la­nych dla zbro­ja­rzy, Smo­leńsk, sty­czeń 1931 r. – maj 1931 r.; zbro­jarz w tru­ście „Za­pstroj”, Smo­leńsk, maj 1931 r. – paź­dzier­nik 1932 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta, młod­szy do­wód­ca 99. Puł­ku Ar­ty­le­rii, 20 paź­dzier­ni­ka 1922 r. – 4 li­sto­pa­da 1934 r.

W or­ga­nach NKWD: funk­cjo­na­riusz mi­li­cji w wy­dzie­lo­nym plu­to­nie URKM, Smo­leńsk, 20 grud­nia 1934 r. – 3 grud­nia 1935 r.; funk­cjo­na­riusz mi­li­cji URKM Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, 3 grud­nia 1935 r. – czer­wiec 1937 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 10 lip­ca 1937 r. – li­piec 1941 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; nad­zor­ca w ko­lo­nii OITK Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Omskie­go, paź­dzier­nik 1941 r. – sty­czeń 1942 r.

W RKKA: kur­sant szko­ły puł­ko­wej 88. Puł­ku Ar­ty­le­rii Prze­ciw­lot­ni­czej, sty­czeń 1942 r. – czer­wiec 1942 r.; na­czel­nik sta­cji re­flek­to­ro­wej 35. Puł­ku Re­flek­to­rów Prze­ciw­lot­ni­czych, czer­wiec 1942 r. – gru­dzień 1945 r.

W or­ga­nach NKGB-MGB-MWD-KGB: nad­zor­ca Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, luty 1946 r. – kwie­cień 1952 r.; star­szy nad­zor­ca Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, kwie­cień 1952 r. – ma­rzec 1953 r.; star­szy nad­zor­ca Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, kwie­cień 1954 r. – maj 1956 r.

Eme­ryt, Smo­leńsk, maj 1956 r. – paź­dzier­nik 1956 r.; pa­lacz zmia­no­wy w ad­mi­ni­stra­cji do­mów ChO­ZO Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1956 r. – luty 1957 r.; straż­nik te­ry­to­rial­ne­go za­rzą­du re­zerw ma­te­ria­ło­wych, Smo­leńsk, luty 1957 r. – li­sto­pad 1957 r.; eme­ryt, Smo­leńsk, li­sto­pad 1957 r. – sier­pień 1960 r.; straż­nik w za­kła­dach pro­duk­cji wó­dek i li­kie­rów, Smo­leńsk, sier­pień 1960 r. – kwie­cień 1963 r.; straż­nik zjed­no­cze­nia „Spir­to­bje­di­nie­ni­je”, Smo­leńsk, kwie­cień 1964 r. – wrze­sień 1964 r.; stróż w za­kła­dach pro­duk­cji kon­serw, Smo­leńsk, paź­dzier­nik 1964 r. – czer­wiec 1965 r.; stróż w kom­bi­na­cie lnia­nym, wrze­sień 1965 r. – li­sto­pad 1966 r.; stróż w Za­dnie­prow­skim Wy­dzia­le Mi­li­cji, Smo­leńsk, li­sto­pad 1966 r. – gru­dzień 1969 r.; stróż w Za­dnie­prow­skim Wy­dzia­le Spraw We­wnętrz­nych, Smo­leńsk, gru­dzień 1969 r. – sier­pień 1979 r.; kon­tro­ler w wy­dzia­le służ­by ochro­ny przy Za­dnie­prow­skim Re­jo­no­wym Wy­dzia­le Spraw We­wnętrz­nych, Smo­leńsk, sier­pień 1979 r. – kwie­cień 1980 r.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 5 li­sto­pa­da 1954 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 30 kwiet­nia 1946 r.; dwa inne me­da­le.


Mo­isie­jen­kow Wa­si­lij Pie­tro­wicz 
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(ur. w 1912 r., wieś Sie­ried­nie­wo, gmi­na mier­liń­ska, po­wiat kra­snin­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. 1967 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1936–1944. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1946 r. (kan­dy­dat od mar­ca 1944 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła rol­ni­cza w sow­cho­zie Mań­ko­wo, re­jon kra­snin­ski, 1929 r.

Ogrod­nik w sow­cho­zie Alek­san­drow­sko­je, re­jon smo­leń­ski, ma­rzec 1929 r. – paź­dzier­nik 1932 r.; ro­bot­nik w sow­cho­zie Mań­ko­wo, paź­dzier­nik 1932 r. – paź­dzier­nik 1934 r.

W RKKA: pi­sarz, czer­wo­no­ar­mi­sta w re­jo­no­wym ko­mi­sa­ria­cie woj­sko­wym, Po­czi­nok, ob­wód za­chod­ni, paź­dzier­nik 1934 r. – paź­dzier­nik 1935 r.; ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 12. Puł­ku Strze­lec­kie­go 4. Dy­wi­zji 5. Kor­pu­su, Bia­ło­ru­ski Okręg Woj­sko­wy, paź­dzier­nik 1935 r. – li­sto­pad 1937 r.

W or­ga­nach NKWD-MGB-MWD: in­spek­tor wy­dzia­łu go­spo­dar­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, li­sto­pad 1937 r. – li­piec 1941 r.; in­spek­tor wy­dzia­łu go­spo­dar­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; dy­żur­ny ko­men­dant OITK Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Czka­łow­skie­go, Sol-Ileck, paź­dzier­nik 1941 r. – luty 1942 r.; in­spek­tor wy­dzia­łu go­spo­dar­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, Smo­leńsk, luty 1942 r. – gru­dzień 1945 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, gru­dzień 1945 r. – sier­pień 1950 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du Mi­li­cji Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sier­pień 1950 r. – ma­rzec 1951 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du Mi­li­cji Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1951 r. – ma­rzec 1953 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du Mi­li­cji Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od mar­ca 1953 r. (wzm. z 19 lip­ca 1956 r., 16 czerw­ca 1958 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy 26 czerw­ca 1967 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 20 paź­dzier­ni­ka 1942 r.; lejt­nant in­ten­den­tu­ry, 24 stycz­nia 1946 r. (wzm. z 1952 r.); ka­pi­tan mi­li­cji (wzm. z czerw­ca 1958 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 23 maja 1952 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 12 maja 1945 r.; dwa inne me­da­le.


Mo­kri­din Iwan Pro­ko­fje­wicz 
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(ur. w 1913 r., wieś Le­ono­wo, po­wiat kliń­ski, gu­ber­nia mo­skiew­ska[67] – zm. w maju 1990 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1935–1942. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1943 r. (kan­dy­dat od sierp­nia 1942 r.).

Wy­kształ­ce­nie: nie­peł­na szko­ła śred­nia, Klin, 1929 r.

Koł­choź­nik w koł­cho­zie „Kul­tu­ra”, Le­ono­wo, wrze­sień 1929 r. – ma­rzec 1931 r.; ko­wal w koł­cho­zie „Kul­tu­ra”, ma­rzec 1931 r. – paź­dzier­nik 1935 r.

W woj­skach NKWD: czer­wo­no­ar­mi­sta 135. Wy­dzie­lo­ne­go Dy­wi­zjo­nu Wojsk NKWD Okrę­gu Mo­skiew­skie­go, 27 paź­dzier­ni­ka 1935 r. – 30 li­sto­pa­da 1937 r.

Ślu­sarz w wa­go­now­ni ko­le­jo­wej, Ka­li­nin, gru­dzień 1937 r. – sier­pień 1939 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: funk­cjo­na­riusz ochro­ny Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1939 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu 36. Ba­ta­lio­nu Me­cha­ni­za­cji Ro­bót Ko­le­jo­wych 6. Bry­ga­dy Ko­le­jo­wej Za­rzą­du Wojsk Ko­le­jo­wych, Front Ka­li­niń­ski, Nad­bał­tyc­ki, Za­baj­kal­ski, li­sto­pad 1941 r. – 4 czerw­ca 1946 r.; nie pra­co­wał, Ka­li­nin, czer­wiec 1946 r. – gru­dzień 1946 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu wy­dzia­łu za­bez­pie­cze­nia ma­te­ria­ło­wo-tech­nicz­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1946 r. – luty 1952 r.; nad­zor­ca 1. ka­te­go­rii w wię­zie­niu nr 1, Ka­li­nin, 17 lu­te­go 1952 r. – sty­czeń 1964 r.; nad­zor­ca, star­szy nad­zor­ca aresz­tu śled­cze­go, Ka­li­nin, sty­czeń 1964 r. – czer­wiec 1970 r.; star­szy kon­tro­ler aresz­tu śled­cze­go, Ka­li­nin, czer­wiec 1970 r. – czer­wiec 1974 r.

Eme­ryt, Ka­li­nin, czer­wiec 1974 r. – maj 1990 r.

Sto­pień: star­szy sier­żant (wzm. z 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 2. kla­sy, 11 mar­ca 1985 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 5 li­sto­pa­da 1954 r.; osiem in­nych me­da­li.


No­wo­sio­łow Iwan Iwa­no­wicz 
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(ur. w 1909 r., wieś Żab­ki­no, po­wiat no­wo­tor­żok­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. w lip­cu 1975 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie pra­cow­ni­ka sor­tow­ni. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1932–1939. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od paź­dzier­ni­ka 1942 r. (kan­dy­dat od grud­nia 1930 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła dzie­wię­cio­let­nia, Mo­skwa, 1926 r.

Ro­bot­nik re­mon­to­wy ko­lek­ty­wu ro­bot­ni­cze­go nr 13, Mo­skwa, sty­czeń 1927 r. – sier­pień 1929 r.; kre­ślarz-kon­struk­tor w tru­ście „Or­chim”, Mo­skwa, sier­pień 1929 r. – li­sto­pad 1931 r.

W RKKA: kur­sant, czer­wo­no­ar­mi­sta 76. Ka­rel­skie­go Puł­ku 26. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Ni­kolsk Ussu­ryj­ski, Kraj Da­le­ko­wschod­ni, li­sto­pad 1931 r. – sty­czeń 1933 r.

Tech­nik tru­stu „Or­chim”, Mo­skwa, sty­czeń 1933 r. – paź­dzier­nik 1934 r.; tech­nik tru­stu „So­juz­chim­mon­taż”, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1934 r. – maj 1936 r.; in­ży­nier biu­ra pro­jek­to­wo-mon­ta­żo­we­go tru­stu „Tie­pło­kon­trol”, Mo­skwa, maj 1936 r. – sty­czeń 1939 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: pra­cow­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD, Mo­skwa, od stycz­nia 1939 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 6 mar­ca 1941 r. – 11 sierp­nia 1941 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny 5. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 11 sierp­nia 1941 r. – 7 grud­nia 1941 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny 6. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, od 7 grud­nia 1941 r.; pra­cow­nik NKGB–MGB ZSRS od maja 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka od­dzia­łu w Wy­dzia­le A MGB ZSRS, ? – ma­rzec 1953 r.; pra­cow­nik MWD ZSRS, ma­rzec 1953 r. – ma­rzec 1954 r.; pra­cow­nik KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, ma­rzec 1954 r. – maj 1961 r.

Eme­ryt, Mo­skwa, maj 1961 r. – maj 1962 r.; in­ży­nier Za­rzą­du Bu­dow­la­no-Mon­ta­żo­we­go „In­du­stroj”, Mo­skwa, maj 1962 r. – kwie­cień 1963 r.; kie­row­nik od­dzia­łu Wie­czo­ro­we­go In­sty­tu­tu Me­ta­lur­gicz­ne­go, Mo­skwa, kwie­cień 1963 r. – li­piec 1975 r.

Stop­nie: sier­żant BP, 25 mar­ca 1939 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r., 7 grud­nia 1941 r.); ma­jor (wzm. z 1949 r.).

Od­zna­cze­nia: me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 25 lip­ca 1949 r.; osiem in­nych me­da­li.


Ofi­ce­row Alek­siej Na­za­ro­wicz 
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(ur. w 1914 r., wieś Dub­na, po­wiat odo­jew­ski, gu­ber­nia tul­ska – zm. 1966 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka wiel­ko­pie­cow­ni­ka[68] (oj­ciec zmarł w 1920 r.). Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1929–1939. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od paź­dzier­ni­ka 1939 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1938 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sied­mio­let­nia szko­ła fa­brycz­no-za­kła­do­wa, Dub­na, 1931 r.; tech­ni­kum bu­do­wy ma­szyn, Tuła, 1937 r.; czte­ry lata In­sty­tu­tu Pra­wa.

Or­ga­ni­za­tor im­prez ma­so­wych w re­dak­cji ga­ze­ty „Sta­li­niec”, Dub­na, sier­pień 1931 r. – paź­dzier­nik 1931 r.; prze­wod­ni­czą­cy bazy pio­nie­rów w fa­brycz­no-za­kła­do­wej szko­le sied­mio­let­niej, Dub­na, paź­dzier­nik 1931 r. – gru­dzień 1931 r.; in­struk­tor wy­dzia­łu or­ga­ni­za­cyj­ne­go re­jo­no­we­go związ­ku spo­żyw­ców, Dub­na, gru­dzień 1931 r. – wrze­sień 1932 r.; uczeń tech­ni­kum bu­do­wy ma­szyn, Tuła, wrze­sień 1932 r. – ma­rzec 1937 r.; kon­struk­tor w za­kła­dzie nr 173, Tuła, ma­rzec 1937 r. – ma­rzec 1938 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: słu­chacz Mo­skiew­skiej Mię­dzy­kra­jo­wej Szko­ły NKWD, 19 mar­ca 1938 r. – 1 li­sto­pa­da 1938 r; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 11. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS od 1 li­sto­pa­da 1938 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny 3. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 7 wrze­śnia 1940 r. – ma­rzec 1941 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny 2. od­dzia­łu 2. Wy­dzia­łu NKGB ZSRS, 30 mar­ca 1941 r. – 11 sierp­nia 1941 r.; pra­cow­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, sier­pień 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sty­czeń 1942 r. – luty 1943 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 2. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Taj­no-Po­li­tycz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 lu­te­go 1943 r. – maj 1943 r. (li­sta eta­tów 1 lu­te­go 1943 r.); pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, maj 1943 r. – sty­czeń 1944 r.; pra­cow­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD–MWD ZSRS, 29 stycz­nia 1944 r. – 29 li­sto­pa­da 1946 r.; od­de­le­go­wa­ny do MGB ZSRS, 29 li­sto­pa­da 1946 r. (na mocy roz­ka­zu nr 1642); pra­cow­nik Wy­dzia­łu A MGB ZSRS, li­sto­pad 1946 r. – ma­rzec 1953 r. (wzm. z 27 mar­ca 1947 r.); star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS od mar­ca 1954 r. (wzm. z lip­ca 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Miej­ski KPZS, 11 li­sto­pa­da 1966 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 3 stycz­nia 1939 r.; młod­szy lejt­nant BP, 25 mar­ca 1939 r.; star­szy lejt­nant BP, 11 lu­te­go 1943 r.; ka­pi­tan BP, 17 stycz­nia 1944 r.; ma­jor (wzm. z lip­ca 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 25 czerw­ca 1954 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 25 lip­ca 1949 r.; czte­ry me­da­le.


Oku­niew Alek­siej Wa­si­lie­wicz 
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(ur. w 1901 r., wieś Ki­sie­le­wo, po­wiat mysz­kiń­ski, gu­ber­nia ja­ro­sław­ska – zm. 1966 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie ma­ga­zy­nie­ra (w la­tach 1914–1916 oj­ciec han­dlo­wał her­ba­tą). Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1919–1927. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1925 r. (kan­dy­dat od lip­ca 1921 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła pod­sta­wo­wa, Mo­skwa, 1914 r.; Aka­de­mia So­cja­li­stycz­na, Mo­skwa, 1918 r.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w fir­mie „Si­bir­ska­ja kom­pa­ni­ja”, Mo­skwa, czer­wiec 1916 r. – kwie­cień 1918 r.; sta­ży­sta w biu­rze „Gław­tek­stil”, Mo­skwa, kwie­cień 1918 r. – gru­dzień 1918 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta 2. Mo­skiew­skie­go Okrę­gu Puł­ko­we­go, gru­dzień 1918 r. – sier­pień 1919 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB-MGB: pra­cow­nik WCzK od sierp­nia 1919 r.; se­kre­tarz, ofi­cer ope­ra­cyj­ny od­dzia­łu w Wy­dzia­le Ope­ra­cyj­nym OGPU ZSRS, 1 paź­dzier­ni­ka 1925 r. – 1 maja 1929 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny, star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny 2. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Ope­ra­cyj­ne­go OGPU ZSRS, 1 maja 1929 r. – 1 stycz­nia 1930 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka 2. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Ope­ra­cyj­ne­go OGPU ZSRS, 1 stycz­nia 1930 r. – 1 czerw­ca 1931 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka 4. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Ope­ra­cyj­ne­go OGPU ZSRS, 1 czerw­ca 1931 r. – 1 lip­ca 1931 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu w Wy­dzia­le Ope­ra­cyj­nym GUGB NKWD ZSRS (wzm. z 19 grud­nia 1936 r.); za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS (wzm. z 1940 r.); pra­cow­nik 1. Wy­dzia­łu NKGB ZSRS w 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu NKWD ZSRS od 22 sierp­nia 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 5. od­dzia­łu 4. Wy­dzia­łu 6. Za­rzą­du NKGB ZSRS, 17 maja 1943 r. – kwie­cień 1946 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 9. od­dzia­łu wy­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go Głów­ne­go Za­rzą­du Ochro­ny MGB ZSRS, ? – 21 maja 1949 r.; zwol­nio­ny 21 maja 1949 r. z po­wo­du cho­ro­by.

Od lu­te­go 1950 r. eme­ryt, Mo­skwa. Fi­gu­ro­wał w ewi­den­cji par­tyj­nej w tru­ście „Mos­gor­mie­biel­prom” (wzm. z sierp­nia 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Miej­ski KPZS 31 mar­ca 1966 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: star­szy lejt­nant BP, 8 stycz­nia 1936 r. (wzm. z 20 grud­nia 1936 r.); ka­pi­tan BP, 26 kwiet­nia 1938 r.; ma­jor BP, 22 mar­ca 1940 r.; puł­kow­nik BP, 14 lu­te­go 1943 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; trzy Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 28 paź­dzier­ni­ka 1944 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r., 25 lip­ca 1949 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 22 lip­ca 1937 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 19 grud­nia 1937 r.; czte­ry me­da­le. Na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS nr 289 z 27 kwiet­nia 1940 r. na­gro­dzo­ny bro­nią bo­jo­wą „za wy­ko­na­nie za­dań rzą­du” (GARF, f. 9401, op. 9, d. 78).


Or­łow Dmi­trij Iwa­no­wicz 
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(ur. w 1898 r., wieś Mie­chi, gmi­na asień­ska, po­wiat pro­cho­row­ski, gu­ber­nia pskow­ska – zm. 1945 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lu­te­go 1931 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1930 r.). Na­le­żał do par­tii ko­mu­ni­stycz­nej w la­tach 1917–1919, wy­stą­pił z po­wo­du cho­ro­by.

Wy­kształ­ce­nie: sa­mo­uk.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Mie­chi, maj 1910 r. – sier­pień 1913 r.; ro­bot­nik w fa­bry­ce Ofien­ba­che­ra, Sankt Pe­ters­burg, sier­pień 1913 r. – sier­pień 1914 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Mie­chi, sier­pień 1914 r. – luty 1917 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 7. Kom­pa­nii 120. Puł­ku Pie­cho­ty, Por­chow, luty 1917 r. – maj 1917 r.; sze­re­go­wy 7. par­ku lot­ni­cze­go, Psków, maj 1917 r. – sier­pień 1918 r.

W RKKA: ma­ga­zy­nier, czer­wo­no­ar­mi­sta 7. par­ku lot­ni­cze­go, Twer, sier­pień 1918 r. – li­piec 1924 r.

Wier­tacz, fre­zer w fa­bry­ce im. Wag­ża­no­wa, Twer–Ka­li­nin, li­piec 1924 r. – li­piec 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB: ku­rier woj­sko­wy Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­piec 1935 r. – sier­pień 1938 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od sierp­nia 1938 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go (wzm. z 1945 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ka­li­niń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy WKP(b) 10 grud­nia 1945 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: młod­szy lejt­nant BP (wzm. z 1945 r.).

Od­zna­cze­nia: me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.


Paw­łow Wa­si­lij Paw­ło­wicz 
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(ur. w 1910 r., wieś Bol­sza­ja Ruja, po­wiat gdow­ski, gu­ber­nia sankt-pe­ters­bur­ska – zm. 3 kwiet­nia 1962 r., Le­nin­grad). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (oj­ciec zmarł w 1922 r., mat­ka – w 1926 r.). Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1925–1935. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od stycz­nia 1932 r. (kan­dy­dat od lip­ca 1930 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła wiej­ska, wieś Wy­skat­ka, po­wiat gdow­ski, 1922 r.; przy­za­kła­do­wa szko­ła za­wo­do­wa (FZU[69]) przy za­kła­dzie pań­stwo­wym nr 4, Le­nin­grad, wrze­sień 1925 r. – wrze­sień 1928 r.; wie­czo­ro­wa szko­ła ro­bot­ni­cza, Le­nin­grad, 1929 r.; je­den rok na fa­kul­te­cie wie­czo­ro­wym tech­ni­kum me­cha­nicz­ne­go, Le­nin­grad, 1930 r.; In­sty­tut Gór­ni­czy, Le­nin­grad, wrze­sień 1930 r. – czer­wiec 1935 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie mat­ki, Bol­sza­ja Ruja, czer­wiec 1922 r. – maj 1923 r.; pa­stuch w spół­dziel­ni wiej­skiej, Bol­sza­ja Ruja, maj 1923 r. – maj 1925 r.; na utrzy­ma­niu wuja, Le­nin­grad, maj 1925 r. – wrze­sień 1925 r.; ślu­sarz w za­kła­dzie pań­stwo­wym nr 4, Le­nin­grad, wrze­sień 1928 r. – wrze­sień 1930 r.; na­czel­nik gru­py przy­go­to­waw­czej bu­do­wy Kuj­by­szew­skiej elek­trow­ni wod­nej (GES[70]) Mo­skiew­skie­go tru­stu „Gi­dro­ener­go­pro­jekt”, wieś Pie­rie­wo­ło­ki, Kraj Kuj­by­szew­ski, czer­wiec 1935 r. – paź­dzier­nik 1936 r.; pra­cow­nik na­uko­wy w ka­te­drze geo­lo­gii Le­nin­gradz­kie­go In­sty­tu­tu Gór­ni­cze­go, paź­dzier­nik 1936 r. – ma­rzec 1938 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: słu­chacz Cen­tral­nej Szko­ły NKWD, Mo­skwa, 20 mar­ca 1938 r. – 23 sierp­nia 1938 r.; sta­ży­sta, ofi­cer ope­ra­cyj­ny 3. Wy­dzia­łu UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Swier­dłow­skie­go, 23 sierp­nia 1938 r. – 5 stycz­nia 1939 r.; na­czel­nik Ki­ro­wo­gradz­kie­go Re­jo­no­we­go Wy­dzia­łu NKWD, Nie­wiańsk, ob­wód swier­dłow­ski, 5 stycz­nia 1939 r. – 4 grud­nia 1939 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 4 grud­nia 1939 r. – 26 lu­te­go 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 26 lu­te­go 1941 r. – 31 lip­ca 1941 r.; na­czel­nik woj­sko­we­go bu­dow­nic­twa po­lo­we­go 2. Za­rzą­du Ro­bót Obron­nych, Front Pół­noc­no-Za­chod­ni, sier­pień 1941 r. – maj 1942 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1942 r. – 7 maja 1943 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 7 maja 1943 r. – 26 lip­ca 1945 r.; na­czel­nik Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Cze­la­biń­skie­go, 26 lip­ca 1945 r. – 27 kwiet­nia 1948 r.; na­czel­nik 1. Za­rzą­du i za­stęp­ca na­czel­ni­ka Dal­stro­ju MWD[71] ZSRS, Ma­ga­dan, 27 kwiet­nia 1948 r. – 24 wrze­śnia 1951 r.; w dys­po­zy­cji Za­rzą­du Kadr MWD ZSRS, 24 wrze­śnia 1951 r. – 7 stycz­nia 1952 r.; na­czel­nik Za­rzą­du Po­praw­czych Obo­zów Pra­cy i Bu­dow­nic­twa Wy­tie­gor­gi­dro­stroj MWD[72], 7 stycz­nia 1952 r. – 17 stycz­nia 1953 r.; na­czel­nik Za­rzą­du Po­praw­czych Obo­zów Pra­cy i Bu­dow­nic­twa Omsk­stro­ju MWD, 17 stycz­nia 1953 r. – 1 kwiet­nia 1953 r.; na­czel­nik za­rzą­du Omsk­stro­ju Mi­ni­ster­stwa Prze­my­słu Naf­to­we­go od 1 kwiet­nia 1953 r. (wzm. ze stycz­nia 1954 r.); na­czel­nik za­rzą­du bu­dow­nic­twa ko­pal­ni mie­dzi Gław­prom­stro­ju MWD Ob­wo­du Cze­la­biń­skie­go, od 8 lip­ca 1954 r.; jed­no­cze­śnie na­czel­nik Ma­ka­row­skie­go Od­dzia­łu Ła­gro­we­go MWD, 10 grud­nia 1954 r. – 7 maja 1955 r. 

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 13 czerw­ca 1939 r.; star­szy lejt­nant BP, 4 grud­nia 1939 r.; ka­pi­tan BP, 4 czerw­ca 1942 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r.; puł­kow­nik BP, 12 maja 1943 r.; ko­mi­sarz BP, 9 czerw­ca 1945 r.; ge­ne­rał ma­jor, 9 lip­ca 1945 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 21 czerw­ca 1945 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 20 wrze­śnia 1943 r., 20 mar­ca 1952 r.; sześć me­da­li.


Prud­ni­kow Pro­chor Gri­gor­je­wicz 
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(ur. w 1905 r., wieś Szeł­bi­ca, gmi­na kosz­czin­ska, po­wiat smo­leń­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. 1967 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1940 r. (kan­dy­dat od maja 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Szczeł­bi­ca, 1918 r.

Pa­stuch sta­da, Szczeł­bi­ca, maj 1912 r. – paź­dzier­nik 1920 r.; pa­ro­bek u ku­ła­ka Ro­ma­nien­ko­wa, wieś Obu­cho­wo, gmi­na kosz­cziń­ska, paź­dzier­nik 1920 r. – li­sto­pad 1922 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, Szczeł­bi­ca, li­sto­pad 1922 r. – paź­dzier­nik 1930 r. 

W or­ga­nach mi­li­cji i NKWD-NKGB: funk­cjo­na­riusz 3. Wy­dzia­łu mi­li­cji, Smo­leńsk, paź­dzier­nik 1930 r. – sier­pień 1934 r.; młod­szy nad­zor­ca aresz­tu śled­cze­go (DPZ[73]) w Smo­leń­sku, sier­pień 1934 r. – 1 lu­te­go 1937 r. (wzm. z 20 paź­dzier­ni­ka 1934 r.); star­szy nad­zor­ca DPZ Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 lu­te­go 1937 r. – 11 lip­ca 1938 r., star­szy blo­ku wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 11 lip­ca 1938 r. – lip­ca 1941 r.

W RKKA: do­wód­ca plu­to­nu 2. Kom­pa­nii 20. Wy­dzie­lo­ne­go Puł­ku Dro­go­wo-Eks­plo­ata­cyj­ne­go, Front Za­chod­ni, li­piec 1941 r. – luty 1942 r.; po­li­truk kom­pa­nii 20. Wy­dzie­lo­ne­go Puł­ku Dro­go­wo-Eks­plo­ata­cyj­ne­go, Front Za­chod­ni, luty 1942 r. – czer­wiec 1943 r.; słu­chacz kur­sów in­ży­nie­ryj­nych, Ro­stów, ob­wód ja­ro­sław­ski, czer­wiec 1943 r. – maj 1944 r.; star­szy tech­nik od­dzia­łu Lwow­skie­go Ma­ga­zy­nu Woj­sko­we­go, 1. Front Ukra­iń­ski, maj 1944 r. – kwie­cień 1946 r.

W or­ga­nach MGB-MWD: in­spek­tor AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, czer­wiec 1946 r. – paź­dzier­nik 1946 r.; kie­row­nik ma­ga­zy­nu od­dzia­łu ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1946 r. – ma­rzec 1948 r.; ko­men­dant po­wia­to­we­go wy­dzia­łu sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go MGB Me­klem­bur­gii, Schwe­rin, ma­rzec 1948 r. – czer­wiec 1949 r.; ko­men­dant Za­rzą­du MGB–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od czerw­ca 1949 r. (wzm. ze stycz­nia 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne 26 czerw­ca 1967 r. przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: star­szy lejt­nant (wzm. z 30 mar­ca 1949 r., z sierp­nia 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 1 czerw­ca 1951 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 21 maja 1947 r.; dwa me­da­le.


Ra­zo­rie­no­wa (Bu­ła­cho­wa[74]) Anna Iwa­now­na
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(ur. w 1919 r., wieś Ko­żu­cho­wo, po­wiat mo­żaj­ski, gu­ber­nia mo­skiew­ska – zm. ?). Uro­dzi­ła się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sjan­ka. Na­le­ża­ła do WLKSM w la­tach 1936–1946. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1949 r. (kan­dy­dat­ka od lip­ca 1946 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła sied­mio­let­nia, Mo­żajsk, 1933 r.

Na kur­sach ma­szy­no­pi­sa­nia i ste­no­gra­fii przy Mo­skiew­skim Miej­skim Wy­dzia­le Edu­ka­cji Lu­do­wej, paź­dzier­nik 1934 r. – paź­dzier­nik 1935 r.; ma­szy­nist­ka w Nar­ko­ma­cie Obro­ny ZSRS, paź­dzier­nik 1935 r. – li­piec 1938 r.

W or­ga­nach NKWD-SMIERSZ-MGB-MWD-KGB: ma­szy­nist­ka- -ste­no­gra­fist­ka se­kre­ta­ria­tu 9. od­dzia­łu 1. Za­rzą­du NKWD ZSRS od 2 sierp­nia 1938 r.; ste­no­gra­fist­ka w 2. Wy­dzia­le GUGB NKWD ZSRS, 1938 r. – 27 kwiet­nia 1939 r. (wzm. z 1938 r.); ma­szy­nist­ka – ste­no­gra­fist­ka 1. ka­te­go­rii 3. Wy­dzia­łu GEU NKWD ZSRS, 27 kwiet­nia 1939 r. – czer­wiec 1940 r. (roz­kaz nr 00447 z 27 kwiet­nia 1939 r., wzm. z 10 paź­dzier­ni­ka 1939 r.); ste­no­gra­fist­ka-ma­szy­nist­ka Wi­leń­skie­go Wy­dzia­łu NKWD, czer­wiec 1940 r. – ma­rzec 1941 r.; ma­szy­nist­ka Wi­leń­skie­go Za­rzą­du Miej­skie­go NKGB, 3 kwiet­nia 1941 r. – czer­wiec 1941 r.; w re­zer­wie Wy­dzia­łu Kadr NKGB od 29 czerw­ca 1941 r.; w re­zer­wie Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du No­wo­sy­bir­skie­go od 21 sierp­nia 1941 r.; pra­cow­ni­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du No­wo­sy­bir­skie­go (wzm. z 15 kwiet­nia 1942 r., li­sta eta­tów); ste­no­gra­fist­ka NKWD ZSRS, 1942 r. – gru­dzień 1943 r.; ste­no­gra­fist­ka GUKR SMIERSZ, gru­dzień 1943 r. – li­piec 1946 r.; pra­cow­ni­ca 3. Za­rzą­du Głów­ne­go MGB ZSRS, li­piec 1946 r. – ma­rzec 1953 r.; pra­cow­ni­ca 3. Za­rzą­du MWD ZSRS, ma­rzec 1953 r. – ma­rzec 1954 r.; pra­cow­ni­ca 3. Za­rzą­du Głów­ne­go KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, ma­rzec 1954 r. – maj 1955 r.; pro­wa­dzi­ła ewi­den­cję do­ku­men­tów par­tyj­nych w ko­mi­te­cie par­tyj­nym KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, maj 1955 r. – luty 1961 r.; ma­szy­nist­ka w re­dak­cji ma­ga­zy­nu „Po­gra­nicz­nik” Za­rzą­du Po­li­tycz­ne­go Wojsk Po­gra­nicz­nych KGB, Mo­skwa, ma­rzec 1961 r. – gru­dzień 1966 r.; ma­szy­nist­ka ste­no­gra­fist­ka re­dak­cji ma­ga­zy­nu „Po­gra­nicz­nik”, gru­dzień 1966 r. – paź­dzier­nik 1975 r.; eme­ryt­ka od paź­dzier­ni­ka 1975 r., Mo­skwa. Wy­stą­pi­ła z KPZS na wła­sne żą­da­nie, 12 czerw­ca 1990 r.

Sto­pień: lejt­nant (wzm. z 1955 r.).

Od­zna­cze­nia: me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 25 lu­te­go 1949 r.; pięć in­nych me­da­li.


Ru­ba­now An­driej Mak­si­mo­wicz 
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(ur. w 1902 r., chu­tor Pie­trow­ka, re­jon mi­lu­tyń­ski, ob­wód ro­stow­ski – zm. ma­rzec 1982 r., Ka­zań). Uro­dził się w ro­dzi­nie tka­cza (mat­ka była pracz­ką, zmar­ła w 1913 r.). Ukra­iniec. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od paź­dzier­ni­ka 1924 r. (kan­dy­dat od li­sto­pa­da 1922 r.).

Wy­kształ­ce­nie: kur­sy ogól­no­kształ­cą­ce przy ko­mi­sji związ­ków za­wo­do­wych pra­cow­ni­ków NKWD, Mo­skwa, 1934 r.

Wo­zak w ko­pal­ni Roz­ie­ta, sta­cja Li­cha­ja, Po­łu­dnio­wo-Wschod­nia Li­nia Ko­le­jo­wa, wrze­sień 1912 r. – sier­pień 1913 r.; pra­co­wał jako pa­ro­bek u ku­ła­ka Izwa­ri­na, chu­tor Ka­ra­icz sta­ni­cy Ka­mień­ska­ja, ob­wód do­niec­ki, sier­pień 1913 r. – czer­wiec 1916 r.; cze­lad­nik szew­ski u cha­łup­ni­ka Ru­ba­no­wa, sta­ni­ca Ka­mień­ska­ja, czer­wiec 1916 r. – sty­czeń 1918 r.

W RKKA: czer­wo­no­gwar­dzi­sta w od­dzia­le Je. A. Szcza­dien­ki[75], sta­ni­ca Ka­mień­ska­ja, sty­czeń 1918 r. – czer­wiec 1918 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 1. Do­niec­kie­go Puł­ku 38. Mo­ro­zow­skiej Dy­wi­zji 10. Ar­mii Fron­tu Po­łu­dnio­we­go, Ca­ry­cyn, czer­wiec 1918 r. – paź­dzier­nik 1920 r.; kur­sant szko­ły dla czer­wo­no­ar­mi­stów, Kra­sno­dar, paź­dzier­nik 1920 r. – maj 1921 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU: czer­wo­no­ar­mi­sta Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go WCzK 9. Ar­mii, Kra­sno­dar, maj 1921 r. – li­piec 1921 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta w woj­skach WCzK–OGPU, Mo­skwa, li­piec 1921 r. – paź­dzier­nik 1923 r.; pra­cow­nik OGPU, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1923 r. – czer­wiec 1924 r.

Agent ds. za­opa­trze­nia Mo­skiew­skie­go Biu­ra Han­dlu Pół­noc­no-Za­chod­nie­go, Mo­skwa, czer­wiec 1924 r. – luty 1929 r.; ko­men­dant bu­dyn­ków tech­ni­kum tłusz­czo­we­go, Mo­skwa, luty 1929 r. – ma­rzec 1930 r.; wy­ko­naw­ca w tru­ście „Du­bi­tiel”, Mo­skwa, ma­rzec 1930 r. – ma­rzec 1931 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: pra­cow­nik OGPU–NKWD, Mo­skwa, ma­rzec 1931 r. – sier­pień 1936 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1936 r. – wrze­sień 1936 r.; ko­men­dant punk­tu „Za­got­zier­no” Rżew­skie­go Wy­dzia­łu Miej­skie­go Mi­li­cji NKWD, wrze­sień 1936 r. – kwie­cień 1939 r.; ko­men­dant AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1939 r. – maj 1943 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu ko­men­danc­kie­go ACh­FO Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – li­sto­pad 1944 r.; ko­men­dant Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Wiel­ko­łuc­kie­go, li­sto­pad 1944 r. – luty 1945 r.; ko­men­dant NKGB Es­toń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, luty 1945 r. – li­piec 1945 r.; ko­men­dant NKGB–MGB Ta­dżyc­kiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, sier­pień 1945 r. – czer­wiec 1948 r.; ko­men­dant i za­stęp­ca na­czel­ni­ka AChO MGB Ta­tar­skiej Au­to­no­micz­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, czer­wiec 1948 r. – ma­rzec 1953 r.; na­czel­nik od­dzia­łu i ko­men­dant MWD Ta­tar­skiej ASRS, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w Wy­dzia­le Go­spo­dar­czym KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów Ta­tar­skiej ASRS, kwie­cień 1954 r. – czer­wiec 1955 r.; ko­men­dant KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów Ta­tar­skiej ASRS, czer­wiec 1955 r. – sier­pień 1957 r.

Eme­ryt, Ka­zań, sier­pień 1957 r. – sier­pień 1972 r.; in­spek­tor służ­by ra­tun­ko­wej Ta­tar­skiej Re­pu­bli­kań­skiej Rady Związ­ku Ra­tow­nic­twa Wod­ne­go, sier­pień 1972 r. – paź­dzier­nik 1972 r.; eme­ryt od paź­dzier­ni­ka 1972 r., Ka­zań. 

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP; star­szy lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r.; ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik BP, 21 wrze­śnia 1943 r. (wzm. z 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 4 grud­nia 1945 r.; trzy Or­de­ry Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 20 wrze­śnia 1943 r., 19 stycz­nia 1945 r., 28 paź­dzier­ni­ka 1967 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 31 maja 1945 r.; osiem me­da­li, na­gro­dzo­ny bro­nią ho­no­ro­wą przez Ko­le­gium OGPU w 1932 r. „za bez­względ­ną wal­kę z kontr­re­wo­lu­cją”.


Ry­ba­kow Alek­siej Alek­san­dro­wicz 
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(ur. w 1901 r., wieś Ti­cho­no­wa Pu­styń, po­wiat ka­łu­ski, gu­ber­nia ka­łu­ska – zm. 1969 r., ob­wód krym­ski). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (oj­ciec zmarł w 1914 r.). Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1918–1924. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od sierp­nia 1920 r. (nie był kan­dy­da­tem).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła pa­ra­fial­na, Ti­cho­no­wa Pu­styń, 1914 r.

Wo­zak w pry­wat­nym tar­ta­ku, Ti­cho­no­wa Pu­styń, luty 1915 r. – ma­rzec 1916 r.; cze­lad­nik u to­ka­rza w pry­wat­nym za­kła­dzie me­cha­nicz­nym, Mo­skwa, ma­rzec 1916 r. – ma­rzec 1917 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie mat­ki, Ti­cho­no­wa Pu­styń, ma­rzec 1917 r. – gru­dzień 1917 r.; prze­wod­ni­czą­cy Siel­so­wie­tu, Ti­cho­no­wa Pu­styń, gru­dzień 1917 r. – li­piec 1919 r.; ope­ra­tor ma­szy­ny tar­tacz­nej, Ka­łu­ga, li­piec 1919 r. – luty 1920 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 29. Puł­ku Strze­lec­kim, Ka­łu­ga, luty 1920 r. – maj 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta w 2. Re­zer­wo­wym Puł­ku Strze­lec­kim, Sier­pu­chow, maj 1920 r. – gru­dzień 1920 r.

W woj­skach WCzK-OGPU-NKWD: czer­wo­no­ar­mi­sta w od­dzia­le spec­na­zu WCzK, gru­dzień 1920 r. – luty 1921 r.; se­kre­tarz ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go od­dzia­łu spec­na­zu WCzK, luty 1921 r. – maj 1921 r.; in­struk­tor wy­dzia­łu po­li­tycz­ne­go od­cin­ka bo­jo­we­go, Kir­sa­now, maj 1921 r. – li­sto­pad 1921 r.; in­struk­tor se­kre­ta­ria­tu po­li­tycz­ne­go 5. Wy­dzie­lo­ne­go Ba­ta­lio­nu WCzK–GPU, Ka­łu­ga, li­sto­pad 1921 r. – wrze­sień 1922 r.; po­li­truk 1. Wy­dzie­lo­ne­go Dy­wi­zjo­nu GPU, Tuła, wrze­sień 1922 r. – li­piec 1923 r.; ko­mi­sarz woj­sko­wy 6. Puł­ku OGPU, Mo­skwa, li­piec 1923 r. – li­sto­pad 1923 r.; ko­mi­sarz woj­sko­wy 61. Dy­wi­zjo­nu Spe­cjal­ne­go OGPU, Suz­dal, li­sto­pa­da 1923 r. – ma­rzec 1924 r.; ko­mi­sarz woj­sko­wy 19. Wy­dzie­lo­nej Kom­pa­nii Kon­wo­jo­wej, Niż­ny No­wo­gród, ma­rzec 1924 r. – wrze­sień 1928 r.; do­wód­ca kom­pa­nii 6. Wy­dzie­lo­ne­go Ba­ta­lio­nu Kon­wo­jo­we­go, Niż­ny No­wo­gród, wrze­sień 1928 r. – sier­pień 1930 r.; słu­chacz Wyż­szej Szko­ły Strze­lec­ko-Tak­tycz­nej „Wy­strieł”, Mo­skwa, sier­pień 1930 r. – li­piec 1931 r.; do­wód­ca ba­ta­lio­nu 3. Puł­ku Kon­wo­jo­we­go 2. Dy­wi­zji Ukra­iń­skiej, Char­ków li­piec 1931 r. – paź­dzier­nik 1932 r.; do­wód­ca-ko­mi­sarz woj­sko­wy 8. Wy­dzie­lo­ne­go Ba­ta­lio­nu Kon­wo­jo­we­go 2. Dy­wi­zji Ukra­iń­skiej, Ar­tie­mowsk, paź­dzier­nik 1932 r. – paź­dzier­nik 1933 r.; do­wód­ca-ko­mi­sarz woj­sko­wy 1. Wy­dzie­lo­ne­go Ba­ta­lio­nu Kon­wo­jo­we­go 2. Dy­wi­zji Ukra­iń­skiej, Ode­ssa, paź­dzier­nik 1933 r. – sty­czeń 1935 r.; do­wód­ca-ko­mi­sarz woj­sko­wy 229. Puł­ku Kon­wo­jo­we­go, sty­czeń 1935 r. – paź­dzier­nik 1937 r.; do­wód­ca 156. Puł­ku Wojsk NKWD, Szost­ka, ob­wód czer­ni­how­ski, paź­dzier­nik 1937 r. – kwie­cień 1939 r.; do­wód­ca 15. Wy­dzie­lo­nej Bry­ga­dy Wojsk Kon­wo­jo­wych, Mińsk, kwie­cień 1939 r. – sty­czeń 1940 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS, sty­czeń 1940 r. – 1 mar­ca 1941 r.; peł­nią­cy obo­wiąz­ki za­stęp­cy na­czel­ni­ka wy­dzia­łu służ­by Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD, 1 mar­ca 1941 r. – sier­pień 1941 r.; na­czel­nik 3. Wy­dzia­łu 1. Za­rzą­du Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Po­gra­nicz­nych NKWD, sier­pień 1941 r. – li­sto­pad 1941 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu MPWO NKWD Uz­bec­kiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, li­sto­pad 1941 r. – 25 lip­ca 1945 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu MPWO Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Krym­skie­go, 25 lip­ca 1945 r. – luty 1946 r.; zwol­nio­ny ze sta­no­wi­ska na­czel­ni­ka lo­kal­nej obro­ny prze­ciw­lot­ni­czej Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Krym­skie­go, 11 lu­te­go 1946 r.

Eme­ryt, Sym­fe­ro­pol, li­piec 1946 r. – li­piec 1947 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu kadr w przed­się­bior­stwie han­dlu spe­cjal­ne­go, Sym­fe­ro­pol, li­piec 1947 r. – gru­dzień 1947 r.; eme­ryt, Sym­fe­ro­pol, gru­dzień 1947 r. – li­sto­pad 1948 r.; dy­rek­tor tru­stu sto­łó­wek i re­stau­ra­cji, Sym­fe­ro­pol, li­sto­pad 1948 r. – maj 1951 r.; eme­ryt, Sym­fe­ro­pol, maj 1951 r. – li­sto­pad 1952 r.; na­czel­nik okrę­go­wej bazy han­dlo­wo-za­opa­trze­nio­wej „Krym­wo­jen­tor­gu”, li­sto­pad 1952 r. – wrze­sień 1953 r.; od wrze­śnia 1953 r. eme­ryt, Sym­fe­ro­pol.

Sto­pień: puł­kow­nik, 17 kwiet­nia 1939 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 12 maja 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 15 stycz­nia 1945 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 28 paź­dzier­ni­ka 1967 r.; dwa me­da­le.


Sa­fo­now Piotr Sier­gie­je­wicz 
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(ur. w 1907 r., Je­ka­te­ry­no­sław – zm. w mar­cu 1974 r., Char­ków). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka (ro­dzi­ce zmar­li w 1918 r.). Ukra­iniec. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1929 r.[76] (czło­nek WLKSM od 1923 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas przy­za­kła­do­wej szko­ły pod­sta­wo­wej, Je­ka­te­ry­no­sław, lata 1916–1919; szko­ła FZU przy Briań­skim Za­kła­dzie Me­ta­lur­gicz­nym, Je­ka­te­ry­no­sław, lata 1920–1923.

Uczeń ślu­sa­rza w Briań­skim Za­kła­dzie Me­ta­lur­gicz­nym, Je­ka­te­ry­no­sław, sier­pień 1919 r. – luty 1920 r.; uczeń w szko­le FZU przy za­kła­dach me­ta­lur­gicz­nych im. Pie­trow­skie­go, Je­ka­te­ry­no­sław, luty 1920 r. – czer­wiec 1923 r.; ko­wal w za­kła­dach me­ta­lur­gicz­nych im. Pie­trow­skie­go, czer­wiec 1923 r. – sty­czeń 1925 r.; ko­wal w za­kła­dach pro­duk­cji rur im. Le­ni­na, Dnie­pro­pie­trowsk, sty­czeń 1925 r. – paź­dzier­nik 1929 r.

W woj­skach OGPU: czer­wo­no­ar­mi­sta w 16. Od­dzia­le Po­gra­nicz­nym OGPU, Koj­da­no­wo, BSRS, paź­dzier­nik 1929 r. – czer­wiec 1932 r.

Za­stęp­ca na­czel­ni­ka AChO Wszech­związ­ko­we­go Zjed­no­cze­nia Elek­tro­tech­nicz­ne­go, Char­ków, czer­wiec 1932 r. – sier­pień 1932 r.; se­kre­tarz Rie­sze­ti­łow­skiej Re­jo­no­wej KK–RKI, ob­wód char­kow­ski, sier­pień 1932 r. – sty­czeń 1934 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go re­jo­no­wej KK–RKI, wieś Wie­li­kij Bur­łuk, ob­wód char­kow­ski, sty­czeń 1934 r. – kwie­cień 1934 r.; in­struk­tor Wie­li­ko­bur­łuc­kie­go Ko­mi­te­tu Re­jo­no­we­go KP(b)U, kwie­cień 1934 r. – wrze­sień 1934 r.; se­kre­tarz za­kła­do­we­go ko­mi­te­tu par­tyj­ne­go Cen­tral­ne­go Ko­le­jo­we­go Par­ku Wa­go­nów nr 2, Char­ków, wrze­sień 1934 r. – sier­pień 1937 r.; kie­row­nik wy­dzia­łu kadr Cen­tral­ne­go Ko­le­jo­we­go Par­ku Wa­go­nów nr 2, sier­pień 1937 r. – maj 1938 r.; dru­gi se­kre­tarz Kra­sno­ba­war­skie­go Ko­mi­te­tu Re­jo­no­we­go KP(b)U, maj 1938 r. – sier­pień 1938 r.; pierw­szy se­kre­tarz Kra­sno­ba­war­skie­go Ko­mi­te­tu Re­jo­no­we­go Char­kow­skie­go Ko­mi­te­tu Miej­skie­go KP(b)U, sier­pień 1938 r. – sty­czeń 1939 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB: nar­kom spraw we­wnętrz­nych Moł­daw­skiej Au­to­no­micz­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, 15 stycz­nia 1939 r. – 3 wrze­śnia 1939 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 3 wrze­śnia 1939 r. – 28 mar­ca 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 15 kwiet­nia 1941 r. – sier­pień 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, sier­pień 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, Ku­piańsk, paź­dzier­nik 1941 r. – czer­wiec 1942 r.[77]; za­stęp­ca na­czel­ni­ka gru­py ope­ra­cyj­nej NKWD przy Szta­bie Do­wo­dze­nia Obro­ną Prze­łę­czy Głów­ne­go Grzbie­tu Kau­ka­zu, czer­wiec 1942 r. – sty­czeń 1943 r.; funk­cjo­na­riusz ope­ra­cyj­ny gru­py ope­ra­cyj­nej GUKR SMIERSZ na Fron­cie Briań­skim, sty­czeń 1943 r. – wrze­sień 1943 r.

Ska­za­ny przez Try­bu­nał Wo­jen­ny wojsk NKWD Okrę­gu Nad­woł­żań­skie­go 10 czerw­ca 1943 r. na osiem lat po­zba­wie­nia wol­no­ści za „nad­uży­wa­nie po­zy­cji służ­bo­wej i roz­kra­da­nie środ­ków pań­stwo­wych”. Wy­ko­na­nie wy­ro­ku zo­sta­ło odło­żo­ne do za­koń­cze­nia woj­ny.

Za­stęp­ca dy­rek­to­ra za­kła­dów elek­tro­me­cha­nicz­nych, Char­ków, paź­dzier­nik 1943 r. – luty 1948 r.; za­stęp­ca dy­rek­to­ra za­kła­du nr 157, Char­ków, luty 1948 r. – sier­pień 1966 r.; za­stęp­ca dy­rek­to­ra za­kła­du apa­ra­tu­ry elek­trycz­nej, Char­ków, sier­pień 1966 r. – maj 1968 r.; na­czel­nik biu­ra za­kła­du apa­ra­tu­ry elek­trycz­nej, Char­ków maj 1968 r. – sty­czeń 1970 r.; na eme­ry­tu­rze spe­cjal­nej od stycz­nia 1970 r.

Stop­nie: ka­pi­tan BP, 17 stycz­nia 1939 r.; ma­jor BP, 17 mar­ca 1940 r.; puł­kow­nik BP, luty 1943 r. 

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 26 kwiet­nia 1940 r.


Sie­mio­ni­chin Diem­jan Em­ma­nu­iło­wicz 
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(ur. w 1894 r., wieś Ka­za­ki, po­wiat je­lec­ki, gu­ber­nia or­łow­ska, – zm. w sierp­niu 1975 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1924 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1921 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy szko­ły wiej­skiej, Ka­za­ki, 1906 r.

Pa­stuch, Ka­za­ki, kwie­cień 1906 r. – wrze­sień 1909 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny za­trud­nio­ny u zie­mia­ni­na Za­usaj­ło­wa i bra­ci Bo­go­mo­ło­wów, po­wiat je­lec­ki, wrze­sień 1909 r. – kwie­cień 1911 r.; ro­bot­nik mu­rarz u pod­wy­ko­naw­cy Do­bri­na, Je­lec, kwie­cień 1911 r. – paź­dzier­nik 1913 r.; ro­bot­nik pla­co­wy w za­kła­dzie me­ta­lur­gicz­nym To­wa­rzy­stwa Ro­syj­sko-Bel­gij­skie­go, wieś Je­na­ki­je­wo, po­wiat bach­muc­ki, gu­ber­nia je­ka­te­ry­no­sław­ska, li­sto­pad 1913 r. – sty­czeń 1915 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 3. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Pie­cho­ty, Pe­ter­hof, sty­czeń 1915 r. – maj 1917 r.; star­szy pod­ofi­cer 74. Dy­wi­zji, Front Za­chod­ni, maj 1917 r. – luty 1918 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Ka­za­ki, luty 1918 r. – sier­pień 1918 r.

W RKKA: kur­sant 2. Puł­ku Zbior­cze­go, Orzeł, sier­pień 1918 r. – sty­czeń 1919 r.; ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu puł­ku war­tow­ni­cze­go, Orzeł, sty­czeń 1919 r. – wrze­sień 1920 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: in­struk­tor szko­ły bry­ga­dy wojsk WCzK, Orzeł, wrze­sień 1920 r. – sier­pień 1921 r.; ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 25. Ba­ta­lio­nu Wojsk WCzK–GPU, Orzeł, sier­pień 1921 r. – gru­dzień 1922 r.; do­wód­ca plu­to­nu 10. Dy­wi­zjo­nu GPU, Orzeł, sty­czeń 1923 r. – luty 1924 r.; do­wód­ca plu­to­nu 61. Dy­wi­zjo­nu OGPU, Suz­dal, luty 1924 r. – li­piec 1924 r.; do­wód­ca plu­to­nu 2. Puł­ku OGPU, Mo­skwa, li­piec 1924 r. – gru­dzień 1924 r.; pra­cow­nik OGPU, Mo­skwa, sty­czeń 1925 r. – li­piec 1934 r.; re­fe­rent ko­men­dan­tu­ry domu nr 14 przy ul. Bol­sza­ja Łu­bian­ka (wzm. z 4 li­sto­pa­da 1925 r.); na­czel­nik ds. ewi­den­cji aresz­to­wa­nych ko­men­dan­tu­ry AChU NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 1 lu­te­go 1937 r. (wzm. z 19 grud­nia 1936 r.); funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych wy­dzia­łu ko­men­danc­kie­go AChU NKWD ZSRS od 1 lu­te­go 1937 r. (wzm. z 1 li­sto­pa­da 1938 r., 16 wrze­śnia 1939 r.); za­stęp­ca na­czel­ni­ka 5. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du Go­spo­dar­cze­go KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, ma­rzec 1954 r. – ma­rzec 1955 r.; zwol­nio­ny w mar­cu 1955 r.[78]

Od mar­ca 1955 r. eme­ryt, Mo­skwa. Fi­gu­ro­wał w ewi­den­cji par­tyj­nej Mo­skiew­skie­go Za­rzą­du „So­ju­zgław­les”.

Stop­nie: star­szy pod­ofi­cer (wzm. z 1917 r.); lejt­nant BP, 11 kwiet­nia 1936 r.; star­szy lejt­nant BP, 19 grud­nia 1936 r.; ka­pi­tan BP, 16 kwiet­nia 1942 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r. (wzm. z wrze­śnia 1949 r.); puł­kow­nik (wzm. z mar­ca 1955 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; trzy or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 20 wrze­śnia 1943 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r., 25 lip­ca 1949 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 28 li­sto­pa­da 1936 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 19 grud­nia 1937 r.; sie­dem me­da­li; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 20 grud­nia 1932 r.


Sie­niusz­kin Ni­ko­łaj Mi­chaj­ło­wicz 
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(ur. w 1906 r., wieś Ro­ma­now­sko­je, po­wiat wie­sie­goń­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. w lip­cu 1974 r., Ro­ma­now­sko­je, re­jon wie­sie­goń­ski, ob­wód ka­li­niń­ski). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od stycz­nia 1930 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1929 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej, Ka­li­nin, 1946 r.

Go­niec głów­ne­go ma­ga­zy­nu 2. od­cin­ka Wie­sie­goń­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, sty­czeń 1920 r. – maj 1920 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Ro­ma­now­sko­je, maj 1920 r. – li­sto­pad 1921 r.; uczeń ślu­sa­rza w warsz­ta­cie urzą­dzeń rol­ni­czych, Wie­sie­gońsk, li­sto­pad 1921 r. – czer­wiec 1923 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w za­kła­dzie gar­bar­skim i w ar­te­lu „Kra­snyj ko­że­wien­nik”, Ro­ma­now­sko­je, czer­wiec 1923 r. – luty 1924 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Ro­ma­now­sko­je, luty 1924 r. – sier­pień 1925 r.; ła­do­wacz Twer­skie­go Wy­dzia­łu Trans­por­tu Sa­mo­cho­do­we­go, sier­pień 1925 r. – gru­dzień 1925 r.; kie­row­ca spół­dziel­ni ro­bot­ni­czej, Twer, gru­dzień 1925 r. – luty 1928 r.

W RKKA: kie­row­ca w szko­le ka­wa­le­ryj­skiej, Twer, luty 1928 r. – ma­rzec 1931 r.

W or­ga­nach GPU-OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: kie­row­nik sek­to­ra ope­ra­cyj­ne­go GPU–NKWD, Ka­li­nin, ma­rzec 1931 r. – luty 1935 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1935 r. – kwie­cień 1937 r.; kie­row­nik warsz­ta­tów ga­ra­żu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1937 r. – li­sto­pad 1937 r.; na­czel­nik ga­ra­żu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­sto­pad 1937 r. – maj 1943 r.; na­czel­nik od­dzia­łu sa­mo­cho­do­wo-tech­nicz­ne­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – maj 1948 r.; me­cha­nik zmia­no­wy ko­lum­ny sa­mo­cho­do­wej nr 85, Ka­li­nin, maj 1948 r. – sty­czeń 1950 r.; na­czel­nik ga­ra­żu AChO MGB Ja­kuc­kiej Au­to­no­micz­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, sty­czeń 1950 r. – gru­dzień 1952 r.; in­spek­tor dro­go­wy miej­skie­go wy­dzia­łu mi­li­cji, Kim­ry, sty­czeń 1953 r. – luty 1954 r.; star­szy pań­stwo­wy in­spek­tor dro­go­wy Pań­stwo­wej In­spek­cji Sa­mo­cho­do­wej (GAI[79]) Za­rzą­du Mi­li­cji Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1954 r. – sier­pień 1956 r.; in­spek­tor dro­go­wy wy­dzia­łu re­jo­no­we­go mi­li­cji re­jo­nu Pro­le­tar­skij, Ka­li­nin, sier­pień 1956 r. – sier­pień 1958 r.; star­szy pań­stwo­wy in­spek­tor dro­go­wy Wy­dzia­łu GAI Za­rzą­du Spraw We­wnętrz­nych Ka­li­niń­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, sier­pień 1958 r. – sier­pień 1959 r.; 20 sierp­nia 1959 r. zwol­nio­ny ze wzglę­du na wiek.

Eme­ryt, Ka­li­nin, sier­pień 1959 r. – sty­czeń 1960 r.; kie­row­ca par­ku sa­mo­cho­dów oso­bo­wych, Ka­li­nin, sty­czeń 1960 r. – kwie­cień 1960 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, kwie­cień 1960 r. – paź­dzier­nik 1960 r.; kie­row­ca par­ku sa­mo­cho­dów oso­bo­wych, Ka­li­nin, paź­dzier­nik 1960 r. – kwie­cień 1964 r.; kie­row­ca koł­cho­zu „Tru­żen­nik”, Ro­ma­now­sko­je, kwie­cień 1964 r. – li­piec 1974 r.

Stop­nie: lejt­nant (wzm. z 1946 r.); star­szy lejt­nant BP (wzm. z 1952 r.); ka­pi­tan służ­by we­wnętrz­nej, 30 li­sto­pa­da 1954 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 30 kwiet­nia 1946 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; pięć in­nych me­da­li.


Sil­czen­kow Iwan Mi­chaj­ło­wicz 
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(ur. w 1908 r., wieś An­driej­ko­wo, po­wiat smo­leń­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. w stycz­niu 1978 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa (oj­ciec zo­stał za­bi­ty przez Niem­ców w 1942 r.). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lip­ca 1940 r. (kan­dy­dat od maja 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, wieś Sa­mo­lu­bo­wo, re­jon mo­na­styrsz­czyń­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska, 1922 r.

Za­trud­nio­ny jako pa­stuch u ku­ła­ka, wieś Ga­li­no, re­jon po­czyn­kow­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska, lata 1924–1929; koł­choź­nik w koł­cho­zie „Praw­da”, wieś Łap­tie­wo, re­jon smo­leń­ski, luty 1929 r. – li­sto­pad 1929 r.

W RKKA: do­wód­ca od­dzia­łu 1. Puł­ku Ar­ty­le­rii, Bia­ło­ru­ski Okręg Woj­sko­wy, li­sto­pad 1929 r. – gru­dzień 1931 r.

Bry­ga­dier-be­to­niarz w Smol­stro­ju, Smo­leńsk, gru­dzień 1931 r. – gru­dzień 1933 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB: funk­cjo­na­riusz mi­li­cji 2. od­dzia­łu Za­rzą­du Mi­li­cji Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej, Smo­leńsk, gru­dzień 1933 r. – maj 1937 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, maj 1937 r. – paź­dzier­nik 1937 r.; nad­zor­ca, star­szy nad­zor­ca, star­szy blo­ku wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1937 r. – li­piec 1941 r.; w ewa­ku­acji w skła­dzie Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, li­piec 1941 r. – li­sto­pad 1941 r.; od­po­wie­dzial­ny dy­żur­ny wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ir­kuc­kie­go, li­sto­pad 1941 r. – maj 1942 r.; star­szy blo­ku wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, maj 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia, star­szy straż­nik od­dzia­łu ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go AChO Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – 1952 r.; dy­żur­ny biu­ra prze­pu­stek od­dzia­łu ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go AChO Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1952 r. – wrze­sień 1952 r.

Kie­row­nik ad­mi­ni­stra­cyj­ny ob­wo­do­wej Bi­blio­te­ki im. Le­ni­na, Smo­leńsk, wrze­sień 1952 r. – gru­dzień 1959 r.; eme­ryt w związ­ku z in­wa­lidz­twem, Smo­leńsk, gru­dzień 1959 r. – maj 1963 r.; stróż – bry­ga­dier służ­by ochro­ny wy­dzia­łu miej­skie­go, na­stęp­nie re­jo­no­we­go wy­dzia­łu mi­li­cji, Smo­leńsk, maj 1963 r. – wrze­sień 1970 r.; eme­ryt, Smo­leńsk, wrze­sień 1970 r. – paź­dzier­nik 1970 r.; stróż w Służ­bie Ochro­ny Wy­dzia­łu Spraw We­wnętrz­nych dziel­ni­cy Pro­mysz­len­nyj w Smo­leń­sku, paź­dzier­nik 1971 r. – sty­czeń 1978 r.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 23 maja 1952 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 21 maja 1947 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; trzy inne me­da­le.


Si­nie­gu­bow Ni­ko­łaj Iwa­no­wicz 
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(ur. 30 grud­nia 1895 r., sta­cja De­bal­ce­we, Je­ka­te­ry­nin­ska Li­nia Ko­le­jo­wa – zm. w 1971 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie ko­wa­la. Ukra­iniec. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lu­te­go 1920 r. (usu­nię­ty 11 sierp­nia 1958 r. przez Ko­mi­sję Kon­tro­li Par­tyj­nej przy KC KPZS za „na­ru­sze­nie so­wiec­kiej pra­wo­rząd­no­ści”). Bo­ha­ter Pra­cy So­cja­li­stycz­nej, 5 li­sto­pa­da 1943 r.[80]

Wy­kształ­ce­nie: dwu­let­nia szko­ła ko­le­jo­wa w De­bal­ce­we, 1910 r.

Uczeń ma­la­rza, młot­ko­wy, kon­tro­ler obec­no­ści, star­szy stróż 15. od­cin­ka ob­słu­gi tech­nicz­nej ko­lei, De­bal­ce­we, lata 1910–1913; po­moc­nik nad­zor­cy bu­dyn­ków, De­bal­ce­we, lata 1913–1914; bry­ga­dzi­sta bu­do­wy, sta­cja Gri­szy­no Je­ka­te­ry­nin­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, 1914 r. – maj 1915 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 4. Re­zer­wo­we­go Ba­ta­lio­nu Sa­per­skie­go, Sa­ma­ra, maj 1915 r. – 1916 r.; star­szy pod­ofi­cer 15. Puł­ku Spe­cjal­ne­go 3. Dy­wi­zji Spe­cjal­nej, Front Pół­noc­ny, 1916 r. – sty­czeń 1918 r.

Pra­cow­nik biu­ro­wy 15. od­cin­ka ob­słu­gi tech­nicz­nej ko­lei, De­bal­ce­we, ma­rzec 1918 r. – wrze­sień 1918 r.; pra­cow­nik biu­ro­wy 20. od­cin­ka ob­słu­gi tech­nicz­nej ko­lei, sta­cja Swa­to­wo, Pół­noc­no-Do­niec­ka Li­nia Ko­le­jo­wa, wrze­sień 1918 r. – gru­dzień 1919 r.; ko­mi­sarz 20. od­cin­ka ob­słu­gi tech­nicz­nej ko­lei, se­kre­tarz ko­mi­te­tu re­wo­lu­cyj­ne­go, Swa­to­wo, gru­dzień 1919 r. – li­piec 1920 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD: se­kre­tarz od­dzia­łu re­jo­no­wej trans­por­to­wej CzK, sta­cja Po­pa­sna, Pół­noc­no­do­niec­ka Li­nia Ko­le­jo­wa, li­piec 1920 r. – 1921 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka taj­nej sek­cji re­jo­no­we­go od­dzia­łu trans­por­tu CzK, Po­pa­sna, 1921 r. – luty 1922 r.; in­spek­tor i na­czel­nik sek­cji or­ga­ni­za­cyj­nej Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go GPU, Char­ków, ma­rzec 1922 r. – ma­rzec 1923 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w Wy­dzia­le Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go GPU, sta­cja Sło­wiańsk, Pół­noc­no­do­niec­ka Li­nia Ko­le­jo­wa, ma­rzec 1923 r. – kwie­cień 1924 r.; na­czel­nik od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU, sta­cja Kra­snyj Li­man, Pół­noc­no­do­niec­ka Li­nia Ko­le­jo­wa, kwie­cień 1924 r. – ma­rzec 1926 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny, star­szy in­spek­tor Po­łu­dnio­we­go Okrę­go­we­go Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU, 5 mar­ca 1926 r. – 17 czerw­ca 1927 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU Po­łu­dnio­wej Li­nii Ko­le­jo­wej, 17 czerw­ca 1927 r. – 10 kwiet­nia 1928 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU Je­ka­te­ry­nin­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, Dnie­pro­pie­trowsk, 10 kwiet­nia 1928 r. – 17 maja 1931 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU Po­łu­dnio­wej Li­nii Ko­le­jo­wej, 17 maja 1931 r. – 6 paź­dzier­ni­ka 1931 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU Za­baj­kal­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, 6 paź­dzier­ni­ka 1931 r. – 13 grud­nia 1932 r.; w re­zer­wie Wy­dzia­łu Kadr OGPU ZSRS, 13 grud­nia 1932 r. – 1 maja 1933 r.[81]; po­moc­nik na­czel­ni­ka sek­cji ko­le­jo­wej Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU ZSRS, 1 maja 1933 r. – 1 paź­dzier­ni­ka 1933 r.; star­szy in­spek­tor Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU ZSRS, 1 paź­dzier­ni­ka 1933 r. – 10 lip­ca 1934 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 4. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu GUGB NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 27 kwiet­nia 1935 r.; na­czel­nik 3. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu GUGB NKWD ZSRS, 27 kwiet­nia 1935 r. – 1 lip­ca 1937 r. (wzm. z lu­te­go 1937 r.); po­moc­nik na­czel­ni­ka 6. Wy­dzia­łu GUGB – 1. Wy­dzia­łu 3. Za­rzą­du NKWD ZSRS, 1 lip­ca 1937 r. – 16 czerw­ca 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu 3. Za­rzą­du NKWD ZSRS, 16 czerw­ca 1938 r. – 29 wrze­śnia 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Głów­ne­go Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD ZSRS, 29 wrze­śnia 1938 r. – 5 sierp­nia 1939 r.; na­czel­nik pio­nu śled­cze­go i za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD ZSRS, 5 sierp­nia 1939 r. – 5 li­sto­pa­da 1940 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu i za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD ZSRS, 5 li­sto­pa­da 1940 r. – 27 lu­te­go 1941 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu mi­li­cji ko­le­jo­wej i za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Mi­li­cji NKWD ZSRS, 1 mar­ca 1941 r. – 31 lip­ca 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du Trans­por­tu NKWD ZSRS, 31 lip­ca 1941 r. – 24 wrze­śnia 1942 r.

Za­stęp­ca nar­ko­ma-mi­ni­stra ko­mu­ni­ka­cji ZSRS, 25 mar­ca 1942 r. – 1 lip­ca 1948 r.; za­stęp­ca mi­ni­stra ko­mu­ni­ka­cji ZSRS ds. in­fra­struk­tu­ry ko­le­jo­wej, 1 lip­ca 1948 r. – 25 czerw­ca 1951 r.; głów­ny re­wi­zor ds. bez­pie­czeń­stwa ru­chu w Mi­ni­ster­stwie Ko­mu­ni­ka­cji ZSRS, 1 lip­ca 1948 r. – 30 kwiet­nia 1953 r.; czło­nek ko­le­gium Mi­ni­ster­stwa Ko­mu­ni­ka­cji ZSRS, 25 czerw­ca 1951 r. – 9 kwiet­nia 1953 r.; na­czel­nik za­rzą­du za­le­sień ochron­nych Głów­ne­go Za­rzą­du To­rów i In­fra­struk­tu­ry Mi­ni­ster­stwa Ko­mu­ni­ka­cji Dro­go­wej ZSRS, 9 kwiet­nia 1953 r. – maj 1953 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu za­le­sień ochron­nych w tym za­rzą­dzie, maj 1953 r. – 7 maja 1956 r.; od 7 maja 1956 r. eme­ryt.

Stop­nie: star­szy pod­ofi­cer, 1917 r.; ka­pi­tan BP, 14 grud­nia 1935 r.; ma­jor BP, 4 wrze­śnia 1939 r.; star­szy ma­jor BP, 14 mar­ca 1940 r.; ko­mi­sarz BP, 16 sierp­nia 1943 r.; wi­ce­ge­ne­rał dy­rek­tor ko­mu­ni­ka­cji dro­go­wej 2. kla­sy, 3 maja 1944 r.; wi­ce­ge­ne­rał ko­mu­ni­ka­cji dro­go­wej 1. kla­sy, 25 maja 1949 r.

Od­zna­cze­nia: me­dal „Sierp i Młot” Bo­ha­te­ra Pra­cy So­cja­li­stycz­nej, 5 li­sto­pa­da 1943 r.; trzy Or­de­ry Le­ni­na, 24 li­sto­pa­da 1942 r., 5 li­sto­pa­da 1943 r., 6 sierp­nia 1954 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 19 stycz­nia 1945 r.; Or­der Ku­tu­zo­wa 1. kla­sy, 29 lip­ca 1945 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 22 lip­ca 1937 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 26 kwiet­nia 1940 r.; pięć me­da­li; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (V)” (nr 482), 1930 r.


Siu­rin An­driej Bo­ri­so­wicz
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(ur. w 1912 r., wieś Uwa­ro­wo, po­wiat jar­cew­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (oj­ciec zgi­nął na woj­nie w 1918 r.). Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1933–1940. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lu­te­go 1940 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas szko­ły wiej­skiej, wieś Bo­go­ro­dok, po­wiat jar­cew­ski, 1925 r., osiem klas wie­czo­ro­wej szko­ły śred­niej, wieś Ba­ria­ti­no, re­jon ba­ria­tyń­ski, ob­wód ka­łu­ski, 1947 r.

Na utrzy­ma­niu ro­dzi­ców, wieś Si­ni­ko­wo, po­wiat jar­cew­ski, czer­wiec 1925 r. – maj 1926 r.; pra­co­wał jako pa­stuch u ku­ła­ka Ba­bu­ro­wa, Si­ni­ko­wo, maj 1926 r. – li­sto­pad 1928 r.; ła­do­wacz na przy­sta­ni Abok­sza, Ar­chan­gielsk, li­sto­pad 1928 r. – ma­rzec 1929 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny, po­moc­nik ślu­sa­rza w za­kła­dach im. Sta­li­na, Ma­gni­to­gorsk, ma­rzec 1929 r. – gru­dzień 1929 r.; koł­choź­nik w koł­cho­zie „Ob­szczij trud”, wieś Uwa­ro­wo, re­jon jar­cew­ski, gru­dzień 1929 r. – wrze­sień 1930 r.; trak­to­rzy­sta Jar­cew­skiej Sta­cji Ma­szy­no­wo-Trak­to­ro­wej, wrze­sień 1930 r. – sty­czeń 1933 r.

W RKKA: kur­sant, młod­szy do­wód­ca, kie­row­ca sa­mo­dziel­ne­go ba­ta­lio­nu łącz­no­ści 11. Kor­pu­su Strzel­ców, Smo­leńsk, sty­czeń 1933 r. – paź­dzier­nik 1936 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD: kie­row­ca AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1936 r. – ma­rzec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – li­piec 1941 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Gżack, li­piec 1941 r. – li­sto­pad 1941 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Omskie­go, li­sto­pad 1941 r. – kwie­cień 1942 r.; kon­tro­ler 1. ka­te­go­rii PK 2. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, kwie­cień 1942 r. – maj 1943 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, Wiaź­ma, Smo­leńsk, maj 1943 r. – sier­pień 1944 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Ba­ria­tyń­skie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­łu­skie­go, sier­pień 1944 r. – li­piec 1948 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du Wojsk We­wnętrz­nych MGB w Niem­czech, li­piec 1948 r. – kwie­cień 1949 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny wy­dzia­łu BB[82] Apa­ra­tu Peł­no­moc­ni­ka MGB–MWD w Niem­czech od kwiet­nia 1949 r. (wzm. z kwiet­nia 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne we­dług wzo­ru z 1973 r. nie zo­sta­ły prze­ka­za­ne do ar­chi­wum.

Stop­nie: sier­żant BP, 27 wrze­śnia 1942 r. (roz­kaz nr 3041); młod­szy lejt­nant BP, 11 lu­te­go 1943 r. (wzm. z czerw­ca 1945 r.); ka­pi­tan (wzm. z kwiet­nia 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r. (wrę­czo­ny 26 czerw­ca 1945 r. w Ka­łu­dze); dwa me­da­le.


Smir­now Sier­giej Pie­tro­wicz 

[image: Smirnow_S_P]

(ur. w 1898 r., wieś Orie­cho­wo, po­wiat po­krow­ski, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska – zm. 1948 r., Ki­jów). Uro­dził się w ro­dzi­nie na­uczy­cie­la. Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od sierp­nia 1919 r.

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła przy fa­bry­ce Mo­ro­zo­wa, Orie­cho­wo, 1909 r.; czte­ry kla­sy gim­na­zjum, Orie­cho­wo, 1915 r.; pięć klas gim­na­zjum, Po­krowsk, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska, 1916 r.

Kon­tro­ler obec­no­ści w Związ­ku Prze­my­słu Le­śne­go, Ga­gry, czer­wiec 1916 r. – li­sto­pad 1916 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 15. Puł­ku Re­zer­wy, li­sto­pad 1916 r. – li­piec 1917 r.; młod­szy pi­sarz 215. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Pie­cho­ty, Je­li­za­wiet­pol, li­piec 1917 r. – paź­dzier­nik 1917 r.; młod­szy pi­sarz 216. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Pie­cho­ty, Wło­dzi­mierz, paź­dzier­nik 1917 r. – kwie­cień 1918 r.

W RKKA: re­fe­rent, na­czel­nik od­dzia­łu gu­ber­nial­ne­go ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go, Wło­dzi­mierz, kwie­cień 1918 r. – paź­dzier­nik 1919 r.; in­for­ma­tor wy­dzia­łu wy­wia­du szta­bu Tul­skie­go Re­jo­nu Umoc­nio­ne­go, paź­dzier­nik 1919 r. – ma­rzec 1920 r.

W or­ga­nach WCzK-GPU: śled­czy Tul­skiej Gu­ber­nial­nej CzK, ma­rzec 1920 r. – luty 1921 r.; na­czel­nik biu­ra po­li­tycz­ne­go CzK, Je­frie­mow, gu­ber­nia tul­ska, luty 1921 r. – sier­pień 1921 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Tul­skiej Gu­ber­nial­nej CzK – gu­ber­nial­ne­go Wy­dzia­łu GPU, sier­pień 1921 r. – maj 1922 r.

Po­moc­nik na­czel­ni­ka mi­li­cji po­wia­to­wej, Je­frie­mow, maj 1922 r. – li­sto­pad 1922 r.; śled­czy lu­do­wy w są­dzie, Je­frie­mow, gru­dzień 1922 r. – gru­dzień 1923 r.; śled­czy lu­do­wy, star­szy śled­czy w są­dzie gu­ber­nial­nym, Tuła, gru­dzień 1923 r. – luty 1926 r.; sę­dzia re­zer­wo­wy, czło­nek sądu gu­ber­nial­ne­go, Tuła, luty 1926 r. – luty 1929 r.; w dys­po­zy­cji sądu gu­ber­nial­ne­go, Tuła, luty 1929 r. – wrze­sień 1929 r.; czło­nek Mo­skiew­skie­go Sądu Ob­wo­do­we­go, wrze­sień 1929 r. – ma­rzec 1930 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-MWD: ofi­cer ope­ra­cyj­ny, star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny, na­czel­nik od­dzia­łu Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w Azji Środ­ko­wej, Tasz­kent, ma­rzec 1930 r. – li­piec 1934 r.; na­czel­nik od­dzia­łu EKO UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Wo­ro­ne­skie­go, sier­pień 1934 r. – sty­czeń 1937 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w 3. Wy­dzia­le UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Wo­ro­ne­skie­go, sty­czeń 1937 r. – sty­czeń 1938 r.; na­czel­nik od­dzia­łu w 3. Wy­dzia­le UGB NKWD USRS, luty 1938 r. – kwie­cień 1938 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu szko­le­nio­we­go Ki­jow­skiej Mię­dzy­kra­jo­wej Szko­ły NKWD, kwie­cień 1938 r. – li­sto­pad 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD USRS, li­sto­pad 1938 r. – maj 1942 r.[83]; peł­nią­cy obo­wiąz­ki na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD USRS, 7 maja 1942 r. – kwie­cień 1944 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD–MWD USRS od kwiet­nia 1944 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ki­jow­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KP(U), 13 sierp­nia 1948 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 2 mar­ca 1936 r.; lejt­nant BP, 22 czerw­ca 1939 r.; pod­puł­kow­nik BP (wzm. z mar­ca 1944 r., 1945 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 30 kwiet­nia 1946 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy, 10 kwiet­nia 1945 r.; Or­der Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 15 stycz­nia 1945 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 20 wrze­śnia 1943 r.; me­da­le; „Za bez­względ­ną wal­kę z kontr­re­wo­lu­cją” Ko­le­gium OGPU na­gro­dzi­ło go w 1933 r. ze­gar­kiem, a Peł­no­moc­ne Przed­sta­wi­ciel­stwo OGPU w Azji Środ­ko­wej – pi­sto­le­tem Mau­ser w 1932 r.


Smy­ka­łow Iwan Paw­ło­wicz 
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(ur. w 1903 r., wieś Ko­bie­lew­ka, gmi­na pusz­kar­ska, po­wiat bieł­go­rodz­ki, gu­ber­nia kur­ska – zm. w paź­dzier­ni­ku 1985 r., Char­ków). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka (oj­ciec zgi­nął na fron­cie w 1915 r.). Ukra­iniec. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1939 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1932 r.).

Wy­kształ­ce­nie: niż­sze, czte­ry kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej, Ko­bie­lew­ka, 1915 r.

Uczeń ślu­sa­rza w Dmi­tro-Ta­ra­now­skich Za­kła­dach Cu­krow­ni­czych, Ko­bie­lew­ka, czer­wiec 1917 r. – sier­pień 1923 r.; pra­co­wał w swo­im go­spo­dar­stwie, Ko­bie­lew­ka, sier­pień 1923 r. – czer­wiec 1924 r.; ro­bot­nik, dróż­nik na sta­cji To­ło­kon­no­je Po­łu­dnio­wej Li­nii Ko­le­jo­wej, czer­wiec 1924 r. – paź­dzier­nik 1925 r.; ślu­sarz w tru­ście „Tie­pło i siła”, Char­ków, paź­dzier­nik 1925 r. – kwie­cień 1930 r.; ślu­sarz bry­ga­dzi­sta w „Ukrprom­stro­ju”, Char­ków, kwie­cień 1930 r. – maj 1932 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-SMIERSZ-MGB: kie­row­nik warsz­ta­tów GPU–NKWD USRS, Char­ków, maj 1932 r. – li­sto­pad 1934 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, li­sto­pad 1934 r. – maj 1939 r.; ko­men­dant Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD 134. Dy­wi­zji Strzel­ców Char­kow­skie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, maj 1939 r. – sty­czeń 1940 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, sty­czeń 1940 r. – sier­pień 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­me­dan­ta Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD Char­kow­skie­go, Sta­lin­gradz­kie­go Okrę­gu Woj­sko­we­go, sier­pień 1941 r. – kwie­cień 1942 r.; ko­men­dant Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD 184. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Front Sta­lin­gradz­ki i Ste­po­wy, kwie­cień 1942 r. – sty­czeń 1943 r.; ko­men­dant Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD 48. Gwar­dyj­skiej Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Front Po­łu­dnio­wo-Za­chod­ni, sty­czeń 1943 r. – kwie­cień 1943 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 48. Gwar­dyj­skiej Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Fron­ty 1. Ukra­iń­ski, 2. i 3. Bia­ło­ru­ski, kwie­cień 1943 r. – sty­czeń 1945 r.; na­czel­nik wię­zie­nia fron­to­we­go Za­rzą­du Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 3. Fron­tu Bia­ło­ru­skie­go, sty­czeń 1945 r. – czer­wiec 1945 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny gru­py ope­ra­cyj­no-śled­czej NKWD przy wię­zie­niu w In­ster­bur­gu[84] (wzm. z 23 kwiet­nia 1945 r.); ko­men­dant Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 1. Gwar­dyj­skiej Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, 3. Front Bia­ło­ru­ski, Spe­cjal­ny Okręg Woj­sko­wy, czer­wiec 1945 r. – gru­dzień 1945 r.; ko­men­dant Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du SMIERSZ 16. Gwar­dyj­skie­go Kor­pu­su Strzel­ców, Nad­bał­tyc­ki Okręg Woj­sko­wy, gru­dzień 1945 r. – maj 1946 r.; ko­men­dant Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du MGB 1. Gwar­dyj­skiej Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Nad­bał­tyc­ki Okręg Woj­sko­wy, maj 1946 r. – li­piec 1949 r.; ko­men­dant Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du MGB 65. Ar­mii Lot­ni­czej wy­dzie­lo­nej do obro­ny prze­ciw­lot­ni­czej, Woj­ska Obro­ny Prze­ciw­lot­ni­czej Re­jo­nu Don­ba­skie­go, li­piec 1949 r. – wrze­sień 1952 r.

Eme­ryt, Char­ków, wrze­sień 1952 r. – gru­dzień 1952 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka przed­się­bior­stwa, skrzyn­ka pocz­to­wa 301, Char­ków, gru­dzień 1952 r. – paź­dzier­nik 1957 r.; ślu­sarz-hy­drau­lik w In­sty­tu­cie Fi­zycz­no-Tech­nicz­nym Aka­de­mii Nauk Ukra­iń­skiej SRS, Char­ków paź­dzier­nik 1957 r. – gru­dzień 1976 r.; od grud­nia 1976 r. eme­ryt, Char­ków.

Stop­nie: star­szy lejt­nant, 11 lu­te­go 1943 r. (wzm. z 23 kwiet­nia 1945 r.); ka­pi­tan, 1945 r. (wzm. z lip­ca 1949 r.).

Od­zna­cze­nia: or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 2. kla­sy, 23 kwiet­nia 1945 r.*; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy; osiem me­da­li.


So­łow­jow Mi­cha­ił Ma­twie­je­wicz 

(ur. 8 li­sto­pa­da 1896 r., sta­ni­ca Czam­łyc­ka, wy­dział ła­biń­ski, ob­wód ku­bań­ski – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (oj­ciec zgi­nął na fron­cie w 1915 r.). Ro­sja­nin. Bez­par­tyj­ny.

Wy­kształ­ce­nie: pod­sta­wo­we.

Do 1915 r. naj­mo­wał się do pra­cy na wsi.

W ar­mii: od 1915 r.; w od­dzia­le par­ty­zanc­kim od paź­dzier­ni­ka 1917 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 55. Puł­ku Kra­sno­gu­sar­skim od 1918 r.

W or­ga­nach WCzK-MGB: w od­dzia­le do wal­ki z ban­dy­ty­zmem od 1921 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go (wzm. z 17 grud­nia 1946 r., 1951 r.).

Stop­nie: star­szy­na (wzm. z 17 grud­nia 1946 r.); lejt­nant (wzm. z 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 6 li­sto­pa­da 1946 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 30 kwiet­nia 1946 r.; 24 li­sto­pa­da 1950 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 21 czerw­ca 1968 r.


So­łow­jow Wła­di­mir Alek­san­dro­wicz 
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(ur. w 1912 r., Grod­no – zm. w 1974 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka (oj­ciec nie wró­cił z I woj­ny świa­to­wej, mat­ka zmar­ła w 1914 r.). Wy­cho­wy­wał się w domu dziec­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1928–1939. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od maja 1940 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej, wieś Sie­rie­brian­ka, re­jon smo­leń­ski, 1927 r.; dwie kla­sy szko­ły za­wo­do­wo-tech­nicz­nej, Sie­rie­brian­ka, 1929 r.

Ma­szy­ni­sta w szko­le za­wo­do­wej, Sie­rie­brian­ka, luty 1929 r. – luty 1931 r.; ślu­sarz, kie­row­ca So­juz­tran­su, Smo­leńsk, ma­rzec 1931 r. – sty­czeń 1934 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta, ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 5. Puł­ku Zme­cha­ni­zo­wa­ne­go 5. Bry­ga­dy Zme­cha­ni­zo­wa­nej, 5 mar­ca 1934 r. – paź­dzier­nik 1937 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD: kie­row­ca ga­ra­żu Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, paź­dzier­nik 1937 r. – li­piec 1941 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – wrze­sień 1941 r.; kie­row­ca gru­py ope­ra­cyj­nej Za­rzą­du NKWD, wieś Ma­ły­je Wia­zie­my, ob­wód mo­skiew­ski, wrze­sień 1941 r. – ma­rzec 1942 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, ma­rzec 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; kie­row­ca Wy­dzia­łu Trans­por­tu Sa­mo­cho­do­we­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – ma­rzec 1953 r.; kie­row­ca ga­ra­żu Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od mar­ca 1953 r. (wzm. z lu­te­go 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS 22 lu­te­go 1974 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 23 maja 1952 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; trzy inne me­da­le.


So­pru­nien­ko Piotr Kar­po­wicz
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(ur. 18 maja 1908 r., wieś Isaj­ki, gu­ber­nia ki­jow­ska – zm. 23 czerw­ca 1992 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie gór­ni­ka. Ukra­iniec. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1928 r. (czło­nek WLKSM w la­tach 1925–1932).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła 1. stop­nia, Isaj­ki, 1920 r.; Szko­ła Czer­wo­nych Sier­żan­tów RKKA, wrze­sień 1928 r. – kwie­cień 1931 r.; Aka­de­mia Woj­sko­wa RKKA im. Mi­cha­iła Frun­ze­go, maj 1935 r. – wrze­sień 1938 r.

Ro­bot­nik w ko­pal­ni nr 1, Anień­ski Rud­nik, gu­ber­nia do­niec­ka, maj 1923 r. – gru­dzień 1924 r.; bez­ro­bot­ny, wieś Anień­ski Rud­nik, gru­dzień 1924 r. – maj 1925 r.; ro­bot­nik w ma­ga­zy­nie za­rzą­du ko­pal­ni, Anień­ski Rud­nik, maj 1925 r. – kwie­cień 1928 r.; uczeń, mier­ni­czy gór­ni­czy w za­rzą­dzie ko­pal­ni, Anień­ski Rud­nik, kwie­cień 1928 r. – wrze­sień 1928 r.

W RKKA: kur­sant w szko­le czer­wo­nych sier­żan­tów, wrze­sień 1928 r. – kwie­cień 1931 r.; do­wód­ca plu­to­nu ka­ra­bi­nów ma­szy­no­wych 288. Puł­ku Strze­lec­kie­go 96. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, kwie­cień 1931 r. – li­sto­pad 1931 r.; po­moc­nik do­wód­cy kom­pa­nii od­dzia­łu nr 1016 na­czel­ni­ka od­cin­ka ro­bót nr 52, li­sto­pad 1931 r. – luty 1933 r.; po­moc­nik do­wód­cy jed­nost­ki nr 1471 na­czel­ni­ka od­cin­ka ro­bót nr 52, luty 1933 r. – maj 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: w dys­po­zy­ji 5. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, wrze­sień 1938 r. – gru­dzień 1938 r.; na­czel­nik kur­sów dla kie­row­ni­czej ka­dry ope­ra­cyj­nej NKWD ZSRS, gru­dzień 1938 r. – ma­rzec 1939 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka se­kre­ta­ria­tu NKWD ZSRS, 17 czerw­ca 1939 r. – 19 wrze­śnia 1939 r.; na­czel­nik UPWI NKWD ZSRS, 19 wrze­śnia 1939 r. – 12 lu­te­go 1943 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka UPWI NKWD ZSRS, 12 lu­te­go 1943 r. – maj 1944 r.; na­czel­nik Chrie­now­skie­go Obo­zu dla Jeń­ców Wo­jen­nych nr 81 NKWD, ob­wód wo­ro­ne­ski, 3 mar­ca 1943 r. – 6 kwiet­nia 1943 r.[85]; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­mie­niec­ko-Po­dol­skie­go, maj 1944 r. – 7 wrze­śnia 1945 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ukra­iny Za­kar­pac­kiej – Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Za­kar­pac­kie­go, maj 1945 r.[86] – 21 paź­dzier­ni­ka 1946 r.; w dys­po­zy­cji Za­rzą­du Kadr MWD ZSRS, 21 paź­dzier­ni­ka 1946 r. – 10 mar­ca 1947 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa nr 865 ds. woj­sko­wych ba­ta­lio­nów bu­dow­la­nych, ob­wód swier­dłow­ski, 10 mar­ca 1947 r. – 6 kwiet­nia 1949 r.; na­czel­nik woj­sko­wych jed­no­stek bu­dow­la­nych Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa nr 313 MWD, 6 kwiet­nia 1949 r. – 16 paź­dzier­ni­ka 1950 r.; w dys­po­zy­cji Za­rzą­du Kadr MWD ZSRS, 16 paź­dzier­ni­ka 1950 r. – 6 kwiet­nia 1951 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa nr 585 i Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy Gław­prom­stro­ju MWD, Szat­ki, 6 kwiet­nia 1951 r. – ma­rzec 1953 r.; na­czel­nik 55. Za­rzą­du Bu­dow­nic­twa Woj­sko­we­go, Mo­skwa, 27 stycz­nia 1954 r. – 2 stycz­nia 1956 r.; na­czel­nik szta­bu jed­nost­ki bu­dow­nic­twa woj­sko­we­go, skrzyn­ka poczt. nr 2510, Gław­spiec­stroj[87] Mi­ni­ster­stwa Obro­ny ZSRS, Mo­skwa, 2 stycz­nia 1956 r. – 30 wrze­śnia 1963 r.; zwol­nio­ny do re­zer­wy, 30 wrze­śnia 1963 r.

Od 1963 r. eme­ryt, Mo­skwa.

Stop­nie: ka­pi­tan, 1936 r.; ma­jor, 23 grud­nia 1938 r.; ka­pi­tan BP, 14 mar­ca 1940 r.; ma­jor BP, 17 lu­te­go 1942 r.; puł­kow­nik BP, 14 lu­te­go 1943 r.; ko­mi­sarz BP, 14 grud­nia 1943 r.; ge­ne­rał ma­jor, 9 lip­ca 1945 r. 

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1953 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy, 10 kwiet­nia 1945 r.; dwa Or­de­ry Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 20 wrze­śnia 1943 r., 15 stycz­nia 1945 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 26 kwiet­nia 1940 r.; dwa me­da­le; od­zna­ka „Za­słu­żo­ny funk­cjo­na­riusz NKWD”, 18 lu­te­go 1946 r.


So­ro­kin Wa­si­lij Kuź­micz 
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(ur. w 1899 r., Twer – zm. w 1967 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie stró­ża przy­sta­ni (oj­ciec zmarł w 1919 r., mat­ka w 1920 r.). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1930 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1930 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ro­let­nia szko­ła pod­sta­wo­wa, Twer, 1914 r.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w fa­bry­ce Mo­ro­zo­wa, Twer, czer­wiec 1915 r. – paź­dzier­nik 1919 r.

W RKKA: te­le­fo­ni­sta w wy­dzie­lo­nej kom­pa­nii łącz­no­ści 39. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Front Po­łu­dnio­wy, paź­dzier­nik 1919 r. – kwie­cień 1922 r.

Bez­ro­bot­ny za­re­je­stro­wa­ny w urzę­dzie pra­cy, Twer, kwie­cień 1922 r. – ma­rzec 1924 r.; kon­tro­ler ja­ko­ści pro­duk­tów w fa­bry­ce „Pro­le­tar­ka”, Twer–Ka­li­nin, ma­rzec 1924 r. – luty 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: straż­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1935 r. – maj 1937 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1937 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, Ka­szyn, paź­dzier­nik 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – wrze­sień 1944 r.; star­szy straż­nik ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wrze­sień 1944 r. – kwie­cień 1946 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MGB–MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1946 r. – maj 1953 r.; star­szy nad­zor­ca Za­rzą­du MWD–KGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od maja 1953 r. (wzm. z mar­ca 1954 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ka­li­niń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS 18 paź­dzier­ni­ka 1967 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 5 li­sto­pa­da 1954 r.; Or­der Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 25 lip­ca 1949 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; dwa inne me­da­le.


Stiel­mach Iwan Iwa­no­wicz
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(ur. 3 wrze­śnia 1882 r., wieś Omie­le­niec, gmi­na wier­cho­wi­cze­ska, Brześć, po­wiat li­tow­ski, gu­ber­nia grod­nień­ska – zm. 2 grud­nia 1957 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1938 r. (kan­dy­dat od grud­nia 1931 r.).

Wy­kształ­ce­nie: nie uczył się.

Pa­stuch, Omie­le­niec, ma­rzec 1890 r. – ma­rzec 1895 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Omie­le­niec, ma­rzec 1895 r. – li­sto­pad 1903 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy, star­szy pod­ofi­cer 3. Na­rw­skie­go Puł­ku Pie­cho­ty, li­sto­pad 1903 r. – ma­rzec 1909 r.

Kon­tro­ler służ­by ru­chu na sta­cji Smo­leńsk, ma­rzec 1909 r. – wrze­sień 1911 r.; pra­cow­nik re­mon­to­wy w za­kła­dach pro­duk­cji po­ci­sków, Sankt Pe­ters­burg, wrze­sień 1911 r. – li­piec 1914 r.; star­szy pod­ofi­cer 223. Odo­jew­skie­go Puł­ku Pie­cho­ty, li­piec 1914 r. – ma­rzec 1915 r.; je­niec wo­jen­ny, Tu­chel, Niem­cy, ma­rzec 1915 r. – li­sto­pad 1918 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB: pra­cow­nik in­spek­cji woj­sko­wej WCzK, Smo­leńsk, li­sto­pad 1918 r. – sty­czeń 1919 r.; pra­cow­nik Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go WCzK 16. Ar­mii, sty­czeń 1919 r. – li­piec 1920 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta, ko­men­dant Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, li­piec 1920 r. – ma­rzec 1938 r.; zdy­mi­sjo­no­wa­ny 25 mar­ca 1937 r. z funk­cji ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, po­now­nie przy­ję­ty; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1938 r. – ma­rzec 1941 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – li­piec 1941 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; nie pra­co­wał, eme­ryt, Daw­le­ka­no­wo, Basz­kir­ska Au­to­no­micz­na So­cja­li­stycz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka, paź­dzier­nik 1941 r. – ma­rzec 1942 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, Smo­leńsk, ma­rzec 1942 r. – maj 1943 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FO Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, maj 1943 r. – luty 1946 r.

Od lu­te­go 1946 r. eme­ryt, Smo­leńsk. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS 31 grud­nia 1957 r. w związ­ku ze śmier­cią. Po­cho­wa­ny w Smo­leń­sku na cmen­ta­rzu Brac­kim.

Stop­nie: star­szy pod­ofi­cer (wzm. z 1909 r.); lejt­nant BP, 9 lu­te­go 1936 r.; ma­jor BP (wzm. z 14 stycz­nia 1944 r.); pod­puł­kow­nik, 12 paź­dzier­ni­ka 1945 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 19 stycz­nia 1945 r.; dwa me­da­le; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 20 mar­ca 1936 r. (zob.: GARF, f. 7523, op. 7, d. 572, l. 173–176).


Stie­kolsz­czi­kow Iwan Alek­san­dro­wicz 
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(ur. 1905 r., wieś Mier­gu­so­wo, po­wiat pe­re­sław­ski, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Czło­nek par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1931 r.

Wy­kształ­ce­nie: sie­dem klas szko­ły, je­den rok fa­kul­te­tu ro­bot­ni­cze­go przy OGPU w 1933 r.

Uczeń w warsz­ta­cie Wła­so­wa, Mo­skwa, gru­dzień 1915 r. – li­sto­pad 1917 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Mier­gu­so­wo, li­sto­pad 1917 r. – wrze­sień 1927 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 15. Od­dzia­le Po­gra­nicz­nym, Za­sław, Bia­ło­ru­ska So­cja­li­stycz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka, wrze­sień 1927 r. – li­piec 1930 r.

To­karz w za­kła­dzie „Ma­no­mietr”, Mo­skwa, sier­pień 1930 r. – maj 1931 r.; bez­ro­bot­ny, Mo­skwa, maj 1931 r. – li­piec 1931 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-MWD-MGB: ku­rier woj­sko­wy wy­dzia­łu łącz­no­ści OGPU ZSRS, li­piec 1931 r. – 1 kwiet­nia 1933 r.; ku­rier woj­sko­wy wy­dzia­łu łącz­no­ści OGPU ZSRS, 1 kwiet­nia 1933 r. – 1 paź­dzier­ni­ka 1933 r.; ku­rier woj­sko­wy wy­dzia­łu łącz­no­ści OGPU ZSRS, 1 paź­dzier­ni­ka 1933 r. – 25 kwiet­nia 1934 r.; spe­dy­tor 2. ka­te­go­rii wy­dzia­łu łącz­no­ści OGPU ZSRS, 25 lu­te­go 1934 r. – 10 lip­ca 1934 r.; re­fe­rent w 3. od­dzia­le Wy­dzia­łu Łącz­no­ści AChU NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 15 li­sto­pa­da 1934 r.; ku­rier ds. prze­wo­zów AChU NKWD ZSRS, 15 li­sto­pa­da 1934 r. – 1 mar­ca 1936 r.; ku­rier woj­sko­wy 2. ka­te­go­rii NKWD ZSRS, 1 mar­ca 1936 r. – 8 mar­ca 1939 r.; zwol­nio­ny w związ­ku z re­duk­cją eta­tów 8 mar­ca 1939 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, li­piec 1939 r. – ma­rzec 1941 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 12. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 6 mar­ca 1941 r. – 11 sierp­nia 1941 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 12. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 11 sierp­nia 1941 r. – 7 grud­nia 1941 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 11. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 7 grud­nia 1941 r. – maj 1943 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD–MWD ZSRS, maj 1943 r. – sty­czeń 1950 r.; prze­nie­sio­ny do MGB ZSRS od 21 stycz­nia 1950 r.; zwol­nio­ny z  MGB 1 grud­nia 1952 r. w związ­ku z re­duk­cją eta­tów.

Eme­ryt, Mo­skwa, od grud­nia 1952 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Miej­ski KPZS 7 grud­nia 1957 r. w związ­ku z „au­to­ma­tycz­nym opusz­cze­niem” par­tii.

Stop­nie: do­wód­ca dru­ży­ny, 15 lip­ca 1936 r.; star­szy­na, 10 kwiet­nia 1938 r.; sier­żant BP (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r., 7 grud­nia 1941 r.); ka­pi­tan (wzm. z 1949 i 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 6 sierp­nia 1949 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; trzy me­da­le.


Stie­pa­now Iwan Alek­san­dro­wicz
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(ur. 23 lip­ca 1890 r., wieś Ba­ta­wi­no, po­wiat or­łow­ski, gu­ber­nia or­łow­ska – zm. 1953 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1939 r. (kan­dy­dat od sierp­nia 1931 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pa­ra­fial­na szko­ła cer­kiew­na, wieś Pa­sło­wo, po­wiat or­łow­ski; niż­sza ziem­ska szko­ła rol­ni­cza, sta­cja Zmi­jew­ka, Mo­skiew­sko-Kur­ska Li­nia Ko­le­jo­wa, 1907 r.

Prak­ty­kant w szko­le rol­ni­czej, Zmi­jew­ka, kwie­cień 1908 r. – maj 1910 r.; prak­ty­kant w ma­jąt­ku Ku­pri­ja­no­wa, sta­cja Bła­go­dat­na­ja, Po­łu­dnio­wo-Wschod­nia Li­nia Ko­le­jo­wa, maj 1910 r. – gru­dzień 1911 r.; in­struk­tor go­spo­dar­ki po­lo­wej ko­mi­sji urzą­dze­nia rol­ne­go, wieś Lwo­wo, wieś Si­ri­gi­jew­sko­je, po­wiat kra­pi­wień­ski, gu­ber­nia tul­ska, sty­czeń 1912 r. – li­piec 1914 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 95. Ka­łu­ski­go Od­dzia­łu Pie­cho­ty, Front Pół­noc­no-Za­chod­ni, li­piec 1914 r. – li­piec 1915 r.; jun­kier w szko­le cho­rą­żych, Psków, li­piec 1915 r. – li­sto­pad 1915 r.; do­wód­ca plu­to­nu, do­wód­ca kom­pa­nii 436. Puł­ku Pie­cho­ty 109. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, Front Pół­noc­no-Za­chod­ni, li­sto­pad 1915 r. – gru­dzień 1916 r.; na le­cze­niu w la­za­re­cie woj­sko­wym Mi­ni­ster­stwa Ko­mu­ni­ka­cji Dro­go­wej, Pio­tro­grad, gru­dzień 1916 r. – 25 lu­te­go 1917 r.; kie­row­nik pio­nu go­spo­dar­cze­go 172. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Pie­cho­ty, Vil­l­man­strand (Fin­lan­dia), luty 1917 r. – sier­pień 1917 r.; kie­row­nik pio­nu go­spo­dar­cze­go 38. Tur­kie­stań­skie­go Puł­ku 10. Dy­wi­zji, Front Pół­noc­no-Za­chod­ni, sier­pień 1917 r. – ma­rzec 1918 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Ba­ta­wi­no, kwie­cień 1918 r. – czer­wiec 1918 r.

W RKKA: dy­rek­tor gmin­ne­go ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go, wieś Pła­to­no­wo, po­wiat or­łow­ski, czer­wiec 1918 r. – kwie­cień 1919 r.; re­fe­rent 4. Ba­ta­lio­nu Łącz­no­ści, Orzeł, Bo­ri­so­glebsk, kwie­cień 1919 r. – sier­pień 1919 r.; do­wód­ca plu­to­nu, do­wód­ca kom­pa­nii 2. Wy­dzie­lo­ne­go Ba­ta­lio­nu In­ży­nie­ryj­ne­go Bu­dow­nic­twa Po­lo­we­go, Front Po­łu­dnio­wy, sier­pień 1919 r. – li­piec 1921 r.; na­czel­nik od­dzia­łu łącz­no­ści woj­sko­we­go bu­dow­nic­twa po­lo­we­go, Ode­ssa, sier­pień 1921 r. – czer­wiec 1922 r.

W woj­skach GPU-NKWD-MWD: in­struk­tor łącz­no­ści 104. Wy­dzie­lo­ne­go Dy­wi­zjo­nu Wojsk GPU, Kursk, li­piec 1922 r. – ma­rzec 1923 r.; ad­iu­tant do­wód­cy wy­dzie­lo­nej kom­pa­nii kon­wo­jo­wej, Tuła, ma­rzec 1923 r. – gru­dzień 1925 r.; do­wód­ca wy­dzie­lo­nej kom­pa­nii kon­wo­jo­wej i ad­iu­tant do­wód­cy ba­ta­lio­nu kon­wo­jo­we­go, Sa­ra­tów, gru­dzień 1925 r. – ma­rzec 1930 r.; szef szta­bu 5. Puł­ku Kon­wo­jo­we­go, Mińsk, ma­rzec 1930 r. – paź­dzier­nik 1931 r.; do­wód­ca 16. Wy­dzie­lo­ne­go Ba­ta­lio­nu Kon­wo­jo­we­go, Ja­ro­sław, paź­dzier­nik 1931 r. – li­sto­pad 1932 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wy­dzia­łu przy­go­to­wa­nia bo­jo­we­go Cen­tral­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych, Mo­skwa, li­sto­pad 1932 r. – paź­dzier­nik 1934 r.; in­struk­tor wy­dzia­łu służ­by we­wnętrz­nej Głów­ne­go Za­rzą­du Ochro­ny Po­gra­nicz­nej i We­wnętrz­nej (GU­PWO[88]) NKWD ZSRS, paź­dzier­nik 1934 r. – paź­dzier­nik 1938 r.; star­szy po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu w Wy­dzia­le Służ­by GU­PWO NKWD ZSRS, paź­dzier­nik 1938 r. – ma­rzec 1939 r.; na­czel­nik od­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go w wy­dzia­le Głów­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS od mar­ca 1939 r.; na­czel­nik 1. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Szta­bu Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD ZSRS (wzm. z 1940 r.). Zwol­nio­ny 2 stycz­nia 1947 r. z po­wo­du cho­ro­by z funk­cji za­stęp­cy na­czel­ni­ka wy­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du Wojsk Kon­wo­jo­wych NKWD MWD ZSRS. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Miej­ski KPZS 6 kwiet­nia 1953 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: cho­rą­ży, li­sto­pad 1915 r.; pod­po­rucz­nik, po­rucz­nik, gru­dzień 1916 r.; ma­jor (wzm. z lu­te­go 1939 r.); puł­kow­nik, 15 lip­ca 1939 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy, 21 kwiet­nia 1945 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 2. kla­sy, 7 lip­ca 1944 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 20 wrze­śnia 1943 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 14 kwiet­nia 1943 r.; inne me­da­le.


Su­cha­riew Ni­ko­łaj Iwa­no­wicz

[image: Suchariew_N_I]

(ur. w 1910 r., wieś Za­ru­czje, re­jon bie­żec­ki, ob­wód ka­li­niń­ski – zm. w 1964 r., Ka­zań). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka ko­le­jo­we­go. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1929–1935. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1948 r. (kan­dy­dat od maja 1946 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej w Twe­rze, 1924 r., szko­ła FZU, Twer, 1927 r.

Ku­rier Pań­stwo­we­go Han­dlu Me­dycz­ne­go Gu­ber­ni Twer­skiej, 1927 r. – gru­dzień 1929 r.; ślu­sarz w Szen­kur­skim Go­spo­dar­stwie Prze­my­słu Le­śne­go, Szen­kursk, ob­wód pół­noc­ny, gru­dzień 1929 r. – paź­dzier­nik 1930 r.; ślu­sarz w za­kła­dach im. 1 Maja, Twer, paź­dzier­nik 1930 r. – li­sto­pad 1932 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: kie­row­ca dy­wi­zji spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia OGPU–NKWD, Mo­skwa, li­sto­pad 1932 r. – sty­czeń 1935 r.; kie­row­ca Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sty­czeń 1935 r. – luty 1945 r.; na­czel­nik ga­ra­żu, me­cha­nik NKGB–MGB Ta­dżyc­kiej So­cja­li­sty­czej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, luty 1945 r. – maj 1948 r.; kie­row­ca MGB–MWD Ta­tar­skiej ASRS, li­piec 1948 r. – li­piec 1953 r.; tech­nik sa­mo­cho­do­wy za­rzą­du ochro­ny prze­ciw­po­ża­ro­wej MWD Ta­tar­skiej Au­to­no­micz­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, li­piec 1953 r. – 1954 r.; in­spek­tor od­dzia­łu bez­pie­czeń­stwa ru­chu GAI Za­rzą­du Mi­li­cji Ka­za­nia od 1954 r. Zwol­nio­ny z MWD Ta­tar­skiej ASRS w związ­ku z osią­gnię­ciem wie­ku eme­ry­tal­ne­go 1 stycz­nia 1959 r. Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ta­tar­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS 22 grud­nia 1964 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: star­szy lejt­nant (wzm. z 1952 r.); star­szy lejt­nant mi­li­cji (wzm. z 1 stycz­nia 1959 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 23 maja 1952 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; dwa inne me­da­le. 


Sy­ro­miat­ni­kow Mi­tro­fan Wa­sil­je­wicz
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(ur. w 1908 r., wieś Za­roż­no­je, po­wiat czu­gu­jew­ski, gu­ber­nia char­kow­ska – zm. 8 czerw­ca 1995 r., m. Czu­gu­jew). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (oj­ciec zmarł w 1918 r.). Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1926–1930. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1946 r. (kan­dy­dat od wrze­śnia 1945 r.). Na­le­żał do par­tii WKP(b) w la­tach 1931–1934, opu­ścił ją au­to­ma­tycz­nie (ze wzglę­dów pro­ce­du­ral­nych).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas wie­czo­ro­wej szko­ły śred­niej, Char­ków, 1940 r.

Za­trud­niał się jako pa­ro­bek u ku­ła­ków, Za­roż­no­je, maj 1921 r. – czer­wiec 1926 r.; ślu­sarz w spół­dziel­ni rol­ni­czej, Za­roż­no­je, czer­wiec 1926 r. – maj 1927 r.; ślu­sarz-ni­ciarz, wieś Eschar, re­jon czu­gu­jew­ski, maj 1927 r. – kwie­cień 1929 r.; ro­bot­nik w za­kła­dzie nr 75, Char­ków, maj 1929 r. – wrze­sień 1930 r.

W woj­skach po­gra­nicz­nych i or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: strze­lec w puł­ku po­gra­nicz­nym, Achal­ci­che, Gru­ziń­ska So­cja­li­stycz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka, wrze­sień 1930 r. – ma­rzec 1933 r.; star­szy funk­cjo­na­riusz spe­cjal­ne­go plu­to­nu mi­li­cji, Char­ków, ma­rzec 1933 r. – luty 1936 r.; straż­nik, nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 16 lu­te­go 1936 r. – sier­pień 1936 r.; nad­zor­ca 1. ka­te­go­rii wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, sier­pień 1936 r. – sty­czeń 1939 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, sty­czeń 1939 r. – paź­dzier­nik 1939 r.; star­szy blo­ku wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, paź­dzier­nik 1939 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; star­szy blo­ku wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, Ku­piańsk, paź­dzier­nik 1941 r. – li­sto­pad 1941 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta woj­sko­we­go, czer­wo­no­ar­mi­sta w 25. Puł­ku Po­gra­nicz­nym NKWD, Front Po­łu­dnio­wy, li­sto­pad 1941 r. – ma­rzec 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka aresz­tu śled­cze­go mi­li­cji ob­wo­do­wej, Ro­stów nad Do­nem, ma­rzec 1943 r. – wrze­sień 1943 r.; star­szy blo­ku wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, wrze­sień 1943 r. – maj 1945 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, maj 1945 r. – maj 1953 r. (wzm. z wrze­śnia 1951 r.); dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, kwie­cień 1954 r. – gru­dzień 1955 r. Zwol­nio­ny 30 grud­nia 1955 r.

In­spek­tor Lo­kal­nej Obro­ny Prze­ciw­lot­ni­czej miej­skie­go ko­mi­te­tu wy­ko­naw­cze­go, Char­ków, sty­czeń 1956 r. – ma­rzec 1956 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta ochro­ny za­kła­du pro­duk­cji ma­te­ria­łów ognio­trwa­łych, Char­ków, ma­rzec 1956 r. – li­piec 1956 r.; eme­ryt, Char­ków, li­piec 1956 r. – luty 1957 r.;  ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny kom­bi­na­tu spo­żyw­cze­go Go­robsz­cze­pi­tu, Char­ków, luty 1957 r. – li­sto­pad 1957 r.; eme­ryt, Char­ków, li­sto­pad 1957 r. – gru­dzień 1957 r.; pra­cow­nik ochro­ny prze­ciw­po­ża­ro­wej Bi­blio­te­ki im. Ko­ro­len­ki, Char­ków, gru­dzień 1957 r. – gru­dzień 1958 r.; eme­ryt, Char­ków, sty­czeń 1959 r. – sier­pień 1959 r.; funk­cjo­na­riusz WO­CHR urzę­du o skrzyn­ce pocz­to­wej nr 91, Char­ków, sier­pień 1959 r. – sty­czeń 1962 r.; eme­ryt od stycz­nia 1962 r., Char­ków. Od 1965 r. miesz­kał w Czu­gu­je­wie, na po­cząt­ku lat dzie­więć­dzie­sią­tych był prze­słu­chi­wa­ny przez pro­ku­ra­tu­rę w trak­cie śledz­twa w spra­wie wy­mor­do­wa­nia pol­skich ofi­ce­rów w 1940 r.

Stop­nie: star­szy sier­żant; lejt­nant (wzm. z wrze­śnia 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 1 czerw­ca 1951 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 30 kwiet­nia 1946 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; trzy inne me­da­le.


Sy­tin Wa­si­lij Mi­chaj­ło­wicz 
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(ur. w 1904 r., wieś Dmi­trow­sko­je, gmi­na no­wiń­ska, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. w kwiet­niu 1987 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1939 r. (kan­dy­dat od sierp­nia 1931 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy­let­nia szko­ła wiej­ska, Dmi­trow­sko­je, 1916 r.

Młot­ko­wy w warsz­ta­cie me­cha­nicz­nym ar­te­lu in­wa­li­dów nr 2, Twer, sier­pień 1918 r. – wrze­sień 1920 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Dmi­trow­sko­je, wrze­sień 1920 r. – sier­pień 1925 r.; ro­bot­nik w za­kła­dzie bu­do­wy wa­go­nów, Twer, sier­pień 1925 r. – maj 1927 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w jed­no­st­ce sa­ni­tar­nej 48. Dy­wi­zji, Twer, maj 1927 r. – sier­pień 1927 r.

Ro­bot­nik w za­kła­dzie bu­do­wy wa­go­nów, Twer – Ka­li­nin, sier­pień 1927 r. – li­sto­pad 1937 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: straż­nik AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 2 li­sto­pa­da 1937 r. – sier­pień 1939 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1939 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, Ka­szyn, paź­dzier­nik 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – maj 1943 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – kwie­cień 1946 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1946 r. – ma­rzec 1953 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1954 r. – sty­czeń 1955 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia nr 1, Ka­li­nin, sty­czeń 1955 r. – sier­pień 1957 r.

Od sierp­nia 1957 r. eme­ryt, Ka­li­nin.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 5 li­sto­pa­da 1954 r.; sie­dem me­da­li.


Szczep­ka Ti­chon Sier­gie­je­wicz
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(ur. w 1905 r., wieś Ban­du­ro­wo, po­wiat bał­tow­ski, gu­ber­nia cher­soń­ska[89] – zm. w lip­cu 1984 r., Char­ków). Uro­dził się w ro­dzi­nie cie­śli. Ukra­iniec. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1946 r. (kan­dy­dat od maja 1945 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sześć klas wie­czo­ro­wej szko­ły śred­niej (nie ukoń­czył), Win­ni­ca, 1929 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Ban­du­ro­wo, maj 1924 r. – li­sto­pad 1927 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta 70. Puł­ku Strze­lec­kie­go, Win­ni­ca, li­sto­pad 1927 r. – wrze­sień 1929 r.

Bry­ga­dzi­sta w ogro­dzie koł­cho­zo­wym, Ban­du­ro­wo, wrze­sień 1929 r. – paź­dzier­nik 1931 r.

W or­ga­nach mi­li­cji i NKWD-MWD: funk­cjo­na­riusz mi­li­cji w dy­wi­zjo­nie służ­by ze­wnętrz­nej, Char­ków, paź­dzier­nik 1931 r. – gru­dzień 1937 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia śled­cze­go UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 15 grud­nia 1937 r. – wrze­sień 1940 r.; dy­żur­ny wię­zie­nia nr 4 (Sto­ro­ży­niec­kie­go) NKWD, Czer­niow­ce, wrze­sień 1940 r. – czer­wiec 1941 r.; straż­nik ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, czer­wiec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; straż­nik ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, Ku­piańsk, paź­dzier­nik 1941 r. – li­piec 1942 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia spe­cjal­ne­go NKWD, Omsk, li­piec 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta w ko­men­dan­tu­rze Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, wrze­sień 1943 r. – paź­dzier­nik 1948 r.; dy­żur­ny wię­zie­nia nr 2, Bał­ta, Za­rząd MWD Ob­wo­du Ode­skie­go, paź­dzier­nik 1948 r. – maj 1953 r. (wzm. z 1 li­sto­pa­da 1950 r.). Zwol­nio­ny z MWD 21 lip­ca 1953 r.

Eme­ryt, Lu­bo­tin, ob­wód char­kow­ski, maj 1953 r. – sier­pień 1953 r.; funk­cjo­na­rusz 3. od­dzia­łu WO­CHR Po­łu­dnio­wej Li­nii Ko­le­jo­wej, Char­ków, sier­pień 1953 r. – li­sto­pad 1981 r.; od li­sto­pa­da 1981 r. eme­ryt, Char­ków.

Sto­pień: star­szy sier­żant (wzm. z 1945 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 12 maja 1945 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 15 stycz­nia 1945 r.; dwa inne me­da­le.


Sze­wie­lew Alek­siej Ma­ka­ro­wicz
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(ur. 1907 r., wieś An­dro­ni­cha, po­wiat wie­tłu­ski, gu­ber­nia ko­strom­ska – zm. w maju 1974 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1931–1939. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od maja 1940 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: fa­kul­tet ro­bot­ni­czy przy In­sty­tu­cie im. Ple­cha­no­wa, Mo­skwa, gru­dzień 1931 r. – wrze­sień 1933 r.; czte­ry lata In­sty­tu­tu Hi­sto­rycz­no-Ar­chi­wal­ne­go, Mo­skwa, wrze­sień 1933 r. – gru­dzień 1937 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, An­dro­ni­cha, 1917 r. – paź­dzier­nik 1929 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta 1. Puł­ku Kon­wo­jo­we­go, paź­dzier­nik 1929 r. – gru­dzień 1931 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: pra­cow­nik NKWD ZSRS, gru­dzień 1937 r. – li­sto­pad 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 11. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD, 1 li­sto­pa­da 1938 r. – 1 mar­ca 1939 r.; na­czel­nik 11. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1 mar­ca 1939 r. – 7 wrze­śnia 1940 r.; na­czel­nik 12. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 7 wrze­śnia 1940 r. – 11 sierp­nia 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 14. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 11 sierp­nia 1941 r. – 7 grud­nia 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka 9. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 7 grud­nia 1941 r. – 1942 r.; na­czel­nik 15. od­dzia­łu 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS, 1942 r. – maj 1943 r.; na­czel­nik 5. od­dzia­łu Wy­dzia­łu A NKGB ZSRS od maja 1943 r.; na­czel­nik 12. od­dzia­łu (ar­chi­wal­ne­go) Wy­dzia­łu A NKGB–MGB ZSRS (wzm. z 6 maja 1946 r.); na­czel­nik od­dzia­łu w Wy­dzia­le A MGB ZSRS (wzm. z 1951 r.); se­kre­tarz ko­mi­te­tu par­tyj­ne­go 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go MWD ZSRS do 17 czerw­ca 1953 r.; na­czel­nik 3. od­dzia­łu 2. sek­to­ra 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go MWD ZSRS, 17 czerw­ca 1953 r. – 31 sierp­nia 1953 r.; na­czel­nik 1. od­dzia­łu 1. sek­to­ra 1. Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go MWD ZSRS, 31 sierp­nia 1953 r. – ma­rzec 1954 r.; na­czel­nik od­dzia­łu KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, ma­rzec 1954 r. – kwie­cień 1957 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka od­dzia­łu KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS, kwie­cień 1957 r. – kwie­cień 1959 r.

Eme­ryt, Mo­skwa, kwie­cień 1957 r. – czer­wiec 1961 r.; do­wód­ca pa­tro­lu In­sty­tu­tu Ra­dio­tech­nicz­ne­go przy Aka­de­mii Nauk ZSRS, czer­wiec 1961 r. – wrze­sień 1962 r.; eme­ryt, Mo­skwa, wrze­sień 1962 r. – paź­dzier­nik 1962 r.; ślu­sarz or­ga­ni­za­cji o skrzyn­ce pocz­to­wej nr 1457, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1962 r. – ma­rzec 1965 r.; eme­ryt, Mo­skwa, ma­rzec 1965 r. – luty 1966 r.; dy­żur­ny Wszech­związ­ko­we­go Sto­wa­rzy­sze­nia „Izo­top”, Mo­skwa, luty 1966 r. – maj 1966 r.; eme­ryt, Mo­skwa, maj 1966 r. – maj 1974 r.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 25 lip­ca 1938 r.; lejt­nant BP, 25 mar­ca 1939 r.; ka­pi­tan BP, 16 paź­dzier­ni­ka 1942 r. (awan­so­wa­ny ze stop­nia lejt­nan­ta); pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik (wzm. z 6 maja 1946 r., 1951 r.); puł­kow­nik (wzm. z 13 lip­ca 1953 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 1 czerw­ca 1951 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 30 kwiet­nia 1946 r.; sie­dem in­nych me­da­li.


Szy­frin Bo­ris Lwo­wicz

[image: Szyfrin_B_L]

(ur. 12 maja 1904 r., Char­ków – zm. w li­sto­pa­dzie 1980 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie su­biek­ta lub za­rząd­cy. Żyd. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1926–1930. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od grud­nia 1930 r.

Wy­kształ­ce­nie: 3. Char­kow­ska Szko­ła Re­al­na, 1919 r.; dwa lata w Char­kow­skim In­sty­tu­cie Edu­ka­cji Lu­do­wej, wrze­sień 1921 r. – paź­dzier­nik 1923 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta po­wia­to­we­go ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go, Char­ków, luty 1919 r. – ma­rzec 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta sa­mo­dziel­nej dru­ży­ny ko­men­dan­tu­ry miej­skiej, Pia­ti­gorsk, ma­rzec 1920 r. – czer­wiec 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta sa­mo­dziel­nej dru­ży­ny ko­men­dan­tu­ry miej­skiej, Wła­dy­kau­kaz, czer­wiec 1920 r. – wrze­sień 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 144. Puł­ku 11. Ar­mii, Baku, wrze­sień 1920 r. – gru­dzień 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta-ad­iu­tant 144. Puł­ku Sa­mo­dziel­nej Bry­ga­dy, Raszt, Per­sja, gru­dzień 1920 r. – wrze­sień 1921 r.

Peł­no­moc­nik od­dzia­łu Mię­dzy­na­ro­dów­ki Chłop­skiej[90], Char­ków, paź­dzier­nik 1923 r. – wrze­sień 1924 r.

W or­ga­nach CzK-OGPU-NKWD-NKGB: pra­cow­nik i kon­tro­ler Taj­no-Ope­ra­cyj­ne­go od­dzia­łu Azer­bej­dżań­skiej CzK, wrze­sień 1924 r. – wrze­sień 1926 r.; kon­tro­ler Taj­no-Ope­ra­cyj­ne­go od­dzia­łu GPU Azer­bej­dżań­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, wrze­sień 1926 r. – 1927 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go, ofi­cer ope­ra­cyj­ny, star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny Wy­dzia­łu In­for­ma­cyj­no-Agen­tu­ral­ne­go GPU Azer­bej­dżań­skiej SRS, lata 1927–1930; ofi­cer ope­ra­cyj­ny od­dzia­łu ope­ra­cyj­ne­go GPU Azer­bej­dżań­skiej SRS, lata 1930–1931; na­czel­nik Od­dzia­łu Ope­ra­cyj­ne­go GPU Azer­bej­dżań­skiej SRS, 1931 r. – li­piec 1934 r.; na­czel­nik Od­dzia­łu Ope­ra­cyj­ne­go UGB NKWD Azer­bej­dżań­skiej SRS, li­piec 1934 r. – sty­czeń 1937 r.; na­czel­nik 2. Wy­dzia­łu UGB NKWD Azer­bej­dżań­skiej SRS, sty­czeń 1937 r. – luty 1939 r.; zwol­nio­ny na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS nr 584 z 25 mar­ca 1939 r.; eme­ryt, Baku, luty 1939 r. – wrze­sień 1939 r.; roz­ka­zem NKWD ZSRS nr 1834 z 1 paź­dzier­ni­ka 1939 r. wcze­śniej­szy roz­kaz o zwol­nie­niu zo­stał anu­lo­wa­ny; za­stęp­ca sze­fa pio­nu śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1 paź­dzier­ni­ka 1939 r. – luty 1940 r.[91]; szef pio­nu śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1940 r. – ma­rzec 1941 r.[92]; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 7 mar­ca 1941 r. – sier­pień 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1941 r. – 16 grud­nia 1941 r.; usu­nię­ty ze sta­no­wi­ska i zwol­nio­ny z NKWD „za nie­za­rad­ność i brak zde­cy­do­wa­nia pod­czas wkro­cze­nia wojsk nie­miec­kich do m. Ka­li­nin” (roz­kaz NKWD ZSRS nr 2309łs z 16 grud­nia 1941 r.).

W RKKA: w re­zer­wie miej­skie­go ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go, Tbi­li­si, sty­czeń 1942 r. – kwie­cień 1942 r.; star­szy in­spek­tor za­rzą­du in­ten­den­tu­ry Fron­tu Za­kau­ka­skie­go, Tbi­li­si, kwie­cień 1942 r. – li­sto­pad 1945 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: star­szy in­spek­tor ds. dzia­łal­no­ści an­ty­fa­szy­stow­skiej Za­rzą­du Obo­zu nr 277 NKWD–MWD dla jeń­ców wo­jen­nych, Ryga, li­sto­pad 1945 r. – kwie­cień 1946 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka ds. pro­duk­cji Obo­zu nr 340 MWD dla jeń­ców wo­jen­nych, Ryga, kwie­cień 1946 r. – wrze­sień 1946 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka ds. pro­duk­cji Obo­zu nr 28/9 MWD dla jeń­ców wo­jen­nych, Ryga, wrze­sień 1946 r. – gru­dzień 1947 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka ds. pro­duk­cji Obo­zu nr 9 MWD dla jeń­ców wo­jen­nych, Ryga, gru­dzień 1947 r. – sty­czeń 1949 r.

Eme­ryt, Mo­skwa, sty­czeń 1949 r. – maj 1949 r.; p.o. na­czel­ni­ka wy­dzia­łu kadr spe­cjal­ne­go biu­ra kon­struk­tor­skie­go Mi­ni­ster­stwa Prze­my­słu Naf­to­we­go ZSRS, maj 1949 r. – luty 1950 r.; eme­ryt, Mo­skwa, luty 1950 r. – paź­dzier­nik 1950 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu kadr Spe­cjal­ne­go Biu­ra Kon­struk­tor­skie­go Mi­ni­ster­stwa Prze­my­słu Naf­to­we­go ZSRS, paź­dzier­nik 1950 r. – li­sto­pad 1951 r.; eme­ryt, Mo­skwa, li­sto­pad 1951 r. – paź­dzier­nik 1959 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu pla­no­wa­nia Fun­du­szu Ar­ty­stycz­ne­go ZSRS, paź­dzier­nik 1959 r. – sier­pień 1960 r.; hi­sto­ryk sztu­ki za­rzą­du sprze­da­ży Fun­du­szu Ar­ty­stycz­ne­go ZSRS, sier­pień 1960 r. – czer­wiec 1963 r.; eme­ryt, Mo­skwa, czer­wiec 1963 r. – paź­dzier­nik 1966 r.; młod­szy pra­cow­nik na­uko­wy, star­szy tech­nik, star­szy in­ży­nier Cen­tral­ne­go In­sty­tu­tu Na­uko­wo-Ba­daw­cze­go „Ma­sz­de­tal”, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1966 r. – li­sto­pad 1980 r.

Stop­nie: star­szy lejt­nant BP, 13 stycz­nia 1936 r.; ka­pi­tan BP, 28 maja 1938 r.; pod­puł­kow­nik.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 30 kwiet­nia 1945 r.; sześć me­da­li; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 12 stycz­nia 1936 r.; w 1926 r. zo­stał na­gro­dzo­ny na­ga­nem[93], a w 1929 r. – pi­sto­le­tem „za ak­tyw­ną wal­kę z kontr­re­wo­lu­cją”.


Szy­ga­low Iwan Iwa­no­wicz
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(ur. 28 grud­nia 1900 r., Kir­żacz, po­wiat po­krow­ski, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska – zm. 26 stycz­nia 1946 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie tka­cza (oj­ciec zmarł w 1912 r.). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od sierp­nia 1932 r. (kan­dy­dat od stycz­nia 1931 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy cer­kiew­nej szko­ły pa­ra­fial­nej, Kir­żacz, 1911 r.

Sprze­daw­ca w skle­pie bra­ci Na­umo­wów, Kir­żacz, li­piec 1911 r. – luty 1917 r.; sprze­daw­ca w skle­pie spo­żyw­czym przy ra­dzie miej­skiej (Gor­so­wie­cie), Kir­żacz, luty 1917 r. – ma­rzec 1918 r.; mły­narz w fa­bry­ce So­łow­jo­wa, Kir­żacz, ma­rzec 1918 r. – sier­pień 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta kom­pa­nii war­tow­ni­czej po­wia­to­we­go ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go, Po­krow, 15 sierp­nia 1919 r. – paź­dzier­nik 1919 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 5. Puł­ku Re­zer­wy, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1919 r. – 10 wrze­śnia 1920 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 214. Puł­ku 24. Sim­bir­skiej Że­la­znej Dy­wi­zji, Front Pol­ski, 10 wrze­śnia 1920 r. – 15 lip­ca 1921 r.

W woj­skach i or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-NKGB: czer­wo­no­ar­mi­sta 8. Sa­mo­dziel­ne­go Ba­ta­lio­nu Wojsk WCzK, czer­wo­no­ar­mi­sta 1. Spe­cjal­ne­go Puł­ku Ka­wa­le­rii, Wło­dzi­mierz, 15 lip­ca 1921 r. – kwie­cień 1922 r.; czer­wo­no­ar­mi­sta 2. Ka­wa­le­ryj­skie­go Eska­dro­nu Po­gra­nicz­ne­go GPU, Po­łto­rack, kwie­cień 1922 r. – li­sto­pad 1923 r.; pra­cow­nik gru­py ope­ra­cyj­nej 17. Sa­mo­dziel­ne­go Ba­ta­lio­nu 18. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go OGPU, Olewsk, BSRS, li­sto­pad 1923 r. – 15 maja 1925 r.; młod­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go OGPU, 25 maja 1925 r. – 10 mar­ca 1926 r.; straż­nik ko­men­dan­tu­ry OGPU, 10 mar­ca 1926 r. – 1 mar­ca 1929 r.; nad­zor­ca ko­men­dan­tu­ry OGPU, 1 mar­ca 1929 r. – 25 lip­ca 1929 r.; straż­nik ko­men­dan­tu­ry OGPU, 25 lip­ca 1929 r. – 1 wrze­śnia 1932 r.; na­czel­nik biu­ra prze­pu­stek OGPU–NKWD, 1 wrze­śnia 1932 r. – 1 wrze­śnia 1937 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChU NKWD, 1 wrze­śnia 1937 r. – 1 lip­ca 1938 r.; ko­men­dant Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Mo­skiew­skie­go, 1 lip­ca 1938 r. – 21 maja 1939 r.; p.o. na­czel­ni­ka AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Mo­skiew­skie­go od 4 sierp­nia 1938 r. – 20 grud­nia 1938 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChU NKWD ZSRS, 21 maja 1939 r. – 1941 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ChO­ZU NKWD ZSRS, 13 sierp­nia 1941 r. – 15 maja 1943 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go ACh­FU NKGB ZSRS, 15 maja 1943 r. – 26 stycz­nia 1946 r. Skre­ślo­ny z li­sty funk­cjo­na­riu­szy na mocy roz­ka­zu ACh­FU NKGB nr 38 z 16 lu­te­go 1946 r. (w związ­ku ze śmier­cią). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Miej­ski WKP(b) 14 mar­ca 1946 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: sier­żant BP, 11 kwiet­nia 1936 r.; młod­szy lejt­nant BP, 19 grud­nia 1936 r.; lejt­nant BP, 7 lip­ca 1937 r.; star­szy lejt­nant BP, 17 mar­ca 1940 r.; ma­jor BP, 11 lu­te­go 1943 r.; pod­puł­kow­nik BP, 10 grud­nia 1943 r. (wzm. z 22 lu­te­go 1945 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 20 wrze­śnia 1943 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 28 li­sto­pa­da 1936 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 19 grud­nia 1937 r.; me­dal „XX lat RKKA”, 1938 r.; me­da­le „Za obro­nę Mo­skwy”, „Za zwy­cię­stwo nad Niem­ca­mi”, li­piec 1945 r.; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 8 kwiet­nia 1934 r.; otrzy­mał w na­gro­dę broń bo­jo­wą, 20 grud­nia 1932 r.


Szy­ga­low Wa­si­lij Iwa­no­wicz

[image: Szygalow_W_I]

(ur. 15 kwiet­nia 1896 r., Kir­żacz, po­wiat po­krow­ski, gu­ber­nia wło­dzi­mier­ska – zm. 23 sierp­nia 1942 r.). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka tka­cza (oj­ciec zmarł w 1912 r.). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1919 r. (nie był kan­dy­da­tem).

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy szko­ły pa­ra­fial­nej, Kir­żacz, 1909 r.[94]

Szewc za­trud­nio­ny u cha­łup­ni­ka Ryb­ki­na, Kir­żacz, paź­dzier­nik 1909 r. – li­sto­pad 1917 r.

W Gwar­dii Czer­wo­nej: czer­wo­no­gwar­dzi­sta po­wia­to­we­go ko­mi­sa­ria­tu woj­sko­we­go, Kir­żacz, li­sto­pad 1917 r. – sty­czeń 1918 r.; czer­wo­no­gwar­dzi­sta, strze­lec ka­ra­bi­nu ma­szy­no­we­go 3. Re­wo­lu­cyj­ne­go Od­dzia­łu In­ter­na­cjo­na­li­stycz­ne­go przy Głów­nym Szta­bie Gwar­dii Czer­wo­nej, Mo­skwa, sty­czeń 1918 r. – li­piec 1918 r.

W woj­skach i or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD: strze­lec ka­ra­bi­nu ma­szy­no­we­go 1. Sa­mo­dziel­nej Kom­pa­nii WCzK, 14 sierp­nia 1918 r. – maj 1920 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia WCzK, Mo­skwa, maj 1920 r. – 25 sierp­nia 1921 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta domu nr 12 na ul. Bol­sza­ja Łu­bian­ka, 25 sierp­nia 1921 r. – 1922 r. (wzm. z sierp­nia 1922 r.); po­moc­nik ko­men­dan­ta domu nr 11 na ul. Bol­sza­ja Łu­bian­ka, 23 paź­dzier­ni­ka 1923 r. – 2 lip­ca 1931 r. (wzm. z 4 li­sto­pa­da 1925 r.); po­moc­nik na­czel­ni­ka aresz­tu śled­cze­go OGPU ZSRS, 2 lip­ca 1931 r. – 10 lip­ca 1934 r. (wzm. z 11 kwiet­nia 1933 r.); po­moc­nik na­czel­ni­ka ewi­den­cji aresz­tan­tów w ko­men­dan­tu­rze AChU NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 1 lu­te­go 1937 r. (wzm. z 19 grud­nia 1936 r.); funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go AChU NKWD ZSRS, 1 lu­te­go 1937 r. – 1941 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych wy­dzia­łu ko­men­danc­kie­go ChO­ZU NKWD ZSRS, 13 sierp­nia 1941 r. – 23 sierp­nia 1942 r. Skre­ślo­ny z li­sty pra­cow­ni­ków na mocy roz­ka­zu ChO­ZU NKWD nr 210 z 31 sierp­nia 1942 r. (z po­wo­du śmier­ci). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Mo­skiew­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy WKP(b) 15 maja 1943 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 11 kwiet­nia 1936 r.; lejt­nant BP, 20 grud­nia 1936 r.; star­szy lejt­nant BP, 7 lip­ca 1937 r.; ka­pi­tan BP, 17 mar­ca 1940 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 19 grud­nia 1937 r.; Or­der Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 28 li­sto­pa­da 1936 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 26 kwiet­nia 1940 r.; me­dal „XX lat RKKA”, 22 lu­te­go 1938 r.; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 20 grud­nia 1932 r.; otrzy­mał zło­ty ze­ga­rek i dy­plom Ko­le­gium OGPU, 18 grud­nia 1927 r.


Ta­ra­sow Gie­or­gij Ni­ko­no­ro­wicz 
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(ur. w 1908 r., Smo­leńsk – zm. w paź­dzier­ni­ku 1975 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od mar­ca 1939 r. (kan­dy­dat od paź­dzier­ni­ka 1932 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej, wieś Kur­dy­mo­wo, po­wiat smo­leń­ski, 1917 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, wieś Ki­ria­ki­no, po­wiat smo­leń­ski, do 1926 r.; ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w miej­skim wy­dzia­le go­spo­dar­ki ko­mu­nal­nej, Smo­leńsk, kwie­cień 1926 r. – 1927 r.; be­to­niarz na bu­do­wie klu­bu ko­le­jo­we­go, Smo­leńsk, 1927 r. – li­sto­pad 1929 r.; me­cha­nik ki­no­wy spół­dziel­ni spo­żyw­ców, Smo­leńsk, li­sto­pad 1929 r. – paź­dzier­nik 1930 r.

W woj­skach i or­ga­nach OGPU: czer­wo­no­ar­mi­sta w 24. Od­dzia­le Po­gra­nicz­nym, Mo­hy­lew Po­dol­ski, li­sto­pad 1930 r. – luty 1933 r.; straż­nik Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w Ob­wo­dzie Za­chod­nim, 15 mar­ca 1933 r. – 30 lip­ca 1933 r.

Kie­row­nik ma­ga­zy­nu pa­li­wa 450. Bazy Lot­ni­czej, Smo­leńsk, li­piec 1933 r. – luty 1935 r.; po­moc­nik ko­men­dan­ta ko­le­gium spe­cjal­ne­go sądu ob­wo­do­we­go, Smo­leńsk, luty 1935 r. – gru­dzień 1935 r.; nie pra­co­wał, Smo­leńsk, gru­dzień 1935 r. – maj 1936 r.; ro­bot­nik tru­stu „So­juz­kon­sierws­byt”, Smo­leńsk, maj 1936 r. – czer­wiec 1936 r.; agent ds. za­opa­trze­nia, ko­men­dant ho­te­lu ro­bot­ni­cze­go 2. od­cin­ka bu­do­wy Za­chod­niej Li­nii Ko­le­jo­wej, Smo­leńsk, sier­pień 1936 r. – ma­rzec 1938 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD: star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 kwiet­nia 1938 r. – 1 paź­dzier­ni­ka 1939 r.; star­szy blo­ku wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 paź­dzier­ni­ka 1939 r. – 1 lip­ca 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia nr 5 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ir­kuc­kie­go, wieś Alek­san­drowsk, re­jon ki­row­ski, ob­wód ir­kuc­ki, 7 lip­ca 1941 r. – wrze­sień 1943 r.; in­spek­tor ds. ewi­den­cji wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – 1 wrze­śnia 1944 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go wię­zie­nia nr 4 Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 wrze­śnia 1944 r. – 1 stycz­nia 1945 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 stycz­nia 1945 r. – 10 kwiet­nia 1947 r.; in­spek­tor ds. ewi­den­cji wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 10 kwiet­nia 1947 r. – 1 li­sto­pa­da 1950 r.; cen­zor wy­dzie­lo­ne­go punk­tu ła­gro­we­go nr 5 OITK Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 li­sto­pa­da 1950 r. – 1 paź­dzier­ni­ka 1951 r.; na­czel­nik ds. od­by­wa­nia kary i ochro­ny wy­dzie­lo­ne­go punk­tu ła­gro­we­go nr 8 OITK Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 paź­dzier­ni­ka 1951 r. – 10 maja 1952 r.; cen­zor od­dzia­łu ła­gro­we­go nr 1 OITK Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 10 maja 1952 r. – 20 czerw­ca 1953 r.; in­spek­tor od­dzia­łu spe­cjal­ne­go wię­zie­nia eta­po­we­go OITK Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 20 czerw­ca 1953 r. – 2 kwiet­nia 1954 r.; in­spek­tor  od­dzia­łu spe­cjal­ne­go wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du MWD–Za­rzą­du Spraw We­wnętrz­nych Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 2 kwiet­nia 1954 r. – kwie­cień 1959 r.; zwol­nio­ny z UWD Smo­leń­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go 14 kwiet­nia 1959 r. w związ­ku z wy­słu­gą lat.

Eme­ryt, Smo­leńsk, kwie­cień 1959 r. – kwie­cień 1963 r.; straż­nik szta­bu obro­ny cy­wil­nej ob­wo­du smo­leń­skie­go, kwie­cień 1963 r. – maj 1968 r.; od maja 1968 r. eme­ryt, Smo­leńsk.

Stop­nie: młod­szy lejt­nant BP, 23 mar­ca 1945 r.; lejt­nant, 1 paź­dzier­ni­ka 1947 r. (wzm. z kwiet­nia 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 20 mar­ca 1952 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 30 kwiet­nia 1946 r.; pięć in­nych me­da­li.


Ti­cho­now Dmi­trij Fio­do­ro­wicz

(ur. w 1899 r. – zm. ?). Bez­par­tyj­ny.

W or­ga­nach NKWD: od 1934 r. ; młod­szy nad­zor­ca DPZ Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go od 25 sierp­nia 1934 r.; nad­zor­ca-straż­nik 1. ka­te­go­rii w DPZ Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od 1 lu­te­go 1937 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Kra­ju Cha­ba­row­skie­go (wzm. z 15 kwiet­nia 1942 r.)[95].


Ti­cho­now Pa­wieł Paw­ło­wicz
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(ur. w 1909 r., wieś Ko­stin­ka, po­wiat ma­ło­ja­ro­sław­ski, gu­ber­nia ka­łu­ska – zm. 16 stycz­nia 1990 r., Ki­jów). Uro­dził się w ro­dzi­nie ro­bot­ni­ka. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1925–1936. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1928 r. (kan­dy­dat od li­sto­pa­da 1927 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Ko­stin­ka, 1923 r.; szko­ła przy­fa­brycz­na FZU przy głów­nych warsz­ta­tach wa­go­no­wych Kur­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, Mo­skwa, sier­pień 1924 r. – maj 1928 r.; fa­kul­tet ro­bot­ni­czy przy In­sty­tu­cie Sta­li, Mo­skwa, sier­pień 1931 r. – czer­wiec 1932 r.; In­sty­tut Sta­li, czer­wiec 1932 r. – ma­rzec 1937 r.

Sto­larz w Za­kła­dach Re­mon­tu Wa­go­nów im. Woj­to­wi­cza, Mo­skwa, maj 1928 r. – sier­pień 1931 r.; mistrz w Za­kła­dzie Iżor­skim, Koł­pi­no, ma­rzec 1937 r. – maj 1938 r.; par­torg[96] KC WKP(b) w Za­kła­dzie Iżor­skim, maj 1938 r. – paź­dzier­nik 1938 r.; se­kre­tarz ko­mi­te­tu par­tyj­ne­go w Za­kła­dzie Iżor­skim, paź­dzier­nik 1938 r. – sty­czeń 1939 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: słu­chacz krót­kich kur­sów przy Cen­tral­nej Szko­le NKWD ZSRS, 15 grud­nia 1938 r. – 17 stycz­nia 1939 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 17 stycz­nia 1939 r. – 28 mar­ca 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 28 mar­ca 1941 r. – sier­pień 1941 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, sier­pień 1941 r. – 21 grud­nia 1942 r.; od­de­le­go­wa­ny do Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Pen­zeń­skie­go od 21 grud­nia 1942 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, 14 czerw­ca 1943 r. – 24 li­sto­pa­da 1945 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Sum­skie­go, 24 li­sto­pa­da 1945 r. – 19 lu­te­go 1951; na kur­sach w Wyż­szej Szko­le MGB ZSRS, wrze­sień 1947 r. – li­piec 1948 r.; na­czel­nik Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Dnie­pro­pie­trow­skie­go, 19 lu­te­go 1951 r. – 9 stycz­nia 1952 r.; peł­no­moc­nik Rady Mi­ni­strów ZSRS w ku­ror­cie So­czi-Ma­ce­sta, So­czi, 9 stycz­nia 1952 r. – maj 1953 r.; w dy­po­zy­cji MWD USRS, maj 1953 r. – 23 wrze­śnia 1953 r.; na­czel­nik Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ode­skie­go, 23 wrze­śnia 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; na­czel­nik Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Ode­skie­go, kwie­cień 1954 r. – 3 lip­ca 1954 r.; za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów Ukra­iń­skiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, 3 lip­ca 1954 r. – 7 sierp­nia 1959 r.; na­czel­nik Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Ki­jow­skie­go, paź­dzier­nik 1959 r. – paź­dzier­nik 1970 r.

Stop­nie: ka­pi­tan BP, 17 stycz­nia 1939 r.; pod­puł­kow­nik BP, 11 lu­te­go 1943 r.; puł­kow­nik BP, 10 grud­nia 1943 r.; ge­ne­rał ma­jor, 18 lu­te­go 1958 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 30 paź­dzier­ni­ka 1967 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy, 28 sierp­nia 1944 r., 23 stycz­nia 1948 r.; dwa Or­de­ry Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 20 wrze­śnia 1943 r., 5 li­sto­pa­da 1954 r.; sześć me­da­li.


Ti­ku­now Iwan Je­go­ro­wicz (Gie­or­gi­je­wicz)
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(ur. w 1910 r., Sankt Pe­ters­burg – zm. w lu­tym 1988 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1930–1939. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od sierp­nia 1940 r. (kan­dy­dat od mar­ca 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły pod­sta­wo­wej, wieś Po­czep, po­wiat twer­ski, 1922 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie mat­ki, Po­czep, li­piec 1922 r. – czer­wiec 1929 r.; ko­pacz, ro­bot­nik przed­się­bior­stwa tor­fo­we­go „Wa­sil­jew­skij moch”, re­jon twer­ski, czer­wiec 1929 r. – wrze­sień 1931 r.

W woj­skach po­gra­nicz­nych OGPU: po­gra­nicz­nik w 25. Od­dzia­le Po­gra­nicz­nym, Ti­ra­spol, 29 wrze­śnia 1931 r. – ma­rzec 1932 r.; kur­sant w szko­le dla młod­szej ka­dry do­wód­czej, Ti­ra­spol, ma­rzec 1932 r. – paź­dzier­nik 1932 r.; ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 25. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go, Ti­ra­spol, paź­dzier­nik 1932 r. – 30 mar­ca 1934 r.

To­karz w za­kła­dzie bu­do­wy wa­go­nów, Ka­li­nin, ma­rzec 1934 r. – ma­rzec 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD: pra­cow­nik AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 15 mar­ca 1935 r. – wrze­sień 1940 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wrze­sień 1940 r. – paź­dzier­nik 1944 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Ko­men­danc­kie­go Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, paź­dzier­nik 1944 r. – kwie­cień 1946 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1946 r. – czer­wiec 1948 r.; star­szy in­spek­tor Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, czer­wiec 1948 r. – li­piec 1952 r.; szef kur­sów w szko­le mi­li­cji Za­rzą­du MGB–MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­piec 1952 r. – wrze­sień 1954 r.; star­szy wy­kła­dow­ca dys­cy­pli­ny woj­sko­wej punk­tu szko­le­nio­we­go, in­spek­tor od­dzia­łu przy­go­to­wa­nia Za­rzą­du Mi­li­cji Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wrze­sień 1954 r. – gru­dzień 1958 r.; in­spek­tor wy­dzia­łu służ­by Za­rzą­du Spraw We­wnętrz­nych Ka­li­niń­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, gru­dzień 1958 r. – ma­rzec 1960 r.; in­spek­tor, in­struk­tor ho­dow­li psów wy­dzia­łu ochro­ny przy UWD – Za­rzą­dzie Ochro­ny Po­rząd­ku Pu­blicz­ne­go (UOOP[97]) Ka­li­niń­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go, ma­rzec 1960 r. – luty 1964 r.

Eme­ryt, Ka­li­nin, luty 1964 r. – luty 1965 r.; dy­żur­ny ochro­ny wy­dzia­łu re­jo­no­we­go mi­li­cji, Ka­li­nin, luty 1965 r. – li­piec 1967 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, li­piec 1967 r. – sier­pień 1971 r.; mu­rarz w wy­dzia­le re­mo­no­to­wo-bu­dow­la­nym w Za­rzą­dzie Han­dlu, Ka­li­nin, sier­pień 1971 r. – paź­dzier­nik 1976 r.; stróż-pa­lacz, tam­że, paź­dzier­nik 1976 r. – maj 1977 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, maj 1977 r. – paź­dzier­nik 1977 r.; stróż-pa­lacz w za­rzą­dzie re­mo­no­to­wo-bu­dow­la­nym w Za­rzą­dzie Han­dlu, Ka­li­nin, paź­dzier­nik 1977 r. – maj 1978 r.; eme­ryt, Ka­li­nin, maj 1978 r. – sty­czeń 1984 r.; cie­śla w ob­wo­do­wym przed­się­bior­stwie „Ro­stek­stil­tor­gu”, Ka­li­nin, sty­czeń 1984 r. – luty 1988 r.

Sto­pień: ka­pi­tan (wzm. z 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 25 czerw­ca 1954 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; dwa me­da­le „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 20 wrze­śnia 1943 r., 19 stycz­nia 1945 r.; sześć in­nych me­da­li.


Ti­mo­szen­ko Gri­go­rij Iwa­no­wicz
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(ur. w 1912 r., wieś Pi­ro­gi, po­wiat kre­mień­czuc­ki, gu­ber­nia je­ka­te­ry­no­sław­ska – zm. 24 lip­ca 1958 r., Char­ków). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Ukra­iniec. Na­le­żał do WLKSM w la­tach 1936–1940. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lip­ca 1941 r. (kan­dy­dat od grud­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: dwie kla­sy szko­ły wiej­skiej, wieś Pi­ro­gi, 1924 r.

Ro­bot­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny w biu­rze bu­dow­la­nym, Ma­kie­jew­ka, paź­dzier­nik 1931 r. – sty­czeń 1932 r.; ro­bot­nik w za­kła­dach „Sierp i Młot”, Dnie­pro­pie­trowsk, sty­czeń 1932 r. – sier­pień 1932 r.; koł­choź­nik w koł­cho­zie „Nowe żyt­tia”, Pi­ro­gi, sier­pień 1932 r. – maj 1933 r.; po­moc­nik ma­ga­zy­nie­ra w sow­cho­zie „Bol­sze­wik”, re­jon gło­biń­ski, Ukra­iń­ska So­cja­li­stycz­na Re­pu­bli­ka So­wiec­ka, maj 1933 r. – paź­dzier­nik 1934 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta, Ki­ro­wo, ob­wód ode­ski, paź­dzier­nik 1934 r. – paź­dzier­nik 1936 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD-MGB: funk­cjo­na­riusz mi­li­cji w dy­wi­zjo­nie Mi­li­cji Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej, Char­ków, li­sto­pad 1936 r. – paź­dzier­nik 1937 r.; straż­nik ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, paź­dzier­nik 1937 r. – maj 1941 r.; straż­nik, dy­żur­ny w biu­rze prze­pu­stek, dy­żur­ny w ko­men­dan­tu­rze Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, maj 1941 r. – kwie­cień 1942 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia nr 1 NKWD, Omsk, kwie­cień 1942 r. – paź­dzier­nik 1943 r.; dy­żur­ny biu­ra prze­pu­stek Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, paź­dzier­nik 1943 r. – gru­dzień 1948 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, gru­dzień 1948 r. – luty 1950 r.; po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Char­kow­skie­go, luty 1950 r. – 1 mar­ca 1951 r.; in­spek­tor (dy­żur­ny) 8. od­dzia­łu Mi­li­cji Char­ko­wa, 1 mar­ca 1951 r. – 1951 r.; se­kre­tarz w Wy­dzia­le Re­je­stra­cyj­no-Ewi­den­cyj­nym Za­rzą­du Mi­li­cji Za­rzą­du MGB–MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go od 1951 r. (wzm. z czerw­ca 1954 r.).

Sto­pień: młod­szy lejt­nant mi­li­cji (wzm. ze stycz­nia 1955 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 25 czerw­ca 1954 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 12 maja 1945 r.; dwa inne me­da­le.


Ti­wa­nien­ko (Ti­wa­nien­kow) Ła­zar An­drie­je­wicz
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(ur. w 1908 r. – zm. 7 sierp­nia 1942 r.). Mat­ka naj­mo­wa­ła się do prac na wsi (nie ma in­for­ma­cji o ojcu). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od czerw­ca 1931 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1930 r.).

Wy­kształ­ce­nie: trzy kla­sy szko­ły wiej­skiej, wieś Sza­ro­wi­cze, gmi­na rud­niań­ska, gu­ber­nia smo­leń­ska, rok kur­sów wie­czo­ro­wych na fa­kul­te­cie ro­bot­ni­czym, Smo­leńsk, 1934 r.; pół­to­ra roku w Smo­leń­skiej Miej­skiej Szko­le Par­tyj­nej.

Pa­ro­bek we wsi Sza­ro­wi­cze, ma­rzec 1924 r. – kwie­cień 1929 r.; koł­choź­nik, czło­nek za­rzą­du koł­cho­zu „Wpie­riod k so­cy­ali­zmu”, Sza­ro­wi­czi, kwie­cień 1929 r. – paź­dziernk 1930 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta, kur­sant, ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 5. Puł­ku Łącz­no­ści, paź­dzier­nik 1930 r. – paź­dzier­nik 1932 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD: straż­nik ko­men­dan­tu­ry Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU Ob­wo­du Za­chod­nie­go, 17 paź­dzier­ni­ka 1932 r. – 15 kwiet­nia 1934; ku­rier łącz­no­ści ope­ra­cyj­nej Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go, 15 kwiet­nia 1934 r. – 25 maja 1937 r.; dy­żur­ny ko­men­dant ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od 25 maja 1937 r.; po­li­truk kom­pa­nii 60. Gwar­dyj­skie­go Puł­ku Strze­lec­kie­go 20. Gwar­dyj­skiej Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, zgi­nął na fron­cie.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z 1938 r.).

Od­zna­cze­nia: od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 9 maja 1938 r. 


To­cze­now Afa­na­sij Ma­twie­je­wicz
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(ur. w 1910 r., wieś Bie­ło­gu­ro­wo, po­wiat zub­cow­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. w grud­niu 1989 r., Żu­kow­ski, ob­wód mo­skiew­ski). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od grud­nia 1943 r. (kan­dy­dat od sierp­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas szko­ły wiej­skiej, Bie­ło­gu­ro­wo, 1926 r.

Trak­to­rzy­sta Zub­cow­skiej Sta­cji Ma­szy­no­wo-Trak­to­ro­wej, wrze­sień 1929 r. – luty 1931 r.; funk­cjo­na­riusz mi­li­cji w re­jo­no­wym wy­dzia­le mi­li­cji, Zub­cow, luty 1931 r. – paź­dzier­nik 1932 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w ba­ta­lio­nie in­ży­nie­ryj­no-lot­ni­sko­wym, Rżew, li­sto­pad 1932 r. – li­sto­pad 1934 r.

Kie­row­nik świe­tli­cy wiej­skiej, Bie­ło­gu­ro­wo, li­sto­pad 1934 r. – sier­pień 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD-MGB: kie­row­nik prze­cho­wal­ni w DPZ Za­rzą­du NKWD, Smo­leńsk, sier­pień 1935 r. – 1 lu­te­go 1936 r.; nad­zor­ca wy­pro­wa­dza­ją­cy DPZ Za­rzą­du NKWD, Smo­leńsk, 1 lu­te­go 1936 r. – 25 paź­dzier­ni­ka 1936 r.[98]; nad­zor­ca wię­zie­nia GUGB NKWD w Smo­leń­sku, 25 paź­dzier­ni­ka 1936 r. – maj 1938 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia GUGB NKWD w Smo­leń­sku maj 1938 r. – 1 lu­te­go 1939 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia śled­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 lu­te­go 1939 r. – 1 grud­nia 1939 r.; straż­nik w wy­dzia­le wię­zien­nym Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 grud­nia 1939 r. – 21 grud­nia 1940 r.; straż­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go NKWD Za­chod­niej Li­nii Ko­le­jo­wej, Smo­leńsk, 31 grud­nia 1940 r. – 29 kwiet­nia 1941 r.; straż­nik ds. pra­cy spe­cjal­nej Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 29 kwiet­nia 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; nad­zor­ca Wy­dzia­łu Trans­por­to­we­go NKWD–NKGB Mo­skiew­sko-Ria­zań­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1941 r. – 1944 r.; star­szy nad­zor­ca Wy­dzia­łu Trans­por­to­we­go NKGB Mo­skiew­sko-Ria­zań­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, 1944 r. – kwie­cień 1946 r.; kie­row­nik wa­go­nu służ­bo­we­go wy­dzia­łu łącz­no­ści ku­rier­skiej MWD ZSRS, kwie­cień 1946 r. – li­piec 1946 r.; star­szy kie­row­nik wa­go­nów służ­bo­wych od­dzia­łu prze­wo­zów spe­cjal­nych MWD Mo­skiew­sko-Don­ba­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, li­piec 1946 r. – 1 lip­ca 1947 r.; kie­row­nik 1. ka­te­go­rii 1. od­dzia­łu ChO­ZU MWD ZSRS, 1 lip­ca 1947 r. – 18 paź­dzier­ni­ka 1947 r.; zwol­nio­ny z MWD z po­wo­dów ro­dzin­nych, 18 paź­dzier­ni­ka 1947 r.; nad­zor­ca cel w wię­zie­niach we­wnętrz­nych Za­rzą­du Ochro­ny MGB – Za­rzą­du Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go MWD Mo­skiew­sko-Ria­zań­skiej Li­nii Ko­le­jo­wej, paź­dzier­nik 1947 r. – czer­wiec 1954 r.; star­szy­na od­dzia­łu mi­li­cji na sta­cji Mo­skwa Pa­sa­żer­ska Pół­noc­nej Li­nii Ko­le­jo­wej, czer­wiec 1954 r. – ma­rzec 1961 r.

Star­szy zmia­ny ochro­ny chłod­ni, Żu­kow­ski, ma­rzec 1961 r. – sier­pień 1962 r.; funk­cjo­na­riusz ochro­ny warsz­ta­tów elek­tro­me­cha­nicz­nych tru­stu pro­jek­to­wo-mon­ta­żo­we­go nr 5, Żu­kow­ski, sier­pień 1962 r. – sty­czeń 1967 r.; funk­cjo­na­riusz ochro­ny warsz­ta­tów elek­tro­me­cha­nicz­nych Mo­skiew­skie­go Za­rzą­du Ro­bót Pro­jek­to­wo-Mon­ta­żo­wych, Żu­kow­ski, sty­czeń 1967 r. – maj 1971 r.; funk­cjo­na­riusz ochro­ny biu­ra kon­struk­tor­skie­go tech­ni­ki ra­dio­wej, czer­wiec 1971 r. – li­sto­pad 1971 r.; od li­sto­pa­da 1971 r. eme­ryt, Żu­kow­ski.

Sto­pień: star­szy sier­żant (wzm. z 1949 r., 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 25 lip­ca 1949 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; sześć in­nych me­da­li.


To­ka­riew Dmi­trij Stie­pa­no­wicz
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(ur. 1 paź­dzier­ni­ka 1902 r., wieś Isa­je­wo Die­do­wo, po­wiat oren­bur­ski, gu­ber­nia oren­bur­ska – zm. 1993 r., Wło­dzi­mierz). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa (oj­ciec zmarł w 1903 r.). Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od lip­ca 1927 r. (czło­nek Kom­so­mo­łu, lata 1923–1925). De­pu­to­wa­ny do Rady Naj­wyż­szej ZSRS 1. i 2. ka­den­cji. 

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły Mi­ni­ster­stwa Edu­ka­cji Lu­do­wej, Isa­je­wo-Die­do­wo, 1915 r.

Naj­mo­wał się do pra­cy jako pa­ro­bek, m.in. u ku­ła­ków, Isa­je­wo-Die­do­wo, 1911 r. – li­sto­pad 1917 r.; uczeń-ko­pi­sta w za­rzą­dzie gmi­ny, Isa­je­wo-Die­do­wo, li­sto­pad 1917 r. – ma­rzec 1918 r.; re­fe­rent w wy­dzia­le ziem­skim gmin­ne­go ko­mi­te­tu wy­ko­naw­cze­go, Isa­je­wo-Die­do­wo, ma­rzec 1918 r. – czer­wiec 1918 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie oj­czy­ma, Isa­je­wo-Die­do­wo, czer­wiec 1918 r. – sier­pień 1919 r.; re­fe­rent-rach­mistrz w re­jo­no­wym biu­rze związ­ków za­wo­do­wych, Isa­je­wo-Die­do­wo, sier­pień 1919 r. – li­sto­pad 1922 r.; se­kre­tarz Rady Go­spo­dar­czej Po­wia­to­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go (UIK[99]), Isa­je­wo-Die­do­wo, li­sto­pad 1922 r. – kwie­cień 1924 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: czer­wo­no­ar­mi­sta w 9. Puł­ku OGPU, No­wo­ni­ko­ła­jewsk, maj 1924 r. – li­piec 1924 r.; bi­blio­te­karz 50. Zaj­sa­now­skie­go Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go OGPU, li­piec 1924 r. – ma­rzec 1925 r.; po­moc­nik do­wód­cy straż­ni­cy ds. po­li­tycz­nych 50. Zaj­sa­now­skie­go Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go OGPU, ma­rzec 1925 r. – ma­rzec 1926 r.; kon­tro­ler punk­tu kon­tro­l­ne­go, po­moc­nik ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go, p.o. ofi­ce­ra ope­ra­cyj­ne­go 50. Zaj­sa­now­skie­go Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go OGPU, ma­rzec 1926 r. – sier­pień 1927 r.; kur­sant Wyż­szej Szko­ły Ochro­ny Po­gra­ni­cza OGPU, wrze­sień 1927 r. – sier­pień 1929 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny 49. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go OGPU, Dżar­kent, wrze­sień 1929 r. – wrze­sień 1930 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du Ochro­ny Po­gra­nicz­nej i wojsk GPU Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w Ka­zach­sta­nie, wrze­sień 1930 r. – kwie­cień 1933 r.; po­moc­nik do­wód­cy 30. Od­dzia­łu Po­gra­nicz­ne­go OGPU–NKWD ds. Taj­nych Od­dzia­łów Ope­ra­cyj­nych, maj 1933 r. – sty­czeń 1937 r.; kur­sant Wyż­szej Szko­ły Po­gra­ni­cza NKWD, sty­czeń 1937 r. – maj 1937 r.; w de­le­ga­cji za­gra­nicz­nej NKWD w Pa­ry­żu, maj 1937 r. – gru­dzień 1937 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka 1. od­dzia­łu 3. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, 10 stycz­nia 1938 r. – 1 czerw­ca 1938 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu 3. Wy­dzia­łu 1. Za­rzą­du NKWD ZSRS, 1 czerw­ca 1938 r. – 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka od­dzia­łu 3. Wy­dzia­łu 1. Za­rzą­du NKWD ZSRS, 1938 r. – paź­dzier­nik 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka pio­nu śled­cze­go 3. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, paź­dzier­nik 1938 r. – 5 grud­nia 1938 r.; p.o. na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 5 grud­nia 1938 r. – 27 kwiet­nia 1939 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 27 kwiet­nia 1939 r. – 26 lu­te­go 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 26 lu­te­go 1941 r. – 31 lip­ca 1941 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 31 lip­ca 1941 r. – 7 maja 1943 r.; na­czel­nik Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 7 maja 1943 r. – 10 lu­te­go 1945 r.; nar­kom-mi­ni­ster bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­wej Ta­dżyc­kiej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, 10 lu­te­go 1945 r. – 9 kwiet­nia 1948 r.; mi­ni­ster bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go Ta­tar­skiej Au­to­no­micz­nej So­cja­li­stycz­nej Re­pu­bli­ki So­wiec­kiej, 9 kwiet­nia 1948 r. – 16 mar­ca 1953 r.; na­czel­nik 5. Wy­dzia­łu Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Wło­dzi­mier­skie­go, 6 maja 1953 r. – 27 lu­te­go 1954 r.; zwol­nio­ny do re­zer­wy MWD 27 lu­te­go 1954 r. z po­wo­du cho­ro­by.

Eme­ryt, Wło­dzi­mierz (wzm. z li­sto­pa­da 1967 r.).

Stop­nie: ka­pi­tan, 11 kwiet­nia 1936 r.; puł­kow­nik, 23 grud­nia 1938 r. (awan­so­wa­ny ze stop­nia ka­pi­ta­na); ma­jor BP, 14 mar­ca 1940 r.; ko­mi­sarz BP, 14 lu­te­go 1943 r.; ge­ne­rał ma­jor, 9 lip­ca 1945 r. 

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 25 lip­ca 1949 r.; dwa or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 20 wrze­śnia 1943 r., 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 2. kla­sy, 30 li­sto­pa­da 1946 r.; dwa or­de­ry Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru Pra­cy, 24 lu­te­go 1948 r., 24 czerw­ca 1950 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 26 kwiet­nia 1940 r.; me­dal „Za ofiar­ność w pra­cy”, 28 paź­dzier­ni­ka 1967 r.; czte­ry inne me­da­le; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 13 czerw­ca 1934 r.


Wi­gow­ski Je­fim An­drie­je­wicz 
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(ur. w 1905 r., wieś Al­bi­now­ka, po­wiat ży­to­mier­ski, gu­ber­nia wo­łyń­ska – zm. ma­rzec 1980 r., Char­ków). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ukra­iniec. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od sierp­nia 1939 r. (kan­dy­dat na człon­ka od lu­te­go 1932 r.).

Wy­kształ­ce­nie: jed­na kla­sa szko­ły pod­sta­wo­wej, Al­bi­now­ka, 1914 r.

W RKKA: strze­lec ka­ra­bi­nu ma­szy­no­we­go 135. Puł­ku Strze­lec­kie­go 45. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, paź­dzier­nik 1927 r. – li­sto­pad 1929 r.

Funk­cjo­na­riusz WO­CHR nar­ko­ma­tu poczt i te­le­gra­fów, Char­ków, li­sto­pad 1929 r. – gru­dzień 1932 r.

W or­ga­nach mi­li­cji i NKWD-MWD: mi­li­cjant dy­wi­zjo­nu spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia URKM, Char­ków, gru­dzień 1932 r. – ma­rzec 1934 r.; kur­sant 5. Szko­ły Mi­li­cji, Po­łta­wa, ma­rzec 1934 r. – gru­dzień 1934 r.; do­wód­ca dru­ży­ny dy­wi­zjo­nu służ­by ze­wnętrz­nej URKM, Char­ków, gru­dzień 1934 r. – gru­dzień 1937 r.; nad­zor­ca UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, sty­czeń 1938 r. – czer­wiec 1939 r.; straż­nik UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, czer­wiec 1939 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; nad­zor­ca ob­wo­do­we­go wię­zie­nia NKWD nr 1, Omsk, paź­dzier­nik 1941 r. – paź­dzier­nik 1943 r.; nad­zor­ca, star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia nr 1 Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go, paź­dzier­nik 1943 r. – kwie­cień 1959 r.

Eme­ryt od kwiet­nia 1959 r., Char­ków.

Sto­pień: star­szy sier­żant (wzm. z 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 20 mar­ca 1952 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 12 li­sto­pa­da 1946 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 10 grud­nia 1945 r.; dwa inne me­da­le.


Zaj­cew Alek­sandr Gri­gor­je­wicz
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(ur. w 1911 r., wieś Po­po­wsko­je, po­wiat ja­ro­sław­ski, gu­ber­nia ja­ro­sław­ska – zm. w 1971 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka. Ro­sja­nin. W la­tach 1934–1939 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od maja 1941 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sześć klas szko­ły dru­gie­go stop­nia, Ka­li­nin, 1932 r., je­den rok na fa­kul­te­cie ro­bot­ni­czym me­cha­ni­ki, Ka­li­nin, 1933 r.

Zdun w Cen­tral­nej Spół­dziel­ni Ro­bot­ni­czej, Twer, ma­rzec 1929 r. – paź­dzier­nik 1930 r.; ro­bot­nik w za­kła­dach pro­duk­cji wa­go­nów, Ka­li­nin, paź­dzier­nik 1930 r. – li­sto­pad 1933 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta, do­wód­ca od­dzia­łu dy­wi­zji spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia, Mo­skwa, li­sto­pad 1933 r. – sty­czeń 1936 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD: pra­cow­nik AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, luty 1936 r. – wrze­sień 1940 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wrze­sień 1940 r. – ma­rzec 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – sier­pień 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, sier­pień 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, m. Ka­szyn, paź­dzier­nik 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – maj 1943 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta ACh­FO Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – paź­dzier­nik 1946 r.; dy­żur­ny po­moc­nik ko­men­dan­ta AChO Za­rzą­du MGB–MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, paź­dzier­nik 1946 r. – sier­pień 1953 r.; in­spek­tor ChO­ZO Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od sierp­nia 1953 r. (wzm. z mar­ca 1954 r.). 

Eme­ryt od 1957 r., Ka­li­nin. Le­gi­ty­ma­cja par­tyj­na anu­lo­wa­na przez Ka­li­niń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPZS 18 lu­te­go 1972 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Sto­pień: lejt­nant (wzm. z 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; dwa inne me­da­le.


Zil­ber­man Kon­stan­tin Sier­gie­je­wicz
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(ur. w 1895 r., Mo­skwa – zm. w maju 1978 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie te­le­gra­fi­sty ko­le­jo­we­go (póź­niej oj­ciec był na­czel­ni­kiem sta­cji ko­le­jo­wej). Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od grud­nia 1936 r. (kan­dy­dat od paź­dzier­ni­ka 1931 r.). Wcze­śniej na­le­żał do par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1918 r. do stycz­nia 1924 r., usu­nię­ty za „nie­ko­mu­ni­stycz­ne za­cho­wa­nie, brak po­li­tycz­ne­go opa­no­wa­nia i wy­nio­słość”.

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas So­ło­dow­ni­kow­skiej Wyż­szej Szko­ły Pod­sta­wo­wej, Mo­skwa, 1910 r.

Prak­ty­kant i agent han­dlo­wy w domu han­dlo­wym B. Rej­ni­na, Mo­skwa, li­piec 1910 r. – luty 1914 r.; agent han­dlo­wy spół­ki ak­cyj­nej K. Zil­le­ra, luty 1914 r. – kwie­cień 1915 r.

W ar­mii: sze­re­go­wy 2. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Ka­wa­le­rii, m. Ostro­gożsk, maj 1915 r. – sier­pień 1915 r.; ko­pi­sta okrę­gu trans­por­to­we­go, m. Wy­te­ra, sier­pień 1915 r. – gru­dzień 1915 r.; sze­re­go­wy, młod­szy pod­ofi­cer 9. Re­zer­wo­we­go Puł­ku Ka­wa­le­rii, gru­dzień 1915 r. – ma­rzec 1917 r.; młod­szy pod­ofi­cer Hu­sar­skie­go Puł­ku Szko­ły Ka­wa­le­ryj­skiej 41. Kor­pu­su 12. Ar­mii, Front Pół­noc­ny, ma­rzec 1917 r. – sty­czeń 1918 r.

In­struk­tor ko­mi­sji miesz­ka­nio­wej Mos­so­wie­tu (Mo­skiew­skiej Rady Miej­skiej), sty­czeń 1918 r. – ma­rzec 1918 r.

W RKKA: in­struk­tor 1. So­wiec­kie­go Puł­ku Kon­ne­go, Mo­skwa, ma­rzec 1918 r. – czer­wiec 1918 r.; in­struk­tor wy­dzia­łu edu­ka­cji lu­do­wej Mos­so­wie­tu ds. or­ga­ni­za­cji klu­bów woj­sko­wych i ro­bot­ni­czych, li­piec 1918 r. – sier­pień 1918 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD-MWD: pra­cow­nik WCzK, Mo­skwa, wrze­sień 1918 r. – 1920 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka od­dzia­łu za­gra­nicz­ne­go Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go WCzK, 1920 r. – 1 stycz­nia 1921 r. (wzm. z paź­dzier­ni­ka 1920 r.); po­moc­nik na­czel­ni­ka Wy­dzia­łu Za­gra­nicz­ne­go WCzK, 1 stycz­nia 1921 r. – 21 mar­ca 1921 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Pre­zy­dium WCzK, 21 mar­ca 1921 r. – 13 sierp­nia 1921 r.; (jed­no­cze­śnie od 27 czerw­ca 1921 r.) po­moc­nik na­czel­ni­ka 10. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu WCzK, 27 czerw­ca 1921 r. – 13 sierp­nia 1921 r.; pra­cow­nik Sy­be­ryj­skiej Trans­por­to­wej CzK, sier­pień 1921 r. – luty 1922 r.; na­czel­nik Okrę­go­we­go Wy­dzia­łu Trans­por­tu GPU w Omsku, luty 1922 r. – 6 mar­ca 1923 r.; pra­cow­nik Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU, Je­ka­te­ryn­burg, ma­rzec 1923 r. – sty­czeń 1924 r.; w re­zer­wie Wy­dzia­łu Ad­mi­ni­stra­cyj­ne­go Za­rzą­du Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Or­ga­ni­za­cyj­ne­go OGPU ZSRS, sty­czeń 1924 r. – 25 lu­te­go 1924 r.; in­spek­tor pio­nu or­ga­ni­za­cyj­no-in­spek­tor­skie­go Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU, Mo­skwa, 25 lu­te­go 1924 r. – 1925 r.; star­szy in­spek­tor Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU, Mo­skwa, 1925 r. – 1 maja 1928 r. (wzm. z li­sto­pa­da 1925 r.); na­czel­nik 6. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU, 1 maja 1928 r. – 1 kwiet­nia 1929 r.; na­czel­nik 3. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU, 1 kwiet­nia 1929 r. – 16 stycz­nia 1930 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du Mo­bi­li­za­cyj­ne­go Lu­do­we­go Ko­mi­sa­ria­tu Trans­por­tu (NKPS[100]) ZSRS, sty­czeń 1930 r. – gru­dzień 1930 r.; funk­cjo­na­riusz re­zer­wy spe­cjal­nej OGPU ZSRS, sty­czeń 1930 r. – 1 lu­te­go 1931 r.; na­czel­nik 2. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU ZSRS, 1 lu­te­go 1931 r. – 27 maja 1931 r.; in­spek­tor pio­nu Wy­dzia­łu Trans­por­tu, OGPU ZSRS, 27 maja 1931 r. – 21 lip­ca 1932 r.; star­szy in­spek­tor Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU ZSRS, 21 lip­ca 1932 r. – 1 mar­ca 1933 r.; na­czel­nik pio­nu ko­le­jo­we­go Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU, 1 mar­ca 1933 r. – 16 paź­dzier­ni­ka 1933 r.; na­czel­nik taj­ne­go pio­nu Wy­dzia­łu Trans­por­tu OGPU ZSRS, 16 paź­dzier­ni­ka 1933 r. – 10 lip­ca 1934 r.; na­czel­nik 4. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu GUGB NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 27 kwiet­nia 1935 r.; (jed­no­cze­śnie od 10 lip­ca 1934 r.) na­czel­nik 5. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu GUGB NKWD ZSRS, 10 lip­ca 1934 r. – 27 kwiet­nia 1935 r.; na­czel­nik 9. od­dzia­łu Wy­dzia­łu Trans­por­tu GUGB NKWD ZSRS, 27 kwiet­nia 1935 r. – 3 li­sto­pa­da 1936 r.; funk­cjo­na­riusz do za­dań spe­cjal­nych Wy­dzia­łu Trans­por­tu GUGB NKWD ZSRS, 3 li­sto­pa­da 1936 r. – 20 grud­nia 1936 r.; szef 2. od­dzia­łu 10. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, 20 grud­nia 1936 r. – 1 mar­ca 1938 r.; po­moc­nik sze­fa 10. Wy­dzia­łu GUGB NKWD ZSRS, 1 mar­ca 1938 r. – 28 mar­ca 1938 r.; po­moc­nik sze­fa Wy­dzia­łu Wię­zien­nic­twa NKWD ZSRS, 28 mar­ca 1938 r. – 1 li­sto­pa­da 1938 r.; cza­so­wo peł­nią­cy funk­cję na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Wię­zien­nic­twa NKWD ZSRS, 23 paź­dzier­ni­ka 1938 r. – 23 li­sto­pa­da 1938 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka Głów­ne­go Za­rzą­du Wię­zien­nic­twa NKWD ZSRS, 1 li­sto­pa­da 1938 r. – 5 kwiet­nia 1941 r.; na­czel­nik 1. Wy­dzia­łu i za­stęp­ca na­czel­ni­ka Za­rzą­du Wię­zien­nic­twa NKWD–MWD ZSRS, 5 kwiet­nia 1941 r. – 1 li­sto­pa­da 1946 r.; zwol­nio­ny 22 li­sto­pa­da 1946 r. ze wzglę­du na stan zdro­wia.

Eme­ryt, Mo­skwa, li­sto­pad 1946 r. – luty 1947 r.; na­czel­nik Cen­tral­ne­go Wy­dzia­łu WO­CHR Mi­ni­ster­stwa Trans­por­tu ZSRS, luty 1947 r. – li­piec 1948 r.; eme­ryt od lip­ca 1948 r., Mo­skwa.

Stop­nie: ka­pi­tan BP, 14 grud­nia 1935 r.; ma­jor BP, 14 mar­ca 1940 r.; puł­kow­nik BP, 14 lu­te­go 1943 r.

Od­zna­cze­nia: Or­der Le­ni­na, 21 lu­te­go 1945 r.; Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 3 li­sto­pa­da 1944 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 20 wrze­śnia 1943 r.; or­der „Znak Ho­no­ru”, 26 kwiet­nia 1940 r.; dwa me­da­le; od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 20 grud­nia 1932 r.


Zi­now­jew Ni­ko­łaj Pro­cho­ro­wicz
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(ur. 27 lip­ca 1910 r., Smo­leńsk – zm. w 1970 r., Sym­fe­ro­pol). Uro­dził się w ro­dzi­nie li­sto­no­sza. Ro­sja­nin. W la­tach 1926–1939 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od maja 1939 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1938 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sześć kla­sy szko­ły dzie­wię­cio­let­niej im. Ti­mi­ria­ze­wa, Smo­leńsk, 1926 r. (wzm. ze stycz­nia 1954 r.), śred­nie (we wrze­śniu 1966 r.).

Po­moc­nik me­cha­ni­ka ki­no­we­go w klu­bie GPU, Smo­leńsk, maj 1926 r. – wrze­sień 1929 r.

W or­ga­nach OGPU-NKWD-NKGB-MGB-MWD: kie­row­ca ga­ra­żu Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 1 wrze­śnia 1929 r. – li­piec 1941 r.; pra­cow­nik gru­py ope­ra­cyj­nej NKWD, Mo­żajsk, li­piec 1941 r. – sty­czeń 1942 r.; funk­cjo­na­riusz ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Kon­dro­wo, sty­czeń 1942 r. – wrze­sień 1943 r.; funk­cjo­na­riusz ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, wrze­sień 1943 r. – gru­dzień 1944 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du No­wo­sy­bir­skie­go, sty­czeń 1945 r. – ma­rzec 1948 r.; za­stęp­ca na­czel­ni­ka se­kre­ta­ria­tu Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Krym­skie­go, ma­rzec 1948 r. – sier­pień 1952 r.; star­szy ofi­cer ope­ra­cyj­ny Za­rzą­du MGB–MWD Ob­wo­du Krym­skie­go, sier­pień 1952 r. – sier­pień 1953 r.; na­czel­nik wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Krym­skie­go od sierp­nia 1953 r. (wzm. ze stycz­nia 1954 r.); in­spek­tor Za­rzą­du Ochro­ny Po­rząd­ku Pu­blicz­ne­go (UOOP) Krym­skie­go Ob­wo­do­we­go Ko­mi­te­tu Wy­ko­naw­cze­go (wzm. z wrze­śnia 1966 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Krym­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KPU 15 lip­ca 1970 r. w związ­ku ze śmier­cią.

Stop­nie: ma­jor (wzm. z  kwiet­nia 1951 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 19 stycz­nia 1945 r.; me­dal „Za od­wa­gę”, 23 wrze­śnia 1965 r.; trzy inne me­da­le.


Ziu­skin (Ziuś­kin) Gri­go­rij Pie­tro­wicz
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(ur. w 1912 r., wieś Zim­ni­ce, gmi­na Prud­ki, po­wiat kra­snin­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. 16 czerw­ca 1994 r., Smo­leńsk). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (po 1917 r. oj­ciec był chło­pem śred­nia­kiem). Ro­sja­nin. W la­tach 1932–1939 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od stycz­nia 1941 r. (kan­dy­dat od czerw­ca 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Zim­ni­ce, 1926 r., sześć klas ob­wo­do­wej za­ocz­nej szko­ły śred­niej, Smo­leńsk, 1952 r.

Koł­choź­nik, wieś Oso­tow Ugoł, re­jon po­czyn­kow­ski (m. Po­czi­nok), ob­wód za­chod­ni, luty 1930 r. – kwie­cień 1932 r.; agent w od­dzia­le pocz­to­wym, re­jon po­czyn­kow­ski, kwie­cień 1932 r. – paź­dzier­nik 1934 r.

W RKKA: do­wód­ca od­dzia­łu 190. Puł­ku Strze­lec­kie­go, Smo­leńsk, paź­dzier­nik 1934 r. – paź­dzier­nik 1936 r.

Koł­choź­nik, Oso­tow Ugoł, paź­dzier­nik 1936 r. – sier­pień 1937 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB: nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 4 sierp­nia 1937 r. – ma­rzec 1941 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – li­piec 1941 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia Za­rzą­du NKGB – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, Wiaź­ma, li­piec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; dy­żur­ny ko­men­dant Sy­be­ryj­skie­go Po­praw­cze­go Obo­zu Pra­cy (ITŁ), No­wo­sy­birsk, paź­dzier­nik 1941 r. – sty­czeń 1942 r.

W RKKA: do­wód­ca dzia­ło­nu 31. Bry­ga­dy Re­zer­wo­wej, ob­wód no­wo­sy­bir­ski, sty­czeń 1942 r. – li­piec 1942 r.; do­wód­ca gru­py ob­słu­gi 150. Sta­li­now­skiej Ochot­ni­czej Dy­wi­zji Sy­be­ryj­skiej, Front Ka­li­niń­ski, Front Cen­tral­ny, li­piec 1942 r. – kwie­cień 1943 r.; do­wód­ca ob­słu­gi kom­pa­nii mi­no­wa­nia, ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 3. Ba­ta­lio­nu Strze­lec­kie­go 62. Gwar­dyj­skie­go Puł­ku Strze­lec­kie­go 22. Dy­wi­zji Gwar­dyj­skiej, re­jon gżac­ki, ob­wód smo­leń­ski, kwie­cień 1943 r. – sier­pień 1943 r.; na le­cze­niu w szpi­ta­lu nr 1787, m. Guś Chru­stal­nyj, sier­pień 1943 r. – li­sto­pad 1943 r.; or­ga­ni­za­tor par­tyj­ny w ba­ta­lio­nie 22. Dy­wi­zji Gwar­dyj­skiej, Front Ka­li­niń­ski, li­sto­pad 1943 r. – sty­czeń 1944 r.; na le­cze­niu w szpi­ta­lu ewa­ku­acyj­nym, m. To­ro­piec, ob­wód ka­li­niń­ski, sty­czeń 1944 r. – maj 1944 r.; szef kie­ro­wa­nia łącz­no­ścią ba­te­rii szta­bo­wej do­wód­cy ar­ty­le­rii 12. Gwar­dyj­skie­go Kor­pu­su Strze­lec­kie­go (wzm. z mar­ca 1945 r.); ad­iu­tant do­wód­cy plu­to­nu 12. i 26. Gwar­dyj­skie­go Kor­pu­su Strze­lec­kie­go, 1. Front Nad­bał­tyc­ki i 1. Front Bia­ło­ru­ski, maj 1944 r. – li­sto­pad 1945 r.

W or­ga­nach NKWD-MWD-MGB: star­szy eks­pe­dy­tor łącz­no­ści ku­rier­skiej Za­rzą­du NKWD–MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sty­czeń 1946 r. – ma­rzec 1949 r.; star­szy strze­lec ope­ra­cyj­ny wy­dzie­lo­ne­go po­ste­run­ku Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, ma­rzec 1949 r. – sier­pień 1950 r.; star­szy strze­lec ope­ra­cyj­ny wy­dzie­lo­ne­go po­ste­run­ku Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, sier­pień 1950 r. – luty 1951 r.; funk­cjo­na­riusz wy­dzia­łu kry­mi­nal­ne­go mi­li­cji Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, luty 1951 r. – 4 wrze­śnia 1951 r.; ku­rier Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od 4 wrze­śnia 1951 r. (wzm. ze stycz­nia 1954 r.). Par­tyj­ne do­ku­men­ty we­dług wzo­ru z 1973 r. nie zo­sta­ły skie­ro­wa­ne do ar­chi­wum.

Stop­nie: star­szy sier­żant gwar­dii (wzm. z 10 lip­ca 1943 r.); star­szy­na gwar­dii (wzm. z mar­ca 1945 r.); star­szy­na mi­li­cji (wzm. z czerw­ca 1952 r.).

Od­zna­cze­nia: dwa Or­de­ry Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 12 mar­ca 1945 r.*, 23 maja 1952 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 10 lip­ca 1943 r.*; pięć in­nych me­da­li.


Zo­rin Piotr Mi­chaj­ło­wicz 
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(ur. w 1910 r., wieś Kwak­szy­no, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. w lu­tym 1985 r., Ka­li­nin). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa. Ro­sja­nin. W la­tach 1933–1939 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od paź­dzier­ni­ka 1940 r. (kan­dy­dat od kwiet­nia 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: czte­ry kla­sy szko­ły wiej­skiej, Kwak­szy­no, 1922 r.

Mu­rarz w tru­ście „Twier­stroj”, maj 1928 r. – sty­czeń 1931 r.; mu­rarz re­jo­no­we­go biu­ra bu­dow­nic­twa, Twer, sty­czeń 1931 r. – li­sto­pad 1932 r.

W woj­skach OGPU: czer­wo­no­ar­mi­sta sa­mo­dziel­nej dy­wi­zji spe­cjal­ne­go prze­zna­cze­nia, Mo­skwa, li­sto­pad 1932 r. – sty­czeń 1935 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ojca, Kwak­szy­no, sty­czeń 1935 r. – kwie­cień 1935 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD-KGB: straż­nik – nad­zor­ca Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1935 r. – 1 maja 1938 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia UGB Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 1 maja 1938 r. – ma­rzec 1941 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKGB – Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1941 r. – maj 1943 r.; nad­zor­ca Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, maj 1943 r. – kwie­cień 1945 r.; nad­zor­ca To­ro­piec­kie­go Wy­dzia­łu Re­jo­no­we­go NKGB Ob­wo­du Wiel­ko­łuc­kie­go, kwie­cień 1945 r. – li­sto­pad 1945 r.; pra­cow­nik Wy­dzia­łu Wię­zien­nic­twa Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­sto­pad 1945 r. – kwie­cień 1946 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1946 r. – ma­rzec 1953 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, ma­rzec 1953 r. – kwie­cień 1954 r.; nad­zor­ca 1. ka­te­go­rii wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du KGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, kwie­cień 1954 r. – maj 1955 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia nr 1, Ka­li­nin, maj 1955 r. – sier­pień 1958 r.

Ro­bot­nik bazy Głów­ne­go Skle­pu Obuw­ni­cze­go, Ka­li­nin, sier­pień 1958 r. – li­sto­pad 1958 r.; pra­cow­nik punk­tu od­bior­cze­go bazy Głów­ne­go Skle­pu Obuw­ni­cze­go, Ka­li­nin, li­sto­pad 1958 r. – gru­dzień 1958 r.; stra­żak w In­sty­tu­cie Na­uko­wo-Ba­daw­czym Wojsk Obro­ny Prze­ciw­lot­ni­czej, gru­dzień 1958 r. – maj 1959 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka ochro­ny prze­ciw­po­ża­ro­wej In­sty­tu­tu Na­uko­wo-Ba­daw­cze­go nr 2 Mi­ni­ster­stwa Obro­ny, maj 1959 r. – gru­dzień 1969 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka ochro­ny prze­ciw­po­ża­ro­wej jed­nost­ki woj­sko­wej nr 03444 Mi­ni­ster­stwa Obro­ny, sty­czeń 1970 r. – gru­dzień 1970 r.; stra­żak w jed­no­st­ce woj­sko­wej nr 03444 Mi­ni­ster­stwa Obro­ny, gru­dzień 1970 r. – sty­czeń 1974 r.; stróż w wy­dzia­le eks­plo­ata­cji miesz­kań jed­nost­ki woj­sko­wej 03444 Mi­ni­ster­stwa Obro­ny, sty­czeń 1974 r. – paź­dzier­nik 1976 r.; eme­ryt od paź­dzier­ni­ka 1976 r., Ka­li­nin.

Sto­pień: star­szy­na (wzm. z grud­nia 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru, 5 li­sto­pa­da 1954 r.; Or­der Gwiaz­dy Czer­wo­nej, 25 lip­ca 1949 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; czte­ry inne me­da­le.


Zub­cow Wła­di­mir Pie­tro­wicz
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(ur. w 1889 r., Sło­bo­da Za­wo­ro­ska, gmi­na strie­lec­ka, po­wiat ko­złow­ski, gu­ber­nia tam­bow­ska – zm. w 1941 r. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie ma­szy­ni­sty pa­ro­wo­zu (oj­ciec zmarł w 1911 r.). Ro­sja­nin. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1918 r. Usu­nię­ty z pa­rii w 1921 r. za „nie­pod­po­rząd­ko­wa­nie się or­ga­ni­za­cji par­tyj­nej”, po­now­nie wstą­pił do par­tii w 1926 r., staż par­tyj­ny na mocy de­cy­zji Krym­skiej Ob­wo­do­wej Ko­mi­sji Kon­tro­li WKP(b) z wrze­śnia 1927 r. był mu na­li­cza­ny od 1918 r.

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła miej­ska, Sa­ma­ra, 1906 r.

Agent ds. po­szu­ki­wa­nia za­gi­nio­nych ła­dun­ków w za­rzą­dzie Ko­lei Sa­mar­sko-Zła­to­ustow­skiej, Sa­ma­ra, wrze­sień 1906 r. – gru­dzień 1918 r.; ko­mi­sarz wy­dzia­łu agi­ta­cji, kul­tu­ry i oświa­ty w za­rzą­dzie Ko­lei Sa­mar­sko-Zła­to­ustow­skiej, gru­dzień 1918 r. – kwie­cień 1919 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta w 1. Sa­mar­skim Ko­mu­ni­stycz­nym Puł­ku Ochot­ni­czym (póź­niej prze­kształ­ca­nym w 10., 463. i 200. Pułk Ochot­ni­czy), Front Ural­ski, Front Oren­bur­ski, Front Po­łu­dnio­wy, kwie­cień 1919 r. – luty 1921 r.

W or­ga­nach WCzK-OGPU-NKWD: se­kre­tarz wy­dzia­łu ro­bot­ni­cze­go 3. Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, na­czel­nik od­dzia­łu po­li­tycz­ne­go CzK–GPU Kry­mu, Teo­do­zja, luty 1921 r. – gru­dzień 1922 r.; pra­cow­nik GPU Kry­mu, Sym­fe­ro­pol, gru­dzień 1922 r. – ma­rzec 1923 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny spe­cjal­ne­go od­dzia­łu po­gra­nicz­ne­go GPU, Jał­ta, ma­rzec 1923 r. – sier­pień 1925 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny GPU, Dżan­koj, sier­pień 1925 r. – wrze­sień 1926 r.; pra­cow­nik GPU Kry­mu, Sym­fe­ro­pol, wrze­sień 1926 r. – paź­dzier­nik 1928 r.; na­czel­nik od­dzia­łu spe­cjal­ne­go Se­wa­sto­pol­skie­go Okrę­go­we­go Wy­dzia­łu GPU, paź­dzier­nik 1928 r. – paź­dzier­nik 1930 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Miej­skie­go GPU, Kercz, paź­dzier­nik 1930 r. – 16 wrze­śnia 1931 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Kadr Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU na Kry­mie, 16 wrze­śnia 1931 r. – 1 kwiet­nia 1934 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Kadr Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie swier­dłow­skim, 4 maja 1934 r. – li­piec 1934 r.; cza­so­wo peł­nił funk­cję na­czel­ni­ka wy­dzia­łu kadr UGB, na­czel­nik sek­to­ra kadr Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Swier­dłow­skie­go, 21 lip­ca 1934 r. – 5 li­sto­pa­da 1934 r.; na­czel­nik Wy­dzia­łu Kadr Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Swier­dłow­skie­go, 5 li­sto­pa­da 1934 r. – 23 lu­te­go 1937 r.; na­czel­nik wy­dzia­łu kadr Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go – Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 27 mar­ca 1937 r. – 3 lip­ca 1938 r.; cza­so­wo peł­nił funk­cję po­moc­ni­ka na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 3 lip­ca 1938 r. – 4 wrze­śnia 1938 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 4 wrze­śnia 1938 r. – sier­pień 1941 r. Za­gi­nął bez wie­ści w sierp­niu 1941 r. w cza­sie walk w ob­wo­dzie smo­leń­skim. Usu­nię­ty z li­sty funk­cjo­na­riu­szy na pod­sta­wie roz­ka­zu MWD ZSRS nr 1101 z 31 lip­ca 1946 r. „jako za­gi­nio­ny bez wie­ści w trak­cie dzia­łań wo­jen­nych w 1941 r.”.

Stop­nie: star­szy lejt­nant BP, 25 grud­nia 1936 r.; ka­pi­tan BP, 10 lip­ca 1938 r. (wzm. z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 r.).

Od­zna­cze­nia: od­zna­ka „Ho­no­ro­wy funk­cjo­na­riusz WCzK–GPU (XV)”, 9 maja 1938 r.


Zu­bow Ni­ko­łaj Alek­sie­je­wicz

(ur. w 1908 r., Tuła – zm. w lip­cu 1978 r., Mo­skwa). Uro­dził się w ro­dzi­nie kon­tro­le­ra. Ro­sja­nin. W la­tach 1924–1936 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od li­sto­pa­da 1928 r. (kan­dy­dat od mar­ca 1928 r.).

Wy­kształ­ce­nie: szko­ła FZU przy Tul­skich Za­kła­dach Pro­duk­cji Na­bo­jów, 1927 r.; 10 klas szko­ły dla mło­dzie­ży ro­bot­ni­czej nr 169, Mo­skwa, 1958 r.

Prak­ty­kant u ślu­sa­rza w za­kła­dach pro­duk­cji na­bo­jów, Tuła, sier­pień 1922 r. – czer­wiec 1927 r.; ślu­sarz w tych za­kła­dach, Tuła, czer­wiec 1927 r. – wrze­sień 1930 r.; słu­chacz kur­sów ra­cjo­na­li­za­tor­skich przy zrze­sze­niu przed­się­biorstw pro­duk­cyj­nych „Pa­tru­bw­zryw”, Mo­skwa, wrze­sień 1930 r. – li­piec 1931 r.; peł­no­moc­nik ds. ra­cjo­na­li­za­cji pro­duk­cji w za­kła­dach pro­duk­cji na­bo­jów, Tuła, li­piec 1931 r. – paź­dzier­nik 1932 r.; słu­chacz kur­sów dla tech­ni­ków nor­mi­stów przy zrze­sze­niu „Par­tu­bw­zryw”, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1932 r. – sty­czeń 1933 r.; na­czel­nik biu­ra wy­na­laz­czo­ści ro­bot­ni­czej w ce­chu za­kła­dów pro­duk­cji na­bo­jów, Tuła, sty­czeń 1933 r. – maj 1934 r.; mistrz kon­tro­ler w za­kła­dach pro­duk­cji na­bo­jów, Tuła, maj 1934 r. – ma­rzec 1937 r.; mistrz zmia­ny za­kła­du nr 176, Tuła, ma­rzec 1937 r. – ma­rzec 1938 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MWD-KGB: słu­chacz szko­ły NKWD, Mo­skwa, ma­rzec 1938 r. – sty­czeń 1939 r.; pra­cow­nik Pio­nu Śled­cze­go GUGB NKWD ZSRS, sty­czeń 1939 r. – 4 wrze­śnia 1939 r.; młod­szy śled­czy Pio­nu Śled­cze­go Głów­ne­go Za­rzą­du Eko­no­micz­ne­go NKWD ZSRS, 4 wrze­śnia 1939 r. – ma­rzec 1941 r.; ofi­cer ope­ra­cyj­ny od­dzia­łu ope­ra­cyj­no-ewi­den­cyj­ne­go Pio­nu Śled­cze­go NKGB ZSRS, ma­rzec 1941 r. – sier­pień 1941 r.; pra­cow­nik NKWD ZSRS, sier­pień 1941 r. – li­piec 1942 r.; pra­cow­nik Wy­dzia­łu Spe­cjal­ne­go NKWD – Wy­dzia­łu Kontr­wy­wia­du (OKR) SMIERSZ 2. Gwar­dyj­skiej Ar­mii Sta­lin­gradz­kiej, 4. Front Ukra­iń­ski, 1. Front Nad­bał­tyc­ki, li­piec 1942 r. – sty­czeń 1945 r.; pra­cow­nik se­kre­ta­ria­tu Ko­le­gium Spe­cjal­ne­go NKWD ZSRS (wzm. z 31 stycz­nia 1945 r.); prze­nie­sio­ny do MGB ZSRS, 3 stycz­nia 1947 r.; pra­cow­nik pio­nu śled­cze­go MGB ZSRS (wzm. z grud­nia 1950 r.); se­kre­tarz na­czel­ni­ka Pio­nu Śled­cze­go ds. Szcze­gól­nej Wagi MWD ZSRS, 22 kwiet­nia 1953 r. – ma­rzec 1954 r. (wzm. z lu­te­go 1954 r.); w 1954 r. na­czel­nik se­kre­ta­ria­tu Za­rzą­du Śled­cze­go KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS od mar­ca 1954 r. (wzm. z lip­ca 1954 r.); pra­cow­nik KGB przy RM ZSRS do mar­ca 1960 r.

Za­stęp­ca na­czel­ni­ka 1. Wy­dzia­łu Cen­tral­ne­go In­sty­tu­tu Ae­ro­hy­dro­dy­na­mi­ki, Żu­kow­ski, ob­wód mo­skiew­ski, kwie­cień 1960 r. – sier­pień 1960 r.; star­szy tech­nik w fi­lii In­sty­tu­tu Na­uko­wo-Ba­daw­cze­go nr 380, Mo­skwa, paź­dzier­nik 1960 r. – luty 1964 r.; star­szy in­ży­nier eks­pe­dy­tor przed­się­bior­stwa o skrzyn­ce pocz­to­wej nr 4123, Mo­skwa, luty 1964 r. – gru­dzień 1966 r.; star­szy in­ży­nier eks­pe­dy­tor, eks­pe­dy­tor Mo­skiew­skie­go Na­uko­wo-Ba­daw­cze­go In­sty­tu­tu Te­le­wi­zji, gru­dzień 1966 r. – sier­pień 1972 r.; in­ży­nier w Mo­skiew­skim Na­uko­wo-Ba­daw­czym In­sty­tu­cie Te­le­wi­zji sier­pień 1972 r. – li­piec 1978 r.

Stop­nie: sier­żant BP, 3 stycz­nia 1939 r.; młod­szy lejt­nant BP, 15 lip­ca 1941 r.; ma­jor (wzm. z grud­nia 1950 r., lip­ca 1954 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 25 czerw­ca 1954 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; sie­dem in­nych me­da­li.


Żu­raw­low Ma­łach Ma­ła­cho­wicz
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(ur. w 1902 r., wieś Do­pi­no, gmi­na spas­ska, po­wiat smo­leń­ski, gu­ber­nia smo­leń­ska – zm. 19 maja 1944 r.). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa śred­nia­ka. Ro­sja­nin. Nie na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od kwiet­nia 1941 r. (kan­dy­dat od paź­dzier­ni­ka 1939 r.).

Wy­kształ­ce­nie: pięć klas szko­ły pod­sta­wo­wej, Ło­pi­no, 1918 r.

Pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, Ło­pi­no, 1918 r. – paź­dzier­nik 1924 r.

W RKKA: czer­wo­no­ar­mi­sta 3. Puł­ku Ko­le­jo­we­go, paź­dzier­nik 1924 r. – wrze­sień 1926 r.

Bez­ro­bot­ny za­re­je­stro­wa­ny w urzę­dzie pra­cy, Smo­leńsk, wrze­sień 1926 r. – kwie­cień 1927 r.

W or­ga­nach GPU-OGPU-NKWD-NKGB: nad­zor­ca wię­zie­nia GPU, Smo­leńsk, kwie­cień 1927 r. – kwie­cień 1930 r.; dak­ty­lo­sko­pi­sta, bi­blio­te­karz Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU w ob­wo­dzie za­chod­nim, kwie­cień 1930 r. – 26 wrze­śnia 1933 r.; star­szy nad­zor­ca w aresz­cie Peł­no­moc­ne­go Przed­sta­wi­ciel­stwa OGPU – Za­rzą­du NKWD w ob­wo­dzie za­chod­nim, 26 wrze­śnia 1933 r. – 1 stycz­nia 1937 r.; ku­rier 2. ka­te­go­rii Wy­dzia­łu Łącz­no­ści Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Za­chod­nie­go od 1 stycz­nia 1937 r.; dak­ty­lo­sko­pi­sta-bi­blio­te­karz Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, 15 lip­ca 1938 r. – czer­wiec 1939 r.; star­szy nad­zor­ca Wy­dzia­łu Wię­zien­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Smo­leń­skie­go, czer­wiec 1939 r. – ma­rzec 1941 r.; star­szy nad­zor­ca AChO Za­rzą­du NKGB Ob­wo­du Smo­leń­skie­go od mar­ca 1941 r. (wzm. z kwiet­nia 1941 r.).

W RKKA: od 15 sierp­nia 1941 r. Do­wód­ca kom­pa­nii strzel­ców 45. Gwar­dyj­skie­go Puł­ku Strze­lec­kie­go 17. Gwar­dyj­skiej Dy­wi­zji Strze­lec­kiej („Du­cho­wisz­czeń­skiej”) (wzm. z kwiet­nia 1944 r.); za­stęp­ca do­wód­cy ba­ta­lio­nu strzel­ców 17. Gwar­dyj­skiej Dy­wi­zji Strze­lec­kiej, star­szy lejt­nant gwar­dii, za­bi­ty w wal­ce (in­for­ma­cja o śmier­ci zo­sta­ła wy­sła­na do żony, Ma­rii Iwa­now­ny Żu­raw­lo­wej, zam. w Smo­leń­sku, Za­ułek So­wiec­ki 6).

Stop­nie: star­szy lejt­nant gwar­dii (wzm. z 6 kwiet­nia 1944 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Woj­ny Oj­czyź­nia­nej 1. kla­sy, 6 kwiet­nia 1944 r.*


Żyl­cow Wa­si­lij Iwa­no­wicz
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(ur. w 1912 r., wieś Pod­du­bje, po­wiat twer­ski, gu­ber­nia twer­ska – zm. ?). Uro­dził się w ro­dzi­nie chło­pa bied­nia­ka (po 1917 r. oj­ciec był chło­pem śred­nia­kiem). Ro­sja­nin. W la­tach 1932–1939 na­le­żał do WLKSM. W par­tii ko­mu­ni­stycz­nej od wrze­śnia 1939 r. (kan­dy­dat od lu­te­go 1938 r.).

Wy­kształ­ce­nie: sześć klas szko­ły wiej­skiej, Pod­du­bje, 1925 r. 

Pa­stuch, wieś Li­si­ca, po­wiat twer­ski, maj 1926 r. – paź­dzier­nik 1927 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, Pod­du­bje, paź­dzier­nik 1927 r. – ma­rzec 1928 r.; cze­lad­nik u cha­łup­ni­ka Su­sło­wa, wieś Kuż­ro­ma, po­wiat twer­ski, ma­rzec 1928 r. – ma­rzec 1930 r.; pra­co­wał w go­spo­dar­stwie ro­dzi­ców, Pod­du­bje, ma­rzec 1930 r. – paź­dzier­nik 1930 r.; szewc w spół­dziel­ni „Ob­je­di­nie­ni­je”, Twer, paź­dzier­nik 1930 r. – sty­czeń 1931 r.; pra­cow­nik nie­wy­kwa­li­fi­ko­wa­ny pie­kar­ni nr 9, Twer, sty­czeń 1931 r. – maj 1931 r.; po­moc­nik bry­ga­dzi­sty w za­kła­dach pie­kar­skich nr 1, Twer, maj 1931 r. – luty 1934 r.

W RKKA: kur­sant w Szko­le im. WCIK, Mo­skwa, luty 1934 r. – li­sto­pad 1936 r.

W or­ga­nach NKWD-NKGB-MGB-MWD: pra­cow­nik AChO Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­sto­pad 1936 r. – 4 maja 1938 r.; nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 4 maja 1938 r. – li­sto­pad 1940 r.; nad­zor­ca 1. ka­te­go­rii wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, li­sto­pad 1940 r. – czer­wiec 1941 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, czer­wiec 1941 r. – paź­dzier­nik 1941 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, paź­dzier­nik 1941 r. – gru­dzień 1941 r.; star­szy nad­zor­ca wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKWD–NKGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, gru­dzień 1941 r. – wrze­sień 1945 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka wię­zie­nia we­wnętrz­ne­go Za­rzą­du NKGB–MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, wrze­sień 1945 r. – wrze­sień 1948 r.; słu­chacz szko­ły ofi­cer­skiej MWD, Wło­dzi­mierz, wrze­sień 1948 r. – maj 1949 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du MGB Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, czer­wiec 1949 r. – sier­pień 1952 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka sa­mo­dziel­nej woj­sko­wej dru­ży­ny po­żar­ni­czej nr 4 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, 16 sierp­nia 1952 r. – paź­dzier­nik 1952 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka sa­mo­dziel­nej woj­sko­wej dru­ży­ny po­żar­ni­czej nr 6 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go, paź­dzier­nik 1952 r. – kwie­cień 1953 r.; po­moc­nik na­czel­ni­ka sa­mo­dziel­nej woj­sko­wej dru­ży­ny po­żar­ni­czej nr 2 Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go od kwiet­nia 1953 r.; pra­cow­nik Za­rzą­du MWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go (wzm. z 16 czerw­ca 1958 r.). Do­ku­men­ty par­tyj­ne we­dług wzo­ru z 1973 r. nie były skie­ro­wa­ne do ar­chi­wum.

Sto­pień: lejt­nant (wzm. z 16 sierp­nia 1952 r., 16 czerw­ca 1958 r.).

Od­zna­cze­nia: Or­der Czer­wo­nej Gwiaz­dy, 24 li­sto­pa­da 1950 r.; me­dal „Za za­słu­gi bo­jo­we”, 19 stycz­nia 1945 r.; trzy inne me­da­le.







 

Spis na­zwisk

Nu­me­ry stron od­no­szą się do wer­sji pa­pie­ro­wej

 

Alek­san­drow Alek­sandr Sier­gie­je­wicz      184

An­to­now Iwan Il­jicz       184

An­to­now Piotr An­to­no­wicz       187

Ba­ba­jan Ta­tja­na Chri­sto­fo­row­na       189

Ba­ra­now Piotr Mi­chaj­ło­wicz      189

Ba­ri­now Iwan Spi­ri­do­no­wicz      190

Basz­ta­kow Le­onid Fo­kie­je­wicz      192

Be­ria Ław­rien­tij Paw­ło­wicz      194

Bie­ło­gor­łow Wa­si­lij Alek­san­dro­wicz      198

Bie­rież­kow Alek­siej Gie­or­gi­je­wicz       200

Bie­zru­kow Iwan Dmi­tri­je­wicz      202

Błank Kław­di­ja Je­fi­mow­na      204

Bło­chin Wa­si­lij Mi­chaj­ło­wicz       204

Bog­da­now Ni­ko­łaj Fi­lip­po­wicz       207

Bog­da­now Piotr Alek­sie­je­wicz       208

Bo­ri­so­wiec Pa­wieł Fio­do­ro­wicz       209

Bur­da Ti­mo­fiej Dmi­tri­je­wicz       211

Ci­ku­lin (Cy­ku­lin) Mi­cha­ił Wa­sil­je­wicz      213

Cu­ka­now Alek­siej Il­jicz      215

Czu­żaj­kin Iwan Ma­twie­je­wicz      217

Da­wy­dow Mi­tro­fan Je­li­sie­je­wicz      219

Die­wia­ti­łow Alek­siej Gri­gor­je­wicz      221

Dmi­tri­jew Alek­sandr Dmi­tri­je­wicz      222

Do­ro­nin Fi­lipp Iwa­no­wicz      224

Fa­die­jew Alek­sandr Mi­chaj­ło­wicz      226

Field­man Iwan Iwa­no­wicz      227

Fro­len­kow Iwan Le­oni­do­wicz      229

Ga­li­cyn Ni­ko­łaj Alek­san­dro­wicz      231

Gaw­ri­len­kow Ti­chon Kuź­micz       233

Gie­ce­le­wicz Rie­wiek­ka So­ło­mo­now­na      234

Go­ło­win­kin Ni­ko­łaj Iwa­no­wicz      234

Go­ria­czew Mi­cha­ił Da­ni­ło­wicz      235

Gri­bow Io­sif Iwa­no­wicz       237

Gri­gor­jew Mi­cha­ił Por­fir­je­wicz      240

Gwoz­dow­ski Ni­ko­łaj Afa­na­sje­wicz       242

Igna­tjew Mi­cha­ił Fio­do­ro­wicz       244

Il­jin (Czi­żow) Fio­dor Kli­mien­tje­wicz      245

Iwa­now Iwan Mi­chaj­ło­wicz       247

Iwa­now Wa­si­lij Gri­gor­je­wicz      248

Ja­kow­lew Ar­sie­nij Mi­chaj­ło­wicz      250

Ja­kow­lew Piotr Alek­san­dro­wicz      252

Ja­ku­szew Tro­fim Paw­ło­wicz      254

Je­go­row Alek­siej Wa­sil­je­wicz      256

Je­miel­ja­now Alek­sandr Mi­chaj­ło­wicz      257

Ka­czin Ti­mo­fiej Fio­do­to­wicz      259

Ka­li­nin Ana­to­lij Mi­chaj­ło­wicz      261

Ka­ra­wa­jew Wła­di­mir Mi­chaj­ło­wicz       262

Kar­cew Piotr Mi­chaj­ło­wicz       265

Kar­ma­now Alek­sandr An­drie­je­wicz      266

Ki­sie­low Ni­ko­łaj Alek­sie­je­wicz       268

Ko­bu­łow Bog­dan Za­cha­ro­wicz (Za­char­je­wicz)      270

Ko­ma­row­ski Igna­tij Isa­ako­wicz      273

Ko­ro­low Wa­si­lij Ni­ko­ła­je­wicz       274

Ko­ry­tow Gri­go­rij Wa­si­lie­wicz       277

Ko­stiu­czen­ko (Ko­stiu­czen­kow) Ni­ko­łaj Kuź­micz       279

Ko­stiu­czen­ko Wła­di­mir Kuź­micz       281

Ko­wa­low Alek­sandr Sier­gie­je­wicz       283

Ko­zo­chot­ski Mi­cha­ił An­drie­je­wicz       284

Kra­sno­wi­dow Iwan Iwa­no­wicz       286

Kri­wien­ko Mi­cha­ił Spi­ri­do­no­wicz       287

Ku­prij Ti­mo­fiej Fio­do­ro­wicz       289

Ku­pri­ja­now Je­miel­jan Iwa­no­wicz       291

Ku­znie­co­wa Sie­ra­fi­ma Sie­mio­now­na       294

Le­bie­diew Mi­cha­ił Dmi­tri­je­wicz       295

Ła­za­rien­ko (Ła­za­rien­kow) Sie­mion Ma­twie­je­wicz      296

Łu­gi­nin Mi­cha­ił Pie­tro­wicz       297

Ma­ka­rien­kow Gri­go­rij Iwa­no­wicz       299

Ma­ru­siew Alek­siej Je­go­ro­wicz (Gie­or­gi­je­wicz)      301

Mie­dwie­diew Iwan Bo­ri­so­wicz      301

Miel­nik An­ton Ti­cho­no­wicz       302

Miel­nik Ni­ki­ta Wa­si­lie­wicz       302

Mier­ku­łow Wsie­wo­łod Ni­ko­ła­je­wicz      304

Misz­czen­kow Nie­stor Abra­mo­wicz       306

Mo­isie­jen­kow Afa­na­sij Ani­si­mo­wicz       307

Mo­isie­jen­kow Wa­si­lij Pie­tro­wicz       309

Mo­kri­din Iwan Pro­ko­fje­wicz       310

No­wo­sio­łow Iwan Iwa­no­wicz       312

Ofi­ce­row Alek­siej Na­za­ro­wicz       313

Oku­niew Alek­siej Wa­si­lie­wicz       315

Or­łow Dmi­trij Iwa­no­wicz       316

Paw­łow Wa­si­lij Paw­ło­wicz       317

Prud­ni­kow Pro­chor Gri­gor­je­wicz       319

Ra­zo­rie­no­wa (Bu­ła­cho­wa) Anna Iwa­now­na      321

Ru­ba­now An­driej Mak­si­mo­wicz       322

Ry­ba­kow Alek­siej Alek­san­dro­wicz       325

Sa­fo­now Piotr Sier­gie­je­wicz       327

Sie­mio­ni­chin Diem­jan Em­ma­nu­iło­wicz       329

Sie­niusz­kin Ni­ko­łaj Mi­chaj­ło­wicz       331

Sil­czen­kow Iwan Mi­chaj­ło­wicz       333

Si­nie­gu­bow Ni­ko­łaj Iwa­no­wicz       334

Siu­rin An­driej Bo­ri­so­wicz      337

Smir­now Sier­giej Pie­tro­wicz       339

Smy­ka­łow Iwan Paw­ło­wicz       341

So­łow­jow Mi­cha­ił Ma­twie­je­wicz       343

So­łow­jow Wła­di­mir Alek­san­dro­wicz       344

So­pru­nien­ko Piotr Kar­po­wicz      345

So­ro­kin Wa­si­lij Kuź­micz       347

Stiel­mach Iwan Iwa­no­wicz      348

Stie­kolsz­czi­kow Iwan Alek­san­dro­wicz       350

Stie­pa­now Iwan Alek­san­dro­wicz      352

Su­cha­riew Ni­ko­łaj Iwa­no­wicz      354

Sy­ro­miat­ni­kow Mi­tro­fan Wa­sil­je­wicz      355

Sy­tin Wa­si­lij Mi­chaj­ło­wicz       357

Szczep­ka Ti­chon Sier­gie­je­wicz      358

Sze­wie­lew Alek­siej Ma­ka­ro­wicz      360

Szy­frin Bo­ris Lwo­wicz      362

Szy­ga­low Iwan Iwa­no­wicz      365

Szy­ga­low Wa­si­lij Iwa­no­wicz      367

Ta­ra­sow Gie­or­gij Ni­ko­no­ro­wicz       368

Ti­cho­now Dmi­trij Fio­do­ro­wicz      370

Ti­cho­now Pa­wieł Paw­ło­wicz      371

Ti­ku­now Iwan Je­go­ro­wicz (Gie­or­gi­je­wicz)      373

Ti­mo­szen­ko Gri­go­rij Iwa­no­wicz      375

Ti­wa­nien­ko (Ti­wa­nien­kow) Ła­zar An­drie­je­wicz      376

To­cze­now Afa­na­sij Ma­twie­je­wicz      377

To­ka­riew Dmi­trij Stie­pa­no­wicz      379

Wi­gow­ski Je­fim An­drie­je­wicz       382

Zaj­cew Alek­sandr Gri­gor­je­wicz      383

Zil­ber­man Kon­stan­tin Sier­gie­je­wicz      384

Zi­now­jew Ni­ko­łaj Pro­cho­ro­wicz      387

Ziu­skin (Ziuś­kin) Gri­go­rij Pie­tro­wicz      388

Zo­rin Piotr Mi­chaj­ło­wicz       390

Zub­cow Wła­di­mir Pie­tro­wicz      392

Zu­bow Ni­ko­łaj Alek­sie­je­wicz      394

Żu­raw­low Ma­łach Ma­ła­cho­wicz      396

Żyl­cow Wa­si­lij Iwa­no­wicz      397









 

Spis skró­tów




	ACh­FO

	– Ad­mi­ni­stra­tiw­no-cho­ziaj­stwien­no-fi­nan­so­wyj otdieł, Wy­dział Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­czo-Fi­nan­so­wy




	ACh­FU

	– Ad­mi­ni­stra­tiw­no-cho­ziaj­stwien­no­je fi­nan­so­wo­je upraw­le­ni­je, Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­czy Za­rząd Fi­nan­so­wy




	AChO

	– Ad­mi­ni­stra­tiw­no-cho­ziaj­stwien­no­je otdie­le­ni­je, Wy­dział Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­czy 




	AChU

	– Ad­mi­ni­stra­tiw­no-cho­ziaj­stwien­no­je upraw­le­ni­je, Za­rząd Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­czy




	BB

	– Bor’ba z ban­di­ti­zmom, wal­ka z ban­dy­ty­zmem




	BP

	– bez­pie­czeń­stwo pań­stwo­we




	CAMO FR

	– Cen­tral­ne Ar­chi­wum Mi­ni­ster­stwa Obro­ny Fe­de­ra­cji Ro­syj­skiej




	ChO­ZO

	– Cho­ziaj­stwien­nyj otdieł, Wy­dział Go­spo­dar­czy




	ChO­ZU

	– Cho­ziaj­stwien­no­je upraw­le­ni­je, Za­rząd Go­spo­dar­czy




	CIK

	– Cen­tral­nyj ispoł­ni­tiel­nyj ko­mi­tiet, Cen­tral­ny Ko­mi­tet Wy­ko­naw­czy




	d.

	– die­ło, tecz­ka ar­chi­wal­na




	DPZ

	– Dom prie­dwa­ri­tiel­no­go za­klu­cze­ni­ja, areszt śled­czy




	EKO

	– Eko­no­mi­cze­skij otdieł, Wy­dział Eko­no­micz­ny




	f.

	– fond, ze­spół ar­chi­wal­ny




	FSB

	– Fe­de­ral­na Służ­ba Bez­pie­czeń­stwa




	FZU

	– Fa­bricz­no-za­wod­sko­je ucze­ni­cze­stwo, przy­za­kła­do­wa szko­ła za­wo­do­wa




	GAI

	– Go­saw­to­in­spiek­cy­ja, Pań­stwo­wa In­spek­cja Sa­mo­cho­do­wa




	GARF

	– Go­su­dar­stwien­nyj ar­chiw Ros­sij­skoj Fie­die­ra­cy­ji, Pań­stwo­we Ar­chi­wum Fe­de­ra­cji Ro­syj­skiej




	GES

	– Gi­dro­elek­tro­stan­cy­ja, elek­trow­nia wod­na




	GEU

	– Gław­no­je eko­no­mi­cze­sko­je upraw­le­ni­je, Głów­ny Za­rząd Eko­no­micz­ny 




	GKO

	– Go­su­dar­stwien­nyj ko­mi­tiet obo­ro­ny, Pań­stwo­wy Ko­mi­tet Obro­ny




	Gław­prom­stroj

	– Gław­no­je upraw­le­ni­je ła­gie­riej pro­mysz­len­no­go stro­itiel­stwa, Za­rząd Głów­ny Obo­zów Bu­dow­nic­twa Prze­my­sło­we­go




	Gław­spiec­stroj

	– Gław­no­je upraw­le­ni­je spe­cy­jal­no­go stro­itiel­stwa, Za­rząd Głów­ny Bu­dow­nic­twa Spe­cjal­ne­go 




	GPU

	– Go­su­dar­stwien­no­je po­li­ti­cze­sko­je upraw­le­ni­je, Pań­stwo­wy Za­rząd Po­li­tycz­ny 




	GSOWG

	– Grup­pa so­wiet­skich ok­ku­pa­cy­on­nych wojsk w Gier­ma­nii, Gru­pa Wojsk So­wiec­kich w Niem­czech




	GUGB

	– Gław­no­je upraw­le­ni­je go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti, Głów­ny Za­rząd Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go 




	GU­Łag

	– Gław­no­je upraw­le­ni­je ła­gie­riej, Głów­ny Za­rząd Obo­zów 




	GU­PWO

	– Gław­no­je upraw­le­ni­je po­gra­nicz­noj i wnu­trien­niej ochro­ny, Głów­ny Za­rząd Ochro­ny Po­gra­nicz­nej i We­wnętrz­nej




	GURKM

	– Gław­no­je upraw­le­ni­je ra­bo­cze-kre­stjan­skoj mi­li­cyi, Głów­ny Za­rząd Mi­li­cji Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej




	GU­SIMZ

	– Gław­no­je upraw­le­ni­je so­wiet­sko­go imusz­cze­stwa za gra­ni­cej, Głów­ny Za­rząd Mie­nia So­wiec­kie­go za Gra­ni­cą




	IN­FA­GO

	– In­for­ma­cy­on­no-agien­tur­nyj otdieł, Od­dział In­for­ma­cyj­no-Agen­tu­ral­ny




	ITŁ

	– Ispra­wi­tiel­no-tru­do­woj ła­gier, po­praw­czy obóz pra­cy




	KGB

	– Ko­mi­tiet go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti, Ko­mi­tet Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go 




	KK–RKI

	– Kon­tro­l­na­ja ko­mis­si­ja – ra­bo­cze-krie­stjan­ska­ja in­spiek­cy­ja, Ko­mi­sja Kon­tro­li – In­spek­cja Ro­bot­ni­czo-Chłop­ska




	KPZS

	– Ko­mu­ni­stycz­na Par­tia Związ­ku So­wiec­kie­go




	l.

	– list, kar­ta




	MGB

	– Mi­ni­stier­stwo go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti, Mi­ni­ster­stwo Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go 




	MPWO

	– Miest­na­ja pro­ti­wo­woz­dusz­na­ja obo­ro­na, Lo­kal­na Obro­na Prze­ciw­lot­ni­cza




	Nar­kom

	– na­rod­nyj ko­mis­sar, ko­mi­sarz lu­do­wy 




	NEP

	– No­wa­ja eko­no­mi­cze­ska­ja po­li­ti­ka, Nowa Po­li­ty­ka Eko­no­micz­na 




	NKGB

	– Na­rod­nyj ko­mis­sa­riat go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti, Na­ro­do­wy Ko­mi­sa­riat Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go 




	NKPS

	– Na­rod­nyj ko­mis­sa­riat pu­tiej so­obsz­cze­ni­ja, Lu­do­wy Ko­mi­sa­riat Trans­por­tu




	NKWD

	– Na­rod­nyj ko­mis­sa­riat wnu­trien­nych dieł, Lu­do­wy Ko­mi­sa­riat Spraw We­wnętrz­nych 




	OGPU

	– Ob­je­di­nion­no­je go­su­dar­stwien­no­je po­li­ti­cze­sko­je upraw­le­ni­je, Zjed­no­czo­ny Pań­stwo­wy Za­rząd Po­li­tycz­ny 




	OITK

	– Otdieł ispra­wi­tiel­no-tru­do­wych ko­ło­nij, Wy­dział Po­praw­czych Ko­lo­nii Pra­cy




	op.

	– opis, in­wen­tarz ar­chi­wal­ny




	PK

	– Po­li­ti­cze­skij Kon­trol, Kon­tro­la Po­li­tycz­na




	RGA­NI

	– Ros­sij­skij go­su­dar­stwien­nyj ar­chiw no­wiej­szej isto­rii, Ro­syj­skie Pań­stwo­we Ar­chi­wum Hi­sto­rii Naj­now­szej




	RGA­SPI

	– Ros­sij­skij go­su­dar­stwien­nyj ar­chiw so­cy­al­no-po­li­ti­cze­skoj isto­ri, Ro­syj­skie Ar­chi­wum Pań­stwo­we Hi­sto­rii Spo­łecz­no-Po­li­tycz­nej




	RKKA

	– Ra­bo­cze-kre­stjan­ska­ja kra­sna­ja ar­mi­ja, Ro­bot­ni­czo-Chłop­ska Ar­mia Czer­wo­na




	RPK(b)

	– Ro­syj­ska Par­tia Ko­mu­ni­stycz­na (bol­sze­wi­ków) 




	SDPRR(b)

	– So­cjal­de­mo­kra­tycz­na Par­tia Ro­bot­ni­cza Ro­sji (bol­sze­wi­ków)




	SGW

	– Sie­wier­na­ja grup­pa wojsk, Pół­noc­na Gru­pa Wojsk




	SMIERSZ

	– Gław­no­je upraw­le­ni­je kontr­ra­zwied­ki SMIERSZ (Smiert’ szpio­nam) – Głów­ny Za­rząd Kontr­wy­wia­du SMIERSZ (Śmierć Szpie­gom) 




	SOCz

	– Sie­kriet­no-opie­ra­tiw­na­ja czast’, Od­dział Taj­no-Ope­ra­cyj­ny




	SPO

	– Sie­kriet­no-po­li­ti­cze­skij otdieł, Wy­dział Taj­no-Po­li­tycz­ny




	UGB

	– Upraw­le­ni­je go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti, Za­rząd Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go




	UIK

	– Ujezd­nyj ispoł­ni­tiel­nyj ko­mi­tiet, Po­wia­to­wy Ko­mi­tet Wy­ko­naw­czy




	UMWD

	– Upraw­le­ni­je Mi­ni­stier­stwa wnu­trien­nych dieł, Za­rząd Mi­ni­ster­stwa Spraw We­wnętrz­nych 




	UOOP

	– Upraw­le­ni­je ochra­ny ob­szcze­stwien­no­go po­riad­ka, Za­rząd Ochro­ny Po­rząd­ku Pu­blicz­ne­go




	UPWI

	– Upraw­le­ni­je po die­łam wo­jen­no­plen­nych i in­tier­ni­ro­wan­nych, Za­rząd ds. Jeń­ców Wo­jen­nych i Osób In­ter­no­wa­nych




	URKM

	– Upraw­le­ni­je ra­bo­cze-krie­stjan­skoj mi­li­cyi, Za­rząd Mi­li­cji Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej




	WCIK

	– Wsie­ros­sij­skij cen­tral­nyj ispoł­ni­tiel­nyj ko­mi­tiet, Wszech­ro­syj­ski Cen­tral­ny Ko­mi­tet Wy­ko­naw­czy 




	WCzK

	– Wsie­ros­sij­ska­ja czrie­zwy­czaj­na­ja ko­mis­si­ja po bor’bie s kontr­rie­wo­lu­cy­jej i sa­bo­ta­żom, Wszech­ro­syj­ska Ko­mi­sja Nad­zwy­czaj­na do Wal­ki z Kontr­re­wo­lu­cją i Sa­bo­ta­żem 




	WKP(b)

	– Wsie­so­ju­zna­ja kom­mu­ni­sti­cze­ska­ja par­ti­ja (bol­sze­wi­kow), Wszech­związ­ko­wa Par­tia Ko­mu­ni­stycz­na (bol­sze­wi­ków) 




	WLKSM

	– Wsie­so­ju­znyj le­nin­skij ko­mu­ni­sti­cze­skij so­juz mo­ło­dio­ży, Wszech­związ­ko­wy Le­ni­now­ski Ko­mu­ni­stycz­ny Zwią­zek Mło­dzie­ży 




	WO­ChR

	– Woj­ska wnu­trien­niej ochra­ny Rie­spu­bli­ki, Woj­ska Ochro­ny We­wnętrz­nej Re­pu­bli­ki













 

Przy­pi­sy


Roz­dział 1. Kto po­dej­mo­wał de­cy­zje

[1] Ro­syj­skie Ar­chi­wum Pań­stwo­we Hi­sto­rii Spo­łecz­no-Po­li­tycz­nej – Ros­sij­skij go­su­dar­stwien­nyj ar­chiw so­cy­al­no-po­li­ti­cze­skoj isto­rii (da­lej: RGA­SPI), f. (fond – ze­spół ar­chi­wal­ny) 17, op. (opis’– in­wen­tarz ar­chi­wal­ny) 166, d. (die­ło – tecz­ka ar­chi­wal­na) 621, l. (list – kar­ta) 130–133.


[2] Ibi­dem.


[3] Z ros. Na­rod­nyj ko­mis­sa­riat wnu­trien­nych dieł – Lu­do­wy Ko­mi­sa­riat Spraw We­wnętrz­nych. Na­zwa po­li­cji po­li­tycz­nej w la­tach 1934–1946. W la­tach 1917–1922 CzK, WCzK (ros. Wsie­ros­sij­ska­ja czrie­zwy­czaj­na­ja ko­mis­si­ja po bor’bie s kontr­rie­wo­lu­cy­jej i sa­bo­ta­żom – Wszech­ro­syj­ska Ko­mi­sja Nad­zwy­czaj­na do Wal­ki z Kontr­re­wo­lu­cją i Sa­bo­ta­żem). W la­tach 1922–1923 GPU (ros. Go­su­dar­stwien­no­je po­li­ti­cze­sko­je upraw­le­ni­je – Pań­stwo­wy Za­rząd Po­li­tycz­ny); w la­tach 1923–1934 OGPU (ros. Ob­je­di­nion­no­je go­su­dar­stwien­no­je po­li­ti­cze­sko­je upraw­le­ni­je – Zjed­no­czo­ny Pań­stwo­wy Za­rząd Po­li­tycz­ny) (przyp. tłum.).


[4] Biu­ro Po­li­tycz­ne (w skró­cie Po­lit­biu­ro) – ko­le­gial­ny or­gan par­tii wy­bie­ra­ny przez Ko­mi­tet Cen­tral­ny (KC) w celu kie­ro­wa­nia pra­cą par­tii w okre­sie mię­dzy ob­ra­da­mi ple­nar­ny­mi (ple­na­mi) Ko­mi­te­tu Cen­tral­ne­go. Na XIX Zjeź­dzie w 1952 roku prze­kształ­co­ne w Pre­zy­dium Ko­mi­te­tu Cen­tral­ne­go (przyp. red. – wszyst­kie przy­pi­sy od re­dak­cji po­cho­dzą od dr. Ma­cie­ja Wy­rwy).


[5] W. Szwied, S. Stry­gin, Taj­ny Ka­ty­ni, „Nasz sow­rie­mien­nik” 2007, nr 4, s. 205, 207. 


[6] Ist­nie­ją pod­sta­wy, by po­dej­rze­wać, że pi­smo było zmie­nia­ne w związ­ku ze zmniej­sze­niem licz­by pol­skich oby­wa­te­li prze­zna­czo­nych do roz­strze­la­nia i dla­te­go dru­ga i trze­cia stro­na zo­sta­ły prze­ro­bio­ne. Jed­no­cze­śnie nu­mer ewi­den­cyj­ny 794/B po­zo­stał ten sam.


[7] Z ros. Wsie­so­ju­zna­ja kom­mu­ni­sti­cze­ska­ja par­ti­ja (bol­sze­wi­kow) – Wszech­związ­ko­wa Par­tia Ko­mu­ni­stycz­na (bol­sze­wi­ków) (przyp. tłum.).


[8] Na pri­jo­mie u Sta­li­na. Tie­tra­di (żur­na­ły) za­pi­siej lic, pri­nia­tych I.W. Sta­li­nym (1924–1953 gg.). Spra­wocz­nik, Mo­skwa 2008, s. 293.


[9] We­dług zwe­ry­fi­ko­wa­nych da­nych – w 1878 roku.


[10] Ty­flis – daw­na na­zwa Tbi­li­si (przyp. red.).


[11] Ros. Ros­sij­ska­ja so­cy­ał-die­mo­kra­ti­cze­ska­ja ra­bo­cza­ja par­ti­ja (przyp. tłum.).


[12] So­cjal­de­mo­kra­tycz­na Par­tia Ro­bot­ni­cza Ro­sji (bol­sze­wi­ków); ros. Ros­sij­ska­ja so­cy­ał-die­mo­kra­ti­cze­ska­ja ra­bo­cza­ja par­ti­ja (bol­sze­wi­kow) (przyp. tłum.).


[13] Z ros. na­rod­nyj ko­mis­sar – ko­mi­sarz lu­do­wy (przyp. tłum.).


[14] Ro­syj­ska Par­tia Ko­mu­ni­stycz­na (bol­sze­wi­ków), ros. Ros­sij­ska­ja kom­mu­ni­sti­cze­ska­ja par­ti­ja (bol­sze­wi­kow) (przyp. tłum.).


[15] Ros. Rie­wo­lu­cy­on­nyj wo­jen­nyj so­wiet – ko­lek­tyw­ny or­gan woj­sko­we­go i po­li­tycz­ne­go kie­ro­wa­nia RKKA (ros. Ra­bo­cze-kre­stjan­ska­ja kra­sna­ja ar­mi­ja – Ro­bot­ni­czo-Chłop­ska Ar­mia Czer­wo­na) utwo­rzo­ny 2 wrze­śnia 1918 roku (przyp. tłum.). 


[16] Z ros. Wsie­ros­sij­skij cen­tral­nyj ispoł­ni­tiel­nyj ko­mi­tiet – Wszech­ro­syj­ski Cen­tral­ny Ko­mi­tet Wy­ko­naw­czy (przyp. tłum.).


[17] I. Sta­lin, So­czi­nie­ni­ja, Mo­skwa 1952, t. 10, s. 234.


[18] Z ros. Gław­no­je upraw­le­ni­je ła­gie­riej – in­sty­tu­cja za­rzą­dza­ją­ca sys­te­mem obo­zów pra­cy przy­mu­so­wej w ZSRS (przyp. red.).


[19] Ros. So­wiet na­rod­nych ko­mis­sa­row – rząd ZSRS (przyp. tłum.).


[20] Z ros. Mi­ni­stier­stwo go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti – Mi­ni­ster­stwo Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go (przyp. tłum.).


[21] Ko­mu­ni­stycz­na Par­tia Związ­ku So­wiec­kie­go, ros. Kom­mu­ni­sti­cze­ska­ja par­ti­ja So­wiet­sko­go So­ju­za (przyp. tłum.).


[22] Sło­wo pri­kaz­czik ma w jęz. ro­syj­skim dwa zna­cze­nia.


[23] F. Czu­jew, Sto so­rok bie­sied s Mo­ło­to­wym, Mo­skwa 1991, s. 542.


[24] „Wie­czer­nia­ja Mo­skwa” z 11 li­sto­pa­da 1986 r.


[25] Jed­no­kla­so­wą (przyp. tłum.).


[26] Sta­lin. Sbor­nik sta­tiej k pia­ti­die­sia­ti­le­ti­ju so dnia roż­die­ni­ja, Mo­skwa–Le­nin­grad 1930, s. 44. 


[27] Po­lit­biu­ro CK WKP(b) i So­wiet mi­ni­strow SSSR. 1945–1953 gg., red. O. Chlew­niuk et al., Mo­skwa 2002, s. 89.


[28] Np. „Praw­da” z 4 grud­nia 1969 r.


[29] 26 ko­mi­sa­rzy ba­kij­skich – przy­wód­cy Ko­mu­ny Ba­kij­skiej, pierw­szej so­wiec­kiej re­pu­bli­ki na Kau­ka­zie. Zo­sta­li roz­strze­la­ni przez bry­tyj­skie woj­ska in­ter­wen­cyj­ne (przyp. tłum.).


[30] Ni­ko­łaj Je­żow – szef NKWD w la­tach 1936–1938 (przyp. tłum.).


[31] Dasz­na­cy – przed­sta­wi­cie­le Ar­meń­skiej Fe­de­ra­cji Re­wo­lu­cyj­nej, cen­tro­le­wi­co­wej par­tii po­li­tycz­nej (przyp. tłum.).


[32] RGA­SPI, f. 17, op. 166, d. 580, l. 10.


[33] Ibi­dem, l. 9.


[34] A. Mi­ko­jan, Sław­no­je dwad­ca­ti­le­ti­je so­wiet­skoj ra­zwied­ki, [w:] 20 let WCzK–OGPU–NKWD, Mo­skwa 1938, s. 29–40.


[35] Po­lit­biu­ro CK..., op. cit., s. 225.


[36] Ibi­dem, s. 224.


[37] „Od Il­ji­cza do Il­ji­cza bez za­wa­łu i pa­ra­li­żu”. Zaj­mo­wał wy­so­kie sta­no­wi­ska w cza­sach Wło­dzi­mie­rza Il­ji­cza Le­ni­na i utrzy­mał się przy wszyst­kich ko­lej­nych se­kre­ta­rzach ge­ne­ral­nych, aż do Le­oni­da Il­ji­cza Breż­nie­wa.


[38] A. Mi­ko­jan, Tak było, Mo­skwa 1999. 


[39] „So­wiet­ska­ja Ros­si­ja” z 26 paź­dzier­ni­ka 1978 r. 


[40] R. Mie­dwie­diew, Oni okru­ża­li Sta­li­na, Mo­skwa 1990, s. 91.


[41] Sta­lin. Sbor­nik..., op. cit., s. 43.


[42] Sta­lin­sko­je Po­lit­biu­ro w 30-je gody. Sbor­nik do­ku­mien­tow, red. O. Chlew­niuk, A. Kwa­szon­kin, L. Ko­sze­le­wa, L. Ro­go­wa­ja, Mo­skwa 1995, s. 148.


[43] N. Pie­trow, M. Jan­sen, „Sta­lin­skij pi­to­miec” – Ni­ko­łaj Je­żow, Mo­skwa 2008, s. 117; Rie­abi­li­ta­cy­ja: Kak eto było. Do­ku­mien­ty Pre­zi­diu­ma CK KPSS i dru­gi­je ma­tie­ria­ły, red. A. Ar­ti­zow, J. Si­ga­czow, W. Chło­pow, I. Szew­czuk, t. 2, Mo­skwa 2003, s. 584–585.


[44] Rie­abi­li­ta­cy­ja..., op. cit., s. 581–583.


[45] Gor­ki – na­zwa Niż­ne­go No­wo­gro­du w la­tach 1932–1990, nada­na mia­stu na cześć so­wiec­kie­go pi­sa­rza Mak­si­ma Gor­kie­go (przyp. tłum.).


[46] Ła­zar Ka­ga­no­wicz zmarł 25 lip­ca 1991 roku w Mo­skwie w wie­ku 97 lat. Jego cia­ło zo­sta­ło skre­mo­wa­ne, a urna z pro­cha­mi po­cho­wa­na na cmen­ta­rzu No­wo­dzie­wi­czym (przyp. red.).


[47] F. Czu­jew, Sto so­rok..., op. cit., s. 426.


[48] M. Ka­li­nin, Sta­tji i rie­czi. 1919–1935, Mo­skwa 1936, s. 8.


[49] Ros. Cen­tral­nyj ispoł­ni­tiel­nyj ko­mi­tiet – CIK (przyp. tłum.).


[50] F. Czu­jew, Sto so­rok..., op. cit., s. 426. 


[51] M. Ka­li­nin, Za eti gody (sta­tji, bie­sie­dy, rie­czi), t. 1, Mo­skwa 1926, t. 3, Mo­skwa 1929.


[52] F. Czu­jew, Sto so­rok..., op. cit., s. 423. 


[53] Na pri­jo­mie..., op. cit., s. 589, 625, 665, 671.


[54] Re­abi­li­ta­cy­ja..., op. cit., s. 576–605.


[55] F. Czu­jew, Sto so­rok..., op. cit., s. 440. 


[56] Z ros. wy­ssza­ja mie­ra na­ka­za­ni­ja – naj­wyż­szy wy­miar kary (roz­strze­la­nie). Pu­blicz­nie opo­wie­dział o tym se­kre­tarz KC KPZS Mi­cha­ił Su­słow pod­czas lu­to­we­go ple­num (1964) KC KPZS. Zob. KPSS. CK. Ple­num. 1964. Fiew­ral. Stie­no­gra­fi­cze­skij otczot, Mo­skwa 1964, s. 548.


[57] F. Czu­jew, Sto so­rok..., op. cit., s. 415.


[58] Ł. Ka­ga­no­wicz, Pa­miat­ny­je za­pi­ski, Mo­skwa 1996, s. 560.


[59] „Izwie­sti­ja CK KPSS” 1990, nr 11, s. 124–125. 


[60] Ibi­dem, s. 124.


[61] Ibi­dem, s. 131.


[62] „Imię Ro­sja” – ogól­no­ro­syj­ski kon­kurs na naj­bar­dziej po­pu­lar­ną po­stać w hi­sto­rii pań­stwa zor­ga­ni­zo­wa­ny przez te­le­wi­zję Ros­si­ja w 2008 roku. Jó­zef Sta­lin za­jął w nim trze­cie miej­sce po Alek­san­drze New­skim i Pio­trze Sto­ły­pi­nie. Kon­kurs trwał przez kil­ka mie­się­cy i Sta­lin przez dłu­gi czas był jego fa­wo­ry­tem (przyp. tłum.).


[63] Cen­tral­ne Ar­chi­wum Fe­de­ral­nej Służ­by Bez­pie­czeń­stwa (da­lej: CA FSB), f. 3-os, op. 7, d. 5, l. 67–70.


[64] Wię­cej zob. N. Pie­trow, Sta­li­now­ski kat Pol­ski, Iwan Sie­row, War­sza­wa 2013, s. 33, 253–258.


[65] W za­łącz­ni­ku na koń­cu książ­ki znaj­du­ją się ich noty bio­gra­ficz­ne. Zob. tak­że: N. Pie­trow, Psy Sta­li­na, War­sza­wa 2012.


[66] Zob. roz­dział ni­niej­szej książ­ki: 1. Wy­dział Spe­cjal­ny NKWD.


[67] Na mocy re­zo­lu­cji Izby Re­pre­zen­tan­tów nr 390 z 18 wrze­śnia 1951 roku po­wo­ła­no ko­mi­sję spe­cjal­ną Kon­gre­su USA do zba­da­nia zbrod­ni ka­tyń­skiej, któ­ra no­si­ła ofi­cjal­ną na­zwę: Ko­mi­sja Spe­cjal­na do Prze­pro­wa­dze­nia Śledz­twa w spra­wie Fak­tów, Do­wo­dów i Oko­licz­no­ści Ma­sa­kry w Le­sie Ka­tyń­skim (Se­lect Com­mit­tee to Con­duct In­ve­sti­ga­tion of the Facts, Evi­den­ce and Cir­cum­stan­ces of the Ka­tyn Fo­rest Mas­sa­cre). Po­pu­lar­nie na­zy­wa­no ją – od na­zwi­ska prze­wod­ni­czą­ce­go – ko­mi­sją Mad­de­na (przyp. red.).


[68] RGA­SPI, f. 17, op. 171, d. 464, l. 157–162.


[69] Ibi­dem.


[70] RGA­SPI, f. 17, op. 171, d. 464, l. 201–207.


[71] Wszyst­ko wska­zu­je na to, że zna­ne dzi­siaj nu­me­ry list dys­po­zy­cyj­nych od­po­wia­da­ły nu­me­rom pro­to­ko­łów trój­ki NKWD. Ostat­ni zna­ny nu­mer li­sty dys­po­zy­cyj­nej – 072 – do­ty­czy „li­sty ukra­iń­skiej”.


[72] Ka­tyn’. Plen­ni­ki nie­ob­jaw­len­noj woj­ny. Do­ku­mien­ty i ma­tie­ria­ły, red. P. Pi­cho­ja, A. Giejsz­tor, Mo­skwa 1997, s. 601.


[73] Z ros. Ko­mi­tiet go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti – Ko­mi­tet Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go (przyp. tłum.).


[74] Ka­tyn’. Plen­ni­ki nie­ob­jaw­len­noj woj­ny..., op. cit.


[75] Z ros. Upraw­le­ni­je po die­łam wo­jen­no­plen­nych i in­tier­ni­ro­wan­nych NKWD – Za­rząd ds. Jeń­ców Wo­jen­nych i Osób In­ter­no­wa­nych NKWD (przyp. tłum.).


[76] Ka­tyń. Do­ku­men­ty zbrod­ni, red. A. Giejsz­tor, R. Pi­cho­ja, t. 2, Za­gła­da, ma­rzec–czer­wiec 1940, red. W. Ma­ter­ski et al., War­sza­wa 1998, s. 411.



Roz­dział 2. Ta­jem­ny krąg

[1] I. Jaż­bo­row­ska, A. Ja­bło­kow, W. Par­sa­da­no­wa, Ka­tyn­skij sin­drom w so­wiet­sko-pol­skich i ros­sij­sko-pol­skich otno­sze­ni­jach, Mo­skwa 2001, s. 355–356.


[2] Ibi­dem, s. 356.


[3] Kom­so­moł (akro­nim) – z ros. Kom­mu­ni­sti­cze­skij so­juz mo­ło­dio­ży (Ko­mu­ni­stycz­ny Zwią­zek Mło­dzie­ży); po­wsta­ła w 1918 roku or­ga­ni­za­cja mło­dzie­żo­wa sta­no­wią­ca za­ple­cze par­tii ko­mu­ni­stycz­nej w ZSRS. Jej ce­lem była in­dok­try­na­cja mło­dzie­ży w wie­ku 14–28 lat w du­chu idei ko­mu­ni­stycz­nych. Roz­wią­za­ny w 1991 roku (przyp. red.).


[4] Z ros. Gław­no­je upraw­le­ni­je go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti – Głów­ny Za­rząd Bez­pie­czeń­stwa Pań­stwo­we­go (przyp. tłum.).


[5] Służ­by so­wiec­kie prze­pro­wa­dzi­ły wie­le spek­ta­ku­lar­nych ak­cji, m.in. za­mor­do­wa­ły zbie­głe­go do Fran­cji by­łe­go funk­cjo­na­riu­sza so­wiec­kich służb spe­cjal­nych, emi­gra­cyj­ne­go pi­sa­rza Gie­or­gi­ja Aga­bie­ko­wa; po­rwa­ły i wy­wio­zły do ZSRS Jew­gie­ni­ja Mil­le­ra – ge­ne­ra­ła ar­mii ro­syj­skiej, dy­plo­ma­tę, przy­wód­cę emi­gra­cyj­ne­go an­ty­ko­mu­ni­stycz­ne­go Ro­syj­skie­go Związ­ku Ogól­no­woj­sko­we­go (przyp. red.).


[6] RGA­SPI, f. 17, op. 100, d. 251233.


[7] Ibi­dem.


[8] Ibi­dem.


[9] Ibi­dem.


[10] W ży­cio­ry­sie To­ka­riew na­pi­sał, że jego mat­ka wy­szła za mąż w 1907 roku. Naj­praw­do­po­dob­niej w 1909 roku miał miej­sce ślub ko­ściel­ny.


[11] Sys­tem so­wiec­ki, prze­pro­wa­dza­jąc ko­lek­ty­wi­za­cję wsi, skla­sy­fi­ko­wał po­cho­dze­nie chłop­skie na „bied­niac­kie”, „śred­niac­kie” i „ku­łac­kie”. „Bied­niak” to wła­ści­ciel ma­łe­go kil­ku­hek­ta­ro­we­go go­spo­dar­stwa rol­ne­go lub też miesz­ka­niec wsi nie­po­sia­da­ją­cy zie­mi. „Śred­niak” – to wła­ści­ciel śred­nie­go, kil­ku­na­sto­hek­ta­ro­we­go go­spo­dar­stwa rol­ne­go. „Ku­łak” – to wła­ści­ciel więk­sze­go, kil­ku­dzie­się­cio­hek­ta­ro­we­go go­spo­dar­stwa, za­trud­nia­ją­cy na­jem­ną siłę ro­bo­czą. W okre­sie ZSRS okre­śle­nie „ku­łak” było jed­no­znacz­nie pe­jo­ra­tyw­ne, a uzna­nie za „ku­ła­ka” ozna­cza­ło za­li­cze­nie do wro­gów wła­dzy so­wiec­kiej pod­le­ga­ją­cych szy­ka­nom i re­pre­sjom ze stro­ny pań­stwa (przyp. red.).
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[50] Ibi­dem, s. 458.


[51] Ibi­dem, s. 450.


[52] Ka­tyn’. Plen­ni­ki..., op. cit., s. 597.
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[9] Przy­pi­sa­nie do ko­men­dan­tu­ry wy­ni­ka z li­sty eta­tów Wy­dzia­łu Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­cze­go (AChO) Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go. Zob.: Ka­tyń. Do­ku­men­ty zbrod­ni, t. 2, Za­gła­da..., op. cit., s. 439.


[10] Z ros. Ad­mi­ni­stra­tiw­no-cho­ziaj­stwien­no­je otdie­le­ni­je – Wy­dział Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­czy (przyp. tłum.).


[11] Wy­mie­nio­ny jako kie­row­ca na li­ście eta­tów Wy­dzia­łu Ad­mi­ni­stra­cyj­no-Go­spo­dar­cze­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go. Zob. Ka­tyń. Do­ku­men­ty zbrod­ni, t. 2, Za­gła­da..., op. cit., s. 439.


[12] Ibi­dem.


[13] Ibi­dem.


[14] We­dług ma­te­ria­łów śledz­twa ka­tyń­skie­go spra­wa nr 159, t. 9, l. 46, 76.


[15] N. Pie­trow, Psy Sta­li­na, op. cit., s. 255–256. Zob. tak­że ro­syj­skie wy­da­nie: N. Pie­trow, Pa­ła­czi: oni wy­poł­nia­li za­ka­zy Sta­li­na, Mo­skwa 2011, s. 246–247.


[16] Cen­tral­ne Ar­chi­wum Mi­ni­ster­stwa Obro­ny FR (da­lej: CAMO), f. 58, op. 18003, d. 1482.


[17] CAMO, f. 58, op. 18004, d. 559.


[18] CAMO, f. 58, op. 977520, d. 853.


[19] Z wy­jąt­kiem ma­szy­nist­ki Anny Ra­zo­rie­no­wej, któ­ra peł­ni­ła wy­łącz­nie funk­cje tech­nicz­ne.


[20] To­ka­riew jed­nak za­strze­ga w spra­wie Bog­da­no­wa, że ten tyl­ko wo­ził cia­ła (zob.: Ka­tyń. Do­ku­men­ty zbrod­ni, t. 2, Za­gła­da..., op. cit., s. 439, 464, 465).


[21] G. Ża­wo­ron­kow, Ka­tyn­skij les na­czi­na­jet go­wo­rit’, „No­wa­ja Pol­sza” 2007, nr 1, s. 55–59.


[22] Zob. roz­dział ni­niej­szej książ­ki: „Gru­pa spe­cjal­na” Bło­chi­na.


[23] Tu­taj i da­lej mowa o pra­cow­ni­kach, któ­rych sta­no­wisk służ­bo­wych nie uda­ło się usta­lić. To zna­czy, że mo­gli oni być pra­cow­ni­ka­mi ko­men­dan­tu­ry Za­rzą­du NKWD, nad­zor­ca­mi lub kie­row­ca­mi.


[24] To ha­sło zwią­za­ne z pa­mię­cią Wiel­kiej Woj­ny Oj­czyź­nia­nej, po­wszech­nie uży­wa­ne w kon­tek­ście zwy­cię­stwa nad Niem­ca­mi i bo­ha­ter­skie­go czy­nu so­wiec­kich żoł­nie­rzy i cy­wi­li. Cy­tat ten po­cho­dzi z wier­sza po­et­ki Olgi Ber­gholc po­świę­co­ne­go ofia­rom blo­ka­dy Le­nin­gra­du (przyp. tłum.).


[25] I. Jaż­bo­row­ska, A. Ja­bło­kow, W. Par­sa­da­no­wa, Ka­tyn­skij sin­drom..., op. cit., s. 357.


[26] Noty bio­gra­ficz­ne i syl­wet­ki P. S. Sa­fo­no­wa, J. I. Ku­pri­ja­no­wa, D. S. To­ka­rie­wa, W. M. Bło­chi­na, P. K. So­pru­nien­ki i in­nych uczest­ni­ków zbrod­ni na Po­la­kach zob. w za­łącz­ni­ku na s. 175–398. 




Roz­dział 9. „Spra­wa ka­tyń­ska” w re­la­cjach ro­syj­sko-pol­skich

[1] Po­sta­no­wie­nie o umo­rze­niu śledz­twa do­tąd jest taj­ne, ale we­dług nie­ofi­cjal­nych prze­cie­ków, oskar­żo­nych jest tyl­ko czte­rech – to Ław­rien­tij Be­ria, Wsie­wo­łod Mier­ku­łow, Bog­dan Ko­bu­łow i Le­onid Basz­ta­kow. A więc nar­kom spraw we­wnętrz­nych, któ­ry skie­ro­wał do Biu­ra Po­li­tycz­ne­go pi­smo z re­ko­men­da­cją wy­mor­do­wa­nia oby­wa­te­li pol­skich, i człon­ko­wie spe­cjal­nie utwo­rzo­nej trój­ki, któ­ra wy­da­ła po­za­są­do­we de­cy­zje o ka­rze śmier­ci. 


[2] A. Gur­ja­now, „Ka­tyn­ska­ja pro­ble­ma” w sow­rie­mien­noj Ros­sii, „No­wa­ja ga­zie­ta” z 30 paź­dzier­ni­ka 2010 r.


[3] J. Ra­czin­ski, Szto­by za­kryt’ „Ka­tyn­sko­je die­ło”, jego nado otkryt’, „No­wa­ja ga­zie­ta” z 8 li­sto­pa­da 2010 r.


[4] „Izwie­sti­ja” z 30 kwiet­nia 2010 r. 


[5] Ka­tyn’skij ek­za­mien, „Wie­do­mo­sti” z 17 kwiet­nia 2012 r.


[6] Mo­skwa pie­rie­da­ła War­sza­wie pocz­ti wsie toma die­ła o Ka­ty­ni (kon­fe­ren­cja pra­so­wa S. Fri­din­skie­go w ITAR-TASS, stro­na in­ter­ne­to­wa par­tii Jed­na Ro­sja, www.er.ru/news/2012/4/5/mo­skva-pe­re­da­la-var­sha­ve-po­chti-vse-toma-dela-o-ka­ty­ni).


[7] Je. Prud­ni­ko­wa, Skucz­na­ja praw­da Ka­ty­ni, „Eks­piert” z 17 kwiet­nia 2012 r., http://expert.ru (27.03.2015).


[8] Ju. Żu­kow, Ras­strie­ły w Ka­ty­ni – som­nie­ni­ja osta­jut­sia, „Kom­so­mol­ska­ja praw­da” z 23 mar­ca 2011 r.


[9] K. Obo­len­ski, Rany Ka­ty­ni, „Kra­sna­ja zwiez­da” z 17, 24 kwiet­nia, 10, 17, 24 maja 2012 r.


[10] E. Ko­tlar, Ka­tyn’ – go­riecz’ du­szy mo­jej, „Mo­skow­ska­ja praw­da” z 27 maja 2010 r.


[11] A. Szy­ro­ko­grad, Ka­tyn­sko­je die­ło na wie­sach isto­rii, „Nie­za­wi­si­mo­je wo­jen­no­je obo­zrie­ni­je” z 21 maja 2010 r. Zob. tak­że wcze­śniej­szą pu­bli­ka­cję: A. Szy­ro­ko­grad, Kto za­cho­ro­nien w mo­gi­łach bliz uro­czisz­cza Ko­zji Gory, „Nie­za­wi­si­mo­je wo­jen­no­je obo­zrie­ni­je” z 25 wrze­śnia 2009 r.


[12] K. Ma­zu­row, Nie­za­by­wa­je­mo­je, Mińsk 1984, s. 348–350. Co cie­ka­we, w ko­lej­nym wy­da­niu tych wspo­mnień po czte­rech la­tach data wy­jaz­du w oko­li­ce Miń­ska i od­kry­cia spa­lo­nej wsi zo­sta­ła prze­su­nię­ta o rok – na wrze­sień 1963 roku, zob.: K. Ma­zu­row, Nie­za­by­wa­je­mo­je, Mo­skwa 1988, s. 365–367.


[13] „Izwie­sti­ja” z 10 grud­nia 2004 r.


[14] A. Bar­sien­kow, A. Wdo­win, Isto­ri­ja Ros­sii. 1917–2009, Mo­skwa 2010, s. 273.


[15] Ka­tyn’. Plen­ni­ki..., op. cit., s. 385–388.


[16] Ope­ra­cja ku­łac­ka – prze­pro­wa­dzo­na na mocy roz­ka­zu lu­do­we­go ko­mi­sa­rza spraw we­wnętrz­nych Ni­ko­ła­ja Je­żo­wa z 30 lip­ca 1937 roku nr 00447 ope­ra­cja „re­pre­sjo­no­wa­nia by­łych ku­ła­ków, kry­mi­na­li­stów i in­nych ele­men­tów an­ty­so­wiec­kich”. Do li­sto­pa­da 1938 roku zgła­dzo­no bli­sko 390 ty­się­cy osób, a nie­mal dru­gie tyle ze­sła­no do ła­grów (przyp. tłum.).


[17] N. Pie­trow, A. Ro­gin­ski, „Pol­ska­ja opie­ra­cy­ja” NKWD 1937–1938 gg., „Isto­ri­cze­ski­je sbor­ni­ki »Mie­mo­ria­ła«” (Rie­prie­sii pro­tiw po­la­kow i pol­skich graż­dan), Mo­skwa 1997, s. 27.


Za­łącz­nik

[1] W za­łącz­ni­ku umiesz­czo­no wszyst­kie od­na­le­zio­ne do­tąd dane bio­gra­ficz­ne pra­cow­ni­ków NKWD ZSRS z za­rzą­dów NKWD ob­wo­dów: ka­li­niń­skie­go, smo­leń­skie­go i char­kow­skie­go na­gro­dzo­nych na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS nr 001365 z 26 paź­dzier­ni­ka 1940 roku „za po­myśl­ne wy­ko­na­nie za­dań spe­cjal­nych”. Li­stę na­gro­dzo­nych zob. roz­dział ni­niej­szej książ­ki: Za­gad­ki li­sty na­gro­dzo­nych.


[2] Ich noty bio­gra­ficz­ne za­wie­ra­ją uwa­gę z od­wo­ła­niem do źró­dła in­for­ma­cji o oso­bi­stym udzia­le tych osób w zbrod­ni na pol­skich jeń­cach wo­jen­nych z obo­zów: ko­ziel­skie­go, ostasz­kow­skie­go i sta­ro­biel­skie­go.


[3] N. Pie­trow, K. Skor­kin, Kto ru­ko­wo­dił NKWD, 1934–1941. Spra­wocz­nik, Mo­skwa 1999.


[4] Ka­tyn’. Mart 1940 g. – sien­tiabr’ 2000 g. Ras­strieł. Sud’by ży­wych. Echo Ka­ty­ni, red. N. Le­bie­die­wa, Mo­skwa 2001, s. 613–636.


[5] RGA­SPI, f. 17, op. 99, 107, 108.


[6] N. Pie­trow, „Daże so­ba­ki ot nas sza­ra­cha­lis”. Pri­zna­ni­ja pa­ła­czej, ras­strie­law­szych po­la­kow i na­graż­dion­nych za eto, „No­wa­ja ga­zie­ta” z 7 lip­ca 2008 r.; N. Pie­trow, Kto za­bi­jał Po­la­ków strza­łem w tył gło­wy. Zbrod­nia ka­tyń­ska. Na­ród Pań­stwo Ro­dzi­na, „Ze­szy­ty Ka­tyń­skie” nr 24, War­sza­wa 2009, s. 176–202; N. Pie­trow, Kto roz­strze­li­wał Po­la­ków. Ro­sja a Ka­tyń, War­sza­wa 2010, s. 142–162; N. Pie­trow, Pa­ła­czi: oni wy­poł­nia­li za­ka­zy Sta­li­na, Mo­skwa 2011, s. 236–283; N. Pie­trow, Psy Sta­li­na, War­sza­wa 2012, s. 253–299.


[7] Róż­ni­ca w ra­chu­bie cza­su, wy­ni­ka­ją­ca z przej­ścia przez Ro­sję 14 lu­te­go 1918 roku z ka­len­da­rza ju­liań­skie­go („sta­ry po­rzą­dek”) na gre­go­riań­ski („nowy po­rzą­dek”) (przyp. red.).


[8] Zob. tak­że: Kni­ga pa­mia­ti so­trud­ni­kow or­ga­now kontr­ra­zwied­ki, po­gib­szych i pro­paw­szych biez wie­sti w gody Wie­li­koj Otie­cze­stwien­noj woj­ny 1941–1945 gg., Mo­skwa 1995.


[9] Zob. punkt VI De­kre­tu Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS z 28 mar­ca 1980 r., Ukaz PWS SSSR ot 28 mar­ta 1980 g. „Ob utwierż­die­nii pra­wił no­sze­ni­ja or­die­now, mie­da­lej SSSR, or­dien­skich lent i lent mie­da­lej na płan­kach i dru­gich zna­kow otli­czi­ja” (Sbor­nik za­ko­no­da­tiel­nych ak­tow o go­su­dar­stwien­nych na­gra­dach SSSR, Mo­skwa 1984, s. 272).



Noty bio­gra­ficz­ne

[1] Ros. star­szy­na – naj­wyż­szy pod­ofi­cer­ski sto­pień woj­sko­wy spe­cy­ficz­ny dla RKKA (przyp. red.).


[2] Z ros. Wsie­so­ju­znyj le­nin­skij ko­mu­ni­sti­cze­skij so­juz mo­ło­dio­ży – Wszech­związ­ko­wy Le­ni­now­ski Ko­mu­ni­stycz­ny Zwią­zek Mło­dzie­ży, Kom­so­moł (przyp. tłum.).


[3] Z ros. Cho­ziaj­stwien­no­je upraw­le­ni­je (przyp. tłum.).


[4] Z ros. Ad­mi­ni­stra­tiw­no-cho­ziaj­stwien­no­je fi­nan­so­wo­je upraw­le­ni­je (przyp. tłum.).


[5] Smo­leń­ski Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy w grud­niu 1939 r. uka­rał go na­ga­ną za „osła­bie­nie pra­cy par­tyj­nej” pod­czas peł­nie­nia funk­cji se­kre­ta­rza ko­mi­te­tu par­tyj­ne­go Za­rzą­du NKWD.


[6] Sto­pień woj­sko­wy w RKKA sto­so­wa­ny od lu­te­go 1918 r. do 1946 r., od­po­wied­nik sze­re­gow­ca. Uży­wa­ny rów­nież jako sy­no­nim sło­wa żoł­nierz. W 1946 r. wpro­wa­dzo­no sto­pień sze­re­go­we­go (przyp. tłum.) 


[7] Z ros. Upraw­le­ni­je go­su­dar­stwien­noj bie­zo­pa­sno­sti (przyp. tłum.).


[8] W 1940 roku „brał udział w ope­ra­cji wy­mor­do­wa­nia pol­skich ofi­ce­rów z obo­zu ko­ziel­skie­go” (zob.: Ka­tyń. Do­ku­men­ty zbrod­ni, t. 2: Za­gła­da..., op. cit., s. 503).


[9] Wy­dział ewi­den­cji i ar­chi­wum (przyp. red.).


[10] Wy­dział osie­dleń spe­cjal­nych (przyp. red.).


[11] Z ros. Eko­no­mi­cze­skij otdieł (przyp. tłum.).


[12] Cho­dzi o utwo­rzo­ną w li­sto­pa­dzie 1917 r. Radę Ba­kij­ską, któ­ra ogło­si­ła w mie­ście wła­dzę so­wiec­ką (przyp. tłum.).


[13] Po­wsta­ła w 1904 r. mu­zuł­mań­ska so­cjal­de­mo­kra­tycz­na or­ga­ni­za­cja Hüm­mət była au­to­no­micz­ną czę­ścią So­cjal­de­mo­kra­tycz­nej Par­tii Ro­bot­ni­czej Ro­sji (przyp. tłum.). 


[14] Azer­bej­dżań­skiej par­tii de­mo­kra­tycz­nej, za­ło­żo­nej w 1911 r. (przyp. tłum.).


[15] Peł­no­moc­nym przed­sta­wi­cie­lem RFSRS w Gru­zji był w tym cza­sie S.M. Ki­row. To wła­śnie on skie­ro­wał 9 lip­ca 1920 r. do mi­ni­stra spraw za­gra­nicz­nych Gru­zji notę nr 327, w któ­rej do­ma­gał się uwol­nie­nia i wy­pusz­cze­nia z Gru­zji kil­ku osa­dzo­nych, w tym Be­rii (zob.: S. Ki­row, Sta­tji, rie­czi, do­ku­mien­ty, t. 1, Mo­skwa 1936, s. 250). Epi­zod ten był wy­ko­rzy­sta­ny do bu­do­wa­nia kul­tu Be­rii jako bo­ha­te­ra. Jed­nak we­dług in­for­ma­cji pro­ku­ra­to­ra ge­ne­ral­ne­go R. Ru­dien­ki, skie­ro­wa­nej do KC KPZS 20 stycz­nia 1954 r., w no­cie Ki­ro­wa była mowa o żoł­nier­zach 2. Puł­ku Pie­cho­ty, ska­za­nych przez wo­jen­ny sąd po­lo­wy za udział w zbroj­nych pro­te­stach w 1919 r. Jed­nym z nich był Ław­rien­tij Igna­to­wicz Be­ria (RGA­SPI, f. 17, op. 171, d. 474, l. 33–34).


[16] Z ros. Sie­kriet­no-opie­ra­tiw­na­ja czast’ (przyp. tłum.).


[17] Zbio­ro­wy ka­wa­ler Or­de­ru Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru. Jed­nost­kom wy­róż­nio­nym wy­so­ki­mi od­zna­cze­nia­mi przy­słu­gi­wa­ło pra­wo upa­mięt­nia­nia tego fak­tu w swo­ich na­zwach (przyp. red.).


[18] Z ros. Go­su­dar­stwien­nyj ko­mi­tiet obo­ro­ny (przyp. tłum.). 


[19] Ros. Spe­cy­al­no­je su­dieb­no­je pri­sut­stwi­je Wier­chow­no­go Suda (przyp. tłum.).


[20] Z ros. Cho­ziaj­stwien­nyj otdieł (przyp. tłum.).


[21] W 1923 r. zo­stał oskar­żo­ny z ar­ty­ku­łu 105 (nad­uży­cie wła­dzy) i 109 (dys­kre­dy­ta­cja wła­dzy) ko­dek­su kar­ne­go RFSRS, ale spra­wa zo­sta­ła umo­rzo­na przez Ko­le­gium OGPU.


[22] Jed­nost­ka te­ry­to­rial­no-ad­mi­ni­stra­cyj­na ze sto­li­cą w Ir­kuc­ku utwo­rzo­na w 1930 r. w wy­ni­ku po­dzia­łu Kra­ju Sy­be­ryj­skie­go na część wschod­nią i za­chod­nią. W 1936 r. prze­kształ­co­ny w ob­wód wschod­nio-sy­be­ryj­ski i Bu­riac­ko-Mon­gol­ską ASRS (przyp. tłum.).


[23] Przed­sta­wio­ny do awan­su na sto­pień ka­pi­ta­na BP w mar­cu 1940 r., ale w roz­ka­zie NKWD ZSRS nr 534 z 17 mar­ca 1940 r. nie ma o nim mowy.


[24] Z ros. Upraw­le­ni­je ra­bo­cze-krie­stjan­skoj mi­li­cyi (przyp. tłum.).


[25] Z ros. Woj­ska wnu­trien­niej ochra­ny Rie­spu­bli­ki – Woj­ska Ochro­ny We­wnętrz­nej Re­pu­bli­ki – wcho­dzą­ce w skład NKWD woj­ska peł­nią­ce funk­cie do­zo­ro­we, w prak­ty­ce zaj­mo­wa­ły się ochro­ną miejsc od­osob­nie­nia (przyp. red.).


[26] W 1974 r. le­gi­ty­ma­cja par­tyj­na we­dług no­we­go wzo­ru zo­sta­ła wy­da­na na na­zwi­sko Cy­ku­lin na pod­sta­wie pi­sow­ni na­zwi­ska w do­wo­dzie.


[27] Or­der Czer­wo­ne­go Sztan­da­ru nie zo­stał wy­mie­nio­ny w an­kie­cie re­je­stra­cyj­nej człon­ka KPZS wy­peł­nia­nej pod­czas wy­mia­ny le­gi­ty­ma­cji par­tyj­nej w 1974 r.


[28] Z ros. Ad­mi­ni­stra­tiw­no-cho­ziaj­stwien­no-fi­nan­so­wyj otdieł (przyp. tłum.).


[29] W for­mu­la­rzu re­je­stra­cyj­nym człon­ka KPZS (1954 r.) znaj­du­je się in­for­ma­cja, że był sa­mo­ukiem i bra­ku­je da­nych o ukoń­cze­niu ja­kich­kol­wiek szkół.


[30] Otrzy­mał su­ro­wą na­ga­nę „za na­ru­sze­nie norm po­rząd­ku we­wnętrz­ne­go i wy­da­nie nie­le­gal­ne­go za­rzą­dze­nia”, ogło­szo­ną w roz­ka­zie Za­rzą­du NKWD nr 432 z 4 lip­ca 1939 r.


[31] Z ros. Otdieł ispra­wi­tiel­no-tru­do­wych ko­ło­nij (przyp. tłum.).


[32] Z ros. Miest­na­ja pro­ti­wo­woz­dusz­na­ja obo­ro­na (przyp. tłum.).


[33] Ka­ral­ność anu­lo­wa­na przez Woj­sko­wą Radę Fron­tu w 1942 r. 


[34] Biu­ro Kra­sno­ar­miej­skie­go Ko­mi­te­tu Re­jo­no­we­go KPZS 22 grud­nia 1953 r. udzie­li­ło mu su­ro­wej na­ga­ny „za nad­uży­cie funk­cji służ­bo­wej, po­waż­ne nad­uży­cia w pra­cy służ­bo­wej, osła­bie­nie dys­cy­pli­ny w ga­ra­żu, ode­rwa­nie się od or­ga­ni­za­cji par­tyj­nej i nie­szcze­rość w tłu­ma­cze­niu swo­ich wy­stęp­ków”.


[35] Do­ku­men­ty par­tyj­ne anu­lo­wa­ne przez Ki­ro­wo­gradz­ki Ko­mi­tet Ob­wo­do­wy KP(b) Ukra­iny 7 lip­ca 1947 r. w związ­ku ze śmier­cią.


[36] Od­zna­czo­ny za udział w wy­sie­dla­niu Cze­cze­nów i In­gu­szy, od­zna­cze­nie anu­lo­wa­ne De­kre­tem Pre­zy­dium Rady Naj­wyż­szej ZSRS 4 kwiet­nia 1962 r.


[37] W la­tach 1922–1924 od­de­le­go­wa­ny do Rady Ko­mi­sa­rzy Lu­do­wych, pra­co­wał jako na­czel­nik ga­ra­żu, kie­row­ca Le­ni­na i Sta­li­na (zob. A. Bu­ja­kow, Wie­dom­stwien­ny­je na­gra­dy OGPU–NKWD, cz. 2, Wła­dy­wo­stok 2008, s. 453). Na­czel­nik wy­dzia­łu łącz­no­ści OGPU (wzm. z 4 li­sto­pa­da 1925 r.).


[38] Z ros. Grup­pa so­wiet­skich ok­ku­pa­cy­on­nych wojsk w Gier­ma­nii (przyp. tłum.).


[39] W la­tach 1940–1957 jego sto­li­ca, Perm, no­si­ła na­zwę Mo­ło­tow. Po 1957 r. przy­wró­co­no na­zwę ob­wód per­m­ski. Obec­nie Perm jest sto­li­cą Kra­ju Per­m­skie­go, któ­ry po­wstał z po­łą­cze­nia ob­wo­du per­m­skie­go z Komi-Per­miac­kim Okrę­giem Au­to­no­micz­nym w 2005 r. (przyp. tłum.).


[40] Obec­nie Syk­tyw­kar (przyp. tłum.).


[41] Sto­pień woj­sko­wy w Ma­ry­nar­ce Wo­jen­nej (Ro­bot­ni­czo-Chłop­skiej Flo­cie Czer­wo­nej) ZSRS w la­tach 1935–1940; od­po­wied­nik lejt­nan­ta (przyp. tłum.). 


[42] Z ros. Gław­no­je upraw­le­ni­je ra­bo­cze-kre­stjan­skoj mi­li­cyi (przyp. tłum.).


[43] Pod­czas re­je­stra­cji w cha­rak­te­rze kan­dy­da­ta na de­pu­to­wa­ne­go do Rady Naj­wyż­szej ZSRS w stycz­niu 1946 r. okre­ślo­ny jako za­stęp­ca nar­ko­ma bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go ZSRS.


[44] Z ros. Gław­no­je upraw­le­ni­je so­wiet­sko­go imusz­cze­stwa za gra­ni­cej (przyp. tłum.).


[45] Jed­no­cze­śnie w okre­sie od 26 maja 1947 r. do 5 li­sto­pa­da 1949 r. był za­stęp­cą Głów­ne­go Na­czel­ni­ka SWAG ds. dzia­łal­no­ści so­wiec­kich przed­się­biorstw ak­cyj­nych w Niem­czech. Od 1949 r. za­stęp­ca prze­wod­ni­czą­ce­go So­wiec­kiej Ko­mi­sji Kon­tro­li ds. przed­się­biorstw ak­cyj­nych w Niem­czech.


[46] Z ros. Ispra­wi­tiel­no-tru­do­wyj ła­gier (przyp. tłum.).


[47] Z ros. Gław­no­je upraw­le­ni­je ła­gie­riej pro­mysz­len­no­go stro­itiel­stwa (przyp. tłum.).


[48] Z ros. Kon­tro­l­na­ja ko­mis­si­ja–ra­bo­cze-krie­stjan­ska­ja in­spiek­cy­ja (przyp. tłum.).


[49] W 1940 r. „pod­pi­sy­wał no­tat­ki wy­sy­ła­ne do Mo­skwy dla trój­ki. Brał ak­tyw­ny udział w ope­ra­cji »roz­ła­dun­ku« obo­zu”, zob.: Ka­tyn’. Plen­ni­ki nie­ob­jaw­len­noj woj­ny. Do­ku­mien­ty i ma­tie­ria­ły, red. R. Pi­cho­ja, A. Gieysz­tor, oprac. N. Le­bie­die­wa, N. Pie­tro­so­wa, B. Wosz­czyn­ski, W. Ma­ter­ski, Mo­skwa 1997, s. 446.


[50] Z ros. Upraw­le­ni­je Mi­ni­stier­stwa wnu­trien­nych dieł – Za­rząd Mi­ni­ster­stwa Spraw We­wnętrz­nych (przyp. tłum.).


[51] Lo­ka­li­za­cja obiek­tów o spe­cjal­nym zna­cze­niu, w tym po­praw­czych obo­zów pra­cy, była ob­ję­ta w ZSRS ta­jem­ni­cą pań­stwo­wą. Dla pro­wa­dze­nia ko­re­spon­den­cji sto­so­wa­no umow­ny kod pocz­to­wy, tzw. pocz­to­wyj jasz­czik (skryt­kę pocz­to­wą), skła­da­ją­cy się do lat pięć­dzie­sią­tych XX wie­ku je­dy­nie z nu­me­ru, a w na­stęp­nych la­tach z jed­nej lub dwóch li­ter od­po­wia­da­ją­cych kryp­to­ni­mo­wi obiek­tu i nu­me­ru (przyp. red.).


[52] O za­gi­nię­ciu po­in­for­mo­wa­no ro­dzi­nę: żonę Ta­tja­nę Iwa­now­nę Miesz­czen­ko­wą, któ­ra miesz­ka­ła z sy­nem (ur. w 1940 r.) w Smo­leń­sku; CAMO, f. 58, op. 977521a, d. 916, l. 39.


[53] Z ros. po­li­ti­cze­skij ru­ko­wo­di­tiel – kie­row­nik po­li­tycz­ny. W tym przy­pad­ku ofi­cer po­li­tycz­ny – oso­ba kie­ru­ją­ca pra­cą po­li­tycz­no-wy­cho­waw­czą w Ar­mii Czer­wo­nej (przyp. red.).


[54] Na­zwa Gan­dży w la­tach 1935–1989 (przyp. tłum.). 


[55] Se­kre­ta­riat KC WKP(b) 7 kwiet­nia 1947 r. udzie­lił mu na­ga­ny za wy­ko­rzy­sta­nie sy­tu­acji służ­bo­wej do ce­lów oso­bi­stych – za­trud­nie­nie jeń­ców wo­jen­nych obo­zu nr 27 przy re­mon­cie miesz­kań, pro­duk­cji me­bli, do bu­do­wy do­mów i zaj­mo­wa­nia się ogro­da­mi kie­row­nic­twa NKWD w 1945 r.


[56] Biu­ro Swier­dłow­skie­go Ko­mi­te­tu Ob­wo­do­we­go WKP(b) udzie­li­ło mu 8 sierp­nia 1950 r. na­ga­ny za nie­wy­peł­nie­nie uchwa­ły biu­ra „O me­to­dach po­pra­wy pra­cy wy­cho­waw­czej z nie­peł­no­let­ni­mi prze­stęp­ca­mi w Dzie­cię­cej Po­praw­czej Ko­lo­nii Pra­cy MWD w Niż­nym Ta­gi­le” i kiep­skie za­rzą­dza­nie wy­dzia­łem do wal­ki z bez­dom­no­ścią wśród dzie­ci.


[57] Zo­sta­ła usu­nię­ta z KPZS w 1959 r.


[58] Kon­tro­la ko­re­spon­den­cji – otwie­ra­nie li­stów, pa­czek, głów­nie za­gra­nicz­nych (przyp. red.).


[59] Usu­nię­ty z par­tii de­cy­zją biu­ra Ka­li­niń­skie­go Ko­mi­te­tu Miej­skie­go WKP(b) 15 wrze­śnia 1947 r. za to, że gdy był peł­nią­cym obo­wiąz­ki se­kre­ta­rza or­ga­ni­za­cji par­tyj­nej wy­dzia­łu W, re­gu­lar­nie przy­własz­czał skład­ki par­tyj­ne ko­mu­ni­stów, w re­zul­ta­cie przy­własz­czył 3386 ru­bli. Do swo­ich prze­stęp­czych dzia­łań Le­bie­diew się przy­znał. Przy­własz­czo­na przez nie­go kwo­ta zo­sta­ła w ca­ło­ści zwró­co­na do kasy.


[60] W kar­to­te­ce GARF, do­ty­czą­cej osób na­gro­dzo­nych, jest jego kar­ta z na­zwi­skiem Łu­czi­nin.


[61] Zgu­bił le­gi­ty­ma­cję par­tyj­ną w 1950 r., Smo­leń­ski Ko­mi­tet Miej­ski WKP(b) 21 wrze­śnia 1950 r. udzie­lił mu na­ga­ny „za nie­dba­łość w prze­cho­wy­wa­niu le­gi­ty­ma­cji par­tyj­nej”.


[62] Z ros. In­for­ma­cy­on­no-agien­tur­nyj otdieł (przyp. tłum.).


[63] Z ros. Po­li­ti­cze­skij kon­trol (przyp. tłum.).


[64] Z ros. Sie­kriet­no-po­li­ti­cze­skij otdieł (przyp. tłum.).


[65] Już w li­sto­pa­dzie 1931 r. prze­szedł do pra­cy par­tyj­nej.


[66] Pseu­do­nim Mier­ku­ło­wa.


[67] We­dług kar­ty na­gród uro­dził się we wsi Klesz­cze­wo, re­jon za­wi­dow­ski, ob­wód ka­li­niń­ski.


[68] Hut­nik pra­cu­ją­cy przy wy­ta­pia­niu rud w wiel­kim pie­cu (przyp. red.).


[69] Z ros. Fa­bricz­no-za­wod­sko­je ucze­ni­cze­stwo (przyp. tłum.).


[70] Z ros. Gi­dro­elek­tro­stan­cy­ja (przyp. tłum.).


[71] Za­rząd Głów­ny Bu­dow­nic­twa Da­le­kiej Pół­no­cy (przyp. red.). 


[72] Je­den z za­rzą­dów bu­dow­la­nych pod­le­głych MWD ZSRS. Po­wo­ła­ny 20 lu­te­go 1951 roku w celu przy­spie­sze­nia bu­do­wy Woł­żań­sko-Bał­tyc­kiej Dro­gi Wod­nej (przyp. red.).


[73] Z ros. Dom prie­dwa­ri­tiel­no­go za­klu­cze­ni­ja (przyp. tłum.).


[74] Przy­ję­ła po mężu na­zwi­sko Bu­ła­cho­wa.


[75] Je­fim Afa­na­sie­wicz Szcza­dien­ko (1885–1951) – re­wo­lu­cjo­ni­sta, so­wiec­ki dzia­łacz woj­sko­wy, ge­ne­rał-puł­kow­nik (przyp. red.).


[76] Kra­sno­ba­war­ski Ko­mi­tet Re­jo­no­wy KP(b)U w sierp­niu 1937 r. udzie­lił mu na­ga­ny za zgu­bie­nie le­gi­ty­ma­cji par­tyj­nej, kara zo­sta­ła anu­lo­wa­na w czerw­cu 1938 r.


[77] For­mal­nie peł­nił funk­cję na­czel­ni­ka Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Char­kow­skie­go do maja 1943 r.


[78] Na mocy roz­ka­zu KGB przy Ra­dzie Mi­ni­strów ZSRS nr 35 z 24 mar­ca 1955 r. „za wie­lo­let­nią i nie­na­gan­ną pra­cę w or­ga­nach bez­pie­czeń­stwa pań­stwo­we­go” otrzy­mał po­dzię­ko­wa­nie i zo­stał na­gro­dzo­ny „pie­niędz­mi w wy­mia­rze mie­sięcz­ne­go upo­sa­że­nia”.


[79] Z ros. Go­saw­to­in­spiek­cy­ja (przyp. tłum.). 


[80] Na mocy de­kre­tu Mi­ni­ster­stwa Ko­mu­ni­ka­cji ZSRS z 12 stycz­nia 1959 r. po­zba­wio­ny ty­tu­łu Bo­ha­te­ra Pra­cy So­cja­li­stycz­nej, or­de­rów i me­da­li ZSRS. Pro­po­zy­cja po­zba­wie­nia od­zna­czeń zo­sta­ła wnie­sio­na przez Ko­mi­sję Kon­tro­li Par­tyj­nej przy KC KPZS, za­twier­dzo­na przez Se­kre­ta­riat KC 23 grud­nia 1958 r. (St. 88) i Pre­zy­dium KC KPZS, 30 grud­nia 1958 r. (P199/7). We­dług Ko­mi­sji Kon­tro­li Par­tyj­nej Si­nie­gu­bow zo­stał wy­klu­czo­ny z par­tii „za fał­szo­wa­nie ma­te­ria­łów śled­czych i sto­so­wa­nie nie­le­gal­nych me­tod pod­czas prze­słu­chań aresz­to­wa­nych w okre­sie pra­cy w Głów­nym Za­rzą­dzie Trans­por­tu NKWD ZSRS w la­tach 1937–1939” (RGA­SPI, f. 17, op. 100, d. 247717).


[81] W 1933 r. de­cy­zją ko­le­gium OGPU zo­stał w try­bie dys­cy­pli­nar­nym ska­za­ny na 30 dób aresz­tu „za za­ku­pie­nie na po­trze­by Wy­dzia­łu Trans­por­tu Ko­le­jo­we­go OGPU sa­mo­cho­du, któ­ry, jak się oka­za­ło, na­le­żał do am­ba­sa­dy za­gra­nicz­nej”.


[82] Z ros. Bor’ba z ban­di­ti­zmom – wal­ka z ban­dy­ty­zmem (przyp. tłum.).


[83] W 1940 r. „zaj­mo­wał się przy­go­to­wa­niem orze­czeń dot. więź­niów i spo­rzą­dza­niem list dys­po­zy­cyj­nych, na pod­sta­wie któ­rych roz­strze­li­wa­no więź­niów” (zob.: Ka­tyn’. Mart 1940 g. – sien­tiabr’ 2000 g. Ras­strieł. Sud’by ży­wych. Echo Ka­ty­ni. Do­ku­mien­ty, red. N. Le­bie­die­wa, Mo­skwa 2001, s. 631).


[84] Czer­nia­chowsk, ob­wód ka­li­nin­gradz­ki.


[85] Na mocy roz­ka­zu NKWD ZSRS nr 00673 z 6 kwiet­nia 1943 r. obóz zo­stał zli­kwi­do­wa­ny jako „nie­na­da­ją­cy się do prze­trzy­my­wa­nia jeń­ców wo­jen­nych”.


[86] Roz­kaz NKWD ZSRS z no­mi­na­cją ma datę 7 wrze­śnia 1945 r.


[87] Z ros. Gław­no­je upraw­le­ni­je spe­cy­jal­no­go stro­itiel­stwa – Za­rząd Głów­ny Bu­dow­nic­twa Spe­cjal­ne­go (przyp. tłum.). 


[88] Z ros. Gław­no­je upraw­le­ni­je po­gra­nicz­noj i wnu­trien­niej ochro­ny (przyp. tłum.).


[89] Obec­nie re­jon haj­wo­roń­ski, ob­wód ki­ro­woh­radz­ki, Ukra­ina.


[90] Mię­dzy­na­ro­do­wa re­wo­lu­cyj­na or­ga­ni­za­cja chłop­ska funk­cjo­nu­ją­ca w la­tach 1923–1933. W jej skład wcho­dzi­ły ra­dy­kal­ne i ko­mu­ni­stycz­ne or­ga­ni­za­cje chłop­skie m.in. z ZSRS, Pol­ski, Nie­miec, Fran­cji, USA, Mek­sy­ku i Ja­po­nii (przyp. red.).


[91] W 1940 r. „brał udział w ope­ra­cji roz­strze­la­nia jeń­ców wo­jen­nych z obo­zu ostasz­kow­skie­go” (zob.: Ka­tyn’. Mart 1940 g. – sien­tiabr’ 2000 g...., op. cit., s. 636).


[92] W 1940 r. wy­bra­no go na człon­ka biu­ra par­tyj­ne­go Za­rzą­du NKWD Ob­wo­du Ka­li­niń­skie­go. W Ka­li­ni­nie miesz­kał pod ad­re­sem: ul. Kra­sno­ar­miej­ska 50/9, m. 38 (wzm. z 14 mar­ca 1941 r.).


[93] Po­pu­lar­ny w Ro­sji sied­mio­strza­ło­wy re­wol­wer bę­ben­ko­wy o ka­li­brze 7,62 mm, uży­wa­ny od koń­ca XIX w. do cza­sów II woj­ny świa­to­wej (przyp. red.).


[94] We­dług akt oso­bo­wych funk­cjo­na­riu­sza NKWD ukoń­czył czte­ry kla­sy szko­ły pa­ra­fial­nej w 1911 r. w Kir­ża­czu.


[95] Na kar­cie w GARF znaj­du­je się ad­no­ta­cja: „kar­ta służ­bo­wa nie zo­sta­ła od­na­le­zio­na”.


[96] Z ros. par­tij­nyj or­ga­ni­za­tor – or­ga­ni­za­tor par­tyj­ny (przyp. tłum.).


[97] Z ros. Upraw­le­ni­je ochra­ny ob­szcze­stwien­no­go po­riad­ka (przyp. tłum.).


[98] W kar­cie ewi­den­cyj­nej człon­ka KPZS z wy­mia­ny do­ku­men­tów par­tyj­nych w 1973 r. po­da­na jest funk­cja – mistrz w warsz­ta­cie na­pra­wy wag, Smo­leńsk, kwie­cień 1936 r. – czer­wiec 1937 r., na­stęp­nie nad­zor­ca wię­zie­nia smo­leń­skie­go od czerw­ca 1937 r.


[99] Z ros. Ujezd­nyj ispoł­ni­tiel­nyj ko­mi­tiet (przyp. tłum.).


[100] Z ros. Na­rod­nyj ko­mis­sa­riat pu­tiej so­obsz­cze­ni­ja (przyp. tłum.).
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